
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 6567
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Χ. Αντωνίου και Κ.

Τσιάρα, σελ. 6504
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Γυµνάσιο Σκοπέλου, το 4ο Δηµοτικό Σχολείο
Χαϊδαρίου, το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Κορίνθου, το 21ο Γυµνά-
σιο Καλλιθέας, το 1ο και 2ο Δηµοτικό Σχολείο Εχιναίων Φθιώ-
τιδας, φοιτητές από το Ινστιτούτο Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής στο πλαίσιο του προγράµµατος "ERASMUS", µαθητές
από το 42ο Δηµοτικό Σχολείο Πάτρας, το Γυµνάσιο Σιάτιστας
Κοζάνης, το 1ο Γενικό Λύκειο Κατερίνης, το Hyperion Lyceum
της Ολλανδίας, το Γυµνάσιο Προµαχών Αλµωπίας Πέλλας και
το 12ο Δηµοτικό Σχολείο Κέρκυρας, σελ. 6483, 6485, 6490,
6500, 6504, 6508, 6510, 6518, 6525, 6530, 6536, 6540

4.  Έκφραση συλλυπητηρίων για το θάνατο των τεσσάρων
νέων παιδιών σε αυτοκινητιστικό δυστύχηµα στον Εύοσµο
Θεσσαλονίκης και τήρηση ενός λεπτού σιγής στη µνήµη
τους, σελ. 6447

5. Αναφορά στην υποχρέωση καθιέρωσης µαθήµατος οδι-
κής ασφάλειας στα σχολεία, σελ. 6447

6. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη:
Συζήτηση και λήψη απόφασης επί της προτάσεως που κα-

τέθεσαν ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας και
οι Βουλευτές του Κόµµατός του και ο Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Παναγιώ-
της (Πάνος) Καµµένος και οι Βουλευτές του Κόµµατός του,
για σύσταση Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής που θα
διενεργήσει προκαταρκτική εξέταση κατά το άρθρο 86 πα-
ράγραφος 3 του Συντάγµατος, τα άρθρα 153 και επ. του Κα-
νονισµού της Βουλής και το άρθρο 5 του ν. 3126/2003 «περί
Ποινικής ευθύνης των Υπουργών», όπως αυτό τροποποι-
ήθηκε µε το άρθρο 2 του ν.3961/2011, µε αντικείµενο την διε-
ρεύνηση των όσων εκτίθενται στην ανωτέρω πρότασή τους
προς την Βουλή των Ελλήνων, µε την οποία αναφέρονται στις
µε αριθ. ΑΒΜ ΕΔ 2015/158, ΑΒΜ ΕΔ 2014/42, ΑΒΜ ΕΔ
2014/105, ΑΒΜ ΕΔ 2016/118, ΑΒΜ ΑΔ 2013/125, ΑΒΜ ΕΔ
2013/255 συναφείς µεταξύ τους ποινικές δικογραφίες που
διαβιβάστηκαν στη Βουλή και αφορούν στον πρώην Υπουργό
Εθνικής  Άµυνας κ. Ιωάννη Παπαντωνίου, σχετικά µε την εν-
δεχόµενη τέλεση των αδικηµάτων της απιστίας στρεφόµενης
κατά του Δηµοσίου (άρθρο 256 Π.Κ. σε συνδυασµό µε το
άρθρο 263α Π.Κ. και τον Ν.1608/1950) και της νοµιµοποίησης
εσόδων από εγκληµατική δραστηριότητα (σύµφωνα µε το
Ν.2331/1995, όπως ισχύει), κατά την άσκηση των καθηκόντων
του, στο πλαίσιο σύναψης συµβάσεων εξοπλιστικών προ-
γραµµάτων του Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας και σύµφωνα
µε τα διαλαµβανόµενα στην πρόταση, µε την προβλεπόµενη
πλειοψηφία της παραγράφου 3 του άρθρου 86 του Συντάγ-
µατος και της παραγράφου 9 του άρθρου 155 του Κανονι-
σµού της Βουλής, σελ. 6448 – 6555, 6567

7. Ανακοινώνεται ότι ο πρώην Υπουργός Εθνικής  Άµυνας
κ. Ιωάννης Παπαντωνίου έχει στείλει υπόµνηµα µε τίτλο: «Ση-
µείωµα ενόψει της συνεδρίασης της Βουλής την Τρίτη 28
Μαρτίου για τη σύστασης ειδικής κοινοβουλευτικής επιτρο-
πής», το οποίο θα καταχωρηθεί στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης και έχει διανεµηθεί, απ’ ότι ενηµερώθηκα από

τις υπηρεσίες, στους κυρίους συνάδελφους, σελ. 6475 - 6479
8. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 6447, 6475, 6480, 6481,

6485, 6487, 6488, 6487, 6493, 6496, 6501, 6507, 6514, 6522,
6523, 6525, 6528, 6533, 6534, 6539, 6540, 6541, 6543, 6546,
6550, 6552, 6553, 6554

9. Αποχώρηση των Βουλευτών του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή, σελ. 6488

10. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 6522, 6543
11. Επί του Κανονισµού, σελ. 6552
12. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφά-

νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή,
σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και το ν. 3126/
2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει, στις
28/3/2017:α) Ποινική δικογραφία που αφορά στον πρώην
Υπουργό Οικονοµικών κ. Ιωάννη Στουρνάρα και β) Ποινική δι-
κογραφία που αφορά στον πρώην Πρωθυπουργό κ. Αντώνη
Σαµαρά, σελ. 6525

13. Ονοµαστική µυστική ψηφοφορία επί της Ειδικής Ηµε-
ρήσιας Διάταξης, σελ. 6555

14. Σφραγισµένες επιστολές επί της ονοµαστικής µυστικής
ψηφοφορίας, σελ. 6555 - 6560

15. Επιστολές Βουλευτών, οι οποίοι δηλώνουν ότι ευρισκό-
µενοι σε αποστολή του κόµµατος στο εξωτερικό αδυνατούν
να προσέλθουν και να ψηφίσουν στη σηµερινή µυστική ψη-
φοφορία, σελ. 6561 - 6566

16. Ανακοινώνεται ότι κατόπιν του αποτελέσµατος της διε-
ξαχθείσης µυστικής ψηφοφορίας, γίνεται δεκτή η σύσταση
Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διενέργεια προ-
καταρκτικής εξέτασης κατά του πρώην Υπουργού κ. Ιωάννη
Παπαντωνίου, για την ενδεχόµενη τέλεση αδικηµάτων στο
πλαίσιο σύναψης συµβάσεων εξοπλιστικών προγραµµάτων
του Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας, σελ. 6567

17. Απόφαση της Ολοµέλειας, η Ειδική Κοινοβουλευτική
Επιτροπή, να αποτελείται από είκοσι ένα µέλη, µε εκπροσώ-
πηση, κατ’ αναλογία της δύναµης, όλων των Κοινοβουλευτι-
κών Οµάδων, κατ’ εφαρµογή του άρθρου 156 παράγραφοι 1
και 2 του Κανονισµού της Βουλής και η προθεσµία για την
ολοκλήρωση των εργασιών της Επιτροπής καθώς και η υπο-
βολή του πορίσµατός της να είναι σε τρεις µήνες από τη συγ-
κρότησή της, σελ. 6567

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 6527 - 6550

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 6447 - 6494
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 6550 - 6567
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 6494 - 6510
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 6510 - 6527

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της συλλυπητήριας έκφρασης:
ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ Κ. , σελ. 6447
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 6447

Β. Επί της αναφοράς στην υποχρέωση καθιέρωσης µα-
θήµατος οδικής ασφάλειας στα σχολεία:

ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ Κ. , σελ. 6447
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 6447
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Γ. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης:
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 6509, 6530
ΒΑΡΔΑΛΗΣ Α. , σελ. 6488
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε. , σελ. 6550
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 6530, 6531
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 6521, 6522
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 6506
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 6514
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 6484, 6485, 6495, 6535, 

6541
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 6492
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 6536, 6543, 6544, 6549
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 6499, 6500
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 6502
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 6487, 6488
ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ Σ. , σελ. 6528, 6529
ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ Δ. , σελ. 6508
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 6520
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Π. , σελ. 6539, 6540, 6541, 6542, 
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ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 6500
ΚΑΤΣΙΚΗΣ Κ. , σελ. 6526
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 6505, 6506
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 6510, 6511
ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ Π. , 

σελ. 6494, 6495, 6514
ΚΟΝΤΟΝΗΣ Χ. , σελ. 6525, 6530, 6540, 6550, 

6551, 6552
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6551
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 6518
ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , 

σελ. 6526
ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ Ν. , σελ. 6536
ΜΠΑΛΛΗΣ Σ. , σελ. 6519
ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 6493
ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 6511
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 6512, 6513, 6525
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 6513
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 6485, 6486, 6487
ΠΑΠΑΡΗΓΑ Α. , σελ. 6507
ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ Γ. , σελ. 6496
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ΨΑΡΙΑΝΟΣ Γ. , σελ. 6527
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Αθήνα, σήµερα στις 28 Μαρτίου 2017, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.15’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη, η οποία είναι συγκε-
κριµένη και παρά την τραγικότητα της στιγµής, θέλω να θέσω
ένα θέµα. 

Κατ’ αρχάς η Βουλή οµόφωνα εκφράζει τα συλλυπητήριά της
για τον θάνατο των τεσσάρων νέων παιδιών στο ατύχηµα. Υπάρ-
χει και ένα πέµπτο παιδί το οποίο χαροπαλεύει. Ήταν παιδιά από
δεκαεπτά µέχρι είκοσι ετών. 

Θα ήθελα να κάνω µια πρόταση. Νοµίζω ότι ήρθε η ώρα, µέσα
από την τραγικότητα της στιγµής, η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Οδι-
κής Ασφάλειας, η οποία υπάρχει, εξαρχής να δει το θέµα και σε
ό,τι αφορά την πρόληψη και σε ό,τι αφορά τα κατασταλτικά
µέτρα. Και είναι ευτυχής συγκυρία που βρίσκεται εδώ ο Υπουρ-
γός Παιδείας, µε τον οποίο µίλησα λίγο πριν µπούµε µέσα. Με
πρόταση, λοιπόν, της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Οδικής Ασφά-
λειας και βεβαίως µε τη σύµφωνη γνώµη του αρµόδιου Υπουρ-
γού -πιστεύω ότι όλα τα κόµµατα θα το δεχτούν-, ας
συζητήσουµε και ας αποφασίσουµε για την υποχρεωτικότητα
του µαθήµατος Οδικής Ασφάλειας αν όχι από το δηµοτικό, από
την Α’ γυµνασίου. 

Ξέρω ότι φαίνεται λίγο αδόκιµο, γιατί λέω αυτά τα πράγµατα
όταν εχθές το βράδυ σκοτώθηκαν τέσσερα νέα παιδιά, αλλά
έχουµε υποχρέωση –νοµίζω- να το κάνουµε αυτό. Δεν το θέτω
προς συζήτηση. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κύριο Υπουργό για δύο, τρία
λεπτά και µετά θα κρατήσουµε ενός λεπτού σιγή σαν συµπαρά-
σταση στις οικογένειες των παιδιών τα οποία χάθηκαν, τα τελευ-
ταία γιατί έχουν προηγηθεί κι άλλα.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Προφανώς είναι µια τραγική στιγµή για τις οικογένειες και

τους φίλους αυτών των παιδιών. Ήδη υπάρχουν στα σχολεία,
στο δηµοτικό και στην Α’ τάξη του γυµνασίου, τέτοιου είδους µα-
θήµατα στο πλαίσιο της Ευέλικτης Ζώνης και άλλων δραστηριο-
τήτων. Εµείς ήµασταν έτοιµοι να κάνουµε και µία δηµόσια
τοποθέτηση µετά από συνεργασίες, αλλά έγινε το ένα ατύχηµα
και δεν θέλαµε να θεωρηθεί ότι το κάνουµε µε αφορµή το ατύ-
χηµα και προσπαθούµε να κεφαλαιοποιήσουµε τέτοιου είδους
πράγµατα. 

Αυτό που µπορούµε σίγουρα να πούµε είναι ότι ετοιµαζόµαστε
ήδη εδώ και καιρό για µια πολύ συστηµατική εκπαίδευση των παι-
διών πάνω στα θέµατα της αγωγής. Και ξέρω ότι στην κοινωνία
υπάρχουν και ειδικοί και άνθρωποι που έχουν δώσει µεγάλο
µέρος της καθηµερινότητάς τους σε αυτά τα πράγµατα και θα
κάνουµε µια κοινή συνεδρίαση στο Υπουργείο. Απλώς δεν θέ-
λαµε να το κάνουµε µε αφορµή αυτά τα τραγικά γεγονότα. 

Σας ευχαριστώ πάντως για την ευκαιρία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατανοητό. Το κλεί-

νουµε εδώ το θέµα. Νοµίζω όλες οι πτέρυγες της Βουλής θα
συµβάλουν. Από ό,τι είδα υπάρχουν εκπρόσωποι από όλα τα κόµ-
µατα στην ειδική µόνιµη επιτροπή και νοµίζω ότι είναι από τα θέ-
µατα που µπορούν να µας ενώσουν όλους.

Αν θέλετε, ας κρατήσουµε ενός λεπτού σιγή στη µνήµη των
παιδιών που χάθηκαν.

(Στο σηµείο αυτό τηρείται στην Αίθουσα ενός λεπτού σιγή)
Αιωνία τους η µνήµη!
Να ξεκινήσω αναγιγνώσκοντας τα διαδικαστικά και αν υπάρχει

κάποια αντίρρηση, όποιος συνάδελφος θέλει θα πάρει τον λόγο
να πει την αντίρρησή του.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Η’

Τρίτη 28 Μαρτίου 2017



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ 

Συζήτηση και λήψη απόφασης επί της προτάσεως που κατέ-
θεσαν ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας και οι
Βουλευτές του κόµµατός του και ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Παναγιώτης (Πάνος)
Καµµένος και οι Βουλευτές του κόµµατός του, για σύσταση Ει-
δικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής που θα διενεργήσει προκα-
ταρκτική εξέταση κατά το άρθρο 86 παράγραφος 3 του
Συντάγµατος, τα άρθρα 153 και επ. του Κανονισµού της Βουλής
και το άρθρο 5 του ν.3126/2003 «περί Ποινικής ευθύνης των
Υπουργών», όπως αυτό τροποποιήθηκε µε το άρθρο 2 του
ν.3961/2011, µε αντικείµενο τη διερεύνηση των όσων εκτίθενται

στην ανωτέρω πρότασή τους προς την Βουλή των Ελλήνων, µε
την οποία αναφέρονται στις µε αριθ. ΑΒΜ ΕΔ 2015/158, ΑΒΜ ΕΔ
2014/42, ΑΒΜ ΕΔ 2014/105, ΑΒΜ ΕΔ 2016/118, ΑΒΜ ΑΔ
2013/125, ΑΒΜ ΕΔ 2013/255 συναφείς µεταξύ τους ποινικές δι-
κογραφίες που διαβιβάστηκαν στη Βουλή και αφορούν στον
πρώην Υπουργό Εθνικής Άµυνας κ. Ιωάννη Παπαντωνίου, σχετικά
µε την ενδεχόµενη τέλεση των αδικηµάτων της απιστίας στρε-
φόµενης κατά του Δηµοσίου (άρθρο 256 Π.Κ. σε συνδυασµό µε
το άρθρο 263α Π.Κ. και τον Ν.1608/1950) και της νοµιµοποίησης
εσόδων από εγκληµατική δραστηριότητα (σύµφωνα µε το
Ν.2331/1995, όπως ισχύει), κατά την άσκηση των καθηκόντων
του, στο πλαίσιο σύναψης συµβάσεων εξοπλιστικών προγραµ-
µάτων του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και σύµφωνα µε τα δια-
λαµβανόµενα στην πρόταση. 

(Η προαναφερθείσα πρόταση καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:

6448 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6474 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του άρθρου 86 του
Συντάγµατος και του άρθρου 155 του Κανονισµού της Βουλής,
µετά την ολοκλήρωση της συζητήσεως η Ολοµέλεια της Βουλής
αποφασίζει µε µυστική ψηφοφορία για τη συγκρότηση ή µη ειδι-
κής κοινοβουλευτικής επιτροπής για τη διεξαγωγή προκαταρκτι-
κής εξέτασης. Η σχετική απόφαση λαµβάνεται µε την απόλυτη
πλειοψηφία του όλου αριθµού των Βουλευτών. 

Η σηµερινή συζήτηση θα διεξαχθεί σύµφωνα µε το άρθρο 155
του Κανονισµού της Βουλής, όπως αυτό έχει τροποποιηθεί µε
απόφαση της Ολοµέλειας της Βουλής της 19 Μαΐου 2011 και µε
ανάλογη εφαρµογή του άρθρου 137 παράγραφος 2 του Κανονι-
σµού της Βουλής, δηλαδή µε τη διαδικασία της γενικευµένης συ-
ζήτησης επερώτησης.

Σχετικά µε τα λοιπά διαδικαστικά, σύµφωνα µε απόφαση της
Διάσκεψης των Προέδρων, η συζήτηση θα αρχίσει µε έναν πρώτο
κύκλο εννέα κατά προτεραιότητα οµιλητών, έναν από κάθε Κοινο-
βουλευτική Οµάδα και έναν Ανεξάρτητο Βουλευτή, µε χρόνο οµι-
λίας για τον καθένα δέκα λεπτά χωρίς δικαίωµα δευτερολογίας.

Πρώτος θα λάβει τον λόγο ο Βουλευτής της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς και δεύτε-
ρος ο Βουλευτής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Ανεξαρτή-
των Ελλήνων, που έχουν καταθέσει και την πρόταση.

Στη συνέχεια θα εισέλθουµε στις αγορεύσεις των οµιλητών επί
του ενιαίου καταλόγου κατ’ εφαρµογή της διάταξης της παρα-
γράφου 5 του άρθρου 65 του Κανονισµού της Βουλής, ο οποίος
θα απαρτίζεται από δύο κύκλους οµιλητών κατ’ αναλογίαν της
κοινοβουλευτικής δύναµης του κόµµατος που εκπροσωπούν.

Ο κάθε κύκλος θα αποτελείται από δεκατέσσερις Βουλευτές,
στον οποίον θα συµµετέχουν πέντε Βουλευτές από τον ΣΥΡΙΖΑ,

τρεις Βουλευτές από τη Νέα Δηµοκρατία και ένας από τις υπό-
λοιπες Κοινοβουλευτικές Οµάδες.

Οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες έχουν ήδη υποβάλει καταστάσεις
οµιλητών και έχει καταρτιστεί από την Υπηρεσία ενιαίος κατάλο-
γος µε εναλλαγή οµιλητών κατ’ αναλογίαν της κοινοβουλευτικής
δύναµης των κοµµάτων.

Οι οµιλητές και οι οµιλήτριες του ενιαίου καταλόγου θα λαµ-
βάνουν τον λόγο για πέντε λεπτά χωρίς δικαίωµα δευτερολογίας.
Ο χρόνος οµιλίας των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων
θα είναι ο οριζόµενος από το άρθρο 97 παράγραφος 2 και 3 του
Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή, η διάρκεια αγόρευσης του
Πρωθυπουργού και του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης θα είναι έως είκοσι λεπτά και των Προέδρων των υπολοίπων
έξι Κοινοβουλευτικών Οµάδων έως δεκαπέντε λεπτά.

Οι Υπουργοί θα µιλήσουν για δέκα λεπτά της ώρας και θα λαµ-
βάνουν τον λόγο όποτε το επιθυµούν, σύµφωνα µε το Σύνταγµα
και τον Κανονισµό της Βουλής.

Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι θα µιλήσουν για δώδεκα
λεπτά. Εφόσον, όµως, προηγηθεί οµιλία του Προέδρου της Κοι-
νοβουλευτικής τους Οµάδας, θα µιλήσουν κατά το ήµισυ του
χρόνου, δηλαδή έξι λεπτά.

Ο πρώην Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Ιωάννης Παπαντωνίου
έχει στείλει υπόµνηµα µε τίτλο: «Σηµείωµα εν όψει της συνεδρία-
σης της Βουλής την Τρίτη 28 Μαρτίου για τη σύστασης ειδικής
κοινοβουλευτικής επιτροπής», το οποίο θα καταχωρηθεί στα
Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης και έχει διανεµηθεί, απ’
ότι ενηµερώθηκα από τις υπηρεσίες στους κυρίους συνάδελ-
φους.

(Το προαναφερθέν υπόµνηµα καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα ήθελα να ενηµε-
ρώσω το Σώµα ότι οι συνάδελφοι Βουλευτές ή και τα µέλη της
Κυβέρνησης, που βρίσκονται σε αποστολή της Βουλής και της
Κυβέρνησης στο εξωτερικό, θα ψηφίσουν µε επιστολική ψήφο,
σύµφωνα µε το άρθρου 70Α του Κανονισµού της Βουλής.

Σε αυτή την περίπτωση, πριν την ψηφοφορία θα παραδοθούν
στο Προεδρείο τα ψηφοδέλτιά τους µέσα σε σφραγισµένους φα-
κέλους. Ο φάκελος αυτός θα εσωκλείεται σε έναν µεγαλύτερο
φάκελο -επίσης κλειστό- ο οποίος θα αναγράφει το όνοµα του
Βουλευτή ή του µέλους της Κυβέρνησης που θα ψηφίσει µε επι-
στολική ψήφο. Ο φάκελος θα συνοδεύεται από διαβιβαστικό έγ-
γραφο, που θα απευθύνεται προς τον Πρόεδρο της Βουλής. 

Η παράδοση των φακέλων µε τα ψηφοδέλτια θα γίνει από δια-
πιστευµένους συνεργάτες των Βουλευτών ή των µελών της Κυ-
βέρνησης που πρόκειται να ψηφίσουν, µε βάση το άρθρο 70Α
του Κανονισµού της Βουλής. 

Μετά την ολοκλήρωση της συζήτησης θα ακολουθήσει µυ-
στική ψηφοφορία κατά τα οριζόµενα στα άρθρα 73 και 155 πα-
ράγραφος 8 του Κανονισµού της Βουλής. 

Τέλος, σας προτείνω η συζήτηση να περατωθεί γύρω στις
20.00’. Έχουµε υπολογίσει τους χρόνους. Λέω περίπου στις
20.00’, διότι εάν µιλήσουν όλοι οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτι-
κών Οµάδων, µπορεί το όριο που σας λέω να ξεφύγει κατά περί-
που µία ώρα. Στη συνέχεια θα ακολουθήσει µυστική ψηφοφορία
επί της προτάσεως. 

Αυτή, λοιπόν, είναι η πρόταση. Και πριν σας ρωτήσω εάν την
κάνετε δεκτή ή όχι, µπορεί να λάβει τον λόγο όποιος έχει κάποια
παρατήρηση επ’ αυτής. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λοβέρδο, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα ήθελα να θίξω δύο θέµατα, κύριε

Πρόεδρε. 
Το πρώτο θέµα σχετίζεται µε την κοινοβουλευτική εκπροσώ-

πηση των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, των οποίων ο Πρόεδρος
ή η Πρόεδρος δεν θα έρθει να τοποθετηθεί. Θα ήθελα να µας
πείτε, εάν θα έχουν τα δικαιώµατά τους κατά τον Κανονισµό της
Βουλής, εννοώ και δευτερολογίας, γιατί αναφέρατε µόνο την πε-
ρίπτωση, όπου θα έρθει ο Πρόεδρος και θα προηγηθεί. Ερωτώ
τι θα γίνει στη δεύτερη περίπτωση. 

Ένα θέµα που αφορά στο άρθρο 154 του Κανονισµού της Βου-
λής, που και εσείς αναφέρατε, είναι το εξής: Το άρθρο 154 πα-
ράγραφος 3 ορίζει -η φρασεολογία και του Κανονισµού είναι
προβληµατική σε σχέση την αρµοδιότητα της Βουλής- ότι η πρό-
ταση για άσκηση δίωξης πρέπει να προσδιορίζει µε σαφήνεια τις
πράξεις ή τις παραλείψεις που σύµφωνα µε τον νόµο για την ευ-
θύνη των Υπουργών είναι αξιόποινες και να µνηµονεύει τις δια-
τάξεις. 

Πλην της περίπτωσης της πρώτης σύµβασης και των αντισταθ-
µιστικών ωφεληµάτων, όπου µνηµονεύονται οι διατάξεις, σε καµ-
µία άλλη περίπτωση δεν µνηµονεύονται. Και πέρα από αυτό, δεν
περιγράφονται και άδικες πράξεις από την πρόταση. Δηλαδή, κύ-
ριοι συνάδελφοι, περιγράφεται ότι έχουν γίνει συµβάσεις και από
κάτω, µε τη φράση «ως εκ τούτου προκύπτει…», µπαίνουµε στα
θέµατα. 

Θα ήθελα να σας ρωτήσω, κύριε Πρόεδρε, εάν στη Διάσκεψη
των Προέδρων έγινε η εξέταση της πρότασης, όχι το περιεχό-
µενό της. Και θυµίζω ότι εµείς έχουµε πει από την πρώτη στιγµή
ότι είµαστε θετικοί και θα ψηφίσουµε. Άλλοι να τα βλέπουν, που
δεν ψήφιζαν για εξεταστικές επιτροπές για το καλοκαίρι του
2015. Εµείς θα ψηφίσουµε. Ωστόσο, η Διάσκεψη των Προέδρων,
της οποίας είστε και εσείς µέλος, αξιολόγησε τη διατύπωση κατά
το άρθρο 154 του Κανονισµού της Βουλής; Διότι υπάρχει πρό-
βληµα. 

Τι συζητάµε εδώ; Ποιες είναι οι πράξεις; Πρώτον, οι πράξεις
δεν καθορίζονται και δεύτερον δεν υπάρχει καµµία περιγραφή.
Εγώ δεν λέω ότι υπάρχει η ατέλεια της µη αναφοράς των νοµι-
κών διατάξεων περί απιστίας. Εγώ αναφέροµαι στο ότι δεν περι-
γράφονται τα περιστατικά που οδηγούν εκεί. Τι πρόταση είναι
αυτή; Ποιος την έγραψε αυτή την πρόταση;

Κύριε Πρόεδρε, έχουµε ανάγκη κάποιων εξηγήσεων. Πρέπει

να τις δώσει αυτές τις εξηγήσεις το Προεδρείο ή να πάρει την
ευθύνη κάποιος από τους υπογράψαντες, να µας πει τι συζητάµε
εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σε ό,τι αφορά στην
πρώτη παρατήρησή σας, είναι αυτονόητο -το ξέρετε, δεν χρει-
αζόταν να σας δώσω απάντηση- ότι εάν µιλήσει πριν από τον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο ο Αρχηγός του κόµµατος, ο χρόνος
πάει στο µισό. Εάν δεν µιλήσει πριν ή δεν έλθει καθόλου, τα δώ-
δεκα λεπτά ισχύουν. Όπως σας είπα, επειδή ο χρόνος κυρίως
για τους συναδέλφους είναι πέντε λεπτά, θα υπάρχει µια µικρή
ανοχή εάν κάποιος θέλει να πει κάτι πιο ουσιαστικό παραπέρα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ρώτησα εάν θα υπάρχει δευτερολο-
γία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν υπάρχουν δευτε-
ρολογίες για κανέναν. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όταν δεν έλθει ο Πρόεδρος του κόµ-
µατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν υπάρχουν για κα-
νέναν. Είτε έρθει είτε δεν έρθει, ο Κανονισµός της Βουλής δεν
κάνει τέτοια εξαίρεση.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχει υπάρξει το εξής προηγούµενο:
Όταν δεν έρχεται ο Αρχηγός ενός κόµµατος, γιατί είναι αυτή η
επιλογή του -σε ό,τι µας αφορά θα υπάρξει και ανακοίνωση επ’
αυτού µέσα στην ηµέρα- τότε οι άλλοι Αρχηγοί αναφέρονται εν-
δεχοµένως σε αυτό το κόµµα και δεν έχει δοθεί ο λόγος στον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο να αντικρούσει τις αναφορές, διότι
έχει ειπωθεί από συνάδελφό σας -όχι από εσάς- ότι «δεν έχετε
δικαίωµα». 

Αυτό πρέπει να το λύσετε σήµερα, διότι τότε υπάρχει πρό-
βληµα παραβίασης -ωµής παραβίασης µάλιστα- του Κανονισµού
της Βουλής. Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος εκπροσωπεί τον
Πρόεδρο του κόµµατος. Είναι γνωστά αυτά. 

Αυτό πρέπει να το ρυθµίσετε, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λοβέρδο, στην

ειδική συνεδρίαση ούτε οι Αρχηγοί έχουν δικαίωµα δευτερολο-
γίας. Κανείς δεν έχει δικαίωµα δευτερολογίας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επ’ αυτού…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, κανείς δεν έχει.

Ο Κανονισµός είναι σαφής. Αυτό που λέτε είναι ένα θέµα ουσίας.
Εγώ σπεύδω να σας πω ότι το αντιλαµβάνοµαι, αλλά πριν ψηφί-
σουµε σε λίγες µέρες τις αλλαγές του Κανονισµού, µπορούµε να
το βάλουµε. Με τον υπάρχοντα Κανονισµό ουδείς έχει δικαίωµα
δευτερολογίας. Ουδείς! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αναφέρω παρόµοιο
περιστατικό, όταν ψηφίζαµε τροπολογία της Κυβέρνησης για τη
συµµετοχή των Βουλευτών ή συγγενών τους σε offshore κ.λπ..
Τότε είχε υπάρξει θέµα τοποθέτησης Αρχηγού κόµµατος µε θέ-
µατα που αφορούσαν εµάς και δεν µας είχε δοθεί ο λόγος. 

Λέω, λοιπόν, ότι κατά την ερµηνεία του υφισταµένου Κανονι-
σµού και όχι µε βάση µια µέλλουσα αλλαγή του Κανονισµού,
µπορούµε να έχουµε τη δυνατότητα µιας απάντησης σε όποιον
Αρχηγό µιλήσει για εµάς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Εγώ αυτή τη
στιγµή δεν µπορώ να σας δώσω καταφατική απάντηση, παρ’ ότι,
όπως σας είπα, επί της ουσίας καταλαβαίνω τι λέτε. Θα συνεν-
νοηθώ µε τον Πρόεδρο της Βουλής, διότι έγινε αυτό που λέτε,
κύριε Λοβέρδο, αλλά έγινε κατά παρέκκλιση του Κανονισµού.
Δεν έγινε σύµφωνα µε τον Κανονισµό. 

Τώρα, επί της ουσίας της δεύτερης παρατήρησής σας, θέλω
να πω τα εξής: Η Διάσκεψη των Προέδρων δεν έχει δικαίωµα να
µπει επί της ουσίας και να ερευνήσει την ουσία, πέραν του ότι
υπήρχε εκπρόσωπός σας και το θέµα το οποίο βάλατε εσείς -
εγώ δεν είµαι νοµικός για να κρίνω αν ευσταθεί ή όχι, υποθέτω
ότι το έχετε ψάξει- δεν τέθηκε. 

Παρά ταύτα, επειδή, αν θυµάµαι καλά, ένας από αυτούς οι
οποίοι συνέταξαν αυτή την πρόταση είναι ο κ. Παρασκευόπου-
λος, ο οποίος είναι παρών και θέλει να σας δώσει ο ίδιος µια
απάντηση, θα του δώσω τον λόγο για πέντε λεπτά, για να σας
απαντήσει επί της ουσίας της δεύτερης παρατήρησης την οποία
κάνατε. 

Ορίστε, κύριε Παρασκευόπουλε, έχετε τον λόγο. 
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Η παρατήρηση του κυρίου συναδέλφου αφορά τη σαφήνεια
της διατύπωσης της πρότασης των Βουλευτών σε ό,τι αφορά τις
πράξεις τις οποίες θα ερευνήσει η ειδική κοινοβουλευτική επι-
τροπή η οποία θα συσταθεί. 

Αυτό το οποίο θα ήθελα να πω είναι ότι στην πρόταση, η οποία
έχει διανεµηθεί, βεβαίως, σε όλους τους Βουλευτές, στις σελίδες
από 3 έως και 7 αναλυτικά περιγράφονται οι πράξεις για τις
οποίες ζητείται η σύσταση της ειδικής κοινοβουλευτικής επιτρο-
πής -τουλάχιστον της απιστίας- και περιγράφεται τόσο το είδος
της συµπεριφοράς -σύναψη συµβάσεων κ.λπ.- όσο και η ζηµία η
οποία έχει προκληθεί, η οποία συνιστά, άλλωστε, πάντοτε κατά
τον νόµο και τον πυρήνα του εγκλήµατος της απιστίας. 

Σε ό,τι αφορά δε το ξέπλυµα του χρήµατος, το οποίο επίσης
στοιχειοθετεί ερευνητέα πράξη σύµφωνα µε την πρόταση των
Βουλευτών, η µεν βασική πράξη στην οποία ερείδεται η πρόταση
διερεύνησης είναι και πάλι η απιστία, η οποία ήδη έχει περιγρα-
φεί. 

Σε ό,τι αφορά δε τη διενέργεια πράξεων ξεπλύµατος, υπάρχει
αναφορά στην πρότασή µας ανάλογων πράξεων που αφορούν
είτε στην υποβολή ή στη µη υποβολή «πόθεν έσχες», είτε στην
ανεύρεση χρηµάτων σε λογαριασµούς. 

Εποµένως, η περιγραφή είναι ενδελεχής στην πρόταση των
Βουλευτών. Πιθανώς η συζήτηση να δώσει δυνατότητα περισσό-
τερης ανάλυσης. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να πω

κάτι επί της διαδικασίας; Είναι νοµικό το θέµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, έχετε τον

λόγο για δυο λεπτά και εσείς, κύριε Αθανασίου.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς,

θέλω να πω το εξής: Η Νέα Δηµοκρατία, όπως είναι γνωστό,
θέλει να γίνει η Αναθεώρηση του Συντάγµατος και να καταργη-
θούν τα ευνοϊκά προνόµια για τους Υπουργούς. Αυτό δεν το συ-
ζητάµε. 

Ως έχει το θέµα, όµως, επειδή προσπαθώ να το συνδέσω µε
τη δεύτερη κατηγορία, η οποία είναι επικουρική και είναι πάγια
η νοµολογία του Ακυρωτικού Δικαστηρίου, η απιστία εδώ έχει
υποπέσει σε αποσβεστική προθεσµία. Γιατί το λέω αυτό; Θα το
εξετάσει η ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή. Ακούστε, έχουν πα-
ρέλθει όχι µόνο οι σύνοδοι, αλλά και περίοδοι. Όσον αφορά το
επικουρικό αδίκηµα, το οποίο είναι το ξέπλυµα χρήµατος, αυτό
είναι επικουρικό -πρέπει να υπάρχει κύριο εν ενεργεία αδίκηµα-
και κυρίως δεν ανάγεται στα καθήκοντα του Υπουργού. 

Συνεπώς, ούτε συνάφεια υπάρχει, όπως αναφέρεται στην πρό-
ταση, γιατί επικουρικά ο συντάξας την πρόταση βλέπει ότι έχουν
παραγραφεί και λέει ότι ίσως υπάρχει συνάφεια µόνο µε την απι-
στία του επικουρικού αδικήµατος. 

Η συνάφεια, όµως, κύριε Υπουργέ, κύριε Παρασκευόπουλε,
έχει εκλείψει µε την παραγραφή, σύµφωνα µε τις βασικές διατά-
ξεις του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας.

Δεύτερον, το επικουρικό αδίκηµα θέλει µία πράξη που να απο-
κόµισε κέρδος ο Υπουργός. Και αυτή είναι µόνο η δωροληψία, η
οποία δεν αναφέρεται. Και δωροληψία, όµως, να είναι, δεν ανά-
γεται στα καθήκοντα του Υπουργού. Συνεπώς πρόκειται για µία
διαδικασία µόνο για επικοινωνιακούς λόγους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αθανασίου,
µπαίνετε στην ουσία της συζήτησης. Δεν είναι αυτή η δουλειά η
δική µου. Κατανοητά αυτά που είπατε, αλλά είναι η ουσία. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Δεν είναι ουσία, κύριε Πρόεδρε.
Είναι δικονοµία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ σας διαβάζω την
πρώτη γραµµή της παραγράφου 3 του άρθρου 155: «Η συζήτηση
περιορίζεται αποκλειστικά στη λήψη απόφασης για συγκρότηση
ή όχι ειδικής προκαταρκτικής…» κ.λπ.. Δεν λέει ότι µπαίνουµε
στην ουσία. Την ουσία θα την εξετάσουν τα δικαστήρια, αν έχει
παραγραφεί ή όχι. Δεν θα το εξετάσουµε εµείς αυτό.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Λο-

βέρδος και κλείνουµε τα διαδικαστικά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Θα
σας απασχολήσω µόνο για ένα λεπτό.

Άκουσα µε πολλή προσοχή, ως όφειλα, τον κ. Παρασκευό-
πουλο. Δεν καταλαβαίνω, όµως -και θα παρακαλούσα πάρα
πολύ, αν θα είχε την καλοσύνη, να ξαναπεί δυο λόγια- το εξής…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα είναι ο πρώτος
οµιλητής. Θα σας απαντήσει.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν καταλαβαίνω, κύριε Πρόεδρε, σε
µία τόσο κρίσιµη διαδικασία, για την οποία όλα τα κόµµατα έχουν
εκφράσει τη συµφωνία τους, πώς αρκείται η Ολοµέλεια και η Διά-
σκεψη των Προέδρων -επιµένω- να προχωρήσουµε στη συζή-
τηση, όταν ναι µεν αναφέρονται οι συµβάσεις για τα Λέοπαρντ,
για οποιοδήποτε άλλο οπλικό σύστηµα, αλλά µε την ολοκλήρωση
της αναφοράς στον τίτλο της σύµβασης και στο περιεχόµενό
της, ακολουθεί η φράση «ως εκ τούτου, συντρέχουν ενδείξεις»,
χωρίς να έχει αναφερθεί η παραµικρή. Πώς υπάρχει σύνδεση
ανάµεσα στην περιγραφή της συµβάσεως και στη διαπίστωση
της ύπαρξης ενδείξεων;

Να είµαστε µηχανορράφοι, αλλά και λίγο προσεκτικότεροι, συ-
νάδελφοι της Πλειοψηφίας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. Κατατέθηκαν
οι απόψεις. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Παπαδόπουλε,

εντάξει. Ας µην κάνουµε τώρα λογοκρισία των συναδέλφων.
Οπότε, απ’ ό,τι αντιλαµβάνοµαι, µε ευρεία πλειοψηφία -δεν

λέω οµόφωνα, γιατί κρατάει ο κ. Λοβέρδος τις επιφυλάξεις του-
εγκρίνεται η πρόταση για τη διαδικασία.

Έτσι, προχωράµε και ξεκινάµε µε τον πρώτο οµιλητή που είναι
ο κ. Νικόλαος Παρασκευόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Κύριε Παρασκευόπουλε, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Θα ήθελα την ανοχή σας για µία υπέρβαση δύο, τριών λεπτών

προκειµένου να δώσω απαντήσεις και σε διαδικαστικά θέµατα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. Ξεκινήστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχω την εντύπωση ότι σήµερα,

συζητώντας µία πρόταση για σύσταση ειδικής κοινοβουλευτικής
επιτροπής, εξετάσεις δεν δίνουν µόνο οι ερωτώντες Βουλευτές
ή η Κυβέρνηση, αλλά δίνει και η Βουλή και δίνει και ο πολιτικός
κόσµος της χώρας στο σύνολό του.

Αυτό συµβαίνει γιατί για την οικονοµική κρίση, η οποία µας µα-
στίζει, ο ελληνικός λαός έχει αναζητήσει αίτια και εντός και
εκτός.

Το «εκτός» είναι πανθοµολογούµενο. Είναι µια πολιτική λιτό-
τητας, η οποία διακρίνεται από κοινωνική αναλγησία και είναι και
αδιέξοδη αναπτυξιακά.

Το «εντός» αφορά την ενέργεια, τη διενέργεια ή την ανοχή
σκανδάλων διαφθοράς, τα οποία καταγράφηκαν στη χώρα µας
τα τελευταία χρόνια και συνέβαλαν στη δηµιουργία των ελλειµ-
µάτων µας. 

Υπάρχουν πολίτες που για τη διαφθορά κατακρίνουν ένα
κόµµα. Υπάρχουν πολίτες, επίσης, που κατακρίνουν το σύνολο
του πολιτικού κόσµου. Το δεύτερο είναι το πιο επικίνδυνο, γιατί
οπωσδήποτε εάν κατακρίνεται και απαξιώνεται το σύνολο του
πολιτικού κόσµου, έχουµε να κάνουµε µε µία στάση η οποία είναι
αντιδηµοκρατική και αυταρχική. 

Τα προβλήµατα της δηµοκρατίας και της πολιτικής λύνονται
µόνο µε περισσότερη δηµοκρατία και καλύτερη πολιτική. Σε αυτό
νοµίζω ότι πρέπει να προσπαθήσουµε να συµβάλουµε σήµερα.

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ, µε την πρότασή της,
εκπληρώνει µία υπόσχεση που έδωσε και ο ίδιος ο Πρωθυπουρ-
γός, ο Αλέξης Τσίπρας, για µια προσπάθεια καταπολέµησης της
διαφθοράς, για µια ταυτόχρονη εξυγίανση της οικονοµίας και της
πολιτικής.

Αυτή ήταν µια σύντοµη εισαγωγή µου. Προχωρώ και στις δύο
εξίσου σύντοµες διευκρινίσεις και µάλιστα, αρνητικές.

Πρώτη αρνητική διευκρίνιση: Όχι, δεν πρόκειται να αναφερό-
µαστε κατά τη διάρκεια αυτής της διαδικασίας –εµείς τουλάχι-
στον- στον πρώην Υπουργό Παπαντωνίου σαν να πρόκειται για
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ένοχο. Στο στάδιο αυτό υπάρχει το τεκµήριο της αθωότητας. Θα
αναφερθούµε στο πρόσωπο του πρώην Υπουργού ως πρόσωπο
υπόπτου και οι υποψίες µπορεί να µετατραπούν σε βεβαιότητες
ενοχής µόνο µετά από κρίση και καταδίκη.

Δεύτερον, όχι, δεν θα κατακρίνουµε, παρά το µεγάλο πρό-
βληµα που δηµιουργήθηκε, τον θεσµό, το ίδιο το Σύνταγµα, για
την εξάλειψη του αξιοποίνου του βασικού εγκλήµατος, δηλαδή
της απιστίας. Βεβαίως, είναι προβληµατική η διάταξη του Συν-
τάγµατος και χρειάζεται Αναθεώρηση. Δεν υπάρχει αµφιβολία γι’
αυτό. Νοµίζω ότι συµφωνούν όλοι.

Το θέµα, όµως, είναι ότι σηµαντική ευθύνη υπήρχε και για την
εφαρµογή της συγκεκριµένης διάταξης, η οποία οδήγησε σε
αυτήν την εξάλειψη του αξιοποίνου. Ο δικοµµατισµός στην Ελ-
λάδα έδωσε µια εικόνα ότι τα δύο κόµµατα αλληλοϋποστηρίχθη-
καν, προκειµένου να υπάρξει µια εξάλειψη του αξιοποίνου και να
µην µπορέσουν να αναζητηθούν τελικά ευθύνες για βασικά εγ-
κλήµατα τα οποία στοιχειοθέτησαν τη διαφθορά στη χώρα µας.
Και περνώ, λοιπόν, στο κύριο θέµα µας. 

Στη Βουλή έφτασαν έξι ογκώδεις δικογραφίες µε παραποµπή
από τους αρµόδιους εισαγγελείς. Οι δικογραφίες αφορούσαν
προµήθειες όπλων κι επίσης, αντισταθµιστικά ωφελήµατα. Στις
δικογραφίες αυτές και στην πρόταση των Βουλευτών γίνεται εµ-
περιστατωµένη αναφορά όχι µόνο του συνολικού ύψους των
προµηθειών και των συµβάσεων, αλλά και της ζηµίας που προ-
έκυψε για το δηµόσιο από την πληµµελή κακή εφαρµογή αυτών
των συµβάσεων. Η ζηµία αυτή, η οποία αναφέρεται στις έξι δι-
κογραφίες, αν αθροιστεί, ανέρχεται σε ένα ποσό το οποίο µε-
τριέται σε εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ. 

Πρέπει, βέβαια, να σηµειωθεί ότι δεν γίνεται στις δικογραφίες
λόγος για χειροπιαστή δωροδοκία ή για κάποιον άλλον λόγο µε
τον οποίο να έχει προκύψει, χειροπιαστά ή µε αποδείξιµο τρόπο,
η πρόκληση περιουσιακού οφέλους υπέρ ενός συγκεκριµένου
προσώπου. 

Ωστόσο, η νοµολογία µας κατ’ επανάληψη έχει δεχθεί ότι το
έγκληµα της απιστίας -παρά το γεγονός ότι στην αντικειµενική
και την υποκειµενική του υπόσταση δεν ενδιαφέρει η πρόκληση
απόκτησης περιουσιακού οφέλους, αλλά η πρόκληση ζηµίας στα
συµφέρονται ενός ιδιώτη ή του δηµοσίου σύµφωνα µε το άρθρο
256 του Ποινικού Κώδικα- µε την πρόκληση ζηµίας αρκεί ως βα-
σικό έγκληµα για την προσπάθεια αναζήτησης ευθυνών και ξε-
πλύµατος βρώµικου χρήµατος στη συνέχεια.

Η καταγραφή της ζηµίας µάς παραπέµπει κατ’ αρχάς στο
άρθρο 256 του Ποινικού Κώδικα που αφορά την απιστία τη σχε-
τική µε την υπηρεσία. Βεβαίως, το αξιόποινο αυτής της απιστίας
φαίνεται να έχει εξαλειφθεί οριστικά, µε βάση τη διάταξη του άρ-
θρου 86 παράγραφος 3 του Συντάγµατος. 

Ωστόσο, παρά την παρέλευση της αποσβεστικής προθεσµίας
και την παραγραφή του βασικού εγκλήµατος, υπάρχουν περιθώ-
ρια –η νοµολογία το δέχεται- η απιστία να µπορεί να συνθέσει
έγκληµα ξεπλύµατος βρώµικου χρήµατος, στο µέτρο που στη
συνέχεια ακολούθησαν πράξεις νοµιµοποίησης ενός περιουσια-
κού οφέλους. 

Η ποινική ρύθµιση για την αξιοπιστία ως νοµοθέτηµα δεν εν-
διαφέρεται το βασικό έγκληµα να είναι ανοικτό ως αξιόποινο. Εν-
διαφέρεται απλώς να έχει τελεστεί. Και αυτό νοµίζω ότι
αποδεικνύεται ή εν πάση περιπτώσει, υπάρχουν σαφείς ενδείξεις
γι’ αυτό, µε βάση τις δικογραφίες οι οποίες περιήλθαν σε εµάς.

Βεβαίως, το αν έχει παραγραφεί ή όχι και µια ενδεχόµενη
πράξη ξεπλύµατος βρώµικου χρήµατος εξαρτάται από την απάν-
τηση σε δύο ερωτήµατα.

Το ένα είναι το αν έχει αρχίσει, αν είναι ανοιχτή, ενεργός η
προθεσµία δίωξης για ξέπλυµα βρώµικου χρήµατος ή αν και
αυτή έχει παραγραφεί. Πρέπει εδώ να διευκρινίσουµε κάτι το
οποίο αποτελεί µια πάγια αρχή, πάγια διάταξη της ποινικής νο-
µοθεσίας. Ο χρόνος της παραγραφής αρχίζει από τότε που το
έγκληµα τελειώνει. Το έγκληµα ξεπλύµατος του βρώµικου χρή-
µατος, το οποίο θα ερευνήσουµε, µπορεί να αρχίζει µε µια πράξη
απιστίας, αλλά τελειώνει µε την πράξη του ξεπλύµατος, η οποία
δεν αποκλείεται, αν ερευνήσουµε τον νόµο, να είναι ακόµη και
έγκληµα διαρκείας.

Επειδή οι πράξεις για τις οποίες έχουµε εντοπίσει ενδείξεις,

έχουν τελεστεί πολύ αργότερα από τις πράξεις απιστίας και κά-
ποιες ενδεχοµένως ακόµα και σήµερα είναι ενεργές, δεν µπορεί
να τεθεί από χρονική άποψη θέµα παραγραφής εγκληµάτων απι-
στίας. Βέβαια, ο όρος είναι και το έγκληµα να έχει τελεστεί κατά
την άσκηση των καθηκόντων του Υπουργού. Αυτό δεν µπορούµε
να πούµε ότι είναι κάτι το οποίο προκύπτει χωρίς αµφιβολίες.
Ίσως το αντίθετο να είναι πιθανότερο, αλλά και αυτό νοµίζουµε
ότι πρέπει η ίδια η επιτροπή η οποία θα συσταθεί να το ερευνήσει
και να το τεκµηριώσει. Αν προκύψει από τη διερεύνηση ότι εδώ
έχουµε να κάνουµε µε πράξεις οι οποίες δεν τελέστηκαν κατά
την άσκηση των υπουργικών καθηκόντων, τότε θα πρέπει να απο-
φανθεί πλέον η ίδια η δικαιοσύνη, εκτιµώντας τις πράξεις αυτές.

Λάβαµε όλοι µας το υπόµνηµα του Ιωάννη Παπαντωνίου, το
οποίο εκφέρει τις αντιρρήσεις για την υπαγωγή του στη διαδικα-
σία της προανακριτικής εξέτασης. Αυτό το οποίο διαβάσαµε και
διάβασα κι εγώ προσωπικά στο υπόµνηµα του κ. Παπαντωνίου,
είναι ότι έχει γίνει έλεγχος και δεν βρέθηκαν καθόλου ενδείξεις
τέλεσης αξιόποινης πράξης. Πρέπει να πω ότι οι δικογραφίες
που έφτασαν εδώ περιλαµβάνουν λεπτοµέρειες για τον επιβλαβή
χαρακτήρα των συµβάσεων οι οποίες υπογράφηκαν και ιδιαίτερα
για τα αντισταθµιστικά τους ωφελήµατα. Επίσης, στο ίδιο υπό-
µνηµα ο ερευνώµενος παραπονείται ότι δεν φαίνεται να υπάρχει
πάντως δική του συµµετοχή.

Πέρα από το γεγονός ότι η ανάγνωση των δικογραφιών αµέ-
σως µας δίνει τη δυνατότητα να αντιληφθούµε ότι το όνοµα του
πρώην Υπουργού αναφέρεται στις ζηµιογόνες πράξεις σύναψης
συµβάσεων ή σχεδίων κ.λπ., αυτό το οποίο είναι απλό να εξηγή-
σουµε είναι ότι, εάν η δικαιοσύνη δεν είχε διαπιστώσει, δεν είχε
βρει ενδείξεις ευθύνης του συγκεκριµένου πρώην Υπουργού, δεν
θα είχε στείλει τις έξι δικογραφίες στον Υπουργό και δι’ αυτού
στη Βουλή. Τις έστειλε εδώ ακριβώς επειδή βρήκε ενδείξεις για
αξιόποινες πράξεις και ενδείξεις ευθύνης πολιτικού προσώπου,
συγκεκριµένα του Υπουργού Παπαντωνίου. Και τις έστειλε εδώ,
προκειµένου η Βουλή να τις εξετάσει µε προσοχή.

Θέλω να θυµίσω κάτι στο σηµείο αυτό. Μεταξύ των ενδείξεων
του ξεπλύµατος αναφέρει η πρόταση των Βουλευτών και το γε-
γονός ότι συγγενικό πρόσωπο του Υπουργού αναφέρεται σε µια
λίστα καταθετών. Θέλω να θυµίσω ότι στοιχεία που αφορούσαν
λίστες µέχρι τώρα δεν ήταν δυνατόν να αξιοποιηθούν. Κατά τη
διάρκεια της θητείας της παρούσας Κυβέρνησης είχαµε τον
ν.4356 που για πρώτη φορά προέβλεψε τη δυνατότητα χρήσης
και παρανόµως κτηθέντων αποδεικτικών µέσων -όπως είναι µια
λίστα καταθετών- στο µέτρο που συντρέχουν συγκεκριµένες συν-
ταγµατικές προϋποθέσεις.

Ο ν.4356 αναφέρει ρητά στην αιτιολογική του έκθεση ότι αν
συγκρούονται οι δυο αξίες -από τη µια πλευρά, η αξία της δικα-
στικής προστασίας και από την άλλη, η αξία της καθαρότητας
των αποδείξεων- αν οι αποδεικτικές απαγορεύσεις δεν επιτρέ-
πουν στη δικαιοσύνη να ασχοληθεί και να αποφανθεί, το πρό-
βληµα πρέπει να λύνεται µε βάση συνταγµατικές σταθµίσεις, µε
προσφυγή στην αρχή της αναλογικότητας, µε σεβασµό της αξιο-
πρέπειας. Αυτό ακριβώς είναι το εύρηµα του ν.4356, όπου µε µια
συνταγµατικά άψογη ρύθµιση, σταθµιστική και αναλογική, επι-
τρέπει αυτή τη στιγµή να εξετάσουµε και µια τέτοια λίστα.

Εν επιλόγω, θέλω να σας πω ότι για την αντιµετώπιση της οι-
κονοµικής κρίσης της χώρας µας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε µε αυτό, κύριε Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε και ευχαριστώ για την ανοχή σας.

Για την αντιµετώπιση, λοιπόν, της οικονοµικής κρίσης της
χώρας µας, ακόµα και πολίτες που δυσπραγούν έχουν κληθεί να
συνεισφέρουν µε φόρους και µε θυσίες. Την ίδια στιγµή, όµως,
φαινόµενα διαφθοράς, που συνέβαλαν στα ελλείµµατα και σε
κοινωνικές δυστυχίες, αυτά που τελέστηκαν από υψηλά ιστάµε-
νους λειτουργούς, εµφανίζονται να έχουν µείνει χωρίς διερεύ-
νηση. Όση, όµως, ήταν η ευθύνη των παραγωγών της διαφθοράς
τόση είναι και η ευθύνη εκείνων που παραλείπουν να την ελέγ-
ξουν. 

Γι’ αυτό, εµείς κάνουµε ό,τι µπορούµε, στο πλαίσιο του κρά-
τους δικαίου και των κοινοβουλευτικών διαδικασιών, για την από-
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δοση δικαιοσύνης και τη θωράκιση µίας υγιούς οικονοµίας. Γι’
αυτό προτείνουµε τη συγκεκριµένη ειδική κοινοβουλευτική επι-
τροπή, η οποία θα ρίξει φως στο συγκεκριµένο γεγονός.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.
Αθανάσιος Παπαχριστόπουλος από τους Ανεξάρτητους Έλλη-
νες.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Εγώ δεν είµαι νοµικός, αλλά νοµίζω ότι όχι µόνο εγώ, αλλά και
κάθε Έλληνας πολίτης έχει δικαίωµα να έχει άποψη για το τι
έγινε πάνω σ’ αυτόν τον τοµέα των εξοπλιστικών εδώ και κάµ-
ποσα χρόνια.

Θέλω να παραθέσω µερικά γεγονότα. 
Το πρώτο είναι ότι εγώ χαιρετίζω θετικά ότι την πρόταση για

σύσταση ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής που υπέγραψαν
όλοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, τη
συνυπογράφουν όλα τα κόµµατα πλην ενός. Αυτό κάτι δείχνει.

Επίσης, θέλω να κάνω µία υπενθύµιση σχετικά µε το τι ακριβώς
έκανε αυτό το περίφηµο άρθρο 86 που είναι προκλητικό και έχει
εξοργίσει –πιστεύω δίκαια- τους Έλληνες πολίτες. Κάθε φορά
που η δικαιοσύνη έφθανε σε κάποιον πολιτικό, κάτι γινόταν και
αυτό το αδίκηµα παραγραφόταν. Η απιστία, για παράδειγµα, πι-
θανόν να έχει παραγραφεί. Δεν παραγράφεται το ξέπλυµα µαύ-
ρου χρήµατος. 

Κατ’ αρχάς, θέλω να ξεκαθαρίσω ότι το τεκµήριο της αθωότη-
τας το έχει ο κάθε Έλληνας πολίτης, συνεπώς και ο εναγόµενος
πρώην Υπουργός Άµυνας. Δεν το συζητώ. Η λέξη «ρεβανσισµός»
και η φράση «ρεβανσιστική διάθεση» δεν πρέπει να υπάρχει µέσα
σ’ αυτήν την Αίθουσα, γιατί προσφέρει ό,τι χειρότερο στην Κοι-
νοβουλευτική Δηµοκρατία. 

Εν πάση περιπτώσει, εγώ προσωπικά δηλώνω ότι µόνο ρεβαν-
σισµό δεν έχω για κανέναν και είµαι απ’ αυτούς που έχω οµολο-
γήσει δηµόσια ότι σε όλα τα κόµµατα υπάρχουν πολιτικοί που
κάνουν σωστά τη δουλειά τους.

Όµως, θέλω να φρεσκάρω λίγο τη µνήµη µας και να πω τα
εξής: Θέλω να υπενθυµίσω ότι ο χώρος της Γενικής Γραµµατείας
Εξοπλισµών –και δεν κάνω εδώ χαρακτηρισµό- έχει έναν ήδη κα-
τάδικο Γραµµατέα, έναν άλλο προφυλακισµένο και δύο υπόδι-
κους, αν αυτό λέει κάτι.

Επίσης, µε την έρευνα που έκαναν οι Εισαγγελείς Διαφθοράς,
ο Γαβριήλ Μαλλής και ο Ιωάννης Σταυρόπουλος, ανακάλυψαν
µερικά πράγµατα πριν κάµποσο καιρό, πολύ πριν, όταν διερευ-
νούσαν την υπόθεση του Άκη Τσοχατζόπουλου. Βρέθηκαν στους
λογαριασµούς κάποιου φίλου –εγώ θα έλεγα, κουµπάρου- του
εναγόµενου Υπουργού δύο εµβάσµατα από 500.000 ευρώ που
δεν µπορούσε να τα δικαιολογήσει κανείς.

Επίσης, στη λίστα Λαγκάρντ βρέθηκε 1.300.000 σε λογαρια-
σµό της συζύγου του εναγόµενου Υπουργού. Όταν, µάλιστα, ρω-
τήθηκε ο εναγόµενος, είπε ότι ήταν του πρώην συζύγου της
γυναίκας του, πράγµα που αποδείχθηκε ότι δεν ήταν αληθές. 

Τι θέλω να πω; Θέλω να πω ότι µπορεί να φαίνεται απιστία από
τη µία, από την άλλη, όµως, µπορούν να συνδυαστούν -ξαναλέω
ότι δεν είµαι νοµικός- και να δούµε τι συµπεράσµατα µπορούµε
να βγάλουµε.

Θέλω ακόµα να κάνω µια µικρή υπενθύµιση. Ο κ. Παπαντωνίου
είχε καταδικαστεί τελεσίδικα για ψεύτικο «πόθεν έσχες» το 2009.
Και ελέγχονται και άλλες πιθανές τέτοιες δηλώσεις που δεν είναι
ειλικρινείς. 

Θέλω ακόµα να υπενθυµίσω ότι ο τότε Α/ΓΕΝ, ένας αδέκαστος
Ναύαρχος ο κ. Αντωνιάδης, ήταν αντίθετος µε τον εκσυγχρονι-
σµό των έξι φρεγατών, µε πολλά επιχειρήµατα. Οµόφωνα τότε
το Ναυτικό Συµβούλιο απέρριψε την πρόταση του τότε Υπουρ-
γού, δηλαδή του εναγόµενου του κ. Παπαντωνίου, για εκσυγχρο-
νισµό αυτών των φρεγατών. Και για όσους έχουν απορία πόσο
στοίχισε ο εκσυγχρονισµός, έχω πρόχειρα το νούµερο που τον
αφορούσε. Είναι γύρω στα 488 εκατοµµύρια. Μάλιστα, το επιχεί-
ρηµα ήταν ότι αυτές οι φρεγάτες σε µερικά χρόνια που θα έληγε
η σύµβαση, θα ήταν τριάντα χρονών και θα ήταν άχρηστες. Και
είχε προτείνει σε όλο το Ναυτικό Συµβούλιο, « Όχι, ρε παιδιά, να

µην τις εκσυγχρονίσουµε να πάρουµε καινούργιες». 
Θα µπορούσα να αναφερθώ σε πάρα πολλά. Αυτά είναι απο-

δείξεις; Όχι. Είναι, όµως, λόγος εµείς να ερευνήσουµε τι γινόταν
τότε; Πιστεύω πως ναι.

Θέλω ακόµα να θυµίσω ένα άρθρο που είχε γράψει η Ιωάννα
η Μάνδρου στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», µια δηµοσιογράφος που δεν
διάκειται ευµενώς προς εµάς. Είναι ένα σκληρό άρθρο που
έγραψε ο Νίκος ο Χατζηνικολάου σε µια εποχή τότε που ο κ. Πα-
παντωνίου ήταν στο απυρόβλητο και µπορούσε να κάνει ό,τι
θέλει. Μάλιστα, σας θυµίζω ότι έκανε µήνυση τότε στον Νίκο τον
Χατζηνικολάου και του επιδικάστηκε ένα ποσό γύρω στις 11.000
ευρώ, το οποίο πήγε και το πήρε.

Τα νούµερα, που αυτή τη στιγµή δεν είναι αµφιλεγόµενα, αλλά,
κατά τη γνώµη µου, είναι δεδοµένα, είναι τα εξής: Κατ’ αρχάς,
να σας πω ότι το 2003 οι συµβάσεις που υπογράφηκαν επί
Υπουργίας του κ. Παπαντωνίου ήταν 5,5 δισεκατοµµύρια. Ανα-
λυτικά: 

Οι ελεγχόµενες υποθέσεις -ο εκσυγχρονισµός υποβρυχίων δεν
είναι- είναι γύρω στα 209 εκατοµµύρια. Μεταφορικά αεροσκάφη,
272 εκατοµµύρια, µε περιπέτεια στην παράδοση. Ο εκσυγχρονι-
σµός που λέγαµε είναι 481 εκατοµµύρια, µε αρνητική γνώµη όλων,
των πάντων, στο Πολεµικό Ναυτικό. Εκατόν εβδοµήντα τέσσερα
άρµατα Λέοπαρντ, 1.700.000.000, χωρίς πυροµαχικά. Το ξέρει
αυτό και η κουτσή Μαρία. Χωρίς πυροµαχικά! Εξήντα συστήµατα
αυτοπροστασίας µαχητικών, 242 εκατοµµύρια. Ήταν υπερκοστο-
λογηµένα, σύµφωνα µε τους ανθρώπους που ξέρουν, γύρω στο
60%. Δώδεκα επιθετικά ελικόπτερα Aπάτσι, 663 εκατοµµύρια δο-
λάρια. Εξαιρετικά υπερκοστολογηµένα και καπελωµένα. Τα περί-
φηµα είκοσι ελικόπτερα, τα NH90, 699,1 εκατοµµύρια.

Ξαναλέω ότι µπορεί το αδίκηµα της απιστίας πράγµατι να πα-
ραγράφεται, αλλά το αδίκηµα του ξεπλύµατος του µαύρου χρή-
µατος όχι. 

Εγώ δεν θέλω να σπαταλήσω περισσότερο χρόνο. Άκουσα µε
πολλή προσοχή τον πρώην Υπουργό Δικαιοσύνης. Με πολύ σε-
βασµό θα ακούσω την άποψή του αργότερα. Φαντάζοµαι ότι θα
µιλήσει κάποτε. Και άκουσα και τον κ. Λοβέρδο. 

Αν πιστεύει κάποιος σε αυτή την Αίθουσα ότι υπάρχει έστω
ένας Έλληνας πολίτης -ένας, όχι δύο, ένας!- που δηµόσια θα
έλεγε, «όχι να µην το ερευνήσετε, κάνετε λάθος», να µου τον φέ-
ρετε µπροστά να τον δούµε και εµείς. 

Είναι ιερή υποχρέωσή µας αυτή η ειδική κοινοβουλευτική επι-
τροπή να δουλέψει σκληρά, να βρει όλα τα στοιχεία. Δεν είναι
εξεταστική, είναι προανακριτική και έχει αυξηµένες αρµοδιότη-
τες, για όσους δεν το ξέρουν, και µπορεί να ασχοληθεί µε τα
πάντα.

Και όσοι έχουν απορία, θέλω ακόµα να κάνω µία µικρή υπεν-
θύµιση. Ο κ. Παπαντωνίου ήταν Υπουργός Οικονοµικών στα γε-
γονότα του Χρηµατιστηρίου, που έγιναν το 1999, 2000, κ.λπ..
Ήταν ο άνθρωπος, που πραγµατικά έκανε παραινέσεις κάθε δύο
µήνες ότι το Χρηµατιστήριο αντανακλά την ευρωστία της ελλη-
νικής οικονοµίας. Τότε άλλαξαν χέρια -για όσους έχουν ασθενική
µνήµη- 136 δισεκατοµµύρια δραχµές. Κάποιοι φουκαράδες πο-
λίτες πήγαιναν και πουλούσαν τότε τα οικόπεδά τους. Και γι’
αυτό το πράγµα πάλι υπάρχει παραγραφή. Δεν έχει τιµωρηθεί
κανένας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Νοµίζω είµαι στον χρόνο µου, κύριε Πρόεδρε. Δεν έχω εξαντ-
λήσει τα δέκα λεπτά. 

Τι θέλω να πω: Με πολύ καλή πρόθεση, µε πολύ σεβασµό στη
δικαιοσύνη, µε πολύ σεβασµό στο τεκµήριο της αθωότητας,
αλλά θέλω να πιστεύω υπεύθυνα, γιατί δεν έφτασε η χώρα αυτή
στη χρεοκοπία τυχαία, κάτι έγινε και έφτασε εκεί που έφτασε, θα
πρέπει αυτή η ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή µε κόπο, µε πόνο,
µε στοιχεία να κάνει τη δουλειά της. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
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ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής των Ελλήνων, εί-
κοσι τρεις µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το Γυµνάσιο του ωραίου νησιού της Σκοπέλου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε µε τον τρίτο κατά προτεραιότητα οµιλητή, που
είναι ο κ. Αθανάσιος Δαβάκης από τη Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, κύριε Δαβάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία προσεγγίζει

την κατατεθείσα από την συγκυβέρνηση πρόταση µε βάση τέσ-
σερις αρχές.

Πρώτη αρχή είναι η αρχή της διαφάνειας, η οποία κατ’ εµάς -
και πιστεύω για όλα τα µέλη αυτής της Αίθουσας- αποτελεί ση-
µαντική προϋπόθεση της νοµιµοποίησης του πολιτικού µας
συστήµατος και για την επίτευξη µίας σύγχρονης και αποδοτικής
πολιτικής. 

Οι υπογραφές πράγµατι, του κ. Παπαντωνίου σε διάφορα
ΦΕΕ, Φύλλα Ενηµερώσεων και Εισηγήσεων, καθώς και οι πράξεις
και οι παραλήψεις του -ορισµένων στελεχών που απάρτιζαν τότε
την πολιτική ηγεσία- δηµιουργούν σκιές που πρέπει πράγµατι να
διαλευκανθούν. Με βάση αυτήν την παρατήρηση και µε βάση την
αρχή των καθαρών λογαριασµών του πολιτικού συστήµατος για
τον έλεγχο αυτών, οι οποίοι διαχειρίστηκαν πολιτικό χρήµα ή
χρήµα του ελληνικού λαού σε θέσεις ευθύνης που ετάχθησαν, η
Νέα Δηµοκρατία µε σοβαρότητα, νηφαλιότητα, υπευθυνότητα
και όχι µε εκφράσεις όπως «κατά εκτιµήσεις ανθρώπων που ξέ-
ρουν», «αφορώντα τα εξοπλιστικά», όπως ακούστηκε πριν από
λίγο, προσέρχεται σε αυτήν τη διαδικασία.

Η Νέα Δηµοκρατία, µία παράταξη που διαχρονικά τοποθετεί
τη διαφάνεια στο επίκεντρο του πολιτικού συστήµατος και αντι-
λαµβάνεται πλήρως την ανάγκη να χυθεί άπλετο φως, θα στηρί-
ξει αυτήν την υπόθεση και θα ζητήσει -και θα συµβάλει σε αυτό-
να χυθεί άπλετο φως σε αυτές τις συγκεκριµένες έξι δικογρα-
φίες.

Δεν είναι, άλλωστε, τυχαίο -γι’ αυτό το λέµε αυτό- ότι ως κυ-
βέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2004 ανταποκρίθηκε
άµεσα σε παρόµοια αιτήµατα -άµεσα, επαναλαµβάνω- των δικα-
στικών αρχών για τη διερεύνηση συγκεκριµένων υποθέσεων και
για τα TOR-M1, τη σχετική σύµβαση επίσης των Αντισταθµιστι-
κών Ωφεληµάτων, των «Α-Ω», αλλά και των ραντάρ αντιπυροβο-
λικού, των TPQ37 -σας λέω έναν όρο στρατιωτικό- προχωρώντας
σε σύσταση εξεταστικής επιτροπής είκοσι ηµέρες αφού παρέ-
λαβε τις σχετικές δικογραφίες. 

Ούτε είναι, βέβαια, τυχαίο ότι εµείς οι ίδιοι -όπως και άλλες
πτέρυγες σε αυτήν την Αίθουσα- είναι υπέρ της κατάργησης του
άρθρου 86 του Συντάγµατος «περί ευθύνης Υπουργών».

Το ζήτηµα που ανακύπτει για µας είναι αν και εσείς της συγ-
κυβέρνησης, της κυβερνητικής πλειοψηφίας, αντιλαµβάνεστε µε
τον ίδιο τρόπο αυτό το καθήκον, αυτή την οφειλή για µια ξεκά-
θαρη προσέγγιση προς αυτά τα ζητήµατα. Γιατί συγκεκριµένα
ερωτηµατικά δηµιουργεί η πολύµηνη καθυστέρηση και το χρο-
νικό σηµείο, η συγκυρία που επελέγη για να συζητεί αυτή η Αί-
θουσα αυτές τις ώρες, αυτές τις στιγµές, που η αξιολόγηση δεν
έχει κλείσει, που ζητήµατα ΔΕΗ και αντιπαλότητες και αντιπαρα-
θέσεις Υπουργών ανακύπτουν και διάφορα άλλα και να συζητεί
αυτή η Αίθουσα σήµερα για ζητήµατα, όπως αυτά που ανάγονται
στο απώτερο παρελθόν. 

Θα έλεγα µάλιστα ότι αυτό προσπαθεί η Κυβέρνηση να το επι-
βάλει, όταν βλέπει µια σηµαντική διαρροή ψήφων της προς
άλλες κατευθύνσεις και όταν επίσης βλέπει ότι ο ελληνικός λαός
ταλανίζεται από την πολιτική που επί δύο χρόνια κάνετε, που έχει
γίνει ένας εφιάλτης για τον ελληνικό λαό. Προσπαθείτε σήµερα
µε «βόµβες κρότου λάµψης», θα έλεγα, να δηµιουργήσετε τέ-
τοιου είδους φαινόµενα. 

Η δεύτερη αρχή µε βάση την οποία η Νέα Δηµοκρατία προ-
σεγγίζει την πρόταση για σύσταση ειδικής κοινοβουλευτικής επι-
τροπής είναι η προστασία του δηµόσιου χρήµατος και ο
σεβασµός του Έλληνα φορολογούµενου. 

Η διαφάνεια, όπως είπα προηγουµένως, δεν είναι η µόνη πηγή

νοµιµοποίησης του πολιτικού συστήµατος. Είναι σαφές ότι η εµ-
πιστοσύνη των πολιτών, αυτή η κλονισµένη εµπιστοσύνη προς
όλους µας, και προς τους θεσµούς και προς την πολιτεία, εξαρ-
τάται µεταξύ άλλων και από τον τρόπο που χειριζόµαστε το δη-
µόσιο ταµείο. Τρεις από τις δικογραφίες που έχουν αποσταλεί
στη Βουλή αφορούν κύριες συµβάσεις εξοπλιστικών προγραµ-
µάτων συνολικής αξίας περίπου 2.110.000.000 ευρώ, ενός υψη-
λού για τα σηµερινά δεδοµένα σαφώς ποσού, τα οποία έγιναν µε
δανεισµό. 

Συνεπώς καθίσταται εµφανές ότι χρειάζεται η πλήρης διαλεύ-
κανση και είναι αναγκαία περισσότερο από κάθε άλλη φορά. Επι-
προσθέτως, οι δικογραφίες που αναφέρονται στην πρόταση της
Κυβέρνησης αφορούν ενδείξεις που ανακύπτουν από τη σύναψη
και διαχείριση συµβάσεων αντισταθµιστικών ωφεληµάτων, τα
γνωστά ΑΩ. 

Αυτά αφορούν ένα εργαλείο, το οποίο µε ορθολογική διαχεί-
ριση –και είναι σηµαντικό αυτό γιατί έχει απασχολήσει πολλές
φορές και την Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας και όλους εµάς
που µετέχουµε σε αυτήν- θα µπορούσαν τα αντισταθµιστικά
ωφελήµατα αντί να αποτελούν παράδειγµα διασυρµού της δια-
δικασίας, να αποτελέσουν αναπτυξιακούς στόχους, οι οποίοι θα
µπορούσαν να είχαν αναγάγει τις εγχώριες αµυντικές βιοµηχα-
νίες σε ανταγωνιστικές βιοµηχανίες µε εξαγωγή τεχνογνωσίας
και πάνω απ’ όλα προώθηση της άµυνας της χώρας. 

Αυτά και άλλα πολλά έχουν φέρει στην τωρινή κατάσταση την
αµυντική µας βιοµηχανία και βλέπουµε κάθε τόσο τον Αναπλη-
ρωτή Υπουργό Άµυνας, µε συµπάθεια θα έλεγα, να έρχεται να
στηρίξει µε τροπολογίες την υπόθεση που λέγεται «αµυντική βιο-
µηχανία», µια υπόθεση που παραπαίει εξαιτίας της αβελτηρίας
και όλων αυτών που συνθέτουν τις ιδεοληψίες σας απέναντι σε
αυτόν τον κλάδο. 

Η τρίτη αρχή είναι η προστασία του κύρους των Ενόπλων Δυ-
νάµεων και της επιχειρησιακής τους ετοιµότητας. Κυρίως λόγω
των σκιών, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που αφορούν ορισµένα
εξοπλιστικά προγράµµατα, όπως αυτά για τα οποία τώρα συζη-
τάµε, πολλοί φαίνεται πως ασπάζονται την άποψη –ακούστηκε
και προηγουµένως- ότι όλες ανεξαρτήτως οι δαπάνες των Ενό-
πλων Δυνάµεων έχουν αντιπαραγωγική χρήση και απορροφούν
τους δηµόσιους πόρους ως πηγή διαφθοράς. 

Χαρακτηριστικές αυτής της άποψης είναι οι πρώτες γραµµές
της προτάσεώς σας όπου αναφέρεται: «Τα εξοπλιστικά προ-
γράµµατα της χώρας αποτελούσαν ανέκαθεν πηγή κινδύνων για
διαφθορά δοµών και προσώπων». Οι ποινικές ευθύνες όµως απο-
δίδονται σε συγκεκριµένες πράξεις και σε συγκεκριµένα πρό-
σωπα που επιτέλεσαν αυτές τις πράξεις και όχι αδιακρίτως. 

Οι εξοπλιστικές δαπάνες της χώρας είναι αποτέλεσµα της
ανάγκης διατήρησης της επιχειρησιακής ετοιµότητας των Ενό-
πλων Δυνάµεων, της ανάγκης προσαρµογής στις τεχνολογικές
εξελίξεις και της ανάγκης ανταπόκρισης σε διάφορες αλλαγές
στο γεωπολιτικό περιβάλλον. Ειδικά µάλιστα σε µια χώρα όπως
η Ελλάδα που η έννοια της απειλής είναι διαρκής. 

Είναι λοιπόν λυπηρό να αναπαράγονται τέτοιες γενικεύσεις σε
επίσηµο κυβερνητικό έγγραφο. Και µάλιστα, αυτές οι γενικεύ-
σεις, οι οποίες προσβάλλουν και το ηθικό και τη δουλειά που γί-
νεται στις Ένοπλες Δυνάµεις, να συνυπογράφονται εν συνόλω
και από την πολιτική ηγεσία και από τους συναδέλφους που απο-
τελούν µέλη της Επιτροπής Εξωτερικών και Άµυνας και µάλιστα
σε µια περίοδο µε ιδιαίτερες εντάσεις και µε ιδιαίτερα προβλή-
µατα. 

Επίσης, αυτό γίνεται σε µια περίοδο όπου ήδη έχει αναφερθεί
και έχει ανακοινωθεί η αναβάθµιση αεροσκαφών της Πολεµικής
Αεροπορίας και, µάλιστα, µια αναβάθµιση που ο κύριος Υπουρ-
γός Εθνικής Άµυνας καθορίζει ως επιβεβληµένη, ως άµεση και
εξαιρετικά επείγουσα. 

Με ποιες σκιές θα γίνουν όλα αυτά, όλη αυτή η διαδικασία;
Από τη µια να µιλάµε για F35 και από την άλλη να λέµε ότι υπάρ-
χουν σκιές, ότι υπάρχει πηγή διαφθοράς και αδιαφάνειας και όλα
αυτά τα οποία συνθέτουν ένα ζοφερό και, θα έλεγα, σκοτεινό πε-
ριβάλλον, το οποίο προσπαθείτε να στήσετε. Και το λέµε εµείς,
που είµαστε αναφανδόν υπέρ της συστάσεως αυτής της επιτρο-
πής, µε βάση την πρώτη αρχή που σας ανέφερα, της διαφάνειας. 
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Η τέταρτη αρχή είναι η προστασία της κοινοβουλευτικής δια-
δικασίας και της διαδικασίας απονοµής δικαιοσύνης από τον κίν-
δυνο να µετατραπεί αυτή η ειδική επιτροπή που θα συστήσουµε
σήµερα σαν ένας χώρος -και το έχουµε ζήσει και στο παρελθόν
αυτό- όπου θα υπάρχει επιτοµή προχειρότητας, ποµπώδεις δη-
λώσεις και βροχή διαρροής εγγράφων. Και έχουν γίνει και στο
παρελθόν αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Ήδη αναφερθήκαµε στις υποψίες που εγείρει η καθυστέρηση
και η επιλογή του χρόνου κατάθεσης της πρότασης. Εκτός
αυτών, ανησυχία µάς δηµιουργεί και η προχειρότητα µε την
οποία η Κυβέρνηση προσέγγισε την ίδια τη σύνταξη της πρότα-
σης. 

Το λέω αυτό, διότι όπου θα δείτε -απευθύνοµαι και στις κυρίες
συναδέλφους, αλλά και στους κυρίους συναδέλφους που δεν
έχουν ιδιαίτερη σχέση µε αυτά τα ζητήµατα- στην λέξη «φράγ-
µατα», αφορά φρεγάτες. 

Θα παρακαλούσα από εδώ και µπρος τους συντάκτες αυτών
των προτάσεων να απενεργοποιούν τον αυτόµατο διορθωτή και
να µην µας εµφανίζουν τις φρεγάτες ως φράγµατα σε αυτήν την
Αίθουσα. Θα γελάει και το παρδαλό κατσίκι! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν είδα να εγερθεί καµµία άλλη άποψη ή καµµία αντίδραση,

διότι ενδεχοµένως πολλοί εκ των συναδέλφων αποδέχθηκαν ότι
µιλούσαµε για αδιαφάνεια πάνω σε συγκεκριµένα φράγµατα.
Αυτά είναι εγγειοβελτιωτικά και υδραυλικά έργα για τα ποτάµια. 

Συνεπώς είναι αναγκαίο να υπογραµµίσουµε κάτι το οποίο η
Κυβέρνηση πρέπει να λάβει σοβαρά υπ’ όψιν: Η θετική µας
ψήφος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της συγκυβέρνησης, συ-
νοδεύεται από την αµετάκλητη δέσµευσή µας για την αυστηρή
τήρηση των κανόνων και την οµαλή προστασία λειτουργίας της
επιτροπής. 

Η Νέα Δηµοκρατία δεν θα επιτρέψει τη µετατροπή αυτής της
σηµαντικής διαδικασίας σε εργαλείο επίλυσης πολιτικών διαφο-
ρών. 

Θα ήθελα να εκφράσω την ελπίδα προς όλους, αλλά και προς
εκείνους που θα συµµετάσχουν σε αυτή την επιτροπή, επιτέλους
να υπάρξει ένα κοινό πόρισµα, για να µη γινόµαστε καταγέλαστοι
κάθε φορά και να εγείρουµε το δικό µας κοµµατικό µπαϊράκι εν
είδει πορίσµατος και εν είδει απόψεως -δικής µας κοµµατικής
απόψεως- στην επιτροπή. Να δεσµευτούµε σήµερα για ένα κοινό
πόρισµα αυτής της επιτροπής. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Νέα Δηµοκρατία στοχεύοντας
στην ανοικοδόµηση των σχέσεων αλήθειας και εµπιστοσύνης µε
τους πολίτες και στην προστασία του κύρους των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, θα υπερψηφίσει την πρόταση για σύσταση της ειδικής
κοινοβουλευτικής επιτροπής για τις έξι υποθέσεις, σύµφωνα µε
την πρόταση που µας δώσατε, που αφορούν την υπουργία του
κ. Γιάννου Παπαντωνίου. 

Την ίδια στιγµή προειδοποιεί ότι δεν πρόκειται να επιτρέψει σε
µια πανικόβλητη -και δηµοσκοπικά και ουσιαστικά- Κυβέρνηση
να µετατρέψει τη διαδικασία αυτή σε µια αρένα ανούσιων αντεγ-
κλήσεων και σε µια πλατφόρµα ποµπωδών δηλώσεων, οι οποίες
φοβάµαι ότι προοιωνίζονται κατά τη διαδικασία. 

Θέλω να πιστεύω ότι αυτό που προέχει είναι η διερεύνηση της
αλήθειας, η οικοδόµηση µιας νέας εµπιστοσύνης των Ελλήνων
πολιτών και η διαφύλαξη του κύρους και του αξιόµαχου των Ενό-
πλων Δυνάµεων. Διότι σχετικά µε τις αναφορές που προελέχθη-
σαν, οι οποίες αναφέρουν ότι από το 2001 µέχρι το 2004 υπήρξε
όργιο µίζας, κατασπατάλησης του δηµοσίου χρήµατος και αδια-
φανών εξοπλιστικών προγραµµάτων, θα ήθελα να πω ότι, πέραν
από τα κατακριτέα στα οποία και εµείς θα είµαστε σύµµαχοί σας
για να τα βρούµε, είναι αυτές οι αγορές οι οποίες κρατούν το
αξιόµαχο των Ενόπλων Δυνάµεών µας ακόµη σε ισχύ. 

Είναι αυτές οι αγορές που εξαιτίας των στελεχών των Ενόπλων
Δυνάµεων που τις συντηρούν µε ιδρώτα και αίµα και µε το χρήµα
του ελληνικού λαού…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δαβάκη, ολο-
κληρώστε, σας παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Επαναλαµβάνω ότι και µε το χρήµα του ελληνικού λαού συνε-

χίζουν να αποτελούν την καλύτερη απάντηση στην επιβολή της

γείτονος.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί από το
4ο Δηµοτικό Σχολείο Χαϊδαρίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας ενηµερώσω -γιατί
άρχισαν να έρχονται αιτήµατα από Κοινοβουλευτικούς Εκπρό-
σωπους- ότι δεν µιλάει ο καθένας όποτε θέλει. Θα ολοκληρώ-
σουµε µε τους κατά προτεραιότητα οµιλητές και µετά κάθε τρεις
Βουλευτές θα µιλάει ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Άρα,
κάθε επτά και επτά, δεκατέσσερις, θα έχουµε ολοκληρώσει. 

Θα ξεκινήσω µε τη σειρά. Εάν κάποιος δεν θέλει να πάρει τον
λόγο, θα πηγαίνω στον επόµενο. 

Πάµε τώρα στον τέταρτο οµιλητή που είναι ο κ. Θεόδωρος Πα-
παθεοδώρου από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ -
ΔΗΜΑΡ. 

Ο κ. Παπαθεοδώρου έχει τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κύριος Πρωθυπουργός τις τε-

λευταίες δέκα µέρες υποδύεται πολλούς ρόλους. Τη µια µέρα
εµφανίζεται ως ευλαβής πιστός στον Πανάγιο Τάφο, την άλλη
ως φιλολαϊκός ευρωπαϊστής στην επέτειο της Συνθήκης της
Ρώµης. Χθες εµφανίζεται ως ειδικός διάδοχος της ιστορίας των
αγώνων της Αριστεράς των πέτρινων χρόνων στο Μουσείο «Μπε-
λογιάννης» και σήµερα εµφανίζεται ως αρχάγγελος της κάθαρ-
σης ενάντια στη διαχρονική διαφθορά και διαπλοκή στον τόπο
και προσεχώς, θα εµφανιστεί ως τελετάρχης µεγάλων έργων που
εγκαινιάζονται και εκσυγχρονίζουν τη χώρα. Πολλοί ρόλοι σε
σύντοµο και συµπυκνωµένο πολιτικό χρόνο, την ίδια στιγµή που
η διαπραγµάτευση για την αξιολόγηση δεν τελειώνει, ενώ αυτό
που εκφράζεται ως πεποίθηση από πολλούς είναι ότι η καθυστέ-
ρηση οδηγεί σε τέταρτο µνηµόνιο και το 2017 θα είναι άλλη µια
χρονιά στασιµότητας, χωρίς προοπτική εξόδου της χώρας στις
αγορές. 

Οι ρόλοι αυτοί εξυπηρετούν µια γενικευµένη επιχείρηση αντι-
περισπασµού και επικοινωνιακής διαχείρισης του αδιεξόδου στο
οποίο έχει περιέλθει η Κυβέρνηση, αλλά καθόλου δεν υπηρετούν
τις πραγµατικές ανάγκες της χώρας. 

Η τακτική του επαναλαµβανόµενου πυροτεχνήµατος ενέχει πε-
ρισσότερο τον κίνδυνο του καψίµατος αυτού που τη χρησιµο-
ποιεί, παρά την παραγωγή φαντασµαγορικού θεάµατος.

Απέναντι σε αυτήν την τακτική, η Δηµοκρατική Συµπαράταξη
θα καταγγείλει και καταγγέλλει στον ελληνικό λαό την επιχείρηση
αντιπερισπασµού που κάνετε αυτήν τη στιγµή, όπως και την επι-
λεκτική ποινικοποίηση της πολιτικής ζωής σε µια ιδιαίτερα κρί-
σιµη στιγµή για τη χώρα.

Για να είµαστε ξεκάθαροι ως προς τις προθέσεις και τη στάση
που θα κρατήσουµε, προτείνετε σήµερα τη σύσταση ειδικής κοι-
νοβουλευτικής επιτροπής που θα διενεργήσει προκαταρκτική
εξέταση για τα εξοπλιστικά προγράµµατα της περιόδου 2001-
2004 και για υποθέσεις που αφορούν όλες τον πρώην Υπουργό
Γιάννο Παπαντωνίου. 

Η θέση µας είναι ότι θα υπερψηφίσουµε τη σύσταση αυτής της
επιτροπής, όπως υπερψηφίσαµε για λόγους αρχής τόσο αυτή
για τη χρηµατοδότηση των πολιτικών κοµµάτων και των µέσων
µαζικής ενηµέρωσης όσο και αυτήν για την περίοδο του κ. Βα-
ρουφάκη στο Υπουργείο Οικονοµικών µε τα γνωστά αποτελέ-
σµατα για τη χώρα. 

Και θα την υπερψηφίσουµε, γιατί εµείς πρώτοι είχαµε ζητήσει
τη σύσταση ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής για τις συνθή-
κες που οδήγησαν στη χρεωκοπία της χώρας από την είσοδό
µας στην ΟΝΕ µέχρι και σήµερα και αυτό το αρνηθήκατε. 

Θα την υπερψηφίσουµε για να χυθεί άπλετο φως από τότε
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µέχρι σήµερα σε όλες τις πράξεις και παραλείψεις των κυβερνή-
σεων Σηµίτη, Καραµανλή, Παπανδρέου, Παπαδήµου, Σαµαρά,
Τσίπρα και να µάθει ο λαός την αλήθεια για την εκτόξευση του
χρέους, τα εξοπλιστικά προγράµµατα όλων των περιόδων, τη λε-
ηλασία του δηµόσιου πλούτου, την εκποίηση και τον ανθελληνι-
σµό των τραπεζών. 

Εποµένως, διαφάνεια παντού. Αυτό διεκδικούµε και αυτό επα-
ναλαµβάνουµε για να έρθει η αλήθεια στο φως για όλα χωρίς
προστατευόµενες ζώνες, χωρίς να βρίσκονται πρόσωπα στο
απυρόβλητο, χωρίς αυθαίρετες συνωµοσιολογίες, χωρίς επικοι-
νωνιακά πυροτεχνήµατα, χωρίς µεθοδευµένες αποκαλύψεις.

Αντ’ αυτού, εσείς επιλέγετε –γιατί άραγε;- τη διαφάνεια αλα
καρτ, τη σαλαµοποίηση των ειδικών κοινοβουλευτικών επιτρο-
πών, τη διακριτική µεταχείριση των κυβερνητικών περιόδων.

Άραγε, εξοπλιστικά προγράµµατα, αντισταθµιστικά οφέλη,
προµήθειες, υπήρχαν µόνο το 2001-2004; Αυτό διαβάζουµε µέσα
στην πρότασή σας. Δεν υπήρχαν µετά το 2004-2009; Δεν υπάρ-
χουν στην τρέχουσα περίοδο;

Εποµένως, επιλέγετε µέσα από νοµικούς ακροβατισµούς,
µέσα από µια υπερβατική αιτιολογία να παρουσιάσετε σήµερα
µια πρόταση, την οποία θα υπερψηφίσετε µε την κοινοβουλευ-
τική Πλειοψηφία, που διαθέτετε, άλλη µια ειδική κοινοβουλευτική
επιτροπή, για να σπρώξετε έτσι µε δήθεν αποκαλύψεις τον πολι-
τικό χρόνο που πιέζει τη χώρα προς το καλοκαίρι, όπου εκεί ο
ελληνικός λαός θα ανακαλύψει τα νέα επιτεύγµατα της γενναίας
διαπραγµάτευσής σας. 

Και επειδή κάνατε τον κόπο να συντάξετε την πρόταση για ει-
δική κοινοβουλευτική επιτροπή, που συζητούµε σήµερα, µας
προκαλεί απορία η ελαφρότητα της τεκµηρίωσης των ισχυρι-
σµών σας προς την Εθνική Αντιπροσωπεία. 

Λέτε ότι τα υπό εξέταση εξοπλιστικά προγράµµατα ανάγονται
σε µια συνολικότερη περίοδο, κατά την οποία κορυφώθηκαν
πράξεις και παραλείψεις του παλαιού πολιτικού συστήµατος, που
οδήγησαν τη χώρα στην χρεοκοπία. 

Συνδυάζετε τα εξοπλιστικά µε τις υπερβάσεις των ολυµπιακών
έργων, το Χρηµατιστήριο, τη δανειοδότηση των ΜΜΕ, παρά το
γεγονός ότι τελικά επικεντρώνεστε σε µόνο µια περίοδο, στην
περίοδο 2001-2004, χωρίς να την συνδέετε µε τα υπόλοιπα, όπως
επίσης, µε τη δανειοδότηση των ΜΜΕ, για τα οποία δεν βρέθηκε
καµµία, µα καµµία σύνδεση µε πολιτικά πρόσωπα, σύµφωνα µε
το δικό σας πόρισµα. Βεβαίως, ξεχνάτε επιµελώς ότι κατά την
επόµενη περίοδο, εκεί βέβαια που δεν βλέπετε συστηµατικά καµ-
µία εικόνα διαπλοκής και διαφθοράς, υπήρξαν επίσης εξοπλι-
στικά προγράµµατα. 

Λέτε στην πρότασή σας ότι στη βάση του άρθρου 86 του Συν-
τάγµατος, η εξέταση των πράξεων και παραλείψεων που αποδί-
δονται στο συγκεκριµένο πρόσωπο κωλύεται λόγω της
παραγραφής µε εξαίρεση τις συνοδευτικές πράξεις, για την
ύπαρξη των οποίων υφίστανται ισχυρές ενδείξεις.

Ωστόσο, πόσο υπερβατικό είναι να παραµένει ισχυρό το επι-
κουρικό συναφές αδίκηµα, όταν έχει παραγραφεί το κύριο αδί-
κηµα; Ωστόσο, σε κανένα σηµείο της πρότασης δεν
τεκµηριώνετε την οποιαδήποτε ένδειξη, ισχυρή ή µη, στις έξι
υποθέσεις, που παρατίθενται για τα εγκλήµατα της απιστίας, πι-
θανώς και νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατική δραστηριό-
τητα, τα οποία θεωρούνται συναφή µε το βασικό έγκληµα,
σύνδεση η οποία να αφορά το πρόσωπο εναντίον του οποίου
ασκείται η συγκεκριµένη διαδικασία και των αδικηµάτων, τα
οποία έχετε εντοπίσει.

Ο εισηγητής της Πλειοψηφίας είπε προηγουµένως ότι έχουµε
ενδείξεις –δεν αναφέρονται ποιες- από τις δικογραφίες ότι συν-
δέεται ακόµη και το συναφές µε το βασικό έγκληµα της νοµιµο-
ποίησης εκείνης της περιόδου µε τον κ. Παπαντωνίου. Γιατί δεν
αναφέρετε ούτε µια ένδειξη εδώ; Κάτι, έναν λογαριασµό; 

Φτάνετε στο σηµείο να συνοµολογήσετε ότι ανεξαρτήτως του
αξιοποίνου ή µη λόγω παρέλευσης της τασσόµενης προθεσµίας
των εγκληµάτων της απιστίας, προκύπτει ότι σε µία περίπτωση –
έχετε παραθέσει και τις έξι- ερευνάται τέλεση εγκλήµατος νοµι-
µοποίησης εσόδων από εγκληµατική δραστηριότητα. 

Επίσης, δεν κάνετε καµµία αναφορά στις ενδείξεις, ισχυρές ή
µη, αλλά παραθέτετε πέντε άλλες υποθέσεις, οι οποίες δεν µπο-

ρούν να εξεταστούν. Όµως, προφανώς, στην επιτροπή θα εξε-
ταστούν αυτές που έχουν παραγραφεί. Είναι γνωστές, άλλωστε,
στην ποινική δογµατική οι διαφορετικές θεωρίες για την άµεση
συνάφεια της νοµιµοποίησης παράνοµων εσόδων, η οποία προ-
κύπτει από την ίδια αντικειµενική υπόσταση της νοµιµοποίησης
και η οποία εµπεριέχει ως στοιχείο της την τέλεση του βασικού
εγκλήµατος ή για τις αξιόποινες πράξεις που δεν τελέστηκαν
κατά την άσκηση των καθηκόντων του Υπουργού και υπάγονται
στις κοινές ρυθµίσεις του Ποινικού ουσιαστικού και Δικονοµικού
Δικαίου.

Όσο για το αδίκηµα της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµα-
τική δραστηριότητα, δεν υπάρχει στην πρότασή σας οποιαδή-
ποτε, έστω αόριστη, αναφορά στον παράνοµο πλουτισµό, που
είναι το βασικό στοιχείο της αντικειµενικής υπόστασης του εγ-
κλήµατος και πώς αυτός ο πλουτισµός προήλθε και από πού
προήλθε. Πώς νοµιµοποιήθηκε; 

Ποιες είναι οι ενδείξεις, εποµένως, για τις οποίες µίλησε προ-
ηγουµένως ο εισηγητής; Το λέω αυτό, όχι γιατί υποστηρίζω ότι
δεν υπάρχει τίποτα σε οποιαδήποτε από αυτές τις περιόδους.
Δεν το υποστηρίζω, γιατί, ξέρετε κάτι; Όταν γίνεται µια ειδική
κοινοβουλευτική επιτροπή, υποτίθεται ότι όλοι θα πρέπει να επι-
διώκουµε τη διαφάνεια. 

Υποστηρίζω, όµως, ότι η πρόταση που φέρνετε στην Εθνική
Αντιπροσωπεία για να ψηφίσει τη σύσταση µιας ειδικής κοινο-
βουλευτικής επιτροπής δεν έχει καµµία τεκµηρίωση. Κάνετε µια
πολιτική πράξη και βαδίζετε βάσει ενός πολιτικού σχεδιασµού.
Δεν έχει σε καµµία περίπτωση σχέση µε τα υπόλοιπα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε ένα λεπτό. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όµως, το πρόβληµα δεν

είναι οι ποινικές θεωρίες για τη συνάφεια των εγκληµάτων ούτε
καν ο τρόπος µε τον οποίο έχετε συντάξει την πρότασή σας προς
την Εθνική Αντιπροσωπεία, αλλά η ανύπαρκτη στοιχειοθέτηση
της πρότασης µε ασύνδετα µεταξύ τους γεγονότα, όπως παρα-
δείγµατος χάριν αυτό που ειπώθηκε και προηγουµένως –γιατί
αναγράφεται µέσα στην πρόταση– για την ύπαρξη καταπιστεύ-
µατος σε τράπεζα του εξωτερικού, όταν ο συγκεκριµένος Υπουρ-
γός δεν ήταν καν Υπουργός Αµύνης και η χρονική περίοδος δεν
είχε σχέση µε τα εξοπλιστικά. 

Θεωρείτε ένδειξη τον λογαριασµό που άνοιξε δύο χρόνια πριν
και σύµφωνα µε απόφαση του Αρείου Πάγου, δεν υπήρχε ούτε
ένα ευρώ παραπάνω στο µεταγενέστερο διάστηµα, όπου ο
Υπουργός ήταν Υπουργός Εθνικής Αµύνης. Τι πάτε να συνδέ-
σετε; Κάτι το οποίο υπερβαίνει τη λογική, αν όχι τη νοµική πραγ-
µατικότητα; 

Θέλετε να προχωρήσετε µε πολιτικά πυροτεχνήµατα στην ει-
δική κοινοβουλευτική επιτροπή. Όπως σας είπα πριν, θα υπερ-
ψηφίσουµε τη συγκεκριµένη πρόταση, γιατί εµείς θέλουµε να
υπάρξει διαφάνεια για την εξεταζόµενη περίοδο, όπως και για
όλες τις υπόλοιπες µέχρι σήµερα περιόδους για τις οποίες συ-
νειδητά αρνείστε οποιαδήποτε έρευνα και όχι διαφάνεια του
τύπου των πρωτοσέλιδων του νέου αγαπηµένου σας εντύπου της
λασπολογίας, των εικόνων και των συνειρµών, που στοχοποιούν
δικαστές και πολιτικούς. 

Αλήθεια, έχετε αναρωτηθεί πώς κάθε Κυριακή διαρρέουν στοι-
χεία δικογραφιών σε συγκεκριµένη εφηµερίδα, χωρίς να ενοχλεί-
ται και να το σχολιάζει κανένας Υπουργός; Θα απαντήσετε στην
κ. Ράικου, αν καταγγείλει…

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Η κ. Ράικου να απαντήσει, όχι εµείς!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Θα σας απαντήσω εγώ. Αφή-

στε µε, ολοκληρώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μη διακόπτετε και

κύριε Παπαθεοδώρου σας παρακαλώ, ολοκληρώστε. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-

εδρε. 
Θα απαντήσετε στην κ. Ράικου, εάν καταγγείλει, όπως η ίδια

υποστηρίζει, ονόµατα, αλλά και κέντρα που θέλησαν να επηρεά-
σουν τη δικαστική της άποψη; Η ίδια λέω, αν καταγγείλει, θα της
απαντήσετε γι’ αυτό;
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ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Βεβαίως, ευχαρίστως.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Εµείς την καλούµε να µιλήσει. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Πολύ ωραία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε παρακαλώ.

Μη διακόπτετε. Κύριε Φάµελλε, ήρθατε και κάνετε διακοπές.
Ηρεµία, παρακαλώ. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Άρα, θα είναι ενδιαφέρουσα
η συζήτηση µεταξύ σας τις επόµενες µέρες, από ό,τι κατάλαβα. 

Εµείς διεκδικούµε την πραγµατική διαφάνεια, αυτή που έχει
ανάγκη η χώρα και ο λαός, αυτή που ισχυροποίησε η κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ µε τον νόµο του 2011, που διεύρυνε το πεδίο εφαρ-
µογής του νόµου περί ευθύνης Υπουργών, αυτή που δεν εργα-
λειοποιείται ανάλογα µε τις συγκυρίες και τα αδιέξοδα της
Κυβέρνησης, αλλά ελέγχει την εξουσία και προστατεύει το δη-
µόσιο συµφέρον.

Όµως, µια τέτοια διαφάνεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
πολύ φοβούµαι ότι θα είναι µια διαρκής απειλή…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Παπαθεοδώ-
ρου, παρακαλώ κλείστε. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Θέλετε να µου χαλάσετε το
κλείσιµο, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, κλείστε, διότι µι-
λάτε τέσσερα λεπτά παραπάνω. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Έλεγα, λοιπόν, το εξής. Μια
τέτοια διαφάνεια πολύ φοβούµαι ότι θα είναι µια διαρκής απειλή
για την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ και αυτό ενδεχοµένως να το
διαπιστώσουµε στο µέλλον, αν όχι στους επόµενους µήνες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα ήθελα να επιση-

µάνω, κατ’ αρχάς, στις κυρίες και τους κυρίους των Πρακτικών,
όπου ακούστηκε από συναδέλφους εκ παραδροµής «εξεταστική»
να γραφτεί «ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή». Δεν µιλούµε σή-
µερα για εξεταστική. Μιλούµε για την πάλαι ποτέ προανακριτική,
που µε την αλλαγή του Κανονισµού µετετράπη σε ειδική κοινο-
βουλευτική επιτροπή. Άλλο πράγµα το ένα άλλο πράγµα το άλλο. 

Και κάνω παράκληση, οι συνάδελφοι που θα µιλήσουν να µη
λένε τον όρο «εξεταστική», αλλά «ειδική κοινοβουλευτική επι-
τροπή».

Προχωράµε στον πέµπτο οµιλητή, τον κ. Παναγιώτη Ηλιό-
πουλο, από τον Λαϊκό Σύνδεσµο - Χρυσή Αυγή. 

Ορίστε, κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Έχουµε ακόµα µία ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή, όπως την

είπατε και θέλετε να τη λέµε. Αλλά δεν έχει σηµασία το όνοµα,
σηµασία έχει ότι πρόκειται για ένα ακόµη κοινοβουλευτικό τέχνα-
σµα, για µία ακόµη επανάληψη ενός σήριαλ, σαν και αυτά του
«MEGA» που δεν κλείνει ποτέ, της κοινοβουλευτικής ιστορίας του
τόπου µας. Είχαµε δεκαπέντε εξεταστικές επιτροπές -και πείτε
τις εσείς µε όποιο όνοµα θέλετε- οι οποίες δεν έχουν φέρει κα-
νένα απολύτως αποτέλεσµα. Χιλιάδες ώρες συζητήσεων, πρα-
κτικών, δήθεν ακροάσεων, που δεν έχουν φέρει το παραµικρό
αποτέλεσµα. Δεν έχει οδηγηθεί στη δικαιοσύνη και δεν έχει κα-
ταδικαστεί κανένα πολιτικό πρόσωπο από όλα αυτά που ευθύ-
νονται τα τελευταία σαράντα χρόνια για την κατάντια της
πατρίδας µας.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορώ έτσι. Δεν γίνεται δουλειά.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όποιος θέλει, παρα-

καλώ, µπορεί να εξέλθει. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Είχαµε έκδοση διαφορετικών

πορισµάτων σε κάθε επιτροπή. Υπάρχει ένας νόµος, που καλύ-
πτει πλέον τα πάντα και αυτόν τον νόµο τον έχει φέρει ο Βενιζέ-
λος -ο πολύς Βενιζέλος- αλλά κανένα κόµµα, όσο και αν
διαµαρτύρεται ούτε η Νέα Δηµοκρατία ούτε δυόµισι χρόνια τώρα
ο ΣΥΡΙΖΑ, έχουν τολµήσει να τον καταργήσουν, ενώ είναι ένας
νόµος που καταργείται πάρα πολύ απλά. Μιλάµε βέβαια, για τον
νόµο περί ευθύνης Υπουργών, ένα νόµο-έκτρωµα, ο οποίος βο-
λεύει όλο το πολιτικό σύστηµα, από Αριστερά µέχρι, δήθεν,

Δεξιά. Πρόκειται για έναν νόµο, που τόσα χρόνια σας βοηθάει να
έρχεστε, να φεύγετε και να καλύπτει ο ένας τον άλλον. 

Αυτός ο νόµος, βέβαια, µε κυβέρνηση Χρυσής Αυγής θα κα-
ταργηθεί µέσα σε ένα πρωινό. Το πολιτικό σύστηµα, µέσα από
αυτές τις επιτροπές, αναβαπτίζεται. Υπάρχει µια αυτοκάθαρση,
δήθεν, του πολιτικού συστήµατος µέσα από αυτές τις επιτροπές,
µέσα από αυτά τα επικοινωνιακά σόου, που το µόνο που κάνουν
είναι να ξεπλένουν το πολιτικό σύστηµα. 

Από το ΠΑΣΟΚ, λοιπόν, την εγκληµατική οργάνωση, της
οποίας ήδη ένα µέλος βρίσκεται στη φυλακή κι ένας άλλος σή-
µερα θα οδηγηθεί στη σχετική επιτροπή, τόσα µέλη του κατηγο-
ρούνται για διαφθορά, για ξέπλυµα µαύρου χρήµατος, για
εξοπλιστικά. Είναι ένα κόµµα, το οποίο από το 1980 µέχρι σή-
µερα έχει εισαγάγει, µε πολύ µεγάλη επιτυχία, τη διαφθορά και
τη µίζα στην πολιτική σκηνή του τόπου, ένα κόµµα, που κανένας
Πρωθυπουργός του ούτε ο Ανδρέας Παπανδρέου ούτε ο Σηµί-
της ούτε ο Γιωργάκης ο Παπανδρέου, κανένας από αυτούς, δεν
γνώριζε τι κάνουν οι Υπουργοί Άµυνας, δεν γνώριζε ότι κάποιοι
έκλεβαν µέσω των εξοπλιστικών –και όχι µόνο καθώς υπάρχουν
και θέµατα στον χώρο της υγείας- προγραµµάτων κ.λπ.. Κανένας
Πρωθυπουργός του ούτε ο Σηµίτης για παράδειγµα, που έχει το
θράσος να βγαίνει και να κάνει παρεµβάσεις, δεν ρώτησε κά-
ποιον οµόλογό του στο εξωτερικό, να πει: «Ρε παιδιά, εσείς πόσο
πήρατε τα τεθωρακισµένα τα άρµατα; Πόσο πήρατε τα αερο-
πλάνα; Πόσο πήρατε τους πυραύλους; Γιατί εµείς τα παίρνουµε
στη διπλάσια τιµή». Δεν µπήκε σε αυτόν τον κόπο κανένας πρω-
θυπουργός να αναρωτηθεί για το τι πράττουν οι Υπουργοί του,
γιατί η Ελλάδα, αυτή η µίζερη –όπως την έχετε καταντήσει- Ελ-
λάδα, πληρώνει διπλά και τριπλά τα εξοπλιστικά της προγράµ-
µατα. 

Μάλιστα, ο πολύς Βενιζέλος έλεγε στη σχετική επιτροπή, πριν
οδηγηθεί στη φυλακή ο Άκης Τσοχατζόπουλος, ο παρά µία ψήφο
αρχηγός της εγκληµατικής οργάνωσης του ΠΑΣΟΚ: «Δεν προ-
κύπτει κανένα στοιχείο πιθανής τέλεσης ποινικού αδικήµατος
από τους κυρίους Τσοχατζόπουλο και Παπαντωνίου, που επί
µήνες προσεβλήθησαν και διασύρθηκαν αδίκως». Αυτά έλεγε ο
Βενιζέλος, για έναν άνθρωπο που βρίσκεται ακόµα στη φυλακή. 

Αυτό είναι το ΠΑΣΟΚ, λοιπόν. Μιας που µιλάµε για το ΠΑΣΟΚ:
Ένα όνοµα, µία βρώµικη ιστορία, ένα καρκίνωµα της νεότερης
ιστορίας της πατρίδας µας. 

Να δούµε, όµως, γιατί γίνεται η σηµερινή επιτροπή, πείτε την
όπως θέλετε. Εχθές, λοιπόν, ο Τσίπρας βρισκόµενος «µε την
πλάτη στον τοίχο», για να τσιγκλήσει –για να το πω λαϊκά- τα αρι-
στερά αντανακλαστικά του ακροατηρίου του, εγκαινίασε ένα
µουσείο για τον Μπελογιάννη. Για τον … του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος, γι’ αυτόν που ευθύνεται για τόσα εγκλήµατα εγκαι-
νιάστηκε ένα µουσείο. 

Βέβαια, για τον Παύλο Μελά, του οποίου το σπίτι ρηµάζει στην
Κηφισιά, δεν έχει ακουστεί ούτε µία λέξη από τη σηµερινή Κυ-
βέρνηση. Για έναν άνθρωπο που ήταν αριστοκράτης και πήγε να
πολεµήσει, άφησε τα πλούτη, άφησε την οικογένειά του πίσω και
πήγε να πολεµήσει για την απελευθέρωση της Μακεδονίας, δεν
υπάρχει ούτε µία λέξη.

Κι ερχόµαστε, λοιπόν, στο σήµερα: Μνηµείο για τον … του ΚΚΕ
Μπελογιάννη, που τον έχετε αγιοποιήσει µε αυτό το περίφηµο
γαρύφαλλο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): …(δεν ακούστηκε)

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτά να τα πείτε σε αυτούς που
έχουν υποστεί τα πάνδεινα από το ΚΚΕ και τις βαρβαρότητες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην απαντάτε. Συνε-
χίστε. Μην κάνουµε διάλογο για τον Μπελογιάννη.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Να µην πετάγονται οι κύριοι για
τους σφαγείς του ΚΚΕ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην κάνετε διάλογο
γι’ αυτά τα πράγµατα. Χάνετε τον χρόνο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Σιγά µην κάνω διάλογο µαζί
τους.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ποιον έσφαξε;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ποιον έσφαξε; Έδωσε την εν-



τολή για τον Μελιγαλά. Κύριε Υπουργέ, εσείς της παιδείας, που
έχετε διαλύσει την ελληνική παιδεία, να µην µιλάτε καλύτερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μιλήστε επί του θέ-
µατος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Δεν µπορεί να µιλάει έτσι, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί και για εσάς, για το
Υπουργείο Παιδείας, που έχετε µολύνει τους παιδικούς εγκεφά-
λους µε τις ιδεοληψίες σας, να µην µιλάτε. Πεταχτήκατε κιόλας
για τον …! Σας θίξαµε τον … τον Μπελογιάννη!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Είναι δυνατόν να λέγονται αυτά τα
πράγµατα; Να µιλάει για…;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίστε!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Το σπίτι του θα το γκρεµίσουµε,

για να µην θυµίζει τα εγκλήµατα του κοµµουνισµού, όταν θα
έρθει η ώρα. Θα δείτε το µουσείο Μπελογιάννη τι έχει να πάθει,
όταν έρθει η Χρυσή Αυγή στα πράγµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίστε. Κανένα
σπίτι δεν µπορείτε να γκρεµίσετε! Απολύτως κανένα!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Εντάξει, θα δείτε!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Τον Μπελογιάννη στηρίζεις;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίστε και ηρεµή-

στε! 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορείτε να

µας πείτε την άποψη της Νέας Δηµοκρατίας για τον Μπελο-
γιάννη;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Τον Μπελογιάννη στηρίζεις; Εσύ, ένας δε-
ξιός;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίστε και ηρεµή-
στε!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Συνεχίζω και ρωτάω, λοιπόν,
εσάς, κύριε Πρόεδρε και τους συναδέλφους σας της Νέας Δη-
µοκρατίας, ποια είναι η άποψή σας για το Μπελογιάννη. Ποια
είναι η άποψή σας για τον Μπελογιάννη;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεξιός είµαι, αγενής
δεν είµαι!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ποια είναι η άποψή σας για τον
Μπελογιάννη, για τον Καπετάν Γιώτη και τους λοιπούς, που
κλαίτε και οδύρεστε όταν πεθαίνουν; Δεν πειράζει θα σας κρίνει
κι εσάς η ιστορία, γιατί το ίδιο είσαστε µε τους αριστερούς.
Όλους θα µας κρίνει η ιστορία κι εσάς πολύ περισσότερο.

Λοιπόν, επανέρχοµαι βέβαια για τα κόλπα του Τσίπρα. Ο Τσί-
πρας εχθές εγκαινίασε το µουσείο του … -να µην τα ξαναλέµε-
και σήµερα ξεκινάει µια επιτροπή, ένα επικοινωνιακό σόου, για
να καλύψει αυτό που έρχεται. Και αυτό που έρχεται, δεν είναι
άλλο από το τέταρτο µνηµόνιο. Δεν είναι άλλο από νέα αιµατηρά
µέτρα, που θα ισοπεδώσουν την ελληνική κοινωνία, που δεν µπο-
ρεί να ανεχτεί, δεν µπορεί να αντέξει άλλα µέτρα. 

Κι όµως, εσείς προσπαθείτε, µε επικοινωνιακά σόου, να απο-
προσανατολίσετε τον ελληνικό λαό. Το γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά το παιχνίδι της επικοινωνίας. Μπορείτε να διδάξετε και σε
πανεπιστήµιο εσείς οι αριστεροί, όταν θα τελειώσει η θητεία σας,
για τον τρόπο που η προπαγάνδα µπορεί να λειτουργήσει στις
µάζες. Το εφαρµόζετε πάρα πολύ καλά, έχω να πω και να οµο-
λογήσω.

Ερχόµαστε, λοιπόν, στη Νέα Δηµοκρατία. Ο κ. Τραγάκης το
2005 στην επιτροπή µας έλεγε συγκεκριµένα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κύριος Τραγάκης!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ε καλά, θιχτήκατε; Εµάς µας

λένε εγκληµατική οργάνωση! Προχθές, η Παπανάτσιου µας
έλεγε εγκληµατική οργάνωση και ήσασταν εσείς Πρόεδρος και
δεν θιχτήκατε! Και θα πούµε τον «κύριο» Τραγάκη;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): «Κύριος Τραγάκης»
να γραφτεί στα Πρακτικά!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Η Χρυσή Αυγή, το τρίτο πολι-
τικό κόµµα, «είναι εγκληµατική οργάνωση» ακούγεται εδώ µέσα,
γράφεται στα Πρακτικά. Δεν λέτε τίποτα στην Παπανάτσιου -και

δεν θα την πω «κυρία»- και θιχτήκατε για τον Τραγάκη! Θα τον
πω όπως θέλω. Βάλτε στα Πρακτικά «κύριος». Εγώ θα τον πω «ο
Τραγάκης», όπως µας λέτε κι εµάς εδώ µέσα. Δεν έχετε χρησι-
µοποιήσει ποτέ το «κύριος».

Λοιπόν, έλεγε ο Τραγάκης ότι έχει τεκµηριώσει πλήρως την
ανάµειξη του Άκη και του Παπαντωνίου για τα εξοπλιστικά και
σταµατήσανε. Γιατί σταµατήσανε; Το 2005 σταµάτησε η εξετα-
στική. Με τον αισχρό νόµο περί ευθύνης Υπουργών έχει παρα-
γραφεί το βασικό αδίκηµα της απληστίας και ερχόµαστε σήµερα
να κουκουλώσουµε την υπόθεση για το ξέπλυµα µαύρου χρήµα-
τος. Τότε, η Νέα Δηµοκρατία έλεγε ότι σταµάτησε µε τον Τρα-
γάκη και σήµερα θέλει να γίνει εξεταστική επιτροπή.

Επειδή βλέπω ότι τελειώνει και ο χρόνος, για τον υιό Παπαν-
τωνίου, βέβαια, να πούµε ότι όταν βρέθηκε ένας λογαριασµός -
µην το παραβλέψουµε αυτό- απ’ αυτούς τους χιλιάδες του
Παπαντωνίου µε κάποια εκατοµµύρια µέσα, είπε ότι ήταν για τις
σπουδές του γιού του. Και βέβαια, σήµερα ο γιος του πού βρί-
σκεται; Βρίσκεται στη Νέα Δηµοκρατία. Είναι ένα άριστο, ένα
εκλεκτό στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας απ’ αυτούς που µας
βγάζει σιγά-σιγά, µας ξεφουρνίζει ο Μητσοτάκης και ο οποίος
υιός Παπαντωνίου, που σήµερα βρίσκεται στη Νέα Δηµοκρατία,
έχει σπουδάσει µε τα κλεµµένα από τον ελληνικό λαό του
ΠΑΣΟΚ. Αυτή είναι η Νέα Δηµοκρατία: Ο µίστερ «SIEMENS» να
συνεργάζεται µε τον υιό των εξοπλιστικών, τον µίστερ εξοπλιστι-
κών, τον Παπαντωνίου.

Κάτι ψέλλισε πριν ο Μπάµπης ο Αθανασίου -να εξηγούµαστε-
και είπε ότι όταν βγει η Νέα Δηµοκρατία, θα καταργήσει –λέει-
τα εκλογικά προνόµια των Βουλευτών. Αντί να πει ότι µ’ έναν
νόµο θα καταργήσει τον νόµο περί ευθύνης Υπουργών, ψέλλισε
ο Μπάµπης ότι θα καταργήσει –λέει- τα εκλογικά προνόµια.

Ο Καραµανλής έλεγε τότε αρχιερέα της διαπλοκής τον Σηµίτη.
Ποιον τιµώρησε η Νέα Δηµοκρατία όσα χρόνια κυβέρνησε; Κανέ-
ναν! Κάλυπτε το ένα σκάνδαλο µετά το άλλο και σήµερα έρχονται
και µας λένε από το πρωί µέχρι το βράδυ -και ο Μητσοτάκης και
ο Γεωργιάδης και όλα τα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας- µε το
που τους είπε ο Σόιµπλε ότι πρέπει να εφαρµόσουν και -γιατί όχι;-
να ψηφίσουν και τα νέα µέτρα, ότι το κράτος έχει συνέχεια.

Σαφώς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, και το κράτος εδώ και
σαράντα χρόνια έχει συνέχεια στη διαπλοκή, στη διαφθορά.
Εναλλάσσεστε µε το ΠΑΣΟΚ και το κράτος έχει αυτήν την ωραία
συνέχεια της διαπλοκής και της διαφθοράς.

Κλείνοντας, λοιπόν, να πω ότι ο κόσµος, εάν δεν το έχετε κα-
ταλάβει, αν δεν έχετε καµµία επαφή µε την πραγµατικότητα, ο
Έλληνας πολίτης σήµερα θέλει δύο πράγµατα: Θέλει, οι κλέφτες
να πάνε στη φυλακή και τα κλεµµένα ν’ αποδοθούν στο ελληνικό
δηµόσιο. Αυτό µπορεί να γίνει µόνο µε µια εθνική διακυβέρνηση:
της Χρυσής Αυγής. Τελεία και παύλα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Από τα Πρακτικά της

Βουλής αναλαµβάνοντας προσωπικά την ευθύνη και έχοντας την
έγκριση της µεγάλης πλειοψηφίας των συναδέλφων, οι δύο χα-
ρακτηρισµοί να διαγραφούν.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Γιατί; Δεν ήταν;
(Θόρυβος και διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν σας ρώτησα,
κύριε Μίχο. Τσιµουδιά! Με µένα, τέτοια στην Έδρα κοµµένα!

Ησυχία, λοιπόν. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Πηγαίνετε έξω! Έτσι; Έξω. Μην απαντάτε.
(Στο σηµείο αυτό οι Βουλευτές της Χρυσής Αυγής αποχωρούν

από την Αίθουσα)
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-

λάδας κ. Αθανάσιος Βαρδαλής.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχήν, θα µου επιτρέψετε ένα σχόλιο. Η φασιστική Χρυσή

Αυγή δεν έχει καν το ηθικό ανάστηµα να αναφέρεται στη δράση
του Μπελογιάννη και του Κοµµουνιστικού Κόµµατος της Ελλά-
δας, γιατί όταν ο Μπελογιάννης και το Κοµµουνιστικό Κόµµα της
Ελλάδας πολεµούσε τους κατακτητές, αυτοί είναι οι απόγονοι
αυτών που συνεργάστηκαν τότε µαζί τους, που φορούσαν κου-
κούλες κι έστελναν τον κόσµο στο εκτελεστικό απόσπασµα. Οι
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οπαδοί του Χίτλερ φαίνεται πως ακόµη και σήµερα δεν µπορούν
να χωνέψουν την ήττα του φασισµού από τον Κόκκινο Στρατό.

(Χειροκροτήµατα)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξεκαθαρίζουµε από την αρχή τη

θέση µας, σε σχέση µε την πρόταση για σύσταση ειδικής κοινο-
βουλευτικής επιτροπής, µε σκοπό τη διενέργεια προκαταρκτικής
εξέτασης. Η θέση µας είναι πως, σε κάθε περίπτωση, θα πρέπει
να διερευνώνται διεξοδικά όλες οι υποθέσεις που ενδέχεται να
περιέχουν σκοτεινές πλευρές και να δηµιουργούν τυχόν υποψίες
παράνοµων δραστηριοτήτων.

Γι’ αυτόν τον λόγο, θα ψηφίσουµε υπέρ της συγκρότησης της
προτεινόµενης ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής.

Βεβαίως, παίρνουµε υπ’ όψιν την εµπειρία από τη λειτουργία
και τα αποτελέσµατα, τόσο των εξεταστικών, όσο και των ειδικών
κοινοβουλευτικών επιτροπών, κατά το πρόσφατο παρελθόν και
δεν έχουµε αυταπάτες για τα αποτελέσµατα. 

Όµως, µέσα από αυτή τη διαδικασία, θα αναδείξουµε και πλευ-
ρές που έχουν να κάνουν µε τον προσανατολισµό των εξοπλιστι-
κών προγραµµάτων και γενικότερα του αµυντικού δόγµατος της
χώρας, τη διαφθορά και τα σκάνδαλα, τις αιτίες που τα εκτρέ-
φουν και να αναδείξουµε συνολικά την πρόταση του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος γι’ αυτά τα ζητήµατα. 

Γιατί τώρα; Γιατί αυτή η περίοδος επιλέχθηκε από τον ΣΥΡΙΖΑ
για να κατατεθεί η πρόταση για σύσταση ειδικής κοινοβουλευτι-
κής επιτροπής; Κατ’ αρχάς, όλες οι δικογραφίες, εκτός από µία,
διαβιβάστηκαν στη Βουλή από το 2015 έως τον Αύγουστο του
2016. Εποµένως, θα µπορούσε να έρθει µια τέτοια πρόταση και
πιο πριν.

Κατά τη γνώµη µας, η Κυβέρνηση επιδιώκει, τη συζήτηση για
τα σκάνδαλα και τη διαφθορά, να την αξιοποιήσει ως όχηµα απο-
προσανατολισµού µπροστά στη νέα ένταση της αντιλαϊκής επί-
θεσης µε το κλείσιµο της δεύτερης αξιολόγησης. 

Από τη µέχρι τώρα εµπειρία, µέσα από τη λειτουργία ανάλο-
γων επιτροπών, κυβερνήσεις και κόµµατα προσπάθησαν να απο-
προσανατολίσουν το λαό από την κύρια αιτία της οικονοµικής
καπιταλιστικής κρίσης. Κάνατε και κάνετε προσπάθεια, ακόµη και
σήµερα, να πιστέψουν οι εργαζόµενοι και τα λαϊκά στρώµατα ότι
η οικονοµική κρίση είναι συνέπεια κάποιων, που «τα φάγανε»,
που «κάνανε ρεµούλες», που «λαδώθηκαν» και όχι βεβαίως, ως
αποτέλεσµα του καπιταλιστικού συστήµατος και της καπιταλιστι-
κής εκµετάλλευσης. 

Το αντικείµενο της εξέτασης της ειδικής κοινοβουλευτικής επι-
τροπής που προτείνετε, δεν είναι παρά ένα απλό σύµπτωµα µιας
πραγµατικά σκανδαλώδους και διαχρονικής πολιτικής όλων των
κυβερνήσεων µέχρι σήµερα, και της σηµερινής. Είναι µια πολι-
τική, σύµφωνα µε την οποία, εδώ και δεκαετίες, οι προµήθειες
πολεµικού υλικού από τις Ένοπλες Δυνάµεις δεν εξυπηρετεί,
όπως θα έπρεπε, αποκλειστικά και µόνο την υπεράσπιση των συ-
νόρων, αλλά σε σηµαντικό βαθµό είναι προσανατολισµένη στις
απαιτήσεις που πηγάζουν από την ανάγκη υπηρέτησης των να-
τοϊκών σχεδίων. 

Τα εξοπλιστικά προγράµµατα, που καταρτίζουν και υλοποιούν
διαχρονικά όλες οι κυβερνήσεις, τροφοδοτούν το συσσωρευ-
µένο χρέος και εµπλέκουν τη χώρα ακόµα βαθύτερα στους εν-
δοϊµπεριαλιστικούς ανταγωνισµούς. 

Το 2009 το κρατικό χρέος που σχετιζόταν µε αµυντικές πολε-
µικές δαπάνες ξεπερνούσε το 50% του ακαθάριστου εθνικού
προϊόντος και αποτελούσε περίπου το 40% του κρατικού χρέους. 

Η Ελλάδα, από το 1974 και µετά, κατέχει σταθερά µια από τις
δέκα πρώτες θέσεις παγκόσµια στις εισαγωγές οπλικών συστη-
µάτων, φτάνοντας µάλιστα, ορισµένες χρονιές και στην πρώτη
τριάδα. Συγχρόνως, οι µεγάλες δαπάνες για την άµυνα τροφο-
δοτούσαν τη διαφθορά και τον χρηµατισµό, στον οποίο εντάσ-
σεται και το πολιτικό προσωπικό. 

Αυτή η πολιτική ήταν που συρρίκνωσε την εγχώρια αµυντική
βιοµηχανία και η σηµερινή Κυβέρνηση υλοποιεί ένα σχέδιο εκκα-
θάρισης και παράδοσης στα µονοπώλια των περιουσιακών φιλέ-
των των επιχειρήσεων της ΕΑΣ, της ΕΛΒΟ και άλλων. Είναι µια
πολιτική, που υπηρετεί τα σχέδια της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για
τη µετάβαση προς έναν «ανταγωνιστικότερο και αποδοτικότερο
τοµέα άµυνας και ασφάλειας» και βεβαίως, προϋποθέτει τη διά-

λυση και εξαγορά µικρότερων δηµόσιων επιχειρήσεων της αµυν-
τικής βιοµηχανίας στα κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
στην καλύτερη περίπτωση τη µετατροπή τους σε υπεργολάβους
των µονοπωλιακών οµίλων. 

Η ενσωµάτωση της οδηγίας 81/2009 δροµολογεί την απελευ-
θέρωση στον τοµέα των αµυντικών προµηθειών, περιορίζοντας
δραστικά τη δυνατότητα των κρατών µελών να αναθέτουν απ’
ευθείας στις εγχώριες βιοµηχανίες την παραγωγή πολεµικού
εξοπλισµού. 

Εποµένως, η πορεία απαξίωσης της πολεµικής βιοµηχανίας,
που αναφέρθηκε και από προηγούµενο οµιλητή, δεν έπεσε από
τον ουρανό. Αντίθετα, είναι το συνδυασµένο αποτέλεσµα του
ρόλου των εισαγωγών όπλων και οπλικών συστηµάτων, των δε-
σµεύσεων της χώρας µας στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και του ΝΑΤΟ, της ανάγκης διασφάλισης της κερδοφορίας των
µονοπωλιακών οµίλων, που δραστηριοποιούνται στην πώληση
και εµπορία πολεµικού υλικού. 

Όσον αφορά τα περίφηµα αντισταθµιστικά οφέλη, είχαν θε-
σπιστεί από τη δεκαετία του 1980 και δήθεν αποσκοπούσαν στη
µεταφορά τεχνογνωσίας και ανάπτυξης της εγχώριας αµυντικής
βιοµηχανίας για τη διασφάλιση θέσεων εργασίας. Στην πορεία,
εκπονήθηκαν από τις κυβερνήσεις κατευθυντήριες οδηγίες για
την καλύτερη δήθεν διαχείριση και υλοποίησή τους. 

Όµως, τα αποτελέσµατα είναι γνωστά. Τι έχει αποδειχθεί όλα
αυτά τα χρόνια; Πως τελικά, τα αντισταθµιστικά οφέλη, όχι µόνο
δεν ελαττώνουν τη δαπάνη µιας σύµβασης αγοράς «αµυντικού»
υλικού, αλλά επιβάρυναν την τελική τιµή της σύµβασης προµή-
θειας του κύριου στρατιωτικού υλικού. Μέσα από αυτά τα προ-
γράµµατα, διακινούνται κονδύλια από τους προµηθευτές προς
τις εταιρείες που υλοποιούν τα αντισταθµιστικά οφέλη. Έτσι,
τους αφήνονται δυνατότητες για παράπλευρα και µη νόµιµα δί-
κτυα πληρωµών. 

Τέλος, η όποια µεταφορά τεχνογνωσίας και τεχνολογίας στην
εγχώρια βιοµηχανία ήταν κατά απόλυτο κανόνα χαµηλής κλίµα-
κας. Κατά τεκµήριο, τα κρίσιµα στοιχεία ενός αµυντικού υλικού
δεν διατίθενται ως τεχνογνωσία σε συµβάσεις αντισταθµιστικών
ωφεληµάτων. 

Στο όνοµα του ότι πολλές συµβάσεις αντισταθµιστικών ωφε-
ληµάτων ήταν ανεκτέλεστες, προωθήσατε µεταβατικές διατά-
ξεις, που ίσχυαν έως και τις 31-12-2016, οι οποίες προέβλεπαν
τη συνέχιση, ολοκλήρωση και εκκαθάριση των εκκρεµών συµβά-
σεων. Στην πράξη, δηλαδή, υλοποιήθηκαν µέχρι και σήµερα. 

Κυρίες και κύριοι, µε αφορµή τη σηµερινή συζήτηση, τόσο η
Κυβέρνηση όσο και τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, σήκω-
σαν για µια ακόµη φορά τη σηµαία της καταπολέµησης της δια-
φθοράς και τη σηµαία της διαφάνειας. Δεν υπάρχει καµµιά
αµφιβολία ότι φαινόµενα διαφθοράς, εξαγοράς, χρηµατισµού
υπάρχουν και µάλιστα, σε µεγάλη έκταση στην καπιταλιστική κοι-
νωνία. 

Οι εξελίξεις και η πείρα των τελευταίων χρόνων, επιβεβαι-
ώνουν πλήρως αυτό που το κόµµα µας λέει, ότι η διαφθορά και
η διαπλοκή ανάµεσα στο κεφάλαιο και το πολιτικό του προσω-
πικό, ανάµεσα στους αστούς και το κράτος τους είναι σύµφυτες
µε τον κεφαλαιοκρατικό τρόπο οργάνωσης της παραγωγής και
αναδύουν την µπόχα της σαπίλας του. Όλες αυτές οι περιπτώ-
σεις, κάθε µίζα, χρηµατισµός, πηγάζουν από αυτό που υπερα-
σπίζεστε όλοι σας, τη µεγάλη καπιταλιστική ιδιοκτησία και τα
µονοπώλια. 

Φυσικά, η αστική δικαιοσύνη, όταν αντιµετωπίζει περιπτώσεις
διαφθοράς πολιτικών για δηµόσιες συµβάσεις, επικεντρώνεται
µόνο σε αυτόν που διαφθείρεται, «ξεχνώντας» πως ο µεγάλος
κερδισµένος είναι αυτός που διαφθείρει. Όταν κάποιοι εξαγορά-
ζονται, ταυτόχρονα, υπάρχει και αυτός που τους εξαγοράζει.
Γιατί οι βιοµηχανίες παραγωγής πολεµικού υλικού δίνουν µίζες,
εξαγοράζουν πολιτικούς και άλλους σε όλο τον κόσµο; Γιατί η
«SIEMENS», η «LOCKHEED» έκαναν το ίδιο; Μα, η απάντηση
είναι ολοφάνερη: Για να εξασφαλίσουν περισσότερα κέρδη, να
ανταγωνιστούν αποτελεσµατικότερα τους άλλους επιχειρηµατι-
κούς οµίλους, που δραστηριοποιούνται στον ίδιο κλάδο, για να
πάρουν καλύτερη θέση στη µεταξύ τους σφαγή, µε στόχο να
παίρνουν δουλειές, να αυξάνουν τα κέρδη τους και να καταδικά-
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ζουν στην ανέχεια τους λαούς. 
Υποστηρίζετε όλοι σας πως, το όλο και πιο αυστηρό θεσµικό

πλαίσιο γενικά για τις κρατικές προµήθειες και ειδικά για τις προ-
µήθειες εξοπλιστικών προγραµµάτων θα τάχα αντιµετωπίσει τα
φαινόµενα αδιαφάνειας και διαφθοράς. Όµως, η πληγή της δια-
φθοράς δεν είναι κάτι µεταφυσικό ούτε την έχει κανείς στο αίµα
του. Βρίσκεται στο DNA του ίδιου του καπιταλισµού, του ίδιου
του συστήµατος, που έτσι λειτουργεί και τέτοιες συνειδήσεις διε-
φθαρµένες φτιάχνει. 

Άρα, από όποια πλευρά και αν το δει κάποιος, το κέρδος, ο αν-
ταγωνισµός των επιχειρηµατικών οµίλων είναι αυτός που εκτρέ-
φει και δηµιουργεί τα σκάνδαλα και τη διαπλοκή. Για να πάψει
να υπάρχει, πρέπει να µην υπάρχουν οι αιτίες που τη γεννούν. 

Το µεγάλο, όµως, σκάνδαλο είναι η υλοποίηση µιας πολιτικής
που υπηρετεί τα συµφέροντα του κεφαλαίου. Και είναι σκάνδαλο,
γιατί η µεγαλύτερη ληστεία του ιδρώτα των εργαζόµενων γίνεται
µε νόµιµο τρόπο, γίνεται µέσα από τα µνηµόνια, τις µειώσεις µι-
σθών και συντάξεων, τις ιδιωτικοποιήσεις που όλοι µαζί στηρί-
ζετε. Με νόµιµη και µε παράνοµη κλοπή εξασφαλίζει τα κέρδη
του το κεφάλαιο. Αυτός είναι ο «τίµιος» καπιταλισµός που υπε-
ρασπίζεστε. 

Θυµίζουµε, επίσης, ότι υπάρχει ένα ολόκληρο πλέγµα προστα-
σίας του κεφαλαίου, που περιλαµβάνει το τραπεζικό απόρρητο,
το εµπορικό απόρρητο και άλλες δικλείδες ασφαλείας.

Το ΚΚΕ έχει καταθέσει επανειληµµένα προτάσεις, που θα µπο-
ρούσαν να συµβάλουν στο περιορισµό αυτών των φαινοµένων,
ακόµα και σήµερα, αφού η ριζική τους αντιµετώπισή προϋποθέτει
βαθύτερες αλλαγές. Πρόκειται για προτάσεις, όπως ονοµαστικο-
ποίηση όλων των µετοχών και των διαφόρων τίτλων -οµόλογα, έν-
τοκα γραµµάτια κ.λπ.-, ώστε να µπορεί να γίνει έλεγχος ως προς
τι κατέχει ο καθένας, έλεγχος στην εξαγωγή κεφαλαίων από τη
χώρα προς κάθε προορισµό, απαγόρευση των λεγόµενων εξωχώ-
ριων, offshore, εταιρειών, κατάργηση του φορολογικού, τραπεζι-
κού, επιχειρηµατικού και εµπορικού απορρήτου, µε άλλα λόγια
κατάργηση όλων των λεγόµενων «απορρήτων».

Όλες αυτές, όµως, οι προτάσεις σκοντάφτουν στην άρνηση
των αστικών κοµµάτων και των κυβερνήσεών τους, που τις απορ-
ρίπτουν, όπως ο διάολος το λιβάνι.

Τελειώνοντας, λέω το εξής: Για τη ριζική αντιµετώπιση της δια-
φθοράς και της διαπλοκής χρειάζονται βαθύτερες αλλαγές, τόσο
στην οικονοµία, όσο και στην κοινωνία. Για να µπει ένα οριστικό
τέλος σε τέτοια φαινόµενα, πρέπει να ανατραπεί αυτό το σύ-
στηµα. Μια εργατική – λαϊκή εξουσία, που θα έχει στα χέρια της
τον πλούτο, τα εργοστάσια, τα βαπόρια, είναι η µόνη που µπορεί
να καταπολεµήσει στη ρίζα του αυτό το κακό.

Ευχαριστώ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε στον συ-

νάδελφο κ. Ιωάννη Σαρίδη από την Ένωση Κεντρώων.
Κύριε Σαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούστηκαν

ήδη πολλά και ενδιαφέροντα. Πράγµατι, το συγκεκριµένο θέµα,
ανεξαρτήτως αν άνοιξε σκόπιµα τώρα ή όχι, έχει την επικοινω-
νιακή δυναµική να στρέψει το ενδιαφέρον των Ελλήνων κάπου
αλλού, οπουδήποτε µακριά, πάντως όχι στα εθνικά καίρια ζητή-
µατα, ένα εκ των οποίων είναι και η δεύτερη αξιολόγηση.

Έχει χυθεί πολύ µελάνι σχετικά µε τις εξεταστικές ή τις ειδικές
κοινοβουλευτικές επιτροπές, κάθε είδους, και της σουπιάς και
της πένας, όπως άλλωστε µας πληροφορούν ο κ. Πολύδωρας
και ο κ. Βενιζέλος, σύµφωνα µε τα Πρακτικά της Ολοµέλειας της
25ης Φεβρουαρίου του 2005, τα οποία και καταθέτω στη σηµε-
ρινή Ολοµέλεια. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Σαρίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα Πρακτικά, τα οποία βρί-
σκονται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τότε, λοιπόν, πριν από δώδεκα ολόκληρα χρόνια, από τα θεω-
ρεία της Αίθουσας της Ολοµέλειας παρακολουθούσαν τη συνε-
δρίαση δεκαοκτώ µαθητές και µαθήτριες του 3ου Γυµνασίου
Νίκαιας Πειραιά. Οι σηµερινοί πια εικοσιεπτάρηδες άκουγαν, το
Φεβρουάριο του 2005, ως µαθητές Γυµνασίου, τον κ. Ευάγγελο

Βενιζέλο να ξεκινά την οµιλία του, καλώντας τα µέλη του Κοινο-
βουλίου να αναρωτηθούν πώς ξεκίνησε, αµέσως µετά τις εκλο-
γές του 2004, και πού βρίσκεται πια τον Φλεβάρη του 2005 η
υπόθεση των αµυντικών εξοπλισµών. Ο ίδιος τότε εκτιµούσε πως
η υπόθεση ξεκίνησε ως ένα τεράστιο πολιτικό και ενδεχοµένως
ποινικό σκάνδαλο και σήµερα -εννοούσε το Φλεβάρη του 2005-
έχει εξατµιστεί. 

Τι να σκέφτηκαν, άραγε, αυτά τα παιδιά, όταν σχεδόν οκτώ
ολόκληρα χρόνια αργότερα, στις 17 Απριλίου του 2012, ο κ. Τσο-
χατζόπουλος κρίθηκε προφυλακιστέος και οδηγήθηκε στον Κο-
ρυδαλλό; Εκείνη την ηµέρα ήταν παρών ο κ. Τσοχατζόπουλος σε
αυτήν εδώ την Αίθουσα. Από τα θεωρεία, µάλιστα, τον είδαν τότε
και σαράντα δύο µαθητές και µαθήτριες, καθώς και πέντε συνο-
δοί καθηγητές από το Γυµνάσιο Αµφιλοχίας.

Το τι ακριβώς κατάφερε να φωτίσει η εξεταστική επιτροπή, η
οποία είχε ασχοληθεί µε τον κ. Τσοχατζόπουλο, δεν το ξέρουµε
µέχρι τώρα εµείς. Τι ήταν εκείνο που είχε δώσει στην Ολοµέλεια,
στον ελληνικό λαό, για να γυρίσει µετά το τέλος της εξεταστικής
επιτροπής να εκφράσει τα θερµά του συγχαρητήρια ο κ. Τσοχα-
τζόπουλος;

Αυτό το οποίο έχουµε να πούµε είναι ότι από τις 25 Φεβρουα-
ρίου του 2005 µέχρι και σήµερα δεν έχει απαντηθεί όσον αφορά
το τι είχε γίνει µε τη συγκεκριµένη υπόθεση. Πέρασαν πάρα πολ-
λές επιτροπές, χύθηκε πάρα πολύ µελάνι στις εφηµερίδες, έγινε
πολύς λόγος στα κανάλια. Δεν έγινε όµως τίποτα, απολύτως τί-
ποτα!

Ακούσαµε τον κ. Παπαντωνίου να εκφράζει στο Κοινοβούλιο
την αγανάκτησή του για το γεγονός ότι δεν είχε τελικά ακουστεί
κανένα στοιχείο στην εξεταστική επιτροπή εκείνης της περιόδου,
τα συναισθήµατα οργής και αγανάκτησης για την εµπλοκή του
ονόµατός του στις υποθέσεις TOR-M1 και TPQ-37. 

Λίγοι τότε πρόσεξαν πως ο κ. Παπαντωνίου δεν το είπε «TPQ-
37 GR», δεν πρόσθεσε, δηλαδή, το «GR» στο τέλος, όπως έκανε
νωρίτερα εκείνη την ηµέρα ο κ. Τσοχατζόπουλος, για να τονίσει
τις πάνω από τριάντα κατασκευαστικές αλλαγές -τριάντα δύο
επιπρόσθετες βελτιώσεις, για την ακρίβεια- που είχαν γίνει µε ελ-
ληνική παρέµβαση, στο εν λόγω οπλικό σύστηµα, ώστε να είναι
και αυτό ειδικά προσαρµοσµένο στις συνθήκες της Ελλάδας.

Και τα έλεγε αυτά ο κ. Τσοχατζόπουλος, για να καταλήξει τε-
λικά και να υποστηρίξει µε έντονο ύφος ενώπιον της Ολοµέλειας
ότι καµµιά ζηµιά και καµµιά καθυστέρηση δεν υπήρξε στα ελλη-
νικά συµφέροντα. «Απεναντίας, υπήρξε…» -είπε- «…όφελος. Και
θέλω να το τονίσω αυτό µε κάθε τρόπο». Αυτά ήταν τα λόγια του
κ. Τσοχατζόπουλου, ο οποίος είχε κλείσει την οµιλία, θέτοντας
και την εξής καταπληκτική ιστορικής σηµασίας ερώτηση: «Υλο-
ποιούµε την ελληνική εθνική στρατηγική, προωθούµε το δηµόσιο
και εθνικό συµφέρον για την άµυνα και την ασφάλεια της πατρί-
δας µας. Είναι µήπως έγκληµα απιστίας;».

Ο κ. Τραγάκης, όµως, από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας,
απάντησε σε αυτό το ερώτηµα αρκετά χρόνια αργότερα. Στις 7
Ιανουαρίου 2014 -όπως, ίσως, θυµάστε όλοι και όλες- πληροφο-
ρούσε τους Έλληνες, σχολιάζοντας τις εργασίες εκείνης της εξε-
ταστικής του 2005, µε δηλώσεις του στον Τύπο, πως ο κ.
Παπαντωνίου δεν πρόλαβε να έχει συµµετοχή στα TOR-M1, γιατί
είχε ολοκληρωθεί αυτή επί κ. Τσοχατζόπουλου. «Είχαµε βρει όλα
τα στοιχεία που έδειχναν τον Τσοχατζόπουλο», είπε. «Αλλά και
για τον Παπαντωνίου λέγαµε στο πόρισµα της εξεταστικής ότι
υπήρχαν σοβαρά στοιχεία, σε ό,τι αφορούσε την απιστία. Ξέρετε,
όµως, ότι δύσκολα οδηγείσαι σε προανακριτική για απιστία.
Εµείς θέλαµε να πάµε για δωροδοκία». Αυτά ήταν τα λόγια του
κ. Τραγάκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σαρίδη, θα σας
διακόψω για δεκαπέντε δευτερόλεπτα. Συγγνώµη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία σαράντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και
δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Κο-
ρίνθου.

Καλωσορίσατε στη Βουλή.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ευχαριστώ, κύριε Σαρίδη. Συνεχίστε. 

6490 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μπορεί να θέλατε, πράγµατι, κύριε Τραγάκη και κύριοι της

Νέας Δηµοκρατίας -και δεν σας αµφισβητώ σε αυτό- να χυθεί
άπλετο φως, αλλά, όπως είπατε και ο ίδιος τον Γενάρη του 2014,
ξέρατε ήδη από το 2005 πως ήταν δύσκολο να οδηγηθούν τα
πράγµατα σε προανακριτική µε την κατηγορία της απιστίας και
µόνο. 

Έτσι, στις 22 Φεβρουαρίου 2005 ήσασταν αναγκασµένος να
περιµένετε κι εσείς και όλοι εκείνοι οι Βουλευτές, που είχαν εν-
τοπίσει µεν πολιτικές ευθύνες, αλλά όχι αποδείξεις για ποινικές,
το άνοιγµα κάποιων τραπεζικών λογαριασµών στο εξωτερικό.
Χωρίς να µπορείτε να κάνετε τίποτε απολύτως, δεχόσασταν τα
συγχαρητήρια, µέσα σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, του Άκη Τσοχα-
τζόπουλου και ακούγατε την αγανάκτηση του κ. Παπαντωνίου.

Κανείς από εσάς και όλους εκείνους τους Βουλευτές, που συ-
νεχίζουν να είναι παρόντες σε αυτή την Αίθουσα από τότε µέχρι
και σήµερα, δεν µπορούσε να προβλέψει τότε -είναι αλήθεια- τα
όσα δραµατικά θα συνέβαιναν στην πορεία, ούτε καν ο εξαιρε-
τικά διορατικός και σεβαστός συνάδελφος, που αυτή τη στιγµή
λείπει από την Αίθουσα, ο κ. Λοβέρδος, που συµµετείχε κι αυτός
στην εν λόγω συνεδρίαση της Ολοµέλειας και είχε επισηµάνει
τότε, µε παρέµβασή του, απευθυνόµενος σε Βουλευτή της Νέας
Δηµοκρατίας από αυτό εδώ το Βήµα: «Σαν να µην έγινε καµµιά
εξεταστική επιτροπή. Σαν να µην κάναµε τίποτα επί τρεις µήνες
στο θεσµικό κάτεργο της εξεταστικής επιτροπής. Σαν να µην
ακούσαµε κανέναν µάρτυρα. Σαν να µην αξιολογήσαµε κανένα
έγγραφο. Σαν να µην διαπιστώσαµε τίποτα. «Η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας…» -είχε πει τότε- «…κατάφερε το ακατόρ-
θωτο: Να µεταλλάξει µέσα σε δώδεκα µήνες, το Υπουργείο Εθνι-
κής Άµυνας από Υπουργείο εθνικής συνοχής και εθνικής
ενότητας, σε Υπουργείο πολιτικών διώξεων.». 

Κανείς δεν µπορούσε να προβλέψει τότε πόσα χρόνια θα χρει-
άζονταν για να ανοιχτούν οι αµαρτωλοί τραπεζικοί λογαριασµοί,
αποδεικνύοντας την παράνοµη πορεία τεραστίων χρηµατικών
ποσών, που ίσως ξεκινούσαν από κάπου στη Ρωσία, πέρναγαν
από την Κύπρο και στη συνέχεια οδηγούνταν στις Ηνωµένες Πο-
λιτείες, για να καταλήξουν στις ελβετικές τράπεζες, οι οποίες,
όπως όλοι παραδέχτηκαν, άργησαν πολύ να συνεργαστούν.

Όλα αυτά και πολλά άλλα που συνοψίζονται στο σχόλιο «στην
Ελλάδα υπάρχουν αµαρτωλές συµβάσεις και όχι αµαρτωλοί», τα
γνωρίζουµε και εµείς σε αυτή την Αίθουσα και οι Έλληνες πολί-
τες. 

Είµαι σίγουρος ότι πολλοί θα θυµούνται τη συµµετοχή της κ.
Ξηροτύρη, εκ µέρους του Συνασπισµού, στην εξεταστική του
2005, αλλά και τη συµµετοχή του κ. Δρίτσα, ως µοναδικού εκ-
προσώπου του ΣΥΡΙΖΑ, στην εξεταστική του 2011 και τα όσα οι
δυο τότε είχαν προσθέσει στα τότε πορίσµατα αντιστοίχως.

Βεβαίως, δεν πρέπει να ξεχνούµε και για ποιον λόγο βρίσκεται
σήµερα ο κ. Τσοχατζόπουλος, εκεί που βρίσκεται. Όπως είπε χα-
ριτολογώντας και ένας φίλος: «και τον Αλ Καπόνε για φοροδια-
φυγή τον έπιασαν και όχι για φόνο». Το σχόλιο αυτό έχει βάση,
καθώς όλοι ξέρουµε πως, σύµφωνα µε τον νόµο «περί ευθύνης
Υπουργών» και όπως άλλωστε απέδειξε η πραγµατικότητα, η πα-
ραγραφή των αληθινών ευθυνών γίνεται εύκολα και γρήγορα.
Και θα συνεχίσει να γίνεται εύκολα και γρήγορα, όσο ισχύει
αυτός ο νόµος.Είναι καινούργιες αυτές οι διαπιστώσεις; Τις
ακούει πρώτη φορά ο ελληνικός λαός;

Με αφορµή και τη συζήτηση που ανοίγει για την προτεινόµενη
από την Κυβέρνηση συνταγµατική αναθεώρηση, θα κάνω µια
σχετική αναφορά, που θεωρώ πάρα πολύ σηµαντική. Στο άρθρο
του στο «ΒΗΜΑ», τον Μάιο του 2006, ο κ. Ιωάννης Βαρβιτσιώτης
έγραφε: «Με έκπληξη διαπίστωσα ότι στις προτάσεις της Κυβερ-
νήσεως για την αναθεώρηση του Συντάγµατος δεν περιλαµβά-
νεται το άρθρο 86, το οποίο ρυθµίζει την ποινική ευθύνη των
Υπουργών για αδικήµατα που διέπραξαν κατά την άσκηση των
καθηκόντων τους». Και συνέχισε, λέγοντας τα παραπάνω σοφά
λόγια, που σας διαβεβαιώ ότι δεν έχουν ξεχάσει οι Έλληνες: «Το
πλέον, όµως, σκανδαλώδες είναι το προτελευταίο εδάφιο της πα-
ραγράφου 3 του άρθρου 86 του Συντάγµατος, σύµφωνα µε το
οποίο η Βουλή µπορεί να ασκήσει την κατά την παράγραφο 1 αρ-
µοδιότητά της, να συστήσει, δηλαδή, επιτροπή και να ασκήσει

δίωξη µέχρι το πέρας της δεύτερης Τακτικής Συνόδου της βου-
λευτικής Περιόδου που αρχίζει µετά την τέλεση του αδικήµατος.
Με τη διάταξη αυτή, η ατιµωρησία καθίσταται σχεδόν βέβαιη για
τα αδικήµατα που τελέστηκαν κατά την τελευταία σύνοδο της
προηγούµενης βουλευτικής Περιόδου, εφόσον το ίδιο κόµµα
κερδίσει τις εκλογές. Η προθεσµία αυτή είναι προφανές ότι είναι
ασφυκτική και οδηγεί στην εξάλειψη του αξιόποινου των πρά-
ξεων, µέσα σε ελάχιστα χρόνια από την τέλεσή τους».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε αυτές τις πολύ καίριες και σηµαντικές διαπιστώσεις του κ.
Ιωάννη Βαρβιτσιώτη µπορούµε να προσθέσουµε και άλλες, όπως
για παράδειγµα το γεγονός πως ένας άλλος Βουλευτής και
πρώην Πρόεδρος της Βουλής, ο οποίος κάθεται στην έδρα σή-
µερα του Προέδρου της Βουλής, ο σεβαστός κ. Κακλαµάνης, κα-
τέθετε το 2006, επίκαιρη ερώτηση προς τον Πρωθυπουργό και
έστελνε επιστολή στην Πρόεδρο κ. Ψαρούδα-Μπενάκη, σύµ-
φωνα και µε σχετικό δηµοσίευµα της «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑΣ», αι-
τούµενος επί της ουσίας την παράταση της Συνόδου, ώστε να
µην παραγραφούν τυχόν αδικήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κάνετε λάθος. Για
άλλον Κακλαµάνη οµιλείτε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Για τον Απόστολο Κακλαµάνη. Σωστά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να διαβάζετε σωστά

τις εφηµερίδες.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κάποιοι στη Θεσσαλονίκη θυµούνται σί-

γουρα τον φίλο και συνάδελφο Βουλευτή Τριανταφυλλίδη ως δη-
µοσιογράφο τότε στην ΕΤ3, το 2010, να ρωτά τον Υπουργό κ.
Μπεγλίτη στην εκποµπή «ΛΑΒΥΡΙΝΘΟΣ» πράγµατα σοβαρά, που
απαντήθηκαν πολύ αργότερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, όµως,
µε αυτό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τα πα-
ραπάνω και από τα όσα ήδη ακούστηκαν σήµερα και από αυτά
που δεν προλαβαίνουµε να θυµηθούµε, προκύπτει και γίνεται φα-
νερό πως δεν µπορούµε να κρυβόµαστε πλέον ή να παίζουµε µε
τις λέξεις και τις διαδικασίες. Διλήµµατα περί ηθικού και νόµιµου
απασχόλησαν για πολύ καιρό τους πολίτες και έχουν πια κατα-
λήξει σε συµπεράσµατα. Και επειδή η ιστορία των εξεταστικών
επιτροπών έως σήµερα δεν εµπνέει στους πολίτες κανενός εί-
δους εµπιστοσύνη ούτε ενισχύει το αίσθηµα της δικαιοσύνης και
µε δεδοµένα τα όσα τραγικά συµβαίνουν στον χώρο της δικαιο-
σύνης, η Ένωση Κεντρώων θεωρεί υποχρέωσή της απέναντι
στον λαό να υπερψηφίσει την πρόταση της Πλειοψηφίας για σύ-
σταση ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής και υπενθυµίζει πως,
το µοναδικό στοιχείο που είναι καινούργιο σε αυτή την υπόθεση,
είναι ακριβώς η συµµετοχή της Ένωσης Κεντρώων, που αυταπό-
δεικτα και αδιαµφισβήτητα δεν είχε απολύτως καµµία συµµετοχή
σε όλα αυτά, µε κανέναν ρόλο, µε κανέναν τίτλο, µε κανέναν
τρόπο. 

Αποτελούµε, λοιπόν, την καθαρή µατιά σε αυτή την υπόθεση.
Και επειδή το γνωρίζουµε καλά αυτό, νιώθουµε και το βάρος της
ευθύνης της συµµετοχής στην επιτροπή, ως πολύ µεγαλύτερο
αυτού που µας αναλογεί, καθώς κατανοούµε πως, για µια ακόµη
φορά, όπως και µε την εξεταστική για τα δάνεια των πολιτικών
κοµµάτων και των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µόνο η Ένωση
Κεντρώων θα επιµείνει πάλι -από την πρώτη στιγµή- για την
ανάγκη διατύπωσης και την αξία σύνταξης ενός ειλικρινούς κοι-
νού πορίσµατος, χωρίς σκιές, χωρίς υπονοούµενα, χωρίς ρεβαν-
σισµούς.

Κλείνω µε µια προσωπική διαπίστωση, διαβάζοντας την πρό-
ταση της Πλειοψηφίας. Ειλικρινά, δεν µπόρεσα να διακρίνω πει-
στικά επιχειρήµατα, παρά µόνο µία απλή αναφορά στις έξι
δικογραφίες. Άραγε, τις διαβάσατε και οι εκατόν πενήντα τρεις
Βουλευτές αυτές τις δικογραφίες; Διαπιστώνουµε «µε το καλη-
µέρα» τη γνωστή προχειρότητά σας, η οποία είναι ολοφάνερη,
για άλλη µία φορά εδώ σήµερα.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχουµε δύο ακόµα

από τους κατά προτεραιότητα συναδέλφους, τον κ. Δανέλλη και
τον κ. Νικολόπουλο. Μετά θα ξεκινήσει ο πρώτος κύκλος και,
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όπως είπα, θα µιλήσουν τρεις συνάδελφοι. Έχει ζητήσει µετά τον
λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής, ο κ.
Παππάς. Και θα συνεχίσουµε µε τρεις συναδέλφους και έναν κοι-
νοβουλευτικό. Βεβαίως, οι Υπουργοί µπορούν να παρέµβουν
όποια στιγµή θέλουν για το δεκάλεπτό τους.

Ο κ. Σπυρίδων Δανέλλης έχει τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο best seller του «1821-2016»

ο έγκριτος ιστορικός Γιώργος Δερτιλής γράφει «Επτά πόλεµοι,
τέσσερις εµφύλιοι, επτά πτωχεύσεις». 

Σε όλους τους πολέµους και σε όλες τις πτωχεύσεις της νε-
οελληνικής ιστορίας επαναλαµβάνεται µία αλληλουχία αιτίων και
αιτιατών. Οι υπέρµετρες στρατιωτικές δαπάνες, η υπερχρέωση
και τα ανεπαρκή φορολογικά έσοδα συνδέονταν σε φαύλο κύκλο
ή ορθότερα, σε φαύλη σπείρα. Αυτή η δίνη στροβιλίζεται κατά
κάποιον τρόπο, οδηγώντας συνήθως σε αναδιάρθρωση του χρέ-
ους υπό διεθνή δηµοσιονοµικό έλεγχο.

Δυστυχώς, είµαστε µέσα στο ίδιο σπιράλ και σήµερα. Και δεν
είναι υπερβολή να πούµε πως τα σκάνδαλα στους εξοπλισµούς
αποτελούν διαχρονικό φαινόµενο, ένα µόνιµο µοτίβο που ταλα-
νίζει τη σχεδόν διακοσαετή ιστορία του νεοελληνικού κράτους. 

Τις τελευταίες δεκαετίες, µε µία διεύρυνση του αιτήµατος για
δηµόσια υγεία, αυτό το µοτίβο επεκτείνεται συµπεριλαµβάνον-
τας και την υγεία. Οι δαπάνες για άµυνα και υγεία προσφέρονται
διαχρονικά για µεγάλα πάρτι, µε κοινή την πεποίθηση της αναν-
τιστοιχίας κόστους-απόδοσης για την κοινωνία.

Η αιφνιδιαστική παραίτηση της κ. Ράικου από επικεφαλής της
Εισαγγελίας Διαφθοράς µόλις πριν από λίγες ηµέρες, για τη διε-
ρεύνηση ακριβώς τέτοιων υποθέσεων, βαρύνει το κλίµα ακόµα
περισσότερο και απαιτεί άµεσα ξεκάθαρες απαντήσεις απ’ όλες
τις πλευρές.

Όµως και οι διαδικασίες των εξεταστικών και προανακριτικών
επιτροπών της Βουλής, όχι µόνο δεν είναι καινούργιες, αλλά πη-
γαίνουν πολύ πίσω. Πηγαίνουν πίσω, στο µακρινό 1847, όπου η
µικρή Ελλάδα συγκλονιζόταν από το σκάνδαλο του σταριού, πα-
ραπέµποντας τον τότε Υπουργό Οικονοµικών Πονηρόπουλο για
κατάχρηση δηµόσιας περιουσίας. Τα «Πονηροπουλικά», όπως
ονοµάστηκαν τότε, έδωσαν και τότε άφθονο «άρτο και θεάµατα»
στους πολίτες που συνωστίζονταν στα θεωρεία της Βουλής,
αλλά ακόµα και έξω από τη Βουλή, για ένα µείζον βεβαίως πολι-
τικό και ηθικό ζήτηµα. Αυτό που δεν έδωσαν, όµως, ήταν ένα
κοινό πόρισµα, βάσει του οποίου να παραπεµφθεί ο τότε Υπουρ-
γός στη δικαιοσύνη. 

Η κατάρα των πολλαπλών πορισµάτων και των αδιέξοδων πα-
ρόµοιων επιτροπών, µας κατατρέχει µέχρι σήµερα. Τις τελευ-
ταίες δεκαετίες έχουµε παρακολουθήσει πληθώρα εξεταστικών
και προανακριτικών επιτροπών. Ο κατάλογος είναι µακρύς. Θυ-
µόµαστε όλοι τα πενιχρά αποτελέσµατά τους. Υπήρχε µηδενική
συνεννόηση, ακόµα και για τα προφανή. Ξεχωριστά πορίσµατα,
µερικά πρωτοσέλιδα, υποθέσεις που καταπίπτουν στο αρµόδιο
δικαστήριο και το θέµα ξεχνιέται στα συρτάρια, προσθέτοντας
όµως άλλο ένα φορτίο αναξιοπιστίας στο πολιτικό σύστηµα και
αιτία καχυποψίας στην κοινωνία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούγεται και ξανακούγεται
«όλα στο φως». Συµφωνούµε, όλα στο φως. Δεν συµφωνούµε
ψηφίζοντας µόνο θετικά στη σύσταση της συγκεκριµένης ειδικής
κοινοβουλευτικής επιτροπής, αλλά επειδή εµείς διαχρονικά επι-
διώκουµε τη διαφάνεια για όλα και µε κάθε τρόπο, µιλάµε συνέ-
χεια για θεσµική διασφάλιση και θωράκιση. Υποστηρίζουµε
σταθερά τις ανεξάρτητες αρχές, που σε πολλούς µάλλον προ-
καλούν αλλεργία. Υποστηρίζουµε σταθερά πως η κρατική µη-
χανή πρέπει να λειτουργεί µε ενιαιοποιηµένες διαδικασίες και όχι
µε συνεχείς εξαιρέσεις, που αφήνουν πάντοτε περιθώρια κακο-
διαχείρισης και διασπάθισης του δηµοσίου χρήµατος.

Κύριοι της Κυβέρνησης, η προτίµηση που δείχνετε σε απευ-
θείας αναθέσεις µε τη δικαιολογία του επείγοντος ή του απρό-
βλεπτου, δηµιουργούν στεγανά ανεξέλεγκτα, πιθανά φυτώρια
παρανοµίας και διασπάθισης του δηµοσίου χρήµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ερώτηµα που πλανάται για
τη συγκεκριµένη ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή είναι: Επιζη-
τείτε όντως τη διαλεύκανση ενός επαναλαµβανόµενου εγκλήµα-

τος µε την απόδοση ευθυνών και την κατά το δυνατόν αποκατά-
σταση της βλάβης του δηµοσίου, όπως και τη θωράκιση για το
µέλλον ή επιχειρείτε τον αποπροσανατολισµό της δηµόσιας συ-
ζήτησης από τα αδιέξοδα που αντιµετωπίζετε στα τρέχοντα µε-
γάλα ζητήµατα της χώρας; Η απάντηση θα εξαρτηθεί από την
επάρκεια και τη σοβαρότητα της νοµικής τεκµηρίωσης της πα-
ραποµπής.

Η ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή, που θα συσταθεί µετά το
τέλος της αποψινής διαδικασίας, θα έχει ένα ιδιαιτέρως δύσκολο
έργο. Για να µπορέσουµε να καταλήξουµε στο ζητούµενο απο-
τέλεσµα και για να τελεσφορήσουν οι εργασίες της εν λόγω επι-
τροπής, θα πρέπει να συντρέξουν συγκεκριµένες νοµικές
προϋποθέσεις, συγκεκριµένα νοµικά κριτήρια.

Με άλλα λόγια, για να δεθεί το κατηγορητήριο, χρειαζόµαστε
την ολοκληρωµένη διαδροµή του προϊόντος του εγκλήµατος κα-
ταγεγραµµένη µε τρόπο ακλόνητο, µε τρόπο αδιάσειστο. Δη-
λαδή, θα πρέπει να καταδείξουµε για κάθε µία από τις επιµέρους
υποθέσεις, σε τι συνίσταται η βλάβη του δηµοσίου ποια η παρέµ-
βαση του πρώην Υπουργού Άµυνας και ποιο το δικό του όφελος. 

Όλα αυτά πρέπει να γίνουν για να µην απορριφθεί τελικά η
υπόθεση από το Δικαστικό Συµβούλιο ή το Ειδικό Δικαστήριο, αν
φτάσει εκεί, όπως άλλωστε έχει συµβεί και σε πολλές άλλες πα-
ρόµοιες περιπτώσεις επιτροπών της Βουλής κατά το παρελθόν.

Στην περίπτωσή µας, βεβαίως, οι πολιτικές ευθύνες είναι ξε-
κάθαρες και τα σκάνδαλα υπαρκτά. Η κυριότερη δουλειά µας,
όµως, θα είναι να ξεκαθαρίσουµε αν υπάρχει ποινικό σκέλος
στην υπόθεση, γιατί για την ύβρη, που διαχρονικά διαπράττεται
σε σχέση µε τα εξοπλιστικά προγράµµατα -και όχι µόνο- επιβάλ-
λεται να επέλθει κάθαρση, µια κάθαρση που µπορεί να επέλθει
µόνο από εµάς τους ίδιους, αρχής γενοµένης από αυτή την επι-
τροπή. Ειδάλλως κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα βρεθούµε
µπροστά στη νέµεση των πολιτών.

Οι λογής-λογής ακραίες αντισυστηµικές δυνάµεις τρίβουν τα
χέρια τους. Δεν µπορούµε πια να επιτρέπουµε -και κάποιοι από
εµάς δεν µπορούµε να ανεχθούµε- τη µόνιµη οσµή διαπλοκής
και διασπάθισης του δηµοσίου χρήµατος, που ευρύτατα εδραι-
ώνεται στην κοινή γνώµη και που µόνο θύµα έχει τον κοινοβου-
λευτισµό και τη δηµοκρατία, γιατί δεν είµαστε όλοι το ίδιο και
προφανώς δεν φέρουµε όλοι τις ίδιες ευθύνες.

Το πολιτικό σύστηµα έχει υποχρέωση να αυτοπροστατευθεί.
Και έχει εργαλεία προς τούτο. Ας τα αξιοποιήσει. Και οφείλει να
προστατευθεί από την κοινή πεποίθηση, που σαν σκιά επικρέµε-
ται και θέλει την πολιτική ελίτ πάντα να επιδίδεται σε ένα ατέλει-
ωτο πάρτι διαπλοκής και διαφθοράς. 

Προς τούτο, επανειληµµένα έχω ζητήσει κατά τη διάρκεια των
συνεδριάσεων της Ειδικής Διαρκούς Επιτροπής Εξοπλιστικών
Προγραµµάτων και Συµβάσεων, να αλλάξουµε τόσο τον ρόλο
όσο και τη λειτουργία αυτής της Επιτροπής. Να γίνουµε επιτέ-
λους χρήσιµοι. Να πάψουµε να λειτουργούµε απλώς νοµιµοποι-
ητικά ως Βουλή των Ελλήνων στις όποιες αποφάσεις των
εκάστοτε Υπουργών, του ΚΥΣΕΑ και των αρµόδιων εξοπλιστικών
διευθύνσεων του Υπουργείου Άµυνας. 

Ο ρόλος και η συνδροµή της Βουλής πρέπει να γίνει ουσιαστι-
κότερος. Η Βουλή οφείλει να γίνει αρωγός στην περισσότερη δια-
φάνεια, µε δυνατότητα εµβάθυνσης της κατά περίπτωση
εξοπλιστικής σύµβασης, που επεξεργάζεται, γιατί µόνο έτσι τα
κονδύλια που δαπανώνται στην άµυνα, αλλά και οπουδήποτε
αλλού, µπορούν να καταστούν ανταποδοτικά για τον Έλληνα πο-
λίτη, όπως συµβαίνει στις υπόλοιπες χώρες της Ευρώπης, χώρες,
δηλαδή, όπου οι πολίτες τους αισθάνονται πως οι φόροι που κα-
ταβάλλουν πιάνουν τόπο. Τις «µαύρες τρύπες» στους προϋπολο-
γισµούς των Υπουργείων έχει υποχρέωση η Βουλή, αν σέβεται τον
θεσµικό της ρόλο, να τις κλείσει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η έλλειψη αποφασιστικότητας
στην αντιµετώπιση των κακώς κειµένων, ιδιαίτερα σε αυτή την
κρίσιµη οικονοµική συγκυρία που η κοινωνία, µη αντέχοντας,
άλλο στην καλύτερη περίπτωση παραµένει απαθής και στη χει-
ρότερη, αναπτύσσει αντικοινοβουλευτικά χαρακτηριστικά, έρ-
µαιο των µεταδηµαγωγών και λαϊκιστών, είναι καταστροφική. 

Αν δεν µαζέψουµε θεσµικά τον όλο τρόπο διαχείρισης του δη-
µοσίου χρήµατος, αφήνουµε το πεδίο ανοιχτό, δηµιουργούµε τις
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προϋποθέσεις για τις προανακριτικές του αύριο και την αέναη
επανάληψη του ίδιου µοτίβου λειτουργίας ενός κράτους µονίµως
σε κατάσταση κρίσης ή πτώχευσης.

Εµείς θα υπερψηφίσουµε τη σύσταση της ειδικής κοινοβου-
λευτικής επιτροπής. Οι εργασίες της, όµως, θα αποβούν χρήσι-
µες αν υπηρετήσουν το δίκαιο και αν οδηγήσουν στην ανάληψη
πρωτοβουλιών, που θα θωρακίσουν το σύστηµα, προς αποφυγή
παρόµοιων σκανδάλων στο µέλλον.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε, κύριε
Δανέλλη. 

Κλείνουµε τον πρώτο κατάλογο, των κατά προτεραιότητα συ-
ναδέλφων οµιλητών, µε τον κ. Νίκο Νικολόπουλο από τους Ανε-
ξάρτητους Βουλευτές. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είµαι σίγουρος ότι ακούσατε και εσείς σήµερα πώς ο Γιάννος Πα-
παντωνίου το 2003 υπέγραψε συµβάσεις ύψους 5,5 δισεκατοµ-
µυρίων. Και είναι µια ευκαιρία να ακούσουµε και εµείς σήµερα
εδώ και εκείνοι, που κάνουν ότι δεν θυµούνται, πού εµφανίστηκαν
αυτές οι δαπάνες. Μήπως στον κρατικό προϋπολογισµό της επό-
µενης χρονιάς, δηλαδή της επόµενης κυβέρνησης του Κώστα
Καραµανλή; Πού χρεώθηκαν; Νοµίζω ότι και αυτό σήµερα είναι
χρήσιµο να ακουστεί, για να δούµε, επιτέλους, πώς υπολόγισε
τα ελλείµµατα ο κ. Γεωργίου, ο φίλος του κ. Παπανδρέου, που
ήρθε από το ΔΝΤ, για να τα ξαναϋπολογίσει. 

Όµως, η καλή µέρα από το πρωί φαίνεται. Και το είδαµε. Ενώ
ψηφίζουν λένε, συνάδελφοι από την Αντιπολίτευση, βρήκαν κιό-
λας τους λόγους για να αθωώσουν τον κ. Παπαντωνίου ή για να
δηµιουργήσουν έτσι τις πρώτες προϋποθέσεις. Δεν θα µπο-
ρούσε να ήταν και διαφορετικά. Μήπως δεν το ξαναείδαµε αυτό
στην άλλη εξεταστική επιτροπή για τα δάνεια των κοµµάτων και
των ΜΜΕ, που ψήφισαν; Το είδε όλος ο ελληνικός λαός. Εκεί νό-
µιζες, εάν δεν έβλεπες ποιος µίλαγε, ότι δεν µιλάει Βουλευτής,
ότι µιλούσε µάλλον εκδότης, ότι µιλούσε µιντιάρχης, µιλούσε κά-
ποιος από αυτούς που είχε πάρει «θαλασσοδάνειο». Το ίδιο µου
φαίνεται ξεκινήσαµε και σήµερα. Αλλά µας κρίνουν και αυτοί που
µας βλέπουν. 

Άλλωστε, πώς θα µπορούσε -ξέρετε- να είναι και διαφορετικά;
Πώς θα µπορούσαν διαφορετικά να τοποθετούνται οι εισηγητές
του κ. Μητσοτάκη, της κ. Γεννηµατά; 

Σήµερα, ο κ. Μητσοτάκης διάλεξε τη µέρα για να στείλει µή-
νυµα. Επισκέπτεται αυτήν την ώρα, ενδεχοµένως, τον κουµπάρο
του κ. Παπαντωνίου, αυτόν που η δεξιά εφηµερίδα, η σηµερινή
«ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ», καταγγέλλει -δεν είναι η «ΑΥΓΗ» ούτε το «ΝΤΟ-
ΚΟΥΜΕΝΤΟ»- και λέει, «Ο Στουρνάρας σε ρόλο λαγού των δα-
νειστών για τα µέτρα». Λέτε να πήγε σήµερα ο κ. Μητσοτάκης
ακριβώς για να κάνει και αυτός το λαγουδάκι, να πήγε και αυτός
γι’ αυτό εκεί; Ποιος να ξέρει; Θα δούµε. 

Αλλά, όντως, εκείνο που έχει σηµασία είναι εάν το πνευµατικό
παιδί του κ. Παπαντωνίου, ο κ. Γιάννης Στουρνάρας, θα κουβεν-
τιάσει σήµερα, κύριοι Υπουργοί, µε τον κ. Μητσοτάκη για την πα-
ραµονή του κ. Πανταλάκη. Υπόδικος ε; Αλλά αυτός θα εξυγιάνει,
λέει, την Τράπεζα Αττικής! Έλα Χριστέ και Απόστολε! Αυτά µόνο
εδώ µπορεί να συµβαίνουν. Πώς και εσείς τώρα τα καταλαβαί-
νετε αυτά, ειλικρινά δεν µπορώ να το καταλάβω. Και πήγε προχ-
θές, λέει, και είδε τον κ. Μητσοτάκη.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Δεν
τα καταλαβαίνουµε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ούτε και εσείς τα καταλαβαί-
νετε! Ευτυχώς! Έλεγα, µήπως δεν τα καταλαβαίνω µόνο εγώ.
Μπορεί, λοιπόν, να µιλήσουν και για αυτό. 

Η σηµερινή συζήτηση, πάντως, εµπερικλείει τρία πολύ σοβαρά
πολιτικά ζητήµατα. 

Το πρώτο είναι η ουσία της υπόθεσης. Ο συνάδελφος από την
Ένωση Κεντρώων λίγο πριν -όπως ακούσατε- θύµισε σε όλους
τι είχαν όλοι πει γι’ αυτήν εδώ την υπόθεση. Από τις έξι συναφείς
δικογραφίες, που όλες αφορούν τον κ. Παπαντωνίου, φαίνεται
πώς συντρέχουν ενδείξεις για τέλεση απιστίας σχετικής µε την
υπηρεσία, αλλά και νοµιµοποίηση εσόδων από εγκληµατική δρα-
στηριότητα. 

Ο κ. Λοβέρδος το πρωί ζητούσε από τον κ. Παρασκευόπουλο
περισσότερα. Μας θύµισε όµως ο συνάδελφος ότι ο κ. Λοβέρδος
έχει ξαναασχοληθεί. Άρα ό,τι και να ακούσει ο κ. Λοβέρδος και
οι άλλοι, δεν πρόκειται να το καταλάβουν πολύ καλά, κύριε Δα-
βάκη. 

Όµως, θα περίµενα σίγουρα, η παράταξη της Νέας Δηµοκρα-
τίας, η παράταξη της οποίας ηγήθηκε ο Κώστας ο Καραµανλής
και µιλούσε για εκείνη την περίοδο για τον «Αρχιερέα της δια-
πλοκής», τον Κώστα τον Σηµίτη, να είναι ακόµα πιο ξεκάθαρη. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ξεκάθαρος ήµουν.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν θα µπω σε περίπλοκες νο-

µικές λεπτοµέρειες, αλλά θα περιοριστώ στο να αναφέρω ότι
πρόκειται για µια υπόθεση που βρίσκεται στον πυρήνα του προ-
βλήµατος της δηµιουργίας πολιτικού χρήµατος και της διασπά-
θισης του πλούτου του ελληνικού λαού. Αγγίζει µια από τις πιο
µαύρες περιόδους διαχείρισης του δηµοσίου χρήµατος, τη δια-
κυβέρνηση -επαναλαµβάνω- Σηµίτη, τον οποίο -επαναλαµβάνω-
είχε αποκαλέσει εδώ, από αυτό το Βήµα της Βουλής, ο Κώστας
ο Καραµανλής, «Αρχιερέα της διαπλοκής» και του οποίου, όµως,
τα ορφανά µαζεύει σήµερα ο κ. Κυριάκος Μητσοτάκης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε εδώ, έχοντας µια συγ-
κεκριµένη υπόθεση που απαντάει στον ελληνικό λαό για το πού
πήγαν τα δισεκατοµµύρια, ποιοι τα πήραν, ποιοι «τα έφαγαν». Ο
κόσµος το ’χει τούµπανο και εδώ µερικοί κρυφό καµάρι. Προφα-
νώς, δεν τα φάγαµε όλοι µαζί, όπως έλεγε κάποτε ο φανατικός
σήµερα Μητσοτακικός, ο Θόδωρος Πάγκαλος. 

Η θέση µου και η θέση του Χριστιανοδηµοκρατικού Κόµµατος,
λοιπόν, είναι κρυστάλλινη: Να γυρίσουν πίσω τα κλεµµένα και να
τιµωρηθούν παραδειγµατικά οι άρπαγες. Οι δικαστικοί φάκελοι
έχουν µια πληθώρα επαρκών ενδείξεων ότι τα αντισταθµιστικά
οφέλη χρησιµοποιήθηκαν για την αποκόµιση αθέµιτων κερδών.
Ως εκ τούτου, η Βουλή υποχρεούται να συστήσει ειδική κοινο-
βουλευτική επιτροπή για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτα-
σης. Και όχι µόνο γιατί το ζητάει η δικαιοσύνη, αλλά γιατί αυτό
απαιτεί ο ελληνικός λαός, αυτός που επί επτά χρόνια πληρώνει
µε το αίµα του και το αίµα των παιδιών του τα δανεικά τα αγύρι-
στα και τα κλεµµένα. Έχουµε ιερή, δηµοκρατική υποχρέωση να
συστήσουµε και µια και δυο και είκοσι δυο επιτροπές, προκειµέ-
νου να χτυπήσουµε τη ρίζα του κακού. Αρκεί να µην είναι µια
ακόµα επιτροπή για το θεαθήναι, που στο τέλος θα καταλήξει σε
διαφορετικά πορίσµατα, όπως συνέβη σε προηγούµενες περι-
πτώσεις.

Το δεύτερο σοβαρό πολιτικό ζήτηµα που εγείρεται σήµερα
είναι το εξής: Μήπως συσταθεί ακόµα µια ειδική κοινοβουλευτική
επιτροπή ως αντιπερισπασµός -ακούσαµε να λέγεται εδώ- ή προ-
κάλυµµα απέναντι στην καθυστέρηση της αξιολόγησης ή στα νέα
µέτρα που απαιτούν οι δανειστές; Ή ακόµα, µήπως είναι και µια
προσφορά στο βωµό κάποιας υποτιθέµενης κάθαρσης, για να
έχει να λέει η Κυβέρνηση; 

Ασφαλώς, κατά τις τελευταίες δεκαετίες, το ελληνικό πολιτικό
σύστηµα παρουσιάζει τέτοιες παραµορφώσεις, που το έχουν
αφυδατώσει από την πολιτική του ουσία. Όµως σήµερα, στην
υπόθεση Παπαντωνίου, πώς είναι δυνατόν, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, να ακούγεται το ίδιο «ποίηµα» και, µάλιστα, όταν η Κυ-
βέρνηση –η κάθε κυβέρνηση- δεν καταθέτει πρόταση για ειδική
κοινοβουλευτική επιτροπή µετά από δικογραφίες, που έχουν
φτάσει στη Βουλή, εµείς να καταγγέλλουµε συγκάλυψη, αλλά
όταν ζητά ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή, εµείς οι ίδιοι πάλι να
µιλάµε για παραπλάνηση; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορεί σ’ αυτούς τους χαλε-
πούς καιρούς των µνηµονιακών παγετώνων που ζούµε, να επι-
δείξουµε ανοχή στη σκανδαλώδη ιδιοποίηση της πολιτικής
εξουσίας για την προώθηση ιδιοτελών συµφερόντων; Μα, η
ανοχή αυτή δηµιούργησε το εύκρατο κλίµα, πάνω στο οποίο δια-
µορφώθηκε µια νοοτροπία ατιµωρησίας. Η τάση αυτή, ασφαλώς
ενθαρρύνθηκε και ενδυναµώθηκε από νοµικές ρυθµίσεις, που
σχετίζονταν µε τη γρήγορη παραγραφή της ευθύνης των Υπουρ-
γών, που έγινε συνώνυµη µε την ασυλία των Υπουργών. 

Καµµία ανοχή, λοιπόν. Αλήθεια, υπάρχει κανείς που πιστεύει
πραγµατικά ότι οι πολίτες δεν µπορούν να διαχωρίσουν τις κα-
ταστάσεις και δεν θα χρεώσουν στην Κυβέρνηση είτε την καθυ-
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στέρηση της αξιολόγησης είτε τα νέα µέτρα που θα φέρει, εάν
φέρει; Πιστεύετε ότι θα της χαριστεί κανείς, επειδή εισηγήθηκε
κάποιες ειδικές κοινοβουλευτικές επιτροπές;

Το τρίτο, επίσης, πολύ σοβαρό ζήτηµα -ίσως το σοβαρότερο
όλων- είναι, κατά την άποψή µου, ο περιβόητος νόµος «περί ευ-
θύνης Υπουργών». Ακούσατε όλοι, όλους να συµφωνούµε σε
αυτό. Είναι, λοιπόν, µια πολύ καλή ευκαιρία να επαναλάβουµε ότι
υπάρχει άµεση ανάγκη, ο συγκεκριµένος νόµος να καταργηθεί
µε την επόµενη συνταγµατική αναθεώρηση. 

Για να βγει, όµως, η χώρα από τη βαθιά και παρατεταµένη
κρίση, στην οποία έχει βυθιστεί ούτε τα µισόλογα ούτε τα ξόρκια
ούτε η φυσιολογική κατανοµή ευθυνών αρκούν. Πρέπει οι ευθύ-
νες να αποδοθούν σε συγκεκριµένα πρόσωπα, που αποδεδειγ-
µένα έχουν διαπράξει ανοσιουργήµατα και η τιµωρία τους να
λειτουργήσει, τόσο ως αποτρεπτικό σήµα για ενδεχόµενη µίµηση
στο µέλλον, όσο και ως ηθική απόδειξη ότι δεν µπορεί κανείς να
προσδοκά ότι θα µένει ατιµώρητος, όταν µε τις πράξεις και τις
παραλείψεις του έχει συντελέσει στη διάλυση και στη χρεοκοπία
του τόπου.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω µε την ευκαιρία, να επι-
σηµάνω ότι η ειρωνεία της ιστορίας, το έφερε, την ώρα που διε-
ρευνά µια κραυγαλέα υπόθεση ληστρικής ιδιοποίησης δηµοσίου
χρήµατος από το σύστηµα του «Αρχιερέα της διαπλοκής» Ση-
µίτη, µε προεξάρχοντα τον τότε πρωτοκλασάτο Υπουργό του
Γιάννου Παπαντωνίου, την ίδια ώρα -γι’ αυτό το είπα, κύριε Δα-
βάκη, που δεν καταλάβατε λίγο πριν την αναφορά µου- ο Κυριά-
κος Μητσοτάκης ποµπωδώς αναγγέλλει την προσχώρηση στις
τάξεις της Νέας Δηµοκρατίας, ως νεοσσού της πολιτικής, του
γιου του πρώην Υπουργού Γιάννου Παπαντωνίου. 

Τι µήνυµα, άραγε, στέλνει στην κοινωνία; «Μη χάσει η Βενετιά
βελόνι», έλεγε η µακαρίτισσα η µάνα µου. Υπάρχει, όµως, και ένα
άλλο λαϊκό γνωµικό: «Πες µου το φίλο σου να σου πω ποιος
είσαι». 

Με το παιδί ασφαλώς και δεν έχει κανένας τίποτα. Όµως, σε
ένδειξη αλληλεγγύης στο νέο στέλεχος, που πέρασε µε ΑΣΕΠ,
όπως διαβάσαµε, τις εξετάσεις για να είναι υποψήφιος Βουλευ-
τής, µήπως συµµερίζεται ο Κυριάκος Μητσοτάκης την έκφραση
συµπαράστασης στον πρώην Υπουργό; 

Ποιος µπορεί να πείσει τον απλό νεοδηµοκράτη, κύριε Χατζη-
δάκη, κύριε Αντιπρόεδρε, ότι πρέπει να απολογείται για όλα
αυτά; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, αφήσατε δεκατρία λεπτά τους άλλους οµιλη-
τές. Ελπίζω να µην το κάνετε, επειδή ακούγονται αυτά που λέω
τώρα. 

Αυτός ο πολιτικός αµοραλισµός της ηγεσίας Μητσοτάκη, που
φέρνει την περήφανη βάση µας σε θέση απολογητή των πιο
άθλιων ηµερών των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ, ιδίως της περιό-
δου Σηµίτη, είναι νοµίζω ένα κεφάλαιο που αναδεικνύει πως έχει
χαθεί ακόµα και το ένστικτο αυτοσυντήρησης, καθώς, απ’ ό,τι
φαίνεται, δεν µπορεί η ηγεσία της Νέας Δηµοκρατίας να κατα-
νοήσει, αυτές οι ταυτίσεις τι µήνυµα στέλνουν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν κατέβω από το Βήµα, αφού
αντιλαµβάνεστε ότι εµείς οι Έλληνες Χριστιανοδηµοκράτες θα
ψηφίσουµε θετικά για τη σύσταση της ειδικής κοινοβουλευτικής
επιτροπής, θα ήθελα να µιλήσω για ένα τελευταίο θέµα, που
αφορά την Κυβέρνηση και ειδικότερα τον Υπουργό Δικαιοσύνης,
που σήµερα δεν έκρινε σκόπιµο -φαίνεται- ούτε ο ένας ούτε ο
άλλος να είναι σε όλη τη συνεδρίαση εδώ. 

Αντί να παρακολουθούν από µακριά την υπόθεση της κ. Ράι-
κου, οφείλουν να ζητήσουν από την Εισαγγελέα του Αρείου
Πάγου να διατάξει σήµερα -τι περιµένουν τόσα εικοσιτετράωρα;-
επείγουσα προκαταρκτική εξέταση. Πρέπει να ζητηθεί, επιτέ-
λους, από τα αρµόδια όργανα.  

Η κ. Ράικου πρέπει να κατονοµάσει τα συµφέροντα εκείνα που
υποτίθεται ότι την εξανάγκασαν να παραιτηθεί, ένα προς ένα, µε
ονόµατα και διευθύνσεις, για να υπάρξει διερεύνηση και ενδεχο-
µένως παρέµβαση των δικαστικών αρχών. Η θέση που κατέχει

είναι µια καίρια θέση. Και ασφαλώς θα πρέπει να πει -και µε αυτό
κλείνω- για ποιον λόγο δεν παρέδωσε δυόµιση χιλιάδες σελίδες
-λέει- από τους φακέλους Παπαντωνίου η κ. Ράικου. Για ποιον
λόγο -αν αληθεύει- δεν απέστειλε διακόσιες πενήντα χιλιάδες έγ-
γραφα για την υπόθεση Παπαντωνίου-Λιακουνάκου, που αφο-
ρούν τις προµήθειες των οπλικών συστηµάτων -πρόκειται για
έγγραφα που είχαν κατασχεθεί από τους υπολογιστές Λιακου-
νάκου, που δεν είχαν ανοιχθεί, δεν είχαν ερευνηθεί για τόσο µε-
γάλο χρονικό διάστηµα, που βρίσκονται στην Εισαγγελία
Διαφθοράς- προκειµένου να αξιολογηθεί το περιεχόµενό τους,
το οποίο πιστοποίησαν ειδικοί ηλεκτρονικών υπολογιστών; 

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για την ανοχή. 
Καταθέτω ερωτήσεις σχετικές µε τις νύξεις που έκανα, για

εκείνους τους συναδέλφους, που ενδεχοµένως θελήσουν να δια-
σταυρώσουν την ακρίβεια των λεγοµένων µου από του Βήµατος. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Νικολόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Η κ. Κοζοµπόλη -

Αµανατίδη, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, έχει το λόγο για πέντε λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Η περιπέτεια και η βαθιά κρίση που ταλανίζει τα τελευταία χρό-

νια τη χώρα µας δεν είναι άσχετη µε το θέµα της σηµερινής συ-
νεδρίασης. Αντιθέτως, τα εξοπλιστικά προγράµµατα επί
διακυβέρνησης Σηµίτη-ΠΑΣΟΚ -και όχι µόνο- αύξησαν το δηµό-
σιο χρέος και ταυτόχρονα τον πλούτο διαφόρων επιτήδειων και
διεφθαρµένων πολιτικών, συµβούλων, µεσαζόντων και άλλων. 

Επισηµαίνω ότι η αναγκαιότητα των αµυντικών εξοπλισµών
είναι αυτονόητη, αρκεί να υπάρχει µέτρο, διαφάνεια, σχεδιασµός
σκοπιµότητας, χρησιµότητας και αναγκαιότητας. Όχι φρεγάτες
που γέρνουν και άχρηστα όπλα ούτε µίζες, διαφθορά και πλου-
τισµός των αετονύχιδων µε δηµόσιο χρήµα. 

Η υπόθεση που συγκροτούν οι έξι συναφείς δικογραφίες, που
αφορούν τον κ. Παπαντωνίου, είναι µέρος του µεγάλου πάρτι
διαφθοράς της εποχής της διακυβέρνησης Σηµίτη. Έπεται της
συναφούς υπόθεσης Τσοχατζόπουλου-Σµπώκου και λοιπών. Σχε-
τίζεται µε τεράστια βλάβη ή κίνδυνο βλάβης του ελληνικού δη-
µοσίου και ωφέλεια επιτήδειων µεσαζόντων και λοιπών. 

Θα αναφερθώ σε κάτι που έχει ειπωθεί πολλές φορές σε αυτήν
την Αίθουσα από Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Ο κ. Αθα-
νασίου, µάλιστα, αρέσκεται να το επικαλείται το στοιχείο αυτό,
ότι δηλαδή µετά την έκθεση της «GRECO» -οµάδα κρατών κατά
της διαφθοράς- το 2009-2010, στην οποία διαπιστώθηκε µεγάλη
διαφθορά στη χώρα µας, αναλήφθηκαν πρωτοβουλίες τέτοιες
και καλυτέρεψε η θέση της χώρας µας στην ευρωπαϊκή κατάταξη
για τη διαφθορά. ‘Ο,τι η βελτίωση αυτή απολέσθη κατά τη διετία
διακυβέρνησης της χώρας µας από την παρούσα Κυβέρνηση και
στην εν λόγω κατάταξη η χώρα µας υποχώρησε εκ νέου. Όµως,
αυτή είναι η µισή αλήθεια. Γιατί; Γιατί η παρούσα Κυβέρνηση και
ο Πρωθυπουργός πράττει αυτό, ακριβώς που δεσµεύθηκε να
κάνει απέναντι στους πολίτες. Να ρίξει άπλετο φως σε σκοτεινές
υποθέσεις του αµαρτωλού παρελθόντος. Αυτές είναι οι υποθέ-
σεις που ανοίγουν και άλλαξαν την πλασµατική εικόνα της χώρας
µας για τη διαφθορά. 

Ρίχνει, λοιπόν, άπλετο φως, µάχεται αταλάντευτα τη διαφθορά
και επιχειρεί να θωρακίσει θεσµικά τη χώρα µας από τέτοια φαι-
νόµενα. Βλέπε, συνταγµατική αναθεώρηση.

Η τήρηση των δεσµεύσεων αυτών σηµαίνει ότι δεν κρύβεται
καµµία απολύτως αµαρτωλή υπόθεση, διερευνάται ό,τι χρήζει
διερεύνησης και ακολουθούν οι κατά νόµο συνέπειες. 

Η άλλη µισή αλήθεια, λοιπόν, λέει ότι ουδέποτε υπήρξε βελ-
τίωση της θέσης της χώρας µας σε θέµατα κατά της διαφθοράς.
Απλώς, κάποιοι που νόµιζαν ότι θα κυβερνούν αιώνια, φρόντιζαν
να κρύβουν τις σκοτεινές υποθέσεις και να προσποιούνται τους
αδιάφθορους. 

Όµως, οι υποθέσεις του αµαρτωλού παρελθόντος είναι εδώ
και δεν κρύβονται κάτω από το χαλί, για να υποκρινόµαστε ότι
κανένας δεν λεηλάτησε αυτή τη χώρα, ότι µόνη της οδηγήθηκε
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στη χρεοκοπία και ότι δεν υπάρχει διαφθορά. 
Η ατιµωρησία των Υπουργών του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµο-

κρατίας, που εµπλέκονται σε σκάνδαλα διαφθοράς, λόγω της
σκανδαλωδώς σύντοµης παραγραφής αδικηµάτων, δεν παρα-
γράφει τις πολιτικές τους ευθύνες. Επιπλέον, επιτάσσει την
άµεση αλλαγή της νοµοθεσίας για την ευθύνη των Υπουργών,
ώστε να µπει τέλος στην ατιµωρησία και καταδεικνύει τη µεγάλη
ευθύνη όλων όσων πρότειναν ή ανέχθηκαν αυτήν την απαράδε-
κτη ατιµωρησία. 

Από τις έξι συναφείς δικογραφίες, που διαβιβάστηκαν στη
Βουλή -κι εδώ να παρατηρήσω ότι δεν υπήρξε καθυστέρηση του
Υπουργείου Δικαιοσύνης για τη διαβίβασή τους στη Βουλή- δια-
βιβάστηκαν αµελλητί στη Βουλή και η Βουλή περίµενε και την
έκτη δικογραφία για να τις προωθήσει. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεν υπάρχει καµµία καθυστέρηση.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Βεβαίως, δεν

υπάρχει καµµία καθυστέρηση. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Την έκτη…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Όλες το 2016,

κύριε Δαβάκη, έχουν σταλεί στο Υπουργείο Δικαιοσύνης και εν
συνεχεία στη Βουλή. Να µην τρώω τον χρόνο µου, όµως. 

Προκύπτει, λοιπόν, από τις έξι δικογραφίες, ότι αποδίδονται
στον κ. Παπαντωνίου, µε σχετικά βουλεύµατα, πράξεις απιστίας,
από τις οποίες προήλθε µεγάλη οικονοµική ζηµία του ελληνικού
δηµοσίου. Βεβαίως, το έγκληµα της απιστίας έχει παραγραφεί,
λόγω του ειδικού καθεστώτος, που διέπει όσους διετέλεσαν ή
διατελούν µέλη κυβέρνησης, όπως ο κ. Παπαντωνίου. Όµως,
όπως έχει κριθεί και νοµολογιακά, ότι η παραγραφή του βασικού
εγκλήµατος δεν αποκλείει την τιµωρία του υπαιτίου για πράξεις
νοµιµοποίησης εσόδων που προέκυψαν από την «παραγεγραµ-
µένη» βασική πράξη. Εξάλλου, τις δικογραφίες στη Βουλή τις
απέστειλε προς διερεύνηση ο εισαγγελέας, οι αρµόδιες εισαγ-
γελικές αρχές. Εποµένως, είναι επιβεβληµένη η συγκρότηση ει-
δικής κοινοβουλευτικής επιτροπής για τον κ. Παπαντωνίου, για
να διερευνηθεί, κυρίως, η τυχόν διάπραξη του εγκλήµατος της
νοµιµοποίησης χρήµατος, που είναι έγκληµα διαρκές και ως εκ
τούτου απαράγραπτο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό παρακαλώ και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Ευχα-
ριστώ.

Η ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή οφείλει να στοιχειοθετήσει
τυχόν ενδείξεις ενοχής, τηρώντας αταλάντευτα το τεκµήριο της
αθωότητας και τις αρχές της δίκαιης δίκης. Τη διερεύνηση της
υπόθεσης έπρεπε να επιδιώκει ο κ. Παπαντωνίου, προκειµένου
να αποδείξει την αθωότητά του. 

Για τον λόγο αυτό, που προκάλεσε αλγεινή εντύπωση -δυσά-
ρεστη έκπληξη, θα πω- το υπόµνηµα που απέστειλε στους Βου-
λευτές ο κ. Παπαντωνίου, ισχυριζόµενος ότι η σύσταση της
ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής έγινε µε σκοπό τη συκοφάν-
τησή του και ως κάλυψη του αδιεξόδου της κυβερνητικής πολι-
τικής στοχοποίησης του ΠΑΣΟΚ, επιχείρηµα που επαναλήφθηκε
και από άλλους προλαλήσαντες Βουλευτές. 

Επειδή συνυπογράφω την πρόταση για την σύσταση της ειδι-
κής κοινοβουλευτικής επιτροπής, η απόδοση σκοπιµοτήτων µε
προσβάλλει βαθύτατα. Αυτό είναι συκοφαντία και όχι η διερεύ-
νηση της αλήθειας. 

Να πάψει, λοιπόν, ο κ. Παπαντωνίου να καταλογίζει σκοπιµό-
τητες, αφού δεν έχει τίποτα να φοβηθεί. Ας διευκολύνει το έργο
της ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής. Δεν υπάρχει άλλη επι-
λογή από το άπλετο φως, για να λάµψει η αλήθεια και να αποδο-
θεί δικαιοσύνη.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ κι εγώ,
κυρία Κοζοµπόλη.

Ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Τασούλας έχει τον
λόγο για πέντε λεπτά.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

η συζήτηση για την σύσταση ειδικής κοινοβουλευτικής επιτρο-

πής για τη διεξαγωγή προκαταρκτικής ερεύνης για εξοπλιστικά
προγράµµατα της περιόδου 2001-2004, σκοπεί, κατά την πρό-
ταση των Βουλευτών που την υπογράφουν, εις την απόδοση ποι-
νικών ευθυνών. Και είναι ενδιαφέρον και παρήγορο να επιδιώκει
η κυβερνώσα Πλειοψηφία την απόδοση δικαιοσύνης. Εν τούτοις,
την ίδια στιγµή που επιθυµεί η Πλειοψηφία την απόδοση δικαιο-
σύνης, η Εισαγγελεύς κατά της Διαφθοράς, κ. Ράϊκου, παραιτεί-
ται από τη θέση της, καταγγέλλουσα προσπάθειες ηθικής της
εξοντώσεως και αποδόµησης της ερεύνης που κάνει. Και την ίδια
στιγµή, η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων, δηλαδή ο φυσικός
δικαστής, όπως εκπροσωπείται, εκδίδει µια ανακοίνωση -την ίδια
στιγµή που εσείς επιδιώκετε την απόδοση δικαιοσύνης- µε την
οποία υπενθυµίζει ότι οι δικαστές και οι εισαγγελείς, εις τους
οποίους θα σταλεί το πόρισµα της ειδικής κοινοβουλευτικής επι-
τροπής που θα συστήσουµε, έχουν ζητήσει πολλές φορές -σή-
µερα, όχι προχθές- µια επαρκή και αποτελεσµατική θεσµική
προστασία για τους δικαστικούς και εισαγγελικούς λειτουργούς,
που επιτελούν το καθήκον τους. 

«Η ανάληψη της σχετικής πρωτοβουλίας συζήτησης του προ-
βλήµατος και εξεύρεσης λύσης για την έλλειψη θεσµικής προ-
στασίας των δικαστών, σήµερα ανήκει στην πολιτική εξουσία, η
οποία οφείλει τώρα να ενεργοποιηθεί. Η συµβολή της Ενώσεως
Δικαστών και Εισαγγελέων -καταλήγει η ανακοίνωση- πρέπει να
θεωρείται δεδοµένη». Όσο και να είναι κάποιος αµέτοχος της
επικρατούσης πανκαχυποψίας, δεν µπορεί παρά να καταλογίσει
υποκρισία και άλλα κίνητρα -πολιτικά, κοµµατικά- στη χρονική
σύµπτωση αυτής της πρότασης µε τις γενικότερες πολιτικές εξε-
λίξεις στη χώρα.

Αυτή την περίοδο, πέραν της υποκρισίας, που την καταδει-
κνύουν η κατακραυγή των δικαστικών λειτουργών, που ζητούν
προστασία, για να κάνουν τη δουλειά τους, έχουµε µια οµοβρον-
τία αντιπερισπασµών σε αυτό το οποίο πρόκειται να συµβεί και
το οποίο είναι µια σκληρότατη συµφωνία, ως τίµηµα της αποτυ-
χηµένης διαπραγµατεύσεως µε τους δανειστές µας. 

Σε αυτήν την οµοβροντία αντιπερισπασµών είναι η εξεταστική
για την υγεία, η εξεταστική για τα εξοπλιστικά, καθώς και η συν-
ταγµατική αναθεώρηση, που αναρτήθηκε χθες και περιφέρεται
σε όλους τους χώρους της Επικράτειας, εκτός από τον χώρο
όπου θεσµικά έχει θέση, δηλαδή την Εθνική Αντιπροσωπεία. Στη
συνταγµατική αναθεώρηση, λοιπόν, που προσετέθη σε αυτήν την
οµοβροντία αντιπερισπασµών, στην οποία, µεταξύ άλλων, προ-
τείνετε δηµοψηφίσµατα µέρα παρά µέρα, προτείνετε την ανά-
σχεση του νεοφιλελευθερισµού. Προσέξτε, βάζετε στο Σύνταγµα
να µην επικρατήσει νεοφιλελευθερισµός, βάζετε στο Σύνταγµα
να συνδικαλίζονται οι στρατιωτικοί και θέτετε το ερώτηµα στους
πολίτες, επιπλέον, µήπως πρέπει να απεργούν και οι στρατιωτι-
κοί. 

Την ώρα, λοιπόν, που γίνονται όλα αυτά, πώς ένα αντικειµενι-
κός και καλόπιστος να θεωρήσει ότι πράγµατι ενδιαφέρεστε για
την απόδοση της δικαιοσύνης; 

Παρά ταύτα, η Νέα Δηµοκρατία, όπως είπε, θα συµπράξει και
θα λάβει µέρος σε αυτήν την , αγνοώντας ή µάλλον καταπολε-
µώντας τα κίνητρά σας και προσπαθώντας µε τον ρόλο της, την
ψήφο της και τη συµµετοχή της να αναδείξει την αλήθεια –και
την ουσιαστική αλήθεια και τη διαδικαστική αλήθεια η οποία προ-
φανώς και θα αρθρωθεί όχι από τη σηµερινή συζήτηση, αλλά τε-
λικά, από το δικαστικό συµβούλιο, το οποίο και θα απαντήσει
επαρκώς για όλα τα δικονοµικά ή ουσιαστικά νοµικά θέµατα, τα
οποία τίθενται. 

Λέτε στην εισαγωγή της προτάσεώς σας –και θέλω να το το-
νίσω αυτό– ότι τα εξοπλιστικά προγράµµατα υπήρξαν ανέκαθεν
πηγή διαφθοράς. Δεν ήταν έτσι πάντα. Δεν ήταν έτσι πάντα η
χώρα µας, γεµάτη σκάνδαλα, γεµάτη υποψίες και γεµάτη κατα-
κραυγή. Και σας λέω… 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ζητώ την ανοχή σας για ένα λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Σας λέω µια κραυγαλέα περί-

πτωση, η οποία σήµερα θα ήταν ανήκουστη, για να σας εξηγήσω
σε ποια εποχή πρέπει να γυρίσουµε, όχι υπό την έννοια της νο-
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σταλγίας, αλλά υπό την έννοια της επαναλήψεως ενός άλλου κλί-
µατος, που λείπει από τη χώρα. 

Δεν ήταν τα εξοπλιστικά πάντα πηγή διαφθοράς. Ο Σοφοκλής
Βενιζέλος ήταν υιός Πρωθυπουργού. Είχε πολεµήσει ως λοχα-
γός στο Σκρα. Είχε εκλεγεί Βουλευτής στις εκλογές του Νοεµ-
βρίου του 1920 στα Χανιά, παραιτήθη από τον στρατό και από
το 1923 έως τα τέλη του 1930 ήταν στρατιωτικός ακόλουθος στο
Παρίσι, µε τον πατέρα του Πρωθυπουργό. 

Πρωτοστάτησε ο Σοφοκλής Βενιζέλος, υιός Πρωθυπουργού,
ως ταγµατάρχης και αντισυνταγµατάρχης στο Παρίσι στην
αγορά πολεµικών αεροπλάνων, έξι τον αριθµό, µε παραγγελία
της κυβερνήσεως Γονατά το 1923. Επρόκειτο για έξι αεροπλάνα
τύπου 14Α2 Λουί Μπρεγκέ µετά των αναλογούντων πολυβόλων
και ανταλλακτικών. Πρωτοστάτησε στην αγορά τετρακοσίων
εξήντα οκτώ πυροβόλων, χιλίων εφτακοσίων ογδόντα τεσσάρων
πολυβόλων, έξι χιλιάδων οπλοπολυβόλων και εκατόν είκοσι πέντε
χιλιάδων τυφεκίων. Βοήθησε, µε αυτόν τον τρόπο, όταν ο πατέ-
ρας του διαπραγµατευόταν την ειρήνη µετά τον Α’ Παγκόσµιο
Πόλεµο, να έχει η Ελλάδα ισχυρή αεροπορία και ισχυρό στρατό,
τη Στρατιά του Έβρου, για να πετύχουµε καλύτερη συµφωνία.
Δεν υπήρξε µία φορά, παρά τον εθνικό διχασµό, παρά τον πολι-
τικό του ρόλο αργότερα, που να κατηγορήθηκε ο υιός του Πρω-
θυπουργού, που ήταν ατρατιωτικός ακόλουθος και έκανε
στρατιωτικές παραγγελίες. 

Άλλες εποχές; Άλλες προσωπικότητες; Άλλο κλίµα; Άλλη Ελ-
λάδα; Ίσως, αλλά προτιµώ χίλιες φορές εκείνη τη νοοτροπία,
εκείνη την Ελλάδα, εκείνες τις αρχές και τις αξίες από την Ελ-
λάδα, που σήµερα σέρνεται µέσα στον βούρκο είτε της διαφθο-
ράς είτε της συκοφαντίας. Αν και είναι λάθος να διακρίνουµε τη
διαφθορά από τη συκοφαντία, γιατί και η συκοφαντία είναι δια-
φθορά. 

Εµείς συµπράττουµε στη σύσταση αυτής της επιτροπής και
θα προσπαθήσουµε να την κρατήσουµε µακριά από τα πασιφανή
κίνητρά σας, να επιτύχετε µέσω και της επιτροπής αυτής, µια
οµοβροντία αντιπερισπασµού στον ελληνικό λαό για τα δύσκολα,
τα οποία τον περιµένουν, από την αποτυχηµένη διαπραγµά-
τευση. 

Μέσα σε αυτήν την οµοβροντία αντιπερισπασµού εντάσσεται
και η χθεσινή παρουσία του Πρωθυπουργού στο µνηµόσυνο του
Μπελογιάννη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει παρατεταµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχει ακουστεί εδώ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε

Τασούλα, ολοκληρώνετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχουν και άλλες παρατάξεις σε αυτήν τη χώρα. Δεν υπάρ-

χει µόνο η Αριστερά σε αυτήν τη χώρα. Υπάρχουν και άλλες πα-
ρατάξεις. Έχει ακουσθεί εδώ ότι ο Μπελογιάννης αγωνίσθηκε
για τη δηµοκρατία. Διαφωνώ! Ο θάνατος του Μπελογιάννη ήταν
σκληρότατος. Η θανατική ποινή είναι µια σκληρότατη πράξη,
αλλά δεν µπορεί εν ονόµατι µιας σκληρότατης πράξης, που µπο-
ρεί κανείς να κρίνει εάν ήταν άδικη ή δίκαιη, να θεωρούµε ότι η
επιδίωξη επιβολής κοµµουνιστικής δικτατορίας συνιστά πράξη
υπέρ της δηµοκρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εάν είχε επικρατήσει…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Είναι η άποψη της Νέας Δηµο-

κρατίας αυτή;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτός είναι ο ευρωπαϊκός

προσανατολισµός σας; 
(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Τασούλα, ολοκληρώνετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Εάν είχε επικρατήσει η άλλη πα-
ράταξη στη χώρα µας, δεν θα επιτρεπόταν όχι απλώς να τα πω
αυτά, αλλά δεν θα επιτρεπόταν ούτε να τα σκεφθώ αυτά. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα ήθελα να πα-
ρακαλέσω, η συζήτηση να επικεντρώνεται επί του θέµατος και
όχι επί παντός επιστητού. Επί παντός επιστητού δεν είναι δυνα-
τόν να γίνει συζήτηση σήµερα. 

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαφιλίππου, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ. 
Ελπίζω, κύριε Παπαφιλίππου, να περιοριστείτε επί του θέµα-

τος, για να µην αρχίσει µια ατέρµονη συζήτηση επί παντός επι-
στητού. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Κι εγώ το πιστεύω, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αντιπα-
ρέλθω τα όσα είπε ο προλαλήσας, τα οποία ήταν µεστά αντικο-
µουνισµού, όπως επίσης και για τον περιβόητο αντιπερισπασµό
που επιδιώκουν µε τη συζητούµενη σήµερα πρότασή µας, διότι
βασίζεται εντελώς σε µυθεύµατα, που δεν έχουν καµµία σχέση
µε την πραγµατικότητα και θα εξηγήσω γιατί. 

Είναι κοινή παραδοχή της ελληνικής κοινωνίας ότι η διαφθορά
κρατικών δοµών και προσώπων στη χώρα µας είχε λάβει τερά-
στιες διαστάσεις, πριν την ανάληψη της διακυβέρνησής της από
το ΣΥΡΙΖΑ και τους ΑΝΕΛ. Η διαφθορά, δε, αποτελεί µία από τις
βασικότερες αιτίες της χρεωκοπίας της χώρας µας, αφού τερά-
στια χρηµατικά ποσά, που προήλθαν από τον κόπο και τον
ιδρώτα του ελληνικού λαού, λεηλατήθηκαν κυριολεκτικά, γιατί
αντί να διατεθούν για µια πραγµατική ανάπτυξη και προµήθεια
αξιόπιστων και αξιόµαχων οπλικών συστηµάτων διατέθηκαν για
τον παράνοµο και σκανδαλώδη πλουτισµό προσώπων και µάλι-
στα, πολιτικών τέτοιων. 

Τα εξοπλιστικά προγράµµατα της χώρας µας αποτελούσαν ανέ-
καθεν πηγή κινδύνων για διαφθορά κρατικών δοµών και πολιτικών
προσώπων. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η συζητούµενη σή-
µερα πρότασή µας για σύσταση της ειδικής κοινοβουλευτικής επι-
τροπής, της προανακριτικής επιτροπής δηλαδή, για τη διενέργεια
προκαταρκτικής εξέτασης για έξι συναφείς µεταξύ τους ποινικές
δικογραφίες, που διαβιβάστηκαν στη Βουλή και αφορούν όλες
συµβάσεις εξοπλιστικών προγραµµάτων της χώρας µας κατά την
περίοδο 2001-2004, κατά την περίοδο, δηλαδή, που ήταν Υπουρ-
γός Άµυνας ο κ. Γιάννος Παπαντωνίου, για τον οποίο προκύπτει
ότι υπάρχουν σοβαρές ενδείξεις για τέλεση πράξεων κακουργη-
µατικής απιστίας, από τις οποίες προκλήθηκε µεγάλη οικονοµική
ζηµία του ελληνικού δηµοσίου. 

Υπολογίζεται, δε, ότι η ζηµία αυτή ανέρχεται σε µερικές εκα-
τοντάδες εκατοµµύρια. Σε µία, µάλιστα, από τις υποθέσεις
αυτές, σύµφωνα µε τη σχετική ποινική δικογραφία, υπάρχουν εν-
δείξεις για την τέλεση επιπρόσθετα και του εγκλήµατος της νο-
µιµοποίησης εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες. 

Το ζήτηµα των εξοπλιστικών προγραµµάτων της χώρας µας
και της τεράστιας διαφθοράς επ’ ευκαιρία αυτών έχει απασχο-
λήσει έντονα την κοινή γνώµη και τον πολιτικό χώρο της χώρας
µας και στο παρελθόν. Είναι, δε, διάχυτη η αίσθηση της συγκά-
λυψης των ευθυνών πολιτικών προσώπων και της συνεπούς
αυτής τρώσης της αξιοπιστίας του πολιτικού συστήµατος. 

Το κόµµα µας, από κοινού µε τους ΑΝΕΛ, δι’ όλων των Βου-
λευτών των κοινοβουλευτικών τους οµάδων, κάνοντας πράξη τη
δέσµευσή τους για εξέταση όλων των υποθέσεων διαφθοράς,
που οδήγησαν τη χώρα µας σε χρεωκοπία, κατέθεσαν τη συζη-
τούµενη σήµερα πρόταση, υλοποιώντας ουσιαστικά την εντολή-
απαίτηση της κοινωνίας για δικαιοσύνη, διαφάνεια και απόδοση
ποινικών ευθυνών σε αυτούς, συµπεριλαµβανοµένων και των πο-
λιτικών προσώπων, που βούτηξαν το δάχτυλό τους στο µέλι και
συνετέλεσαν τα µέγιστα στη χρεωκοπία της χώρας µας.

Βέβαια, η απόδοση των ποινικών ευθυνών στο εν λόγω πολι-
τικό πρόσωπο σκιάζεται βαρύτατα από το υφιστάµενο θεσµικό
πλαίσιο -το άρθρο 86 παράγραφος 3 του Συντάγµατος, δηλαδή
και τον νόµο περί ευθύνης Υπουργών- αφού µε βάση αυτό έχει
εξαλειφθεί το αξιόποινο -λόγω παραγραφής- του εγκλήµατος
της κακουργηµατικής απιστίας, που τυχόν έχει διαπράξει ο κ. Πα-
παντωνίου. 

Για το υφιστάµενο, όµως, θεσµικό πλαίσιο, το οποίο ουσια-
στικά οδηγεί στην ατιµωρησία των πολιτικών προσώπων, που µε
πράξεις και παραλείψεις τους κατά την ανάσχεση των καθηκόν-
των τους προκάλεσαν τεράστια ζηµία στο ελληνικό δηµόσιο, φέ-
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ρουν τεράστια ευθύνη τα κόµµατα, που κυβέρνησαν τη χώρα µας
πριν από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Δίκαια δε, έχει συγκεντρώσει τα επικριτικά σχόλια εξαιτίας της
ιδιαίτερης µεταχείρισης που επιφυλάσσει στη συγκεκριµένη κα-
τηγορία πολιτών, τόσο από τον νοµικό κόσµο όσο και από την
κοινωνία. 

Για τον λόγο αυτό, είναι επίκαιρη όσο ποτέ άλλοτε η πρόταση
του κόµµατός µας για αλλαγή του παραπάνω θεσµικού πλαισίου
µε την αναθεώρηση του άρθρου 86 του Συντάγµατος προς την
κατεύθυνση της εκδίκασης των υποθέσεων αυτών από την τα-
κτική ποινική δικαιοσύνη. 

Θα πρέπει, όµως, να τονίσω µε επίταση ότι το έργο της Ειδικής
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής δεν θα είναι χωρίς αντικείµενο,
αφού για το εν λόγω πολιτικό πρόσωπο υπάρχουν ενδείξεις ότι
έχει διαπράξει και το αδίκηµα της νοµιµοποίησης εσόδων από
εγκληµατική ενέργεια µε περισσότερους τρόπους, όπως περι-
γράφονται στις σχετικές διατάξεις του σχετικού νόµου οι οποίες
και πρέπει να διερευνηθούν.

Τη βάση δε για την ύπαρξη των παραπάνω ενδείξεων και την
ενδελεχή διερεύνησή τους αποτελούν και τα εξής περιστατικά:
Το γεγονός ότι είναι γραµµένοι σε λίστες καταθετών τράπεζας
εξωτερικού συγγενικά του πρόσωπα µε χρηµατικό ποσό µεγάλο
-1,3 εκατοµµύρια ευρώ- και ότι ο ίδιος ο Υπουργός έχει καταδι-
καστεί για ψευδή δήλωση πόθεν έσχες για το έτος 2009 µε αµε-
τάκλητη απόφαση. 

Τελειώνοντας, είναι αναγκαίο να τονίσω τα εξής τα οποία αφο-
ρούν και τους νοµικούς της Βουλής. Πρώτον, το έγκληµα του ξε-
πλύµατος βρώµικου χρήµατος, που είναι κακούργηµα, είναι
διαρκές. Δηλαδή η τέλεσή του συνεχίζεται και συνεπώς δεν τί-
θεται θέµα παραγραφής πριν από τη λήξη της διάρκειάς του. Και
δεύτερον, υφίσταται πραγµατική εισροή µεταξύ του προγενέστε-
ρου βασικού εγκλήµατος -που τυχόν διέπραξε ο πρώην Υπουρ-
γός, της απιστίας δηλαδή, και από το οποίο είχε ενδεχοµένως
όφελος- και του µεταγενέστερου εγκλήµατος του ξεπλύµατος
βρώµικου χρήµατος που τυχόν διέπραξε ο ίδιος, µε την έννοια
της νοµιµοποίησης του παραπάνω οφέλους από την απιστία.

Κύριοι συνάδελφοι, καλείστε όλοι απ’ όλες τις πτέρυγες να ψη-
φίσετε την πρότασή µας, χωρίς µεµψιµοιρία και χωρίς εσείς µε
τα όσα λέτε να αποπροσανατολίσετε τον σκοπό για τον οποίο
πράγµατι καταθέσαµε την πρότασή µας αυτή.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο κ. Χρήστος
Παππάς, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής,
έχει τον λόγο για δώδεκα λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να πω ότι η υποκρισία περισσεύει από τον προηγούµενο

οµιλητή της µνηµονιακής «ψευτο-Δεξιάς», δηλαδή της Νέας Δη-
µοκρατίας, που είπε περί Μπελογιάννη. 

Θέλω να τους θυµίσω ότι εσείς ήσασταν αυτοί που διατάξατε
τον στρατό και τα ελληνικά στρατόπεδα και το δηµόσιο να κυµα-
τίζουν µεσίστιες οι σηµαίες, όταν πέθανε ο Καπετάν Γιώτης. Αυτά
για να µην ψαρεύετε σε πραγµατικά ελληνικά και διάφανα νερά.
Δεν µπορείτε να είστε και µε τον αστυφύλαξ και µε τον χωροφύ-
λαξ! Διαλέξτε µε ποιον είστε! Να σας θυµίσω εξάλλου ότι εσείς
συγκυβερνήσατε µε το ΚΚΕ.

Κύριε Πρόεδρε, εισέρχοµαι στο προκείµενο. Η πρόταση
αφορά τον πρώην Υπουργό Αµύνης, τον κ. Γιάννο Παπαντωνίου,
έναν στυλοβάτη του σηµιτικού κατεστηµένου, του κατεστηµένου
που λεηλάτησε τη χώρα, του κατεστηµένου που ενέπλεξε τη
χώρα στη Νοµισµατική Ένωση του ευρώ µε ψευδή στοιχεία, µε
αποτέλεσµα τα καταστροφικά σηµερινά µνηµονιακά αποτελέ-
σµατα, µε αποτέλεσµα αυτή την τροµερή και δεινή για τον ελλη-
νικό λαό µας µνηµονιακή κατάσταση.

Η υπόθεση αφορά τα εξοπλιστικά, που αποτελούν ακόµα µια
παθογένεια των µεταπολιτευτικών κυβερνήσεων από το 1974
µέχρι σήµερα. Οι πρώτοι συνειρµοί που, δυστυχώς, έρχονται στο
µυαλό όταν ακούγεται η λέξη εξοπλιστικά είναι οι ακόλουθοι:
Μίζες, κλεψιές, ρεµούλες, αγορές οπλικών συστηµάτων χωρίς
διαγωνισµούς, υπερτιµολογήσεις και όλα αυτά. Όταν, όµως,
ακούγεται η λέξη ειδικές κοινοβουλευτικές επιτροπές, οι συνειρ-

µοί είναι: λόγοι εντυπώσεων, κανένα αποτέλεσµα, συγκάλυψη,
κουκούλωµα. 

Και την στιγµή που εσείς προτείνετε επιτροπές, από την άλλη
πλευρά του Αιγαίου η τουρκική προκλητικότητα διογκώνεται συ-
νεχώς.

Στην περίπτωση Παπαντωνίου γιατί, κύριοι Υπουργοί της Συγ-
κυβέρνησης, θα πρέπει ν’ αποδοθούν οι ευθύνες µόνο σ’ έναν;
Δηλαδή, ένας µόνο προέβαινε σε πράξεις που ζηµίωναν το δη-
µόσιο; Δεν υπήρχε πολιτική κάλυψη; Δεν υπήρχε ΚΥΣΕΑ, το
οποίο λάµβανε αποφάσεις για τα εξοπλιστικά; Δηλαδή, ο Παπαν-
τωνίου για ό,τι έκανε -αν το έκανε, και εξεταστεί τελικά, που δεν
θα εξεταστεί- δεν είχε την κάλυψη του υπόλοιπου ΚΥΣΕΑ, δεν
είχε την κάλυψη του Σηµίτη, ο οποίος στην ουσία αποφάσιζε και
οι άλλοι απλά υλοποιούσαν;

Τέλος -και το ερώτηµα απευθύνεται σε όλους στην Ολοµέλεια,
σε κάθε παράταξη- από το 1974 µέχρι σήµερα δύο µόνο έχουν
διατελέσει Υπουργοί Εθνικής Αµύνης; Ο Τσοχατζόπουλος και ο
Παπαντωνίου; Οι υπόλοιποι; 

Στο Υπουργείο Εθνικής Αµύνης γίνονταν τα µύρια όσα, είχε πει
και ο Σηµίτης καταθέτοντας στην υπόθεση Τσοχατζοπούλου.
Επίσης, είχε πει ότι για όσα κατηγορούνται όσοι κάθονται το εδώ-
λιο δεν γνωρίζουν το παραµικρό. Ποιος τα είπε αυτά; Ο Πρωθυ-
πουργός, ο προεδρεύων του ΚΥΣΕΑ! Κι εµείς εδώ καθόµαστε και
συζητάµε για επιτροπές.

Μήπως κάποιοι τελικά στοχεύουν στην εξαπάτηση, στον απο-
προσανατολισµό της ελληνικής κοινής γνώµης µε προτάσεις για
συστάσεις επιτροπών; Και από την άλλη πλευρά, οι ίδιοι άνθρω-
ποι θα τονίζουν την αναγκαιότητα ενός νέου εξοπλιστικού προ-
γράµµατος των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων, το οποίο
πρόγραµµα ναι µεν θα πρέπει να υπάρξει, αλλά πάλι θα το δια-
χειρίζονται τα γνωστά συµφέρονται και οι κύκλοι, καθώς και οι
εκάστοτε ηµέτεροι.

Η συνολική φιλοσοφία, κυρίες και κύριοι, γύρω από τα εξοπλι-
στικά θα πρέπει, επιτέλους, να αλλάξει συνολικά.

Για εµάς η εν λόγω πρόταση της Συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ χαρακτηρίζεται ως παντελώς υποκριτική και αποπροσανα-
τολιστική, γιατί είναι τεράστιες οι ευθύνες και αυτής της
Κυβέρνησης, η οποία, όπως και οι προηγούµενες γαλαζοπράσι-
νες συγκυβερνήσεις, για τα δυσθεώρητα οικονοµικής φύσεως
προβλήµατα, τα οποία επέφερε στον ελληνικό λαό η αποτυχη-
µένη µνηµονιακή πολιτική -τη συνέχιση της οποίας µνηµονιακής
πολιτικής επάξια αναλάβατε από τους προηγούµενους µνηµο-
νιακούς κυβερνώντες- τη συνεχίζει µε την παράδοση της εθνικής
κυριαρχίας στους Τούρκους ουσιαστικά, οι οποίοι πλέον απει-
λούν ανοιχτά την Ελλάδα και είναι απλώς θέµα χρόνου η υλοποί-
ηση των σχεδίων και απειλών τους.

Εσείς φέρατε και ανοίξατε µε την πολιτική των ανοιχτών συ-
νόρων τα σύνορα και διασαλεύεται πλέον η εθνολογική σύσταση
της πατρίδος µας µε εκατοµµύρια λαθροµετανάστες που εισέρ-
χονται στη χώρα, χωρίς τη σύµφωνη γνώµη και θέληση του ελ-
ληνικού λαού, χωρίς να πιστεύει ο ελληνικός λαός ότι οι
άνθρωποι αυτοί θα πρέπει να ενσωµατωθούν, θα πρέπει να λά-
βουν την ελληνική ιθαγένεια. Από πού κι ως πού; Και θα προσφέ-
ρετε ψήφο σε όλες τις φυλές του Ισραήλ, προκειµένου η
Αριστερά να κυβερνήσει εις το διηνεκές.

Έχουµε τη συστηµατική υπονόµευση, λοιπόν, της µελλοντικής
ύπαρξης και επιβίωσης του ελληνικού έθνους και της ίδιας της
πατρίδος, την οποία πραγµατοποιείτε εσείς µε τη διακοπή της
φυλετικής συνέχειας, την ελαχιστοποίηση έως και παύση της δη-
µιουργίας νέων µελλοντικών γενεών και, συγχρόνως, µε την εκ-
ποίηση του πλουτοπαραγωγικού δυναµικού της χώρας, δηλαδή
των χερσαίων, υπεδαφίων, θαλασσίων και υποθαλάσσιων πηγών
ενέργειας, καθώς και των ιδιωτικών και δηµοσίων υποδοµών.

Ο Λαϊκός Σύνδεσµος Χρυσή Αυγή έχει ως πάγια θέση και αί-
τηµα και από την πρώτη κιόλας µέρα που εισήλθαµε στο ελλη-
νικό Κοινοβούλιο, το 2012, έχουµε τονίσει προς πάσα
κατεύθυνση την επιβαλλόµενη άµεση κατάργηση του νοµικού
εκτρώµατος, που λέγεται νόµος περί ευθύνης Υπουργών και της
απόδοσης όλων των ευθυνών στα πολιτικά πρόσωπα.

Αντ’ αυτού, εσείς φέρνετε µια πρόταση και λέτε για την καθυ-
στερηµένη προώθηση σχετικών υποθέσεων στη δικαιοσύνη και
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για τη διαπίστωση στην πράξη της αποτυχίας απόδοσης δικαιο-
σύνης, λόγω της «σκανδαλωδώς προβλεπόµενης ταχείας παρα-
γραφής», όπως διαβάζω.

Για ποιον λόγο δεν έχετε καταργήσει ή τροποποιήσει, εδώ και
µια διετία, τις σκανδαλώδεις προθεσµίες; Τόσα και τόσα σχέδια
νόµου φέρνετε κάθε ηµέρα εδώ, κάθε εβδοµάδα. Έχετε κάνει
βιοµηχανία τροπολογιών και έχετε ανάγει τις τροπολογίες σε επι-
στήµη.

Πόσες φορές άραγε στα δύο αυτά χρόνια ψηφίσατε υπέρ της
άρσης ασυλίας κάποιου βουλευτή, όχι µόνο της κυβερνητικής
παράταξης αλλά και του συνόλου των αντιπολιτευόµενων κοµ-
µάτων της κλεπτοκρατίας, πλην όµως της Χρυσής Αυγής;

Συνεπώς σε ποια καθυστέρηση αναφέρεται τώρα αυτή η µορ-
φωµατική Συγκυβέρνηση και σε ποια αποτυχία απόδοσης δικαιο-
σύνης;

Τέλος, η πρόταση της Συγκυβέρνησης είναι πλέον υποκριτική
και αποπροσανατολιστική, όπως είπα και προς επίρρωση του
ισχυρισµού µου έρχεται η χθεσινή δηµοσιοποίηση του προσχε-
δίου της προτάσεώς τους για τη συνταγµατική αναθεώρηση, η
οποία δηµοσιεύθηκε στην κοµµατική εφηµερίδα του ΣΥΡΙΖΑ, την
«ΑΥΓΗ». 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε αυτό το δηµοσίευµα, το οποίο γράφουν
οι κύριοι Χριστόφορος Βερναρδάκης, Ανδρέας Δηµητρόπουλος,
Κώστας Ζώρας, Ηλίας Νικολόπουλος και Κωνσταντίνος Χρυσό-
γονος, τόσο ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών όσο και η βουλευ-
τική ασυλία διατηρούνται ως έχουν. 

Συνεπώς αποκαλύπτεται και πάλι το µέγεθος του θράσους που
έχετε, το µέγεθος του εµπαιγµού του ελληνικού λαού. Είστε
πραγµατικά πολιτικοί απατεώνες. Από τη µια διατείνεστε πως συ-
στήνετε επιτροπές, προκειµένου να αποδώσετε δικαιοσύνη, και
κατηγορείτε την ύπαρξη του εν λόγω νόµου περί ευθύνης πολι-
τικών προσώπων ως ανυπέρβλητο κώλυµα για την έγκαιρη και
ολοκληρωµένη απόδοση αυτής και από την άλλη ευθέως προ-
τείνετε αυτός ο νόµος να παραµείνει. 

Κυρίες και κύριοι, η Χρυσή Αυγή εισήλθε στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο µε αποκλειστικό γνώµονα το συµφέρον του ελληνικού
λαού, από τον οποίο έχει πάρει εντολή να πράξει οτιδήποτε,
ώστε να καθαρίσει αυτή την κόπρο του Αυγεία από τον δηµόσιο
βίο της χώρας. Πάγια θέση της Χρυσής Αυγής είναι η δίωξη όλων
των πολιτικών προσώπων, τα οποία αποδεδειγµένα έβλαψαν το
συµφέρον της πατρίδος και η τοποθέτησή τους εκεί που ανή-
κουν: στη φυλακή! Αυτά είπαµε από το 2012 και αυτά συνεχί-
ζουµε να λέµε. Και γι’ αυτό µας ψηφίζει ο λαός. Οι κλέφτες στη
φυλακή, τα κλεµµένα να επιστραφούν στον ελληνικό λαό! Ιδού
ένας από τους λόγους των διώξεών µας και της φυλάκισής µας
µε απόφαση της προηγούµενης Συγκυβέρνησης και µε τη σύµ-
φωνη γνώµη ολοκλήρου του αντιλαϊκού και κλεπτοκρατικού
τόξου. 

Κύριε Πρόεδρε, αν και συναινούµε στη σύσταση της ειδικής
κοινοβουλευτικής επιτροπής, είµαστε σίγουροι ότι για άλλη µια
φορά η επιτροπή αυτή, όπως και οι υπόλοιπες οι οποίες έχουν
γίνει ως τώρα, δεν θα είναι τίποτε άλλο παρά η συνέχεια της συγ-
κάλυψης όλων αυτών των σκανδάλων µε την ευλογία όλων σας,
µε την ευλογία του συνταγµατικού τόξου, αφού δεν πρόκειται να
αποδοθεί εν τέλει καµµία ουσιαστική ευθύνη στον κ. Γιάννο Πα-
παντωνίου, ο οποίος εξάλλου έχει ήδη απαλλαγεί από όλες τις
ευθύνες µε τον προδοτικό νόµο περί ευθύνης υπουργών.

Όµως να είστε σίγουροι ότι η Χρυσή Αυγή, µε τη θέση την
οποία κατέχει στη συγκεκριµένη πολιτική και χρονική περίοδο
δεν θα σταµατήσει να στιγµατίζει τα εγκλήµατα που διαπράχθη-
καν από όλες τις Κυβερνήσεις από το 1974 έως σήµερα. Και να
είστε βέβαιοι ότι θα έρθει η ώρα και δεν θα αργήσει αυτή η ευ-
λογηµένη ώρα, που η Εθνική Κυβέρνηση θα αποδώσει τα του
Καίσαρος τω Καίσαρι. 

Χρυσή Αυγή: Ο λαός στην εξουσία και οι κλέφτες στη φυλακή!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεχίζουµε µε
τον επόµενο οµιλητή, τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Τσόγκα. 

Κύριε Τσόγκα, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σήµερα την

κοινή πρόταση των Κοινοβουλευτικών Οµάδων ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ,
που αφορά τα εξοπλιστικά προγράµµατα κυρίως της περιόδου
2001-2004, υλοποιώντας έτσι ένα υπεσχηµένο από τον ΣΥΡΙΖΑ
προς την κοινωνία πολιτικό καθήκον. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συνύπαρξη της πολιτικής µε
την ηθική έχει θεωρηθεί και εξακολουθεί ίσως να θεωρείται από
πολλούς ουτοπική. Όµως µιλώντας πολιτικά, σε κάθε ιστορική
περίοδο πάντα υπήρχε ένα σύστηµα αξιών και κανόνων που κα-
θόριζε τη συµπεριφορά των πολιτικών υποκειµένων και δρούσε
εν είδει ενός άτυπου δικαιοπρακτικού θεµελίου εγγυητικά προς
τις εφαρµοστέες πολιτικές πρακτικές και τις αποφάσεις της πο-
λιτείας, η παράβλεψη του οποίου πάντοτε συνεπαγόταν την
ενεργοποίηση των δικαιακών αντανακλαστικών της και ακολου-
θούσε λυτρωτικά η Νέµεσις, οπότε ισορροπούσε η κατάσταση. 

Αυτόν τον γρίφο καλείται να επιλύσει η σύσταση της ειδικής
κοινοβουλευτικής επιτροπής µε σκοπό τη διενέργεια προκαταρ-
κτικής εξέτασης, εάν δηλαδή πράγµατι ανετράπη το δικαιοπρα-
κτικό θεµέλιο στην περίπτωση του πρώην Υπουργού κ. Ιωάννη
Παπαντωνίου, ώστε να διαγνωστεί η τυχόν δόλια προαίρεσή του
και -ει δυνατόν- η ύπαρξη, αλλά και ο τυχόν βαθµός του δόλου
του για τα αδικήµατα που περιγράφονται στις έξι δικογραφίες
που διαβιβάστηκαν στη Βουλή, στον οποίο αποδίδονται µε τα
σχετικά βουλεύµατα πράξεις απιστίας και συνακόλουθα µεγάλης
οικονοµικής ζηµίας στο δηµόσιο. Έτσι, θα χυθεί άπλετο φως σε
σκοτεινά µονοπάτια της νεότερης πολιτικής ιστορίας µας. 

Σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου 86 του Συντάγµα-
τος, δίωξη, ανάκριση, προανάκριση ή προκαταρκτική εξέταση
κατά των προσώπων για τα αδικήµατα που αναφέρονται στην πα-
ράγραφο 1 του άρθρου αυτού, δηλαδή όσων διατελούν ή διετέ-
λεσαν µέλη της κυβέρνησης ή Υφυπουργοί για ποινικά αδικήµατα
που τέλεσαν κατά την άσκηση των καθηκόντων τους, δεν επιτρέ-
πεται χωρίς προηγούµενη απόφαση της Βουλής, κατά την παρά-
γραφο 3, ενώ στην παράγραφο 3 εδάφιο 2 η Βουλή µπορεί να
ασκήσει την αρµοδιότητά της µέχρι το πέρας της δεύτερης τακτι-
κής συνόδου της βουλευτικής περιόδου που αρχίζει µετά την τέ-
λεση του αδικήµατος. 

Με τον τρόπο αυτό, το ισχύον Σύνταγµα της χώρας µας και ο
ν.3126/2003, ο γνωστός νόµος περί ευθύνης Υπουργών, επιφυ-
λάσσουν την ειδική µεταχείριση στην κατηγορία των πολιτών
αυτών, ουσιαστικά, όµως, καθιερώνουν µια ιδιότυπη αρνησικυ-
ρία, αφού η βραχύτατη προθεσµία που επιτάσσει ο νόµος για την
άσκηση δίωξης κατά κανόνα οδηγεί στην παραγραφή των αδι-
κηµάτων, ενώ αποδείχθηκε ότι υπήρξαν περιπτώσεις –και µάλι-
στα πρόσφατα- όπου επισπεύσθηκε σκοπίµως η διάλυση της
Βουλής, ώστε να επέλθει η παραγραφή ορισµένων αδικηµάτων. 

Όµως µε την προ των πυλών ευρισκόµενη συνταγµατική ανα-
θεώρηση η αντινοµία αυτή θα εκλείψει και αναµένεται η κατάρ-
γηση της ειδικής µεταχείρισης αυτών των πολιτικών προσώπων. 

Υπό το πρίσµα αυτό καθίσταται αναγκαία η διερεύνηση των
προγραµµάτων και των αντίστοιχων συµφωνιών που αφορούσαν
την προµήθεια εξοπλιστικών συστηµάτων την περίοδο που ο κ.
Παπαντωνίου διετέλεσε Υπουργός Άµυνας και να δοθούν οι απα-
ραίτητες εξηγήσεις και διασαφηνίσεις σχετικά µε τις τεθείσες
στην κρίση µας έξι δικογραφίες, σύµφωνα µε τις οποίες υπάρ-
χουν ενδείξεις ότι ο πρώην Υπουργός τέλεσε το αδίκηµα της απι-
στίας, σχετικής µε την υπηρεσία κατά το χρονικό διάστηµα
2001-2004, ενώ σε µια εξ αυτών υπάρχουν ενδείξεις τέλεσης του
αδικήµατος νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατικές δραστη-
ριότητες κατ’ επάγγελµα και κατ’ εξακολούθηση, µε φερόµενο
τον χρόνο τέλεσης από το 1999 και µετά, δοθέντος ότι ήδη έχουν
εκδοθεί σε βάρος του τρεις καταδικαστικές αποφάσεις, µια αµε-
τάκλητη, µια τελεσίδικη, µια οριστική για ανακριβή στοιχεία του
πόθεν έσχες και τιµωρία του µε ποινή τεσσάρων ετών και του
ιδίου και της συζύγου, πλέον του γεγονότος ότι στην περίφηµη
λίστα Λαγκάρντ αναφέρεται ποσό 1,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ
στο όνοµα της συζύγου του. 

Ειδικότερα για τις κρινόµενες δικογραφίες η πρότασή µας
αφορά τα εξής: Την προµήθεια εκατόν εβδοµήντα αρµάτων
µάχης τύπου Λέοπαρντ ύστερα από συµφωνία του Υπουργείου
Άµυνας µε συµφωνηθέν τίµηµα 1,659 δισεκατοµµυρίων ευρώ,
την ενεργοποίηση συµφωνίας για την αγορά δώδεκα ελικοπτέ-
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ρων Απάτσι, τη σύµβαση για τον εκσυγχρονισµό φρεγατών
τύπου S συνολικής αξίας 381 περίπου εκατοµµυρίων ευρώ, τη
σύµβαση αξίας 72 περίπου εκατοµµυρίων ευρώ του ελληνικού
δηµοσίου µε την εταιρεία «SONAK A.E.» και τέλος, την υπόθεση
είκοσι µεταφορικών ελικοπτέρων τύπου NH90 µε τίµηµα περίπου
657 περίπου εκατοµµύρια, η οποία φέρεται πως ουδέποτε εκτε-
λέστηκε, όπως αυτές, οι υπόλοιπες δηλαδή, που εξειδικεύονται
µε τη συγκεκριµένη πρότασή µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ. 
Έτσι, σύµφωνα µε τις δικογραφίες που προσκοµίστηκαν στη

Βουλή και µε αυτές τις αποδιδόµενες πράξεις προήλθε σηµαν-
τική οικονοµική ζηµία σε βάρος του ελληνικού δηµοσίου πολλών
εκατοντάδων ευρώ. Ο δε κ. Παπαντωνίου φαίνεται να έχει συµ-
µετοχή σε αριθµό αξιόποινων πράξεων ιδίας απιστίας κατά του
δηµοσίου και πιθανόν νοµιµοποίησης εσόδων από παράνοµη
δραστηριότητα. 

Εξάλλου στην έρευνα τέλεσης εγκλήµατος νοµιµοποίησης
εσόδων από εγκληµατική δραστηριότητα, όταν υπάρχουν ενδεί-
ξεις περί παραγωγής περιουσιακού οφέλους εξαιτίας της πρά-
ξης του βασικού εγκλήµατος –εν προκειµένω της απιστίας-, η
επέκταση και η υιοθέτηση για έρευνα περί νοµιµοποίησης εσό-
δων από παράνοµη δραστηριότητα είναι µονόδροµος και ανε-
ξάρτητη από την ποινική διάσταση αυτής, αρκεί, δηλαδή, η
διάπραξη της απιστίας και µόνον.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, λέω το εξής: Κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, επειδή µε βάση τα παραπάνω στοιχεία των δικογρα-
φιών που διαβιβάστηκαν στη Βουλή προκύπτουν ενδείξεις τέλε-
σης τόσο του αδικήµατος της απιστίας, σχετική µε την υπηρεσία,
ανεξάρτητα από την ύπαρξη ή όχι του αξιοποίνου, και εκείνου
της νοµιµοποίησης εσόδων από παράνοµη δραστηριότητα, που
συνιστούν διαρκή εγκλήµατα κατά την έννοια του νόµου και άρα
µη επιδεχόµενα παραγραφής πριν από τη λήξη της διάρκειάς
τους, σας καλώ να υπερψηφίσετε την πρόταση ΣΥΡΙΖΑ ΑΝΕΛ. 

Είναι όχι µόνο αναγκαία, αλλά και επιβεβληµένη η σύσταση
της προτεινόµενης ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής για το
ενδεχόµενο να τελέστηκαν από τον πρώην Υπουργό τα αδική-
µατα που αναφέρθηκαν και περιλαµβάνεται στα έγγραφα των
Υπουργών Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των, κάνοντας έτσι πράξη τη δέσµευσή µας για τον χειρισµό πρά-
ξεων διαφθοράς µε δικαιοσύνη και διαφάνεια για την απόδοση
των ευθυνών όσων πράγµατι ευθύνονται.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ.

Ο κ. Δηµοσχάκης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας έχει τον
λόγο για πέντε λεπτά.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε για την πρόταση της
κυβερνητικής συµπαράταξης ΣΥΡΙΖΑ–ΑΝΕΛ για τη σύσταση ει-
δικής κοινοβουλευτικής επιτροπής, µε σκοπό τη διενέργεια προ-
καταρκτικής εξέτασης αναφορικά µε τις συµβάσεις εξοπλιστικών
προγραµµάτων που υπογράφτηκαν επί υπουργίας του κ. Γιάννου
Παπαντωνίου στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. 

Ας ξεκινήσουµε από τα προφανή.
Η Νέα Δηµοκρατία πάντα υποστηρίζει, όπως άλλωστε το έχει

πει κατ’ επανάληψη και ο Πρόεδρός µας Κυριάκος Μητσοτάκης,
ότι όλα πρέπει να βγαίνουν στο φως, τίποτα να µην µένει κρυφό,
να µην υπάρχουν σκιές που να δηλητηριάζουν την πολιτική ζωή
της χώρας και ταυτόχρονα να προκαλούν και το περί δικαίου αί-
σθηµα των πολιτών. Κυρίως σε θέµατα διαφθοράς και διαπλοκής
όλοι οφείλουµε να είµαστε ευαίσθητοι και να µην δίνουµε αφορ-
µές για κουκουλώµατα σκανδάλων.

Από την άλλη µεριά, βέβαια, οφείλω να επισηµάνω ότι το γε-
γονός πως έχετε αρχίσει να κινείστε ξαφνικά στον αστερισµό των
προανακριτικών επιτροπών φυσικά δεν είναι τυχαίο. Το όψιµο εν-
διαφέρον σας για τα πεπραγµένα των παρελθουσών κυβερνή-
σεων έχει να κάνει αποκλειστικά µε το αδιέξοδο στο οποίο

βρίσκεστε εξαιτίας των λαθεµένων πολιτικών σας σε καίρια προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζει το ελληνικό κράτος και ο ελληνικός
λαός. Η µία από αυτές είναι φυσικά το κλείσιµο της αξιολόγη-
σης.

Προσπαθείτε να αλλάξετε την ατζέντα, πιστεύοντας ότι ο κό-
σµος θα παρασυρθεί από τη σκανδαλολογία και θα ξεχάσει τις
δυσκολίες που περνάει, µε δικές ευθύνες φυσικά. Μην έχετε αυ-
ταπάτες ότι τέτοιες πρωτοβουλίες µπορούν να αποτελέσουν τη
δική σας κολυµβήθρα για να ξεπλύνετε τις αµαρτίες της λαθε-
µένης διακυβέρνησής σας. Η διαφθορά τρέφεται από την αδυ-
ναµία του πολιτικού συστήµατος. Διεισδύει από τις ρωγµές του.
Βρίσκει καταφύγιο στους µηχανισµούς του. Ενισχύεται δυστυ-
χώς από την υπολειτουργία των θεσµών και την ατιµωρησία.

Πιο συγκεκριµένα, για τη διαφθορά που συνδέεται µε την προ-
µήθεια των Ενόπλων Δυνάµεων, πρέπει να µας προβληµατίσει το
πότε αυτή άρχισε να αναπτύσσεται. Μήπως από την εποχή που
η αρµοδιότητα επιλογής και αγοράς εξοπλιστικού υλικού αφαι-
ρέθηκε από τα Γενικά Επιτελεία και δόθηκε το 1995 στη νεοθε-
σπισθείσα τότε Γενική Διεύθυνση Αµυντικών Εξοπλισµών; 

Φυσικά ρωτώ και σήµερα ακόµη στελέχη των Ενόπλων Δυνά-
µεων είτε αυτά βρίσκονται στην εφεδρεία είτε βρίσκονται στην
ενέργεια γιατί κατά το παρελθόν δεν είχαµε προβλήµατα διαφθο-
ράς στον χώρο των Ενόπλων Δυνάµεων. Δεν είχαµε εξοπλιστικά
προγράµµατα; Δεν εφαρµόζονταν αυτά; Είχαµε αγορά πολεµι-
κού υλικού και όχι µόνο;

Φυσικά όλοι µε ενηµερώνουν ότι το πρόβληµα ξεκίνησε στα
µέσα της δεκαετίας του 1990. Το αποτέλεσµα είναι να παρακο-
λουθούµε να έρχονται στην επιφάνεια υποθέσεις, όπως του κατα-
δικασθέντος πρώην Υπουργού Εθνικής Άµυνας, που στελέχωσε
τη Γενική Διεύθυνση Αµυντικών Εξοπλισµών, όπως τότε εγράφετο
στις εφηµερίδες, µε πρόσωπα της δικής του επιλογής. Έχει απο-
δειχθεί, λοιπόν, εδώ και χρόνια η αναξιοπιστία της λειτουργίας
αυτής της διεύθυνσης.

Το επόµενο τολµηρό αλλά αναγκαίο βήµα που πρέπει να γίνει
είναι να καταργηθεί ή να αντικατασταθεί µε ένα νέο µοντέλο προ-
µηθειών, το οποίο θα προάγει τη βιωσιµότητα των Ενόπλων Δυ-
νάµεων και θα λειτουργεί υπό πλήρη διαφάνεια και µε δηµόσιο
έλεγχο. Το νέο αυτό µοντέλο θα αναπτύσσει και συνέργειες µε την
ελληνική πολεµική βιοµηχανία, την οποία οφείλουµε να ενισχύ-
σουµε και την οποία εσείς έχετε παραµελήσει, πάρα τις σχετικές
υποσχέσεις σας και στις επιτροπές, αλλά και στην Ολοµέλεια.

Με αξιοποίηση της εγχώριας αµυντικής παραγωγής θα ωφε-
ληθούµε διττώς, τόσο στην αξιοποίηση του εξαιρετικού προσω-
πικού που διαθέτουν οι αµυντικές βιοµηχανίες µας όσο και σε
οικονοµικό επίπεδο. Από την άλλη µεριά, όµως, οφείλουµε να
σταθούµε στο υφιστάµενο νοµοθετικό θεσµικό πλαίσιο που αν-
τιµετωπίζει µε επιείκεια, όσον αφορά την άσκηση ποινικής δίωξης
όσων διετέλεσαν ή διατελούν µέλη µιας κυβέρνησης. Αυτό το γε-
γονός δεν αποτελεί βέβαια µόνο δική µου διαπίστωση, αλλά έχει
επικριθεί ευρέως και από τους πολίτες, αλλά και από τους πα-
ράγοντες της δηµόσιας ζωής του τόπου, αλλά και από την ίδια
τη δικαιοσύνη.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι έχουν ωριµάσει οι συνθήκες για µια ριζική
µεταβολή του νοµοθετικού πλαισίου που διέπει το σύστηµα
άσκησης ποινικής δίωξης, αλλά και γενικότερα, της απονοµής
της δικαιοσύνης στα πολιτικά πρόσωπα. Και αυτό µπορεί να γίνει
µε τη ριζική αλλαγή του άρθρου 86 στην επικείµενη συνταγµα-
τική αναθεώρηση. 

Η τακτική δικαιοσύνη, µε το ήθος των δικαστικών και εισαγγε-
λικών λειτουργών, µπορεί να αποτελέσει την εγγύηση για την
άσκηση της ποινικής δίωξης και για Υπουργούς, όπως συµβαίνει
και µε τους υπόλοιπους Έλληνες πολίτες. 

Εν κατακλείδι, όπως τόνισα και στην αρχή της οµιλίας µου, η
Νέα Δηµοκρατία τάσσεται υπέρ της σύστασης ειδικής κοινοβου-
λευτικής επιτροπής για ενδεχόµενη τέλεση αδικηµάτων εκ µέ-
ρους του κ. Παπαντωνίου όταν ήταν Υπουργός Εθνικής Άµυνας.
Η Νέα Δηµοκρατία παραµένει πιστή στο τετράπτυχο «διαφάνεια,
προστασία του δηµοσίου χρήµατος, προστασία του κύρους των
Ενόπλων Δυνάµεων, προστασία της κοινοβουλευτικής διαδικα-
σίας και πάνω απ’ όλα, απονοµή της δικαιοσύνης».

Δεν έχουµε καµµία δέσµευση σε κανέναν. Δεν προστατεύουµε
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κανέναν. Και ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση, σεβόµεθα τους θε-
σµούς. Θέλουµε να χυθεί άπλετο φως στην υπόθεση. Θα εξετά-
σουµε τα στοιχεία που υπάρχουν, τις ποινικές δικογραφίες που
διαβιβάστηκαν στη Βουλή και στη συνέχεια, θα κρίνουµε, βάσει
των στοιχείων, αν θα πρέπει να κινηθεί η σχετική ποινική δίωξη ή
όχι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε µισό λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώστε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ελπίζω η επιτροπή να

σταθεί στο ύψος των περιστάσεων, να παράγει ουσιαστικό έργο,
να κρίνει αµερόληπτα, να συντάξει κοινό πόρισµα, όπως επιβάλ-
λεται σε ένα Κοινοβούλιο. 

Και νοµίζω ότι η κοινωνία δεν αντέχει άλλη κακοπαιγµένη πο-
λιτική παράσταση, της οποίας τα στοιχεία του αχαλίνωτου λαϊκι-
σµού δεν πρέπει να κυριαρχήσουν σε αυτή την Αίθουσα και
κυρίως, στην επιτροπή η οποία και θα συγκροτηθεί.

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα για τον Καποδίστρια που οργανώνει το Ίδρυµα
της Βουλής, είκοσι ένας µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 12ο Γυµνάσιο Καλλιθέας. 

Η Βουλή, παιδιά, σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Και προχωρούµε µε τον επόµενο οµιλητή, τον κ. Καραγιαννίδη,
Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ. 

Παρακαλώ, κύριε Καραγιαννίδη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, γίνεται µια κουβέντα και εν είδει κασετο-

φώνου η πλευρά της Αντιπολίτευσης επαναλαµβάνει το ίδιο επι-
χείρηµα. Αυτή η ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή συγκροτείται
για να αποπροσανατολίσουµε τον κόσµο. Ωραία. Έχει απαντηθεί
από τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ και νοµικά και πολιτικά. Εµάς
µας ενδιαφέρουν συγκεκριµένα ερωτήµατα και ζητήµατα που
προκύπτουν απ’ αυτή την ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή,
πέραν από τις τυχόν ή όχι ευθύνες του κ. Παπαντωνίου. 

Ζητούµε, λοιπόν, εµείς -και φαντάζοµαι θα είναι ενδιαφέρον-
να µάθουµε για τους κρυφούς δανεισµούς που έγιναν την οκτα-
ετία 1996-2004. Και τι εννοώ; Υπήρχε ένας τρόπος κρυφού δα-
νεισµού για εξοπλισµό: Υπήρχαν υπεράκτιες εταιρείες, οι οποίες
εξέδιδαν για λογαριασµό του ελληνικού δηµοσίου τίτλους, συγ-
κέντρωναν τα απαιτούµενα ποσά και πλήρωναν τους προµηθευ-
τές, χωρίς όµως αυτές οι δαπάνες να επιβαρύνουν άµεσα τον
κρατικό προϋπολογισµό και άρα να καταγράφονται ως χρέος.
Με αυτή, λοιπόν, τη λογική ο κ. Παπαντωνίου, όντας Υπουργός
Εθνικής Άµυνας, το 2001 λέει στη Βουλή στη συζήτηση για τον
προϋπολογισµό ότι µε τη µείωση των τόκων του χρέους θα δη-
µιουργούνταν πλεόνασµα έως και 1 τρισεκατοµµύριο δραχµές
τον χρόνο και θα φτάναµε το 2010 να έχουµε ένα πλεόνασµα 10
τρισεκατοµµυρίων. Ξέρετε πού φτάσαµε το 2010, έτσι δεν είναι;
Γι’ αυτή του την πρόβλεψη προφανώς έγινε Πρόεδρος του Ινστι-
τούτου Προοδευτικής Πολιτικής, όπως µας υπογράφει στην επι-
στολή που µας έστειλε. 

Το δεύτερο είναι το εξής: Μας ενδιαφέρει να µάθουµε εάν η
Εθνική Στατιστική Υπηρεσία Ελλάδας και το Υπουργείο Οικονο-
µικών δεν λάµβαναν από το 1997 και µετά τις παραλαβές του
στρατιωτικού υλικού και άρα δεν κατέγραφαν και δεν γνώριζαν
ποιες ήταν οι οφειλές µας; Ζητούµε, λοιπόν, να µάθουµε τέτοια
πράγµατα και µέσα από την ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή. 

Θα µάθουµε, για παράδειγµα, µε ποια προοπτική και µε ποια
στρατηγική γινόντουσαν αυτές οι αγορές; Αγοράζαµε εξοπλι-
στικά συστήµατα χωρίς αµυντικές προδιαγραφές, χωρίς να
έχουν συνέργεια µεταξύ τους το ένα µε το άλλο, χωρίς να υπό-
κεινται σε ένα δόγµα στρατιωτικό, το οποίο θα ξέραµε. Απλώς ο
εκάστοτε Υπουργός έµπαινε σε ένα σουπερµάρκετ στρατιωτικών
υλικών, του δίνανε ή δεν του δίνανε κάτι παραπάνω και προτι-

µούσε το άλφα ή το βήτα ή το γάµα. 
Σε αυτές, λοιπόν, τις έξι δικογραφίες ένα όνοµα είναι συνεχώς

εµφανιζόµενο: Ο κ. Παπαντωνίου. Κι εµείς ζητούµε να µάθουµε
αν έχει ευθύνες ή αν δεν έχει. Υπάρχουν και µη πολιτικά πρό-
σωπα, τα οποία ειρήσθω εν παρόδω έχουν διαχειριστεί όλο σχε-
δόν το εξοπλιστικό µας πρόγραµµα από το 1996 και µετά. Να πω
ένα όνοµα. Για παράδειγµα, ο κ. Λιακουνάκος. Είναι παντού. 

Και γιατί υλοποιούσαµε τέτοια εξοπλιστικά προγράµµατα, τα
οποία δεν ήταν άµεσα διακρατικές συµφωνίες και έπρεπε πάν-
τοτε να υπάρχουν αυτοί οι µεσάζοντες; Πώς βρέθηκαν άνθρω-
ποι, που ήταν ιδιωτικοί υπάλληλοι ή δεν ξέρω τι άλλο, να
διαχειρίζονται κονδύλια δισεκατοµµυρίων; Αυτά θέλουµε να µά-
θουµε. Με ποιον τρόπο έγιναν αυτά τα εξοπλιστικά προγράµ-
µατα. Και να µάθουµε και να ακούσει ο κόσµος ότι µεταξύ 1996
και 2004 εκτοξεύσαµε το κόστος των εξοπλιστικών προγραµµά-
των, µε αποτέλεσµα το 2002-2003, αν δεν µε απατάει η µνήµη
µου, να φτάσουµε πρώτοι στον κόσµο µε 4,6 µε 4,7. Να φτά-
σουµε, δηλαδή, πάνω από οποιαδήποτε άλλη χώρα µε οποιεσ-
δήποτε άλλες αµυντικές ανάγκες. 

Και κάτι ακόµα. Υπάρχει µέσα στη δικογραφία κάτι που εµένα
µου φαίνεται κωµικοτραγικό, αστείο. Τα ΑΩ, τα Αντισταθµιστικά
Ωφελήµατα, θα ήταν 250% επί του τιµήµατος που θα αγοράζαµε
τα Λέοπαρντ. Δηλαδή, αυτοί που µας έδωσαν τα Λέοπαρντ µας
είπαν: «Θα δώσετε χ χρήµατα και θα πάρετε πίσω 250% στα χ
χρήµατα που δώσατε». Και το υπέγραψαν αυτό Υπουργοί. Εσείς
πιστεύετε ότι θα συνέβαινε ποτέ αυτό το πράγµα; Δηλαδή, εκεί
που θα πληρώναµε για να πάρουµε κάτι, θα βγαίναµε και κερδι-
σµένοι 150% επάνω; 

Αυτά δεν πρέπει να τα µάθουµε; Δεν πρέπει να µάθουµε για
τα µηχανήµατα για τον ηλεκτρονικό πόλεµο, των οποίων ο προ-
ϋπολογισµός ήταν 72 εκατοµµύρια και δώσαµε 43 εκατοµµύρια
και δεν έχουµε τίποτα; Τίποτα, όµως, δεν έχουµε. Δώσαµε 43
εκατοµµύρια και δεν έχουµε τίποτα! Δεν θα πρέπει να µάθουµε
για το C4I, για το οποίο δώσαµε έναν σκασµό εκατοµµύρια ελέω
Ολυµπιάδας και δεν το χρησιµοποιούµε; Δεν θα µάθουµε για τα
ελικόπτερα NH90, από τα οποία έχουµε πάρει τα µισά κι έχουµε
δώσει τη διπλάσια τιµή; 

Δεν ενδιαφέρουν αυτά τον ελληνικό λαό; Τον αποπροσανατο-
λίζουµε; Αν µας ενοχλεί, να το καταλάβω ότι µας ενοχλεί να τα
σκαλίζουµε αυτά. Και εµφανίζεται η Αντιπολίτευση να µη θέλει
να τα σκαλίσουµε. 

Εµείς, όµως, εδώ το είχαµε δηλώσει και προεκλογικά ότι συγ-
κεκριµένα πράγµατα θα τα σκαλίσουµε, γιατί το κόστος της
οκταετίας είναι 51 δισεκατοµµύρια για εξοπλιστικά προγράµ-
µατα. Σας το ξαναλέω, 51 δισεκατοµµύρια. Μαζί µε την Ολυµ-
πιάδα και το Χρηµατιστήριο, η χρυσή οκταετία είναι αυτή που
άρχισε να βυθίζει το καράβι και ήρθε µετά και η Νέα Δηµοκρατία
και του έδωσε µία και πήγε παρακάτω. Αλλά να µην τα µάθουµε
αυτά; Τι µας οδήγησε σε αυτό το πράγµα; Πού φθάσαµε τον δα-
νεισµό µας; Πώς µε ψεύτικα στοιχεία µπήκαµε στην ισχυρή Ελ-
λάδα της ΟΝΕ; Να µη µάθουµε ότι ο κ. Σηµίτης µαγείρευε
νούµερα και κάναµε ψεύτικες δηλώσεις, ότι δεν εµφανίζαµε χρή-
µατα για τα εξοπλιστικά προγράµµατα ούτε στη EUROSTAT; Να
µην τα µάθουµε, λοιπόν, όλα αυτά. Ε, λοιπόν, θα τα µάθουµε όλα
αυτά και πολύ περισσότερα. Και ο κάθε κατεργάρης έχει δεν έχει
ευθύνη, να καθίσει στον πάγκο του. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο κ. Λαγός, Βου-
λευτής της Χρυσής Αυγής, έχει τον λόγο για πέντε λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Έχουµε έρθει, λοιπόν, σήµερα εδώ, για να συζητήσουµε περί

το αν θα ξεκινήσει µία ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή, για να
συζητήσουµε και να δούµε για το εάν υπάρχει ευθύνη από τον
πρώην Υπουργό, τον κ. Παπαντωνίου, για τα σκάνδαλα που είχαν
γίνει και για τα χρήµατα και για τις µίζες που έχουν παρθεί και
για τα χρήµατα που έχουν εξαφανιστεί από το ελληνικό δηµόσιο.

Εδώ, όµως, πριν ξεκινήσουµε να συζητήσουµε γι’ αυτό και φυ-
σικά και οι προηγούµενοι από εµένα Βουλευτές της Χρυσής
Αυγής, όπως κι ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, είπαµε ξε-
κάθαρα ότι είµαστε φυσικά υπέρ της ειδικής κοινοβουλευτικής
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επιτροπής –δεν το συζητάµε- µε µία διαφωνία µόνο. Γιατί να εξε-
τάζονται αυτά εδώ τα αδικήµατα αυτή τη στιγµή, εάν έχει εµ-
πλοκή ο Υπουργός, και να µην εξετάζεται και το ζήτηµα της
παθητικής δωροδοκίας; Εµείς θα θέλαµε να υπάρχει και αυτό
µέσα στις κατηγορίες που υπάρχουν. 

Το ζήτηµα, όµως, εδώ ποιο είναι; Ότι δεν θα γίνει ποτέ µία ει-
δική κοινοβουλευτική επιτροπή στην οποία στην ουσία θα θελή-
σουµε να ψάξουµε και να βρούµε ποια είναι η αλήθεια. Είναι µία
ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή η οποία θα γίνει για να γίνει, θα
συζητήσουµε για να συζητήσουµε και ξέρουµε πάρα πολύ καλά
ότι, ενώ όλα τα κόµµατα θα βγάλουν το καθένα κάποιο δικό του
πόρισµα, στο τέλος όλοι θα συµφωνήσουν ότι δεν υπάρχει τί-
ποτα και ότι κανείς δεν πρέπει να διωχθεί. Διότι αυτό µάθαµε
µέσα στην ελληνική Βουλή ότι συµβαίνει. Και δεν είναι τυχαίο ότι
πριν από λίγο χρονικό διάστηµα συζητούσαµε σε µία άλλη ειδική
κοινοβουλευτική επιτροπή µε τεράστιο ενδιαφέρον για τα σκάν-
δαλα των µέσων µαζικής ενηµέρωσης για τα θαλασσοδάνεια που
είχαν πάρει και για τα κόµµατα για λεφτά που πήραν, που πήγαν
σε τσέπες που εξαφανίστηκαν από τις ελληνικές τράπεζες, τα
οποία ποσά ποτέ δεν γύρισαν πίσω ούτε θα γυρίσουν. Αυτά τα
ποσά, όµως, τα πληρώνει ο ελληνικός λαός µέσω της ανακεφα-
λαιοποίησης των  τραπεζών και οι ένοχοι που τα πήραν δεν τα
έδωσαν ούτε θα τα δώσουν πίσω. 

Εκεί, λοιπόν, υπάρχουν ψέµατα και υπάρχουν εκατοντάδες πα-
ραδείγµατα γι’ αυτό, αλλά δεν προλαβαίνω να τα αναφέρω τώρα.
Θα αναφέρω µόνο το τελευταίο που είναι σχετικό µε την ειδική
κοινοβουλευτική επιτροπή για τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, για
τα θαλασσοδάνεια των κοµµάτων. Στο τέλος, λοιπόν,  του πορί-
σµατος που υπήρξε, το συµπέρασµα ήταν ότι έγιναν παρανοµίες,
αλλά δεν εµπλέκεται σε αυτές κανένα πολιτικό πρόσωπο. Ακού-
στε εδώ -εάν είναι δυνατόν- για τι πράγµα µιλάµε. Τι παλιανθρω-
πιά υπάρχει σε αυτήν την Αίθουσα. Βρέθηκαν οι Βουλευτές όλων
των κοµµάτων, για να συζητήσουν για χρήµατα που αποδεδειγ-
µένα έχουν εξαφανιστεί και έχουν πάει σε τσέπες συγκεκριµένων
ανθρώπων, µεγαλοεργολάβων, µεγαλοκαναλαρχών, και όλοι οι
Βουλευτάδες αποφάσισαν ότι δεν εµπλέκεται κανένα πολιτικό
πρόσωπο. Οι ατιµίες και οι κλεψιές έγιναν από άλλους. Απ’ αυ-
τούς που πέρναγαν έξω απ’ αυτήν την Αίθουσα, αλλά όχι απ’ αυ-
τούς που ήταν µέσα σε αυτήν την Αίθουσα. Και όταν, κατά λάθος,
κάποια στιγµή σας ξέφυγε στις αρχικές  σελίδες που µας δόθη-
καν ότι και για τον Στουρνάρα στο αρχικό σχέδιο είχε ξεφύγει
του πορίσµατος µία παράγραφος και έλεγε ότι υπήρχαν ποινικές
του ευθύνες, λόγω της διαγραφής βεβαιωµένων προστίµων και
εισπρακτέων φορολογικών εσόδων υπέρ της «Motor Oil», ακόµη
και τότε, εν συνεχεία στο διορθωµένο έντυπο που µας ήρθε στο
πόρισµα, το απαλείψατε αυτό το κοµµάτι και βγάλατε και τον
Στουρνάρα αθώο. Κανείς ένοχος. Κανείς! Κανείς ένοχος απ’ όλο
αυτό το σάπιο και διεφθαρµένο πολιτικό σύστηµα το οποίο έχει
ισοπεδώσει την πατρίδα µας τα τελευταία σαράντα πέντε χρόνια.
Κανείς! Έφταιγαν άλλοι. Αλλά ποιοι άλλοι; Ούτε µεγαλοτραπεζί-
τες δεν έφταιγαν. Κάποιοι άλλοι γενικά και αόριστα. Αυτό είναι
το πολιτικό σύστηµα που έχετε. 

Εδώ πρέπει να πούµε ότι φυσικά τα περισσότερα κόµµατα θα
συµφωνήσετε στο να γίνει αυτή η ειδική κοινοβουλευτική επι-
τροπή, γιατί όλοι σας ξέρετε ότι στο τέλος θα αποφανθείτε ότι
δεν υπάρχει κανείς ένοχος, άρα και θα πλασαριστείτε προς τον
ελληνικό λαό -αυτούς που πείθετε ακόµα, γιατί το µεγαλύτερο
κοµµάτι δεν το πείθετε πλέον- σαν τίµιοι οι οποίοι ψάχνετε να
βρείτε την αλήθεια και να δικαιώσετε τα σκάνδαλα που έχουν
γίνει, γνωρίζοντας, όµως, όλοι ότι αυτό εδώ που συζητούµε σή-
µερα είναι για να περάσει η ώρα. Βρεθήκαµε εδώ πέρα για να
συµµετάσχουµε σε ένα θέατρο σκιών. Θα κάνουµε ακόµα µια συ-
ζήτηση, θα υπάρχουν δήθεν λεκτικές αντιπαραθέσεις, θα πει ο
αριστερός δήθεν τα δικά του και ο κεντρώος και ο δεξιός τα δικά
του και στο τέλος όλοι µαζί θα αποφασίσουµε ότι δεν τρέχει τί-
ποτα και θα πάτε να πιείτε καφέ στο κυλικείο της Βουλής όλοι
ευτυχισµένοι και αγκαλιασµένοι, γιατί είστε µια παρέα.

Και αυτό το οποίο εσείς λέτε ότι είστε το συνταγµατικό τόξο
και εµείς είµαστε ένα ξεχωριστό κοµµάτι, όντως ισχύει, γιατί εί-
µαστε οι µοναδικοί που λέµε ότι πρέπει να καταργηθεί το άρθρο
86 περί ευθύνης Υπουργών ή µάλλον, περί µη ευθύνης Υπουρ-

γών, γιατί δεν είναι δυνατόν στο άρθρο 4 του Συντάγµατος πα-
ράγραφος 1 να λέµε ότι όλοι οι Έλληνες πολίτες είναι ίσοι απέ-
ναντι στον νόµο, αλλά να υπάρχει το άρθρο 86 το οποίο να λέει
ότι ο Υπουργός δεν έχει ευθύνη ό,τι και να κάνει. Διότι αυτό
υπάρχει στην ελληνική Βουλή.

Πείτε µου, λοιπόν, πώς είναι δυνατόν µετά από σαράντα πέντε
ετών σκάνδαλα που έχουν γίνει, να µη φταίει κανείς!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιτρέψτε µου για ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Εδώ θα ήθελα να τονίσω ότι είναι αδιανόητο και είναι για µικρά

παιδιά το ότι έχει ευθύνη ο Τσοχατζόπουλος, ο οποίος είναι στη
φυλακή, έχει ευθύνη ο Παπαντωνίου -και θα εξεταστεί αυτό το
πράγµα- έχουν ευθύνη και άλλοι πολλοί Υπουργοί, αλλά δεν έχει
ευθύνη το ΚΥΣΕΑ και δεν έχει ευθύνη αυτός που προΐστατο του
ΚΥΣΕΑ, ο τότε Πρωθυπουργός, ο «αρχιερέας της διαφθοράς»,
σύµφωνα και µε την τότε αξιωµατική αντιπολίτευση, ο Κώστας
Σηµίτης, για τα σκάνδαλα που έκανε και όχι µόνο για τα εξοπλι-
στικά, αλλά και για τον τρόπο µε τον οποίο η Ελλάδα µπήκε στο
ευρώ, για τον τρόπο µε τον οποίο έγινε η κλοπή του Χρηµατιστη-
ρίου, για τον τρόπο µε τον οποίο είχαν γίνει όργια επί διακυβερ-
νήσεως ΠΑΣΟΚ.

Δεν φταίει, λοιπόν, αυτός ο «αρχιερέας της διαπλοκής», δεν
φταίει αυτό το «αρχιλαµόγιο» το οποίο τολµάει και εµφανίζεται
τώρα, αφού πέρασαν κάποια χρόνια για να ξεχαστεί και αρχίζει
να λέει τα δικά του και να κάνει τον παράγοντα στην Ελλάδα και
στην ελληνική πολιτική ζωή, αλλά φταίνε κάποιοι ξεχασµένοι που
τους βγάλαµε στην άκρη και τους βαράτε αλύπητα µόνο αυτούς,
οι οποίοι και φυσικά πρέπει να πληρώσουν και να τιµωρηθούν,
αλλά πρέπει να πληρώσουν και άλλοι.

Ήθελα να πω αρκετά, αλλά ο χρόνος είναι πολύ περιορισµέ-
νος. Θα σταθώ µόνο σε µια αποστροφή της κουβέντας πριν από
λίγο ενός Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος τόλµησε
να κριτικάρει την Αριστερά για αυτό το αίσχος που γίνεται µε το
σπίτι του Μπελογιάννη, το οποίο κάναµε µουσείο, ο οποίος φέρει
µεγάλο µερίδιο ευθύνης για τη σφαγή στο Μελιγαλά, όπου είχαν
σφαγιαστεί παιδιά και γυναίκες. Αυτός ο άνθρωπος -και όσοι δεν
γνωρίζουν, ας το µάθουν- είχε καταδικαστεί για προδοσία εις
βάρος της πατρίδας µας, για προδοσία υπέρ της Σοβιετικής
Ένωσης.

Αυτόν, λοιπόν, τον παρουσιάζετε σαν ήρωα. Όµως εσείς οι
αριστεροί καλά κάνετε. Είναι δικαίωµά σας. Όµως για τη Νέα Δη-
µοκρατία είναι τροµερό το θράσος της να µιλά. Τους έχω προ-
τρέψει και άλλες φορές να µην κάνουν τέτοια πράγµατα, γιατί
βάζουν τα δάχτυλά τους και βγάζουν τα µάτια τους. Δεν µπορεί
να µιλούν για τον Μπελογιάννη, γιατί, όπως πολύ σωστά είπε πριν
ο Χρήστος Παππάς, όταν πέθανε ο άλλος σφαγέας του ελληνι-
σµού, ο Χαρίλαος Φλωράκης, η Νέα Δηµοκρατία είχε ζητήσει να
κυµατίζουν µεσίστιες οι σηµαίες στους σταθµούς της Αστυνο-
µίας και στα στρατόπεδα της χώρας µας.

Αυτή είναι η Νέα Δηµοκρατία, η οποία συγκυβέρνησε µε το
ΚΚΕ, η οποία έχει δεχθεί όλα τα σκάνδαλα του ΚΚΕ, η οποία ξε-
πλένει το ΚΚΕ τόσα χρόνια. 

Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, καλά θα κάνει να µη µιλάει για τη
Θράκη, για αυτά που είχαν συµβεί, γιατί τους είπαµε εδώ µέσα
ότι οι Βουλευτές της και οι πολιτευτές της µιλούσαν για τουρκική
µειονότητα στη Θράκη πριν από λίγες µέρες. Και τους λέµε να
µη µιλούν και για τα σκάνδαλα και τις ντροπές των αριστερών.
Και αν κάποιοι Βουλευτές από τη Νέα Δηµοκρατία έχουν εθνικι-
στικές θέσεις και εθνικιστικές απόψεις, να τα βάλουν πρώτα απ’
όλα µε το κόµµα τους, να ξεκαθαρίσουν αυτή τη βρωµιά που
υπάρχει εκεί και να αποδώσουν δικαιοσύνη σε αυτά που συµβαί-
νουν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Είπα και στον κ.

Τασούλα -και παρακαλώ, αυτό ισχύει για όλους- ότι καλό είναι
να µη µιλάµε επί παντός επιστητού σύµφωνα µε τον Κανονισµό
και να περιοριζόµαστε στο θέµα, διότι πυροδοτείται συζήτηση
και η Βουλή εκτρέπεται σε άλλα θέµατα, τα οποία δεν είναι και
της αρµοδιότητάς της τελικά.

Προχωρούµε στον επόµενο οµιλητή, τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]H’ - 28 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 6501



κ. Δρίτσα.
Παρακαλώ, κύριε Δρίτσα, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, που

µου δίνετε τον λόγο. Συµφωνώ ότι κάθε συνεδρίαση της Βουλής
πρέπει να επικεντρώνεται στο θέµα που υπάρχει. Όµως όταν
ανοίγουν τέτοια θέµατα, δεν µπορεί κανείς να είναι σιωπηρός.

Ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Τασούλας νωρίτερα
δικαιολόγησε και επικύρωσε τη θανατική καταδίκη και την εκτέ-
λεση του Νίκου Μπελογιάννη. Και χειροκροτήθηκε γι’ αυτό από
τη Νέα Δηµοκρατία. Ο κ. Τασούλας έχει γνωστές απόψεις και
έχει το θάρρος της γνώµης του και τις λέει ευθαρσώς. Όµως
µετά από τόσες δεκαετίες είναι δυνατόν να δικαιώνεται το µετεµ-
φυλιακό κράτος, σε µία στιγµή, µάλιστα, που υπήρξε αυτή η ση-
µαντική πρωτοβουλία της Βουλής των Ελλήνων και του
Προέδρου της Νίκου Βούτση και της ελληνικής Κυβέρνησης, που
υπερβαίνει τα όρια µίας παράταξης και ενός κόµµατος; Ποιος
µπορεί να κατηγορήσει την Αριστερά για διχασµό; Δεν συζητώ
για την πολιτική εκπροσώπηση του δοσιλογισµού. Όµως είναι δυ-
νατόν η Νέα Δηµοκρατία να χειροκροτεί τέτοιου είδους στάσεις,
κριτικές και απόψεις; Είναι θλιβερό.

Όσον αφορά το θέµα µας, η Δηµοκρατική Συµπαράταξη κα-
ταγγέλλει στην πρωτοβουλία των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ και των
ΑΝΕΛ αντιπερισπασµό και επιλεκτική ποινικοποίηση. Για εγγυή-
σεις προειδοποιεί η Νέα Δηµοκρατία, ότι δεν θα µας επιτρέψει
να διολισθήσουµε σε σκοπιµότητα µέσα απ’ αυτήν την πρωτο-
βουλία. Κι, όµως, τελικά την ψηφίζουν και την εγκρίνουν όλοι.
Λένε, δηλαδή, ότι πρέπει να συσταθεί αυτή η ειδική κοινοβουλευ-
τική επιτροπή. 

Ναι, αλλά υπάρχει δικαίωµα της Βουλής να µην προχωρήσει
σε αυτό; Έξι δικογραφίες υπάρχουν, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, εν ενεργεία, δροµολογηµένες, µε µη πολιτικά πρόσωπα
εναντίον των οποίων έχουν απαγγελθεί κατηγορίες, µε µη πολι-
τικά πρόσωπα που, όµως, έχουν επί σειρά ετών -πέραν της πε-
ριόδου 2001-2004 µάλιστα- στενούς πολιτικούς δεσµούς µε
πολιτικούς χώρους και πολιτικά πρόσωπα.

Γι’ αυτό στέλνει στη Βουλή η ανακριτική διαδικασία τις έξι δι-
κογραφίες. Και εκεί η Βουλή δεν έχει δικαίωµα να µη συστήσει
την ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή και να µη διερευνήσει εν-
δεχόµενες ευθύνες -και ποινικές- των πολιτικών προϊσταµένων
εκείνης της περιόδου, των ανθρώπων οι οποίοι διώκονται και
εναντίον των οποίων έχουν απαγγελθεί κατηγορίες.

Απέναντι σ’ αυτό το πολύ προφανές και αυτονόητο, πάµε να
υπεκφύγουµε, ακριβώς για να µη θέσουµε τον δάκτυλον επί τον
τύπον των ήλων, διότι κάθε τέτοια επιτροπή, όταν την προσεγγί-
ζεις µε έντιµους όρους και χωρίς περικοκλάδες και υπεκφυγές,
όντως είναι µία ευκαιρία όχι για να βρεις τον ένοχο σώνει και
καλά -µπορεί όντως για ένα πολιτικό πρόσωπο να µην αποδειχθεί
η ενοχή του- αλλά επειδή ο έλεγχος τιµά τον ελεγχόµενο, ιδιαί-
τερα όταν αυτός δεν έχει να φοβηθεί τίποτα. Θα πρέπει, µάλιστα,
εκείνος να τον ζητά.

Ας το ζητήσουν, λοιπόν, και η Νέα Δηµοκρατία και η Δηµοκρα-
τική Συµπαράταξη χωρίς τους αστερίσκους και τις προϋποθέσεις
και ας προχωρήσουµε σ’ αυτήν την πρόταση, να την ψηφίσουµε
επί της ουσίας και να ξεκινήσουµε πραγµατικά µία διαδικασία
διερεύνησης, διότι οι δικογραφίες υπάρχουν και «τρέχουν». Θα
τις διαχωρίσουµε; Θα πούµε ότι αυτές δεν ενδιαφέρουν τον
τρόπο µε τον οποίο ασκήθηκε στον τοµέα των εξοπλισµών ο πο-
λιτικός έλεγχος; Θα είναι κάτι ξένο προς τη Βουλή;

Είναι λοιπόν βασικό έργο της ειδικής κοινοβουλευτικής επιτρο-
πής. Ο συνάδελφος κ. Χρήστος Καραγιαννίδης είπε πριν µερικά
πράγµατα και συµφωνώ απολύτως µε αυτά που έθεσε. Με βάση,
όµως, τις διαβιβασθείσες δικογραφίες, έχουµε να εξηγήσουµε
τα εξής: Με ποιες εγγυήσεις σχεδόν το � του εξωτερικού χρέους
της χώρας αναλώθηκε στα εξοπλιστικά προγράµµατα; Κατά
πόσο αυτό υπηρέτησε πράγµατι την άµυνα της χώρας και, µάλι-
στα, χωρίς σκοπιµότητες και χωρίς ιδιοτέλειες; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτό πρέπει να απαντηθεί ειδικά τώρα που έχουµε αυτή την
κρίσιµη και δύσκολη περίοδο. Και όχι ως υπεκφυγή, αλλά ως ένα
στοιχείο για την υπέρβαση της κρίσης και για να προσχωρή-

σουµε σε µια άλλη µετα-µνηµονιακή εποχή, πέραν όλων αυτών
των παθογενειών. Ακριβώς εκεί έχει να ζητήσει κανείς διερεύ-
νηση για την εµπέδωση της διαφάνειας στους οργανισµούς µε
τους οποίους το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας επεξεργάζεται και
ελέγχει τη διαφθορά. 

Τα θέµατα που τέθηκαν και από τον Χρήστο τον Καραγιαννίδη
σχετικά µε το πώς γινόταν ο δανεισµός για να εξυπηρετηθούν
αυτά τα εξοπλιστικά προγράµµατα, έχουν τεράστια σηµασία. Τε-
ράστια σηµασία! Και δεν µπορεί κανείς να κρύβεται πίσω από το
δάκτυλό του, πολύ περισσότερο που οι διαγωνισµοί του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας δεν εµπίπτουν στον έλεγχο της Ενιαίας
Αρχής Δηµοσίων Συµβάσεων. Αυτός είναι ένας πρόσθετος λόγος
που πρέπει αυτά να είναι απολύτως οχυρωµένα. Η διαφάνεια στη
διαχείριση αµυντικών δαπανών. Η αναλυτική καταγραφή της µε-
θοδολογίας για την αγορά των εξοπλισµών. Τέλος, οι διαδικασίες
που θα δώσουν τη δυνατότητα να έχουµε ουσιαστικές ρήτρες
ακεραιότητας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ολο-
κληρώνετε, κύριε Δρίτσα.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υπάρχουν, πράγµατι, στο παρελ-

θόν προτάσεις από τον ΣΥΡΙΖΑ -όταν ήταν αντιπολίτευση- που η
τότε Υπουργός και τώρα Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξής, η κ. Γεννηµατά, τις είχε αποδεχθεί και µάλιστα τις είχε
εντάξει και στη δική της πλέον πολιτική πρωτοβουλία, όπως, για
παράδειγµα, για τις ρήτρες ακεραιότητες και τον αποκλεισµό
αδιαφανών συναλλαγών στις συµβάσεις και των Αντισταθµιστι-
κών Ωφεληµάτων και όλων των συµβάσεων. Και κάθε εταιρεία ή
φυσικό πρόσωπο εναντίον του οποίου έχει ασκηθεί δίωξη, δεν
θα µπορούσε, επί τη βάση καταλόγου που θα ετηρείτο, να συµ-
µετέχει σε οποιοδήποτε διαγωνισµό µέχρι να τελειώσει η διαδι-
κασία. Ξεχάστηκαν όλα αυτά και πρέπει να επανέλθουν στην
επικαιρότητα. 

Με αυτές τις σκέψεις, όχι µόνο εισηγούµαι, αλλά υπερψηφίζω,
βεβαίως, την πρόταση για τη σύσταση ειδικής κοινοβουλευτικής
επιτροπής. Και σε όσους διαφωνούν ή επιφυλάσσονται ή αναζη-
τούν αστερίσκους ή οτιδήποτε άλλο, θα ήθελα να τους θυµίσω
τον Όσκαρ Ουάιλντ και µια φράση πάρα πολύ ταιριαστή για αυτό
που συζητάµε σήµερα: «Πολλοί είχαν ανακαλύψει την Αµερική
πριν τον Κολόµβο, αλλά όλοι φρόντιζαν να το αποσιωπήσουν».

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ.
Ο κ. Κουτσούµπας, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας και Γενικός Γραµµατέας
του κόµµατος έχει τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, το συγκεκριµένο αδίκηµα που συζητάµε σή-
µερα, µε αφορµή την πρόταση για σύσταση ειδικής κοινοβου-
λευτικής επιτροπής, αφορά τυχόν εµπλοκή του πρώην Υπουργού
και σχετίζεται µε εξοπλιστικά προγράµµατα της χώρας: προµή-
θεια εκατόν εβδοµήντα αρµάτων µάχης Λέοπαρντ, δώδεκα επι-
θετικών ελικοπτέρων Απάτσι, έξι φρεγατών τύπου «S»,
συστηµάτων ηλεκτρονικού πολέµου, είκοσι µεταφορικών ελικο-
πτέρων κ.λπ..

Κατ’ αρχάς, η κατάθεση και της συγκεκριµένης πρότασης από
τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, όπως και άλλων προτάσεων για σύ-
σταση εξεταστικών επιτροπών κατά τα δύο χρόνια διακυβέρνη-
σης της χώρας από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, όπως και η
κατάθεση και άλλων, παρόµοιων προτάσεων από τους Βουλευ-
τές της κυβερνητικής Πλειοψηφίας, υπηρετούν έναν πολύ συγ-
κεκριµένο στόχο: Είναι µια προσπάθεια αποπροσανατολισµού
των εργαζοµένων, των φτωχών λαϊκών στρωµάτων που πλήττον-
ται από τις πολιτικές της Κυβέρνησης και της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Είναι προσπάθεια, ταυτόχρονα, και εξαπάτησης,
προκειµένου η Κυβέρνηση να δείξει ότι εκείνη έχει την πολιτική
βούληση, σε αντίθεση µε τις προηγούµενες κυβερνήσεις, να πα-
τάξει, τάχα, τη διαφθορά σε όλα τα επίπεδα.

Καλλιεργεί και τροφοδοτεί την αντίληψη ότι για την εκρηκτική
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κατάσταση που βιώνει ο λαός µας, βασική ευθύνη φέρουν τα
σκάνδαλα και όσοι συµµετείχαν σε αυτά ή τα ανέχθηκαν ή τα
υπέθαλψαν και όχι, βέβαια, οι πολιτικές, οι στρατηγικές επιλογές
της κυρίαρχης αστικής τάξης και των συµµαχιών της, όπως είναι
η Ευρωπαϊκή Ένωση, στις οποίες, βέβαια, συγκλίνουν όλες οι
δυνάµεις της Κυβέρνησης και της υπόλοιπης Αντιπολίτευσης. 

Όσο µεγαλύτερη γίνεται η σύγκλιση σε στρατηγικές επιλογές
του κεφαλαίου, τόσο θα γίνεται προσπάθεια τα αστικά κόµµατα
να συγκρούονται για θέµατα όπως είναι η διαφθορά, η διαπλοκή
-τα γνωρίσαµε, τα συζητήσαµε και άλλες φορές αυτά τα χρόνια,
σε αυτήν εδώ την Αίθουσα- για να αποκρύβει, τελικά, ο πραγµα-
τικός ένοχος των συνειδητών επιλογών τους, που δεν είναι άλλος
από τη σταθερή επιλογή για ολόπλευρη στήριξη αυτού του δρό-
µου ανάπτυξης, δηλαδή της καπιταλιστικής ανάπτυξης, της κερ-
δοφορίας των λίγων.

Κυρίες και κύριοι, η σηµερινή συζήτηση για το θέµα των εξο-
πλισµών συνδέεται άµεσα µε τον προσανατολισµό των Ενόπλων
Δυνάµεων της Ελλάδας, το δόγµα χρήσης τους, τη συµµετοχή
της χώρας στο ΝΑΤΟ, την Ευρωπαϊκή Ένωση, τις αποστολές και
τις επεµβάσεις τους. Συνδέεται µε την επιδίωξη της ελληνικής
αστικής τάξης να αναβαθµίσει γεωστρατηγικά τη θέση της και
στην περιοχή που αντικειµενικά οδηγεί σε εµπλοκή των Ελληνι-
κών Ενόπλων Δυνάµεων, σε στήριξη και συµµετοχή σε πολέµους,
σε επεµβάσεις ενάντια σε άλλους λαούς. 

Σήµερα, οι ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις συµµετέχουν µε προ-
σωπικό και µέσα στηρίζοντας µε βάσεις και µονάδες επί ελληνι-
κού εδάφους τουλάχιστον δεκατρείς πολεµικές στρατιωτικές
αποστολές στο πλαίσιο του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
στο πλαίσιο, επίσης, του ΟΗΕ και στον Ινδικό Ωκεανό και στα
Στενά του Σουέζ, στο Κόσοβο, στο Αφγανιστάν, στη Σερβία, στη
Βοσνία-Ερζεγοβίνη, στο Μάλι, στο Κέρας της Αφρικής, στον Λί-
βανο, στην Λιβύη. Ποια, ακριβώς, συµφέροντα του λαού µας δια-
κυβεύονται εκεί; Υπερασπίζονται, µήπως, τα ελληνικά σύνορα, οι
στρατιωτικοί που συµµετέχουν σε αυτές τις αποστολές; Ασφα-
λώς και όχι. Έχουν τεράστιες ευθύνες όλες οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις -και της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ- για όλα
τα παραπάνω.

Επίσης, τεράστιες ευθύνες έχει και η σηµερινή Συγκυβέρνηση,
όπως και η προηγούµενη -του εξαµήνου εκείνου- συγκυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, που κάνει προτάσεις, που ούτε η πιο φιλονατοϊκές
κυβερνήσεις της Μεταπολίτευσης δεν είχαν τολµήσει να κάνουν,
όπως είναι οι προτάσεις της για άνοιγµα νέων βάσεων του ΝΑΤΟ
στο Αιγαίο, στην Κρήτη, στην Καλαµάτα. Με πρόσκληση της Κυ-
βέρνησης, το ΝΑΤΟ εγκαταστάθηκε µόνιµα στο Αιγαίο δήθεν για
την αντιµετώπιση των προσφυγικών ροών. 

Στη συγκεκριµένη δύναµη του ΝΑΤΟ συµµετέχουν και τουρκι-
κές δυνάµεις, πλοία, αεροπλάνα, που πετάνε και πλέουν µε να-
τοϊκή βούλα και άδεια πάνω και γύρω από τα νησιά του Αιγαίου.
Εφαρµόζεται στην πράξη η γραµµή του ΝΑΤΟ που δεν αναγνω-
ρίζει εθνικά σύνορα στο Αιγαίο, αλλά το θεωρεί ενιαίο επιχειρη-
σιακό χώρο του. Μόλις προχθές έσβησαν τη Λήµνο από τον
ελληνικό χώρο κατά τη διάρκεια άσκησης στο Αιγαίο, ενώ αξιω-
µατούχος του ΝΑΤΟ δήλωνε ότι το ΝΑΤΟ δεν έχει άποψη για
εδαφικά ζητήµατα µεταξύ των συµµάχων του στην περιοχή του
Αιγαίου ή οπουδήποτε αλλού. 

Αυτή ακριβώς η γραµµή είναι που δίνει αέρα στις διεκδικήσεις
της αστικής τάξης της Τουρκίας. Είναι και αυτός ένας από τους
λόγους που οι παραβιάσεις και οι τουρκικές προκλήσεις έχουν
πολλαπλασιαστεί µετά την έλευση του ΝΑΤΟ στο Αιγαίο. 

Συνεπώς, η συµµετοχή σε αυτούς τους ιµπεριαλιστικούς ορ-
γανισµούς κάθε άλλο παρά ωφέλιµη είναι για τα κυριαρχικά µας
δικαιώµατα, τα σύνορα, τα συµφέροντα του ελληνικού λαού, που
σε συνθήκες οικονοµικής κρίσης πληρώνει πανάκριβα αυτή τη
συµµετοχή. 

Όλοι θυµόµαστε την πρόσφατη εξοργιστική δήλωση του Προ-
έδρου των ΗΠΑ, που συνεχάρη την ελληνική Κυβέρνηση γιατί
παρά τις αιµατηρές περικοπές στα δικαιώµατα του ελληνικού
λαού, η Ελλάδα παραµένει σταθερά µια από τις ελάχιστες χώρες
που δαπανούν πάνω από το 2% του ΑΕΠ για τις ανάγκες του
ΝΑΤΟ. Δηλαδή, µε τα λεφτά και το αίµα του ελληνικού λαού στή-
νεται ένα τεράστιο πάρτι δισεκατοµµυρίων γύρω από εξοπλι-

σµούς, συµµετοχή της χώρας σε πολέµους, σε επεµβάσεις, σε
τέτοιους σχεδιασµούς. 

Βεβαίως, απαραίτητη προϋπόθεση για να µπορούν να παίρ-
νουν τη µερίδα του λέοντος τα εγχώρια και ξένα µονοπώλια των
εξοπλιστικών, είναι ο αποκλεισµός και η απαξίωση από την «πίτα»
των εξοπλισµών της κρατικής πολεµικής βιοµηχανίας. 

Συνεπώς µέσα σε αυτό το πλαίσιο εξετάζουµε σήµερα το συγ-
κεκριµένο θέµα. 

Η επικαιροποιηµένη πολιτική Εθνικής Άµυνας αποτελεί ένα θε-
σµικό κείµενο, όπου περιγράφονται οι γενικές κατευθύνσεις και
οι στόχοι της εθνικής αµυντικής πολιτικής. Τυπικά, για τη διαµόρ-
φωσή του, λαµβάνεται υπ’ όψιν το διεθνές και περιφερειακό πε-
ριβάλλον ασφάλειας, οι συντελεστές ισχύος και οι υπάρχουσες
και διαµορφούµενες απειλές και τέλος, οι κίνδυνοι και οι προκλή-
σεις για την ασφάλεια της χώρας, όπως αυτοί προκύπτουν από
τη στρατιωτική αξιολόγηση καταστάσεως. Αυτή, τέλος πάντων,
είναι η τυπική περιγραφή της πολιτικής Εθνικής Άµυνας. 

Στην περίπτωση αυτή, όµως, συσκοτίζεται εσκεµµένα η κατα-
λυτική επίδραση των νατοϊκών επιχειρησιακών αναγκών στη χά-
ραξη της πολιτικής Εθνικής Άµυνας. Τα αποτελέσµατα αυτής της
επίδρασης είναι εµφανή στο δόγµα χρήσης των Ενόπλων Δυνά-
µεων, που δεν εξυπηρετεί, όπως θα έπρεπε, αποκλειστικά και
µόνο την υπεράσπιση των συνόρων, αλλά σε σηµαντικό βαθµό
είναι προσαρµοσµένο στις ανάγκες του ΝΑΤΟ. 

Φυσική απόρροια αυτής της προσαρµογής, αυτού του προσα-
νατολισµού του δόγµατος, είναι και η στοίχιση των απαιτούµενων
οπλικών συστηµάτων, που θα το υποστηρίξουν τακτικά, δηλαδή
στο πεδίο µάχης. 

Αποτελεί κοινή διαπίστωση στο χώρο των στρατιωτικών -και
σήµερα αυτό είναι πιο έντονο- ότι βασικά οπλικά συστήµατα και
των τριών κλάδων των Ενόπλων Δυνάµεων, είναι προσαρµο-
σµένα στις απαιτήσεις που πηγάζουν από την ανάγκη υπηρέτη-
σης νατοϊκών σχεδίων. Αυτό αφορά τόσο στο είδος όσο και στον
αριθµό οπλικών συστηµάτων που αγοράζει η Ελλάδα. 

Κυρίες και κύριοι, το θέµα αντικειµενικά συνδέεται µε τη γενική
πολιτική κατεύθυνση, µε στρατηγικές επιλογές των προηγούµε-
νων κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, αλλά
και της σηµερινής. 

Η άµυνα της χώρας συνδέεται µε το αµυντικό δόγµα που υιο-
θετεί η χώρα. Η έρευνα και η ανάπτυξη των πολεµικών βιοµηχα-
νιών συνδέεται και αυτή µε τη συνολική πολιτική της χώρας. 

Εµείς είµαστε οι πρώτοι που µιλάµε σε όλους τους τόνους για
την ανάγκη υπεράσπισης κυριαρχικών δικαιωµάτων µας, για την
υπεράσπιση των συνόρων της χώρας, όσο υπάρχουν σύνορα.
Δεν είµαστε εµείς που είπαµε ή που λέµε, όπως άλλοι, και µέσα
εδώ και έξω από εδώ, ότι µπορούν να αλλάζουν τα σύνορα, αρκεί
αυτό να γίνεται δήθεν µε κάποιο βελούδινο τρόπο. 

Έχει δει κανένας µας να αλλάζουν σύνορα χωρών χωρίς να
είναι βαµµένα µε το αίµα των λαών, χωρίς πολέµους, χωρίς στρα-
τιωτικές επιχειρήσεις, χωρίς επεµβάσεις; 

Έχουµε ριζικά αντίθετη άποψη για τη συνολική πολιτική της
χώρας και ειδικά στον τοµέα της άµυνας. Εµείς θεωρούµε ότι θα
πρέπει να έχουµε µια πολιτική που θα υπερασπίζεται τα συµφέ-
ροντα της χώρας, του λαού µας, που είναι συµφέροντα της πλει-
οψηφίας των εργαζοµένων σε αυτό εδώ τον τόπο. Εµείς µιλάµε
για µια πολιτική στον τοµέα της άµυνας τέτοια που θα υπερασπί-
ζεται ακριβώς αυτό και όχι τα συµφέροντα του ΝΑΤΟ ή της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. 

Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Εσωτερική πολιτική και εξωτε-
ρική πολιτική πάνε πακέτο. Δεν µπορεί να έχεις µια βάρβαρη αν-
τιλαϊκή πολιτική και στην εξωτερική πολιτική σου να έχεις
πολιτική ειρήνης, για παράδειγµα. Αυτό δεν συµβιβάζεται. Εκτός
κι αν εννοούµε ως ειρήνη -όπως αρκετοί πιθανόν από εσάς τη
θεωρείτε- το πιστόλι στο κρόταφο των λαών, που προετοιµάζει
έτσι κι αλλιώς νέους πολέµους, νέες επεµβάσεις, νέους τέτοιους
τυχοδιωκτικούς σχεδιασµούς. 

Γι’ αυτό λέµε ότι η Ελλάδα δεµένη στο άρµα των πολεµοκά-
πηλων ιµπεριαλιστικών οργανισµών και συµµαχιών σήµερα, συµ-
µετέχει σε επιθετικές πολεµικές ενέργειες. Και δεν συµµετέχει
επειδή υποχρεώνεται, αλλά επειδή έτσι εξυπηρετούνται και συµ-
φέροντα της κυρίαρχης τάξης. 
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Όλες οι µέχρι σήµερα κυβερνήσεις λένε ότι πρέπει να δούµε
το θέµα της άµυνας της Ελλάδας ενταγµένο στις διεθνείς υπο-
χρεώσεις. Ποιες είναι, όµως, αυτές οι διεθνείς υποχρεώσεις;
Είναι η ένταξή µας στο ΝΑΤΟ και η ένταξή µας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, η συµµετοχή σε όλους αυτούς τους σχεδιασµούς αυτών
των ιµπεριαλιστικών οργανισµών. Αυτό καταλαβαίνει ο απλός κό-
σµος που µας ακούει αυτή τη στιγµή. 

Άρα το αµυντικό δόγµα της χώρας στα εξοπλιστικά προγράµ-
µατα της χώρας καθορίζεται από αυτό. Δεν καθορίζεται από το
τι αµυντικές ανάγκες έχει η Ελλάδα ως χώρα και επιπλέον µε το
δεδοµένο ότι εδώ σε απειλεί σύµµαχος -υποτίθεται- που είµαστε
στην ίδια συµµαχία µέσα στο ΝΑΤΟ. Η απειλή, που υπάρχει και
κατά κόρον προβάλλεται εξ ανατολών, προέρχεται από µια
χώρα, η οποία συµµετέχει στο ΝΑΤΟ. 

Μιλάµε, λοιπόν, για διάφορα προγράµµατα -εξοπλιστικά, αµυν-
τικά, διαχείρισης προβληµάτων και άλλα- που και η Τουρκία και
το ίδιο το ΝΑΤΟ γνωρίζουν πολύ καλά, γνωρίζουν τα πάντα, το
τι συµβαίνει στην περιοχή, και στη χώρα και στις λεπτοµέρειές
τους. 

Ακόµη και η δοµή των Ενόπλων Δυνάµεων καθορίζεται, έως
έναν βαθµό, όπως και οι εξοπλισµοί -σε µεγαλύτερο, βέβαια,
βαθµό- από το ίδιο το ΝΑΤΟ. Γι’ αυτό µπορούµε να πούµε πάρα
πολλά παραδείγµατα, αλλά δεν µε παίρνει ο χρόνος και η ώρα
τώρα. 

Πληρώνει ο ελληνικός λαός τόσα χρήµατα για εξοπλισµούς,
που ανταποκρίνονται βασικά και κυρίως σε ό,τι συµφέρει µόνο,
σε ό,τι αφορά µόνο ανάγκες του ΝΑΤΟ. Και η ιστορία έχει δείξει
ότι τα συµφέροντα του ΝΑΤΟ ήταν και είναι αντίθετα µε τα συµ-
φέροντα της χώρας.

Τι να πρωτοθυµηθούµε; Το Κυπριακό; Τις διάφορες κρίσεις,
όπως τα Ίµια; Στις αµφισβητήσεις συνόρων το ΝΑΤΟ νίπτει τας
χείρας του. Δεν έχει πάρει ποτέ θέση ή καλύτερα, η θέση του ευ-
νοεί τα συµφέροντα των ηγετικών δυνάµεων του ΝΑΤΟ, όπως
είναι οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, η Μεγάλη Βρετανία,
άλλες περιφερειακές δυνάµεις, όπως η Τουρκία κ.λπ.. Και δεν
µας ξεγελάνε οι επιµέρους τακτικισµοί και οι αντιθέσεις, που εµ-
φανίζονται σε διάφορες φάσεις, για να ξεχαστούν µετά στο έδα-
φος των κοινών συµφερόντων τους. 

Συνεπώς έχουµε και ασήκωτα εξοπλιστικά βάρη για τον ελλη-
νικό λαό και ουσιαστική υπονόµευση της κυριαρχίας της χώρας.

Αντίστοιχα, η συµµετοχή στην Ευρωπαϊκή Ένωση και οι οδη-
γίες και οι νόµοι που ψηφίστηκαν από το ελληνικό Κοινοβούλιο,
έχουν οδηγήσει σε διάλυση ουσιαστικά της αµυντικής βιοµηχα-
νίας της χώρας. Η Ελλάδα, στην καλύτερη περίπτωση, µε την πο-
λιτική όλων των µέχρι σήµερα κυβερνήσεων, των κοµµάτων που
τάσσονται υπέρ της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µπορεί να γίνει το
πολύ-πολύ ένας µικροεργολάβος. Για να αναπτύξει εγχώρια, σο-
βαρή αµυντική βιοµηχανία, όµως, δεν µπορεί να το κάνει αυτό
χωρίς να συγκρουστεί στην πραγµατικότητα µε την ίδια την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, τους µονοπωλιακούς οµίλους, το σύστηµα που
τα στηρίζει όλα αυτά.

Εµείς έχουµε καταθέσει ολοκληρωµένη πρόταση, την οποία
κάποτε υιοθετούσαν οι πάντες -άσχετα αν και τότε ακόµα την
διαστρέβλωναν σκόπιµα, συνειδητά- για ενιαίο φορέα αµυντικής
βιοµηχανίας, αποκλειστικά δηµόσιο, ο οποίος θα µπορούσε να
αξιοποιήσει πραγµατικά τις τεράστιες δυνατότητες που έχει η
χώρα µας και σε τεχνολογία και σε τεχνογνωσία και σε επιστη-
µονικό, τεχνικό, εργατικό δυναµικό, έµπειρο, καταρτισµένο και
βεβαίως, να αντιµετωπίσει προβλήµατα της άµυνας και να επε-
κταθεί και σε άλλους τοµείς. Και όλα αυτά σήµερα έχουν απα-
ξιωθεί πλήρως. Δυστυχώς, απαξιώνονται συνεχώς. 

Πώς είναι δυνατόν µια χώρα να είναι πρώτη στον κόσµο σε εµ-
πορικό στόλο, οι εφοπλιστές να έχουν παραγγείλει πάνω από
δύο, δυόµισι, τρεις χιλιάδες καράβια τα τελευταία δέκα, δεκα-
πέντε χρόνια και να µην έχουν ένα στην Ελλάδα; Γιατί; Γιατί τα
ναυπηγεία ιδιωτικοποιήθηκαν, έκλεισαν, γιατί βρέθηκαν στη Γερ-
µανία, αλλού, γιατί ποτέ δεν υπήρξε ένας τέτοιος σχεδιασµός. 

Κακά τα ψέµατα, η ενιαία ευρωπαϊκή αγορά υπηρετεί τα στρα-
τηγικά συµφέροντα, τους στόχους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των
µονοπωλίων, του µεγάλου κεφαλαίου των κρατών-µελών της. Οι
κατευθύνσεις της στρέφονται κατά των λαών της Ευρώπης, κατά

του ελληνικού λαού, κατά του εργατικού λαϊκού κινήµατος, κατά
όλων όσων τους αµφισβητούν.

Κυρίες και κύριοι, έχοντας πλήρη συνείδηση της αρνητικής εµ-
πειρίας από τη λειτουργία και τα αποτελέσµατα τόσο εξεταστι-
κών επιτροπών όσο και ειδικών κοινοβουλευτικών επιτροπών
κατά το πρόσφατο αλλά και το πιο µακρινό παρελθόν, το ΚΚΕ θα
ψηφίσει βέβαια υπέρ της συγκρότησης της προτεινόµενης ειδι-
κής κοινοβουλευτικής επιτροπής. 

Δεν θέλουµε να υπάρχει καµµία αµφιβολία για τις πραγµατικές
προθέσεις µας. Θέλουµε να διερευνώνται διεξοδικά όλες οι υπο-
θέσεις που ενδέχεται να περιέχουν και σκοτεινές πλευρές και δη-
µιουργούν τυχόν υποψίες παράνοµων δραστηριοτήτων. Κυρίως
θέλουµε και µέσα από τη λειτουργία αυτής της ειδικής κοινοβου-
λευτικής επιτροπής -όπως και σε άλλες υποθέσεις που εξετά-
στηκαν και αφορούσαν εξοπλιστικά προγράµµατα- να αναδειχθεί
η ουσία του πολιτικού, κυρίως, προβλήµατος, των εκάστοτε επι-
λογών, που οδηγούν στα πλαίσια αυτού του σάπιου συστήµατος
και στη διαφθορά και στη διαπλοκή. 

Δυστυχώς, τα ζητήµατα αυτά δεν έχουν σταµατηµό, όσο δεν
µπαίνει το µαχαίρι βαθιά στο κόκκαλο, όσο ακολουθούνται οι
ίδιες στρατηγικές επιλογές και πολιτικές έστω από άλλους δια-
χειριστές κατά περίπτωση.

Είµαστε σίγουροι ότι όπως έχουµε ξαναδεί το έργο και επί κυ-
βερνήσεων Νέας Δηµοκρατίας και επί κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ και
επί κυβερνήσεων τώρα του ΣΥΡΙΖΑ, το ίδιο έργο και αντίστοιχες
συζητήσεις θα κάνουµε, δυστυχώς, και µε τους επόµενους και
τους µεθεπόµενους, εάν ο λαός δεν αποφασίσει να πάρει την
τύχη του στα χέρια του και να ξεκουµπιστούν πραγµατικά όλοι
όσοι υπηρετούν αυτό το σύστηµα της βαρβαρότητας, της απαν-
θρωπιάς, των αντιλαϊκών µέτρων, των πολεµικών εξοπλισµών και
των στρατιωτικών επεµβάσεων, είτε µε µνηµόνια είτε χωρίς µνη-
µόνια. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ. 
Ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Χρήστος Αντωνίου µε επιστολή

του στον Πρόεδρο της Βουλής ζητεί άδεια ολιγοήµερης απου-
σίας στο εξωτερικό από τις 30 Μαρτίου 2017 έως τις 2 Απριλίου
2017 για προσωπικούς λόγους. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Επίσης, ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνος

Τσιάρας ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από
τις 28 Μαρτίου 2017 έως τις 30 Μαρτίου 2017, διότι συνοδεύει
τον Πρόεδρο της Νέας Δηµοκρατίας στο συνέδριο του Ευρωπαϊ-
κού Λαϊκού Κόµµατος. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και έξι
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο και 2ο Δηµοτικό Σχολείο
Εχιναίων Φθιώτιδας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Εν συνεχεία, τον λόγο θα έχει ο κ. Τζαβάρας και κατόπιν ο κ.
Κεγκέρογλου. 

Παρακαλώ, τον λόγο έχει ο κ. Τζαβάρας, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας, για πέντε λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κοινός τόπος να πούµε ότι
από αυτή τη διαδικασία σήµερα δεν αναµένεται κάποιος συντα-
ρακτικός διάλογος. Δεν πρόκειται να διασταυρωθούν επιχειρή-
µατα, γιατί λίγο ή πολύ όλες οι πτέρυγες της Βουλής οδηγούν
τη διαδικασία προς την τελική, οµόφωνη -από ό,τι έχω καταλά-
βει- απόφαση σύστασης της ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής
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για τη διενέργεια της προκαταρκτικής εξέτασης. 
Ακόµα και αυτός εναντίον του οποίου στρέφεται η αίτηση,

θεωρώ ότι δεν έχει κανένα ιδιαίτερα άγχος, αν κρίνω από το πε-
ριεχόµενο του κειµένου που µας έχει διανεµηθεί, καθώς ακροθι-
γώς, χωρίς καµµία ιδιαίτερα σπουδή και επιµέλεια, αναφέρεται
σε κάποια περιθωριακά ζητήµατα, γιατί γνωρίζει, φυσικά, ποια
θα είναι η κατάληξη όλης αυτής της διαδικασίας. 

Και το µεγάλο ερώτηµα που τίθεται είναι, γιατί όλη αυτή η δια-
δικασία; Και θα µου επιτρέψετε να ασχοληθώ -µιας που δεν
υπάρχει λόγος να ασχοληθώ µε όλα αυτά τα ζητήµατα- µε ένα
κορυφαίο ζήτηµα, το οποίο το βλέπω κάθε µέρα να εµφανίζεται
όλο και πιο οξυµένο στις τάξεις των Βουλευτών και αποτελεί για
µένα κύριο ζήτηµα αντιπαράθεσης. 

Θα πρέπει να ξεκινήσουµε από µια παραδοχή. Και αυτή η πα-
ραδοχή είναι ότι σε µια φιλελεύθερη κοινωνία δεν υπάρχουν ηθι-
κές ή πολιτικές αλήθειες, αλλά ηθικές και πολιτικές επιλογές. Γι’
αυτό ακριβώς ο Χανς Κέλσεν, ένας από τους µεγαλύτερους νο-
µοµαθείς του προηγούµενου και το προ-προηγούµενου αιώνα,
είχε διατυπώσει τον ορισµό της φιλελεύθερης Κοινοβουλευτικής
Δηµοκρατίας ως το σύστηµα των διαδικαστικών κανόνων που εγ-
γυάται τον ηθικό και πολιτικό πλουραλισµό και στηρίζει την αρχή
της αξιακής ουδετερότητας του κράτους. Εκεί είναι που οποι-
αδήποτε σύγχρονη δηµοκρατία, που σέβεται τον εαυτό της, που
αποδέχεται το ιδεολογικό πρόταγµα του διαφωτισµού και κυρίως
συµµετέχει στον µεγάλο οργανισµό του Συµβουλίου της Ευρώ-
πης, θα πρέπει καθηµερινά να αποδεικνύει πόσο πολύ έχει εν-
στερνιστεί αυτήν ακριβώς την αρχή. 

Θεωρώ όµως -και θα µου το επιτρέψει ο κύριος Πρόεδρος της
Βουλής, µε όλον τον σεβασµό που έχω στο αξίωµά του- ότι χθες
στην Αµαλιάδα έγινε µια παραβίαση αυτής της αρχής της αξια-
κής ουδετερότητας, γιατί η Βουλή εµφανίζεται να παίρνει θέση
σε έναν αγώνα ο οποίος υπήρξε άγονος, ο οποίος υπήρξε κατα-
στρεπτικός, ο οποίος υπήρξε θλιβερός και ο οποίος αποτελεί µία
από τις πιο µελανές σελίδες της µεταπολεµικής µας ιστορίας. 

Εκεί, λοιπόν, ένας πραγµατικά λαµπρός αγωνιστής της παρά-
ταξής του, ένας ήρωας του κόµµατός του, µέσα από τη συγκε-
κριµένη πρωτοβουλία της Βουλής εµφανίζεται ως ήρωας της
δηµοκρατίας, δηλαδή εµφανίζεται και ως ήρωας που εκπροσω-
πεί την άλλη πλευρά, γιατί και εκεί υπάρχουν ήρωες. Και γι’ αυτό
λέω ότι σε µια δηµοκρατία που σέβεται αυτές τις αρχές και κυ-
ρίως την αρχή της αξιακής ουδετερότητας, θα έπρεπε κυρίως η
Βουλή, που αποτελεί τη θέση από την οποία όλοι µιλάµε και αγω-
νιζόµαστε για να κάνουµε καλύτερη τη δηµοκρατία µας, να έχει
αυτήν την πρόνοια. Διότι σήµερα, περισσότερο από κάθε άλλη
φορά, αυτό που διαπιστώνω είναι -και το λέω µε πολύ µεγάλη
εκτίµηση στους συναδέλφους της Πλειοψηφίας- ότι έχουµε ολί-
γον κατ’ ολίγον αποµακρυνθεί από αυτές τις αρχές και έχουµε
προσχωρήσει σε αυτό που αποτελούσε τον αντίλογο αυτής της
θεωρίας της φιλελεύθερης, του Κέλσεν, ο οποίος ειρήσθω ότι
δεν ήταν συντηρητικός, ήταν σοσιαλδηµοκράτης. 

Αυτή, λοιπόν, είναι που σήµερα µας δηµιουργεί το µεγαλύτερο
πρόβληµα, γιατί ουσιαστικά και συστηµατικά η Πλειοψηφία έχει
προσχωρήσει στις θεωρίες του πολιτειολόγου, που έγινε γνω-
στός για τις πολύ συγκεκριµένου χαρακτήρα αντιλήψεις του, του
Καρλ Σµιτ. 

Και θεωρώ, κύριοι συνάδελφοι, ότι και σήµερα αυτό που κά-
νετε δεν είναι τίποτα άλλο από το να προσπαθείτε να ενισχύσετε
αυτό που σας ενώνει. Και πρωταρχικά αυτό που σας ενώνει δεν
είναι τα αισθήµατα φιλίας και αλληλεγγύης προς την κοινωνία,
δεν είναι η προσπάθειά σας να προσφέρετε στην υπόθεση της
καταπολέµησης της διαφθοράς και της καθιέρωσης της διαφά-
νειας, αλλά να ενωθείτε απέναντι σε έναν κοινό εχθρό. Διότι αυτή
είναι η λογική της αλληλεγγύης που αναπτύσσετε µε πρωταρχικό
σηµείο την ενωµένη δυνατότητα απέναντι στην απαγγελία και
στην καταγγελία της ύπαρξης ενός εχθρού, καθώς και στην ορ-
γάνωση ενός σχεδίου για την έναρξη του αγώνα για την εξόν-
τωσή του. 

Αυτά, αν τα πάρουµε µε τη σειρά, είναι µια σειρά από περιστα-
τικά, µια σειρά από επικοινωνιακές πράξεις που αρχίζουν από
τότε που ο Πρωθυπουργός στην πολύ συγκεκριµένη και περι-
θρύλητη, πια, οµιλία του στο Αιγάλεω έλεγε, «Ή θα τους τελει-

ώσουµε ή θα µας τελειώσουν». 
Αυτό κάνατε κι εχθές, αυτό κάνετε και σήµερα, γιατί σκοπός

σας είναι να δηµιουργήσετε την εντύπωση στην κοινωνία ότι
εσείς είσαστε µια περιεκτική ένωση Βουλευτών, πολιτών, µελών
ενός κόµµατος που απέναντί του έχει έναν εχθρό, έναν εχθρό
που είναι ταυτόσηµος µε τη διαφθορά, έναν εχθρό που είναι ταυ-
τόσηµος µε τα συµφέροντα των δανειστών και των εχθρών της
Ελλάδας. Δεν περνάει, όµως, αυτό.

Και καταλήγοντας, θα ήθελα να φέρω στη µνήµη µας αυτές
τις πολύ όµορφες κουβέντες, τις λέξεις που χρησιµοποίησε ο
Γιώργος Σεφέρης όταν, ενώ ετοιµαζόταν να µπει στο πλοίο για
να επιστρέψει στην Ελλάδα τον Οκτώβριο του 1944 από ένα
µικρό λιµάνι δίπλα στο Σαλέρνο, το Cava dei Tirreni -αν δεν κάνω
λάθος, έτσι λεγόταν- έγραψε το γνωστό ποίηµα: «Ο τελευταίος
σταθµός». Εκεί, λοιπόν, υπάρχουν δυο στίχοι. Ο ένας είναι: «Και-
ρός του σπείρειν, καιρός του θερίζειν». Σπέρνετε, λοιπόν, εδώ
και δυόµισι χρόνια, αλλά προσέξτε γιατί υπάρχει και ο καιρός του
θερίζειν και τότε θα δείτε η κοινωνία πώς αντιδρά. 

Και τον δεύτερο στίχο θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, να τον αφιε-
ρώσω σε εσάς: «Οι ήρωες προχωρούν πάντα στα σκοτεινά».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Ο κ. Κεγκέρογλου Βουλευτής της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-

ξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ έχει τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η

απαξίωση της Μεταπολίτευσης, της καλύτερης περιόδου της
σύγχρονης ιστορίας της Ελλάδας, προωθείται από πολλά κέντρα
συµφερόντων στον τόπο µας που θέλουν να γράψουν την ιστο-
ρία κατά το δοκούν. Όµως, δυστυχώς, βρίσκει πολλούς ανταπο-
κριτές και τυφλούς αναµεταδότες και σε αυτή τη Βουλή. 

Καλά, η Χρυσή Αυγή έχει τους λόγους της που καταγγέλλει τη
Μεταπολίτευση. Θέλει να εκθειάσει την προηγούµενη από αυτήν
περίοδο, τις δυο δικτατορίες, τα επτά βασιλικά και στρατιωτικά
πραξικοπήµατα, τον καταστροφικό εµφύλιο, τα πάθη και το δι-
χασµό που αυτός έφερε και που φαίνεται κάποιοι επιδιώκουν να
αναβιώσουν και στη σύγχρονη εποχή. Ελπίζω να αποτύχουν. 

Οι υπόλοιποι, όµως, τι λόγο έχουν; Γιατί απαξιώνουν τις καλύ-
τερες µέρες -και ιδιαίτερα η Κυβέρνηση σήµερα που έχει την ευ-
θύνη της πολιτικής κατάστασης στην Ελλάδα- χάρη
µικροκοµµατικών σκοπιµοτήτων; Διαπράττει τεράστιο πολιτικό
σφάλµα στρατηγικής σηµασίας.

Ας δούµε, όµως, που ήταν στη Μεταπολίτευση όλοι όσοι µι-
λάνε µε τέτοια απαξίωση σήµερα. Και δεν εννοώ τώρα αυτούς
που ήταν στις παρυφές της εξουσίας και άλλων θεσµών, γνωστοί
και µη εξαιρετέοι -δεν είναι της ώρας- ούτε αυτούς που εφάπτον-
ταν στην κρατικίστικη οικονοµική δραστηριότητα. Δεν είναι ούτε
αυτό της ώρας. Αυτό που είναι, όµως, της ώρας είναι να δούµε,
παραδείγµατος χάριν, για το άρθρο 86, που πολύ µιλήσανε σή-
µερα από όλες τις πτέρυγες και την αναθεώρησή του, τον νόµο
«περί ευθύνης Υπουργών» που είναι βάσει του άρθρου 86.

Τι λέτε; Το 2003 γιατί ψηφίστηκε από όλες τις πτέρυγες της
Βουλής, και το Συνασπισµό και τη Νέα Δηµοκρατία και το ΚΚΕ,
αν δεν απατώµαι; Γιατί ήταν καλύτερη διάταξη από την προηγού-
µενη. Αυτό το εξηγώ εγώ εκ των υστέρων, που δεν ήµουν. Δεν
είναι η άριστη. Έπρεπε να αναθεωρηθεί. Βεβαίως! 

Όταν ήρθε η ώρα, όµως, της αναθεώρησης, Νέα Δηµοκρατία
και Συνασπισµός συνέπραξαν ούτως ώστε να ακυρωθεί η ανα-
θεώρηση εκείνη του Συντάγµατος, µε µόνη συµφωνία την ανα-
θεώρηση της διάταξης που αφορούσε το ασυµβίβαστο των
Βουλευτών. 

Άρα, ας µην χύνουν δάκρυα σήµερα, αυτοί που ήταν µέτοχοι
στο να µην αναθεωρηθεί αυτή η διάταξη το 2008.

Σήµερα η Ελλάδα βιώνει ευρωπαϊκά γεγονότα που ανατρέ-
πουν και αναταράσσουν τη σταθερότητα. Είναι, όµως, χωρίς σχέ-
διο και χωρίς εθνική στρατηγική.

Η Κυβέρνηση αντί να επιδιώξει τη σταθερότητα, συσφίγγοντας
ακόµη περισσότερο τις σχέσεις µε τους Ευρωπαίους και τους
ευρωπαϊκούς θεσµούς, ακολουθεί τον τακτικισµό της εβδοµάδας
και της ηµέρας. Μόνη στρατηγική είναι ο αυτοσκοπός της εξου-
σίας. και αυτό, δυστυχώς, αποβαίνει εις βάρος της χώρας.
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Το µόνο που φαίνεται ότι προσπαθεί να πετύχει η Κυβέρνηση,
είναι όλα αυτά τα οποία υπογράφει και αποδέχεται, να ισχύσουν
µετά το 2018 και το 2019 και, βεβαίως, να παρουσιαστούν την
κατάλληλη ώρα, µέσα σ’ ένα κλίµα όπου θα τύχουν αποδοχής
όχι µόνο τους εκατόν πενήντα τρεις, που θεωρώ εγώ προσωπικά
ότι είναι πρόθυµοι να υπογράψουν οτιδήποτε έλθει -δεν υπάρχει
θέµα γι’ αυτούς- αλλά κυρίως για τους πολίτες, για τον λαό. Θα
πουν: «Μα, δεν µπορούσαµε να κάνουµε κάτι. Διαπραγµατευτή-
καµε. Ζοριστήκαµε. Μας είδατε. Χάσαµε τόσο χρόνο, δεν ακού-
σαµε τη Νέα Δηµοκρατία, ενδεχοµένως και το ΠΑΣΟΚ, που µας
έλεγε να υπογράψουµε όπως-όπως. Τώρα, όµως, να πέσουµε
στον γκρεµό;» Αυτό είναι το σενάριο. 

Και την ίδια ώρα αποδέχεται τα πάντα και όπως σας είπα, δυ-
στυχώς, δεσµεύει την Ελλάδα για πολλά-πολλά χρόνια. 

Να αναπαράξουµε τώρα το τι έλεγε ο κ. Τσίπρας και όλοι του
ΣΥΡΙΖΑ για τη ΔΕΗ και την ενέργεια και τι υπογράφουν τώρα;
Πάρτε έναν καθρέφτη, διαβάστε τα στον καθρέφτη να δείτε πως
σας ταιριάζουν σήµερα. Και διαβάστε και τον έναν λόγο και τον
άλλον. Τότε θα δείτε ποιος είναι ο πολιτικός εξευτελισµός, τον
οποίον έχετε υποστεί. Αυτό είναι ένα θέµα, όµως, το οποίο θα το
συζητήσουµε σε επόµενο διάστηµα.

Προσπαθείτε να αποπροσανατολίσετε µε τις εξεταστικές, να
αλλάξετε τη συζήτηση της δηµόσιας ατζέντας και να φέρετε θέ-
µατα που απασχολούν τον λαό. Όµως, η φάµπρικα των εξετα-
στικών –σήµερα µιλάµε, βέβαια, για προανακριτική- όταν δεν
έχουν σκοπό τη διαφάνεια και τη δικαιοσύνη, αλλά µικροκοµµα-
τικές σκοπιµότητες, ενίοτε δεν καταλήγουν όπως τις σχεδιάζει ο
σχεδιαστής, σε κλειστά, µάλιστα, κυβερνητικά δωµάτια.

Ήδη έχουµε την πρώτη γεύση από την εξεταστική για τη χρη-
µατοδότηση των κοµµάτων και των ΜΜΕ, όπου ο ΣΥΡΙΖΑ προ-
σήλθε ως κατήγορος και έφυγε ως κατηγορούµενος, εξήλθε ως
κατηγορούµενος.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ναι. Αυτό λέει και η Δικαιοσύνη! 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ήρθε και η δικογραφία για τα

τεκταινόµενα στο ΚΕΕΛΠΝΟ, για τις εξωθεσµικές παρεµβάσεις,
τις λαθροχειρίες, δηλαδή, του κ. Πολάκη. Και θα συνεχιστεί η συ-
ζήτηση και, βέβαια, µε την ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή που
εξήγγειλε ο Πρωθυπουργός. Προσέξτε, δεν θα συζητηθεί µόνο
η περίοδος 2012-2014 που σκοπεύετε. Θα συζητηθεί και το 2004-
2009 για να δούµε πώς εκτροχιάστηκε η φαρµακευτική δαπάνη
και όλα όσα έγιναν. Θα συζητηθεί και η περίοδος 2010-2012 του
νοικοκυρέµατος και της δίκαιης µεταρρύθµισης που έφερε απο-
τελέσµατα. Και, βεβαίως, θα συζητηθεί η περίοδος του 2015, που
για έναν χρόνο δεν τιµολογήσατε φάρµακα και συνέχισε να πλη-
ρώνει ο λαός µε τις ακριβότερες προηγούµενες τιµές, γιατί εί-
χατε -λέει- δουλειά στη διαπραγµάτευση. Όλοι µαζί πήγαιναν.
Έπαιρναν και τον Υπουργό Υγείας στη διαπραγµάτευση. Αυτά
είναι!

(Χειροκροτήµατα)
Ακούστε, κύριοι. Εµείς είπαµε «ναι» για λόγους αρχής στην ει-

δική κοινοβουλευτική επιτροπή, για να λάµψει, πραγµατικά, η
αλήθεια. Ταυτόχρονα, επισηµαίνουµε ότι µέσα απ’ αυτήν τη δια-
δικασία η Κυβέρνηση επιχειρεί αυτά τα οποία προανέφερα.

Σε καµµιά περίπτωση δεν συµφωνούµε σε µια περίοδο που η
χώρα έχει ανάγκη από εθνική συνεννόηση, από διαµόρφωση
εθνικής στρατηγικής, από τη διαµόρφωση εθνικής γραµµής για
να βγει από τα δύσκολα, να εκτρέπεται η πολιτική δραστηριό-
τητα. Αυτό δεν είναι µέσα στις πολιτικές µας επιδιώξεις. Θα το
χρεωθεί η Κυβέρνηση, διότι θα συµβάλλει και αυτό τούτη την
ώρα στο να προχωρήσουν τα πράγµατα, µε έναν στρεβλό τρόπο.

Προσέξτε, ανοίγετε τον λάκκο άλλων µέσα από σχεδιασµούς
σκοτεινών δωµατίων, αλλά συνήθως πέφτουν µέσα αυτοί που
σχεδιάζουν µ’ αυτόν τον τρόπο.

Κλείνω υπενθυµίζοντας δύο πράγµατα, επειδή ακούσαµε
πολλά µαθήµατα από συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ: Έβαλαν την
υπογραφή τους σε κείµενα -επειδή µας εγκαλούν εµάς- όπου το
ένα κείµενο λέει ότι ο κ. Γεωργίου, ο οποίος ανέλαβε στην ΕΛ-
ΣΤΑΤ τον Σεπτέµβριο του 2010, ευθύνεται για τα του 2009 και το
«µαγείρεµα» των στοιχείων που έγιναν πριν. Αυτός που ανέλαβε
µετά! Και η δεύτερη υπογραφή αφορά στο ότι ο λογαριασµός
των 1,3 δισεκατοµµυρίων που είναι του 2000 σχετίζεται µε αγο-

ρές που έγιναν το 2002, 2003 κλπ. 
Τουλάχιστον να υπάρχει µια συνέπεια σε αυτά που υπογρά-

φετε, να µην έχουν λογικά άλµατα. Διότι προσπαθείτε να τρελά-
νετε εµάς, αλλά θα τρελαθείτε εσείς.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Πρόεδρε,

έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Ζητάω την

κατανόηση του Προεδρείου και των συναδέλφων, διότι το από-
γευµα θα προεδρεύσω και άρα δεν θα είχα δικαίωµα να µιλήσω
επί του θέµατος από τη θέση του Βουλευτή. Όµως, επειδή υπήρ-
ξαν οι αναφορές που αφορούσαν στη δική µου απόφαση επί της
ουσίας και εν ονόµατι της Βουλής για τη χθεσινή εκδήλωση που
έγινε, θεωρώ υποχρέωσή µου να µην σιωπήσω. 

Θέλω να εκφράσω µια αρνητική έκπληξη σε τέσσερα ζητή-
µατα: Εδώ και ενάµιση µήνα που έχει συζητηθεί δηµόσια αυτό
το ζήτηµα -διότι κάναµε µια εργώδη προσπάθεια µετά από την
οµόφωνη απόφαση του Δήµου Ήλιδος, η οποία µας καλούσε να
συνδράµουµε µετά από είκοσι χρόνια για να γίνει πραγµατικό-
τητα η εκτέλεση των εργασιών για την έκθεση- είχαν εκφραστεί
δηµοσίως από δύο έγκριτες εφηµερίδες και από επώνυµους σχο-
λιογράφους, από την «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» και την «ΕΣΤΙΑ» και
ύστερα από άλλα περιθωριακά έντυπα της άκρας Δεξιάς, αντιρ-
ρήσεις και ενστάσεις στο κατά πόσο η Βουλή θα έπρεπε να συµ-
µετάσχει στην απόδοση τιµής και στην ενίσχυση αυτής της
προσπάθειας. 

Από καµµία άλλη πλευρά, ούτε από δηµιοσιολογούντες ούτε
από πολιτικά πρόσωπα ούτε από πολιτικά κόµµατα, δεν είχε εκ-
φραστεί οτιδήποτε δηµόσια. Και αυτό το θεωρούσα -και το
θεωρώ ακόµη- σαν ένα ενδεικτικό στοιχείο µιας δηµοκρατικής
ωρίµανσης εν έτει 2017 για το πώς βλέπουµε την ιστορία, που
προφανώς δεν τη βλέπουµε όλοι µε τα ίδια µάτια, που προφανώς
δεν βλέπουµε όλοι τις ίδιες διαδροµές, αλλά που προφανώς είναι
ενιαία η ιστορία αυτού του λαού για το πώς έχουµε φτάσει εδώ
µέχρι τώρα. 

Εκφράζω, λοιπόν, την έκπληξή µου, γιατί τώρα και αφού
έκλεισε αυτός ο κύκλος, ετέθη αυτό το ζήτηµα προηγουµένως
µε τις δύο οµιλίες κυρίως των εγκρίτων συναδέλφων της Νέας
Δηµοκρατίας. Γιατί δεν λαµβάνω καθόλου υπ’ όψιν µου τις εµ-
φυλιοπολεµικές οµιλίες από την πτέρυγα των άλλων κυρίων, οι
οποίοι προφανώς βρήκαν και τα λένε. Πραγµατικά, µένω έκπλη-
κτος. 

Επίσης, µένω έκπληκτος –και αυτό είναι το δεύτερο ζήτηµα-
από το ότι υπάρχει µια συνηγορία για µια εκτέλεση, η οποία έγινε
κάτω από τη δηµόσια, διεθνή, παγκόσµια κατακραυγή των πλέον
επιφανών διανοουµένων και πολιτικών εκείνης της περιόδου.
Αυτό δεν ήταν τυχαίο και δεν είναι ανάγκη σήµερα να το πούµε
ακριβώς. Έλεγαν οι ίδιοι µε τις υπογραφές τους τον λόγο για τον
οποίο είχαν ενώσει τότε τις φωνές τους για να µην γίνει αυτή η
εκτέλεση του Νίκου Μπελογιάννη και των τριών άλλων, του Κα-
λούµενου, του Αργυριάδη και του Μπάτση. Υπήρχαν λόγοι, για
τους οποίους είχαν δηµόσια και διεθνώς αναφερθεί.

Το τρίτο ζήτηµα για το οποίο εκφράζω την έκπληξή µου είναι
γιατί είµαι σίγουρος ότι οι έγκριτοι συνάδελφοι γνωρίζουν πως
η εκτέλεση των τεσσάρων, παρά την τότε µεγάλη αµφιταλάν-
τευση που υπήρχε στο κράτος και στην Κυβέρνηση, έγινε Κυ-
ριακή στις 04.10’ το πρωί, πράγµα που απαγορεύεται αξιακά -οι
Γερµανοί ποτέ δεν το έκαναν και Κυριακή και πριν την ανατολή
του ηλίου-, ακριβώς επειδή την επόµενη ηµέρα είχε συγκληθεί,
µέσα στην τεράστια πολιτική σύγκρουση που γινόταν από την
πίεση των Αµερικάνων του Παλατιού, η ειδική επιτροπή χαρίτων
για να δώσει χάρη. 

Και έγινε από την επενέργεια και µέσα από µια εργώδη προ-
σπάθεια των µηχανισµών του παρακράτους και του κράτους για
να γίνουν οι εκτελέσεις. Και αν δείτε και τον Τύπο της επόµενης
και των επόµενων ηµερών, θα διαπιστώσετε ότι υπήρξε ένα κο-
ρυφαίο ζήτηµα πολιτικής σύγκρουσης, όπου και µέσα στις τότε
δυνάµεις, στις απόψεις –ας το πούµε- στους «νικητές» του Εµ-
φυλίου –βάλτε το µέσα σε όσα εισαγωγικά θέλετε- ή οτιδήποτε
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άλλο υπήρχαν σφοδρές αντιρρήσεις µέχρι και το επίπεδο του
Πρωθυπουργού για αυτήν την ενέργεια.

Και η τελευταία µου έκπληξη έχει σχέση µε αυτό που ζήσαµε
χθες στην Αµαλιάδα, όπου από πουθενά –και είµαι ευτυχής γι’
αυτό, διότι δείχνει µια µεγάλη ωριµότητα του λαού µας, που τον
γνωρίζει και ο Βουλευτής κ. Τζαβάρας που είναι από τον Πύργο-
από τον Δήµο, την Περιφέρεια και τους εκατοντάδες –για να µην
πω χιλιάδες- ανθρώπους που επί δυόµισι ώρες ήταν στην Αµα-
λιάδα, πέρα από τους «στρατευµένους» -ας πούµε- του ΚΚΕ ή
του ΣΥΡΙΖΑ και τα λοιπά, όχι µόνο δεν υπήρξε µία ένσταση να
υποδηλωθεί µε οποιονδήποτε τρόπο και στον τοπικό Τύπο, αλλά
ο κόσµος είχε αντιληφθεί πλήρως την πολύ µεγάλη σηµασία που
είχε και έχει για τη σηµερινή Δηµοκρατία, για τη σηµερινή Βουλή
το να τιµά τον Νίκο Μπελογιάννη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Πρόεδρε,
δεν είχα σκοπό να µιλήσω –και το αντιλαµβάνεστε- αλλά µετά
από αυτά που είπατε, θα πω και εγώ ότι προσωπικά είχα εντυ-
πωσιαστεί όταν πρωτοπήγα στην Ισπανία και είδα ότι ο νικητής
του Εµφυλίου Πολέµου εκεί, ο Στρατηγός Φράνκο, ο δικτάτορας
δηλαδή, ετίµησε τους νεκρούς του Εµφυλίου Πολέµου µαζί µε
τους νεκρούς της παρατάξεώς του και µέχρι σήµερα δεν ακούνε
στη Βουλή της Ισπανίας να υβρίζουν οι µεν τους δε. Εµείς εδώ
ακόµα -δυστυχώς ορισµένοι- υβρίζουµε τους νεκρούς. Αυτό είναι
πραγµατικά απαράδεκτο και εγώ πιστεύω προσωπικά ότι η χθε-
σινή ενέργειά σας ως Προέδρου και εκπροσωπώντας τη Βουλή
ήταν πάρα πολύ σωστή εις τη µνήµη του Μπελογιάννη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε Τζα-
βάρα, έχετε τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Με πολύ σεβασµό στα όσα
άκουσα από τον Πρόεδρο της Βουλής και από εσάς, κύριε Πρό-
εδρε, εγώ επιχειρηµατολόγησα και θεµελίωσα αυτό που είπα σε
µια γενική αρχή, την οποία κανένας δεν µπορεί να µην υιοθετεί
και να είναι Βουλευτής σε αυτό το Κοινοβούλιο. 

Όµως, εδώ γίνεται µια σκόπιµη σύγχυση, σύµπτυξη –θα έλεγα-
δύο διαφορετικών παραδειγµάτων, τα οποία συνυπάρχουν στο
ίδιο ιστορικό πρόσωπο.

Πράγµατι, ο Νίκος Μπελογιάννης ως κατάδικος σε θάνατο από
ένα δικαστήριο που ήταν στρατοδικείο και που πράγµατι, µέσα
από την απόφασή του, ένα κράτος εκτάκτων καταστάσεων και
συνθηκών έδειξε µια σκληρότητα που παραβιάζει ανθρώπινα δι-
καιώµατα, είναι αναµφίβολα κάτι που δικαιολογηµένα συνήγειρε
όλους τους διανοούµενους, τους πολιτικούς. Ο Ντε Γκωλ ήταν
αυτός που είπε «όχι» στην εκτέλεση, αλλά και ο Νίκος Πλαστή-
ρας είπε «όχι, δεν θα εκτελεστούν». 

Το παρακράτος, όµως, ήταν αυτό –και συµφωνώ- που οδήγησε
σε αυτό το αποτέλεσµα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Αυτό είναι το ουδέτερο…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αφήστε, κύριοι! 
Άλλο, λοιπόν, είναι αυτό το ζήτηµα και άλλο το ζήτηµα της

συµµετοχής ως ήρωος του κόµµατός του και της παρατάξεώς
του από µια συγκεκριµένη πλευρά στον Εµφύλιο Πόλεµο. 

Και ο Εµφύλιος Πόλεµος στην Ελλάδα, κύριε Πρόεδρε, δεν
έχει τη γοητεία –αν θέλετε- του ισπανικού Εµφυλίου Πολέµου
ούτε έχει αφήσει και το αποτύπωµα που άφησε ο ισπανικός Εµ-
φύλιος Πόλεµος. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτός εδώ ο Πόλεµος ήταν ένας πόλεµος, όπου η µια πλευρά

αγωνιζόταν –δεν ξέρω πώς ακούστηκε χθες- για ένα συγκεκρι-
µένο σχέδιο και η άλλη πλευρά αγωνιζόταν για να µη γίνει Λαϊκή
Δηµοκρατία η Ελλάδα. Δεν µπορώ να αντιληφθώ, λοιπόν, ποιος
από τους δύο δικαιώθηκε. Είπα και το ξαναλέω: Δεν ξέρω τι θα
έκανε ο Νίκος Μπελογιάννης ζώντας µέχρι αυτήν την εποχή. 

Δεν θέλω, κύριε Πρόεδρε, κύριε Βούτση, να αναφερθώ σε
αυτά που είχε πει ο αείµνηστος Λεωνίδας Κύρκος σε µια συνέν-
τευξή του στην «Καθηµερινή». Απ’ όλες τις πλευρές λοιπόν υπάρ-
χουν ήρωες, απ’ όλες τις πλευρές υπήρξαν και κακοποιοί, απ’
όλες τις πλευρές υπήρξαν –και εδώ τελειώνω- περιπτώσεις για

τις οποίες δεν µπορεί η σηµερινή Βουλή και η σηµερινή δηµο-
κρατία να θεωρεί ότι αυτή η µελανή σελίδα της ιστορία της Ελ-
λάδας, του Εµφυλίου Πολέµου, µπορεί να αποτελέσει στοιχείο
της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς, ώστε να διατηρείται στη
µνήµη των επόµενων γενεών, µέσα σε ένα µουσείο εµφυλίου πο-
λέµου. Αυτό είχα να πω και τίποτε άλλο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, έχετε τον

λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Δεν σας απασχολώ συχνά. 
Με συγχωρείτε, αλλά κατ’ αρχάς θεωρώ απαράδεκτο ότι σή-

µερα, µε µία ηµερήσια διάταξη συγκεκριµένη, και µε αυτό το
θέµα που υπάρχει, µπερδεύεται από διάφορες πλευρές και µε
διάφορες σκοπιµότητες η υπόθεση «Νίκος Μπελογιάννης». Για
να µην πω «δυο όνοι σε ξένο αχυρώνα τσακώνονται»!

Ακούστηκαν εδώ φοβερά πράγµατα.
Δεν έχω καµµία αµφιβολία ότι σε αυτόν τον χώρο, σε αυτό το

Κοινοβούλιο –όχι το συγκεκριµένο, γενικά στο Κοινοβούλιο-
αυτές οι απόψεις που ακούγονται είναι πολύ φυσιολογικές. Ούτε
περιµένω ποτέ να δικαιωθεί µέσα σε αυτό το Κοινοβούλιο ο αγώ-
νας του ΕΑΜ, του ΕΛΑΣ, της ΕΠΟΝ, του Δηµοκρατικού Στρατού
Ελλάδας. Δεν το περιµένω αυτό ποτέ ούτε ήταν και στην πρό-
θεσή µας! 

Αυτό το Κοινοβούλιο -το αστικό κοινοβούλιο που λέµε εµείς-
το µόνο που µπορεί –και ανεξαρτήτως σύνθεσης- είναι να επι-
βραβεύσει το µαστίγιο και το καρότο απέναντι στον λαό. Πότε
θα είναι το καρότο και πότε θα είναι το µαστίγιο. Δεν περιµέ-
νουµε καµµία επιβράβευση από αυτό το Κοινοβούλιο. Ούτε ο
Μπελογιάννης έδωσε τη ζωή του για να ζούµε σε ένα τέτοιου
τύπου Κοινοβούλιο, όπως υπάρχει και σε όλη την Ευρώπη. Ξέ-
ρετε τις απόψεις µας. 

Τουλάχιστον, όµως, εµείς, ξέροντας ποιο είναι αυτό το Κοινο-
βούλιο, σεβόµαστε και ορισµένα πράγµατα. Εδώ ακούστηκαν
τροµερά πράγµατα και αντιιστορικά. Τι θέλετε τώρα να κάνω
ιστορία, αν θα µπορούσε ή όχι να αποτραπεί η εκτέλεση του
Μπελογιάννη και γιατί δεν αποτράπηκε; Δεν θα σταθώ σε αυτά.

Έλεος, κύριοι! Υπάρχουν αρχεία, υπάρχουν ιστορίες. Ναι, ιδε-
ολογικές διαφορές υπάρχουν. Ναι, είµαστε σε δύο αντίπαλα
στρατόπεδα ασυµφιλίωτα –όχι µόνο µε τη Νέα Δηµοκρατία και
µε άλλους-, αλλά, κοιτάξτε να δείτε, δεν έχει κανένας δικαίωµα
–ούτε εγώ που µιλάω αυτήν τη στιγµή- να πει τι θα έκανε ο Μπε-
λογιάννης σήµερα. Το δικαίωµα, όµως, που έχει το ΚΚΕ είναι να
πει αυτά που είπε ο Δηµήτρης Κουτσούµπας χθες στην Αµα-
λιάδα. Αυτό το δικαίωµα το έχουµε. Δεν έχω κανένα δικαίωµα να
πω τι θα έκανε σήµερα ο Μπελογιάννης, τα παιδιά του, τα εγγό-
νια του και τα δισέγγονα. Για κανέναν δεν µπορώ να το πω!

Εδώ έγιναν προεκτάσεις φοβερές. Τελειώστε µε τις προεκτά-
σεις. Το 1952 τέλειωσε ο Μπελογιάννης. Το ΚΚΕ, όµως, υπάρχει.
Ο καθένας έχει δικαίωµα να µιλά για τον Μπελογιάννη. Δεν µο-
νοπωλούµε τίποτε. Δεν µπορούµε, όµως, να ανεχθούµε την υπο-
κρισία, την καπηλεία και το µίσος. Το µίσος το εξηγούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Τζαβάρα,
εκείνο που είπα εγώ -και απευθύνοµαι σε εσάς γιατί απευθυνθή-
κατε σε εµένα- ήταν ότι σε κάθε εµφύλιο πόλεµο –και ανέφερα
το παράδειγµα του Φράνκο- πρώτοι οι νικητές τιµούν τους νε-
κρούς του άλλου στρατοπέδου και απαιτούν µετά ή ζητούν και
από το άλλο στρατόπεδο να πράξει το ίδιο. Εµείς εδώ δεν το
έχουµε καταφέρει ακόµα. Αυτό δυστυχώς είναι το πρόβληµά
µας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Γιατί κάποιοι έχουν συµφέρον…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Προχωρούµε µε

τον κ. Λαζαρίδη, Βουλευτή των Ανεξαρτήτων Ελλήνων.
Κύριε Λαζαρίδη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα µε πάρα πολύ ενδιαφέρον όλους τους συναδέλφους,

γιατί είναι πάρα πολύ ενδιαφέρουσα σήµερα η συζήτηση, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι. Και άκουσα µε πολύ µεγάλη έκπληξη τον
συνάδελφο εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ ή της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης, µε το σύγχρονο όνοµα, να αναφέρεται στην περίοδο
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Σηµίτη ως τη λαµπρότερη περίοδο της Μεταπολίτευσης. 
Και πράγµατι εξεπλάγην και λέω να θυµηθούµε ορισµένα

πράγµατα, γιατί πραγµατικά εκείνη την περίοδο ήταν που ξεκί-
νησε η οικονοµική καταστροφή της χώρας και ακριβώς σε εκείνη
την περίοδο στηρίζεται αυτή η κατάσταση, αυτή η βαθιά κρίση
την οποία βιώνουµε, που αντίστοιχό της δεν υπάρχει στην παγ-
κόσµια οικονοµία. Οκτώ χρόνια κρίση! 

Τι να θυµηθεί κανείς από εκείνη την περίοδο την οποία χαρα-
κτήρισε λαµπρή ο συνάδελφος; Το γεγονός ότι οι βιοµηχανίες
από τη Μακεδονία επιδοτούνταν για να µετακοµίσουν στη Βουλ-
γαρία; Διότι εκείνη την περίοδο ξεκίνησε η µετακόµιση των βιο-
µηχανιών και των βιοτεχνιών στη Βουλγαρία, τα Σκόπια κλπ. Τις
επιδοτούσε η Κυβέρνηση Σηµίτη για να µεταφέρονται εκεί; Να
θυµηθούµε το ξήλωµα των αµπελιών; Να θυµηθούµε την κατάρ-
γηση της καλλιέργειας καπνού; Τι να θυµηθούµε; 

Αυτό για το οποίο κατηγορούσαν αρκετοί συνάδελφοι, όταν
ξεκίνησε η κρίση κι έλεγαν για την Ελλάδα ότι δεν παράγουµε τί-
ποτα και ότι όλα τα εισάγουµε, δεν έφταιγαν οι πολίτες, δεν
έφταιγαν οι Έλληνες, δεν έφταιγε ο εµπορικός κόσµος. Έφταιγε
η περίοδος ακριβώς αυτή κατά την οποία αποδιοργανώθηκε εν-
τελώς όλη η παραγωγική µηχανή της χώρας.

Και να θυµηθούµε, επίσης, και την καταστροφή, τη µεγάλη
απάτη του χρηµατιστηρίου, όταν είχαµε τη µεγαλύτερη µετατό-
πιση πλούτου από τα χέρια των πολιτών, επειδή υπήρχε και µια
«αβάντα», να το πούµε έτσι, από την πλευρά της τότε κυβερνή-
σεως. Και κανείς µας δεν ξεχνά το γεγονός ότι έβγαιναν και δή-
λωναν οι τότε Υπουργοί, και ακόµα και ο τότε Πρωθυπουργός ο
Σηµίτης, ότι ο στόχος είναι οι επτά χιλιάδες µονάδες στο χρηµα-
τιστήριο. Και απελευθέρωσαν τότε και τον δανεισµό. Δηλαδή,
µπορούσαν πλέον οι πολίτες ελεύθερα να παίρνουν δάνεια για
να παίξουν στο χρηµατιστήριο. Και αυτή η περίοδος χαρακτηρί-
ζεται ως λαµπρά περίοδος; Αν είναι δυνατόν, κύριοι συνάδελφοι! 

Και να µην ξεχνάµε και την είσοδο στο ευρώ, µε το κόλπο τότε
µε τα swap κλπ., τα οποία, βέβαια, όλα «έσκασαν» στην επόµενη
κυβέρνηση, στην Κυβέρνηση Καραµανλή 2004-2009.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κόσµος, αλλά και το κοινό
περί δικαίου αίσθηµα, ζητούν να χυθεί άπλετο φως, γιατί όλοι
αυτοί οι εξοπλισµοί που σαν αρχή έχουν αυτή την περίοδο την
οποία χαρακτήρισε ο συνάδελφος λαµπρή, από όπου και αν τους
πιάσουµε, πραγµατικά «µουντζουρώνουν». 

Να ξεκινήσουµε από τα ελικόπτερα τα NH-90, τα οποία τα πλη-
ρώσαµε 670 εκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή 370 εκατοµµύρια περισ-
σότερα από όσα πλήρωσε η Φινλανδία; 

Εδώ τώρα θυµήθηκα και κάτι άλλο που είπε ένας συνάδελφος
από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ο οποίος µίλησε για επιχει-
ρησιακή ετοιµότητα. Όταν χρειάστηκαν αυτά τα ελικόπτερα να
επιχειρήσουν, αν θυµάστε, κύριοι συνάδελφοι, το ναυάγιο στην
Αδριατική µε το ferry boat που κάνει το δροµολόγιο Ελλάδα-Ιτα-
λία, ήταν σε επιχειρησιακή ετοιµότητα το 10%. Δηλαδή από τα
δέκα ελικόπτερα τα οποία ήταν έτοιµα, σηκώθηκαν τα δύο από
την Αθήνα και το ένα, µόλις έφτασε στην Ηγουµενίτσα, καθηλώ-
θηκε στη Ηγουµενίτσα.

Αυτά ήταν τα ελικόπτερα τα οποία προµηθεύτηκε η τότε κυ-
βέρνηση χωρίς να εξασφαλίσει καµµία τεχνική υποστήριξη και
χωρίς να εξασφαλίσει εγγυήσεις. Και µάλιστα, δεκατέσσερα χρό-
νια µετά την υπογραφή, από τα είκοσι ελικόπτερα που παραγγεί-
λαµε έχουµε παραλάβει µόνο τα δώδεκα. Τα υπόλοιπα ακόµα δεν
µας τα παρέδωσαν. Δεν υπάρχει ρήτρα, δεν συµφώνησε η τότε
λαµπρή κυβέρνηση. Καµµία ρήτρα απολύτως.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω. Την ανοχή σας για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Το τραγικό ξέρετε ποιο είναι; Ότι ακόµη και αυτά τα δώδεκα

τα οποία έχουµε παραλάβει είναι προβληµατικά. Να θυµηθούµε
τα Λέοπαρντ; Τα Λέοπαρντ τα πληρώσαµε 30% µε 40% ακριβό-
τερα από άλλες χώρες οι οποίες παρήγγειλαν αντίστοιχα άρµατα
µάχης και δεν εξασφαλίσαµε πυροµαχικά. Δηλαδή, µιλάµε για
σκανδαλώδεις περιπτώσεις.

Εν πάση περιπτώσει, βλέπω ότι τελείωσε ο χρόνος µου, κύριε
Πρόεδρε. Εµείς στηρίζουµε τη σύσταση αυτής της ειδικής κοι-
νοβουλευτικής επιτροπής, γιατί πράγµατι και η κοινωνία, αλλά

και όλοι εµείς θέλουµε να χυθεί άπλετο φως και εν πάση περι-
πτώσει, να δούµε τι έχει συµβεί επιτέλους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι ένας φοιτητές από το Ινστιτούτο Μετα-
ναστευτικής Πολιτικής στο πλαίσιο του προγράµµατος
«ERASMUS».

Η Βουλή, σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε µε τον επόµενο οµιλητή, τον Βουλευτή της Ένω-
σης Κεντρώων κ. Καβαδέλλα.

Παρακαλώ, κύριε Καβαδέλλα, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµοι κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτήν τη στιγµή βρι-

σκόµαστε στη δυσάρεστη θέση να προβαίνουµε στις ενέργειες
κατά πρώην συναδέλφων. Αµφιβάλλει, κανένας, όµως, ότι σε
τούτη εδώ τη χώρα έγινε ένα µεγάλο φαγοπότι και πολλοί έβα-
λαν το δάχτυλο στο µέλι;

Πρόσφατα είχαµε την έκθεση µε ευθύνη των κοµµάτων για τη
δανειοδότηση των µέσων µαζικής ενηµέρωσης και κοµµάτων. Και
-ω του θαύµατος!- ούτε ένας υπεύθυνος! Πυροτεχνήµατα, λοι-
πόν. Δώσε στο λαό θεάµατα, γιατί τον άρτο τον έχει ήδη ο λαός
στερηθεί.

Δεν πρέπει να δοθεί η εντύπωση ότι για τη σηµερινή κατά-
σταση φταίνε µόνο µεµονωµένοι κλέφτες, εάν αυτοί υπάρχουν.
Φταίει η πελατειακή κυβέρνηση, οι κυβερνήσεις του παρελθόν-
τος µάλλον και διάφορες συγκυβερνήσεις. Αν υποθέσουµε ότι
έκλεβαν οι Υπουργοί -φυσικά το τεκµήριο της αθωότητος είναι
σεβαστό από εµάς τουλάχιστον- οι Πρωθυπουργοί είναι ανεύθυ-
νοι; Μιλάµε για υπερτιµολογήσεις. Δεν ήξεραν οι Πρωθυπουργοί
τίποτε;

Εάν κάποιος θέλει να αγοράσει ένα πλυντήριο, ψάχνει µια
εβδοµάδα να βρει την καλύτερη τιµή. Εµείς δεν είµαστε αφελείς,
ξέρουµε ότι η πρόθεσή σας είναι να εντυπωσιάσετε. Καµµιά κου-
βέντα για το άρθρο 86 περί ευθύνης ή µάλλον, µη ευθύνης
Υπουργών. Εδώ και τώρα πρέπει να δείξουµε όλοι ότι έχουµε
αγαθές προθέσεις.

Ας µπούµε, λοιπόν, στο κυρίως θέµα. Όλο το κατηγορητήριο
µοιάζει πρόχειρο. Μήπως έχετε σκοπό τη συγκάλυψη; Διότι υπο-
πτευόµαστε ότι δεν πρόκειται να υποστηρίξετε µε αδιαµφισβή-
τητο και ξεκάθαρο τρόπο την ενοχή του πρώην Υπουργού.
Αναφέρεστε σε κάποιον λογαριασµό του εξωτερικού, που όµως
προϋπήρχε του υπουργικού θώκου κατά δύο τουλάχιστον έτη,
άσχετα αν δεν µπορεί να το αιτιολογήσει επαρκώς το ζεύγος. Το
κατηγορητήριο, λοιπόν, στερείται τεκµηριώσεως.

Σας το λέω και πάλι ότι πρόθεση κατ’ εµέ είναι ο εντυπωσια-
σµός και δεν θέλετε να τροµάξετε τους διάφορους εµπόρους
διαµεσολαβητές.

Ως προς αυτό το θέµα µε τα αντισταθµιστικά οφέλη, είναι γνω-
στό ότι τίποτα δεν δίδεται δωρεάν. Εποµένως, τα αντισταθµι-
στικά οφέλη ανεβάζουν την τιµή του κυρίως έργου, του κυρίως
προϊόντος και οδεύουν εκτός ελέγχου, επειδή φαίνονται ως
δωρεά, ως παροχή του προµηθευτή. Ειδικά δεν πρέπει να είµα-
στε αφελείς, όταν τα αντισταθµιστικά οφέλη ξεπερνούν το 250%
της επένδυσης.

Είναι καιρός, λοιπόν, να δείξουµε σοβαρότητα. Πρέπει να δια-
φυλάξουµε όχι µόνο το κύρος των πολιτικών προσώπων, αλλά
και το κύρος των Ενόπλων Δυνάµεων. Ο κ. Παπαντωνίου παρα-
πέµπεται µε έξι δικογραφίες για πράγµατι σκανδαλώδεις συµβά-
σεις και καλούµεθα να αποφασίσουµε τη συγκρότηση ειδικής
κοινοβουλευτικής επιτροπής. Ο κ. Παπαντωνίου κατηγορείται για
τα ελικόπτερα, για τις φρεγάτες –ας µην τα πω, τα έχουν πει οι
προηγούµενοι οµιλητές, δεν έχει νόηµα να τα επαναλάβω- και
υπάρχει και µία αναφορά σε τραπεζικούς λογαριασµούς σε ιδρύ-
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µατα του εξωτερικού που διατηρούσε η σύζυγός του και απέκρυ-
πτε χρηµατικά ποσά, τα οποία κατά υψηλό ποσοστό αδυνατούσε
να αιτιολογήσει ως νοµίµως αποκτηθέντα. Ήδη, βεβαίως, το ζεύ-
γος Παπαντωνίου έχει καταδικαστεί τρεις φορές για το αδίκηµα
της ανακριβούς δήλωσης «πόθεν έσχες».

Εµείς λέµε «ναι» σε κάθε έρευνα σε βάθος. Λέµε «ναι» και στην
κατάργηση του άρθρου 86 περί απαλλαγής εκ της ευθύνης
Υπουργών. Θέλουµε να λάµψει παντού η αλήθεια. Δεν ήρθαµε
µε ρεβανσιστικές προθέσεις ούτε δια της πλαγίας οδού να τα
φορτώσουµε όλα σε µεµονωµένα άτοµα, να απαλλάξουµε, δη-
λαδή, από τις ευθύνες πελατειακού τύπου κυβερνήσεις που κα-
τέστρεψαν την Ελλάδα. Λέµε «ναι», λοιπόν, στην ειδική
κοινοβουλευτική επιτροπή. Ναι, κατ’ εµάς έχει ευθύνες ο κ. Πα-
παντωνίου, αλλά όχι µόνο αυτός.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ κι εγώ.
Ο κ. Γεώργιος Αµυράς, Βουλευτής από το Ποτάµι, έχει τώρα

τον λόγο.
Ορίστε, κύριε Αµυρά, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα καλούµαστε στην ουσία

να αποφασίσουµε τη συγκρότηση της εικοστής πέµπτης εξετα-
στικής επιτροπής για πολιτικά πρόσωπα κατά τη µεταπολεµική
περίοδο. Κι ας την ονοµάζουµε τώρα βάσει των τύπων «ειδική
κοινοβουλευτική επιτροπή».

Τα αποτελέσµατα στις είκοσι τέσσερις εξεταστικές επιτροπές
που είχαν συσταθεί από το 1950 έως σήµερα, είναι αποκαρδιω-
τικά. Η ιστορία αναφέρει µόνο δύο περιπτώσεις που κατέληξαν σε
παραποµπή και δίκη. Η πρώτη ήταν η γνωστή µε το Ειδικό Δικα-
στήριο για την υπόθεση Κοσκωτά, µε την παραποµπή του Ανδρέα
Παπανδρέου και την απαλλαγή του και η δεύτερη περίπτωση αφο-
ρούσε το γνωστό σκάνδαλο του καλαµποκιού µε Υπουργό τον
Αθανασόπουλο τότε.

Είκοσι τέσσερις εξεταστικές επιτροπές, δύο δίκες, κανένας πο-
λιτικός ένοχος τα τελευταία πενήντα χρόνια! Προφανώς, κάτι δεν
πάει καλά! Ακόµα και ο Άκης Τσοχατζόπουλος είχε κερδίσει
απαλλακτικό από την Προανακριτική Επιτροπή της Βουλής, εν-
δεικτικό της αναποτελεσµατικότητας, αλλά και των κοµµατικών
επιρροών σε τέτοιου είδους έρευνες.

Ο Τσοχατζόπουλος τελικώς κατέληξε στη φυλακή όχι επειδή
τον «τσίµπησε» ο κοινοβουλευτικός έλεγχος, αλλά επειδή δεν
µπορούσε να δικαιολογήσει τα λεφτά για το σπίτι του στη Διονυ-
σίου Αρεοπαγίτου. Με απλά λόγια, τον έφαγε η µαταιοδοξία του
και όχι οι έλεγχοι του πολιτικού συστήµατος. Εκεί που απέτυχε
το Κοινοβούλιο στην περίπτωση Τσοχατζόπουλου, πέτυχε ο
Τύπος, διότι τα µίντια, οι εφηµερίδες έβγαζαν διαρκώς στοιχεία
για τις ύποπτες διαδροµές χρήµατος που κατέληγαν ή ξεκινού-
σαν από τον Άκη Τσοχατζόπουλο, αλλά βεβαίως και η συντονι-
σµένη εισαγγελική έρευνα. 

Εποµένως, γεννάται το ερώτηµα αν πρέπει να γίνονται ειδικές
κοινοβουλευτικές επιτροπές ή να αφήνουµε τα τρένα, τα πολε-
µικά αεροσκάφη, τα καράβια, τα υποβρύχια να περνούν από
µπροστά µας χωρίς να κάνουµε τίποτα. Ένα δεύτερο ερώτηµα,
επίσης, είναι το εξής: Πρέπει οι ίδιοι οι πολιτικοί να είναι υπεύ-
θυνοι για τον έλεγχο άλλων πολιτικών;

Εµείς στο Ποτάµι θεωρούµε ότι όλα πρέπει να βγαίνουν στο
φως, κυρίως για υποθέσεις που αφορούν βεβαίως δηµόσιο
χρήµα και εµπλοκή –ή ενδείξεις εµπλοκής- πολιτικών προσώπων.
Όµως, µιλάµε για ειδικές κοινοβουλευτικές επιτροπές που θα
πρέπει να γίνονται χωρίς κοµµατικές επιρροές, έτσι ώστε να µην
παίρνει κανένας µελλοντικός Άκης Τσοχατζόπουλος απαλλακτικό
χαρτί µε τη σφραγίδα του ελληνικού Κοινοβουλίου. Έτσι γίνεται
η υποβάθµιση και το ροκάνισµα της θέσης των πολιτικών.

Χρειαζόµαστε, λοιπόν, ειδικές κοινοβουλευτικές επιτροπές
που να είναι γροθιά και να µην καταλήγουν στη διαπίστωση που
έκανε το 2005 ο πολύ έµπειρος σήµερα, βεβαίως, Βουλευτής κ.
Γιάννης Τραγάκης. Είχε πει τότε στην «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ»: «Εί-
χαµε τεκµηριώσει πλήρως την ανάµειξη για τα TOR M1 του Άκη
Τσοχατζόπουλου στις µίζες της εταιρείας «DRUMILAN», αλλά δυ-
στυχώς εκεί σταµατήσαµε».

Πρόσφατες είναι και οι µνήµες µας από την Εξεταστική Επι-
τροπή για τα δάνεια των µέσων µαζικής επικοινωνίας. Η κυβερ-
νητική πλειοψηφία δεν εντόπισε πολιτικές ευθύνες, παρά το
γεγονός ότι το τρίγωνο διαπλοκής, κόµµατα-τράπεζες- µίντια,
αποτελούσε µεγάλη σηµαία προεκλογική, τεράστια σηµαία.

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι υπό παρόµοιες µε εκείνες τις συνθήκες
βρισκόµαστε σήµερα µπροστά στη συγκρότηση της πέµπτης
εξεταστικής επιτροπής για αµυντικούς εξοπλισµούς. Οι προ-
ηγούµενες τέσσερις, όπως προείπα, είχαν καταλήξει χωρίς σο-
βαρά αποτελέσµατα. 

Όµως, όλοι γνωρίζουµε ότι το πάρτι µε τις προµήθειες, τα πλο-
κάµια, τους εµπόρους όπλων και όλα αυτά είναι ένα πάρτι που
ποτέ δεν βγήκε στην επιφάνεια σε όλες του τις διαστάσεις, για
να µην πούµε ότι έχει βγει µόνο κατά ένα µικρό µέρος του. Το
θέµα είναι να προλαβαίνουµε τις µίζες και να µην τις ψάχνουµε
κατόπιν εορτής στην Ελβετία ή στην Καραϊβική, σε φορολογι-
κούς παραδείσους. 

Ακόµα και σήµερα, για παράδειγµα, διαβάζουµε στον Τύπο για
προµήθειες µαµούθ της Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, ύψους 3 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ, για αντισταθµιστικά, για αναθέσεις κλπ.

Σας θυµίζω ότι τους πρώτους µήνες του 2015 η Κυβέρνηση
πάλι είχε προχωρήσει σε µια άλλη απόφαση για τον εκσυγχρονι-
σµό πολεµικών αεροσκαφών από τις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερι-
κής, ύψους 500 εκατοµµυρίων ευρώ. Το είχαµε µάθει από τις
εφηµερίδες. 

Ερωτώ: Με ποιες διαδικασίες θα αγοραστούν όλοι αυτοί οι
εξοπλισµοί; Διότι η χώρα δεν σταµατάει να εξοπλίζεται. Έχει δια-
σφαλιστεί το δηµόσιο συµφέρον; Είναι ο έλεγχος προληπτικά
ισχυρός, έτσι ώστε να µην ψάχνουµε ψύλλους στα άχυρα µετά
από καµµιά δεκαπενταριά χρόνια, όπως κάνουµε σήµερα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θέλω µισό λεπτό και τελείωσα.
Πρέπει να θωρακίσουµε τους ελεγκτικούς µηχανισµούς και να

ενισχύσουµε τον ρόλο της δικαιοσύνης. Σας θυµίζω ότι σήµερα
βρισκόµαστε µπροστά σε βαρύτατες καταγγελίες από εισαγγε-
λικούς λειτουργούς, όπως της κ. Ράικου. 

Σας θυµίζω ότι η κ. Ράικου ήταν η εισαγγελέας που εντόπισε
τον Άκη Τσοχατζόπουλου, όταν η προανακριτική τον είχε αθωώ-
σει. Τώρα η λειτουργός παραιτήθηκε από τη θέση της στην εισαγ-
γελία διαφθοράς, καταγγέλλοντας σχέδιο ηθικής της εξόντωσης
από µεγάλα συµφέροντα στον χώρο του φαρµάκου, επειδή, όπως
κατήγγειλε, εντόπισε εµπλοκή πολιτικών. 

Αυτό θα έπρεπε να είναι σήµερα το θέµα εδώ. Να µάθουµε
πώς, ποιος, µε ποιον τρόπο και γιατί επενέβη, εάν παρενέβη, στο
έργο της κ. Ράικου. Είναι, όµως, φανερό ότι «κάτι σάπιο υπάρχει
στο βασίλειο της Δανιµαρκίας». Υπάρχει εµφύλιος στο δικαστικό
σώµα. Όµως, υπάρχει και µια τάση της Κυβέρνησης να θέλει να
ποδηγετήσει, να παρέµβει τόσο στο δικαστικό σώµα, όσο βέβαια
και στον Τύπο.

Ο πολιτικός κόσµος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει απο-
τύχει ως τώρα στη διερεύνηση των µεγάλων υποθέσεων. Τον
ρόλο αυτόν οφείλει να έχει η ανεξάρτητη δικαιοσύνη που ορι-
σµένοι θέλουν να χειραγωγήσουν. Δεν θα το επιτρέψουµε. Όλα
πρέπει να βγαίνουν στο φως.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Συµπερασµατικά, το Ποτάµι λέει «ναι» στη σύσταση αυτής της

ειδικής προανακριτικής επιτροπής για τη διερεύνηση της υπόθε-
σης Παπαντωνίου. Δηλώνουµε, όµως, ότι δεν πρόκειται να συµ-
µετάσχουµε σε κοµµατικές επιρροές, παιχνίδια και εντυπώσεις
αποπροσανατολισµού που τελικά συγκαλύπτουν, αντί να αποκα-
λύπτουν, τα σκάνδαλα.

Το Ποτάµι λέει «ναι» και καλεί όλες τις πολιτικές οµάδες να
πράξουν το ίδιο, µε το µυαλό µας στο πώς θα διασφαλίσουµε τέ-
τοιες δοµές στο σύστηµα αµυντικών εξοπλισµών της χώρας µας,
ώστε να µη βρεθούµε µπροστά σε νέα φαινόµενα Τσοχατζόπου-
λου ή όσων άλλων βρίσκονται στην αφάνεια σήµερα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κυρίτσης, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ξεκινήσω λέγοντας και εγώ µερικά λόγια, µια που ήρθε η

συζήτηση στην υπόθεση Μπελογιάννη, µε την ευκαιρία των χθε-
σινών εγκαινίων του µουσείου. Θα αναφερθώ περισσότερο σε
αυτά τα οποία είπε ο κ. Τασούλας και λιγότερα σε αυτά τα οποία
είπε ο κ. Τζαβάρας που έβαλε ένα γενικό πολιτικό πλαίσιο. 

Ο κ. Τασούλας είπε ότι κακώς, σκληρή η ποινή, αλλά ο Μπε-
λογιάννης ήθελε να επιβάλει κοµµουνιστική δικτατορία στην Ελ-
λάδα. Αξίζει αυτό λίγο να το αναλύσουµε και να δούµε το ζήτηµα
της δικτατορίας.

Εγώ από ό,τι θυµάµαι, δύο δικτατορίες, που είχαµε στην Ελ-
λάδα το διάστηµα που µας απασχολεί, ήταν µια το 1936 και µια
το 1967 από την ίδια πολιτική δύναµη, της οποίας συνεχιστές ή
εν πάση περιπτώσει κληρονόµοι αυτής της πολιτικής παράδοσης
είναι η σηµερινή συντηρητική παράταξη, και έγιναν και αυτές οι
δύο δικτατορίες µε την επίκληση του κοµµουνιστικού κινδύνου. 

Δεύτερον, να δούµε τη δηµοκρατία, η οποία επέβαλε αυτές τις
ποινές. Γνωρίζουµε όλοι ότι αυτές οι ποινές επιβάλλονταν µε το
Γ’ Ψήφισµα και µε τον αναγκαστικό νόµο 509, δηλαδή ο αναγκα-
στικός νόµος 509 µε την Βουλή κλειστή και το Γ’ Ψήφισµα µε την
πλειοψηφία της Βουλής να απέχει. Πώς γίνονταν αυτές; Έκτακτα
στρατοδικεία, πέντε χιλιάδες καταδίκες, δεν δινόταν καν δυνα-
τότητα έφεσης, σε πέντε ηµέρες έστηναν τον κόσµο στο εκτελε-
στικό απόσπασµα και τον ρίχνανε. Αυτή ήταν η δηµοκρατία, την
οποία επικαλούνται αυτή τη στιγµή οι συνάδελφοι της Νέας Δη-
µοκρατίας. Και δεν ήταν µόνο ο Μπελογιάννης ούτε οι τρεις σύν-
τροφοί του. Ήταν πέντε χιλιάδες εκτελεσµένοι αυτοί, κύριοι
συνάδελφοι. 

Λοιπόν, στο θέµα µας τώρα. Θέλω να ξεκινήσω µε την επισή-
µανση ότι οι υπό διερεύνηση υποθέσεις αγγίζουν ως συµβάσεις
το ποσό των 2,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ που είναι σχεδόν 1,5%
µονάδα του ΑΕΠ. Και η υπολογιζόµενη ζηµιά για το δηµόσιο είναι
αρκετές εκατοντάδες εκατοµµύρια. 

Σήµερα, που βρίσκεται σε εξέλιξη µια διαπραγµάτευση -που
για θα δώσουµε µια τάξη µεγέθους, οι δανειστές ζητούν 3,5 δι-
σεκατοµµύρια- δεν νοµίζω ότι υποθέσεις 2,3 δισεκατοµµυρίων
µπορούν να συνιστούν «περασµένα ξεχασµένα». Κάτι τέτοιο θα
αποτελούσε ύβρη προς τη δοκιµαζόµενη ελληνική  κοινωνία. 

Διάβασα το σηµείωµα το οποίο απέστειλε στον Πρόεδρο της
Βουλής -και κοινοποιήθηκε και σε µας- ο κ. Παπαντωνίου και θα
ήθελα να κάνω κάποιες παρατηρήσεις. Το σηµείωµα αυτό θα
µπορούσε κάλλιστα να υπογράφεται από τον κ. Άκη Τσοχατζό-
πουλο. Είναι η πάγια επιχειρηµατολογία κάποιου, ο οποίος βρί-
σκεται στην θέση την οποία βρίσκεται σήµερα ο πρώην
Υπουργός. 

Δεύτερον, εµπεριέχει τον απαλλακτικό ισχυρισµό και ταυτό-
χρονα τον εκβιαστικό υπαινιγµό που συνοψίζεται στο «όλοι µαζί
τα φάγαµε», αφού στην πραγµατικότητα ο κ. Παπαντωνίου επι-
καλείται αποφάσεις του ΚΥΣΕΑ, που αφορούν τα εξοπλιστικά
προγράµµατα, µεταξύ των οποίων και αυτά στα οποία µε βάση
δικογραφίες που έχουµε µπροστά µας η δικαιοσύνη διερευνά
εάν εµπλέκεται. 

Τρίτον, προχωρά ένα βήµα παραπέρα εµπλέκοντας το όνοµα
του ίδιου του πρώην Πρωθυπουργού. Στο τρίτο θέµα να σταθώ
λίγο, διότι µόλις ανακοινώθηκε ότι το θέµα έρχεται προς συζή-
τηση στη Βουλή, ο κ. Σηµίτης πήρε σβάρνα τα κανάλια ζητώντας
εκλογές, ενώ άλλος ένας κύριος της ίδιας πολιτικής και κυβερ-
νητικής συντροφιάς, ο κ. Στουρνάρας, αποφάσισε να ρίξει απο-
φασιστικά το βάρος του στην διαπραγµάτευση υπέρ των θέσεων
των δανειστών. Εγώ αυτά δεν τα θεωρώ τυχαία. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο  ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Νοµίζω όµως ότι θα ήταν αναγκαίο να γίνει µια πολιτική αποτί-
µηση της περιόδου αυτής, όχι µόνο λόγω του εξοπλιστικού κρε-
σέντο ή λόγω του σκανδάλου του Χρηµατιστηρίου ή για τους
Ολυµπιακούς «µίζα, ντόπα και τσιµέντο», αλλά επειδή διαπιστώνει
κανείς, ότι τα περισσότερα µέλη της οµάδας Σηµίτη -να αναφέρω
ενδεικτικά τους κυρίους Τσουκάτο, Μαντέλη, Τσοχατζόπουλο και

τώρα Παπαντωνίου- έχουν καταδικαστεί ή έχουν σοβαρές εκκρε-
µότητες µε τη δικαιοσύνη για σκάνδαλα.

Και εν προκειµένω, για να επανέλθω στο βασικό µας θέµα,
έχουµε µια εικόνα ενός ΚΥΣΕΑ στο οποίο προεδρεύει ένας Πρω-
θυπουργός, το οποίο λαµβάνει ελεγκτέες αποφάσεις, χωρίς
ωστόσο ο Πρωθυπουργός, ο έχων το γενικό πρόσταγµα, την
αποκλειστική ευθύνη επιλογής συνεργατών, να αισθάνεται την
ανάγκη να πει µια λέξη πέραν του ότι θλίβεται, όπως είπε στα δι-
καστήρια για τον κ. Τσοχατζόπουλο. 

Η σηµερινή συζήτηση δεν είναι -όπως ισχυρίζεται ο κ. Παπαν-
τωνίου και στελέχη του κόµµατός του- προσπάθεια δίωξης, κα-
τασυκοφάντησης του εκ µέρους της κυβερνητικής Πλειοψηφίας,
αλλά η αναγκαστική ανταπόκριση της Βουλής σε έξι συναφείς
µεταξύ τους δικογραφίες, που τον αφορούν, και οι οποίες εστά-
λησαν στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Και δεν είναι η σηµερινή Κυ-
βέρνηση αυτή η οποία ψήφισε τα περί ευθύνης και καταλογισµού
σε πολιτικά πρόσωπα, σε πρόσωπα τα οποία έχουν διατελέσει
Υπουργοί ή Υφυπουργοί. Αντιθέτως, πάντα λέγαµε ότι ο νόµος
ο οποίος διαχωρίζει τα πολιτικά πρόσωπα ως προς την δικαστική
διερεύνηση από τον φυσικό δικαστή, είναι λάθος πρακτική,
άδικη, η οποία µάλιστα συντελεί στη διάχυτη αντίληψη στην κοι-
νωνία ότι υπάρχει οµερτά µεταξύ των πολιτικών. 

Γενικεύοντας, θα µπορούσε κανείς να ζητήσει τη σύσταση ει-
δικής κοινοβουλευτικής επιτροπής στη βάση και µόνο της απο-
κάλυψης προ καιρού, προ δύο ετών για την ακρίβεια, εκ µέρους
του κ. Βενιζέλου, την οποία θα σας διαβάσω κατά λέξη. Τα έχει
πει και στη Βουλή. Θα χρησιµοποιήσω το απόσπασµα από τηλε-
οπτική εκποµπή στο οποίο επαναλαµβάνει τα ίδια πράγµατα. Το
Μάιο του 2015, λέει στον Χατζηνικολάου, ο διατελέσας Υπουρ-
γός Άµυνας, Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και πολλά άλλα:
«Δεν είµαστε εµείς οι πρωταθλητές της Ευρώπης. Τα ποσά µας
είναι µικρά. Πρέπει να δείτε τι γίνεται στις Βρυξέλλες που είναι η
πρωτεύουσα της Ευρώπης. Εγώ τα έχω πει στον Πρόεδρο της
Γερµανικής Δηµοκρατίας, τα έχω πει στην Καγκελάριο, τα έχω
πει στο Ευρωκοινοβούλιο, τα έχω πει επισήµως αυτά, ότι πίσω
από κάθε σύµβαση µε γερµανική εταιρεία υπήρχε δυστυχώς ένα
σκάνδαλο». 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα ένα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 42ο Δηµοτικό Σχολείο Πάτρας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Κεφαλογιάννης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συµφωνήσουµε όλοι ότι καµ-

µία ευνοµούµενη πολιτεία δεν µπορεί να προχωρήσει µπροστά,
αν παραµένουν µικροί ή µεγάλοι σκελετοί στο ντουλάπι της. 

Εποµένως, ανεξάρτητα από τον αιφνιδιαστικό της χαρακτήρα,
ανεξάρτητα από τη σαφή εκλογική στόχευση της Κυβέρνησης
να ανασχέσει τις ψήφους που χάνει προς τα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης δια της επαναφοράς του αφηγήµατος για το παλαιό
πολιτικό σύστηµα και ανεξάρτητα από τη χρονική της συγκυρίας,
που από τις επόµενες ηµέρες θα έρθουν πολύ δύσκολα µέτρα
να ψηφιστούν στη Βουλή, η Νέα Δηµοκρατία και δια του εισηγη-
τού της έχει πει ένα ξεκάθαρο «ναι» στη σύσταση ειδικής κοινο-
βουλευτικής επιτροπής για τη διερεύνηση τυχόν αδικηµάτων από
τον πρώην Υπουργό Εθνικής Άµυνας κ. Παπαντωνίου, ο οποίος,
βεβαίως, όπως έχει τονιστεί και από πολλούς συναδέλφους,
µέχρι αποδείξεως του εναντίον έχει το τεκµήριο της αθωότητας. 

Λέει «ναι», γιατί επιθυµεί να µην παραµείνει καµµία σκιά και να
διαλευκανθεί κάθε πτυχή όσον αφορά τα εξοπλιστικά προγράµ-
µατα εκείνης της περιόδου και ίσως και πέραν αυτής, αν χρει-
αστεί, ώστε να αποδοθούν οι όποιες ευθύνες και να σταµατήσει
µια ισοπεδωτική λογική του ότι «όλοι µαζί τα φάγαµε». 
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Τέλος, λέει «ναι, διότι ο µεγάλος χαµένος αυτής της υπόθεσης
είναι, βεβαίως, οι Ένοπλες Δυνάµεις της χώρας και η αµυντική
ικανότητα της χώρας, οι Ένοπλες Δυνάµεις, οι οποίες διαθέτουν
σήµερα υπερσύγχρονα οπλικά συστήµατα παρκαρισµένα, άλλα
χωρίς ανταλλακτικά και άλλα χωρίς λειτουργικά συστήµατα που
θα αξιοποιούν στο µέγιστο τη δυνατότητά τους, οι Ένοπλες Δυ-
νάµεις, οι οποίες, εξαιτίας αυτού του δυσώδους κλίµατος που
έχει δηµιουργηθεί γύρω από τα εξοπλιστικά προγράµµατα, δεν
µπορούν να αγοράσουν σήµερα ούτε µια βίδα χωρίς την έγκριση
της αρµόδιας επιτροπής. 

Αναφέρεται µάλιστα στην Αιτιολογική Έκθεση της Πλειοψη-
φίας ότι τα εξοπλιστικά προγράµµατα αποτελούν ανέκαθεν πηγή
κινδύνων για διαφθορά δοµών και προσώπων. 

Αντιπαρέρχοµαι το νεολογισµό «διαφθορά δοµών», ο οποίος
δεν µπορεί να υπάρξει βεβαίως, αλλά στέκοµαι σε αυτό το «ανέ-
καθεν», διότι σε αυτό έχει στηριχτεί και δηµιουργηθεί όλο αυτό
το αφήγηµα των Ανεξαρτήτων Ελλήνων και του ΣΥΡΙΖΑ, ότι δη-
λαδή όποιος εµπλέκεται στο θέµα των εξοπλιστικών, είναι ένοχος
µέχρι αποδείξεως του εναντίον. 

Ωστόσο, δεν είµαι βέβαιος, αγαπητές και αγαπητοί κύριοι συ-
νάδελφοι, ότι λέµε «ναι» σε αυτή την ειδική κοινοβουλευτική επι-
τροπή για τους ίδιους λόγους. Για την ακρίβεια, δεν είµαι
καθόλου βέβαιος ότι λέµε «ναι» για τους ίδιους λόγους µε την
κυβερνητική Πλειοψηφία. 

Ακούγοντας τις εισηγήσεις των Βουλευτών της κυβερνητικής
Πλειοψηφίας και διαβάζοντας την αιτιολογική έκθεση αναρωτή-
θηκα πραγµατικά ποιο είναι το σηµερινό διακύβευµα της συζή-
τησης. Έγινε, για παράδειγµα, από ορισµένους αναφορά στο
νόµο περί ευθύνης Υπουργών, ο οποίος προστατεύει τα πολιτικά
πρόσωπα τα οποία έχουν παρανοµήσει. Άλλοι είπαν ότι το Σύν-
ταγµα καλύπτει παρανοµούντες Υπουργούς. 

Εδώ τρία τινά συµβαίνουν: Είτε τα έχετε µπερδέψει, είτε σκο-
πίµως παραπλανάτε, είτε συνδυασµός αυτών των δύο. 

Επίσης, θα ήθελα να θυµίσω κάτι, που πολλοί από την πλευρά
της πλειοψηφίας θέλουν να ξεχνούν σε αυτή την Αίθουσα: Ο
νόµος περί ευθύνης Υπουργών έχει ψηφιστεί από όλα τα κόµ-
µατα. Και ο Συνασπισµός εκείνης της περιόδου ήταν θετικός στο
νόµο περί ευθύνης Υπουργών. Άρα, όταν επικαλείστε το αφή-
γηµα περί παλαιού πολιτικού συστήµατος, να είστε λίγο πιο προ-
σεκτικοί. 

Θα ήθελα, επίσης, να θυµίσω ότι η διακίνηση µαύρου πολιτικού
χρήµατος δεν εµπίπτει στο νόµο περί ευθύνης Υπουργών, γιατί,
όπως έχει πει πολύ σωστά και η νοµολογία, ο νόµος περί ευθύ-
νης Υπουργών καλύπτει τον Υπουργό µόνο στις αρµοδιότητές
του. 

Τι σηµαίνει αυτό; Ότι προφανώς δεν είναι αρµοδιότητα του
Υπουργού να κλέβει, δεν είναι αρµοδιότητα του Υπουργού να
διακινεί «µαύρο» χρήµα και αν δεχτούµε ότι υπάρχει συνάφεια,
όπως λέει η αιτιολογική έκθεση, ακόµα και ενδεχόµενη τέλεση
αδικηµάτων από τον κ. Παπαντωνίου, προφανώς δεν έχει παρα-
γραφεί όσον αφορά τα αδικήµατα αυτά. 

Βεβαίως, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, και το 2012 ούτε το
άρθρο 86 του Συντάγµατος ούτε ο νόµος περί ευθύνης Υπουρ-
γών απέτρεψε να ασκηθούν ποινικές διώξεις τότε στον κ. Τσο-
χατζόπουλο και ούτε είχε παραγραφεί το συγκεκριµένο αδίκηµα.

Για άλλους λόγους, λοιπόν, πρέπει να καταργηθεί το άρθρο
86 του Συντάγµατος και όχι γι’ αυτόν τον οποίο ισχυρίζεστε ότι
προστατεύει τους πολιτικούς οι οποίοι έχουν παρανοµήσει. Θα
πρέπει να καταργηθεί, γιατί -για να είµαστε ειλικρινείς- τέτοιου
είδους επιτροπές, όπως αυτή την οποία πάµε να συστήσουµε,
είναι οι τελευταίες οι οποίες βοηθούν στο να διαλευκανθούν πλή-
ρως όλες οι πτυχές αυτών των ζητηµάτων. Και επειδή η Νέα Δη-
µοκρατία είναι απόλυτα ξεκάθαρη στο συγκεκριµένο ζήτηµα, στη
δική της πρόταση για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος έχει
προτείνει να απεµπλακεί πλήρως η Βουλή από αντίστοιχες δικα-
στικές λειτουργίες οι οποίες δεν της ανήκουν και εν τέλει, στην
ουσία µειώνουν και το κύρος της.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολύ φοβάµαι ότι το έργο της
επιτροπής, το οποίο τείνει να συσταθεί, έχει από τώρα υπονο-
µευθεί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχει µια µακροχρόνια και δύσκολη δικαστική διερεύνηση

όσον αφορά τον κ. Παπαντωνίου σε εξέλιξη. Είναι µια έρευνα η
οποία πριν από λίγες µέρες δέχθηκε ένα καίριο πλήγµα, µια
έρευνα η οποία έχει ταυτιστεί µε ένα πρόσωπο που αυτές τις
µέρες οι κύριοι και οι κυρίες της συµπολίτευσης δεν θέλουν να
το ακούνε. Και αναφέροµαι στην κ. Ράικου. Η κ. Ράικου παραιτή-
θηκε, γιατί µια εφηµερίδα η οποία λειτουργεί ως διάδροµος δη-
µοσίευσης ειδήσεων που προωθεί η Κυβέρνηση, για να
κατηγορήσει βεβαίως πολιτικούς της αντιπάλους, ανέφερε ότι
δήθεν συγκαλύπτει στοιχεία της υπόθεσης Λιακουνάκου και Πα-
παντωνίου.

Και καλό είναι να θυµίσουµε και στους συναδέλφους, αλλά και
τους Έλληνες πολίτες, ποια είναι η κ. Ράικου. Η κ. Ράικου είναι η
εισαγγελέας η οποία οδήγησε στο εδώλιο του κατηγορουµένου
τον κ. Τσοχατζόπουλο. Η κ. Ράικου είναι αυτή στην οποία ο κ.
Καµµένος συστηµατικά έστελνε στοιχεία που αφορά τις συµβά-
σεις των αντισταθµιστικών ωφεληµάτων τα τελευταία έτη. Είναι
η ίδια που είχε διαβιβάσει µέσω του Αρείου Πάγου στη Βουλή
όλες τις σχετικές δικογραφίες σχετικά µε τον κ. Παπαντωνίου και
πριν από ένα µήνα µόλις άσκησε ποινική δίωξη σε βάρος του
πρώην γραµµατέα αµυντικών επενδύσεων επί υπουργίας του κ.
Παπαντωνίου, του κ. Τραυλού και του κ. Λιακουνάκου. Η ίδια η
κ. Ράικου η εισαγγελέας, στην παραίτησή της κατήγγειλε δωρο-
δοκίες και παρανοµίες φαρµακευτικών εταιρειών που είχε βρει
κατά την έρευνά της και ίσως πολιτικών προσώπων. Και νοµίζω
ότι σωστά παρατήρησε ο αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας
ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης ότι, αν ήταν πρόσωπα σαν τον κ. Γεωρ-
γιάδη, η κ. Ράικου θα ήταν σήµερα ακόµη στη θέση της.

Τι συνέβη, λοιπόν, από τις κυβερνητικές θριαµβολογίες και
ξαφνικά πήγαµε σε επιθέσεις κατά της κυρίας εισαγγελέως; Πώς
η Κυβέρνηση από διαπρύσιος διώκτης της διαφθοράς µετατρά-
πηκε σε αντίπαλο ενός διώκτη της διαφθοράς και πώς ένας
Υπουργός της δικαιοσύνης µιλάει –αυθηµερόν, παρακαλώ- απα-
ξιωτικά για πάρα πολύ σοβαρά στοιχεία που ανακοινώνει η αρ-
µόδια εισαγγελέας και πώς ακόµη δεν έχετε δώσει εντολή, ώστε
να διερευνηθεί η ακρίβεια των όσων καταγγέλλει η Ένωση Ει-
σαγγελέων και Δικαστών για καθηµερινό πλέον φαινόµενο από-
πειρας αναχαίτισης του έργου δικαστών και εισαγγελικών
λειτουργών

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κεφαλο-
γιάννη, ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εκτός, λοιπόν, από σαφείς απαντήσεις καλούµε σήµερα τον

Υπουργό Δικαιοσύνης να παράσχει και τις αντίστοιχες θεσµικές
εγγυήσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο κ. Γεώργιος Ντζι-
µάνης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα την κοινή πρόταση που κατέθεσαν οι κοινοβουλευτικές
οµάδες ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ για τη σύσταση ΕΚΕ που θα διενεργή-
σει προκαταρτική εξέταση για τις δικογραφίες που διαβιβάστη-
καν στη Βουλή και αφορούν τον πρώην Υπουργό Άµυνας Ιωάννη
Παπαντωνίου.

Πριν µπούµε στην ουσία της πρότασης, καλό θα ήταν να
δούµε τη µεγάλη εικόνα όσον αφορά τα εξοπλιστικά προγράµ-
µατα. Με το ενιαίο µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα ανάπτυξης εκσυγ-
χρονισµού των Ενόπλων Δυνάµεων της περιόδου 1996-2000 που
συνεχίστηκε και µε το πρόγραµµα 2001-2005, υλοποιήθηκε το
µεγαλύτερο εξοπλιστικό πρόγραµµα της χώρας από την ίδρυση
του νεοελληνικού κράτους. Την αφορµή για την πραγµατοποίηση
αυτών των αγορών αποτέλεσε η κρίση των Ιµίων και είναι γεγο-
νός πως οι Ένοπλες Δυνάµεις κάλυψαν σηµαντικά επιχειρησιακά
κενά. Βέβαια, δεν προµηθευθήκαµε πάντοτε τα πιο κατάλληλα
συστήµατα. Η Ελλάδα δαπάνησε για αυτές τις αµυντικές προµή-
θειες το ποσό των 27 περίπου δισεκατοµµυρίων ευρώ και φυσικά
είναι εξαιρετικά σηµαντικό θέµα να δούµε πώς ξοδεύτηκαν αυτά
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τα χρήµατα και αν έπιασαν τόπο. 
Εδώ θα ήθελα να αναφέρω τέσσερα ζητήµατα. 
Το πρώτο είναι η επιχειρησιακή αναγκαιότητα και καταλληλό-

τητα αυτών των οπλικών συστηµάτων που προµηθευτήκαµε. Αν
και το θέµα αυτό αποτελεί αντικείµενο ξεχωριστής συζήτησης,
θα περιοριστώ στο να αναφέρω ότι µέρος των προµηθευθέντων
συστηµάτων ήταν αναγκαία και κατάλληλα. Το σπουδαιότερο,
όµως, το οποίο πρέπει να έχουµε υπ’ όψιν µας και για το µέλλον,
είναι η αποσπασµατικότητα των προµηθειών, δηλαδή ότι όλα
αυτά τα χρήµατα δεν διατέθηκαν µε βάση ένα συνολικό επιχει-
ρησιακό σχέδιο, αλλά αποσπασµατικά και µε γνώµονα την ικα-
νοποίηση όλων των προµηθευτών.

Το δεύτερο ζήτηµα είναι αυτό της τήρησης των διαδικασιών
προµήθειας. Ενώ σε κάποια συστήµατα τηρήθηκαν οι προβλεπό-
µενες διαδικασίες, σε άλλα είχαµε τερατώδεις παραβιάσεις,
όπως, για παράδειγµα, στα αλήστου µνήµης σλοβάκικα πυρο-
βόλα Σουζάνα ή τα ελαφρά τεθωρακισµένα οχήµατα από τα
οποία προµηθευτήκαµε δύο τύπους µε απευθείας ανάθεση, VBL
και Χάµερ και, µάλιστα, τα διακόσια σαράντα VBL µε σχεδόν
δέκα διαφορετικές αλλά διαδοχικές συµβάσεις, γεγονός που
πρέπει να αποτελεί παγκόσµια πρωτοτυπία. 

Το τρίτο ζήτηµα είναι αν και κατά πόσο ωφελήθηκε η Ελληνική
Αµυντική Βιοµηχανία από τα πολυάριθµα και πανάκριβα αυτά
προγράµµατα. Ο απολογισµός είναι πενιχρός. 

Επίσης, είναι σηµαντικό γεγονός ότι η Ελληνική Αµυντική Βιο-
µηχανία δεν έλαβε µέρος σε διεθνείς κοινοπραξίες ανάπτυξης
αµυντικών συστηµάτων προηγµένης τεχνολογίας. Ακόµη, όµως,
και σε λιγότερο προηγµένα προγράµµατα η Ελληνική Αµυντική
Βιοµηχανία αγνοήθηκε.

Το τέταρτο ζήτηµα είναι πως πάνω από το µισό του συνολικού
ποσού των 27 δισεκατοµµυρίων ευρώ κατευθύνθηκε στα ταµεία
εταιρειών των βορείων ευρωπαϊκών χωρών. Είναι αυτές οι
χώρες, που σήµερα µας κουνάνε το δάκτυλο, διότι δηµιουργή-
σαµε χρέη, επειδή ήµασταν σπάταλοι και διεφθαρµένοι και ξο-
δέψαµε τα λεφτά τους σε ποτά και γυναίκες. Όµως, ένα µέρος
του χρέους µας είναι και από τις εξοπλιστικές δαπάνες, που σή-
µερα τις βρίσκουµε υπέρογκες, επειδή αγοράζαµε ακριβά οπλικά
συστήµατα από τις χώρες τους. 

Ερχόµαστε τώρα στην προκείµενη πρόταση για τη σύσταση
ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής. Επιτρέψτε µου και εδώ να
τονίσω τρία σηµεία. 

Το πρώτο είναι ότι τα υπό διερεύνηση εξοπλιστικά προγράµ-
µατα συµπίπτουν µε την περίοδο που η εξαχρείωση του παλιού
πολιτικού συστήµατος έφθασε στο απόγειό της. Ήδη, ένας
πρώην Υπουργός βρίσκεται στη φυλακή. Όµως, αυτό δεν σηµαί-
νει πως επειδή φυλακίστηκε ένας Υπουργός, έχει ξεχρεώσει και
για τους υπόλοιπους. 

Επίσης, είναι ενθαρρυντικό το γεγονός ότι η πλειοψηφία των
πολιτικών κοµµάτων συµφώνησαν στη σύσταση της ειδικής κοι-
νοβουλευτικής επιτροπής. Ως πολιτικός κόσµος έχουµε υποχρέ-
ωση να διερευνήσουµε όλες τις περιπτώσεις που ρίχνουν σκιές
σε πολιτικά πρόσωπα και υπονοµεύουν την εµπιστοσύνη του
λαού στους αντιπροσώπους του. Το µήνυµα που θέλουµε εµείς
να περάσουµε, είναι πως τελικά δεν είµαστε όλοι ίδιοι. 

Το δεύτερο σηµείο, που θα ήθελα να θίξω, είναι ότι στα υπό
εξέταση συστήµατα διερευνώνται συγκεκριµένες πτυχές των
προµηθειών. Όµως, δεν πρέπει να µας διαφεύγει το πλαίσιο
µέσα στο οποίο έλαβαν χώρα οι υπόψη προµήθειες. Το πρό-
γραµµα εκσυγχρονισµού των φρεγατών τύπου «S» δόθηκε µε
απευθείας ανάθεση, παρά το ότι το Πολεµικό Ναυτικό έκρινε το
πρόγραµµα τεχνολογικά, επιχειρησιακά και οικονοµικά ασύµ-
φορο. Η προµήθεια των µεταφορικών ελικοπτέρων NH-90 έγινε
και αυτή µε απευθείας ανάθεση. Η παραλαβή τους δεν έχει ολο-
κληρωθεί ακόµη, ενώ υπάρχουν πλήθος εκκρεµότητες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Η προµήθεια των συστηµάτων ηλεκτρονικού πολέµου ουδέ-

ποτε υλοποιήθηκε και το πρόγραµµα είναι αµαρτωλό από την
αρχή µέχρι το τέλος.

Επίσης, αξίζει να αναφερθεί πως στη σύµβαση προµήθειας

των αρµάτων Λέοπαρντ 2HEL, που υπογράφηκε, δεν συµπεριλή-
φθηκαν οι απαραίτητες ποσότητες πυροµαχικών. Αυτό είχε σαν
αποτέλεσµα για δέκα χρόνια να έχουµε σύγχρονα άρµατα χωρίς
πυροµαχικά. 

Εν πάση περιπτώσει, αυτές είναι µόνο λίγες, ενδεικτικά, αµαρ-
τίες από ένα µακρύ κατάλογο για πολλές από τις οποίες έχουν
σχηµατιστεί δικογραφίες. 

Το τρίτο και τελευταίο σηµείο είναι ο χρόνος σύστασης της ει-
δικής κοινοβουλευτικής επιτροπής. Κάποιοι ισχυρίζονται το εξής:
Καλά, τώρα θυµηθήκατε τις ευθύνες του Παπαντωνίου; Θεωρώ
ότι ποτέ δεν είναι αργά για να πληροφορηθεί ο ελληνικός λαός
πώς ξοδεύτηκαν τα χρήµατα του και -το κυριότερο- να αποδο-
θούν ευθύνες σε όσους έβλαψαν το δηµόσιο συµφέρον. Εξάλ-
λου, το γεγονός ότι τα περισσότερα πολιτικά κόµµατα
συνηγορούν υπέρ της σύστασης της ειδικής κοινοβουλευτικής
επιτροπής, αποδεικνύει την ορθότητα της πρότασης. 

Κλείνοντας, προτείνω την υπερψήφιση της πρότασης για τη
σύσταση ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Ντζιµάνη.

Συνεχίζουµε µε τον κ. Νικολάο Ξυδάκη από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Ήρθαµε σήµερα να συζητήσουµε για τη σύσταση µιας ειδικής

κοινοβουλευτικής επιτροπής και να ανοίξουµε µια συζήτηση στο
ελληνικό Κοινοβούλιο για ένα από τα πεδία τα οποία µαστίζουν
όλη την µεταπολιτευτική περίοδο, το πεδίο των εξοπλιστικών
προγραµµάτων και των παθογενειών που γέννησε αυτό το σύ-
στηµα. 

Η µεγαλύτερη παθογένεια νοµίζω ότι είναι αυτή η µόνιµη σκιά
διαφθοράς που επικρέµαται πάνω από το πολιτικό σύστηµα και
πάνω από την εκτελεστική εξουσία και, ως συνέχεια αυτού, η διά-
χυτη εντύπωση που δηµιουργείται στον ελληνικό λαό για το κα-
θεστώς των διαρκών καθυστερήσεων στις διερευνήσεις και της
ατιµωρησίας, που οδηγούν εν τέλει στη βαριά κουβέντα που
ακούγεται στο δηµόσιο χώρο: «Όλοι ίδιοι είναι. Όλοι κοιτούν πώς
θα πλουτίσουν».

Αναφέροµαι στη συλλογική απαξίωση της κοινοβουλευτικής
δηµοκρατίας, που ίσως είναι η σοβαρότερη συνέπεια σε αυτή
την πολυετή κρίση που βιώνουµε, δηλαδή στον κλονισµό της πί-
στης του κόσµου, ότι µόνο µε τη διαφθορά, µόνο µε την ιδεολο-
γία του γρήγορου, του άνοµου πλουτισµού µπορεί να
δηµιουργηθεί κάτι σε αυτή τη χώρα. 

Και επειδή ένα από τα κοµβικά πρόσωπα σε αυτό το θέµα είναι
ο κ. Παπαντωνίου, θα πρέπει να θυµηθούµε -πριν από το Υπουρ-
γείο Εθνικής Αµύνης και για τη διερεύνηση της περιόδου εκείνης
που ήταν Υπουργός- τον ηθικό απόηχο της προηγούµενης
υπουργίας του, όταν ως Υπουργός Οικονοµίας και Οικονοµικών
κάθε τόσο διατράνωνε την αξία του Χρηµατιστηρίου και την αξία
των αγορών για τη δηµιουργία εθνικού πλούτου και για τη δηµι-
ουργία ενός παραγωγικού µοντέλου. 

Επίσης, πρέπει να θυµηθούµε πώς δηµιουργήθηκε εκείνα τα
χρόνια της πιστωτικής υπερεπέκτασης και του µαζικού φενακι-
σµού η πεποίθηση στον Έλληνα εργαζόµενο, στον Έλληνα πα-
ραγωγό ότι µε τη δουλειά και µε την προσπάθεια δεν προκόβεις,
δεν νοικοκυρεύεις, δεν στερεώνεις το σπίτι σου, δεν στερεώνεις
τη δηµοκρατία, αλλά µόνο ως «γάτος» του Χρηµατιστηρίου, ως
σπεκουλαδόρος. 

«Οι αγορές µας ψηφίζουν», έλεγαν οι κορυφαίοι Υπουργοί
εκείνη την περίοδο. Όµως, δεν ψηφίζουν οι αγορές. Οι άνθρωποι
ψηφίζουν και οι άνθρωποι τράβηξαν όλον τον πόνο, τη διάψευση,
την κατάρρευση, την πτώχευση και το συνεχιζόµενο σπιράλ κα-
θόδου που ζει η οικονοµία µας, η κοινωνία και η πατρίδα.

Ας θυµηθούµε, λοιπόν, σε αυτά τα χρόνια της πιστωτικής υπε-
ρεπέκτασης και του φενακισµού, τα άρµατα χωρίς οβίδες, τα
υποβρύχια που έγερναν, τα «κουβαδίσια» ιατρικά ανταλλακτικά
που κατασπαταλήθηκαν και φόρτωσαν δεν ξέρουµε ακόµη µε
πόσα δισεκατοµµύρια το εθνικό χρέος. Και ας υποσχεθούµε, ας
αναλάβουµε τη δέσµευση σε αυτή την χρεοκοπηµένη χώρα, ότι
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πολλά χρόνια µετά την εποχή του Άκη Τσοχατζόπουλου και του
Γιάννου Παπαντωνίου και όλων όσων αποδειχθεί ότι µετείχαν σε
αυτό τον φενακισµό και τη χρεοκόπηση, θα δώσουµε απαντήσεις
στον ελληνικό λαό, σε όλα τα ερωτήµατα, θα δηµιουργήσουµε
τις συνθήκες διαφάνειας, θα φτιάξουµε τους µηχανισµούς και
τις δικλείδες που θα θωρακίσουν και τη δηµοκρατία και την οι-
κονοµία. 

Ας δείξουµε -και δείχνουµε ήδη ως κυβερνώσα παράταξη- τη
σταθερή µας βούληση να διαλευκάνουµε τα σκάνδαλα, να ολο-
κληρωθούν οι δίκες που είχαν ξεκινήσει και δεν είχαν περαιωθεί,
να πέσει φως στο σκάνδαλο της «NOVARTIS», να πέσει φως στο
σκάνδαλο του ΚΕΕΛΠΝΟ, να πέσει φως στο σκάνδαλο της ΑΕΠΙ,
να πέσει φως στο σκάνδαλο µε τις λίστες φοροδιαφυγής και του
ξεπλύµατος. 

Οφείλω να δώσω και µια απάντηση στους συναδέλφους της
Νέας Δηµοκρατίας, που αναζωπύρωσαν το κλίµα του Ψυχρού
Πολέµου µε αφορµή το Μουσείο Νίκου Μπελογιάννη στην Αµα-
λιάδα. Ο ένας συνάδελφος, ο κ. Τασούλας, αµφισβήτησε ότι ο
Μπελογιάννης αγωνιζόταν υπέρ της δηµοκρατίας. 

Ο κ. Τζαβάρας υπερασπίστηκε το ουδέτερο κράτος. Ας τα πά-
ρουµε και τα δύο. Ποιο ήταν ουδέτερο κράτος; Το κράτος του
µετεµφυλίου και των εκτάκτων στρατοδικείων, όπως ο ίδιος οµο-
λόγησε; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου 

Βουλευτή)
Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Η κίνηση αυτή η χθεσινή και όλα όσα έχουν συµβεί στη Μετα-

πολίτευση, είναι µια γόνιµη κίνηση σε µια διαλεκτική µνήµης και
λήθης. Ο Εµφύλιος σηµαδεύει τη νεότερη ελληνική ιστορία από
τα πρώτα χρόνια της επανάστασης επί διακόσια χρόνια. Σε µια
διαλεκτική µνήµης και λήθης οι πολίτες και οι αιρετοί οφείλουν
να καλλιεργούν τη µνήµη και οφείλουν, επίσης, να ρίχνουν ένα
δηµιουργικό πέπλο σε ό,τι µπορεί να σκεπαστεί. 

Η απόδοση τιµής, όµως, σε ανθρώπους που κατάφορα αδίκως
εκτελέστηκαν για τις ιδέες τους και για τους οποίους και το επί-
σηµο κράτος, τότε, ήταν διχασµένο, είναι χρέος προς τις γενιές
που έρχονται και είναι φόρος τιµής προς τους ανθρώπους που
έχυσαν το αίµα τους για να υπάρχει η Ελλάδα ενιαία, όχι χωρι-
σµένη και διχασµένη. Τα περί αριστερής ηγεµονίας και ποιος κα-
πηλεύεται τι, ας τα αφήσουµε. Τα χρησιµοποιούν ανιστόρητοι και
µισάνθρωποι. 

Το ότι µπήκαν στα χείλη του ελληνικού λαού οι στίχοι του
Ελύτη και του Σεφέρη στη χαµένη Άνοιξη του ’60, δεν οφείλεται
σε καµµία αριστερή ηγεµονία. Οφείλεται στη λαχτάρα του ελλη-
νικού λαού να προχωρήσει, να θυµάται και να ξεχνά µαζί, δηµι-
ουργικά. Δεν ήταν ένας αγώνας για κατίσχυση µιας παράταξης.
Δεν υπήρχαν ηττηµένοι και νικητές στον Εµφύλιο. Υπήρχε ένας
πονεµένος ελληνικός λαός και µια κοινωνία που έπρεπε να ξανα-
βρεί βηµατισµό. 

Εµείς, ως Αριστεροί του 21ου αιώνα τροφοδοτούµε αυτήν τη
δυναµική διαλεκτική, τροφοδοτούµε την εθνική σύνθεση, τροφο-
δοτούµε τη µνήµη για τους ανθρώπους που έχυσαν το αίµα τους
για τη χώρα τους, για τον λαό τους, για την κοινωνία τους και
αποδίδουµε τις τιµές που πρέπει σε όσους έχουν προσφέρει
αυτά τα πράγµατα. 

Τους συναδέλφους που δεν µπορούν να διδαχθούν από την
ιστορία και τροφοδοτούνται µόνο από έναν άγονο ρεβανσισµό
απέναντι στις µεγάλες προκλήσεις του 21ου αιώνα, τους καλώ να
είναι γενναιόδωροι, να διδαχθούν από την ιστορία, να αφήσουν
µια παρακαταθήκη στις επόµενες γενεές και να αποφασίσουν,
επιτέλους, αν είναι µε τη λεγόµενη δηµοκρατία του Κατσίνσκι
στην Πολωνία που θέτει εκτός νόµου οποιονδήποτε του αντιτί-
θεται, αν είναι µε τη δηµοκρατία του Όρµπαν, του εφαρµοσµέ-
νου µεταναζισµού ή αν είναι µε τη δηµοκρατία του Ντε Γκωλ, ο
οποίος αντετέθη στην άδικη και παράνοµη εκτέλεση του Μπελο-
γιάννη. 

Υπάρχουν πολλές δηµοκρατικές παραδόσεις που διελαύνουν
το Σώµα του ευρωπαϊκού πολιτισµού. Υπάρχουν πολλές παρα-
δόσεις απελευθερωτικές και χειραφετητικές που διελαύνουν το
Σώµα του νεότερου Ελληνισµού. Είναι άδικο για τον ελληνικό

λαό, που υποφέρει και πασχίζει, όχι µόνο για ανόρθωση, αλλά
και για µια νέα ταυτότητα απελευθερωτική, χειραφετητική…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Ξυδάκη, ολο-
κληρώνετε, παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: …να ξαναζωνταντεύουµε τους σκυλο-
καβγάδες µέσα στην ακροδεξιά πολυκατοικία. Ας διδαχθούµε
από την ιστορία και ας είµαστε πιο γενναίοι µε τις νεότερες γε-
νεές.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Παναγιωτόπουλος Νικόλαος από τη Νέα Δηµοκρατία και
αµέσως µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης Κεν-
τρώων κ. Μάριος Γιεωργιάδης.

Ορίστε, κύριε Παναγιωτόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ώρα που η οικονοµία βρί-

σκεται ουσιαστικά υπό πλήρη κατάρρευση, σε ελεύθερη πτώση,
την ώρα που η ανάπτυξη όχι µόνο δεν έρχεται αλλά µάλλον απο-
µακρύνεται, την ώρα που η διαχείριση των πραγµάτων από την
Κυβέρνηση οδηγεί νοµοτελειακά ή στα χειρότερα ή στα πολύ χει-
ρότερα, αυτήν την ώρα η Κυβέρνηση κλιµακώνει τον αγώνα κατά
της διαφθοράς µε τη σύσταση ειδικής κοινοβουλευτικής επιτρο-
πής -προανακριτικής επιτροπής, στην ουσία- για τον Γιάννο Πα-
παντωνίου και την υπόθεση των συµβάσεων των οπλικών
συστηµάτων που υπεγράφησαν κατά τη θητεία του. 

Την ώρα, λοιπόν, που η Κυβέρνηση κλιµακώνει τον αγώνα κατά
της διαφθοράς, η Εισαγγελέας Διαφθοράς παραιτείται. Γιατί πα-
ραιτείται; Γιατί δεν αντέχει τόσο πολύ αγώνα για την καταπολέ-
µηση της διαφθοράς; Όχι. Έχει δείξει από τη θητεία της ότι έχει
παράξει έργο. Έχει κινήσει ποινικές διώξεις. Έχει ερευνήσει δε-
κάδες εκατοντάδες φακέλους. Έχει οδηγήσει στη φυλακή κρα-
τικούς λειτουργούς και υψηλόβαθµο κυβερνητικό στέλεχος
µεταξύ άλλων χάρη στα πορίσµατα Ράικου. Παραιτείται, µε
αφορµή δηµοσίευµα που στηρίζεται σε αναφορά άλλης δικαστι-
κής λειτουργού, η οποία της καταλογίζει ολιγωρία και απόκρυψη
στοιχείων στην υπόθεση που αυτή την ώρα εµείς εξετάζουµε,
εξαιτίας ακριβώς αυτών των ενεργειών ως προς τη διερεύνηση
της σχετικής δικογραφίας που έχει κάνει µέχρι τώρα η κ. Ράικου.
Περίεργο, πολύ περίεργο µου φαίνεται, γιατί αυτή η διερεύνηση
αυτής της υπόθεσης εξοπλιστικών που υπέγραψε ο Γιάννος Πα-
παντωνίου, στηρίζεται στα πορίσµατα ακριβώς της Εισαγγελέως
Διαφθοράς Ελένης Ράικου. 

Παραιτείται, όµως, κάνοντας παράλληλα και πολύ σοβαρές κα-
ταγγελίες περί στοχοποίησής της, προκειµένου να µην προχω-
ρήσει η διερεύνηση άλλης µεγάλης υπόθεσης διαφθοράς που
σχετίζεται µε το φάρµακο. Την αποκαλεί «κορωνίδα της διαφθο-
ράς» στην αναφορά της.

Επί της ουσίας, το στοχευµένο δηµοσίευµα του φιλοκυβερνη-
τικού εντύπου -δεν υπάρχει αµφιβολία περί αυτού, άλλο πε-
ρίεργο- επιτυγχάνει αποτέλεσµα, διότι η παραίτηση της
εισαγγελέως συνεπάγεται είτε τη διακοπή ή, στην καλύτερη πε-
ρίπτωση, την µεγάλη καθυστέρηση στην έρευνα αυτής της υπό-
θεσης και, µάλιστα, σε ένα ιδιαίτερα κοµβικό σηµείο της,
παραµονή δηµοσίευσης των πορισµάτων σύµφωνα µε τα οποία
µεταξύ άλλων γίνεται λόγος και για έναν τραπεζικό λογαριασµό
µέσα από τον οποίο χρηµατίζονταν διάφοροι. Αυτό τώρα διακό-
πτεται.

Πραγµατικά περίεργες εξελίξεις στον αγώνα της Κυβέρνησης
για την καταπολέµηση της διαφθοράς. Το κλίµα στους κόλπους
της δικαιοσύνης συνεπεία αυτών των εξελίξεων είναι βαρύ. Θα
έλεγα ότι επικρατεί αναταραχή. Υπάρχουν αρκετά προηγούµενα
στοχοποίησης εισαγγελικών και δικαστικών λειτουργών στο πλαί-
σιο εξυπηρέτησης πολιτικών σκοπιµοτήτων από την Κυβέρνηση
το τελευταίο διάστηµα. 

Η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων φωνάζει. Και φωνάζει δυ-
νατά. Κάνει λόγο για δηµόσια στοχοποίηση δικαστικών λειτουρ-
γών. Κάνει λόγο για δηµόσια στοχοποίηση που αποσκοπεί στην
«αναχαίτιση» -αυτούσια παραθέτω τη λέξη- του έργου τους,
κάνει λόγο για άσκηση αθέµιτων πιέσεων σε δικαστές µέσω της
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«στρατευµένης» -πάλι παραθέτω τη λέξη- σε πολιτικά και οικο-
νοµικά συµφέροντα δηµοσιογραφίας. Και µιλάω βέβαια και για
θεσµικό έλλειµα στο δείκτη προστασίας των λειτουργών της δι-
καιοσύνης που εργάζονται για την καταπολέµηση της διαφθο-
ράς. 

Ως προς αυτό το θεσµικό έλλειµα έχουµε στο παρελθόν κατα-
θέσει ερωτήσεις στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου, ζη-
τώντας να πληροφορηθούµε γιατί αυτή η Κυβέρνηση δεν έχει
νοµοθετήσει ακόµη κάτι σχετικά µε τη στεγανοποίηση του δικα-
στικού σώµατος από παρεµβάσεις στη διεξαγωγή ερευνών, που
είναι σχετικές µε αντικείµενα που έχουν να κάνουν µε το οικονο-
µικό έγκληµα και τη διαφθορά. 

Ο αρµόδιος Υπουργός µάς είχε απαντήσει στις 8 Ιουλίου 2016
ότι το σχετικό σχέδιο νόµου βρίσκεται σε στάδιο επεξεργασίας
σε εσωτερικό επίπεδο. Έκτοτε δεν υπάρχει τίποτα απολύτως.
Τόση προσήλωση, παρακαλώ, στον αγώνα για την καταπολέ-
µηση της διαφθοράς! Γιατί η θεσµική θωράκιση, κύριοι της Κυ-
βέρνησης, ενδιαφέρει µάλλον αρκετά λιγότερο από την
επικοινωνιακή διαχείριση του θέµατος για λόγους παραγωγής
εντυπώσεων.

Όταν, λοιπόν, κανείς δεν ξέρει τι να κάνει µπροστά στα άλλα,
τα µεγάλα ζόρια ή δεν έχει κάνει αυτό που έπρεπε να έχει κάνει
για την καταπολέµηση της διαφθοράς, τι κάνει; Κάνει εξεταστι-
κές και προανακριτικές για το παλιό πολιτικό σύστηµα που οδή-
γησε τη χώρα στη χρεοκοπία. Πάλι παραθέτω ένα απόσπασµα
από την πρόταση την κυβερνητική. Τα εξοπλιστικά συστήµατα
είναι αναµφίβολα πρόσφορο θέµα προς διερεύνηση. 

Και παρεµπιπτόντως, επειδή έχω ακούσει πολλές φορές αυτή
την ανοησία για τα υποβρύχια που γέρνουν, το πρωτότυπο υπο-
βρύχιο, αυτό που κατασκευάστηκε για πρώτη φορά, το πρώτο
από όλα, κατά τις δοκιµαστικές στο Κίελο της Βόρειας Γερµα-
νίας, σε συγκεκριµένες συνθήκες πλεύσης, δηλαδή µε κάποια
συγκεκριµένη ταχύτητα και µε κάποια συγκεκριµένα µποφόρ στη
θάλασσα, όντως παρουσίασε κατά την πρώτη-πρώτη πλεύση µια
κλίση. Αυτή στη συνέχεια διορθώθηκε. Σήµερα δεν υπάρχει υπο-
βρύχιο που γέρνει. Και ακολούθησαν κι άλλα µετά το πρωτότυπο.
Όµως, στην ιστορία και στην ισοπεδωτική προσέγγιση των πραγ-
µάτων αυτών, πέρασαν ως υποβρύχια που γέρνουν. Είναι ένα
από τα συνήθη βολικά ψέµατα.

Είναι πρόσφορο, λοιπόν, θέµα προς διερεύνηση τα εξοπλι-
στικά, αν και κατά την ταπεινή µου γνώµη, ξέρετε, αλλού γεννάν
οι κότες µεγαλύτερα αυγά, τα εξοπλιστικά όµως προσφέρονται.
Η εµπειρία από προηγούµενες εξεταστικές και προανακριτικές
επιτροπές δεν δηµιουργεί αισιοδοξία ως προς την πλήρη διερεύ-
νηση της υπόθεσης.

Στους επόµενους µήνες θα παρελάσει από το βήµα του εξε-
ταζόµενου µάρτυρα της επιτροπής κυριολεκτικά το µισό Υπουρ-
γείο Εθνικής Αµύνης, στελέχη, αξιωµατικοί, µέλη επιτροπών
παραλαβής, στελέχη της Γενικής Γραµµατείας Εξοπλισµών κλπ..

Στοιχηµατίζω εδώ ενώπιόν σας, ότι κανένας απ’ αυτούς που
θα εξεταστούν δεν θα πει ευθαρσώς ότι ο άλφα, ο βήτα, ο γάµα
χρηµατίστηκε. Και, βέβαια, είναι δύσκολο εάν δεν ειπωθεί αυτό,
να συµπεριλάβουµε εµείς σε κάποιο πόρισµά µας ότι πέραν
πάσης αµφιβολίας αποδείχθηκε από την αποδεικτική διαδικασία
ότι υπήρξε χρηµατισµός. Και την επόµενη µέρα θα πέσουν όλοι
πάνω µας να πουν ότι για µια ακόµη φορά η υπόθεση έχει «κου-
κουλωθεί» Αυτό δείχνει η εµπειρία.

Όµως, για ένα µεγάλο διάστηµα, όπως ξέρετε, θα παράγεται
ειδησεογραφία, θα διαρρέουν διάφορες ατάκες, θα γίνεται κου-
βέντα. Ας είναι. 

Εµείς θα υπερψηφίσουµε την πρόταση για τη σύσταση ειδικής
κοινοβουλευτικής επιτροπής, γιατί θέλουµε να διερευνηθεί η
υπόθεση, παρά τα πολλά προβληµατικά σηµεία ως προς τη δια-
τύπωση της πολύ πρόχειρης πραγµατικά πρότασης, όπου δεν
περιγράφεται ακριβώς η ζηµιά στο δηµόσιο, δεν τεκµηριώνεται
η βλάβη στο δηµόσιο που συνιστά το αδίκηµα της απιστίας, δεν
φαίνεται κάποιος λογαριασµός που να συνδέει τη ροή χρήµατος
µε το υπό εξέταση φυσικό πρόσωπο, δεν καθίσταται εµφανής η
σύνδεση µε πολιτικά πρόσωπα, παρά µόνο στο γεγονός ότι στο
σώµα των συµβάσεων, της κάθε σύµβασης, στο βάθος της τε-
λευταίας σελίδας υπάρχει όντως η υπογραφή ενός Υπουργού.

Λογικό είναι.
Όµως, ξέρετε, όταν και στην υπουργική απόφαση για την επι-

βολή κεφαλαιακών περιορισµών υπήρχε στο σώµα της απόφα-
σης φαρδιά-πλατιά η υπογραφή Βαρουφάκη, δεν συναινέσατε
τότε να προχωρήσουµε σε εξεταστική -όχι σε προανακριτική επι-
τροπή- για τη διερεύνηση αυτού του πολύ περίεργου ζητήµατος
µε σαφή αναφορά στη δηµόσια σφαίρα. Τότε δεν µετρούσε η
υπογραφή του Βαρουφάκη.

Παρά, λοιπόν, αυτά τα προβλήµατα, είµαστε σύµφωνοι στη σύ-
σταση της επιτροπής αυτής. Πάµε λοιπόν, στην επιτροπή να γίνει
και ο σχετικός ντόρος. 

Ό,τι και να γίνει, όµως, θα πρέπει να ξέρετε, κύριοι της Κυβέρ-
νησης, ότι ο χρόνος σας τελειώνει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης Κεντρώων, ο κ. Μάριος
Γεωργιάδης.

Θα ακολουθήσουν δύο οµιλητές και µετά από τους δύο οµι-
λητές, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το Ποτάµι.

Θα παρακαλούσε το Προεδρείο τους υπόλοιπους κοινοβου-
λευτικούς εκπροσώπους σιγά-σίγα να έρχονται στην Αίθουσα,
διότι έµειναν πλέον οχτώ οµιλητές. Καλό θα ήταν, λοιπόν, σιγά-
σιγά να έρχονται και οι υπόλοιποι κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι.

Κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές, καλησπέρα. Δυστυχώς, πα-

ράλληλα, πριν από λίγες ώρες, υπήρχε ένα συνέδριο, µια ηµε-
ρίδα, η οποία αναφερόταν στην παιδεία, στην τεχνολογία, στην
καινοτοµία, στην εκπαίδευση και γενικότερα στην ανάπτυξη και
όλα τα φώτα της δηµοσιότητας θα έπρεπε να είναι εκεί. Εν αντι-
θέσει, τα βλέπουµε εδώ, σε άλλη µια επιτροπή, κατά την οποία
δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι η πρόταση των Βουλευτών του
ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ για τη σύσταση της εν λόγω ειδικής κοινο-
βουλευτικής επιτροπής κατατέθηκε µε προφανή σκοπό να µετα-
τοπιστεί το ενδιαφέρον της κοινής γνώµης από την ανικανότητα
της Κυβέρνησης στις τηλεοπτικές τύπου και ενδιαφέροντος αν-
τιπαραθέσεις.

Η Κυβέρνηση ελπίζει ότι µε τις εργασίες της επιτροπής σε πα-
νελλήνια ζωντανή µετάδοση, θα στρέψει αλλού το ενδιαφέρον
της και θα θολώσει τα νερά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Έλεος! 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Γιατί έλεος; Έλεος είναι η δική σας

γνώµη.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Τα έστειλε η ει-

σαγγελία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε, πα-

ρακαλώ.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όταν έλθει η ώρα να τοποθετηθείτε,

αν δεν έχετε τοποθετηθεί, µπορείτε να πείτε ό,τι θέλετε. Εµένα
θα µου επιτρέψετε να πω τη δική µου άποψη και την άποψη της
Ένωσης Κεντρώων.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, ελπίζει ότι θα κατορθώσει να ανασάνει
και να αποκρύψει τα δηµοσιονοµικά αδιέξοδα, καθώς και τα απα-
ράδεκτα σκληρά µέτρα, τα οποία θα φέρετε, αγαπητή συνά-
δελφε, και θα τα υπογράψετε όλοι, τα οποία και θα πέσουν στις
πλάτες του ελληνικού λαού.

Σαν επιχείρηµα και δικαιολογία, βέβαια, αναφέρετε στην πρό-
τασή σας ότι έχουν εξαντληθεί οι δυνατότητες της δικαιοσύνης
για άσκηση διώξεων και γι’ αυτό και αυτή η υπόθεση έρχεται ενώ-
πιόν µας.

Αυτό, βέβαια, δεν µειώνει την αξία της ουσίας της συγκεκρι-
µένης υπόθεσης, στην οποία φέρεται εµπλεκόµενος ο πρώην
Υπουργός, ο κ. Παπαντωνίου.

Ως Ένωση Κεντρώων είµαστε σαφώς υπέρ του να ριχτεί
άπλετο φως στην υπόθεση, ώστε να λάµψει η αλήθεια. Αναρω-
τιόµαστε, όµως, γιατί επιλέχθηκε µόνο η συγκεκριµένη υπόθεση,
δεδοµένου ότι στην περίφηµη περίοδο του εκσυγχρονισµού, µε-
ταξύ 1996 και 2004, πολλά είχαν γίνει και πολλά περισσότερα
έχουν ακουστεί.

Ήταν η περίοδος που έντεχνα καλλιεργήθηκε στον λαό η ιδέα
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του αλόγιστου, υπέρµετρου δανεισµού και ακόµη και ο φτωχός
µπορούσε να κάνει τα πάντα δανειζόµενος: να πάει διακοπές σε
εξωτικές χώρες, να αγοράσει πολυτελές αυτοκίνητο, να επι-
σκευάσει το σπίτι του χωρίς να είναι απαραίτητο, να αγοράσει
σαν άρχοντας ένα σπίτι, το οποίο θα έχει αξία τριάντα φορές
πάνω από το ετήσιο εισόδηµά του. 

Μετά το ξέσπασµα της οικονοµικής κρίσης είδαµε όλα αυτά
πού κατέληξαν: δεκάδες χιλιάδες «κόκκινα» δάνεια, γενική αδυ-
ναµία αντιµετώπισής τους και διπλές και τριπλές ανακεφαλαι-
οποιήσεις τραπεζών. Χάρη στον υπέρµετρο δανεισµό της χώρας
έρεε άφθονο χρήµα και έτσι ολόκληρα δισεκατοµµύρια ξοδεύον-
ταν εύκολα και άκριτα σε διαφόρους τοµείς, όπως είναι η υγεία
και τα δηµόσια έργα. 

Απλά µας χάριζαν προσωρινά την ψευδαίσθηση ότι ευηµερού-
σαµε, την ίδια στιγµή που η διαπλοκή και η διαφθορά µόλυναν
τα πάντα στο πέρασµά τους και διάβρωναν το κρατικό οικοδό-
µηµα. Γιατί τελικά εξαιτίας αυτής της εγκληµατικής πολιτικής του
ίδιου υπέρµετρου δανεισµού οδηγηθήκαµε στη χρεοκοπία και
στο σηµείο που βρισκόµαστε αυτή τη στιγµή.

Ειδικά στα εξοπλιστικά προγράµµατα της χώρας και στα αντί-
στοιχα αντισταθµιστικά οφέλη η αίσθηση όλων είναι ότι πραγµα-
τικά ανέκαθεν αποτελούσαν προνοµιακό χώρο µεσαζόντων
πρόθυµων να παρασύρουν στη διαφθορά. 

Οι παραλείψεις των αρµόδιων στις επιτροπές προδιαγραφών
ή παραλαβής ήταν παροιµιώδεις. Αποκορύφωµα όλων ήταν τα
περίφηµα υποβρύχια που έγερναν -αναφέρθηκε και από άλλους
συναδέλφους- τα οποία κάποιοι επέµεναν να τα παραλάβει η
χώρα, παρά τα όσα προβλήµατα αντιµετώπιζαν στην ευστάθεια
και στο αξιόπλοο αυτών. 

Αφόρητες πιέσεις ασκήθηκαν και πολλές επιτροπές συστάθη-
καν για να γνωµατεύσουν ότι δεν συµβαίνει κάτι σηµαντικό, αδια-
φορώντας για το ότι ο ελληνικός λαός, προκειµένου να
εξασφαλίσει την άµυνά του, υποβαλλόταν σε θυσίες, δανειζόταν
και υποθήκευε το µέλλον των παιδιών του. 

Ήταν η ίδια εποχή που µας έλεγαν ότι οι ευθύνες για κακοδια-
χείριση χάνονται όταν στις εκλογές ξαναψηφίζει ο λαός. Αυτός
ήταν ο τρόπος που είχαν επιλέξει, όχι µόνο για να αποσύρουν τις
ευθύνες από πάνω τους, αλλά και για να τις φορτώνουν στον
λαό, δηµιουργώντας του ενοχές και τύψεις, ενώ ταυτόχρονα οι
ίδιοι ξεπλένονταν στην κολυµβήθρα του Σιλωάµ. 

Λησµονούσαν, βέβαια, να µας πουν ότι ο λαός ήταν αδύνατο
να αναγνωρίζει τα παιχνίδια που παίζονταν στο Πρωθυπουργικό
Γραφείο, στα διάφορα ΚΥΣΕΑ, στο δαιδαλώδες γραφείο του κ.
Παπαντωνίου, στις δεκάδες επιτροπές του Υπουργείου Άµυνας
και ποια συµφέροντα εξυπηρετούνταν από τις συµφωνίες για τα
εξοπλιστικά και τα αντισταθµιστικά. 

Θυµόµαστε, λοιπόν, τη λίστα µε τα έργα και ηµέρες προηγού-
µενων κυβερνήσεων και πρωτοκλασάτων Υπουργών, που το κα-
θένα από µόνο του –κατ’  εµάς τουλάχιστον- συνιστά λόγο για
σύσταση αντίστοιχης επιτροπής και περαιτέρω διερεύνησης. 

Ξεκινώ, λοιπόν: Πρώτον, παρ’ όλο που θεωρούµε ως Ένωση
Κεντρώων ότι η είσοδός µας στο ευρώ ήταν επιτακτική και η πα-
ραµονή µας παραµένει απαραίτητη, από κύκλους σοβαρών οικο-
νοµολόγων και τεχνοκρατών έχουν εκφραστεί ποικίλες
αµφιβολίες για το ύψος της υποτίµησης του εθνικού νοµίσµατος
για την εν λόγω είσοδό µας. 

Η τελική είσοδός µας στο ευρώ ήταν το µεγαλύτερο καλό της
Κυβέρνησης Σηµίτη. Ωστόσο, αυτό δεν σηµαίνει ότι η κυβέρνηση
αυτή δεν έπεσε θύµα των λεγόµενων «greek statistics». Στη διε-
θνή κοινότητα ο όρος «ελληνικά στατιστικά» κατάντησε να είναι
ταυτόσηµος µε το «ψεύτικα στατιστικά» και εδώ οφείλουµε να
βρούµε τους ενόχους και τις σκοπιµότητές τους. 

Δεύτερον, το σκάνδαλο των «µαύρων» ταµείων της «SIEMENS»
του 1998, που κατέληξαν σε πρόσωπα του τότε Υπουργικού Συµ-
βουλίου και αργότερα στα ταµεία του ΠΑΣΟΚ. Τουλάχιστον γι’
αυτό το σκάνδαλο έχει ήδη ξεκινήσει η δίκη. 

Τρίτον, την ασυδοσία που επετράπη να επικρατήσει αµέσως
µετά την εισαγωγή του ευρώ, δεδοµένου ότι µε τη λογική των
στρογγυλοποιήσεων, που υιοθέτησε η τότε κυβέρνηση, οι κάθε
λογής επιτήδειοι βρήκαν πεδίο δόξης λαµπρό, µε το οποίο γρή-
γορα όλες οι τιµές υπερδιπλασιάστηκαν. 

Τέταρτον, το σκάνδαλο του Χρηµατιστηρίου, που µε τα µαγικά
που έγιναν τότε, εκατοντάδες χιλιάδες συνανθρώπων µας οδη-
γήθηκαν στο να ρίξουν τα σπίτια και τις περιουσίες τους στο
απύθµενο εκείνο πιθάρι και αµέτρητες οικογένειες να καταστρα-
φούν. Η δε κυβέρνηση, όχι µόνο σφύριζε αδιάφορα, αλλά εν
χορώ και οµαδικά προσκαλούσε όλο και περισσότερα υποψήφια
θύµατα. 

Σαφώς και οι πολίτες φέρουν το δικό τους µερίδιο ευθύνης,
όταν έβαζαν τις αποταµιεύσεις τους στο Χρηµατιστήριο, αλλά
αυτό το φαινόµενο προωθήθηκε από την κυβέρνηση, από τα
πλέον επίσηµα χείλη. 

Και πέµπτον, τη διάθεση τεράστιων ποσών για τη διοργάνωση
των Ολυµπιακών Αγώνων της Αθήνας του 2004, για τους οποίους
πραγµατικός λόγος δεν αποδόθηκε ποτέ στον ελληνικό λαό. 

Και σήµερα που µιλάµε, ρηµάζουν τα εν λόγω ολυµπιακά ακί-
νητα και έχουν εξελιχθεί σε σκουπιδότοπους, καθώς δεν υπήρξε
καµµία σχετική πρόνοια αξιοποίησής τους. 

Όποιος ανεξάρτητος παρατηρητής ακούσει όλα τα παρα-
πάνω, µάλλον «µαύρη» Βίβλο θα τα χαρακτηρίσει. 

Ωστόσο, στην τότε χώρα των σκανδάλων όλοι θυµόµαστε ότι
ο Πρωθυπουργός προκαλούσε κάθε πολίτη λέγοντας «όποιος
έχει στοιχεία ή ενδείξεις κακοδιαχείρισης για οποιονδήποτε λει-
τουργό της διακυβέρνησής µου να τα πάει στον εισαγγελέα». 

Και είµαστε τώρα εδώ, ήρθε η ώρα, όπου µετά τον κ. Τσοχα-
τζόπουλο και για το δεύτερο από τα τότε «πρωτοπαλίκαρα» της
κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ, η Βουλή –και µάλιστα οµόφωνα- ζητάει
ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή για το αν ο κ. Ιωάννης Παπαν-
τωνίου πρέπει να παραπεµφθεί για τα περαιτέρω. 

Ως Ένωση Κεντρώων πάντα λέµε την αλήθεια και πάντα την
αναζητάµε, σύµφωνα µε το σκεπτικό της πρότασης, γιατί πι-
στεύουµε ότι οι ποινικές ευθύνες πρέπει να αποδοθούν και όλα
πρέπει να έρθουν στην επιφάνεια. Η γενική µας άποψη είναι ότι
ανάλογες ενέργειες πρέπει να γίνουν και για τα υπόλοιπα σο-
βαρά ζητήµατα που απασχόλησαν την κοινή γνώµη από τη Με-
ταπολίτευση και µετά. Μακάρι να µπορούσε να ελεγχθεί µε κάθε
λεπτοµέρεια όλη η περίοδος από το 1974 µέχρι σήµερα! 

Φυσικά, η νοµοθετική εξουσία δεν υποκαθιστά τη δικαστική,
όµως, έστω και τώρα, µπορούµε να διαλευκάνουµε πολλές υπο-
θέσεις, ενέργεια που θα αναβαθµίσει την εικόνα του πολιτικού
κόσµου στα µάτια του λαού και θα αποσυµπιέσει τη γενική κατα-
κραυγή, γιατί σίγουρα ο κ. Τσοχατζόπουλος δεν ήταν µόνος του. 

Αντίστοιχες πρωτοβουλίες πρέπει να πάρουµε -πέρα από τις
πέντε περιπτώσεις που προανέφερα- και για τα διαχρονικά
«πάρτι» στην υγεία και τα δηµόσια έργα, για το πώς φθάσαµε
στα µνηµόνια, για το τι συνέβη στο πρώτο εξάµηνο του 2015 που
οδηγηθήκαµε στο κλείσιµο των τραπεζών, τη λεγόµενη «Βαρου-
φακειάδα» και για τα άλλα πολλά που επέφεραν ζηµιά στον ελ-
ληνικό λαό. 

Αναµένουµε ότι η σηµερινή πρωτοβουλία θα έχει συνέχεια όχι
ως ευκαιριακό πυροτέχνηµα, όπως η εξαγγελία για την έρευνα
στον χώρο της υγείας, αλλά ως πραγµατική και αγνή προσπάθεια
αναζήτησης της αλήθειας. Σαράντα χρόνια ασυδοσίας είναι
πάρα πολλά για να αγνοηθούν. Αφού ο πολιτικός κόσµος ενερ-
γούσε έτσι, πρέπει επιτέλους να λογοδοτήσει. 

Ζητάµε τη βοήθεια και τη συνεργασία όλων των πολιτικών δυ-
νάµεων να συµβάλλουν, ώστε επιτέλους να γίνει η πολιτική κά-
θαρση. 

Ύστερα από τα παραπάνω, συνοψίζω λέγοντας ότι συµφω-
νούµε στη σύσταση ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής που θα
ενεργήσει προκαταρκτική εξέταση για την ενδεχόµενη τέλεση
των περιγραφόµενων στην πρόταση αδικηµάτων για τον αναφε-
ρόµενο πρώην Υπουργό κ. Ιωάννη Παπαντωνίου, σε κάθε µία από
τις έξι υποθέσεις για τα εξοπλιστικά. Ας ελπίσουµε ότι δεν θα
είναι µόνο αυτή. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Γεωργιάδη και για την οικονοµία του χρόνου. 

Τον λόγο έχει ο κ. Παυλίδης Κωνσταντίνος από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

δεν θα µπορούσα να µην αναφερθώ στις δηλώσεις του κ. Τα-
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σούλα, του οµιλητή της Νέας Δηµοκρατίας, για το «ευτυχώς που
δεν επικράτησε το ΕΑΜ». Κάποιος πρέπει να τον πληροφορήσει
ότι το ΕΑΜ δεν επικράτησε γιατί δεν ήθελε να επικρατήσει, γιατί
συµφώνησε στη Βάρκιζα, κατέθεσε τα όπλα, γιατί ήθελε να οδη-
γήσει τη χώρα σε ελεύθερες εκλογές και σε λαϊκή κυριαρχία. 

Και αυτό δεν λέγεται κοµµουνιστική δικτατορία, συνάδελφοι
της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ακριβώς επειδή δεν επικράτησαν αυτές οι δηµοκρατικές πα-
τριωτικές και απελευθερωτικές δυνάµεις, γι’ αυτό ακριβώς άνοι-
ξαν οι «Παρθενώνες» στη Μακρόνησο, στη Γιάρο και στην Ικαρία,
γι’ αυτό ακριβώς άνοιξαν τα κολαστήρια της εξορίας, άνοιξαν οι
φυλακές, οι εκτελέσεις γνήσιων πατριωτών. Γι’ αυτό τα σκέπαζε
όλα η φοβέρα και τα πλάκωνε η σκλαβιά. 

Για ποια ελευθερία γνώµης και σκέψης µιλάτε τις δεκαετίες
µετά τον Εµφύλιο Πόλεµο; Ξεχνάτε µάλλον τα πέτρινα χρόνια
της πολιτικής σας τροµοκρατίας; Ξεχνάτε το γεγονός ότι το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδος νοµιµοποιήθηκε µε τους δικούς του
αγώνες τριάντα χρόνια µετά το τέλος του Β’ Παγκοσµίου Πολέ-
µου; Ξεχνάτε τα Δεκεµβριανά, τη δολοφονία Λαµπράκη, τη δο-
λοφονία Πέτρουλα; 

Ας είναι λίγο πιο προσεχτικοί οι γράφοντες τις ανακοινώσεις
της ΟΝΝΕΔ, όταν µιλούν για πολιτική εκδικητικότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση της κοινοβουλευτι-
κής Πλειοψηφίας για σύσταση της επιτροπής για τα εξοπλιστικά
είναι µία ευκαιρία να διαλευκανθεί άλλο ένα σηµαντικό κοµµάτι
των µεγάλων αµυντικών προγραµµάτων που βρέθηκαν επί πολλά
χρόνια στο επίκεντρο καταγγελιών και αποκαλύψεων και να απο-
δοθούν, εφ’ όσον προκύψουν, συγκεκριµένες ευθύνες. 

Όπως είπε και ο εισηγητής µας, ο κ. Παρασκευόπουλος, η
προσπάθεια αναζήτησης ποινικών ευθυνών δεν πρόκειται να οδη-
γήσει σε παραγκωνισµό του κράτους δικαίου. Στο προδικαστικό
στάδιο που βρισκόµαστε υποστηρίζουµε ότι υπάρχουν ενδείξεις
και ύποπτοι. Τον κ. Παπαντωνίου αναφέρουν ως ύποπτο, µε τεκ-
µήριο αθωότητας φυσικά, µέχρι αποδείξεως του εναντίου. 

Το τεκµήριο της αθωότητας, όµως, κυρίαρχα πρέπει να απο-
δοθεί στην κοινωνία, στους εργαζόµενους αυτής της χώρας και
στη λαϊκή οικογένεια, στους οποίους συστηµατικά το παλιό πο-
λιτικό κατεστηµένο προσπάθησε να επιµερίσει τις ενοχές του και
τους αποδώσει συνευθύνες και συνενοχές για την κατάσταση
της χώρας. 

Το σύνθηµα «όλοι µαζί τα φάγαµε», έγινε σηµαία του δικοµµα-
τισµού και προσπάθεια συγκάλυψης των πραγµατικών υπευθύ-
νων αυτής της κατάστασης, στην οποία βρίσκεται σήµερα η
χώρα και η κοινωνία. Τα φαινόµενα της διαφθοράς, κυρίαρχα
στον χώρο της υγείας και της άµυνας, διαµόρφωσαν ένα κλίµα
πολιτικής απαξίωσης και έλλειψης εµπιστοσύνης των πολιτών
απέναντι στο πολιτικό σύστηµα. Τα προβλήµατα της πολιτικής
και οικονοµικής διαχείρισης απαντώνται µόνο µε δηµοκρατική δι-
εύρυνση, θεσµική κατοχύρωση, διαφάνεια και δηµοκρατικό
έλεγχο. Αυτό ακριβώς καλούµαστε να κάνουµε σήµερα. 

Η κρίση των Ιµίων το 1996, στρατιωτική και διπλωµατική κρίση,
έγινε αφορµή για έναν κύκλο εξοπλιστικών δαπανών την περίοδο
1996 -2004 -σε µία οκταετία, 27 δισεκατοµµύρια ευρώ µε τη δια-
δικασία των απευθείας αναθέσεων και του εξωτερικού δανει-
σµού-, οδηγώντας τη χώρα -συµβάλλοντας και αυτή κατά ένα
µεγάλο µέρος- στη σηµερινή οικονοµική και κοινωνική κρίση. 

Αποκαλύφθηκε ένα εξοπλιστικό σκάνδαλο µε σακ βουαγιάζ
εκατοµµυρίων ευρώ στα υπουργικά γραφεία, που αφορούσε πο-
λιτικό προσωπικό, στελέχη εξοπλιστικών εταιρειών και διευθυν-
τές εξοπλιστικών προγραµµάτων. 

Την πρώτη πράξη αυτού του σκανδάλου τη ζήσαµε µε τις µαρ-
τυρίες του πρώην Αναπληρωτή Διευθυντή Εξοπλισµών, του κ. Αν-
τώνη Κάντα, ο οποίος κατέθεσε σηµεία και τέρατα για την αγορά
των Λέοπαρντ 2, των αρµάτων M48, της προµήθειας των Φάντοµ,
του αντιαρµατικού πυραύλου Κόρνετ, του Μιράζ και των υποβρυ-
χίων, σε έναν κύκλο µε Ελβετούς και Έλληνες τραπεζίτες, δικη-
γόρους εξωχώριων, offshore εταιρειών µε έδρα τον Παναµά και
την Κόστα Ρίκα και µε χρηµατικές διαδροµές από τη Γενεύη, που
κατέληγαν στη Σιγκαπούρη.

Κυβερνηθήκαµε για δεκαετίες από ένα πολιτικό προσωπικό
που από τα σπλάχνα του ξεπηδούσε κάθε τόσο και από ένα σκάν-

δαλο. Μου κάνει εντύπωση η τοποθέτηση του εισηγητή της Νέας
Δηµοκρατίας, του κ. Δαβάκη, που έκανε κριτική στη θέση που
αναφέραµε στην πρότασή µας, ότι τα εξοπλιστικά προγράµµατα
αποτελούσαν πηγή διαφθοράς δοµών και εκπροσώπων. Προφα-
νώς τα ονόµατα Κοσκωτάς, Τσοχατζόπουλος, Τσουκάτος, Μαν-
τέλης, Παπασταύρου και οι λέξεις «SIEMENS», «δοµηµένα
οµόλογα», «εξοπλιστικές µίζες», «κοµµατικά θαλασσοδάνεια»,
αδήλωτα «πόθεν έσχες», «NOVARTIS», «ΚΕΕΛΠΝΟ», του είναι εν-
τελώς άγνωστα. 

Όλα αυτά τα σκάνδαλα πορεύτηκαν µε την πολιτική πρακτική
των δύο µεγάλων κοµµάτων. Σήµερα αυτή η Κυβέρνηση είναι
υποχρεωµένη να τα φέρει στην φως και στην κρίση της δικαιο-
σύνης και της ελληνικής κοινωνίας.

Είναι να αναλογίζεται κανείς ειλικρινά πόση πρόοδο και ανά-
πτυξη θα είχαµε αν όλοι αυτοί οι εµπλεκόµενοι πολιτικοί εργά-
ζονταν µε την ίδια µεθοδικότητα και οργάνωση για το καλό όλων
µας στον δηµόσιο βίο τους. Ενώ τα εκατοµµύρια χόρευαν πάνω
από τα κεφάλια µας, οι κυβερνήσεις τους ασχολούνταν µε το
πεντάευρω του φτωχού στο νοσοκοµείο και µε το να οδηγούν
στο αυτόφωρο εργαζοµένους και µικροεπαγγελµατίες που χρω-
στούσαν πάνω από 5 χιλιάδες ευρώ στην εφορία ή στα ασφαλι-
στικά ταµεία.

Ειδικότερα, για τη συγκεκριµένη υπόθεση διαβιβάστηκαν στη
Βουλή ποινικές δικογραφίες, συναφείς µεταξύ τους, οι οποίες
αφορούν την περίοδο 2001 – 2004. Προκύπτουν ενδείξεις τέλε-
σης εγκλήµατος νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατική ενέρ-
γεια, οι οποίες θα πρέπει να διερευνηθούν. Δεν καταδικάζουµε
κανέναν. Εξάλλου δεν είναι αυτός ο ρόλος µας. Οφείλουµε,
όµως, σε αυτήν την ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή, που έχει
εισαγγελικό και ανακριτικό χαρακτήρα, να διερευνήσουµε όλα
τα ενδεχόµενα και να καταλογίσουµε ευθύνες, εάν αυτές διαφα-
νούν. 

Παράλληλα, οφείλουµε να υπενθυµίσουµε ότι πάγια θέση της
Κυβέρνησης και του ΣΥΡΙΖΑ είναι η ριζική µετατροπή της νοµο-
θεσίας για την ευθύνη των Υπουργών.

Επίσης, θεωρούµε ως ένα πρώτο θετικό βήµα το γεγονός ότι
η παρούσα ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή έχει τη σύµφωνη
γνώµη τόσο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης όσο και του συνό-
λου του Ελληνικού Κοινοβουλίου. Τα κόµµατα που συγκρότησαν
κυβερνήσεις και έθρεψαν όλα αυτά τα φαινόµενα, συµφώνησαν
να ερευνηθεί η υπόθεση των εξοπλιστικών. 

Το θέµα, όµως, συνάδελφοι, δεν είναι απλώς να λες ένα «ναι»
στο να διερευνηθούν οι υποθέσεις, όταν έχουν ήδη δοθεί τα στοι-
χεία και οι ενδείξεις και έχουν σταλεί οι δικογραφίες στη Βουλή.
Το θέµα είναι να ερευνάς συνεχώς για να αποκαλύψεις αυτά τα
στοιχεία. Αυτό δεν το έπραξαν στο παρελθόν και ούτε, απ’ ό,τι
φαίνεται, το πράττουν τώρα. Στις προσπάθειες της Κυβέρνησης
να φέρει υποθέσεις στο φως, κυρίως στον τοµέα της υγείας και
της άµυνας δεν δείχνουν να έχουν την ανάλογη πρόθεση. 

Ένα ζήτηµα είναι η ευθύνη αυτών που εξέθρεψαν τη διαφθορά
και ένα άλλο ισάξιο, κατά τη γνώµη µου, ζήτηµα είναι η ευθύνη
αυτών που είχαν τη συνταγµατική υποχρέωση να την ελέγξουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Παυλίδη, πα-
ρακαλώ τελειώνετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Φαινόµενα διαφθοράς στην υγεία, στην άµυνα, στη δηµόσια

σφαίρα συνολικά έχουν ένα σηµαντικό, ένα µεγάλο µερίδιο στην
οικονοµική αδυναµία αυτής της χώρας και αυτής της κοινωνίας,
στα δηµοσιονοµικά ελλείµµατα, στις πολιτικές λιτότητας, στα
υφεσιακά φαινόµενα και, τέλος, στην κοινωνική ανέχεια και τη
δυστυχία. Αυτή µας η πρόταση για σύσταση ειδικής κοινοβου-
λευτικής επιτροπής δεν είναι πολιτικός ρεβανσισµός, δεν είναι
προπέτασµα καπνού στην πολιτική συγκυρία.

Δεν θέλουµε να στρέψουµε τις κάµερες από τη διαπραγµά-
τευση στις ειδικές επιτροπές σκανδάλων. Είναι συνταγµατική
µας υποχρέωση, είναι δηµοκρατική µας αντίληψη και είναι πολι-
τική µας ευαισθησία. Είναι πολιτικό µας καθήκον και µέρος της
συµφωνίας που έχουµε µε τον λαό να τον υπερασπιζόµαστε,
όταν κάποιοι πλούτιζαν ή συνεχίζουν να πλουτίζουν εις βάρος
του. Αν κάποιοι θεωρούν ότι είναι επικοινωνιακή η πολιτική µας,
ας πάρουν την πολιτική ευθύνη να µην ψηφίσουν τη σύσταση
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αυτής της επιτροπής.
Κι επειδή, τέλος, κύριε Πρόεδρε, αναφέρθηκε η εµπλοκή ενός

Ρόδιου επιχειρηµατία στο προηγούµενο σκάνδαλο του κ. Κο-
σκωτά, εγώ θα αναφέρω τη φράση ενός άλλου Ρόδιου πολύ πα-
λιότερου, από τον 3ο π.Χ. αιώνα, του Απολλώνιου του Ρόδιου, ο
οποίος ανάφερε: «Εκείνοι που ξεχωρίζουν την πολιτική από την
ηθική, δεν θα καταλάβουν ποτέ ούτε το ένα ούτε το άλλο».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Ιωάννης Σαχινίδης από τον Λαϊκό Σύνδεσµο Χρυσή Αυγή και µετά
θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το Πο-
τάµι, ο κ. Μαυρωτάς.

Ορίστε, κύριε Σαχινίδη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούσαµε προηγουµένως από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-

σωπο της Ένωσης Κεντρώων ότι χθες έλαβε χώρα ένα συνέδριο
για την κρίση, τις µεταρρυθµίσεις και την ανάπτυξη.

Έχετε υπ’ όψιν σας ότι σε αυτό το συνέδριο, παρόλο που µας
ήρθε σε όλα τα βουλευτικά µέιλ και η πρόσκληση και το πρό-
γραµµα των εισηγητών, κατά έναν περίεργο τρόπο, απουσίαζε ο
εισηγητής της τρίτης πολιτικής δύναµης; Είχαν εκπροσώπηση ει-
σήγησης σε αυτό το συνέδριο όλα τα κόµµατα. Κι εφόσον επι-
κοινώνησε η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Χρυσής Αυγής µε το
Γραφείο Προϋπολογισµού, πολύ απλά δεν µας απάντησαν. Το
καταθέτω στα Πρακτικά, για του λόγου το αληθές.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Σαχινίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έχω µία απορία. Από το πρωί ακούµε διάφορα. Λύστε τη µου.
Μπορείτε. Εσείς οι αριστεροί – οι κοµµουνιστές, θα έλεγα, γιατί
Αριστερά δεν υπήρχε τότε, παρά µόνο κοµµουνισµός και µετά
προέκυψε η Αριστερά- απ’ ό,τι λέτε, αν θεωρήσω ότι είµαι τε-
λείως αδαής ιστορικά, όλοι, µα όλοι, ανεξαιρέτως, δεν έχετε ούτε
έναν κακό. Πώς γίνεται όλοι οι κακοί να ήταν από την άλλη
πλευρά; Πράγµατι, κάποια στιγµή θα πρέπει να µας λύσετε αυτή
την απορία.

Συνεχίζω. Διαβάζουµε, λοιπόν, την πρόταση για σύσταση ειδι-
κής κοινοβουλευτικής επιτροπής για τη διενέργεια προκαταρκτι-
κής εξέτασης για τη διερεύνηση ενδεχοµένου τέλεσης διαφόρων
αδικηµάτων. Η πρόταση, λοιπόν, αφορά τον πρώην Υπουργό
Εθνικής Αµύνης κ. Ιωάννη Παπαντωνίου και η επιτροπή η οποία
θα συσταθεί, καλείται να εξετάσει έξι ποινικές δικογραφίες που
έχουν διαβιβαστεί στη Βουλή και αφορούν όλες τον πρώην
Υπουργό, στον οποίο και αποδίδονται πράξεις απιστίας, από τις
οποίες το ελληνικό δηµόσιο ζηµιώθηκε µε µεγάλα ποσά. 

Αλήθεια, τουλάχιστον σε µία από αυτές και συγκεκριµένα στη
δικογραφία για τα Απάτσι, τουλάχιστον κατά το ήµισυ, δεν προ-
κύπτει ευθύνη και για κάποιον άλλον Υπουργό άλλης κυβέρνη-
σης; Δεν άκουσα τίποτα από κανέναν. 

Οι συγκυβερνώντες ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ, µε την πρόταση, λοιπόν,
που έχουν καταθέσει, ελπίζουν, πράγµατι, ότι ίσως να αλλάξουν
την κοινή γνώµη, υποκρινόµενοι ότι έχουν κηρύξει πόλεµο στη
διαφθορά. Η προεκλογική υπόσχεση για πάταξη της διαπλοκής
και της διαφθοράς σε όλα τα επίπεδα, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, απλά
παραµένει µία υπόσχεση που κανείς από εσάς δεν θέλει να υλο-
ποιήσει.

Άλλωστε, µην ξεχνάµε ότι τα ίδια ακριβώς υπόσχονταν στον
ελληνικό λαό όλοι οι προκάτοχοί σας, πριν αναλάβουν φυσικά
την εξουσία. Αδιάψευστος µάρτυρας όλων όσων προανέφερα,
οι πράξεις της σηµερινής συγκυβέρνησης σχετικά µε την ανά-
δειξη και απόδοση ευθυνών για τα σκάνδαλα που οδήγησαν την
Ελλάδα σε µία τεχνητή κρίση.

Αλήθεια, ποιος µπορεί να ξεχάσει τα ενενήντα συν ένα κακουρ-
γήµατα της εγκληµατικής οργάνωσης ΠΑΣΟΚ, τα οποία είναι
αναρτηµένα στο διαδίκτυο; Ποιος δεν θυµάται τα πενήντα σκάν-
δαλα της άλλης εγκληµατικής οργάνωσης, της Νέας Δηµοκρα-
τίας, τα οποία και αυτά κοσµούν τις σελίδες του διαδικτύου; 

Εδώ, όµως, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, οφείλω να οµολο-
γήσω ότι ήσασταν αµελείς ως µαθητές, διότι δεν καταφέρατε να

ξεπεράσετε τον δάσκαλό σας. 
Το δε Κοµµουνιστικό Κόµµα είναι σκάνδαλο από µόνο του. Δεν

εφήρµοσε ποτέ την ιδεολογία του στα ίδια του τα στελέχη. Θα
έπρεπε, βέβαια, να εντάσσεται στη ΔΟΥ των µεγάλων επιχειρή-
σεων.

Υπάρχει, όµως, και ένα άλλο µικρότερο «σκανδαλάκι», το
οποίο γνωρίζουν λίγοι εδώ µέσα και όλοι ποιούν τη νήσσα, κοι-
νώς την πάπια. Αφορά την ερώτηση που είχε καταθέσει ο σηµε-
ρινός γραµµατέας Πολιτικής Επιτροπής της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Λευτέρης Αυγενάκης, όταν είχε προσχωρήσει στη Δηµοκρα-
τική Συµµαχία της κ. Ντόρας Μπακογιάννη, και ρωτούσε αν είναι
εξυπηρετούµενο ή αν έχει αποπληρωθεί το δάνειο που είχε πάρει
ο Σαµαράς µε την Πολιτική Άνοιξη, όπως και τα δάνεια άλλων
κοµµάτων τα οποία έπειτα είχαν διαλυθεί.

Δεν έχουµε, επίσης, εικόνα για το τι συµβαίνει µε τις περιβόη-
τες λίστες Λαγκάρντ, Panama Papers, τις offshore παράνοµου
πλουτισµού, Βελγίου, Κοπεγχάγης, Λονδίνου, Χονγκ-Κονγκ. Κάθε
πόλη και µία λίστα.

Ρωτάµε: Ποιες παραγράφονται, κύριε Υπουργέ;
Ασχολείστε εκ του ασφαλούς µόνο µε σκάνδαλα που έχουν

παραγραφεί ή που είναι χρονικά στο όριο παραγραφής. Προσπα-
θείτε να πείσετε τον δυστυχή Έλληνα πολίτη ότι κάνετε φιλότιµες
προσπάθειες. Σήµερα σας δίνεται αυτή η ευκαιρία να αποδείξετε
ότι θέλετε και µπορείτε να αλλάξετε τα κακώς κείµενα των προ-
κατόχων σας. Είναι µία πρώτης τάξεως ευκαιρία. Αρπάξτε την!

Θέλουµε και απαιτούµε να ακούσουµε σήµερα -όχι αύριο- ονό-
µατα, ποσά από σκάνδαλα που ερευνήσατε ή την εξέλιξή τους.
Θέλουµε και απαιτούµε να ακούσουµε πρόστιµα που έχουν ει-
σπραχθεί και όχι απλά βεβαιωθεί. Θέλουµε και απαιτούµε να
ακούσουµε ποινές που έχουν επιβληθεί και οι οποίες εκτίονται.
Ικανοποιήστε το λαϊκό αίτηµα για απόδοση δικαιοσύνης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήταν άδικο, βέβαια, να µην αναφερθώ στην επιστολή την

οποία έστειλε ο πρώην Υπουργός κ. Γιάννος Παπαντωνίου προς
τον Πρόεδρο, τον κ. Βούτση, την οποία µάλιστα ζήτησε να κοι-
νοποιηθεί προς όλους τους Βουλευτές. Τι γράφει, λοιπόν, σε
αυτή την επιστολή; Ούτε λίγο ούτε πολύ, ο πρώην Υπουργός
κάνει προσπάθεια, σύµφωνα µε τα λεγόµενά του, να µας πείσει
ότι κατηγορείται αδίκως και πως σε όλες τις συµβάσεις για τα
εξοπλιστικά, τις οποίες υπέγραψε, ήταν µέσα στις προβλεπόµε-
νες διατάξεις.

Αφού, λοιπόν, ο Υπουργός κατηγορείται άδικα, όπως υποστη-
ρίζει, γιατί δεν έχει θέσει τον εαυτό του ενώπιον της ελληνικής
δικαιοσύνης πριν την παραγραφή; Εδώ, όµως, φυσικά γελάµε.
Τι έγινε, αν τελικά προκύψει από τη διαδικασία η όποια ενοχή
του; Δεν τον προστατεύει ο νόµος Πετσάλνικου; Δεν τον προ-
στατεύει ο νόµος περί ευθύνης υπουργών;

Η κατάργηση αυτού του κατάπτυστου νόµου είναι λαϊκή απαί-
τηση. Άλλωστε, συµπεριλαµβανόταν και στις προεκλογικές σας
εξαγγελίες, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Αλήθεια, οι προτάσεις που έχουν
ακουστεί για την αναθεώρηση του Συντάγµατος, γιατί δεν συµ-
περιλαµβάνουν ακριβώς αυτή την κατάργηση, όπως και την κα-
τάργηση της βουλευτικής ασυλίας;

Θυµίστε µου, όµως, επειδή έχω αρχίσει να ξεχνάω τον τελευ-
ταίο καιρό, πόσες ασυλίες είπαµε ότι άρθηκαν για δικούς σας
Βουλευτές, οι οποίες θα έπρεπε να φτάσουν στο ακροατήριο των
δικαστικών αιθουσών;

Να ξέρετε, λοιπόν, ότι όλοι εσείς οι αυτοαποκαλούµενοι του
δηµοκρατικού τόξου έχετε µερίδιο ευθύνης. Άλλοι βάλατε ένα
λιθαράκι, άλλοι έναν βράχο και κάποιοι ολόκληρο βουνό για να
καλύψετε τη βρωµιά και την οσµή των σκανδάλων. Η αναφορά
και η ανάλυση των σκανδάλων όλων των κοµµάτων που έχουν
κυβερνήσει θα απαιτούσε αρκετές µέρες στην Ολοµέλεια, έχον-
τας τον λόγο µόνο εµείς οι εθνικιστές, διότι µόνο εµείς τολµή-
σαµε να τα βάλουµε µε το σύστηµα και µόνον εµείς είχαµε το
θάρρος να πούµε την αλήθεια στον ελληνικό λαό. Από εµάς
ακούστηκαν ονόµατα και ποσά στις εξεταστικές επιτροπές. 

Εµείς και µόνον εµείς µπορούµε να εγγυηθούµε την εξυγίανση
του δηµόσιου βίου σε όλα τα επίπεδα και την παραδειγµατική τι-
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µωρία όσων έχουν ζηµιώσει τα ελληνικά συµφέροντα, καθώς δεν
έχουµε εξαρτήσεις από ξένους και εγχώριους λακέδες αχυράν-
θρωπους. Είµαστε οι µόνοι που µπορούµε να κάνουµε πράξη όλα
αυτά. Ξέρετε γιατί; Διότι αυτά που σας λέµε τα έχουµε κάνει
πράξη και πορευόµαστε µε αυτά στην προσωπική µας ζωή.

Ειλικρινά, δεν µπορείτε να φανταστείτε µε πόση λαχτάρα πε-
ριµένουµε τη σύσταση της επιτροπής, όπου για άλλη µία φορά
θα αποδείξουµε µε επιχειρήµατα και µε αποδείξεις ότι αριστεροί
και δεξιοί είστε ίδιοι στο φαΐ.

Κλείνω µε τη φράση ενός πραγµατικά µεγάλου άνδρα: «Αρχή
άνδρα δείκνυσι», η εξουσία αποκαλύπτει τον χαρακτήρα: Βίας ο
Πριηνεύς.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευ-
τικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Σιάτιστας Κοζάνης.

Σάς καλωσορίζουµε, παιδιά.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το Ποτάµι
κ. Μαυρωτάς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω µε κάποια στοιχεία της επικαιρότητας. Η Κυβέρ-

νηση καθυστερεί στην αξιολόγηση, ποντάροντας ακόµα µία
φορά σε πολιτική διαπραγµάτευση. Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ
είναι η µόνη που νοµίζει ότι ο χρόνος δουλεύει υπέρ της. Λανθα-
σµένα ποντάρει στη νίκη Σουλτς στις γερµανικές εκλογές του Σε-
πτεµβρίου, κάτι που και ο σύντροφός τους στο SPD, ο Ζίγκµαρ
Γκάµπριελ, θεώρησε αφελές. Ακόµη και αν θέλει να σύρει τη δια-
πραγµάτευση µέχρι τότε, δεν θα υπάρχει πια ελληνική οικονοµία
να την ακολουθήσει.

Τα πρόσφατα µηνύµατα για την οικονοµία από τα πιο αρµόδια
χείλη είναι απαισιόδοξα. Ο κ. Στουρνάρας και ο κ. Λιαργκόβας
µίλησαν για κινδύνους για το 2018 και για τέταρτο µνηµόνιο ή
χρεωκοπία. Το 2,7% ανάπτυξη για το 2017 που υπάρχει στον
προϋπολογισµό φαντάζει ως όνειρο θερινής νυκτός.

Η πολυπόθητη έξοδος στις αγορές το 2018, πριν λήξει το πρό-
γραµµα, αποµακρύνεται ή θα εξελιχθεί από έξοδος στις αγορές
σε έξοδο του Μεσολογγίου που θα οδηγεί στο τέταρτο µνηµόνιο.
Ο φαύλος κύκλος της κωλυσιεργίας µας σπρώχνει πιο βαθιά
στην κρίση. Όσο αργεί η αξιολόγηση, µεγαλώνει η αβεβαιότητα,
χειροτερεύουν οι οικονοµικοί δείκτες και θέλουµε κι άλλα πιο
επώδυνα µέτρα για να βγαίνουν τα νούµερα. Η ανασφάλεια πα-
γώνει το οικονοµικό κλίµα. Έτσι, δεν υπάρχουν επενδύσεις, δεν
υπάρχουν δουλειές, εντείνεται η φτωχοποίηση και η µετανά-
στευση ανθρώπων και επιχειρήσεων στο εξωτερικό. 

Αυτό είναι κάτι πλέον αναντίστρεπτο. Ακόµα και αν κλείσει
αύριο η αξιολόγηση, η ζηµιά θα έχει γίνει. Η αγορά «στεγνώνει»,
οι τράπεζες «στεγνώνουν», όπως δείχνουν τα πρόσφατα στοι-
χεία. Τέσσερα δισεκατοµµύρια ευρώ έχουν κάνει φτερά. Ζητάµε
αύξηση του ELA και καταλήγουµε σε οικονοµική ασφυξία. 

Από την άλλη πλευρά, η Κυβέρνηση δεν πληρώνει τις οφειλές
της προς τους ιδιώτες, θέλοντας να δηµιουργήσει ένα αποθεµα-
τικό για τον Ιούλιο που έχουµε να αποπληρώσουµε τις µεγάλες
δόσεις. Δεν διστάζει να «στεγνώσει» την αγορά, για να εξυπηρε-
τήσει το επικοινωνιακό της παιχνίδι, γιατί γι’ αυτό πρόκειται.
Θέλει να πείσει ότι διαπραγµατεύτηκε µέχρι τέλους. Όµως, αυτό
στοιχίζει. Στοιχίζει η κορύφωση της αβεβαιότητας. Στοιχίζει σε
δουλειές που χάνονται, σε παιδιά που φεύγουν έξω.

Ας αναφερθούµε, όµως και στη συγκεκριµένη υπόθεση για την
ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή. Η πρόταση για τη σύσταση ει-
δικής κοινοβουλευτικής επιτροπής δεν µας βρίσκει αντίθετους.
Ποτέ δεν ήµασταν αντίθετοι στο να χυθεί φως σε υποθέσεις που
χρήζουν διερεύνησης. Όµως, αυτό πρέπει να γίνει προς όλες τις
κατευθύνσεις. 

Μία ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή έχει νόηµα αν είναι να

ρίξει φως και όχι προπέτασµα καπνού για να καλυφθούν τα ση-
µερινά αδιέξοδα της Κυβέρνησης, γιατί το «timing» της συγκε-
κριµένης ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής –όπως και της
ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής ή των ειδικών κοινοβουλευ-
τικών επιτροπών που έρχονται για την υγεία- µοιάζει µε τον αµυν-
τικό που στριµωγµένος στη γωνία κλωτσά µε όλη του τη δύναµη
την µπάλα στην κερκίδα.

Είναι γνωστό ότι το έγκληµα της απιστίας έχει παραγραφεί
εξαιτίας των ευεργετικών διατάξεων του Συντάγµατος και του
νόµου περί ευθύνης Υπουργών. Όλοι συµφωνούµε ότι πρέπει να
καταργηθεί αυτή η σκανδαλώδης ασυλία των Υπουργών. Χρει-
άζεται, όµως, αναθεώρηση του Συντάγµατος. Πώς, όµως, να
προχωρήσει η αναθεώρηση, όταν η Κυβέρνηση κοιτάζει πώς θα
συστήσει λαϊκές επιτροπές για να κάνουν προτάσεις σαν κι αυτές
που κυκλοφόρησαν εχθές;

Εξαιτίας, λοιπόν, του νόµου περί ευθύνης Υπουργών, το µόνο
που µένει να διερευνηθεί ως διαρκές έγκληµα είναι η νοµιµοποί-
ηση εσόδων από εγκληµατική δραστηριότητα. Από την εισαγγε-
λική έρευνα και τις ανακρίσεις δεν προέκυψε κάτι τέτοιο µέχρι
στιγµής. Ενδείξεις τέλεσης του εγκλήµατος υπάρχουν µόνο σε
µία υπόθεση, αλλά κι αυτές απ’ ό,τι φαίνεται αφορούν µόνο τον
προµηθευτή. Μένει να δούµε αν θα παρουσιαστούν στοιχεία
στην ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή που θα στοιχειοθετούν ευ-
θύνη του Υπουργού.

Επίσης, θα έχει ενδιαφέρον να µάθουµε αν υπάρχουν κι άλλες
δικογραφίες µε εξοπλιστικά, ακόµα και πολύ πρόσφατες, που
µπορεί να είναι πρώτη ύλη για νέες ειδικές κοινοβουλευτικές επι-
τροπές. 

Εδώ µας δηµιουργείται η απορία µήπως η Κυβέρνηση δεν
θέλει την κ. Ράικου στην Εισαγγελία Διαφθοράς. Μήπως την εξα-
ναγκάζει εµµέσως σε παραίτηση δύο µήνες πριν λήξει η θητεία
της, µε τα γνωστά δηµοσιεύµατα της Κυριακής; Αυτό το λέω,
διότι δεν µπορώ να σκεφτώ ότι η συγκεκριµένη εφηµερίδα δη-
µοσιεύει κάτι αιφνιδιάζοντας το Μαξίµου. Αυτά είναι ερωτήµατα,
λοιπόν, που ευχόµαστε να απαντηθούν.

Η µεγαλύτερη χρησιµότητα, όµως, κατά τη γνώµη µου, όπως
είχα πει και στην εξεταστική επιτροπή για τα δάνεια των κοµµά-
των και των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, είναι να δούµε τι πρέπει
να αλλάξει στο θεσµικό πλαίσιο προκειµένου να αποφύγουµε
τυχόν παρόµοιες συµπεριφορές στο µέλλον, για να είµαστε δη-
λαδή Προµηθείς και όχι Επιµηθείς, διότι αν δεν έχει αλλάξει το
θεσµικό καθεστώς, αν το καθεστώς των προµηθειών των εξοπλι-
στικών είναι το ίδιο όπως τότε και δεν έχει αλλάξει κάτι, τι µας
λέει ότι τα ίδια δεν µπορεί να επαναλαµβάνονται και σήµερα; Τι
µας λέει ότι παρόµοια πράγµατα δεν γίνονται τώρα και µπορεί
σε µία µελλοντική ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή να µιλάµε
πάλι για ευθύνες σηµερινών Υπουργών; Τι τα διαφοροποιεί; Αν
είναι µόνο το ηθικό πλεονέκτηµα και όχι άλλες ασφαλιστικές δι-
κλίδες, τότε υπάρχει πρόβληµα. 

Από την άλλη, όµως, πρέπει να βρούµε και µία ισορροπία ώστε
να µην ποινικοποιούνται τα πάντα που έχουν να κάνουν µε συµ-
βάσεις εξοπλιστικών, γιατί µετά κανένας δεν θα βάζει την υπο-
γραφή του.

Πρέπει, λοιπόν, να βρεθούν εκείνες οι ασφαλιστικές δικλίδες
που θα εξασφαλίζουν το δηµόσιο συµφέρον µε διαφάνεια, λογο-
δοσία και κοινούς κανόνες, έτσι ώστε φαινόµενα σαν και αυτά
που υπονοούνται, όπως δωροδοκίες, µίζες κ.λπ., να είναι πολύ
δύσκολο να διαπραχθούν. 

Η θεσµική θωράκιση περνάει, όπως ειπώθηκε, από την αναθε-
ώρηση του Συντάγµατος και του νόµου περί ευθύνης Υπουργών.
Δεν µπορεί δηλαδή σε µόλις δύο κοινοβουλευτικές περιόδους
να παραγράφονται τέτοια εγκλήµατα, όταν οι διαδικασίες στην
Ελλάδα κινούνται ή µπορεί να εξαναγκαστούν να κινηθούν µε
ρυθµό χελώνας.

Εδώ επιτρέψτε µου έναν παραλληλισµό µε τον αθλητισµό, για
να σας δείξω την αξία της µη παραγραφής. Το ντόπινγκ δέχθηκε
ένα ισχυρό πλήγµα και έχασαν πολλοί τον ύπνο τους όταν τα
δείγµατα άρχισαν να κρατούνται δέκα χρόνια αντί για δύο. Έτσι,
η επανεξέταση των δειγµάτων µε νέα στοιχεία και µεθόδους
έφερε πολλά στο φως. Πολλοί πιάστηκαν µετά από έξι ή επτά
χρόνια. 
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Αυτό έκανε και κάνει πολλούς και πολλές να το ξανασκεφτούν.
Έχει δηλαδή έναν ισχυρό αποτρεπτικό χαρακτήρα, δείχνοντας
ότι αργά ή γρήγορα ο απατεώνας αποκαλύπτεται. Στην πολιτική
µε τον νόµο περί ευθύνης Υπουργών, έτσι όπως είναι σήµερα, ή
θα πιαστεί ο Υπουργός µε τη γίδα στην πλάτη ή πάει µετά, το
πουλάκι πέταξε! 

Ποιο είναι, λοιπόν, το ζητούµενο πέρα από το να αποδοθούν
ευθύνες; Είναι να διαµορφωθεί έτσι το θεσµικό πλαίσιο, ώστε να
είναι δύσκολο να βάλει κάποιος το δάχτυλο στο µέλι. Πρέπει από
τη διαδικασία αυτή να προκύψουν και προτάσεις. Κάναµε προ-
τάσεις και στην εξεταστική επιτροπή για τα δάνεια κοµµάτων και
µέσων µαζικής ενηµέρωσης, όµως δεν ίδρωσε κανενός το αφτί
και δεν συµπεριλήφθηκαν στο τελικό πόρισµα.

Κλείνοντας, δεν θα ήθελα να αφήσω αναπάντητο κάτι που είπε
ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος σε συνέντευξή του προχθές. Ο κ.
Τζανακόπουλος είπε επί λέξει για το Ποτάµι «από την ηµέρα της
ίδρυσής του είχε προνοµιακή σχέση µε τη διαπλοκή». Για να λέει,
λοιπόν, ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος ότι είµαστε διαπλεκόµενοι,
ότι είµαι διαπλεκόµενος, δεν µπορεί, κάτι θα ξέρει! 

Ας πει, λοιπόν, για να ξέρουµε και εµείς, ποια είναι η προνοµιακή
σχέση µας µε τη διαπλοκή, αλλιώς είναι κοινός συκοφάντης. Είναι
κρίµα για έναν νέο πολιτικό να χρησιµοποιεί παλαιοκοµµατικές
πρακτικές, όπως είναι η λασπολογία και η κατασυκοφάντηση των
αντιπάλων.

Πάντως, µια και µιλάµε για διαπλοκή -δηλαδή διαπλοκή κοµ-
µάτων, τραπεζών και µέσων µαζικής ενηµέρωσης- να πω στον κ.
Τζανακόπουλο ότι η µόνη χειροπιαστή περίπτωση που έχω δει
µε τα µάτια µου στην εξεταστική επιτροπή ήταν οι επιστολές του
κ. Τσίπρα -και όχι του κ. Θεοδωράκη- προς τράπεζες, όταν πα-
ρότρυνε τους τραπεζίτες να µη θεωρήσουν µε χρηµατοοικονο-
µικά µόνο κριτήρια τη ρύθµιση του δανεισµού του ΣΥΡΙΖΑ.
Επίσης, τις επιστολές πατρωνίας για το δανεισµό της ΑΥΓΗΣ, η
οποία, ειρήσθω εν παρόδω, µόλις ανεβήκατε στην εξουσία υπερ-
τριπλασίασε τα έσοδα από διαφηµίσεις τραπεζών, χωρίς να που-
λάει ούτε ένα φύλλο παραπάνω. 

Για να µην αναφερθώ στον αγαπηµένο σας εργολάβο -που
τώρα κάνετε ότι δεν τον ξέρετε- και το πώς έπαιρνε τα δάνεια
επί των ηµερών σας. Για σχέσεις, λοιπόν, µε τη διαπλοκή να τα
λέτε εκεί που σας παίρνει. Κάπου όντως σας παίρνει, όχι όµως
στο Ποτάµι.

Επειδή αναφέρεστε συχνά σε συµφέροντα, να πω το εξής. Ναι,
το Ποτάµι υπηρετεί συµφέροντα, κάποια συµφέροντα µάλιστα
που για εσάς είναι αόρατα, δεν τα βλέπετε. Είναι τα συµφέροντα
όλων εκείνων που δεν θέλουν να γίνουν πελάτες των κοµµάτων,
που πιστεύουν στις ίσες ευκαιρίες και στις ανοιχτές διαδικασίες
και που δεν θέλουν να φιλούν κοµµατικές ποδιές για να διορίζον-
ται, να εξελίσσονται ή να βρίσκουν δουλειά. Αυτών τα συµφέ-
ροντα υπερασπιζόµαστε. 

Είναι η µειοψηφία; Μπορεί. Είναι, όµως, η δηµιουργική µειοψη-
φία που θα βγάλει τη χώρα από την κρίση, αρκεί να της δοθεί η
ευκαιρία να µην οδηγείται από τα πελατειακά κόµµατα στον εξο-
στρακισµό. Όσο οι πελατειακές σχέσεις στη χώρα µας έχουν τον
πρώτο λόγο, τόσο θα έχουν τον τελευταίο λόγο ο λαϊκισµός και
η δηµαγωγία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μαυρωτά.
Τον λόγο έχει ο κ. Συµεών Μπαλλής από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΣΥΜΕΩΝ ΜΠΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι συνάδελφοι, είναι αλήθεια ότι το τελευταίο που θα πε-

ρίµενα σήµερα να ακούσω ήταν να επανέρχονται θέµατα τα
οποία θεωρούσα ότι είχαν λυθεί και είχαν απαντηθεί στην εξετα-
στική επιτροπή για τα δάνεια των κοµµάτων και των µέσων επι-
κοινωνίας, που τέλειωσε πριν καιρό τις εργασίες της.

Το να επανέρχεται το θέµα της επιστολής Τσίπρα, όπως έκανε
πριν από λίγο o αξιότιµος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από
το Ποτάµι, θεωρώ ότι αυτό είναι που πάει να λειτουργήσει απο-
προσανατολιστικά, διότι είναι ένα θέµα που είχε ήδη απαντηθεί
επαρκώς στις εργασίες της επιτροπής. 

Και εν πάση περιπτώσει, µε την ευκαιρία να υπενθυµίσω ότι το
δάνειο της «ΑΥΓΗΣ» εξυπηρετείται κανονικά, ούτε 1 ευρώ δεν

καθυστέρησε. Το δάνειο του ΣΥΡΙΖΑ είναι µε εµπράγµατη ασφά-
λεια και δεν είναι θαλασσοδάνειο, στον βρόντο, εξοφλούµενο
µετά από εκατόν είκοσι χρόνια, όπως είναι τα δάνεια των δύο
πρώην µεγάλων κοµµάτων, της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ. 

Να επανέλθω, όµως, στο θέµα που συζητάµε σήµερα. Φαντά-
ζοµαι ότι ο κ. Παπαντωνίου µάλλον θα πρέπει να αισθάνεται ανή-
συχος, ακούγοντας συντρόφους του από το ΠΑΣΟΚ να
υποστηρίζουν µετά βεβαιότητας στις οµιλίες τους ότι αυτή η κί-
νηση είναι µια επιχείρηση αντιπερισπασµού, ότι η Κυβέρνηση επι-
χειρεί την επιλεκτική ποινικοποίηση της πολιτικής ζωής ή
-ακούγοντας άλλον συνάδελφο από άλλο χώρο, από τη Νέα Δη-
µοκρατία- ότι θεωρεί βέβαιο πως στο τέλος της εργασίας αυτής
της ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής, οι απαντήσεις όποιων
κληθούν να καταθέσουν, θα είναι «δεν γνωρίζω κάτι» και ότι το
τελικό πόρισµα θα είναι κάτι σαν το «δεν προέκυψε». 

Θα πρέπει να αισθάνεται ανήσυχος γιατί αυτά υποστήριζαν
σύντροφοι του ΠΑΣΟΚ σε άλλη υπόθεση, σε άλλη εξέταση,
άλλου Υπουργού Εθνικής Άµυνας. Τότε ήταν οι φράσεις που ει-
πώθηκαν ότι πρόκειται για µία πλεκτάνη, ότι επιχειρείται ένας
διασυρµός των πολιτικών προσώπων και των Υπουργών του
ΠΑΣΟΚ στην Άµυνα και ότι αυτό το οποίο ξεκίνησε ως µία πολι-
τική και ποινική πλεκτάνη, ως υπόθεση έχει πλέον εξατµισθεί.
Αυτές ήταν οι χαρακτηριστικές φράσεις που τότε είχαν ειπωθεί. 

Ο τότε Υπουργός Άµυνας, που θα τα άκουγε αυτά, θεωρώντας
βέβαιο ότι δεν υπάρχει υπόθεση εναντίον του, εάν παρακολουθεί
σήµερα τις εργασίες µας, πιθανότατα να τις παρακολουθεί µέσα
από κάποιο κελί του Κορυδαλλού. 

Αυτό το οποίο συζητάµε σήµερα και αυτό το οποίο ελπίζω ότι
θα αποτελέσει και την κατάληξη αυτής της ειδικής κοινοβουλευ-
τικής επιτροπής, είναι ένα µέρος, µια ψηφίδα στο πάζλ της ανο-
µίας και της εύκολης διαφθοράς που κυριάρχησε για πολλές
δεκαετίες στην οικονοµία και την πολιτική ζωή της χώρας. Επειδή
µιλάµε για διαφθορά και ενδεχόµενες µίζες στον τοµέα των
στρατιωτικών εξοπλισµών, τότε προφανώς µιλάµε για µεγάλη
ψηφίδα αυτού του πάζλ.

Να θυµίσω ότι στο θέµα της διαφθοράς και της συνήθους πρα-
κτικής της µίζας αναφέρθηκε σε παρέµβασή τους από τη Βουλή,
κατά την έναρξη της συνεδρίασης της επιτροπής για τον Λογι-
στικό Έλεγχο του Χρέους τον Απρίλιο του 2015, ο τότε αρµόδιος
για την καταπολέµηση της διαφθοράς Υπουργός Επικρατείας κ.
Νικολούδης. 

Ειδικότερα για τις µίζες στην αγορά του αµυντικού εξοπλισµού
είχε πει: «Είναι πλήρως διακριβωµένο ότι σε πάρα πολλές περι-
πτώσεις συµβάσεων αγοράς οπλικών συστηµάτων, που υπέ-
γραψε το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, η παράνοµη προµήθεια ή
αλλιώς «µίζα», που δινόταν σε Έλληνες αξιωµατούχους, προκει-
µένου µε παράνοµο τρόπο να συµβάλουν στην κατάρτιση αυτών
των συµβάσεων, ήταν κατά µέσο όρο 4%. Η απώλεια για το Ελ-
ληνικό δηµόσιο», πρόσθεσε, «δισεκατοµµύρια». Οι συµβάσεις
αυτές υπογράφονταν, έξω από τη χώρα έρχονταν τα χρήµατα
και κάποιοι µέσα από τη χώρα παρανόµως τα εισέπρατταν. 

Υπάρχει δυνατότητα και έδαφος διερεύνησης; Υπάρχει. Να θυ-
µηθούµε ότι τα όποια αδικήµατα για το ξέπλυµα µαύρου χρήµα-
τος, εφόσον διαπιστωθούν, δεν έχουν παραγραφεί, παραµένουν.
Πολύ δε περισσότερο, δεν παραγράφονται από τη µνήµη του ελ-
ληνικού λαού οι πρακτικές στις οποίες οφείλεται το 25% του ση-
µερινού χρέους, η αφαίµαξη της ελληνικής οικονοµίας, η
κοροϊδία του ελληνικού λαού. 

Το 25% του ελληνικού χρέους οφείλεται σε αυτές τις δαπάνες,
όπως το είχε προσδιορίσει στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέ-
σεων της Βουλής, στο τέλος του 2003, ο τότε Υπουργός Οικο-
νοµίας κ. Χριστοδουλάκης, που είχε πει ότι τουλάχιστον είκοσι
πέντε µονάδες του δηµόσιου χρέους οφείλονται σε αµυντικές
δαπάνες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Με βάση, λοιπόν, τα στοιχεία του Διεθνούς Ινστιτούτου Στοκ-
χόλµης για την Ειρήνη και τον Αφοπλισµό, η Ελλάδα κατέχει τα
πρωτεία επί σειρά ετών γι’ αυτές τις αµυντικές δαπάνες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή έχει εξαντληθεί ο χρό-
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νος, θέλω να πω ότι είµαι βέβαιος ότι η ειδική επιτροπή θα προ-
χωρήσει µέχρι τέλους στο έργο της για να αποκαλυφθούν οι
ροές του µαύρου χρήµατος, οι δαιδαλώδεις διαδροµές για το
κρύψιµο της µίζας, να αποκαλυφθούν οι υπογραφές που κο-
σµούν τις επίδικες αποφάσεις, να φανούν οι διασυνδέσεις της
πολιτικής µε τα οικονοµικά και επιχειρηµατικά συµφέροντα, που
υποσκάπτουν, όχι µόνο τη σταθερότητα της οικονοµίας, αλλά και
το αξιόµαχο, εντέλει, των Ενόπλων Δυνάµεων, για να έρθει στο
φως, όχι µόνο η περιγραφή, αλλά και η ταυτότητα της διαπλοκής
και της διαφθοράς. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Καµ-
µένος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, σηµαντική ηµέρα η σηµερινή. Για άλλη

µία φορά η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-Ανεξαρτήτων Ελλήνων «σπάει τα
αυγά» για να κάνει την πολιτική οµελέτα. 

Θυµόµαστε τα τελευταία σαράντα χρόνια ελάχιστες εξεταστι-
κές επιτροπές, πόσο µάλλον ουσιώδεις εξεταστικές επιτροπές.
Μια τεράστια επιτροπή που είχε γίνει µε τη «SIEMENS» είδαµε
πώς έκλεισε και άφησε πίσω της πάρα πολλές «ουρές». 

Καλούµαστε σήµερα να µελετήσουµε το µεγάλο όγκο αυτών
των στοιχείων που ήρθαν στη Βουλή. Από αυτά κατόρθωσα να
διαβάσω σχεδόν το 70% και ο ίδιος. Έµεινα σε κάποια βασικά
σηµεία, τα οποία, όπως και τους προλαλήσαντες - αφού παρα-
κολούθησα όλες τις οµιλίες- µας κάνουν να εντυπωσιαστούµε µε
το λάθος τρόπο µε τον οποίο οι κυβερνήσεις του εθνοσωτήρα κ.
Σηµίτη κατάφεραν να καταχρεωκοπήσουν αυτή την πατρίδα και
να ερχόµαστε σήµερα εµείς εδώ να αναλύουµε το πού θα
βρούµε λεφτά για συντάξεις, για ΕΚΑΣ και για αφορολόγητο,
όταν εκείνος ανακάλυψε τα swaps µε την «GOLDMAN SACHS»
και µετά µας έκανε τα αµυντικά swaps. Δηλαδή, µας έκρυβε και
το χρέος. Από πού να πρωτοαρχίσει κανείς; Δεν µας φτάνουν
δώδεκα ώρες, όχι δώδεκα λεπτά. 

Οι κυβερνήσεις αυτές που πέρασαν εκείνα τα χρόνια έχουν
δείξει εγκληµατική συµπεριφορά, όπως προκύπτει από τα έγ-
γραφα, πάνω στη διασπάθιση και τη σκοπιµότητα της χρήσης
του δηµόσιου χρήµατος. 

Όταν κατηγορηθήκαµε εµείς και όλη η Ελλάδα, όλοι οι Έλλη-
νες πολίτες, ότι ζούσαµε πάνω από τις δυνατότητές µας, ο κύ-
ριος υπεύθυνος, αυτός που έδενε τα σκυλιά µε λουκάνικα, µε τα
χρηµατιστήρια, µε τα εξοπλιστικά και µε άλλα τέτοια, ήταν ο Ση-
µίτης. Δεν ήταν ούτε ο Πάνος Καµµένος ούτε ο Καραµανλής
ούτε ο Γιώργος Παπανδρέου. Δεν ήταν κανένας από αυτούς. 

Ο Σηµίτης τα έδεσε τα σκυλιά. Με ποιον; Με τον κ. Παπαντωνίου
ως Υπουργό Οικονοµικών και µε τον κ. Λουκά Παπαδήµο ως κεν-
τρικό τραπεζίτη, που έδωσε την υπογραφή του για µετοχοδάνεια
µε «καπέλο» 15 εκατοµµύρια δραχµές τότε ανά κωδικό. 

Επίσης, θα ήθελα να διορθώσω το φίλο µου, τον κ. Παπαχρι-
στόπουλο. Κύριε Παπαχριστόπουλε, 170 δισεκατοµµύρια χάθη-
καν, ευρώ, όχι δραχµές. Στο χρηµατιστήριο η ανακεφαλαιοποίηση
ξεκίνησε 55 δισεκατοµµύρια και έφτασε τα 175 δισεκατοµµύρια.
Χάσαµε 170 δισεκατοµµύρια ευρώ. Χάσαµε και ογδόντα εταιρείες
ενδιάµεσα. Δεν είναι της παρούσης. Πιστεύω ότι θα ανοίξει και
αυτό το θέµα. Διακόσιες πενήντα εταιρείες κατέληξαν από τις
εκατό εβδοµήντα. 

Το έγκληµα ήταν διαρκές. Στήθηκαν πλατφόρµες λεηλασίας
του δηµοσίου χρήµατος. Όλα τα έριχναν στην ευθύνη των
Υπουργών, η οποία δεν υπήρχε, καθώς µε µαγικό τρόπο διαγρά-
φονταν οι ευθύνες των Υπουργών, τουλάχιστον οι κακουργηµα-
τικές και οι ποινικές. Αν διαβάσει κανένας τα κείµενα, θα
απορήσει γιατί ζει σε αυτή τη χώρα. Θα απορήσει, για παρά-
δειγµα, για τις φρεγάτες. 

Ο κ. Μισέλ Ζοσεράν κατέθεσε στο γαλλικό δικαστήριο ότι
έδωσε 9 εκατοµµύρια µίζες στην Ελλάδα στον Υπουργό στην
Κύπρο. Το είπε στο γαλλικό δικαστήριο και κόντεψε να µπει φυ-
λακή. 

Πέρασαν από εδώ όλοι, ο Κάντας κ.λπ.. Έδωσαν τις µίζες
πίσω. Ευτυχώς που ήρθαµε στην Κυβέρνηση και ανοίγουµε αυτά

τα θέµατα. Μαζέψαµε και κανένα φράγκο από µίζες. Ο Κάντας
έχει «δώσει» όλο τον κόσµο. Δεν ασχολείται κανένας. 

Βγήκε προχθές η κ. Σταµάτη και χαρακτήρισε µε έναν πολύ
ωραίο τρόπο, που θυµίζει µια ωραία κινηµατογραφική ταινία
πάρα πολλών εκατοµµυρίων, τον κ. Σηµίτη και επίσης κατηγό-
ρησε και τον κ. Γεώργιο Παπανδρέου. Αυτό το έκανε η σύζυγος
του κ. Τσοχατζόπουλου. Δεν ασχολήθηκε κανένας εισαγγελέας. 

Ο Έλληνας πολίτης όταν βγαίνουµε έξω στο καφενείο µας ρω-
τάει: «Εσείς τι κάνετε εκεί πέρα; Ο Εισαγγελέας τι κάνει;». Είναι
δυνατόν να κατηγορεί η σύζυγος ενός κατά τεκµήριο χρηµατι-
σµένου Υπουργού του ΠΑΣΟΚ τον Πρωθυπουργό του, τον Αρ-
χηγό του ΚΥΣΕΑ -και θα φτάσω εκεί- για την οµαδική διαγραφή
ή την οµαδική συλλογική ανευθυνότητα που έδειξαν καλυπτόµε-
νοι πίσω από τη συλλογική ευθύνη του ΚΥΣΕΑ; Ποιος έπαιρνε
αποφάσεις; 

Έχουµε πάρα πολλή δουλειά να κάνουµε σε αυτήν την ειδική
κοινοβουλευτική επιτροπή που θα προκύψει. Δεν σταµατάει σε
πρόσωπα. Θα βρούµε τη ροή του χρήµατος. Θα βρεθούν οι άν-
θρωποι οι οποίοι έστηναν δεκάδες έως εκατοντάδες offshore. Θα
εξερευνηθεί πάλι  ο ρόλος του κ. Όσβαλντ που ήρθε και έφυγε,
του κ. Λυγινού, του κ. Μεταξά που έστηνε εταιρείες εδώ και εκεί,
όλοι αυτοί που είχαν τους µηχανισµούς και τους δαιδάλους, για
να µπορέσουν αυτοί οι οποίοι έπρεπε να ιδιοποιηθούν χρήµατα
δηµόσιας περιουσίας να τα αποκρύψουν και να µην εµφανιστούν
ποτέ και να µην πιαστούν και ποτέ. Όλα αυτά θα φανούν. 

Από εκεί και πέρα, διαβάσαµε και την επιστολή του κ. Παπαν-
τωνίου χθες. Με λύπη µου διάβασα αυτήν την επιστολή. Βγαίνεις
δηµόσια και λες ότι γίνεται σύσταση αυτής της επιτροπής -κά-
ποιοι από µας θα διαβάζουν, φαντάζοµαι όλοι, τις δικογραφίες-
γιατί σε κατηγορούν που µπήκες στο ευρώ; Να σας πω τι λέει η
έκθεση της ΕΛΣΤΑΤ το 2004 στη σελίδα 15 έως 17, τι λέει όταν
άρχισε να κλείνει τους λογαριασµούς του ΠΑΣΟΚ από το 2003
έως το 2004; Θέλετε να σας διαβάσω τι λέει, τι βρήκαν και πώς
πέρναγαν τα εξοπλιστικά; Σε τρεις σελίδες τα λέει. Έχει πινακάκι
πίσω. Τα ξέραµε από τότε εµείς που ήµασταν έξω, ήταν η δου-
λειά µας. 

Από το 1997 -έχει εδώ τον πίνακα- έως το 2003 λείπουν 7 δι-
σεκατοµµύρια τον χρόνο, είναι απέραστα. Τα έκρυβαν µε swaps,
τα πήγαιναν πιο πέρα. Έλεγαν ότι είναι απόρρητες οι παραλαβές
των οπλικών συστηµάτων, δεν µπορεί να βγαίνουµε και να λέµε
παραλάβαµε πενήντα τανκς σήµερα, άρα τα πληρώνουµε. Και
έστελναν τις πληρωµές τριάντα, σαράντα χρόνια µετά! Είχε έρθει
η  Deutsche Bank και η Dresner Bank, οι άλλες µαγικές καλές
τράπεζες –µόνο γερµανικές τράπεζες, µόνο γερµανικά άρµατα
χωρίς βλήµατα, άλλα βλήµατα υπήρχαν αλλού- και έκρυψαν το
χρέος. Έρχεται η ΕΛΣΤΑΤ και λέει: παιδιά, σας λείπουν 7 δισε-
κατοµµύρια κάθε χρόνο και δεν κάνετε τίποτα. Κάθε χρόνο ερ-
χόταν η EUROSTAT επίσκεψη στην Ελλάδα. Ερχόταν κάθε
τετράµηνο και έλεγε στην ελληνική ΕΛΣΤΑΤ η EUROSTAT: «Τι
κάνετε εδώ µε τους λογαριασµούς; Γιατί περνάτε µετρητά; Γιατί
δεν τα περνάτε σαν καταναλωτικά; Τι κάνετε; Γιατί κρύβετε τα
εξοπλιστικά;». 

Ποιος φταίει που έκρυψαν τα εξοπλιστικά και έκρυψαν το δη-
µόσιο χρέος της Ελλάδος; Το δηµόσιο χρέος το έκρυψαν και έχει
συνευθύνη και η EUROSTAT. Τι έκανε η EUROSTAT που είχε
Γερµανό αφεντικό όλα αυτά τα χρόνια; Θα έλεγε κανείς «βάλτε
φυλακή τη EUROSTAT και τους Υπουργούς Οικονοµικών και το
Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, επειδή εξαπατούν την Ευρώπη»;
Αν το έλεγε αυτό ο Γερµανός Ραντερµάχερ θα έπρεπε να µην
πάρει τη δουλειά η Krauss Maffei. Δεν θα έπρεπε να πάρουν οι
Γάλλοι τα καράβια ούτε οι Αµερικάνοι τα Απάτσι. Δεν θα έπρεπε
να πάρει κανένας τίποτα, γιατί δεν υπήρχε καµµία κανονικότητα.
Ήρθαν εδώ να µας πουν πώς δανειστήκαµε εµείς; 

Είναι δυνατόν, συνάδελφοι, να συζητάµε όταν υπάρχουν απο-
δείξεις; Υπάρχουν όχι ενδείξεις αλλά αποδείξεις -τα γράφουν οι
ίδιοι- ότι το ΠΑΣΟΚ εξαπάτησε πιθανόν και µε συνέργεια της EU-
ROSTAT -δεν τους βγάζω εκτός- το ελληνικό δηµόσιο και όλη την
Ευρώπη διά χειρός Παπαντωνίου και Σηµίτη. Υπουργός Οικονο-
µικών ήταν εκείνα τα χρόνια και Υπουργός που δεν πέρναγε τα
έξοδα και δεν τα πέρναγε σαν δηµόσιο χρέος και τα έστελνε «του
Αγίου….» που λένε στα καφενεία, για να τα βρούµε εµείς, τα παι-
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διά µας και τα εγγόνια µας. Αυτή ήταν η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
και θα µας πουν τώρα ότι φταίµε εµείς και έρχεστε και µας κά-
νετε πρόλογο γιατί σας βάλαµε στο ευρώ; Θέλετε να πω στον κ.
Παπαντωνίου τι έγινε το βράδυ µε το ecu που ήταν η δουλειά
µου τότε, που βγήκε και είπε ότι το ξέρανε µόνο πενήντα; Κύριε
Βορίδη, αν το θυµάστε, µόνο πενήντα –λέει- το έµαθαν το βράδυ.
Δεν έπρεπε να το µάθει κανένας ότι την άλλη µέρα µπαίναµε στο
ευρώ ούτε τις δύο συναλλαγµατικές διαφορές από το ecu που
φτάσαµε στα 345 από τα 212 σε δραχµές. Τα εγκλήµατα έχουν
συντελεστεί. Θα βρούµε την άκρη σιγά σιγά. 

Όσον αφορά το δηµόσιο χρέος, όλα αυτά έγιναν και θα ελεγχ-
θούν. Υπάρχει –λέω πάλι- κατηγορία Γάλλου Διευθύνοντος Συµ-
βούλου της «THALES», ο οποίος µαζί µε τα ναυπηγεία τα
ελληνικά πήρε τη σύµβαση για τις φρεγάτες και κατέθεσε ενόρ-
κως στη Γαλλία ότι έδωσε 9 εκατοµµύρια µίζα στην Κύπρο. Έχει
και ονόµατα Ελλήνων. Δεν τα λέω τώρα εδώ, δεν έχει σηµασία.
Θα βρούµε τη διαδροµή. Ποιο χρέος; 

Καταθέτω το έγγραφο της ΕΛΣΤΑΤ για τα Πρακτικά. Τρεις σε-
λίδες είναι. Θα διαβάσετε και για άλλα, όµως οι σελίδες 15 έως
και 17 έχουν να κάνουν µόνο µε τα εξοπλιστικά που βρήκαν, του
Σηµίτη και του Γιάννου. Μόνο για τα εξοπλιστικά. Αφήστε το πώς
κρύβανε τους φόρους κ.λπ., έχει διάφορα µέσα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής).

Ποιο ήταν το ύψος των εξοπλιστικών από το 1993 µέχρι το
2004; Ένας λέει 25 δισεκατοµµύρια, άλλος λέει 35 δισεκατοµµύ-
ρια, άλλος λέει 50 και. Γιατί δεν ξέρει κανένας; Επειδή είναι
απόρρητο αν θα πάρουµε χωρίς βλήµατα; Γιατί είναι απόρρητο
αν θα εκσυγχρονίσουµε πέντε γριές φρεγάτες αντί να πάρουµε
τρεις καινούργιες; Γιατί είναι απόρρητο το δηµόσιο χρέος; Θα
έρθει η ώρα που θα αποκαλυφθούν, γιατί έχω στα χέρια µου και
τα επίσηµα στοιχεία πώς έκανε και την απόκρυψη χρέους ο κ.
Σηµίτης µε την «GOLDMAN SACHS».  

Έχω όλους τους πίνακες, τι έκανε ακριβώς και πού το πήγε.
Είναι αδύνατον να ελεγχθεί, διότι όλα πέρναγαν τµηµατικά -το
λέει µέσα η EUROSTAT- και τα έβαζαν όποτε ήθελαν, µε συγκά-
λυψη της EUROSTAT. Ήρθε η χρονιά, το 2004 µε το 2009 -θα το
πω για πολλοστή φορά- της Κυβέρνησης του Κώστα του Καρα-
µανλή εκείνα τα χρόνια. Θα έρθουν εδώ όλα: και η ΕΛΣΤΑΤ και ο
Γεωργίου και όλοι όσοι πέρασαν και ο ΟΔΔΗΧ του κ. Σαρδελή.
Εγώ θα πω τα ονόµατα, γιατί θα τα πω και µεθαύριο. 

Δεν ξέρω εάν ξέρετε τον κ. Σαρδελή. Είναι τώρα Πρόεδρος
στην Εθνική Ασφαλιστική. Ο κ. Σαρδελής είναι αυτός ο οποίος
µπήκε πρώτος Διοικητής στον ΟΔΔΗΧ, όταν δεν υπήρχε ΟΔΔΗΧ
στην Ελλάδα και ψάχναµε τότε τι έκαναν τα ελληνικά οµόλογα.
Δηµιουργήθηκε ο ΟΔΔΗΧ από το ΠΑΣΟΚ µε τον κ. Σαρδελή. Θα
δούµε πώς έγινε η δουλειά τότε και πώς έκρυβαν το χρέος στον
ΟΔΔΗΧ τότε, µε την «GOLDMAN SACHS» τότε. 

Έρχεται η Ελλάδα να πληρώσει 195 δισεκατοµµύρια χρέος το
2005-2009, τοκοχρεολύσια. Από το 2004-2009, πέντε χρόνια 195
δισεκατοµµύρια τοκοχρεολύσια! Ποιανού; Δανείστηκε εκείνα τα
χρόνια η Ελλάδα 195 δισεκατοµµύρια και έπρεπε να τα ξεπλη-
ρώσει; Ποιανού ήταν; Εξοπλιστικά και άλλα λογιστικά τερτίπια
και άλλα έξοδα των προηγούµενων κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ και
κυρίως του κ. Σηµίτη, από το 1993, 1996 έως το 2004! Δεν βά-
λαµε µέσα την Ολυµπιάδα!

Έφθασαν στο σηµείο να περνάνε σαν αντισταθµιστικά οφέλη
-στον Θεό σας, τέλος πάντων!- τις µεταφράσεις βιβλίων, δυόµισι
εκατοµµύρια! Έρχεται ο έλεγχος και λέει «παιδιά, δεν µπορεί να
περάσουν αντισταθµιστικά οι µεταφράσεις των βιβλίων δυόµισι
εκατοµµύρια». Δεν µπορείτε να µου χρεώνετε διακόσια ευρώ τη
σελίδα, κύριε Υπουργέ µου! Διακόσια ευρώ τη σελίδα µετά-
φραση -στον Θεό σας!-, Έλληνες συνάδελφοι! Έχει 15, 20 ευρώ
έξω και οι άνεργοι φοιτητές της αγγλικής και της γερµανικής φι-
λολογίας την κάνουν, δυστυχώς, και µε 8 ευρώ. 

Χρέωναν 200 ευρώ τη σελίδα µετάφραση και τους έκοψαν τα
αντισταθµιστικά έξοδα και τι έγινε; Δεν καρπώθηκε το ελληνικό
δηµόσιο τα χρήµατα για να ασκήσει εθνική αµυντική πολιτική. 

Υπάρχουν δύο ερωτήµατα και υπάρχουν και άλλες ευθύνες και

θα αναφέρω δύο µόνο και τις άλλες αργότερα, για να µην φάω
και τον χρόνο σας. Η µία ευθύνη: Γιατί έµεινε πίσω η ελληνική
αµυντική βιοµηχανία; Ποιος έχει την ευθύνη γι’ αυτό; Δεν µιλώ
για τις θέσεις εργασίας, δεν µιλάω γιατί δεν έγιναν συµπαραγω-
γές, δεν µιλάω γιατί είπαµε τότε «όχι» στο Eurofighter και σε άλλα
ζητήµατα αν είπαµε σωστά ή λάθος. Μιλώ γιατί µείναµε στρατη-
γικά πίσω και ο Τούρκος αυτή τη στιγµή απέναντι κάνει τα πάντα
µόνος του και φέρνει και τα Απάτσι και φέρνει και τα F-16 και
κάνει και τα Ραφάλ, θα κάνει ό,τι γουστάρει. Γιατί; Γιατί έχει πιο
υποτιµηµένη λίρα και είναι σε νόµισµα δικό του και δεν είναι στο
ευρώ; Γιατί υπάρχει εθνική στρατηγική, συνάδελφοι! Εδώ η
στρατηγική ήταν να µην κάνει τίποτα ο Έλληνας, να δίνουµε τις
µίζες και να τα κάνουµε όλα έξω και όταν µου λείπουν εµένα
λεφτά από τα αντισταθµιστικά και όταν, για παράδειγµα, για τα
Λέοπαρντ ήταν τέσσερα διακόσια τα αντισταθµιστικά και ένα εξα-
κόσια η προµήθεια και µας έκοψαν 2 δισεκατοµµύρια από τα αν-
τισταθµιστικά, ποιος τα έχασε αυτά τα λεφτά; Δισεκατοµµύρια,
λάθος κωδικοποίηση, λάθος πρόταση, λάθος κωδικός που θα πε-
ράσει το έσοδο του αντισταθµιστικού. Πουθενά δουλειά στην Ελ-
λάδα για κανέναν και για κανέναν λόγο. 

Για ποια Ίµια να πούµε; Έκαψαν τις σηµαίες, έκαψαν και τον
Στρατό και µετά παραγγείλαµε του κόσµου τα δισεκατοµµύρια
όπλα. 

Να διαβάσετε την οµιλία του κ. Παπαντωνίου τον Νοέµβριο του
2001 στη συζήτηση για τον προϋπολογισµό της Βουλής. Αυτήν
την οµιλία να διαβάσετε, να δείτε εκεί πέρα τι λέει για τα αµυν-
τικά συστήµατα και πώς πρέπει να εκσυγχρονίσουµε τον Στρατό
και τι πρέπει να κάνουµε. Ο πρόλογος ήταν φοβερός.

Εδώ ήρθαµε για να βρούµε µια λύση. Δεν θα χαριστούµε σε
κανέναν. Αυτή η Κυβέρνηση ούτε µετοχοδάνεια έδωσε ούτε
βγήκε έξω να πει «αγοράστε όλοι µετοχές τώρα -γιατί το ΠΑΣΟΚ
ξέρει, γιατί η οικονοµία θα πάει καλά- στις επτά χιλιάδες µονά-
δες» και χάσαµε 170 δισεκατοµµύρια ευρώ. Όσες είναι οι κατα-
θέσεις µας σήµερα, αγαπητοί συνάδελφοι, τα χάσαµε στο
Χρηµατιστήριο, 170 δισεκατοµµύρια ευρώ, και πήγαν σε πε-
νήντα-ογδόντα επιχειρηµατίες. Αυτά µαζί µε τους παρένθετους,
τις εταιρείες και όλα τα συστηµατάκια που έστησαν, θα τα
βρούµε, διότι ξέρουµε να ψάχνουµε και δεν µας κρατάει κανένας
από πουθενά. Χαίροµαι που διακοµµατικά υπάρχει η ευθύνη και
η συνευθύνη, αλλά δεν θα χαριστούµε σε κανέναν, διότι -εγώ θα
το πω για άλλη µια φορά και ας πει ο καθένας ό,τι θέλει- ο µπα-
λαντέρ σε όλα ήταν ο κ. Σηµίτης. Έρχεται το βράδυ ο υπεύθυνος
να µας κάνει τον πρόλογο να πάµε σε εκλογές. Έρχεται απόψε
στον «ΣΚΑΪ», µετά απ’ όλα αυτά που λέµε εδώ, να µας πει ο Ση-
µίτης «παιδιά, δεν πάει καλά. Μήπως να πάµε σε εκλογές, γιατί
δεν το βλέπω λίγο το θεµατάκι»; Είµαστε σοβαροί; 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Μαυρουδής Βορίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ΣΥΡΙΖΑ καταρρέει και µέσα

σε αυτό το πλαίσιο της κατάρρευσης και της αποδροµής του
πρέπει κανείς να εντάξει µία σειρά από ενέργειες. 

Με την περίφηµη συζήτησις «Μπελογιάννη» να σας ενηµε-
ρώσω ότι δεν τσιµπάµε. Είναι η αγωνία αναζητήσεως αριστερού
άλλοθι, αφού πια δεν έχουν να πουν τίποτα σχετικό στο συγκε-
κριµένο ακροατήριο. Ξαφνικά, λοιπόν, ανακαλύφθηκε ότι πρέπει
να γίνει η άλφα κίνηση ή η βήτα κίνηση προς εξευµενισµόν αρι-
στερού ακροατηρίου. Λογικό. 

Όταν εξελέγης µε µία συγκεκριµένη ατζέντα και εφαρµόζεις την
ακριβώς ανάποδη, όταν είπες ότι θα σκίσεις τα µνηµόνια και κα-
τέληξες να τα ψηφίζεις, όταν είπες ότι θα καταργήσεις τον ΕΝΦΙΑ
και βεβαίως τον εφαρµόζεις, όταν είπες ότι θα παραιτηθείς, αν κα-
τέβει το αφορολόγητο, και ετοιµάζεσαι να το κατεβάσεις, ξαφνικά
και τον Μπελογιάννη θα θυµηθείς και τον Βελουχιώτη θα θυµηθείς
και τον Δηµοκρατικό Στρατό θα θυµηθείς και ό,τι µπορείς θα θυ-
µηθείς, µπας και καταφέρεις να συγκρατήσεις από εκείνη την
πλευρά µια ροή. 

Θερµή, λοιπόν, παράκληση προς τους καλούς µου συναδέλ-
φους, οι οποίοι τι λένε πράγµατι; Κάτι απλό, ότι πάντως αυτό
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αφορά την ιστορία της µιας πλευράς και δεν µπορεί ο έχων το
τεκµήριο της ουδετερότητος Πρόεδρος του Ελληνικού Κοινο-
βουλίου να συµπεριφέρεται έτσι. Η απάντηση είναι ότι απλώς
εχάθη το τεκµήριο της ουδετερότητος. Ο Πρόεδρος του Κοινο-
βουλίου συµπεριφέρεται ως εκπροσωπών ή παριστάνων ή απο-
πειρώµενος να εκπροσωπήσει µια πλευρά. Δικό του θέµα
πολιτικά. Εµείς τον βλέπουµε και ασκούµε την κριτική µας ως
εκεί. 

Στο ίδιο πλαίσιο είναι ενταγµένη η σωρεία εξεταστικών, προ-
ανακριτικών και άλλων εξεταστικών και όσων έπονται. Αφού δεν
έχουµε να συζητήσουµε για πολιτική, να µη συζητήσουµε για τί-
ποτα άλλο; Να µην πάει η µπάλα στην κερκίδα; Να µην υπάρξει
κάποιου είδους ποινικοποίηση; Προσέξτε γιατί το λέω αυτό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ καταλαβαίνω, βεβαίως, ότι
θέλει κάποιος –και σωστά– να εξελέγξει όλα τα πεπραγµένα του
οιουδήποτε –και καλά κάνει. Προσέξτε, σε αυτό συντασσόµεθα.
Τελικώς, επειδή επικρατεί αυτό το κριτήριο, υπερψηφίζουµε τη
συγκεκριµένη πρόταση.

Όµως, θα πω κάτι, επειδή είµαστε δικηγόροι και ο συνάδελφος
εδώ, ο κύριος Υπουργός, έχει και αυτός την ιδιότητα και ελπίζω
ότι δεν την έχει ξεχάσει. Διαβάζω από την πρόταση για τη σύ-
σταση ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής για την τρίτη πράξη
που αποδίδεται: «Σύναψη σύµβασης τον Σεπτέµβριο του 2003 µε
αντικείµενο τάδε… Ως εκ τούτου, συντρέχουν ενδείξεις για την
τέλεση απιστίας.». Στους συναδέλφους µου νοµικούς απευθύνο-
µαι τώρα. «Ως εκ τούτου»; «Από τη σύναψη της σύµβασης»; «Συν-
τρέχουν ενδείξεις για την τέλεση απιστίας»; 

Μα, δεν µπήκατε στον κόπο να πάτε να δείτε τα βουλεύµατα,
να κάνετε τουλάχιστον αντιγραφή των βουλευµάτων για τους άλ-
λους. Εισάγεται µε τέτοιον τρόπο αυτή η υπόθεση εδώ; Ζητάτε
από το Σώµα την κρίση του; 

Προσέξτε, διότι εδώ πού βρισκόµαστε; Θέλετε να καταδικά-
σουµε –το έκανε ο συνάδελφος προηγουµένως- την περίοδο Ση-
µίτη; Να την καταδικάσουµε πολιτικά, ασµένως, µε τα δύο χέρια,
την καταδικάζουµε. Από εκεί και πέρα, αυτή είναι η διαδικασία
που έχουµε σήµερα εδώ; 

Ξέρετε σε ποιο σηµείο βρισκόµαστε από δικονοµική σκοπιά;
Το Κοινοβούλιο σήµερα µε την πρότασή σας ξέρετε σε ποιο ση-
µείο βρίσκεται; Είναι όπως ο Εισαγγελεύς, που έχει λάβει µηνυ-
τήριο αναφορά και πρέπει να την αξιολογήσει. Πώς πράττει εδώ
ο Εισαγγελέας; Λέει: το πρώτο ερώτηµα είναι να διερευνήσω εάν
υπάρχει αδίκηµα. Προσέξτε, ακόµα δεν έχω κατηγορούµενο. Διε-
ρευνώ εάν υπάρχει αδίκηµα. «Προκαταρκτική εξέταση» το λέµε
αυτό στη δικονοµία. 

Βρήκα ότι ενδεχοµένως υπάρχει αδίκηµα. Τι κάνω; Πρέπει να
κρίνω ότι υπάρχουν απλές ενδείξεις ενοχής. «Απλές ενδείξεις».
Γιατί; Για να κινήσω την ποινική δίωξη. Τότε την κινώ. 

Γίνεται η κίνηση της ποινικής δίωξης. Διατάσσεται προανά-
κριση και κύρια ανάκριση. Τελείωσε. Εισάγεται ή απευθείας ή µε
βούλευµα –ανάλογα– πού τώρα; Εάν υπάρχουν οι απλές ενδεί-
ξεις ενοχής, γίναν ισχυρές ενδείξεις ενοχής. Την πάω στο ακρο-
ατήριο, στο δικαστήριο, και στο δικαστήριο για την καταδίκη του
πρέπει να µην καταλείπεται πια καµµιά αµφιβολία, όχι να υπάρ-
χουν ενδείξεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχω λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βορίδη, συ-

νεχίστε, απλώς καλό είναι να συντοµεύσετε, διότι θα αρχίσει να
πιέζει ο χρόνος σε λίγο. Θα µπούµε και στον κύκλο των Προ-
έδρων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Καλώς. Θα συντοµεύσω.
Λέω ότι αυτή είναι η διαδικασία. Εδώ, λοιπόν, ή έπρεπε να

πείτε: «Ξέρετε µε βάση αυτό θέλω να διερευνήσω αν τυχόν έχει
τελεστεί πράξη», οπότε κάνουµε εξεταστική, δεν κάνουµε προ-
καταρκτική, οπότε δεν έχουµε κατηγορούµενο -αλλά εδώ είπατε
ότι έχουµε κατηγορούµενο- ή φτιάχνουµε ένα κείµενο στο οποίο
τουλάχιστον να κρίνουµε ότι υπάρχουν απλές ενδείξεις. Πώς; Με
αυτό το εισαγωγικό κείµενο;

Παρεµπιπτόντως να ενηµερώσω για κάτι άλλο τους συναδέλ-
φους. Εδώ ισχύει η αρχή «Ne bis in idem». Τι είναι αυτό; Δεν µπο-

ρείς να ασκήσεις δύο φορές την ίδια ποινική δίωξη. Ξέρετε τι
έχετε κάνει; Αυτό δεν αλλάζει τώρα. Αυτό είναι η κατηγορία, µε
αυτό θα πάει. Δεν αλλάζει.

Προσέξτε τώρα. Είχατε σκοπό να τον απαλλάξετε εκ των προ-
τέρων; Γιατί µόνο έτσι δικαιολογείται αυτό το κείµενο, όταν δεν
θες να έχεις ουσιαστικό έλεγχο. Ποινική είναι η διαδικασία. Εί-
χατε αποφασίσει να το κλείσετε από πριν; 

Προσέξτε, πάω και στο θέµα της έρευνας για το «ξέπλυµα».
Βεβαίως, υπάρχουν ποσά. Βεβαίως είναι ερευνητέο. Μόνο που
τα ποσά πρέπει να συνδεθούν µε µια κύρια πράξη. Βεβαίως,
πράγµατι το «ξέπλυµα» δεν έχει παραγραφεί. 

Όµως πότε υπάρχει «ξέπλυµα» µη παραγεγραµµένο, που δεν
έχει εξαλειφθεί το αξιόποινό του; Πότε υπάρχει αυτό; Τι µας λέει
ο Άρειος Πάγος; Όταν έχω, όµως, µία κύρια πράξη. Χωρίς την
κύρια πράξη σκέτο «ξέπλυµα», ακόµη κι αν δεν είναι παραγε-
γραµµένο, δεν είναι. 

Όταν περιγράφετε µε αυτόν τον τρόπο τις κύριες πράξεις, εν
συνεχεία τι κάνετε; Στην πραγµατικότητα ακυρώνετε και το «ξέ-
πλυµα», αφού δεν έχετε περιγράψει επαρκώς τις κύριες πράξεις.
Ηθεληµένα έγινε αυτό; Είστε σε κάποια συνεννόηση; Μιλάτε; Δεν
εξηγείται αλλιώς.

Να πω κάτι. Εδώ δεν µπορώ να ισχυριστώ ότι ο κ. Κοντονής
δεν γνωρίζει. Να πω ότι δεν γνωρίζει, γιατί δεν εµπλέκεται στην
κοινοβουλευτική διαδικασία, δεν το έφτιαξε αυτός. Ο κ. Λάππας
δεν γνωρίζει; Δεν το έχει υπογράψει. Φυλάχθηκε. Ο κ. Παρα-
σκευόπουλος δεν γνωρίζει; Έχετε διακεκριµένους νοµικούς να
σας πουν. Σας είπαν αυτό; Άρα δεν µπορεί να είναι αβλεψία. Σκο-
πιµότητα υπάρχει εδώ. Δεν µπορεί να εξηγηθεί αλλιώς.

‘Η κάτι άλλο: Αν δεν υπάρχει σκοπιµότητα συγκάλυψης του
συγκεκριµένου, τότε σας πιέζουν τα πολιτικά γεγονότα τόσο
πολύ, σας πιέζουν ασφυκτικά και εποµένως είστε υποχρεωµένοι
να κάνετε τέτοια προχειρολογήµατα, για να εξυπηρετήσετε τις
πολιτικές σας ανάγκες µπας και αντισταθµίσετε την κατάρρευση
την οποία υφίστασθε.

Εµείς λέµε «Ναι», δίνοντας µία πολιτική προτεραιότητα εδώ,
µη θεωρηθεί ότι µας νοιάζει εµάς να συγκαλύψουµε τον οποιον-
δήποτε. Όµως τώρα πρέπει να συζητάµε λίγο σοβαρά µεταξύ
µας σε αυτή την Αίθουσα. Έτσι δεν πάνε µακριά τα πράγµατα,
έτσι κι ο κόσµος ο οποίος παρακολουθεί λέει στο τέλος, όταν δεν
βγαίνει τίποτα: «Α, κι αυτό στρακαστρούκα ήτανε!».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Παφίλης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή
υπήρχαν προσωπικές αναφορές, θα µου δώσετε τον λόγο για
ένα λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Πα-
ρασκευόπουλε, τι θέλετε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Ο κ. Βορίδης έκανε προ-
σωπική αναφορά και σε µένα και στον κ. Λάππα µε χαρακτηρισµό
σκοπιµότητας, επειδή κατά την άποψη του κ. Βορίδη δεν είναι
σαφής η περιγραφή των πράξεων και των ενδείξεων. 

Θέλω να πω ότι ακόµη και στην περίπτωση που ανέφερε πα-
ραδειγµατικά, όπου γίνεται αναφορά µιας σύµβασης και στη συ-
νέχεια αναφέρεται ότι ως εκ τούτου συντρέχει απιστία,
αναφέρεται ότι ως εκ της υπογραφής του συγκεκριµένου σχε-
δίου επήλθε µείωση της κάλυψης του ποσοστού το οποίο προ-
βλεπόταν κι αυτή είναι η ένδειξη ότι µπορεί να υπάρχει απιστία. 

Προφανώς δεν διάβασε όλη την παράγραφο ο κ. Βορίδης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
Τον λόγο έχει ο κ. Παφίλης.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε να

πάρω τον λόγο επειδή υπήρξε προσωπική αναφορά; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν είναι επί προ-

σωπικού τώρα αυτό, κύριε Βορίδη. Με συγχωρείτε. Έδωσα τον
λόγο στον κ. Παφίλη. Θα ξεκινήσει ο κ. Παφίλης, και έχουµε πο-
ρεία µπροστά. 

Κοιτάξτε, αρχίζει να πιέζει ο χρόνος. Θα έρθουν οι Πρόεδροι
των Κοινοβουλευτικών Οµάδων σε λίγο, σε µία ώρα το πολύ,
ίσως και λιγότερο. Δύο Υπουργοί θέλουν να τοποθετηθούν.
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Υπάρχουν Κοινοβουλευτικοί, υπάρχουν και τρεις-τέσσερις εγγε-
γραµµένοι συνάδελφοι να µιλήσουν ακόµη. Μην «τρώµε», λοιπόν,
τον χρόνο έτσι. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Βορίδη, εντάξει, είναι κατα-
νοητό. Το πινγκ πονγκ είναι γνωστό τώρα. Και επειδή µιλήσατε
λοιπόν…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι, δεν είναι θέµα πινγκ πονγκ. 
Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αρχίζω να µιλάω τώρα. Δεν γίνεται

τώρα αυτό το πράγµα. Μετά, όταν τελειώσω.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δύο λεπτά να πω ένα πράγµα. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όχι, όταν τελειώσω. Αφού µου έδωσε

τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Έτσι δεν είναι η κοινοβουλευτική

διαδικασία. Απάντησε ο κ. Παρασκευόπουλος επί προσωπικού
ισχυριζόµενος… 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Να σβήσετε τον χρόνο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε,

κύριε Βορίδη, είστε έµπειρος και παλιός Βουλευτής. Γνωρίζετε
µε βάση τον Κανονισµό τι σηµαίνει η χρήση του «επί προσωπι-
κού». Άρα δεν τίθεται θέµα επί προσωπικού και ο κ. Παφίλης συ-
νεχίζει.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
Επειδή γνωρίζω και τηρώ τον Κανονισµό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, δεν σας επι-
τρέπω. Εσείς θα επιτρέπατε σε κάποιον να σας διακόψει, ενώ εί-
χατε ξεκινήσει να οµιλείτε; Με συγχωρείτε πάρα πολύ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Μου δίνετε τον λόγο για ένα λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βορίδη, όχι.

Δεν σας δίνω τον λόγο! Να σεβαστείτε το Προεδρείο! Θα τελει-
ώσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και µετά αν θέλετε να
απαντήσετε να πάρετε τον λόγο για ένα λεπτό.

Κύριε Παφίλη, ορίστε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ζητώ τον λόγο επί προσωπικού, σύµ-

φωνα µε τον Κανονισµό.  
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μόνο που τον λόγο τον έχω εγώ

τώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καταλαβαίνετε τι

σας λέµε; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τώρα, θα τελειώσει αυτή η ιστορία; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Μου δίνετε τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καθίστε κάτω!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εντάξει τώρα, δεν είναι πράγµατα

αυτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βορίδη, καθί-

στε κάτω. 
Να µη γράφεται τίποτα από όσα λέει ο κ. Βορίδης.
Μα, µε συγχωρείτε. Τώρα θα χρησιµοποιήσω καµµιά άλλη έκ-

φραση. Διακόπτετε Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, έναν συνά-
δελφο που ανέβηκε στο Βήµα και ξεκίνησε να µιλάει. Εσείς δεν
θα το δεχόσασταν καν. Είναι απαράδεκτο αυτό που συµβαίνει!
Είναι απαράδεκτο αυτό που κάνετε τώρα.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ:... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ακούσατε τι σας

είπα; Να ολοκληρώσει ο κ. Παφίλης και θα σας δώσω για ένα
λεπτό τον λόγο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ:...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ε, µε συγχωρείτε,

όποτε θέλετε θα παίρνετε τον λόγο;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ:...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ε, όχι βέβαια! 
Ελάτε, κύριε Παφίλη, ξεκινήστε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Να σβηστεί ο χρόνος και να διπλασια-

στεί, παρακαλώ, λόγω του κ. Βορίδη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Παφίλη, έξι

λεπτά δικαιούστε επειδή µίλησε ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευ-
τικής σας Οµάδας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Βορίδη, µια και κάνατε αυτήν
τη φασαρία και µιλήσατε για αποπροσανατολισµό, είναι δοκιµα-
σµένη συνταγή. Την χρησιµοποιήσατε και εσείς ως Κυβέρνηση,
η Νέα Δηµοκρατία, τη χρησιµοποίησε και το ΠΑΣΟΚ. Κάθε φορά

που στριµώχνονται τα πράγµατα, βάλε και µια εξεταστική για
αποπροσανατολισµό. Φυσικά, δεν αγνοούµε ότι υπάρχει θέµα,
όµως η σκοπιµότητα είναι χαρακτηριστικό και ακολουθεί η Κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, όπως και σε άλλους βασικούς πολιτικούς
τοµείς, τα ίδια βήµατα. Και εµείς το αντιλαµβανόµαστε αυτό.
Εξυπηρετεί και άλλες σκοπιµότητες. 

Η πιο σοβαρή, κατά την άποψή µας, πέρα από την κοµµατική
αντιπαράθεση, είναι ότι όλη αυτή η ιστορία της σκανδαλολογίας
τι προσπαθεί να κάνει; Να αθωώσει το ίδιο το καπιταλιστικό σύ-
στηµα. Αυτό γίνεται σκόπιµα από πάρα πολλούς, να φορτωθεί η
κρίση. 

Εδώ ακούγονται πράγµατα απίστευτα, επιστηµονικά -δεν
εννοώ πολιτικά- ότι η Ελλάδα έφτασε ως εδώ λόγω της µίζας και
της διαφθοράς, ότι όλος ο καπιταλιστικός κόσµος, δηλαδή, που
έχει βαθιά και αξεπέραστη κρίση και που προετοιµάζεται για να
έρθει η µεγαλύτερη και πιο συγχρονισµένη, το έχει πάθει από το
2% της µίζας. Ε, όχι δα! 

Να, λοιπόν, µία καλή υπηρεσία που προσφέρατε κι εσείς στο
ίδιο το σύστηµα. Ότι υπάρχει και τέτοια πλευρά δεν το αγνοούµε
εµείς. Υπάρχει, βεβαίως, όµως η ουσία της κρίσης και η κατά-
σταση που βιώνει και ο ελληνικός λαός και οι λαοί όλου του κό-
σµου είναι η καπιταλιστική κρίση, το αδιέξοδο, το σάπισµα ενός
συστήµατος που είναι αντιδραστικό από πάνω µέχρι κάτω, που
δεν µπορεί να δώσει τίποτα στην πρόοδο της ανθρωπότητας. 

Εµείς, λοιπόν, πάντα, πέρα από ορισµένες εξαιρέσεις που
έχουν πολιτικές διαστάσεις, συµφωνούµε να συγκροτηθεί αυτή
η επιτροπή, να γίνει διερεύνηση, προσπαθούµε να συµβάλλουµε
στο µέτρο του δυνατού και ανάλογα µε την πληροφόρηση που
έχουµε -γιατί εµείς δεν είµαστε µέσα στο σύστηµα- στο να βγουν
στη φόρα ορισµένες τέτοιες πλευρές σκανδάλων, διαφθοράς,
εάν υπάρχουν και όσων υπάρχουν.

Ωστόσο η εµπειρία τι δείχνει; Γενικά «κουκουλώνονται». Το σύ-
στηµα όταν κινδυνεύει, κλείνει και δεν αφήνει να φύγουν πολλά
πράγµατα. Στην καλύτερη περίπτωση θυσιάζουν µία Ιφιγένεια,
για να πει ο κόσµος ότι «να και κάποιος που πιάστηκε» και να συ-
νεχιστεί απρόσκοπτα η όλη λειτουργία της διαφθοράς και της
µίζας, που είναι συνυφασµένη µε το καπιταλιστικό σύστηµα που
χρειάζεται. 

Εκτός από την τροµοκρατία, εκτός από την επιβολή, για να κι-
νηθεί η µηχανή χρειάζεται και λάδι. Να το πούµε απλά, για να κα-
ταλαβαίνει ο κόσµος. Το λάδι είναι η µίζα, η σύνδεση, δηλαδή,
των συµφερόντων των µονοπωλιακών οµίλων, των µεγάλων εται-
ριών µε το πολιτικό προσωπικό και το µιζάρισµα, για να µπορέ-
σουν να πάρουν τις δουλειές από κάποιες άλλες µονοπωλιακές
επιχειρήσεις.

Αν κάποιος εδώ µας πει: «Μα, τι µας λέτε;». Ξέρετε, η «LOCK-
HEED», αυτός ο γίγαντας, έδωσε συνέντευξη Τύπου. Τα έχουµε
γραπτά. Και τι είπε; Ότι εξαγόρασε, πλήρωσε εβδοµήντα πέντε
κυβερνήσεις χωρών-µελών του ΟΗΕ για να πουλήσει τα δικά του
αεροπλάνα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχετε κάνει λάθος στον χρόνο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Παφίλη, δεν

έκανα λάθος στον χρόνο. Έχει προηγηθεί ο κ. Κουτσούµπας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όχι, κάνατε λάθος στα δύο λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον χρόνο που σας

στερήθηκε από την κουβέντα µας µε τον κ. Βορίδη θα σας τον
δώσω.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ωραία. Δώστε µας ένα περιθώριο.
Έχουµε τον εισηγητή και κανέναν οµιλητή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα σας δώσουµε το
περιθώριο, κύριε Παφίλη. Όµως, σας εξηγώ για το εξάλεπτο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εντάξει. Το ξέρουµε ότι είστε αντικει-
µενικός σε αντίθεση µε άλλους.

Συνεχίζω, λοιπόν. Ποιο είναι το µεγαλύτερο σκάνδαλο στη
συγκεκριµένη περίπτωση για τον ελληνικό λαό; Βεβαίως, είναι οι
µίζες, η διαφθορά, τα λεφτά που µπορεί να πήραν κάποιοι ή δεν
πήραν ή πόσα πήραν. Το µεγαλύτερο είναι τα δισεκατοµµύρια,
τα αστρονοµικά ποσά που πληρώνει ο ελληνικός λαός, ο εργα-
ζόµενος, γιατί αυτός τα πληρώνει, ο επαγγελµατίας, ο φτωχός
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αγρότης -οι µεγάλοι δεν πληρώνουν τίποτα- για ποιο λόγο,
άραγε; Για την άµυνα της χώρας;

Εµείς τι λέµε; Εµείς λέµε ότι θα έπρεπε αποκλειστικά οι στρα-
τιωτικές και οι πολεµικές δαπάνες να κατευθύνονται στην υπε-
ράσπιση των συνόρων και της κυριαρχίας της χώρας µας. Είναι
έτσι; Συνδέονται αυτές οι δαπάνες µε το ΝΑΤΟ και την Ευρω-
παϊκή Ένωση; Ναι ή όχι; Για να δούµε.

Πολύ απλά ερωτήµατα θα θέσουµε και θα θέσουµε και θεµε-
λιακά: Τι αποφάσισε το ΝΑΤΟ; Αποφάσισε 40% των Ενόπλων Δυ-
νάµεων κάθε χώρας-µέλους να είναι δυνάµεις ταχείας επέµβασης.
Για ποιο λόγο; Υπερασπίζονται τα σύνορα; Όχι. Το εφάρµοσε η
κυβέρνηση και οι προηγούµενες και τούτη; Ναι, το εφάρµοσε.

Άρα πληρώνει ο ελληνικός λαός αυτόν τον εκσυγχρονισµό των
επιθετικών δυνάµεων για τα σχέδια του ΝΑΤΟ και όχι για την υπε-
ράσπιση της ανεξαρτησίας και των συνόρων της χώρας;

Δεύτερο θέµα. Δεκατρείς πολεµικές αποστολές της Ελλάδος
εκτός συνόρων ποιον εξυπηρετούν; Προστατεύουν τα σύνορα;
Όχι. Ποιος τις πληρώνει; Ο ελληνικός λαός. Είναι κάµποσα δισε-
κατοµµύρια όλα αυτά τα χρόνια. Αυτά έχουν σχέση µε την άµυνα
της χώρας ή µε τα πολεµικά επιθετικά ιµπεριαλιστικά σχέδια του
ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Κάθε λογικός ας απαντήσει.

Τρίτον, ποια είναι τα οπλικά συστήµατα και ποιος ο βασικός
οπλισµός που παίρνει η Ελλάδα και από ποιες πηγές; Καθορίζον-
ται κατά µεγάλο, για να µην πω κατά 90%, από τη συµµετοχή της
χώρας στο ΝΑΤΟ; Ναι ή όχι; Υπάρχουν νατοϊκές προδιαγραφές.
Σου λένε ότι πρέπει να «κουµπώνουν» όλα τα όπλα µε τα νατοϊκά
δεδοµένα; Ναι ή όχι; Ας απαντήσουν. Εδώ είναι και ο κ. Δρίτσας.
Αν υπάρχουν και στρατιωτικοί, ας σηκωθούν να το πουν.

Ακόµα το πόσα θα πάρουµε εξαρτάται -και θα πω παραδείγ-
µατα- και από τη συµµετοχή της χώρας µας στο ΝΑΤΟ.

Όσον αφορά τα Λέοπαρντς, είναι τεράστιο σκάνδαλο. Τα Λέ-
οπαρντς είναι βαριά τεθωρακισµένα. Κινούνται µόνο σε πεδιά-
δες. Όταν τα πήραµε, όταν αποφασίστηκε αυτή η αγορά, δεν
υπήρχαν γέφυρες να τα σηκώσουµε,. Μπορούν ν’ αµυνθούν τα
νησιά µε τα Λέοπαρντς; Όχι, δεν µπορούν. Πέρα από τα τεράστια
προβλήµατα που είχαν και δεν θέλω να τα πω, γιατί δεν έχω
χρόνο, που ξεκινούν από βλάβες στα πυροβόλα, από βλάβες στις
ερπύστριες, από τεράστια προβλήµατα, από έλλειψη πυροµαχι-
κών.

Γιατί τα πήραµε και δεν θα µπορούσαν να παρθούν κάποια
άλλα τεθωρακισµένα και γιατί τόσος αριθµός; Ακόµη και οι ανώ-
τατοι αξιωµατικοί των τεθωρακισµένων λένε ότι είναι πάρα πολλά
και δεν χρειάζονταν τόσα. Χρειάζεται άλλος συνδυασµός για την
άµυνα της χώρας µε βάση τις ιδιοµορφίες που υπάρχουν.

Τεράστια συζήτηση είναι για τα TOR-M1 και τους S-300. Πα-
ραλίγο να µη δουλέψουν, γιατί δεν «κούµπωναν» µε τα νατοϊκά.

Άλλη µεγάλη συζήτηση είναι για τις φρεγάτες. Πόσες µεγάλες
χρειαζόµασταν; Χρειαζόµασταν ορισµένες µεγάλες, λόγω καιρι-
κών συνθηκών, για να µπορούν να πηγαίνουν. Όµως, υπήρχε µε-
γάλη συζήτηση γι’ αυτό. Κι όµως, επιβλήθηκαν συνολικά οι
µεγάλες φρεγάτες.

Ακόµα είναι εκπληκτικό -και το λέω και για τους στρατιωτικούς
που µπορεί να ακούνε- ότι και τα διαµετρήµατα των όπλων σχε-
τίζονται µε αυτό. Προσπαθεί το ΝΑΤΟ να επιβάλει το 5,56, µικρό
διαµέτρηµα, αντί του 7,62 που υπάρχει, που είναι κυρίως αµυν-
τικό όπλο. Γιατί; Για επιχειρήσεις εντός αστικού περιβάλλοντος. 

Αυτές είναι οι προδιαγραφές που δίνει το ΝΑΤΟ και προσπαθεί
να επιβάλει, να πετάξει δηλαδή η Ελλάδα το GA-3 που έχει και
που είναι µια ελληνική παραγωγή. Μέχρι εκεί φτάνει. 

Να πούµε τι συζήτηση είχε γίνει για τα αεροπλάνα, τα F-16 τα
Σουχόι και άλλα; Όµως, επιβλήθηκαν και επιβάλλονται από τη
συµµετοχή µας στο ΝΑΤΟ συγκεκριµένα οπλικά συστήµατα που
δεν σχετίζονται κυρίως –για να µην πω απόλυτα- µε την άµυνα
της χώρας. 

Ακόµα, κύριε Υπουργέ, αλήθεια, πόσα ελληνικά πλοία –δεν
είναι και ο κ. Καµµένος εδώ- λείπουν σε νατοϊκές αποστολές; Με
τέτοια όξυνση της κατάστασης που υπάρχει σήµερα γιατί θα
πρέπει ελληνικά πολεµικά πλοία να συµµετέχουν σε νατοϊκές
αποστολές, τη στιγµή που, εάν συµβεί κάτι στο Αιγαίο, δεν προ-
λαβαίνουν να έρθουν πίσω; 

Αυτά είναι ορισµένα παραδείγµατα που δείχνουν τι σχέση

έχουν οι εξοπλισµοί µε το ΝΑΤΟ. Επίσης, τι σχέση έχει η Ευρω-
παϊκή Ένωση µε την αµυντική βιοµηχανία; Κόλαφος για όλους
εσάς τους ευρωπαϊστές και τους ευρωλιγούρηδες. 

Ποια είναι η απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Να υπάρχουν
υπεργολάβοι. Πέντε χώρες είναι που θα παράγουν τα πάντα και
οι άλλοι θα είναι δούλοι. Θα φτιάχνουν συµπληρωµατικά. 

Μπορούσε η Ελλάδα να έχει σοβαρή αµυντική βιοµηχανία; Να
καλύψει όχι όλες –είναι αδύνατο µε το µέγεθος που έχει- αλλά
πάρα πολλές πλευρές της άµυνάς της, γιατί έχει και τεχνογνωσία
και επιστηµονικό προσωπικό. Το αντιαεροπορικό βλήµα που πα-
ράγουµε το έχει φτιάξει Έλληνας και οι Αµερικάνοι το έχουν κλεί-
σει δεν ξέρω για πόσα χρόνια, το ίδιο και οι Ισραηλινοί. Ναι ή όχι,
κύριε Υπουργέ;

Θα µπορούσε η Ελλάδα να καλύψει άλλες ανάγκες; Θα µπο-
ρούσε. Όµως, δεν γίνεται. Δεν σας αφήνουν. Εδώ δεν µας αφή-
νουν να επισκευάσουµε πολεµικά πλοία άλλων χωρών, παρά
µόνο τα δικά µας στα ναυπηγεία. 

Ακόµα, µε όλα αυτά, όλοι σας λέτε «Ζήτω η Ευρωπαϊκή Ένωση
και το ΝΑΤΟ»! Γιατί; Εδώ είναι το ερώτηµα, και απαντά σε όλα
αυτά που είπε ο κ. Τζαβάρας και ο κ. Τασούλας για τη δηµοκρα-
τία και την υπεράσπισή της, που έγινε µε αφορµή το θέµα Μπε-
λογιάννη. 

Να γιατί θέλετε το ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση. Γιατί το
ΝΑΤΟ είναι το οπλισµένο χέρι του ιµπεριαλισµού, η σιδερένια
γροθιά που διασφαλίζει την κυριαρχία του 10% του παγκόσµιου
πληθυσµού, που κατέχει το 90% του παγκόσµιου ΑΕΠ, που δια-
σφαλίζει την κυριαρχία του 10% της αστικής τάξης της Ελλάδας
και των παρατρεχάµενων, που έχουν το 60% του ελληνικού ΑΕΠ. 

Αυτό είναι και γι’ αυτό είστε υπέρ και οι µεν και οι δε και εσείς
που ήρθατε τώρα. Αυτό ακριβώς στηρίζει το ΝΑΤΟ και η Ευρω-
παϊκή Ένωση: τα συµφέροντα της αστικής τάξης. Δεν σύρεται η
Ελλάδα πίσω από τις διεθνείς υποχρεώσεις, λόγω του ότι ανήκει
σε ένα περιβάλλον και όλα αυτά που λένε. Σύρεται, διότι τα συµ-
φέροντα του ελληνικού κεφαλαίου διασφαλίζονται µε τον καλύ-
τερο τρόπο και µε τα όπλα του ΝΑΤΟ και µε τα πολιτικά και τα
κανονικά όπλα της ίδιας της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Αυτά, λοιπόν, κρίθηκαν, κυρίες και κύριοι, που λέτε για την πε-
ρίοδο Μπελογιάννη. Θέλω να πω στον κ. Τασούλα, που µιλάει για
κοµµουνιστική δικτατορία, ότι εµείς είχαµε τον λαό µε το µέρος
µας. Είχαµε πάνω από το 80% του ελληνικού λαού. Δυστυχώς,
κάναµε λάθος και δεν πήραµε την εξουσία. 

Εσάς, όχι εσάς προσωπικά, αλλά την αστική τάξη της Ελλά-
δας, τη γλίτωσαν οι Εγγλέζοι και οι Αµερικάνοι. Για ποιο λόγο τη
γλίτωσαν; Για να ζήσει καλά ο λαός; Όχι! Για να διασφαλίσουν
τα δικά τους συµφέροντα και τα συµφέροντα των δωσίλογων,
αυτών που συνεργάστηκαν µε τους Γερµανούς και που βγήκαν
πλούσιοι µετά την κατοχή, όταν οι κοµµουνιστές και άλλοι πάρα
πολλοί Έλληνες πατριώτες έχυναν το αίµα τους και πολεµούσαν
ενάντια στον κατακτητή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Παφίλη, ολο-
κληρώστε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Αυτή είναι η ιστορική αλήθεια. 
Σχετικά µε τη Χρυσή Αυγή, αυτοί δεν έχουν το θάρρος να πουν

«ναι, είµαστε χιτλερικοί, πιστεύουµε στον φασισµό». Γιατί τον πι-
στεύουν. Έχουν αγκυλωτούς σταυρούς στα µπράτσα τους, κά-
νουν πάρτι και έχουν σχέσεις µε Γερµανούς. Τι κοροϊδία είναι
αυτή; Έχουν τέτοια θρασυδειλία; Βγες και πες ανοιχτά ότι είµαι
αυτός. 

Για να πούµε, λοιπόν, για τον Μπελογιάννη. Δεν θα πω µεγάλες
κουβέντες. Κηρύσσεται ο πόλεµος του 1940. Ο Μπελογιάννης
και οι κοµµουνιστές είναι στην Ακροναυπλία. Ζητούν να πάνε να
πολεµήσουν και ο Μεταξάς δεν τους το επιτρέπει. 

Οι Γερµανοί µπαίνουν στην Ελλάδα. Το καθεστώς Μεταξά –
γιατί ο Μεταξάς πέθανε- τους παραδίδει στους Γερµανούς κι
αυτόν και τον Ζαχαριάδη και χιλιάδες άλλες κοµµουνιστές και οι
Γερµανοί βέβαια τους στέλνουν εκεί που τους στέλνουν.

Τι συµβαίνει µετά; Ο Μπελογιάννης και άλλοι κοµµουνιστές
δραπετεύουν. Όταν η αστική τάξη της Ελλάδας πήγε στην Αίγυ-
πτο και κουβάλησε και τον χρυσό της Ελλάδας, όταν τα αστικά
κόµµατα της Ελλάδας ή σιωπούσαν ή ορισµένοι συνεργάστηκαν
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ή άλλοι την κοπάνησαν και περιµέναν να δουν τι θα γίνει, βγαί-
νουν στο βουνό, φτιάχνουν τον ΕΛΑΣ και πολεµούν τον κατα-
κτητή. Η αµοιβή τους ποια ήταν; Η επέµβαση των Άγγλων στην
Ελλάδα. 

Τι έκαναν οι πολιτικοί πρόγονοι της Χρυσής Αυγής τότε; Τότε
συνεργάστηκαν µε τους Γερµανούς, τότε φορούσαν την κου-
κούλα, στο Μπλόκο της Κοκκινιάς έδειχναν µε τα χέρια και φω-
νάζουν και τα συνθήµατα «Δόξα και τιµή στους χίτες και στους
ταγµατασφαλίτες». Αυτά, για να ξέρει η νεολαία πώς γράφτηκε
η ίδια η ιστορία.

Εµείς αντιλαµβανόµαστε, δεν µπορούν να χωνέψουν. Αυτή η
άτιµη εικόνα µε το σφυροδρέπανο στο Ράιχσταγκ, στην καρδιά
του χιτλερικού τέρατος, η αυτοκτονία του Χίτλερ και η νίκη του
Κόκκινου Στρατού, δεν µπορεί, είναι εφιάλτης στα όνειρά τους.

Επειδή, λοιπόν, κάποιος είχε το θράσος –και εδώ αντιλαµβά-
νεται κάποιος- να λέει ότι θα γκρεµίσουν, όταν έρθουν, αυτό το
σπίτι του Μπελογιάννη, θέλουµε να τους πούµε ότι θα τους γκρε-
µίσει στα Τάρταρα ο ελληνικός λαός κι όχι µόνο δεν θα έρθουν
ποτέ, αλλά θα εξαφανιστούν και θα πάνε στον σκουπιδοτενεκέ
της ιστορίας, όπως έτσι τους ανήκει.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Χριστοφιλοπούλου από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μέχρι να έρθει στο

Βήµα η κ. Χριστοφιλοπούλου να κάνω µία ανακοίνωση προς το
Σώµα.

Ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συν-
τάγµατος και το ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών»,
όπως ισχύει, στις 28-3-2017:

1.Ποινική δικογραφία που αφορά στον πρώην Υπουργό Οικο-
νοµικών κ. Ιωάννη Στουρνάρα και 

2.Ποινική δικογραφία που αφορά στον πρώην Πρωθυπουργό
κ. Αντώνη Σαµαρά.

Κυρία Χριστοφιλοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ούτε τώρα µου δώ-

σατε τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Μου είχατε πει ότι µετά τον κ. Πα-

φίλη θα µιλήσω, αλλά ούτε τώρα µου δίνετε τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι. Και σας είχα

πει, επίσης, ότι δεν τίθεται θέµα προσωπικού. Δεν είναι προσω-
πικό το θέµα.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Προτού το κρίνετε, δεν θέλετε να το
ακούσετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, δεν θέλω να
σας ακούσω. Τώρα κ. Βορίδη θα πάµε στην ιστορία αυτή; Σας
παρακαλώ. Είναι άλλοι τρεις-τέσσερις οµιλητές, υπάρχουν οι
Κοινοβουλευτικοί και οι Υπουργοί και θα µπούµε στη διαδικασία
των παρεµβάσεων των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµά-
δων.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τι να πω, κύριε Πρόεδρε; Πάντως
εγώ το αφήνω στην κρίση των συναδέλφων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα µε συγχω-
ρείτε, αισθάνεστε και αδικηµένος από πάνω;

Ελάτε, κυρία Χριστοφιλοπούλου.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τι να σας πω. Εδώ δεν µπορούµε να

µιλάµε πια. Ο κ. Παρασκευόπουλος παίρνει τον λόγο επί προσω-
πικού, λέει κάτι για µένα και εγώ δεν µπορώ να απαντήσω στον
κ. Παρασκευόπουλο. Έτσι δεν είναι; Αυτό απαγορεύεται!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Χριστοφιλο-
πούλου, έχετε τον λόγο.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Απλώς δεν θέλω να µε διακόψουν, γιατί έχω πολύ λίγο χρόνο.

Ας γυρίσουµε, όµως, στο σήµερα. Αυτό που βλέπουµε σή-
µερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ένα πλέγµα ενεργειών
από την παρούσα Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ για εξεταστικές,
πολλές εξεταστικές. Μετά την ολοκληρωθείσα εξεταστική επι-
τροπή για τα ΜΜΕ και τα κόµµατα, η οποία δεν κατόρθωσε –

φευ!- να βγάλει συµπέρασµα πολιτικών ευθυνών, έχουµε τη ση-
µερινή εξεταστική που συζητάµε για θέµατα της άµυνας επί
υπουργίας Γιάννου Παπαντωνίου και, βεβαίως, έρχεται –µας
εξήγγειλε ο κύριος Πρωθυπουργός- η εξεταστική για την υγεία.
Καλώς να έρθει, λοιπόν, κι αυτή.

Μόνο που είναι πλέον εµφανές τι ακριβώς κάνεις, όταν έχεις
κόψει το ΕΚΑΣ σε τετρακόσιες χιλιάδες συνταξιούχους. Τι ακρι-
βώς κάνεις, όταν σου έχουν βάλει το µαχαίρι στον λαιµό και
εκτός από τα 12,5 επιπλέον δισεκατοµµύρια ευρώ που έχετε
φορτώσει στις πλάτες του ελληνικού λαού, σου ζητούν ένα τέ-
ταρτο, κατ’ ουσίαν, µνηµόνιο χωρίς χρηµατοδότηση; Τι µπορείς
να κάνεις, όταν επικρέµεται εδώ η ψηφοφορία της συµφωνίας,
που θα κλείσει, όποτε κλείσει, αφού παίξουµε λίγο το επικοινω-
νιακό µας, συµφωνία η οποία έχει µείωση αφορολόγητου, έχει
κόφτη στις συντάξεις και άλλα πολλά; 

Τι κάνεις; Προφανώς κάνεις αντιπερισπασµό. Προφανώς κά-
νεις τακτικισµούς. Γιατί τι να πεις και τι να πεις και στον κόσµο,
άραγε, στον κόσµο που του έλεγες πως θα ήσουν άλλος, πως
συντάξεις δεν θα έκοβες, αλλά συντάξεις θα έδινες, πως θα
έφερνες την ανάπτυξη και θα έπαιζες τα νταούλια και οι αγορές
θα χόρευαν.

Μετά από όλα αυτά τα ψέµατα, µετά από όλη αυτή την παρα-
πλάνηση, δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ,
ο κόσµος δεν ενδιαφέρεται. Δεν ενδιαφέρεται και δεν θα εισπρά-
ξετε αυτό που ελπίζετε να εισπράξετε στην κάλπη, όποτε κι αν
έλθει αυτή.

Για να δούµε, όµως, πώς ακριβώς χρησιµοποιείτε τις εξεταστι-
κές επιτροπές; Ακούστηκαν πολλά και το πρωί από τον Κοινο-
βουλευτικό µας Εκπρόσωπο, τον κ. Λοβέρδο, και από άλλους
συναδέλφους, από διάφορα κόµµατα για το «έωλο», το νοµικά
«έωλο» του πορίσµατος. 

Κοιτάξτε, να τα ξεκαθαρίσουµε. Έωλο ή µη έωλο, εµείς θα
πούµε «ναι». Ξέρετε γιατί θα πούµε «ναι»; Καθαρά για λόγους
αρχής. Όλα στο φως. Δεν έχουµε να φοβηθούµε τίποτα και θέ-
λουµε διαφάνεια σε όλα. Όµως, αυτό που κάνει η Κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ είναι µια επιλεκτική χρησιµοποίηση των εξεταστικών
επιτροπών, για να πουλήσει το παραµύθι της διαφάνειας. 

Άκουσα εδώ συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ να λένε ότι δεν το κά-
νουν επιλεκτικά. Το κάνουν για λόγους προσωπικής ευαισθησίας,
για λόγους δηµοκρατικής ευαισθησίας. Δεν µου λέτε, σήµερα η
δικαιοσύνη άσκησε δίωξη για το ΚΕΕΛΠΝΟ. Ίδρωσε κανενός το
αυτί, κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης; Κανενός. Κάνατε κάτι γι’
αυτό; Σας πείραξε µήπως;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τι να κάνουµε, κυρία Χριστοφι-
λοπούλου;

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Θέλετε να µε διακόψετε;
Θέλετε να απαντήσετε µετά; Όπως θέλετε!

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Επειδή µε ρωτάτε.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όπως θέλετε, κύριε
Υπουργέ.

Επίσης, κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, όταν παραιτήθηκε η
κ. Ράικου, αισθανθήκατε τίποτα; Επίσης, κύριε Υπουργέ της Δι-
καιοσύνης, όταν διαρρέονται συστηµατικά σε συγκεκριµένη εφη-
µερίδα, και µάλιστα στην εφηµερίδα «DOCUMENTO», µε αγαστή
συνεργασία και του Αναπληρωτού σας, του κ. Παπαγγελόπου-
λου, όταν αυτά διοχετεύονται, ποινικές διαδικασίες κατά συρ-
ροή, αισθάνεστε κάπως; Κάνετε τίποτα;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Έλεος. Τη Μάνδρου να ρωτήσετε.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ενοχλούν αυτά. Θέ-

λατε να το πάµε παραλία. Δεν θα το πάµε παραλία, γιατί δεν αξί-
ζετε καµµία συναίνεση. Καµµία συναίνεση!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, λίγο την ανοχή σας κι εγώ.
Μπροστά στα αδιέξοδα και τα εσωτερικά σας κοµµατικά αδιέ-

ξοδα, θέλετε να στρίψετε διά του αρραβώνος των εξεταστικών.
Δεν γίνεται αυτό. 

Έχουµε καταθέσει πρόταση εξεταστικής επιτροπής για την οι-
κονοµία. Όχι επιλεκτική. Αρχίζει από το 2000. Γιατί; Γιατί τότε
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µπήκαµε στο ευρώ. Όλες οι κυβερνήσεις: και του Σηµίτη και του
Καραµανλή και όλες οι µετέπειτα κυβερνήσεις της µνηµονιακής
περιόδου. Γιατί θέλουµε να λάµψει η αλήθεια. Και δικές µας κυ-
βερνήσεις, ναι. Την ψηφίζετε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ; Την ψηφίζετε,
κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας; 

Εσείς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί δεν λέτε τίποτα για εκείνη την
περίοδο, του 2004-2009; Ποιον καλύπτετε και γιατί; Μόνο έναν
αριθµό θα αναφέρω. Ξέρετε ότι τα ελλείµµατα των ασφαλιστικών
ταµείων το 2003 ήταν 503 εκατοµµύρια ευρώ και το 2009 πήγαν
στα 5,4 δισεκατοµµύρια ευρώ; Δεκαπλασιάστηκαν! Και µας λέτε
ότι δεν υπογράφετε αυτή την εξεταστική περίοδο. Επιλεκτικά.

Σας προειδοποιούµε -και τελειώνω µε αυτό- ότι στην υγεία θα
πρέπει να εξεταστούν όλες οι περίοδοι. Και το 2004-2009 και, βε-
βαίως, αυτά για τα οποία σήµερα ασκεί δίωξη η δικαιοσύνη του
κ. Πολάκη, ο οποίος µας το παίζει κιόλας ότι είναι θύµα του πε-
λατειακού. Ο πρώτος πελατειακός! Για τον διορισµό των «ηµε-
τέρων» έγινε αυτό που έγινε στο ΚΕΕΛΠΝΟ. 

Άρα, λοιπόν, τι θα κάνετε για την υγεία; Γιατί εµείς δεν θα δε-
χτούµε επιλεκτικές και έχουµε καταθέσει µηνυτήρια αναφορά και
για το ΚΕΕΛΠΝΟ και για τις τιµές, τη µη τιµολόγηση φαρµάκων
το 2015. Να δούµε, λοιπόν, ποια είναι η επιλεκτική σας αντιµε-
τώπιση. Εδώ σας θέλω, λοιπόν. Ψηφίστε την εξεταστική για την
οικονοµία και να ψηφίσουµε µαζί µια εξεταστική για την υγεία,
που θα διαπερνά περιόδους και κόµµατα, αν θέλετε στα αλήθεια.
Τα άλλα δεν τα ακούει κανείς.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα επτά µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 1ο Γενικό Λύκειο Αικατερίνης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Κατσίκης από τους Ανεξάρτητους Έλληνες.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η

Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, κάνοντας πράξη τη δέσµευσή της να
εξετάσει όλες τις υποθέσεις διαφθοράς που οδήγησαν τη χώρα
στην εξαθλίωση, κατέθεσε πρόταση για τη σύσταση ειδικής κοι-
νοβουλευτικής επιτροπής, σχετικά µε τη διερεύνηση ενδεχόµε-
νων αδικηµάτων, που αφορούν εξοπλιστικά προγράµµατα επί
Υπουργίας κ. Ιωάννη Παπαντωνίου.  

Η απόφασή µας να χυθεί άπλετο φως στην περίοδο Κωνσταν-
τίνου Σηµίτη - Γιάννου Παπαντωνίου, κατά τη διάρκεια της οποίας
ίσως συνετελέσθη η µεγαλύτερη λεηλασία δηµοσίου χρήµατος
µε τις συµβάσεις για εξοπλιστικά προγράµµατα, είναι ειληµµένη.
Εάν από την αποδεικτική διαδικασία προκύψει ενοχή οποιουδή-
ποτε πολιτικού προσώπου, που µε ενέργειες ή παραλείψεις του
ζηµίωσε το κράτος και τον λαό, δεν θα υπάρξει καµµία, µα καµ-
µία, ασυλία. Η δε ανοχή ολόκληρου του πολιτικού συστήµατος
θα είναι µηδενική.

Για την ιστορία, ο Γιάννος Παπαντωνίου, κατά τη διάρκεια της
θητείας του στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας από τον Οκτώβριο
του 2001 µέχρι και τον Μάρτιο του 2004, είχε υπογράψει συµβά-
σεις εξοπλιστικών προγραµµάτων συνολικού ύψους 6,2 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ. 

Η πρόταση συγκρότησης ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής
προκαταρκτικής εξέτασης κατατίθεται µετά από σειρά δικογρα-
φιών που διαβιβάστηκαν από τον εισαγγελέα στη Βουλή και την
επισήµανση από τους υπογράφοντες των ενδείξεων για την τέ-
λεση του εγκλήµατος της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµα-
τική δραστηριότητα. 

Η υπόθεση αυτή, όπως και άλλες, αφορά σε χρήµατα του ελ-
ληνικού λαού, που κατασπαταλήθηκαν επί σειρά ετών, στερών-
τας από τη χώρα πολύτιµους πόρους, χρήµατα του ελληνικού
λαού, στα οποία ήταν αποτυπωµένος ο ιδρώτας του, ο κόπος του

και το αίµα του.
Σύµφωνα µε την πρόταση της Κυβέρνησης, τα αδικήµατα για

τα οποία υπάρχουν ενδείξεις για τέλεση απιστίας και αφορούν
την περίοδο 2001-2004 σχετίζονται µε την προµήθεια εκατόν
εβδοµήντα αρµάτων µάχης τύπου Λέοπαρντ, δώδεκα επιθετικών
ελικοπτέρων τύπου Απάτσι, 6 φρεγατών τύπου S, ηλεκτρονικών
συστηµάτων πολέµου, και είκοσι µεταφορικών ελικοπτέρων NH
90. 

Είναι επιβεβληµένο να σηµειώσουµε πως σε όλες τις περιπτώ-
σεις έχουν επισηµανθεί στοιχεία από τα οποία θα µπορούσαν να
συναχθούν ενδείξεις παραγωγής περιουσιακού οφέλους από την
πράξη της απιστίας και στη συνέχεια της νοµιµοποίησης εσόδων
από εγκληµατική ενέργεια. Το όνοµα του πρώην Υπουργού κ. Πα-
παντωνίου αναγράφεται σε λίστα καταθετών εξωτερικού µεγά-
λων χρηµατικών ποσών, 1,3 εκατοµµυρίου ευρώ, στην τράπεζα
HSBC στο όνοµα και της συζύγου του, διότι πρόκειται για κοινό
τραπεζικό λογαριασµό.

Να σηµειωθεί, επίσης, πως η απόκτηση περιουσίας µε τρόπο
µη σύννοµο και η διακίνησή της στο χρηµατοπιστωτικό σύστηµα
συνιστούν εγκλήµατα διαρκή και ως εκ τούτου δεν τίθεται θέµα
παραγραφής τους. Η διαλεύκανση της Σηµιτικής περιόδου, µε
το Χρηµατιστήριο, τα δοµηµένα οµόλογα, τα εξοπλιστικά, η δα-
νειοδότηση των µέσων µαζικής επικοινωνίας και των κοµµάτων,
το µεγάλο πανηγύρι των Ολυµπιακών Αγώνων, είναι λαϊκή απαί-
τηση που βαραίνει στις πλάτες όλων µας. 

Συνεκτιµωµένου και του γεγονότος πως ο πρώην Υπουργός
καταδικάστηκε πρόσφατα και µε αµετάκλητη ποινική απόφαση
για ανακριβή δήλωση «πόθεν έσχες» των οικονοµικών ετών 2008,
2009 και 2010, αποτελεί για µας προϋπόθεση sine qua non, είναι
εκ των ων ουκ άνευ η σύσταση της προτεινόµενης ειδικής κοινο-
βουλευτικής επιτροπής, όπως αυτή προβλέπεται στις διατάξεις
του άρθρου 153 του Κανονισµού της Βουλής, κατ’ εφαρµογή της
βούλησης του συνταγµατικού νοµοθέτη, όπως αυτή αποτυπώνε-
ται στο άρθρο 86 του Συντάγµατος. 

Στην προανακριτική επιτροπή της Βουλής θα ήταν δόκιµο να
διερευνηθούν και οι ποινικές ευθύνες του τότε Πρωθυπουργού,
αφού όλες οι αναθέσεις γίνονταν µε δική του εντολή και βεβαίως
µε την παρουσία του στο ΚΥΣΕΑ, όπου αποφασίζονταν τα εξο-
πλιστικά προγράµµατα. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να υπενθυµίσω την προτεραιοποίηση
που έθεσε ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας και Πρόεδρος των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων κ. Πάνος Καµµένος, όταν ανέλαβε τα καθή-
κοντά του στη διερεύνηση των συµβάσεων προµηθειών των
εξοπλιστικών προγραµµάτων. Ήταν ο πρώτος που µίλησε ανοι-
κτά, µε ονοµατεπώνυµα, και δεν έχει διαψευσθεί από την εξέλιξη
των γεγονότων. Οι αποστολές στη δικαιοσύνη των περίεργων και
αµαρτωλών συµβάσεων αποδείχθηκε πως δεν ήταν κενές περιε-
χοµένου. 

Καλώ, λοιπόν, το σύνολο του Σώµατος να στηρίξει την πρό-
ταση της Κυβέρνησης και να ψηφίσει τη σύσταση της προτεινό-
µενης εξεταστικής επιτροπής. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Θεοδώρα Μεγαλοοικονόµου από την Ένωση Κεντρώων. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η

σηµερινή συζήτηση είναι ιδιαιτέρως ενδιαφέρουσα, καθώς έχει
πολλές προεκτάσεις, αφού αφορά τη σύσταση της ειδικής κοι-
νοβουλευτικής επιτροπής για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέ-
τασης για ποινικές δικογραφίες που αφορούν τον πρώην
Υπουργό Εθνικής Άµυνας κ. Γιάννη Παπαντωνίου. 

Βεβαίως, είναι ερευνητέο ακόµη σε αυτό το στάδιο το αν και
κατά πόσον ο κ. Παπαντωνίου υπηρέτησε όπως έπρεπε τον ελ-
ληνικό λαό. Ωστόσο, από το υπόµνηµά του, το οποίο απέστειλε
στα µέλη του Κοινοβουλίου, στοχεύοντας στην αντίκρουση της
σύστασης αρµόδιας επιτροπής, εγείρονται αρκετά ερωτήµατα. 

Φυσικά δεν είµαι εγώ αυτή που θα υποδείξω στον τέως
Υπουργό τι πρέπει να πει για την υπεράσπισή του. Όµως, αφ’
ενός κατά γενική οµολογία όποιος είναι πραγµατικά αθώος δεν
φοβάται να αντιµετωπίσει την ελληνική δικαιοσύνη και αφ’ ετέ-
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ρου -για να θυµηθούµε και το πρόσφατο παρελθόν- ο τελευταίος
Υπουργός που υποστήριζε µε σθένος ότι εις η βάρος του ποινική
διαδικασία οφείλεται σε πολιτική δίωξη βρίσκεται σήµερα στη
φυλακή.

Σέβοµαι το τεκµήριο της αθωότητας του κ. Παπαντωνίου,
όµως δεν µπορούµε να παραβλέψουµε ότι έχει ήδη καταδικαστεί
για ανακρίβειες στο «πόθεν έσχες» του. Αυτή τη στιγµή εκκρε-
µούν εις βάρος του στη Βουλή έξι κακουργηµατικές δικογρα-
φίες. Ας µας πουν οι δικηγόροι συνάδελφοι Βουλευτές εάν
γνωρίζουν κάποιον απλό πολίτη που να έχει ήδη καταδικαστεί για
κάποια αδικήµατα, να βαρύνεται επιπλέον µε έξι κακουργηµατι-
κές κατηγορίες και ο αρµόδιος ανακριτής να µην τον έχει προ-
φυλακίσει. Πρώτη φορά συµβαίνει αυτό. 

Είναι ντροπιαστικό να κρύβεται ένας πρώην Υπουργός πίσω
από τον νόµο περί ευθύνης Υπουργών. Εξάλλου µάλλον για νόµο
περί µη ευθύνης Υπουργών πρέπει να µιλάµε και όχι ευθύνης
Υπουργών. Πρέπει άµεσα να αναθεωρήσουµε το σχετικό άρθρο
του Συντάγµατος, που ουσιαστικά βάλλει τη θεµελιώδη αρχή,
γιατί όλοι οι Έλληνες, όπως ξέρουµε, είµαστε ίσοι ενώπιον του
νόµου. 

Ακόµα πιο εξοργιστική είναι η αναφορά του πρώην Υπουργού
ότι δήθεν η Βουλή θέλει να τον ελέγξει για πολιτικούς λόγους. Ο
συγκεκριµένος πρώην Υπουργός δεν είναι πλέον Βουλευτής και
δεν έχει ενεργό συµµετοχή στην πολιτική ζωή του τόπου. Επο-
µένως δεν αντιλαµβάνοµαι τι ακριβώς εξυπηρετεί µια πολιτική
δίωξη εις βάρος του. Βεβαίως, επαναλαµβάνω, ο πρώην Υπουρ-
γός καλύπτεται από το τεκµήριο της αθωότητος και µένει σε
κάθε περίπτωση στην ελληνική δικαιοσύνη να αποφανθεί περί
ποινικής ευθύνης ή µη. 

Αλήθεια, όµως, δεν ξέρω εάν αντιλαµβάνεται ο πρώην Υπουρ-
γός το πώς ακούγεται σε όλους µας το επιχείρηµα ότι η ειδική
κοινοβουλευτική επιτροπή θα συκοφαντήσει, δήθεν, την εποχή
της διακυβέρνησης Σηµίτη. 

Μάλλον ο πρώην κύριος Υπουργός δεν έχει συνειδητοποιήσει
ότι το µεγαλύτερο µέρος της ελληνικής κοινωνίας δεν υπολήπτε-
ται ιδιαίτερα την εποχή στην οποία αναφέρεται. Ο ελληνικός
λαός έχει συνδέσει εκείνη την εποχή µε µια σειρά σκανδάλων να
διαδέχονται το ένα το άλλο. Δεν το λέω εγώ. Το λέει η δικαιο-
σύνη. Το οµολογούν τα στελέχη του εν λόγω κόµµατος, που µε-
τέφεραν χρήµατα στα ταµεία του κόµµατος από δήθεν χορηγίες.
Μάλιστα, ο τότε Υπουργός, κ. Σηµίτης, ας µην ξεχνάµε ότι εξυ-
µνούσε το Χρηµατιστήριο ότι είχε φτάσει 7.000, 8.000, 9.000 µο-
νάδες και ότι θα πήγαινε ακόµα παραπάνω. Τους προέτρεπε να
βάλουν τις αιµατηρές οικονοµίες τους, να παίξουν στο Χρηµατι-
στήριο, ενώ ήδη ήξεραν ότι επρόκειτο για µια φούσκα και θα έχα-
ναν τα λεφτά τους. Έτσι έχασαν τα χρήµατά τους και από τότε
άρχισε η σειρά των αυτοκτονιών. 

Προέτρεπε άλλους να αγοράσουν οµόλογα του ελληνικού δη-
µοσίου -άλλη πικρή ιστορία αυτή-, χωρίς να θεωρεί και να αισθά-
νεται κανέναν φόβο ή καµµιά ντροπή ότι εξέθετε αυτούς τους
φτωχούς οµολογιούχους σε µέγα κίνδυνο, να παίζουν τις οικο-
νοµίες που είχαν µαζέψει µια ζωή. Ξέρετε τι έγινε. Απλώς έγιναν
φτωχοί και οι µισοί πέθαναν.  

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ)

Σε κάθε περίπτωση, η Βουλή και ο ελληνικός λαός απαιτούν
και δικαιούνται να µάθουν τι συνέβη εκείνη την περίοδο. Ο λαός
απαιτεί εξηγήσεις για την πτώχευση της χώρας, την οποία προ-
κάλεσαν αυτές οι πολιτικές επιλογές. Βεβαίως δεν υπάρχει κα-
νένας απολύτως λόγος να µη φροντίσουµε να υπάρξει απόλυτη
διαφάνεια σε όλες τις διαδικασίες. Δεν νοµίζω να υπάρχει Έλλη-
νας πολίτης που δεν ζητά να υπάρξει διερεύνηση και να αποδο-
θούν ευθύνες, όπου κι αν πραγµατικά αναλογούν. 

Αυτό δεν αφορά φυσικά µόνο τον κ. Παπαντωνίου, αλλά σε
όλα τα πολιτικά πρόσωπα που διετέλεσαν σε θέση ευθύνης και
που πιθανώς να έπαιξαν ρόλο στην κατάρρευση της χώρας µας.
Όλοι θα έπρεπε να εξεταστούν και για όλους θα έπρεπε η ελλη-
νική δικαιοσύνη να έχει τον τελευταίο λόγο. 

Τέλος, επιτρέψτε µου µια προσωπική αναφορά. Το 2004 ο
Πρόεδρος Βασίλης Λεβέντης κατήγγειλε την επίπλαστη οικονο-
µική άνθηση. Το 2004 το 90% του εκλογικού σώµατος ψήφιζε

µόνο Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ. 
Τελειώνοντας, είµαι ιδιαιτέρως υπερήφανη που ο Πρόεδρός

µας δικαιώθηκε πια από τις αποκαλύψεις και την ιστορία. Θα συ-
νεχίσουµε µέχρι τέλους, µέχρι ο ελληνικός λαός να µάθει την
αλήθεια, να δικαιωθεί και όσοι καταχράστηκαν δηµόσιο χρήµα
να καταλήξουν εκεί που τους αξίζει, σαφώς στη φυλακή. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Ψαριανός.
Σε λίγο θα σας ανακοινώσω όλη τη σειρά, µέχρι λήξεως της

συνεδρίασης. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Είµαι τελευταίος οµιλητής, έτσι; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Από τους κύκλους είστε ο

τελευταίος. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Μάλιστα.
Μιλάµε για τη συγκεκριµένη εξεταστική επιτροπή. Θέλω να

σας πω µερικά πράγµατα που αφορούν συνολικά την απάτη των
εξεταστικών επιτροπών.

Δυο οµολογίες προσώπων και ένα ολόκληρο ιστορικό εξετα-
στικών επιτροπών είναι αρκετά για να πείσουν και τον πιο δύσπι-
στο ότι οι προτάσεις της Κυβέρνησης για σύσταση εξεταστικής
επιτροπής για τα εξοπλιστικά, ως προς τον Παπαντωνίου, ή για
την υγεία, ως προς τον Γεωργιάδη, που συµπαρασύρουν τον Λο-
βέρδο, τον Αβραµόπουλο, τον Κακλαµάνη κι άλλους γι’ αυτά τα
χρονικά διαστήµατα, δεν είναι τίποτα άλλο από απόπειρες εξα-
πάτησης των πολιτών εν όψει των νέων σκληρών µέτρων σε
βάρος τους. 

Οι συγκεκριµένοι στόχοι έχουν επιλεγεί, επειδή η Νέα Δηµο-
κρατία έχει σταθεροποιηθεί δηµοσκοπικά σε διπλάσια ποσοστά
από τον ΣΥΡΙΖΑ, ενώ το ΠΑΣΟΚ τσιµπολογάει πάλι οπαδούς που
είχαν αυτοµολήσει στον ΣΥΡΙΖΑ. Πρέπει, λοιπόν, να τιµωρηθούν
και να λοιδορηθούν µε επίσηµο µανδύα αυτά τα δυο κόµµατα. 

Με αυτόν τον ανεύθυνο τρόπο οι «ΣΥΡΙΖΑΝΕΞΕΛ» ακολουθούν
τον αντιδηµοκρατικό δρόµο απαξίωσης της Βουλής, των εργα-
σιών της και των εξεταστικών, που είναι δικλίδες δηµοκρατίας,
στον βωµό ενός κοµµατικού κυβερνητικού συµφέροντος, είτε για
να εξοντώσουν αντιπάλους είτε για να αποπροσανατολίσουν την
κοινή γνώµη για πολύ σοβαρά ζητήµατα, όπως έκανε και η Νέα
Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ στο παρελθόν.

Πρέπει να γίνονται εξεταστικές; Βεβαίως πρέπει να γίνονται,
µε σοβαρότητα και υπευθυνότητα, στοιχεία που στερείται εντε-
λώς το παρόν πολιτικό προσωπικό, στη συντριπτική του πλειονό-
τητα. 

Για την υπόθεση Παπαντωνίου, ο Πρόεδρος της εξεταστικής
επιτροπής του 2005 για τα εξοπλιστικά, ο κ. Τραγάκης, είχε πει:
«Είχαµε τεκµηριώσει πλήρως την ανάµειξη για τα όπλα που αγό-
ρασε επί Τσοχατζόπουλου η χώρα και τις µίζες της εταιρείας της
γνωστής, αλλά και του Παπαντωνίου στο πάρτι των προµηθειών
στις Ένοπλες Δυνάµεις. Δυστυχώς, εκεί σταµατήσαµε.». Αυτό
είχε πει ο κ. Τραγάκης. Ποιο ήταν το αποτέλεσµα του σταµατή-
µατος; Ήταν η παραγραφή των αδικηµάτων, σύµφωνα µε το
άρθρο το γνωστό, που απαλλάσσει τους Υπουργούς από τα αδι-
κήµατα της απιστίας, αν δεν παραπεµφθούν εντός δύο βουλευ-
τικών περιόδων. 

Διαδροµή µαύρου χρήµατος δεν έχει βρεθεί όµως για τον
Γιάννο Παπαντωνίου, παρά τις έρευνες της ειδικής επιτροπής
ανακριτών καταπολέµησης της διαφθοράς εδώ και πέντε χρόνια.
Καταδικάστηκε για το 1 εκατοµµύριο, που δεν δήλωσε, σε αντί-
θεση µε τον συνάδελφό του, του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Σταθάκη, τον
οποίο η Βουλή αθώωσε για τα 2 εκατοµµύρια, που επίσης δεν
δήλωσε. 

Τι σηµαίνουν αυτά; Σηµαίνει ότι ο πρώην Υπουργός Άµυνας
του ΠΑΣΟΚ δεν έχει σχέση µε µαύρο χρήµα; Δεν µπορούµε να
µιλήσουµε υπεύθυνα για την πραγµατικότητα χωρίς στοιχεία. Στη
συνείδησή µας και στο τι πιστεύουµε ο καθένας µας µπορεί να
είναι και ένοχος. Σε δικαστικό επίπεδο ακόµα είναι αθώος. Τίθε-
ται, λοιπόν, το ερώτηµα: Θα πετύχουν οι Βουλευτές που δεν ξέ-
ρουν να µοιράσουν το πράγµα, το ζήτηµα και να καταλογίσουν
ευθύνες εκεί όπου απέτυχαν οι ειδικοί ανακριτές; 
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Όλα αυτά τα ξέρει η Κυβέρνηση, που θέλει να κάνει έναν
ακόµη ντόρο χωρίς αποτέλεσµα, σαν την πρόσφατη εξεταστική
για το πολιτικό χρήµα και τη σχέση µέσων µαζικής ενηµέρωσης
και κοµµάτων, που κόστισε απλώς στον λαό τις χιλιάδες ευρώ
της συµµετοχής των Βουλευτών σε αυτή. 

Από το 1950 έως σήµερα έχουν συσταθεί είκοσι τέσσερις εξε-
ταστικές επιτροπές. Από αυτές τις είκοσι τέσσερις, µόνο δύο κα-
τέληξαν σε παραποµπή και εκδίκαση: του Ανδρέα Παπανδρέου
και του Αθανασόπουλου, για το καλαµπόκι. Να πούµε τι έγιναν
οι υπόλοιπες είκοσι δύο. Τι έγιναν; Τι αποτελέσµατα είχαν; Τί-
ποτα. Θέλετε να σας πω ποιες ήταν; Είναι ένας κατάλογος είκοσι
δύο εξεταστικών µε στοιχεία και αποτελέσµατα. Αυτά υπάρχουν
στα Πρακτικά και µπορεί να τα βρει όποιος θέλει. Από όλες αυτές
τις είκοσι τέσσερις επιτροπές και για όλα αυτά τα διαφανή ή
αδιαφανή θέµατα, από τα οποία χάθηκαν δισεκατοµµύρια, έχει
βρεθεί ένας ένοχος και αυτός από την εισαγγελία της δικαιοσύ-
νης και όχι από τη Βουλή: ο Άκης Τσοχατζόπουλος. Για τα σηµε-
ρινά; Γαργάρα. Βαρουφάκειες ευθύνες, ξεπούληµα δηµόσιας
περιουσίας για ενενήντα εννιά χρόνια. Σκαλίζουµε όλα τα προ-
ηγούµενα –όχι όλα, µερικά άλλα δεν τα σκαλίζουµε, γιατί είναι
φίλοι µας- µόνο για να κάνουµε ντόρο, µε έναν τρόπο µάλιστα
εδώ που, νοµικά, όπως πολλοί έχουν πει, µπορεί να οδηγήσει σε
απαλλαγή. 

Εξεταστικές επιτροπές ή επιτροπές κοµµατοκρατίας; Θέλω να
θέσω αυτό το ερώτηµα εδώ, ενώπιον όλων µας. Οι εξεταστικές
επιτροπές στην ουσία δεν είναι επιτροπές της Βουλής. Είναι επι-
τροπές των κυβερνήσεων µε πορίσµατα από τα κόµµατα. Κάθε
ένα κόµµα είναι µε το δικό του πόρισµα. Πρόκειται περί γελοι-
ότητας. Οποιαδήποτε κυβέρνηση εγκαλεί τις προηγούµενες ή τα
κόµµατα που συµµετείχαν σε προηγούµενες και συνήθως χωρίς
αποτέλεσµα, απλώς για να γίνεται ντόρος. Το πόρισµα κάθε εξε-
ταστικής είναι µια παλαβοµάρα. Είναι πορίσµατα. Κάθε κόµµα
έχει το δικό του πόρισµα. Τι ακριβώς κάνουµε; Τι παίζουµε; Ποιος
είναι αυτός ο ρόλος που προσπαθούµε να δείξουµε στον ελλη-
νικό λαό ότι κάνουµε καθάρσεις κι εκκαθαρίσεις και αυτοεκκα-
θαριζόµεθα; 

Με αυτές τις πραγµατικότητες η Κυβέρνηση προαναγγέλλει
αίτηµα για σύσταση εξεταστικής για τα εξοπλιστικά για πέµπτη
φορά και για την υγεία. Υπάρχει θέµα µε αυτά; Υπάρχει τεράστιο
θέµα. Υπάρχουν κι ευθύνες τεράστιες. Δισεκατοµµύρια έχουν
χαθεί σε βαθιές, τρύπιες κι άγνωστες τσέπες. Υπάρχει θέµα;
Υπάρχει τεράστιο θέµα, όπως και µε κάθε πράξη του δηµόσιου
πολιτικού µας βίου.

Οι εξεταστικές, όµως, είναι οι τελευταίες που θα το διαλευκά-
νουν. Δεν έχουν διαλευκάνει οι είκοσι δύο στις ως τώρα είκοσι
τέσσερις. Αντίθετα, για µια ακόµη φορά, θα το γελοιοποιήσουµε,
όπως έχουµε ξανακάνει και µε όλα τα υπόλοιπα. Στο τέλος θα το
κουκουλώσουµε και θα λένε οι άνθρωποι στον δρόµο, καλόπιστοι
και κακόπιστοι: «Έλα, µωρέ, εκεί τα κουκουλώνουν, όλοι τρώνε,
µια παρέα είναι και τρώνε αυτοί και ο λαουτζίκος την πληρώνει»
και τα γνωστά. Αυτή είναι µία όχι υφέρπουσα, µια καλλιεργού-
µενη «χουντίλα», το έχω ξαναπεί, που στρέφεται κατά της δηµο-
κρατίας και κατά του κοινοβουλευτισµού.

Στο τέλος θα το κουκουλώσουµε, για να κουκουλωθούν και τα
ατοπήµατα ή οι ακαθαρσίες του ηθικού πλεονεκτήµατός µας, µε-
ρικών µερικών, κάποιων περίεργων νέων διαπλεκόµενων της
«πρώτη φορά» Αριστεράς διαπλοκής και διαφθοράς, µε το φιά-
σκο «βοσκοτόπια TV» ή µε τη γαργάρα στις επώνυµες καταγγε-
λίες δηµοσιογράφου πως Υπουργός της Κυβέρνησης
«ΣΥΡΙΖΑΝΕΞΕΛ» χρηµατοδοτούσε τη λειτουργία ιστοσελίδων,
για να στηρίζουν αυτές οι ιστοσελίδες τα έργα και να προβάλ-
λουν το µέγα έργο της συγκεκριµένης Κυβέρνησης.

Για όλα αυτά πότε θα κάνουµε εξεταστικές; Από βδοµάδα!
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Αγαπητές κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, η διαδικασία από εδώ και πέρα είναι η εξής, για να
είµαστε µέσα στο όριο που έχουµε πει ότι θα τελειώσουµε. Είναι
οι Πρόεδροι κοµµάτων, κάποιοι εκ των Κοινοβουλευτικών και δύο
Υπουργοί.

Η σειρά είναι η εξής: ο κ. Θεοδωράκης, ύστερα ο Υπουργός

κ. Βίτσας, µετά ο Πρόεδρος κ. Λεβέντης, µετά ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος κ. Λάππας, µετά ο κ. Μιχαλολιάκος, µετά ο κ.
Λοβέρδος στη θέση της κ. Γεννηµατά, ως Κοινοβουλευτικός άλ-
λωστε, ο κ. Παναγιώτης Καµµένος, ο κ. Δένδιας στη θέση του
Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο Πρωθυπουργός και
θα κλείσει ο Υπουργός Δικαιοσύνης. Είναι η κλασική διαδικασία
που έχει ακολουθηθεί εδώ και αρκετά χρόνια για τη συζήτηση
για τις εξεταστικές επιτροπές.

Παρακαλώ πολύ, κύριε Θεοδωράκη, έχετε τον λόγο για δεκα-
πέντε λεπτά, µε τη γνωστή ελαστικότητα.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.

Πριν από δύο αιώνες, το 1824, ο Μιαούλης, ο αρχηγός του
στόλου, είπε ότι το Ναυτικό χρειάζεται νέα πλοία. Φιλέλληνες στο
Λονδίνο προσφέρθηκαν να µεσολαβήσουν, ώστε να πάρουµε
από την Αµερική δύο ατµοκίνητες φρεγάτες. Κόστιζαν 155.000
λίρες. Θα τις πληρώναµε µε δάνειο, βέβαια, που θα παίρναµε
από την Αγγλία.

Μετά από δύο χρόνια, τα αµερικάνικα ναυπηγεία ζήτησαν
άλλες 50.000 λίρες. Η κυβέρνηση έστειλε έναν τραπεζίτη, τον
Αλέξανδρο Κοντόσταυλο, να διαπραγµατευθεί την τιµή. Τελικά,
τον Δεκέµβριο του ίδιου έτους στην Ελλάδα έφτασε µία µόνο
φρεγάτα και ο Κοντόσταυλος, ο τραπεζίτης, έχτισε ένα πολυτε-
λές µέγαρο στην πλατεία Κλαυθµώνος.

Κινήθηκαν υποψίες, δικάστηκε και καταδικάστηκε το 1835 να
επιστρέψει στο ελληνικό δηµόσιο την προµήθεια που είχε απο-
καλυφθεί ότι είχε πάρει από τους Αµερικανούς. Διέφυγε, όµως,
στην Τουρκία, στην Κωνσταντινούπολη, και επέστρεψε µετά από
οκτώ χρόνια, µε µια άλλη κυβέρνηση και, βέβαια, αθωώθηκε.

Εξοπλισµοί, λοιπόν, µίζες, πολυτελή σπίτια, διαφυγή στο εξω-
τερικό, δικαστήρια και τελικά, τελικά κουκούλωµα. Είναι ότι µε-
ρικά πράγµατα δεν αλλάζουν στην ελληνική ιστορία. Σαράντα µία
εξεταστικές από τη Μεταπολίτευση και οκτώ προανακριτικές σε
σαράντα τρία χρόνια δηµοκρατίας. 

Όµως -και σωστά επισηµάνθηκε- από τις πενήντα έρευνες
προέκυψαν µόνο τέσσερις παραποµπές. Και εδώ κάτι δεν πάει
καλά. Είτε κακώς γίνονται όλες αυτές οι εξεταστικές είτε δεν τολ-
µάει η Βουλή να ολοκληρώσει τη δουλειά της, γίνονται, δηλαδή,
εξεταστικές για τα µάτια του κόσµου, ελέγχουµε, αλλά τελικά η
ατιµωρησία είναι εξασφαλισµένη, µε τη βοήθεια, βέβαια, και του
νόµου περί ευθύνης Υπουργών.

Έχουµε εφεύρει και την παγκόσµια πατέντα των χωριστών πο-
ρισµάτων. Μια εξεταστική, τέσσερα πορίσµατα, πέντε πορί-
σµατα, έξι πορίσµατα. Ο καθένας µε την κοµµατική του γραµµή
και στο θέµα των εξεταστικών επιτροπών. 

Πάµε στην υπόθεση Παπαντωνίου. Έξι δικογραφίες διαβιβά-
στηκαν στη Βουλή για εξοπλιστικά προγράµµατα επί υπουργίας
Παπαντωνίου: προµήθειες αρµάτων µάχης, Λέοπαρντ II, ελικό-
πτερα Απάτσι, συστήµατα ηλεκτρονικού πολέµου και εκσυγχρο-
νισµός φρεγατών. Η ζηµιά του δηµοσίου φαίνεται να ανέρχεται
σε εκατοντάδες εκατοµµύρια, 270 εκατοµµύρια ευρώ µόνο για
τις τέσσερις συµβάσεις.

Η προµήθεια των αρµάτων µάχης έγινε µέσω εταιρείας συµ-
φερόντων Λιακουνάκου, η οποία κατηγορείται ότι έχει µεταφέρει
ποσά εκατοµµυρίων σε ιδιωτικούς λογαριασµούς. Για τον εκσυγ-
χρονισµό δε των φρεγατών στέλεχος της γαλλικής εταιρείας που
πήρε το έργο αποκάλυψε ότι στους πολιτικούς δόθηκε η συνή-
θης προµήθεια του 7% έως 10%.

Να γίνει, λοιπόν, ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή για τον κ.
Παπαντωνίου; Να γίνει. Πολλοί λένε στην κοινωνία ότι αυτός είναι
ένας αντιπερισπασµός, να µην ασχολείται, δηλαδή, ο κόσµος µε
τα προβλήµατα της οικονοµίας, µε τα καθηµερινά ζητήµατα και
να ασχολείται µε κάποια σκάνδαλα του παρελθόντος. Προφανώς
έτσι µπορεί να σκέφτονται κάποια στελέχη της Κυβέρνησης των
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, αλλά αυτό δεν σηµαίνει για εµάς, για το Ποτάµι
ότι οι πολιτικοί και η Αντιπολίτευση πρέπει να πάψουν να ασχο-
λούνται µε τα σκάνδαλα που αποκαλύπτονται. Και εδώ υπάρχει
ένα σκάνδαλο. Δεν θα µιλήσω νοµικά, δεν είναι δικός µου ο
ρόλος. Εδώ, όµως, υπάρχουν µεγάλα ερωτήµατα και ζητήµατα
ηθικής τάξης. 

Θα γίνω συγκεκριµένος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Οι ελ-
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βετικές τράπεζες πρόσφατα, όπως είµαστε σε θέση να γνωρί-
ζουµε, γνωστοποίησαν στις ελληνικές αρχές ότι υπάρχουν τρεις
λογαριασµοί στο όνοµα του κ. Παπαντωνίου και της γυναίκας
του. Το ερώτηµα των ελληνικών αρχών ήταν βέβαια παλιό, ήταν
προ ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ. 

Το σηµαντικό, όµως, είναι η απάντηση των Ελβετών. Ναι,
υπάρχουν τρεις λογαριασµοί µε αυτά τα ονόµατα και ο Εισαγγε-
λέας Αντώνης Ελευθεριάνος από την Εισαγγελία Διαφθοράς,
αφού έµαθαν για αυτούς τους τρεις λογαριασµούς, έκανε πριν
από λίγες µέρες, στις 13 Μαρτίου, κατεπείγον αίτηµα στις ελβε-
τικές αρχές για δικαστική συνδροµή, δηλαδή για έλεγχο των
τριών λογαριασµών.

Εγείρεται, λοιπόν, ένα τεράστιο πολιτικό θέµα για τον πρώην
Υπουργό κ. Παπαντωνίου. Πρέπει να απαντήσει τι είναι αυτοί οι
λογαριασµοί, τι λεφτά έχουν και τι κινήσεις έγιναν. Ο ίδιος λέει
ότι διώκεται το κόµµα του, ότι διώκεται για τις πολιτικές του απο-
φάσεις. Τα έχουµε ξανακούσει.

Εµείς λέµε ότι, για να προστατεύσει το κόµµα του, για να προ-
στατεύσει την πολιτική του δράση έναν δρόµο έχει: να βγει τώρα
και να δώσει όλα τα στοιχεία για όλους τους τραπεζικούς λογα-
ριασµούς της Ελβετίας και όπου αλλού, να µην περιµένει, δη-
λαδή, το συµπέρασµα της ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής,
να µην περιµένει τα πορίσµατα της Βουλής και τις δικαστικές
αποφάσεις.

Ίσως η αποκάλυψη που κάνουµε σήµερα γι’ αυτούς τους τρεις
λογαριασµούς του κ. Παπαντωνίου είναι και ο λόγος που κινήθη-
καν ξαφνικά οι συνάδελφοι Βουλευτές από τον ΣΥΡΙΖΑ και τους
ΑΝΕΛ. Η απάντηση των ελβετικών αρχών για τους τρεις λογα-
ριασµούς έφτασε στην Εισαγγελία Διαφθοράς –λογικό-, αλλά πέ-
ρασε και από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και από το Υπουργείο
Εξωτερικών και, προφανώς, έφτασε και στους ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ,
οι οποίοι είπαν να κινήσουν αυτή τη διαδικασία για σύσταση ει-
δικής κοινοβουλευτικής επιτροπής. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τα έχετε αυτά; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, ησυχία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Ερωτήσεις θα δεχθώ µετά το πέρας της συζήτησης. 
Όµως, αυτή η συζήτηση πρέπει να είναι αφορµή για να προ-

βληµατιστούµε για τον τρόπο µε τον οποίο αντιλαµβανόµαστε
την άµυνα της χώρας, ξεκινώντας από τον προϋπολογισµό της
άµυνας. 

Προσέξτε, παρακαλώ, τα παρακάτω στοιχεία. Για εξοπλισµούς
η Ελλάδα δαπανά 17% του προϋπολογισµού του Υπουργείου
Αµύνης, ενώ ο µέσος όρος των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
είναι 24%. Για τη συντήρηση των όπλων η Ελλάδα δαπανά το
13%, ενώ ο µέσος όρος των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
είναι 24%. Για τις υποδοµές η Ελλάδα δαπανά 1% έως 1,5% πε-
ρίπου, ενώ ο µέσος όρος των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
είναι 5% µε 6%. Για µισθούς –εδώ είναι το σηµαντικό- η Ελλάδα
δαπανά περίπου το 70% του προϋπολογισµού της άµυνας, ενώ
ο µέσος όρος των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι περίπου
50%. 

Μην κάνετε λάθος, δεν δίνουµε πολλά λεφτά στους στρατιω-
τικούς, απλώς έχουµε πολλούς στρατιωτικούς, κυρίως υψηλό-
βαθµους. Συγκεκριµένα, έχουµε τους περισσότερους
στρατηγούς στον κόσµο. Ο αµερικανικός στρατός έχει έξι στρα-
τηγούς, εµείς έχουµε έντεκα. Απλώς τους λέµε αντιστράτηγους.
Είναι ο ανώτερος βαθµός που έχουν οι αξιωµατικοί στην Ελλάδα.
Το Ισραήλ το στρατιωτικοποιηµένο, µε σχεδόν διπλάσιο αριθµό
από την Ελλάδα, έχει µόνο έναν αντιστράτηγο. Εµείς –επαναλαµ-
βάνω- έχουµε έντεκα. Είναι το πελατειακό κράτος, βέβαια, και
εδώ. 

Η µεγάλη µάζα των αξιωµατικών –άλλο ένα πρόβληµα που
πρέπει να λύσουµε- εκπαιδεύονται, µετεκπαιδεύονται και απο-
στρατεύονται στον βαθµό του ταξιάρχου, δηλαδή στην πράξη σε
ηλικία πενήντα δύο, πενήντα τριών ετών. Έτσι καταλήγουµε να
µην υπάρχουν λεφτά για εκεί που πρέπει να υπάρχουν λεφτά. 

Προσέξτε, κύριοι συνάδελφοι: Ο µισθός του Αρχηγού ΓΕΕΘΑ
είναι σήµερα, µαζί µε όλα τα επιδόµατα, τα έξοδα κίνησης, λιγό-
τερο από 3.000 ευρώ, είναι 2.845 ευρώ. Οι µισθοί των Αρχηγών
των τριών κλάδων, µαζί µε τα όποια επιδόµατα, είναι 2.500 ευρώ.

Νοµίζω ότι είναι ντροπή οι άνθρωποι που κρατούν την άµυνα της
χώρας στα χέρια τους να παίρνουν λιγότερο από τον µισό µισθό
ενός Βουλευτή. 

Όλα αυτά πρέπει να αλλάξουν. Πρέπει να είναι ορθολογικότε-
ρες οι δαπάνες, να γίνεται αξιολόγηση και να πάψουµε να αγο-
ράζουµε όπλα µόνο για τις µίζες ή για δηµόσιες σχέσεις. Τι
εννοώ; Μιλάω για όπλα που αγοράζουµε και δεν χρειάζονται. 

Το 1998 αγοράσαµε από τη Σλοβακία δώδεκα πυροβόλα, 20
εκατοµµύρια ευρώ µόνο! Ο Στρατός δεν τα ήθελε και τα πυρο-
βόλα πήγαν στην Κύπρο. Το ίδιο έγινε και µε τα έξι ραντάρ Πυ-
ροβολικού, τα οποία αγοράστηκαν επί υπουργίας
Τσοχατζόπουλου, µε απευθείας ανάθεση σε αµερικανική εται-
ρεία, 130 εκατοµµύρια δολάρια µόνο! 

Τα δοκίµασε ο Στρατός, είπε ότι δεν του κάνουν, οι πολιτικοί,
όµως, επέµειναν και έτσι αγοράστηκαν. Το Ναυτικό αγόρασε το
2004 πλοία ταχείας µεταφοράς, τα γνωστά ως Χόβερκραφτ. Δύο
αγοράστηκαν από τη Ρωσία, δύο από την Ουκρανία, µε συνολικό
κόστος 205 εκατοµµύρια, και αυτά τα σκάφη δεν µπορούν να
πλεύσουν µε πάνω από έξι µποφόρ. Απλώς τα βγάζουµε κάποια
στιγµή στον ήλιο, για να µη σκουριάσουν. Αγοράστηκαν, δηλαδή,
και αυτά, όπως και πολλά άλλα όπλα, πέρα από κάθε επιχειρη-
σιακή ανάγκη.

Το Ναυτικό προχώρησε στον εκσυγχρονισµό έξι φρεγατών -
είναι η σύµβαση που θα απασχολήσει και την επιτροπή- µε ανά-
δοχο τα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά, ως υποκατασκευή γαλλικής
εταιρείας. Το Πολεµικό Ναυτικό είχε κρίνει ότι το πρόγραµµα, τε-
χνολογικά, επιχειρησιακά και οικονοµικά, είναι ασύµφορο. Τα
πλοία ήταν ήδη είκοσι, είκοσι δύο ετών. Το έργο, όµως, προχώ-
ρησε, µε απόφαση των πολιτικών.  

Είχαµε σπατάλες, λοιπόν, πελατειακό κράτος και µίζες δεκαε-
τιών. Το ερώτηµα είναι πολλαπλό, όµως, κύριοι συνάδελφοι.
Είναι µόνο ο Τσοχατζόπουλος; Είναι µόνο ο Παπαντωνίου; Αυτοί
οι δύο είναι οι εξαιρέσεις και σε όλες τις άλλες προµήθειες τα
κυκλώµατα έκαναν πίσω και δεν έδιναν µίζες; Πότε θα µάθουµε
την αλήθεια;

Υπάρχει, όµως, κι ένα άλλο ερώτηµα που αφορά τη σηµερινή
Κυβέρνηση. Σήµερα τι γίνεται; Όλοι αυτοί που µέχρι χθες µοίρα-
ζαν µίζες στα πολιτικά πρόσωπα, για να παίρνουν τα έργα, έχουν
πάρει ξαφνικά σύνταξη; Έχει αλλάξει ο τρόπος που αποφασί-
ζουµε τι όπλα έχουµε ανάγκη; Έχει αλλάξει η διαδικασία της
αγοράς όπλων; Τίποτα δεν έχει αλλάξει. Μόνο τα χρήµατα, ίσως,
να είναι λιγότερα.  

Είπαµε και θα το ξαναπούµε: Χρειάζεται Συµβούλιο Εθνικής
Ασφαλείας, µε τη συµµετοχή της ηγεσίας του στρατεύµατος και
της πολιτικής ηγεσίας, κυβέρνησης και αντιπολίτευσης. Όχι άλλα
πεταµένα λεφτά σε άχρηστα όπλα. Να κόψουµε το νήµα που
συνδέει πολιτικούς και προµηθευτές στην άµυνα, στην υγεία, στα
δηµόσια έργα. 

Όλα αυτά, όµως, δεν θα συµβούν µε στρακαστρούκες. Όλα
αυτά θέλουν σχέδιο και, βέβαια, θέλουν βούληση για σύγ-
κρουση, όχι σύγκρουση µε τη διαφθορά των άλλων, αλλά σύγ-
κρουση µε τη διαφθορά του συστήµατος. 

Όσα έχουν συµβεί τους τελευταίους µήνες στην Τράπεζα Ατ-
τικής και στα κονδύλια της προσφυγικής και µεταναστευτικής
κρίσης φανερώνουν ότι οι «ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ» δεν έχουν την ικανό-
τητα, αλλά κυρίως δεν έχουν τη βούληση να συγκρουστούν µε
τη διαφθορά τους συστήµατος. Συµβιβάστηκαν και την υπηρε-
τούν. 

Επιµένουν στην Κυβέρνηση, για παράδειγµα, κύριοι συνάδελ-
φοι, στα συσσίτια για µετανάστες και πρόσφυγες, ενώ η Ευρω-
παϊκή Ένωση διαθέτει 400 ευρώ ανά οικογένεια πρόσφυγα για
τη σίτισή του. Αρνούµαστε να πάρουµε αυτά τα λεφτά και θα το
κάνουµε, λέµε, τον Μάιο. Γιατί τον Μάιο; Γιατί όχι χθες; Μήπως
γιατί η σίτιση των προσφύγων είναι µια κερδοφόρα επιχείρηση,
έχουν εµπλακεί εταιρείες φιλικές στους «ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ», που µε τη
διαδικασία του κατεπείγοντος αναλαµβάνουν συµβόλαια εκατον-
τάδων εκατοµµυρίων, σπασµένα σε µικρά µικρά κοµµάτια, ώστε
να είναι σχεδόν αδύνατος ο έλεγχος;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόσεξα ότι κάποια στιγµή ο κ.
Τσίπρας προσπάθησε να ρίξει την ευθύνη στον Κώστα Σηµίτη.
Προφανώς είναι της άποψης ότι η χώρα θα πήγαινε καλύτερα αν
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είχε κερδίσει τη µάχη ο κ. Τσοχατζόπουλος. Το είπε, άλλωστε,
ξεκάθαρα ο σύντροφος του κ. Τσίπρα, ο κ. Κοτσακάς. Δεν το είπε
τότε, το 1996, το είπε τώρα. Το είπε τώρα που ξέρουµε. 

Προσέξτε! Στις αρχές Νοεµβρίου ο κ. Κοτσακάς ανέλαβε τον
πολιτικό σχεδιασµό του ΣΥΡΙΖΑ. Κανένα πρόβληµα, ο καθένας
επιλέγει τα στελέχη του. Τι δήλωσε; Δήλωσε, τώρα, τον Νοέµ-
βριο: «Ναι, το 1996 στήριξα την υποψηφιότητα του κ. Τσοχατζό-
πουλου και το έκανα συνειδητά, γιατί έβλεπα τη συντηρητική
στροφή της σοσιαλδηµοκρατίας. Και αποδείχθηκε εκ των πραγ-
µάτων ότι και το ΠΑΣΟΚ θα έκανε συντηρητική δεξιά στροφή.
Επ’ αυτού», δηλαδή όσον αφορά τη διακυβέρνηση Σηµίτη, «δι-
καιώθηκα εκ του αποτελέσµατος.».

Ο κ. Κοτσακάς, στενός συνεργάτης του κ. Τσοχατζόπουλου
και πρωτοκλασάτο στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ, δεν νιώθει την ανάγκη
να πει ούτε µία λέξη ούτε µία κουβέντα, όλα αυτά τα χρόνια, για
τα λεφτά που κατέληγαν στις τσέπες των πολιτικών. Λέει, όµως,
«δικαιώθηκα που στήριξα τον κ. Τσοχατζόπουλο». Αυτή είναι και
η άποψη της Κυβέρνησης; Αυτή είναι η άποψη του κ. Τσίπρα; Κα-
λύτερα Άκης παρά Σηµίτης;

Κυρίες και κύριοι, το Ποτάµι θα ψηφίσει «ναι» στην ειδική κοι-
νοβουλευτική επιτροπή και οι Βουλευτές του θα προσπαθήσουν
να αποκαλυφθεί, ακόµα και στο στενό πλαίσιο αυτής της διαδι-
κασίας, η αλήθεια. Το ίδιο θα κάνουµε και για κάθε άλλη ανάλογη
υπόθεση που έχει οσµή σκανδάλου. Θα συγκρουστούµε µε όλες
τις µελανές σελίδες του παρελθόντος και του παρόντος. Η κοι-
νωνία έχει ανάγκη να ξέρει πού καταλήγουν τα λεφτά της και κυ-
ρίως η κοινωνία έχει ανάγκη να ξαναπιστέψει σε ένα πολιτικό
σύστηµα µακριά από µίζες και από σκιές. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε τον κ. Θεο-
δωράκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί
από σχολείο της Ολλανδίας, από το Hyperion Lyceum.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ.
Δηµήτριος Βίτσας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς δεν µπορώ να ξεφύγω από την
πρόκληση που έγινε σήµερα σε αυτή την Αίθουσα στη συζήτηση.
Αναφέροµαι σε αυτό που και ο Πρόεδρος της Βουλής αλλά και
εγώ ο ίδιος, µε ιδιαίτερη έκπληξη, άκουσα και αφορούσε τη χθε-
σινή έκθεση για τον Νίκο Μπελογιάννη. Δεν θα επεκταθώ. Ειπώ-
θηκαν πάρα πολλά. 

Εγώ, όµως, έβγαλα ένα συµπέρασµα και θέλω να το µοιραστώ
µαζί σας. Ο Νίκος Μπελογιάννης, µέλος της Κεντρικής Επιτρο-
πής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, αγωνιστής του
ΕΑΜ και του ΕΛΑΣ, άνθρωπος που δολοφονήθηκε το 1952 διά
παρανόµου εκτελέσεως, ζει. Ζει και, όχι µόνο ζει, αλλά φοβίζει.
Φοβίζει αυτός ο ήρωας κάθε δηµοκράτη ανθρώπου, κάθε αρι-
στερού ανθρώπου, ο οποίος έχει παλέψει για την ελευθερία απ’
όλες τις δηµοκρατικές παρατάξεις, όλους εκείνους οι οποίοι στο
µυαλό τους και στην καθηµερινή τους πρακτική έχουν µόνο και
µόνο τις διαδικασίες της καταπίεσης, της δουλείας, τις διαδικα-
σίες του αυταρχισµού και βεβαίως φοβίζει τους φασίστες και
τους ναζιστές.

Νοµίζω ότι αυτή η αναφορά µου ήταν αναγκαία. 
Ας µπούµε στο θέµα µας. Γίνεται ειδική κοινοβουλευτική επι-

τροπή. Γίνεται σαν αντιπερισπασµός; Εγώ βγάζω ένα δεύτερο
συµπέρασµα απ’ αυτό. Στα περισσότερα κόµµατα ή στις περισ-
σότερες πολιτικές δυνάµεις παραµένει ίδια η αντίληψη για τη δυ-
νατότητα κρίσης της Ελληνίδας και του Έλληνα πολίτη. Τον
θεωρούν κουτό, ότι δεν µπορεί να κρίνει, δεν µπορεί να διαχωρί-
σει, δεν µπορεί να ξεχωρίσει. 

Το ίδιο ξαναβγαίνει µε τις εξεταστικές. Άκουσα δύο φορές στα
τελευταία δέκα λεπτά ότι έχουν γίνει τόσες εξεταστικές, τόσες
προανακριτικές. Προτείνει κανένας την κατάργηση του θεσµού
ή την ουσιαστικοποίησή του; Ελπίζω ότι όλοι µιλάµε για την ου-
σιαστικοποίησή του. Άρα όλοι µαζί -και µε αλλαγές- πραγµατικά
να βοηθήσουµε σε αυτή την κατεύθυνση.

Μια αναφορά ακόµα: Εγώ δεν περίµενα να ακούσω Αρχηγό
κόµµατος, επικεφαλής, να επιτιµά άνθρωπο, ο οποίος δεν είναι
εδώ για να του απαντήσει και που έχει γίνει καραµέλα. Στο ερώ-
τηµα «φτάνει µόνο ο Σηµίτης ή ο Τσοχατζόπουλος;», το «ούτε
Σηµίτης ούτε Τσοχατζόπουλος» δεν το έχουµε στο µυαλό µας;
Αυτό είναι το βασικό ζήτηµα. Ξέρετε, υπάρχουν και από αυτούς
τους ανθρώπους και εδώ µέσα και έξω.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ο Κοτσακάς, όµως, απάντησε για εσάς.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Αυτό καταλάβατε;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, ησυχία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Ερωτήσεις θα δεχθώ µετά το τέλος της οµιλίας µου.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Αµυρά, σας παρα-

καλώ. Μετά γνώσεως ο κ. Βίτσας αναφέρθηκε σε ό,τι αναφέρ-
θηκε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Θέλω να πω το εξής: Εγώ δεν έχω τίποτα να αφαι-
ρέσω, µάλλον έχω πολλά να προσθέσω σε αυτά που ανέφερε ο
κ. Θεοδωράκης µόλις προηγουµένως, σε σχέση µε την πορεία
των εξοπλιστικών προγραµµάτων, τη λογική τους και τον τρόπο
τους. Θα πω και ορισµένα πράγµατα από την οµιλία του. 

Θέλω να προσθέσω, όµως, ένα στοιχείο. Δεν το προσθέτω εγώ,
αλλά, παραδόξως, το λέει ο κ. Νίκος Χριστοδουλάκης στη συζή-
τηση για τον προϋπολογισµό του 2004, στην Επιτροπή Οικονοµι-
κών Υποθέσεων της Βουλής. Τι µας λέει εκεί; Ότι τουλάχιστον 25
µονάδες του δηµοσίου χρέους, δηλαδή το ένα τέταρτο, οφείλεται
στις «δικαιολογηµένες, µεν», λέει, «αλλά ιδιαιτέρως αυξηµένες
αµυντικές δαπάνες της χώρας µας». Αν αυτό το πάρουµε σαν στοι-
χείο και µέσα βάλουµε τη µίζα, την υπερτιµολόγηση κ.λπ., βρί-
σκουµε ένα καινούργιο στοιχείο. Αυτό είναι αυτό που θα ήθελα να
επισηµάνω. 

Το λέω αυτό, γιατί θα σας πω κάτι κατ’ αρχάς, το οποίο θα σας
φανεί πιθανά παράξενο και σε µερικούς θα φανεί πιθανά και πα-
ράλογο, όµως, κατά τη γνώµη µου, δεν είναι. Η σηµερινή συζή-
τηση και οι αντίστοιχες συζητήσεις και αποφάσεις που
παίρνονται συνδέονται, κατά τη γνώµη µου, άµεσα µε το ζήτηµα
της ανάπτυξης και της παραγωγικής ανασυγκρότησης της
χώρας. 

Το χτύπηµα, δηλαδή, της διαφθοράς και της διαπλοκής δεν
είναι ζήτηµα νοµικό ή ζήτηµα ηθικής τάξης. Δεν είναι µόνο ζή-
τηµα ποινικό και απόδοσης ευθυνών εκεί που ανήκουν, αλλά είναι
ένα ζήτηµα βαθιά πολιτικό, συνδέεται µε τον τρόπο λειτουργίας
του κράτους. Δηλαδή η πάταξη της διαφθοράς και της διαπλο-
κής είναι πολιτική πράξη και, σε τελική ανάλυση, είναι και ανα-
πτυξιακή πράξη. 

Δεν µπορούµε να συνεχίσουµε -και είναι ανάµεσα σε αυτά για
τα οποία αποφάσισε ο λαός µας το 2015- µε τον τρόπο που είχε
συγκροτηθεί αυτό το σύστηµα σε όλα τα επίπεδα. Για αυτό χρει-
αζόµαστε πολιτική βούληση και αυτή η πολιτική βούληση πρέπει
να µετατραπεί σε ένα νοµικό οπλοστάσιο. Φαίνεται απλό σε µια
πρώτη θεώρηση, αλλά στην πραγµατικότητα, όταν µπαίνεις µέσα
στο πεδίο, βλέπεις ότι υπάρχουν και άλλες διαστάσεις, που είτε
δεν τις είχες δει προηγούµενα είτε τις είχες υποτιµήσει. 

Το ίδιο το σύστηµα της διαφθοράς και της διαπλοκής έχει δια-
µορφώσει, θα µπορούσα να πω πως είχε µεταλλάξει, λειτουργίες
του κράτους, ώστε να εξυπηρετούν τη διαπλοκή και τη διαφθορά
αλλά και να τους προσφέρει προστασία και ασυλία. Από κάτω,
δηλαδή, το σύστηµα είχε πολλά συστήµατα, που λέει, αν θυµάµαι
καλά, ο Κραουνάκης. 

Το λέω αυτό γιατί, ναι, χρειάζεται η αλλαγή στο Σύνταγµα για
τον νόµο περί ευθύνης Υπουργών, αλλά χρειάζονται και άλλες
πολλές αλλαγές, ώστε όλη αυτή η διαδικασία να είναι διαφανής,
να είναι κρυστάλλινη και, µε µία έννοια, να είναι ωφέλιµη. 

Κατάφερε, λοιπόν, η διαπλοκή και η διαφθορά να διεισδύσει
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στον σκληρό πυρήνα λειτουργίας του κράτους. Είναι ανάγκη να
αποκρυπτογραφήσουµε τους µηχανισµούς και τις λειτουργίες
του. Είµαστε σε καλό δρόµο, χρειάζεται περισσότερη δουλειά,
δεν µένουµε εδώ, δηλαδή στο πώς κατανοούµε το φαινόµενο,
κάνουµε το πρώτο βήµα, µελετάµε τις νοµοθετικές παρεµβάσεις
που απαιτούνται, σχεδιάζουµε τις αντίστοιχες δοµές, που θα
υπηρετήσουν αυτή την επιχείρηση εξυγίανσης του δηµοσίου, και
παράλληλα δίνουµε ιδιαίτερη σηµασία και στους ανθρώπους που
θα στελεχώνουν και θα υπηρετούν αυτή τη διαδικασία.

Στη θέση που καθόµουν έχω ένα βιβλίο -ανάµεσα στα πολλά
βιβλία, αλλά αυτό είναι ένα εξαιρετικό βιβλίο- το οποίο έχει τον
τίτλο «Η λεηλασία της άµυνας ή αµύνεσθαι περί πάτρης». Δεν
συµφωνώ µε όλα όσα λέει ο συγγραφέας, αλλά µε τα περισσό-
τερα συµφωνώ. Θα θυµίσω ότι Γενικός Διευθυντής της ΓΔΑΕΕ,
την περίοδο του κ. Παπαντωνίου, ήταν ο πρώην πρόεδρος της
λαχαναγοράς της Αθήνας. Δεν λέω τίποτα για τον άνθρωπο,
αλλά σας λέω πώς γίνονται οι «µετακοµίσεις». 

Προσεγγίζοντας, λοιπόν, αυτό το θέµα, θέλω να επισηµάνω τα
εξής: Γύρω από αυτά που αφορούσαν τα εξοπλιστικά προγράµ-
µατα πάντοτε υπήρχαν σκιές, άλλοτε µεγάλες και άλλοτε µικρές.
Ίσως εδώ παίζει και έναν ρόλο η ιδιαιτερότητα των ζητηµάτων
που άπτονται της εθνικής άµυνας, καθώς κάποιοι εντέχνως χρη-
σιµοποιούν τα ζητήµατα της εθνικής ασφάλειας ως χώρο από-
κρυψης των ανοµιών τους. 

Πρέπει όµως να ξεφύγουµε από ένα τεράστιο λάθος που κά-
νουµε. Το τεράστιο λάθος είναι ότι, όταν αποκαλύπτονται τέτοια
ζητήµατα, µπορεί να θεωρούµε ότι πλήττεται είτε η άµυνα είτε
οι Ένοπλες Δυνάµεις. Το αντίθετο. Από αυτή τη διαδικασία της
κάθαρσης και η άµυνα και οι Ένοπλες Δυνάµεις µπορούν να
βγουν κερδισµένες. 

Να θυµίσω πάλι τι έλεγε, από άλλον χώρο, ο κ. Πάνος Μπεγλί-
της, Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας και µετά Υπουρ-
γός Εθνικής Άµυνας, το 2010; «Γύρω από τους αµυντικούς
εξοπλισµούς φτιάχτηκαν περιουσίες, ενδεχοµένως και πολιτικές
καριέρες. Κάποιοι έγιναν πλούσιοι και βρίσκονται εντός και εκτός
Πενταγώνου. Όποια ντουλάπα της Γενικής Διεύθυνσης Εξοπλι-
σµών κι αν ανοίξεις, θα βρεις σκελετούς.». 

Βρισκόµαστε όµως σε µία κατάσταση η οποία διαφέρει και ποι-
οτικά και ποσοτικά. Μιλάµε για µία συγκεκριµένη οκταετία, την
οκταετία 1996-2004. Τι προηγήθηκε αυτής της οκταετίας; Ας εί-
µαστε εδώ ειλικρινείς. Τα πάντα ξεκινούν απ’ τα Ίµια και από µια
φράση που σε αυτόν τον χώρο είπε ο τότε Πρωθυπουργός της
χώρας κ. Σηµίτης. 

Αυτή η φράση ήταν τρεις λέξεις, αν δεν κάνω λάθος: «Διαπι-
στώθηκε έλλειψη δυνάµεως.». Από εκεί και πέρα ξεκίνησε το µε-
γάλο πάρτι. Από αυτή την οκταετία, λοιπόν, έχουµε δεδοµένα
ορισµένα στοιχεία. Ποια είναι τα δεδοµένα στοιχεία; Ότι ο κ. Τσο-
χατζόπουλος αλλά και η πολιτική ηγεσία και διάφοροι αξιωµατι-
κοί εκείνης της εποχής τώρα κάνουν αιτήσεις αποφυλάκισης. 

Το δεύτερο κοµµάτι, όµως, που πολλοί εδώ οµιλητές είπαν,
για το 2003 είναι γνωστό. Εγώ δεν σας λέω αυτό. Το γεγονός ότι
λες ότι το 2003 έγιναν παραγγελίες 5,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ
δεν αποδεικνύει τίποτα από µόνο του. Το τι έχει γίνει µέσα σε
αυτή τη διαδικασία έχει σηµασία και εδώ πρέπει πολιτικά να δι-
ευκολύνουµε και τη δικαιοσύνη στο έργο της. 

Το ότι έφτασαν έξι δικογραφίες, οι οποίες εµπεριέχουν ενδεί-
ξεις των κακουργηµατικών πράξεων, είναι επαρκέστατο ζήτηµα
και έχει να κάνει και µε την κύρια. Ας µην παίζουµε νοµικά, λέ-
γοντας «η κύρια και η επικουρική». Δεν θα τα έλεγαν οι κύριοι
Βουλευτές αυτά, αν βρίσκονταν σε ένα δικαστήριο, είτε από το
ένα µέρος είτε από το άλλο. 

Είναι ακριβώς το ζήτηµα για το οποίο µπορούµε να συστή-
σουµε την ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή και εντός αυτών των
δικογραφιών υπάρχουν όλες οι ενδείξεις. Στην πρόταση, µόνο η
αναφορά των δικογραφιών ως νοµιµοποιητικής βάσης της πρό-
τασης, είναι επαρκέστατη για την πρόταση. Θέλετε πίσω από
κάθε µία να βάζουµε όλη την ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή;
Αυτό ήθελα να το κάνω απτό. 

Το λέω, λοιπόν, αυτό και είπα όλα τα άλλα, για το να βλέπεις
τους δρόµους, γιατί ο κ. Παπαντωνίου, στο σηµείωµά του που
µας µοιράστηκε, επικεντρώνεται στη νοµοτεχνική αρτιότητα των

συµβάσεων και επιχειρεί να οχυρωθεί πίσω από αυτές. Εδώ το
ζήτηµά µας δεν είναι η νοµοτεχνική αρτιότητα, η οποία, στο κάτω
κάτω της γραφής, έχει φτιαχτεί από εξαίρετους νοµικούς, και δι-
κούς µας και ξένους, αλλά είναι τι κρύβεται από πίσω. Αυτό που
καλούµαστε να διαλευκάνουµε είναι να βρούµε τους δρόµους
του πιθανού «µαύρου» πολιτικού χρήµατος και της µίζας.

Όλοι ξέρουµε -αν δεν το ξέρει κανένας, πραγµατικά θα εκ-
πλαγώ σε σχέση και µε τις ηλικίες µας, δηλαδή όσοι είµαστε από
δεκαοκτώ χρονών και πάνω, αυτό πρέπει να το γνωρίζουµε- ότι
µίζα µε απόδειξη δεν δίνεται. Δεν δίνεται. Άρα θα πρέπει σ’ αυτή
τη διαδικασία να εµπλακείς. Εδώ, λοιπόν, «µπάζει». 

Να προσθέσω και κάτι άλλο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, να ολοκληρώνετε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Ολοκληρώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Σε µια απ’ αυτές τις υποθέσεις –νοµίζω ότι ο κ. Δαβά-
κης το ξέρει καλά, όπως και ο κ. Δένδιας το ξέρει καλά- ακριβώς
την ίδια ποσότητα του οπλικού συστήµατος, έναν χρόνο πριν,
είχε αγοράσει η Φινλανδία µε ακριβώς το 50% του κόστους. Ακρι-
βώς έναν χρόνο πριν. Πόσο, λοιπόν, αυξήθηκε αυτό το –επι-
τρέψτε µου την έκφραση- ρηµάδι; Άρα, εκεί που µπαίνουν
ερωτήσεις, πρέπει να βγουν και ορισµένα αναγκαία συµπερά-
σµατα. Με συγχωρείτε, σαφώς -και δεν έχει προσωπικό τόνο,
κύριε Θεοδωράκη- πρέπει να αλλάξουµε ορισµένα πράγµατα.

Πρώτον, όσον αφορά στη λειτουργία της Επιτροπής Εξοπλι-
στικών Προγραµµάτων της Βουλής, είναι πολύ σηµαντικό να αλ-
λάξει και να πάρει και ένα επίπεδο απορρήτου, αλλά και ένα
επίπεδο γνώσης. Είναι ένα από τα βασικά ζητήµατα.

Δεύτερον, τώρα που έχουµε την Εθνική Αµυντική Βιοµηχανική
Στρατηγική -και είναι ωραίο που ακούµε όλοι ότι πρέπει να βοη-
θήσουµε την αµυντική µας βιοµηχανία- θα πρέπει να συγκροτή-
σουµε το Συµβούλιο της Εθνικής Αµυντικής Βιοµηχανίας και
Τεχνολογίας, µε καθηγητές πανεπιστηµίου, µε επιτελείς, να
δούµε και τον τρόπο που µπορούν να συµµετέχουν όλες οι πολι-
τικές δυνάµεις. Πρέπει να λύσουµε, δηλαδή, τέτοια ζητήµατα. 

Στόχος µας είναι να έχουµε ένα δεκαπενταετές πρόγραµµα
και ένα τριετές πολύ συγκεκριµένο πρόγραµµα. Προβλέπεται
στον νόµο. Στόχος µας είναι να αλλάξουµε τον νόµο περί προ-
µηθειών, όχι µε την έννοια της ανατροπής του, αλλά µε την έν-
νοια της βελτίωσής του. Άρα µε αυτή τη λογική πρέπει να πάµε. 

Πρέπει, συγχρόνως, να επιµένουµε σε συµβάσεις –όπου στο-
χεύσουµε για εξοπλισµούς– και όχι να αγοράσουµε εξοπλισµούς
για τη µίζα -το είπατε κι εσείς, το λένε κι άλλοι- στις διακρατικές
συνεργασίες, δηλαδή στις «G2G», που έχει αποδειχθεί ότι µπο-
ρείς να τις ελέγξεις καλύτερα, για να µπαίνεις σε αυτή τη διαδι-
κασία πιο εύκολα. 

Στόχος µας θα πρέπει να είναι ο εξής: θα πρέπει να βλέπουµε
τον κύκλο των αγορών µας όχι στην τιµή πτήσης, αλλά στον
κύκλο ζωής. Θα ξαναπώ ότι ένα µαχητικό αεροπλάνο µπορεί να
κάνει άλφα χρήµατα, όταν το αγοράζεις από το κουτί, αλλά στον
κύκλο ζωής του το κόστος του είναι τέσσερα επί άλφα. Είναι, δη-
λαδή, πολλαπλάσιο. Αν δεν τα έχεις όλα αυτά, δεν µπορείς να
κάνεις τίποτα. 

Άρα, κλείνοντας, θέλω να επισηµάνω ότι η διαφάνεια που πρέ-
πει να υπάρχει σε όλες τις διαδικασίες απαιτεί αυτές τις αλλαγές
και η ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή δεν έχει µόνο τον χαρα-
κτήρα και τον ρόλο που της δίνει ο Κανονισµός της Βουλής, δη-
λαδή τη συγκεκριµενοποίηση των ευθυνών, αλλά µπορεί να
λειτουργήσει και σε ένα άλλο επίπεδο, για την κάθαρση του τρό-
που µε τον οποίο λειτουργεί η ελληνική δηµοκρατία, µέσα από
µια διαδικασία θεσµικής θωράκισης, γιατί το ζητούµενό µας δεν
είναι µόνο να θεραπεύουµε, αλλά και να προλαµβάνουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ και παρακαλώ
για την τήρηση του χρόνου.

Ο Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων κ. Βασίλειος Λεβέντης
έχει τον λόγο.
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ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, την καλησπέρα µου σε όλους και σε όλες.

Μια και τίθεται θέµα για ένα πολιτικό πρόσωπο, για το κατά
πόσον θα συσταθεί ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή, ήθελα να
πω κάτι που έλεγα από πολύ παλιά για όσους µε παρακολουθού-
σαν. Στις προµήθειες πάνω από 1 εκατοµµύριο ευρώ έπρεπε να
υπάρχει η παρουσία εισαγγελικού λειτουργού διά κληρώσεως
από το σώµα των εισαγγελέων εφετών, να επιβλέπει όλη τη δια-
δικασία. Τώρα δεν θα είχαµε ούτε Τσοχατζόπουλους ούτε Πα-
παντωνίου ούτε τίποτα, εάν το είχαµε εφαρµόσει αυτό και στα
δηµόσια έργα. Γιατί τώρα βλέπουµε τα λεφτά των εξοπλιστικών.
Των δηµοσίων έργων τα λεφτά περνούν απαρατήρητα ή µερο-
ληπτεί η Βουλή, ψάχνει έναν τοµέα και αφήνει ανεξερεύνητο
έναν άλλο, εξίσου σοβαρό;

Εποµένως, αν θέλουµε να είµαστε ειλικρινείς, θα έπρεπε να
είχε εφαρµοστεί αυτή η πρότασή µου, που υπάρχει από το ’90,
ότι στις σοβαρές περιπτώσεις µε µεγάλου ύψους προµήθειες
πρέπει να υπάρχει εισαγγελικός λειτουργός διά κληρώσεως σε
όλη τη διαδικασία ως πρόεδρος της επιτροπής και να µην είναι
του κάθε Υπουργού να παραγγέλνει υποβρύχια, να αναθέτει
έργα και λοιπά. Διότι ο Υπουργός ποιαν σοβαρότητα µπορεί να
έχει; Μπορεί να είναι σοβαρός ένας Υπουργός, αλλά εµπιστευό-
µεθα την εντιµότητά του; Είναι µεγάλα τα ποσά. Ιδιαίτερα µετά
την Ολυµπιάδα άρχισαν τα ποσά να είναι µεγάλα. Μήπως την
Ολυµπιάδα την ψάξαµε; Διερευνήθηκε η Ολυµπιάδα και είναι όλα
τέλεια; Ο λαός, δηλαδή, που κάθεται στα καφενεία και παρακο-
λουθεί αυτή τη συζήτηση, τι θα λέει από µέσα του; Ότι, αν µπει
φυλακή ο Παπαντωνίου, καθαίρεται το πολιτικό σύστηµα και είναι
τέλειο και παραδίδεται άγιο πλέον εις την ιστορία;

Εγώ πιστεύω ότι και τώρα θα πρέπει, όταν γίνεται µια µεγάλη
παραγγελία, µια µεγάλη προµήθεια, να υπάρχει διά κληρώσεως
από το σώµα των εισαγγελέων εφετών παρουσία εισαγγελικού
λειτουργού ως προέδρου της επιτροπής. Είναι απαραίτητο αυτό,
αν θέλουµε, γιατί είµαστε χώρα που εύκολα κατηγορούµε τον
άλλο κλέφτη κι ας µην είναι ή εύκολα κλείνουµε τα µάτια, αν
είναι, και τον συγχωρούµε. Σας είπα περιστατικά: Ολυµπιάδα, δη-
µόσια έργα. Αυτά όλα τι έγιναν;

Αυτή η πρόταση, όπως και η πρόταση που είπα στον κ. Τσίπρα
την προηγούµενη βδοµάδα που είχαµε την ώρα του Πρωθυπουρ-
γού, που του είπα για τη σύσταση ανεξάρτητης αρχής για τις δη-
µοσκοπήσεις, είναι πολύ ουσιώδης. Γίνεται µια δηµοσκόπηση, να
γίνεται, να παραδοθούν τα ευρήµατα, είτε είναι µε κάλπη είτε
είναι µε τηλέφωνα, σε ποιους αριθµούς τηλεφώνησαν, τις απαν-
τήσεις και όλα αυτά στην ανεξάρτητη αρχή, να ελέγχει αµέσως
τα στοιχεία -εντός εικοσιτετραώρου µπορεί η ανεξάρτητη αρχή
να τα επεξεργάζεται- και µετά να τα δούµε στην «ΚΑΘΗΜΕ-
ΡΙΝΗ», να τα δούµε στο «ΕΘΝΟΣ», στον «ΣΚΑΪ», στον «ΑΝΤ1»,
αλλά, όχι, µπαµ στον «ΣΚΑΪ» «τριάντα κάτι τοις εκατό η Νέα Δη-
µοκρατία». Καταλάβατε; Αυτά δεν είναι έγκυρα πράγµατα, δεν
είναι σοβαρά πράγµατα.

Αυτό είπε ο κύριος Πρωθυπουργός ότι το έκανε δεκτό. Να το
δούµε, όµως, διότι από το να το κάνει δεκτό µέχρι να το κάνει
εφαρµοσµένο έχει µια µικρή, πολύ µεγάλη, διαφορά βέβαια.
Μπορεί να είναι πολύ µικρή, αλλά τελικά είναι πολύ µεγάλη.

Συνηγορήσαµε ως κόµµα η Ένωση Κεντρώων στη σύσταση
της ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής, αλλά µε βαριά καρδιά,
διότι θέλαµε η κάθαρση να απλωθεί εις όλους τους τοµείς και
αυτό ήταν το επιβεβληµένο, αν θέλει η Βουλή να έχει καθαρό
πρόσωπο απέναντι στους πολίτες και να τους κοιτάζει στα µάτια.

Θα αναφερθώ στο θέµα της διαπραγµάτευσης που γίνεται,
διότι εδώ παρουσιάζεται µια εικόνα ζοφερή. Οι µεν της Νέας Δη-
µοκρατίας λένε «κάντε γρήγορα, ο χρόνος είναι χρήµα». Ουδείς
αµφιβάλλει ότι, αν η διαπραγµάτευση είχε τελειώσει δύο, τρεις
µήνες νωρίτερα, θα ήταν ακόµα καλύτερα. Από την άλλη µεριά
ο Τσίπρας και ο ΣΥΡΙΖΑ λέει «τι θέλετε, να τα δεχτούµε όλα;».
Και προχωράει ο χρόνος. Πού θα πάει αυτή η δουλειά; Υπάρχει
και διχογνωµία εντός των τειχών  του ΣΥΡΙΖΑ. Δηλαδή, υπάρχει
Υπουργός που δεν θέλει να δοθεί ο ΑΔΜΗΕ, να µην ιδιωτικοποι-
ηθεί. Τι θα γίνει; Εδώ πωλούνται και τα λιγνιτωρυχεία, πωλούνται
όλα. Δεν µένει τίποτα. Είστε ένα κόµµα που ήσασταν καθέτως

αντίθετοι στις ιδιωτικοποιήσεις και τώρα παρουσιάζεστε ως ένα
κόµµα που θα τα υπογράψετε όλα. Τι θα πούµε στους πολίτες;

Και η Νέα Δηµοκρατία, όµως, λέει «κάντε γρήγορα, δεν θα τα
ψηφίσω, αλλά θα τα εφαρµόσω όταν έλθω». Είναι εικόνα αυτή
σοβαρού κόµµατος; Δηλαδή θα µπορούσε στο Βέλγιο, σε κάποιο
άλλο κράτος, όπως στην Γερµανία, να λέει ένα κόµµα στην Κυ-
βέρνηση «κάντε γρήγορα, ψηφίστε τα, εµείς δεν θα τα ψηφί-
σουµε, εσείς θα είστε οι προδότες, αλλά θα τα τηρήσουµε»;
Δηλαδή, την προδοσία τη δεχόµαστε, προδότες να µην µας ονο-
µάσουν. Αυτό είναι το όλο ζήτηµα, το όλο πρόβληµα της Νέας
Δηµοκρατίας και δεν συµβάλλει στο να γίνει σοβαρότερη αυτή η
διαπραγµάτευση. Διότι, αν µε είχε εισακούσει αυτή η Αίθουσα
εδώ και ενάµιση χρόνο που είµαι µέσα στην Αίθουσα, είχα προ-
τείνει µια µεγάλη κυβέρνηση διακοσίων σαράντα εδρών.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Πώς; Κυβέρνηση που να έχει…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Εντάξει. Και η έδρα είναι για κάθε Βουλευτή µία.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Στήριξη, ναι.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης των Κεν-

τρώων): Στήριξη. Εντάξει, κύριοι συνάδελφοι. Νόµιζα ότι έγινα
σαφής. Μπορεί να µη το διατύπωσα σωστά.

Γιατί λέτε ότι είχα κάνει αυτή την πρόταση; Για να µη γίνονται
αυτά: «ψήφισε εσύ, πάρε την προδοσία εσύ, εγώ δεν ψηφίζω».
Δεν είναι σοβαρά αυτά τα πράγµατα. 

Όµως και ο κ. Τσίπρας ήταν υπέρ τού να ιδιωτικοποιηθεί η
ενέργεια; Ερωτώ: Ήταν υπέρ; Νοµίζω ότι υπάρχουν κασέτες διά
των οποίων φαίνεται ότι το αναθεµατίζετε αυτό εις το παρελθόν.
Τι άλλαξε; Άλλαξε κάτι το κοσµογονικό; Το µόνο που άλλαξε είναι
ότι πλέον οι ξένοι αντελήφθησαν ότι στα επτά χρόνια που πέρα-
σαν δεν κάναµε καµµία µεταρρύθµιση, αλλά παίρναµε µέτρα.
Έχω ξαναπεί σε αυτή την Αίθουσα -την προηγούµενη φορά- τη
διαφορά µεταξύ µέτρων και µεταρρυθµίσεων. 

Μεταρρύθµιση είναι κάτι µόνιµο. Στα εργασιακά, ας πούµε, το
να κόψουµε τις συλλογικές συµβάσεις είναι µεταρρύθµιση, γιατί
είναι κάτι µόνιµο, που υποτίθεται ότι διευκολύνει την άφιξη επεν-
δύσεων. Ενώ το να µειώσουµε τις συντάξεις είναι µέτρο, που
έχεις κάποιο προσωρινό έσοδο. Έχεις ένα προσωρινό έσοδο, να
τη βγάλεις φέτος ή έναν χρόνο ακόµη. Αυτή είναι η διαφορά.
Μέτρο είναι κάτι προσωρινό, που εφήµερα αγγίζει έναν ή δύο ή
το πολύ τρεις προϋπολογισµούς, ενώ µεταρρύθµιση είναι κάτι
µόνιµο, που το κάνεις για να µπορεί να λειτουργήσει η παραγω-
γική µηχανή µε µεγαλύτερη ευελιξία και αποδοτικότητα.

Εδώ συνεχώς επτά χρόνια παίρνουµε µέτρα. Δεν κάναµε καµ-
µία µεταρρύθµιση, ούτε άνοιγµα επαγγελµάτων ούτε φοροει-
σπρακτικό σύστηµα ούτε συγχώνευση των πολλών συντάξεων
σε µία. Δήµοι, ΔΕΚΟ και δηµόσιο ξέρετε ότι έχουν µεγάλο ποσο-
στό αργόµισθων και γι’ αυτό και η ΑΔΕΔΥ πριν από τέσσερις
µέρες προκήρυξε εκ των προτέρων απεργία. Πρώτη φορά
άκουσα προκαταβολικά προκήρυξη απεργίας. «Αν πάτε να κά-
νετε αξιολόγηση, εµείς θα είµαστε σε µόνιµη απεργία», λέει η
ΑΔΕΔΥ, γιατί προφανώς γνωρίζει ότι, αν γίνει αξιολόγηση, ένα
µεγάλο ποσοστό υπαλλήλων θα έχει πρόβληµα, γιατί δεν καλύ-
πτει πάγιες ανάγκες, πολλοί δεν προσέρχονται και πάει και ο µι-
σθός στο σπίτι. Ακόµα συµβαίνουν αυτά σήµερα, όσο και αν λέτε
ότι πέρασαν επτά χρόνια µνηµονίων. 

Εποµένως, το θέµα της διαπραγµάτευσης είναι ένα σοβαρό
θέµα, γι’ αυτό είπα και την προηγούµενη φορά στον κ. Τσίπρα
να µην επιµείνει στις εργασιακές σχέσεις, διότι οι ξένοι, επειδή
ξέρουν ότι είναι η εποχή που πρέπει να γίνουν ιδιωτικοποιήσεις
και επειδή ξέρουν ότι πρέπει να έλθουν επενδύσεις, θέλουν µια
εργασιακή ευελιξία. Δεν θα αφήσουν νόµοι σκληροί, προτεινό-
µενοι από τους συνδικαλιστές, να παρεµποδίσουν τις ιδιωτικο-
ποιήσεις και τις επενδύσεις, γιατί το να λέµε ότι θα φέρουµε
επενδύσεις και να έχουµε νόµους που προτείνουν οι διάφοροι
κύριοι συνδικαλιστές, αυτά τα δύο είναι ασύµβατα επίπεδα, που
υπονοµεύουν το ένα το άλλο. Είναι ξεκάθαρο αυτό.

Εποµένως, πρέπει να αποφασίσει η Κυβέρνηση αν µπορεί να
σηκώσει το βάρος της διαπραγµάτευσης, που µπορεί να εµπε-
ριέχει και την περαιτέρω συρρίκνωση του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί στη ζωή
σήµερα, για να σηκώσεις το βάρος µιας µεταρρύθµισης, µπορεί
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κοµµατικά να πρέπει να καταρρεύσεις. Το κάνεις, όµως, για τη
χώρα, το κάνεις για κάτι. 

Πρέπει να βρει το σθένος ο κ. Τσίπρας να πει την αλήθεια. Ο
κ. Τσίπρας δεν λέει την αλήθεια, αλλά θέλει και τον σκύλο χορ-
τάτο και την πίτα ολάκερη, δηλαδή θέλει και να συνεχίσει να έχει
τα αντανακλαστικά αριστερού κόµµατος και να είναι η Κυβέρ-
νηση που θα φέρει επενδύσεις. Αυτά δεν είναι εύκολα πράγµατα. 

Ο χρόνος είναι λίγος. Πράγµατι, σ’ αυτό έχει δίκιο η Νέα Δη-
µοκρατία και συµφωνείτε κι εσείς. Ο κ. Τσακαλώτος είχε πει ότι,
αν δεν κλείσει τον Δεκέµβρη η αξιολόγηση, πάµε χαµένοι. Εκ-
πρόσωποι του ΣΥΡΙΖΑ έκρουσαν τον κώδωνα του κινδύνου. Δεν
τον έκρουσε µόνο η Νέα Δηµοκρατία. Όλοι µας αναφέραµε το
θέµα τού να γίνει γρήγορα, αλλά το «γρήγορα» δεν σηµαίνει και
υποταγή σε όλα. Να εξηγούµεθα. Το «γρήγορα» σηµαίνει απο-
φασιστικότητα, να πάρει ο κ. Τσίπρας αποφάσεις για το πού θα
υποχωρήσει και να ξέρει η Ελλάδα πού θα βαδίσει. Αν δεν το
µπορεί αµέσως τώρα αυτό ο κ. Τσίπρας, ας πάει στον κύριο Πρό-
εδρο της Δηµοκρατίας να ζητήσει µια κυβέρνηση τεχνοκρατών.
Δεν είναι καλό να ζηµιώνει περαιτέρω τη χώρα. 

Κάνω έκκληση σ’ αυτή τη Βουλή. Ξέρετε ποιος είµαι, ξέρετε
από πού προέρχοµαι, από τον χώρο του Κέντρου. Το µόνο που
δεν θέλω απ’ αυτή την Αίθουσα και από τις φαγωµάρες είναι να
προέλθει η κατάρρευση της χώρας. Κάνω έκκληση στον Πρωθυ-
πουργό. Αν µπορεί να σηκώσει το βάρος της διαπραγµάτευσης
και βέβαια τις κοινωνικές συνέπειες, να προχωρήσει και να κά-
τσει. Αν, όµως, δεν µπορεί, ας µην τρώει άλλον χρόνο από τη
χώρα.

Η χώρα πρέπει να φέρει γρήγορα επενδύσεις, γρήγορα να
κάνει όποιες ιδιωτικοποιήσεις αποµένουν και, επειδή δεν αντέχει
άλλο ο λαός, πρέπει το θέµα της ανεργίας να είναι το πρώτο που
θα αντιµετωπίσει. Δεν είναι λύση το να έχουν φύγει εξακόσιες χι-
λιάδες νέοι µας στο εξωτερικό. Δεν είναι λύση, γιατί µέχρι τώρα
η καταπολέµηση της ανεργίας γίνεται µε δραπέτευση των νέων
µας και αυτό δεν είναι προς τιµήν µας, ούτε είναι µείωση της
ανεργίας το να δίνουµε δουλειά µε τετράµηνες και εξάµηνες
συµβάσεις. Ούτε αυτό είναι µείωση της ανεργίας. Αυτά είναι πα-
σαλείµµατα, τελεία και παύλα. 

Να βρει, λοιπόν, ο Πρωθυπουργός το σθένος να µιλήσει µε τον
εαυτό του. Εγώ αυτό θα έκανα στη θέση του. Βεβαίως, είστε στο
κόµµα και οι υπόλοιποι που πρέπει να ψηφίσετε, αλλά αυτή την
ώρα αυτός παζαρεύει το κεφάλι του, αυτός το παίζει, αυτός
βγήκε και είπε ότι θα έσκιζε µνηµόνια και διάφορα άλλα πράγ-
µατα. Αυτός µια βραδιά του Ιουλίου του ’15 βρήκε το σθένος και
υπέγραψε, ένα αριστερό κόµµα που έβαλε δεξιές υπογραφές,
γιατί αυτό έγινε. Καπιταλιστικές υπογραφές ετέθησαν µια νύχτα
του Ιουλίου του ’15. Τώρα είναι η δεύτερη δόση του µεγάλου
ηρωισµού που πρέπει να δείξει αυτή η Αίθουσα. Οι καθυστερή-
σεις είναι µοιραίες.

Στρέφοµαι και προς τη Νέα Δηµοκρατία, η οποία λέει ότι είναι
ένα κόµµα σοβαρό, που θέλει το ευρώ, και έχει έναν νέο ηγέτη,
του οποίου τις καλές διαθέσεις να µην τις αµφισβητήσω. Είναι
εικόνα κόµµατος να λέει «κάν’ τα εσύ Τρίπρα, εµείς δεν υπογρά-
φουµε τίποτα, αλλά θα τα τηρήσουµε»; Οι Πορτογάλοι, που
πήγαν όλοι µαζί και υπογράψανε το µνηµόνιο, και τα πέντε κόµ-
µατα, δεν δίνουν εις την Αίθουσα αυτή κανένα δίδαγµα; Σήµερα
είναι εκτός µνηµονίου. Δύο χρόνια µόνο κράτησε το µνηµόνιο.
Γιατί; Γιατί είχαν το σθένος να συµπράξουν. Εάν αυτή η χώρα
τώρα δεν κάνει υπέρβαση του εαυτού της, πότε θα την κάνει;
Πείτε µου πότε. 

Θέλω να πω και δυο λόγια για την Αναθεώρηση του Συντάγ-
µατος. Χθες άκουσα να λέγονται διάφορα πράγµατα σε µία εκ-
ποµπή στην ΕΡΤ1. Εκείνο που άκουσα είναι ότι οι πολίτες θα
θέτουν µέσω του Taxisnet τις ερωτήσεις, µία επιτροπή θα τις επε-
ξεργάζεται και έτσι θα πάµε σε προτάσεις από τον λαό. Ξέρετε,
ο λαός τα θέλει όλα δικά του. Ο λαός είναι σοφός, αλλά µερικές
φορές είναι και επικίνδυνος. Δηλαδή, εάν γίνει ένα δηµοψήφισµα
για το εάν θέλει την εφορία ο λαός, µπορεί να βγάλει ένα 80%
ότι δεν θέλουν καθόλου εφορία. Τι θα κάνουµε; Η Αίθουσα αυτή
έχει ανθρώπους που ιστορικά καταγράφονται ως «ευθύνες ατο-
µικές». 

Άκουσα κάτι προτάσεις τρελές: να µπορούµε να ανακαλέ-

σουµε τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, να µπορούµε να ανακα-
λέσουµε τους Βουλευτές. Ακούστε προτάσεις τώρα που θα τε-
θούν! Ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, λέει, να ορίζει τους
επικεφαλής των ανωτάτων δικαστηρίων. Μα, ο Πρόεδρος της
Δηµοκρατίας –καλή του ώρα- ο σηµερινός µπορεί να είναι λίαν
αξιόλογος, αλλά είναι ανεύθυνο άτοµο, δεν έχει καµµία ευθύνη
και εάν κάνει λάθη. Σε ένα ανεύθυνο άτοµο θα επιτρέψουµε να
κάνει τόσο σπουδαίες επιλογές; Πού ξέρουµε ποιος θα είναι
αύριο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας; 

Ο παππούς ο Μητσοτάκης έλεγε να εκλέγεται ο Πρόεδρος της
Δηµοκρατίας απευθείας από τον λαό. Η εκλογή του Προέδρου
της Δηµοκρατίας από τον λαό δίνει ένα αυξηµένο κύρος. Ξέρετε
αυτό πού οδηγεί; Σε σύστηµα δύο πόλων. Το ’65 ξέρετε πώς ο
βασιλιάς έχασε τον θρόνο του; Από τη σύγκρουση Πρωθυπουρ-
γού και στέµµατος. Δηλαδή, όταν έχουµε δύο πόλους εξουσίας,
είναι πολύ εύκολη η εκτροπή. Δεν τα έχετε σκεφτεί όλα εις την
Αίθουσα αυτή. Πιστεύω σιγά σιγά να τα σκεφτούµε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Πρόεδρε, συντο-
µεύετε, εάν θέλετε. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Έπειτα, λένε αυτοί της επιτροπής, στις κυβερνήσεις να είναι
Πρωθυπουργός µέλος του Κοινοβουλίου. Εάν µια εποχή χρειάζε-
ται ένα πρόσωπο σοβαρό, ένας Έλληνας, να ηγηθεί αυτός του
Υπουργικού Συµβουλίου, θα πούµε «όχι»; Το 2011 το ΠΑΣΟΚ
πρότεινε τον Πετσάλνικο. Μπορούσε ο Πετσάλνικος να σταθεί
απέναντι στον οποιονδήποτε οικονοµολόγο εκείνη την ώρα; Πώς
το περιορίζουµε στο ότι πρέπει να είναι Βουλευτής και σε τι µας
εξασφαλίζει αυτό; Ότι θα είναι σοφός; 

Έπειτα, προτείνουν να είναι οκτώ χρόνια η θητεία του Βου-
λευτή. Εγώ έχω ζητήσει κατ’ επανάληψη να έχει πλαφόν η θητεία
στην Αίθουσα αυτή, αλλά το δώδεκα. Το «οκτώ χρόνια» είναι
πολύ µικρό, γιατί οι περισσότεροι παίρνετε σύνταξη µε το οκτώ.
Είστε παραπάνω από οκτώ χρόνια οι εντός Αιθούσης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Δεν ισχύει η σύνταξη. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Δεν ισχύει η σύνταξη, αλλά οι πέραν των οκτώ ετών πάνε αυτο-
µάτως σπίτι τους. Έτσι δεν είναι; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Πρόεδρε, για αυτά
τα θέµατα θα συζητήσουµε άλλη στιγµή. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Σχετικά µε τη χρηµατοδότηση των κοµµάτων, αυτή τη στιγµή
υπάρχουν Γ’ κατηγορίας βιβλία που έχουν τα κόµµατα και ελέγ-
χονται από τις επιτροπές. Τώρα, λέει, θα καταθέτουν τα κόµµατα
κάποια έξοδα για να εγκρίνονται. Μήπως αυτό είναι «παράθυρο»
για να αυξήσουµε την κρατική επιχορήγηση; Εν τω µεταξύ, κά-
ποια κόµµατα που έχουν δάνεια, όπως το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δη-
µοκρατία, από 200 εκατοµµύρια ευρώ ο καθένας, πώς θα τα
πληρώσουν; Διά του τρόπου αυτού τα κόµµατα αυτά δεν θα πλη-
ρώσουν ποτέ τα δάνειά τους, διότι τώρα δίνουν µέρος της κρα-
τικής επιχορήγησης. Δηλαδή, το σύστηµα του ελέγχου από
ορκωτούς λογιστές των βιβλίων Γ’ κατηγορίας είναι ανεπαρκές
και είναι καλύτερο να κάνουν πρώτα τα έξοδα τα κόµµατα και
µετά να καταθέτουν στις επιτροπές; Ξέρετε τι θα γίνεται επ’
αυτού;  

Κυρίες και κύριοι, στο ζήτηµα του Συντάγµατος πολλά µπο-
ρούν να προταθούν. Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία. Όµως, το
Σύνταγµα είναι πάντα σοφό, όπως έλεγε κάποιος συνταγµατο-
λόγος. Το Σύνταγµα είναι σοφό. Το τροποποιείς µόνο στα πολύ
ουσιώδη. Δεν αρχίζεις να παίζεις µε το Σύνταγµα. Έφτασαν και
µερικοί να λένε να το καταργήσουµε εντελώς και να αρχίσουµε
από την αρχή. 

Αυτή η Μεταπολίτευση είχε πολλά λάθη. Δεν υπάρχει καµµία
αµφιβολία ότι είχε πάρα πολλά λάθη. Όµως, δεν είναι και λύση
να τα γκρεµίσουµε όλα. Υπάρχουν και πράγµατα τα οποία κρά-
τησαν την Ελλάδα όρθια. Υπάρχουν κάποια πράγµατα. Δεν είναι
σωστό, λοιπόν, να γίνονται τέτοιες συζητήσεις ισοπέδωσης των
πάντων, όπως, λόγου χάριν, η ασυλία ενός Βουλευτή. Έξω η κοι-
νωνία λέει «όχι, δεν πρέπει να υπάρχει». Κι αν αρχίσουν σε κά-
ποιον τις µηνύσεις για πολιτικές αντεκδικήσεις, θα τον
αφήσουµε; 

Άρα πρέπει να υπάρχει ασυλία. Μόνο για σχετιζόµενα µε την
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επιτέλεση των καθηκόντων του Βουλευτή ή για θέµατα καταχρή-
σεων του δηµοσίου χρήµατος ή κακουργηµάτων κατά ζωής, εγ-
κληµάτων, εκεί να µην υπάρχει καµµία ασυλία. Όµως νοµίζω ότι
κι η Αίθουσα έτσι ενεργεί. Όταν δει κατάχρηση, το στέλνει. Όταν
δει µηνύσεις αντεκδικήσεων, θα ήταν ηλίθιο να το στείλει.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Πρόεδρε, σας παρα-
καλώ, να κλείνουµε. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Μάλιστα. 

Υπάρχουν πράγµατα προς θεραπεία στο Σύνταγµα, αλλά όχι
αυτά που περιγράφονται. Ένα άλλο ζήτηµα που πρέπει η Αί-
θουσα αυτή να θεραπεύσει είναι το ρουσφέτι. Δεν έχουµε ιδρύ-
σει γραφεία ανεύρεσης εργασίας µε τα οποία να γίνονται οι
διορισµοί. Γιατί οι διορισµοί σε όλον τον κόσµο γίνονται στα γρα-
φεία ανεύρεσης εργασίας. Εγώ δεν ξέρω ότι πας στον Βουλευτή
ή στο κόµµα, όπως γίνεται στην Ελλάδα. Μόνο στην Ελλάδα τα
βουλευτικά γραφεία είναι γραφεία υποδοχής ρουσφετιού. 

Πρέπει να υπάρξει ποινική δίωξη κατά Βουλευτών, αν µεσολα-
βήσουν για προτίµηση φίλου για πρόσληψη σε κάποια θέση.
Είναι ξεκάθαρο. Ακόµα και µόνο να ζητήσεις ή να µεσολαβήσεις
σε έναν Υπουργό για να προτιµηθεί φίλος σου, πρέπει να διώκε-
σαι. Πρέπει να φτάσουµε εις ακραίο βαθµό για την καταπολέ-
µηση του ρουσφετιού. Γιατί αν αυτή η χώρα έχει πτωχεύσει, έχει
πτωχεύσει εξαιτίας του ρουσφετιού, κυρίες και κύριοι, αν η Αί-
θουσα αυτή, βέβαια, έχει όντως σκοπό την καταπολέµηση του
ρουσφετιού και δεν γίνονται εδώ συζητήσεις µόνο και µόνο για
να γίνονται συζητήσεις. 

Θέλω να πω κι ένα τελευταίο, πριν αποχωρήσω. Θέλω να ξέ-
ρετε τι µε κρατάει όρθιο. Στους τόσους µήνες που έχω µπει περ-
νάτε ό,τι θέλετε µε εκατόν πενήντα τρεις Βουλευτές, ό,τι και αν
έχω προτείνει. Τώρα βλέπω ότι, κάτω από την πίεση της πραγ-
µατικότητας, και η Πλειοψηφία λέει να µειώσει λίγο τον µισθό
του Βουλευτή, να εξισώσει τις φορολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ελάτε, κύριε Λεβέντη. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Όµως δυο πράγµατα µε κρατούν όρθιο και θέλω να τα ακούσει
όλη η Ελλάδα από το κανάλι της Βουλής κι εσείς οι Βουλευτές:
οι νέοι, που φεύγουν έξω, που αισθάνονται ότι µε χρειάζονται
σαν Βασίλη Λεβέντη, και οι ηλικιωµένοι, που τους έχουµε αδική-
σει σε τέτοιον βαθµό και τους έχουµε κόψει τη σύνταξη και που,
όπου µε πλησιάζουν, µου λένε «βάλτε πλάτη». Αισθάνοµαι πολύ
δύσκολα, όταν γυρίζω στο σπίτι, εν επιγνώσει αυτών των δυο, ότι
ο νέος, για να βρει δουλειά, πρέπει να αποχωρήσει στο εξωτε-
ρικό και ότι ο ηλικιωµένος θα είναι νηστικός στο σπίτι του. 

Διότι και η ΔΕΗ έχει κάνει -δεν ξέρω αν το ξέρετε- ένα άλλο
έγκληµα. Η ΔΕΗ έχει κάνει το εξής: Ενώ έστελνε λογαριασµούς
100-140 ευρώ, τώρα στέλνει πεντακοσάρια σε όλους. Δεν ξέρω
τι έχει γίνει µε τη ΔΕΗ. Ενώ η χρέωση είναι 90 ευρώ, πάει 380
ευρώ συν και κάτι άλλο, 500 ευρώ. Ένας που παίρνει 800 και 900
ευρώ, ξέρετε, κύριε Πάντζα, τι σηµαίνει να δίνει 500 ευρώ ΔΕΗ;
Τι του µένουν να φάει; Αυτά έπρεπε να απασχολούν την Αίθουσα. 

Όµως, το κυριότερο είναι ότι θα πούµε «ναι» για τον Παπαν-
τωνίου. Τα δηµόσια έργα, η Ολυµπιάδα, όλοι αυτοί που έφαγαν;
Ατιµώρητοι. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ο κ. Πάντζας δεν φταίει σε
τίποτα, κύριε Πρόεδρε. Ο κ. Πάντζας τι φταίει; 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Με έβλεπε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας έβλεπαν και όλοι οι
άλλοι, άλλοι µε λατρεία, άλλοι µε απόγνωση. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Είναι ο καλύτερος ακροατής και είναι φίλος µου και τον θαυµάζω
και ως ηθοποιό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Σπυρίδων Λάππας. 

Κύριε Λάππα, παρακαλώ, κρατήστε τον χρόνο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, τον Απρίλιο

του 2015, τρεις µήνες µετά την ανάληψη εξουσίας από τον ΣΥ-

ΡΙΖΑ, έγινε εδώ µια συζήτηση για τη διαφθορά. Έχω µπροστά
µου τα Πρακτικά του τότε Υπουργού της Διαφθοράς κ. Νικο-
λούδη. Βεβαίως, ακούσαµε πράγµατα, τα οποία τώρα επεξεργα-
ζόµαστε. Μας είπε για ποσοστά µίζας στην υγεία, για ποσοστά
µίζας στα εξοπλιστικά, για ποσοστά µίζας προµηθευτριών εται-
ρειών του εξωτερικού και άλλες αντίστοιχες που είναι εταιρειών
του εσωτερικού. Μας είπε ποσοστά από 2%, 3%, 4% έως 24%
στον χώρο της υγείας και τρελαινόµασταν και δεν τα πιστεύαµε.
Ήρθε η ώρα, λοιπόν, τώρα, όχι µόνο να τα πιστέψουµε, αλλά να
τα συζητάµε, να τα διερευνούµε και να τα οδηγούµε εκεί που
πρέπει. 

Τότε, µάλιστα, έγινε µια ευρεία συζήτηση, να δώσουµε έναν
ορισµό για το τι είναι διαφθορά. Υπήρξε, βέβαια, ορισµός από
τον ΟΗΕ, αυτό το γνωστό εγχειρίδιο περί διαφθοράς. Υπήρχε
ένας ορισµός –ο αρτιότερος, θα έλεγα- από το Συµβούλιο της
Ευρώπης. Υπάρχει ορισµός από την Παγκόσµια Τράπεζα, από
τον ΟΟΣΑ και από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Εγώ ανέφερα αντί ορισµού ένα περιστατικό, που είχα ακούσει
σε ένα συνέδριο δικηγόρων για τη διαφθορά. Ήταν το εξής, αν
το θυµάµαι καλά: Μια µέρα, ένας εµποράκος, που είχε µεγάλα
προβλήµατα και σχεδόν αδιέξοδα, επισκέφθηκε τον Ταλλεϋ-
ράνδο, Υπουργό Εξωτερικών της Γαλλίας, ο οποίος ήταν ιδιο-
φυέστατος και διεφθαρµένος απόλυτα και του είπε: «Εξοχότατε,
θέλω να µου κάνετε αυτό το πραγµατάκι, που δεν είναι νόµιµο.
Θα σας δώσω χίλια ευρώ και δεν θα το πω σε κανέναν.». Τον κοι-
τάει ο εξοχότατος, το σκέφτεται και του λέει: «Κάνε τα φράγκα
δέκα χιλιάδες και πες το σε όποιον θες.». 

Αυτή είναι η έννοια της διαφθοράς των Μανδαρίνων, δηλαδή
των κρατικών αξιωµατούχων. Όταν κατέρρεε η Ρωµαϊκή Αυτο-
κρατορία –και αυτό το λέω για τον φίλο µου τον Κώστα Δουζίνα,
µια αυτοκρατορία καταρρέει ηθικά πρώτα και µετά πολιτικά και
οικονοµικά-, κυριαρχούσε ένα αξίωµα στη Ρωµαϊκή Αυτοκρατο-
ρία, που έλεγε το εξής: «Corruptio optimi pessima». Η διαφθορά
τον Μανδαρίνων, των αρίστων, είναι αυτή που είναι η χειρότερη. 

Επειδή συζητάµε σήµερα µια τέτοια περίπτωση διαφθοράς –
γιατί ως διαφθορά εκλαµβάνουµε τη συζήτηση που γίνεται, ως
µια εκδοχή της και περίπτωσή της, αυτό αφορά τον κ. Παπαντω-
νίου, βεβαίως- εκ προοιµίου, θέλω να πω κάτι που ακούστηκε από
τους εισηγητές και τους εκπροσώπους όλων των κοµµάτων, ότι
δήθεν η σηµερινή συζήτηση είναι, πέραν των άλλων ή πρωτί-
στως, µια προσπάθεια, µια απόπειρα, µια επινόηση –θα έλεγα-
του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, προκειµένου –λέει- να αποπροσανα-
τολίσουµε τους εργαζόµενους και την κοινή γνώµη και τον λαό
από τα πραγµατικά προβλήµατα. 

Το άκουσα αυτό από εσάς, κύριε Παπαθεοδώρου, όπως το
άκουσα και από συναδέλφους δικηγόρους, και λυπάµαι αφάντα-
στα. Ξέρετε γιατί; Διότι δεν συζητάµε για τη δηµιουργία µιας εξε-
ταστικής επιτροπής, που είναι απόφαση, πιθανόν, ενός
κυβερνώντος κόµµατος. Συζητάµε για τη σύσταση προανακριτικής
ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής όχι επί εδάφους εικασιών ή
πολιτικών στοχεύσεων, αλλά επί υπαρχουσών δικογραφιών. Έξι
είναι οι µεγάλες δικογραφίες που υπάρχουν µέσα. Επί αυτών πρέ-
πει να αποφανθούµε. Είναι φαντασιοπληξία µας; Είναι επινόηση;
Είναι σε επίπεδο φαντασιακό το γεγονός ότι σήµερα ερχόµαστε
και συζητάµε για αυτές τις έξι δικογραφίες; Άλλωστε, η έρευνα
για τους συµµέτοχους συνεχίζεται διαρκώς. Τι λέτε, λοιπόν; Τι να
αποπροσανατολίσουµε; 

Αντιστρέφω, λοιπόν, το επιχείρηµα και θα έλεγα ότι η δική σας
επιχειρηµατολογία θέλει και επιχειρεί να αποπροσανατολίσει την
κοινή γνώµη από τα ζητήµατα της διαφθοράς, ιδίως όταν αφορά
κρατικούς αξιωµατούχους, άλλως Μανδαρίνους. Ξέρετε γιατί; 

Σας θέτω το εξής ερώτηµα: Έχει υποχρέωση η Βουλή να απο-
φανθεί στην εισαγγελική παραγγελία για τις έξι δικογραφίες; Εάν
τολµάει κάποιος από ένα κόµµα, απ’ όσους θεωρούν ότι κάνουµε
αποπροσανατολισµό, να έρθει και να το πει από το Βήµα. Να πει
ότι µπορεί η Βουλή να αδιαφορήσει για την εισαγγελική παραγ-
γελία και να µην πάρει καµµία θέση για τις έξι δικογραφίες. Αυτό
είναι το πρώτο. 

Άρα τους υπαινιγµούς ή τις ευθείες κατηγορίες –ανάλογα από
ποιο κόµµα εκπορεύονται- σε βάρος του ΣΥΡΙΖΑ, ότι, δήθεν, εί-
µαστε µέρος της διαπλοκής και ότι έχουµε συµβιβαστεί µε τη
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διαφθορά, στην καλύτερη περίπτωση το εκλαµβάνουµε ως ανέκ-
δοτο και στη χειρότερη ως ύβρη. 

Όµως, πρέπει να σας πω, για να θυµίσω και κάτι από τον Ηρά-
κλειτο, ότι κάποτε πρέπει να σβήνουµε περισσότερα από την
πυρκαγιά και την ύβρη. Ηράκλειτος.

Και πάµε τώρα στα ζητήµατα που ετέθησαν. Θα έλεγα ότι το
µείζον θέµα που τέθηκε, ετέθη από τον κ. Βορίδη. Αναφέροµαι
στο γεγονός ότι από το εισαγωγικό έγγραφο της πρότασής µας
λείπει ο αιτιώδης σύνδεσµος, η αιτιώδης συνάφεια ανάµεσα στην
πράξη-συµπεριφορά που είναι παραβατική –προκύπτει από τη
δικογραφία- και στη ζηµιά, η οποία επίσης αναφέρεται.

Κύριε Βορίδη, θα αναγνώσετε πάµπολλα -µην σας πω τα πε-
ρισσότερα- κατηγορητήρια, ακόµα και δικαστικές αποφάσεις,
που δεν επεξεργάζονται κεφάλαιο για την αιτιώδη συνάφεια ή
τον αιτιώδη σύνδεσµο. Αυτό, όµως, δεν τις καθιστά αναιρετέες
τις αποφάσεις, γιατί προκύπτει από το ιστορικό της δικογραφίας
και από το ιστορικό της απόφασης. Εδώ έχουµε παραβατική συµ-
περιφορά; Προκύπτει ανενδοίαστα. Έχουµε ζηµιά; Αναφέρεται
στο έγγραφό µας.

Μπορεί να έχετε δίκιο γενικώς. Όµως, φανταστείτε το εξής,
όταν γινόταν η δικογραφία για τον Τσοχατζόπουλο η απόφαση
της Βουλής εδώ, της επιτροπής, κύριε Βορίδη, είχε αποφανθεί
ότι ο Τσοχατζόπουλος ευθύνεται για 21 εκατοµµύρια συνολικά
και µόνον για το αδίκηµα της δωροδοκίας. Το συµβούλιο εφετών,
µετά την ανάκριση που διενεργήθηκε, κατέληξε ότι η ζηµιά είναι
84 εκατοµµύρια.

Άρα η ειδική κοινοβουλευτική πλέον επιτροπή µπορεί να συµ-
πληρώσει και να προσθέσει και σε επίπεδο νέων γεγονότων και
σε επίπεδο αιτιολογίας ακόµα και τη συνάφεια, την οποία εσείς
θέλετε και αξιώνετε. Ένα είναι αυτό.

Κύριε Πρόεδρε, ένας ρωτούσε τι θα κάνει η ειδική κοινοβου-
λευτική επιτροπή. Θα σας πω, κύριε Βορίδη, γιατί εσείς θέσατε,
νοµίζω, το ερώτηµα. Πέρα από τη διερεύνηση, κατ’ αρχάς, υπάρ-
χει ένα πλούσιο αποδεικτικό υλικό στις έξι δικογραφίες, που
εµείς λέµε στο κείµενό µας ότι είναι συναφείς. Το ύποπτο πρό-
σωπο για εµάς είναι ένα, ο πρώην Υπουργός Άµυνας κ. Παπαν-
τωνίου. Άρα είναι συναφείς κατά την έννοια του άρθρου 129 του
Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας. Είναι µία δικογραφία, λοιπόν, µία
θα εξετάσει, η δικογραφία µε όλες αυτές τις πτυχές που διαχέ-
ονται στις έξι.

Τι θα κάνει; Πρώτον, θα αξιολογήσει το υπάρχον υλικό που
είναι πλουσιότατο. Ο εισαγγελικός λειτουργός, κύριε Βορίδη,
όταν κάνει την έρευνα για τους συµµετόχους την κάνει, την έκανε
και θα εξακολουθεί να την κάνει. Όταν έφτασε, λοιπόν, και βλέπει
ότι υπάρχουν ενδείξεις ενοχής, πιθανές ευθύνες πολιτικού προ-
σώπου, το στέλνει εδώ. Αυτό κάνουµε τώρα εδώ πέρα.

Θα σας πω τι θα κάνει. Είναι τρία πραγµατάκια –θα σας τα πω
τάκα-τάκα- και γι’ αυτό θεωρώ ότι θα είναι πολύ σύντοµο το έργο
της επιτροπής αυτής. Υπάρχει πλούσιο υλικό. Εγώ κοίταξα τις
δικογραφίες, τις είδα και τις έξι. Υπάρχει πάρα πολύ καλό και
πλούσιο υλικό. 

Πρώτον, θα αξιολογήσει το υλικό αυτό που είπαµε. Δεύτερον,
θα διεξαγάγει την έρευνα που δεν έκανε ο εισαγγελέας αποκλει-
στικά και µόνον για τον κ. Παπαντωνίου. 

Τι µπορεί να πει για τον κ. Παπαντωνίου; Τι δεν υπάρχει στη
δικογραφία, κύριε Βορίδη; Τρία πράγµατα δεν υπάρχουν. Πρώ-
τον, αντίγραφο τις λίστας Λαγκάρντ όπου βρέθηκε η κατάθεση
του 1,3 εκατοµµυρίων. Δεύτερον, οι τρεις καταδικαστικές απο-
φάσεις για τη µη δήλωση ή δήλωση ανακριβούς «πόθεν έσχες».
Η µία είναι αµετάκλητη υπόθεση, τέσσερα χρόνια φυλακή. Η
άλλη είναι τελεσίδικη, επίσης τέσσερα χρόνια φυλακή. Και η
άλλη είναι οριστική απόφαση. Έχει τρεις καταδικαστικές αποφά-
σεις, λοιπόν, ο κ. Παπαντωνίου: αµετάκλητη, τελεσίδικη και ορι-
στική, όλες µε τέσσερα χρόνια ποινή φυλάκισης.

Τρίτον, εκείνο που δεν υπάρχει, επίσης, κύριοι συνάδελφοι,
στις δικογραφίες είναι το άνοιγµα των λογαριασµών, το οποίο
σήµερα, για εµάς, είναι ένα πολύ ισχυρό, ισχυρότατο, µέσο το
οποίο πρέπει ασφαλώς να κάνει χρήση η προανακριτική επι-
τροπή.

Το τελευταίο, πόσα στοιχεία προσκοµίζει ο ύποπτος, ο κ. Πα-
παντωνίου. Ας µας φέρει όσα και ό,τι θέλει. Θα τα αξιολογή-

σουµε όλα και θα τα στείλουµε στην εισαγγελική αρχή για τα πε-
ραιτέρω. Αυτό είναι το έργο. Τόσο απλά.

Τώρα, κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να πω λίγα πράγµατα για
την διαφθορά. Κύριε Λοβέρδο, σε εσάς θα το πω. Ο κ. Βενιζέλος
προλογίζει το σύγγραµµα του Χαράλαµπου Δηµόπουλου που
επιγράφεται: «Η διαφθορά». Έχει, λοιπόν, έναν πρόλογο µε τον
οποίο θα µπορούσα να συµφωνήσω οπωσδήποτε σε όλα. Τι είναι
διαφθορά, αν είναι ενδηµικό ή συγκυριακό φαινόµενο, αν είναι
ελληνικό ή αν είναι ευρωπαϊκό, αν είναι ευρωπαϊκό ή αν είναι διε-
θνές. Θα συµφωνούσα µε τον πρόλογο αυτόν του κ. Βενιζέλου. 

Όµως, εδώ ποιο είναι το πρόβληµα τώρα; Ενώ όλοι λέµε ότι
υπάρχει διαφθορά σε πολλά επίπεδα έκφανσης της πολιτικής,
οικονοµικής ζωής, της διοίκησης κ.λπ., τι δεν συνειδητοποιούµε;
Μέχρι τώρα λέµε ότι µόνον τα τελευταία χρόνια πλέον η έννοια
της διαφθοράς αποτέλεσε υλικό για νοµοθέτηση αντιµετώπισής
του. 

Ξέρετε γιατί; Γιατί στην ατοµοκεντρική φιλοσοφία του Ποινι-
κού Δικαίου -µιλάω και µε τους συναδέλφους σας τους δικηγό-
ρους- η παράδοση του Ποινικού Δικαίου τιµωρεί συγκεκριµένες
πράξεις, δεν τιµωρεί φαινόµενα. Και έτσι λέγαµε: Ο δωροδοκών
ή ο δωροδοκούµενος ευθύνονται, αδιάφορα αν είναι διεφθαρµέ-
νος ή ο δωροδοκών ή ο δωροδοκούµενος.

Αυτό, όµως, κατέστη πλέον ανάγκη όχι µόνο ελληνική αλλά και
διεθνής, το φαινόµενο της διαφθοράς να αντιµετωπιστεί πλέον
και µε την τροποποίηση ποινικού νόµου. Έτσι, λοιπόν και ο εθνι-
κός και ο υπερεθνικός νοµοθέτης, πράγµατι, βρήκαν τρόπους
και έκαναν και υπερνοµοθετικά κείµενα και εδώ στην Ελλάδα ο
ν.2803/2000 και ο ν.3691/2008 για το ξέπλυµα. Έτσι, λοιπόν,
έχουµε αντιµετώπιση και των φαινοµένων τουλάχιστον σε επί-
πεδο δικαιικό.

Κύριοι συνάδελφοι, από µελέτες δηµοσιογραφικές και όχι
µόνο, αν υπολογιστεί η διαφθορά στον χώρο των εξοπλιστικών
και της υγείας, θα µπορούσε κάποιος να πει ότι το πάρτι που γι-
νόταν στους εξοπλισµούς και στον χώρο της υγείας θα αρκούσε
να αιτιολογήσει κάποιος το ότι η χώρα είχε µια πορεία πλέον που
δεν ήταν αναστρέψιµη. Δεν ήταν αναστρέψιµη στον χώρο της
υγείας. Τεράστια ποσά! 

Φανταστείτε δε, επειδή µιλάµε τώρα για τις τυχόν ευθύνες ποι-
νικές του κ. Παπαντωνίου, ότι είχαµε από το 1996 µέχρι το 2001
τον κ. Τσοχατζόπουλο, Υπουργό Άµυνας. Μίζες, µίζες, µίζες. Λέ-
γαµε, τελείωσαν οι µίζες στα εξοπλιστικά. Τώρα έχουµε από το
2001 µέχρι το 2006 µε ύποπτο τον κ. Παπαντωνίου. Άρα είναι µια
περίοδος περίπου µιας δεκαετίας κατά τη διάρκεια της οποίας
οι µίζες στα εξοπλιστικά έδιναν και έπαιρναν.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Έως το 2006;
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Από το 2001 µέχρι το 2006, βεβαίως.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κάνετε λάθος τη χρονιά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Και εδώ θα κάνω λίγο τον συνήγορο

του διαβόλου… 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όταν ο κ. Παπαντωνίου εµφανίστηκε στο δευτεροβάθµιο δι-

καστήριο, στο πενταµελές εφετείο, ως µάρτυρας µαζί µε τον κ.
Βενιζέλο και τον κ. Σηµίτη ρωτήθηκε από τον πρόεδρο το εξής:
«Κύριε Παπαντωνίου, εσείς ως Υπουργός Άµυνας, που διαδεχ-
θήκατε τον κ. Τσοχατζόπουλο, διαπιστώσατε στη θητεία σας κά-
ποιες υπόγειες διαδροµές ποσών, και λοιπά;»

Απάντηση του κ. Παπαντωνίου: «Εάν το διαπίστωνα, κύριε
Πρόεδρε, το πρώτο που θα έκανα θα ήταν να τα φέρω σε εσάς».

Τελικά έρχεται ο ίδιος σε αυτούς, χωρίς να το φέρνει ο ίδιος,
αναγκαστικά έρχεται ο ίδιος.

Θα ήταν παράλειψη, εάν δεν τόνιζα -και θα τελειώσω µε αυτό,
κύριε Πρόεδρε- ότι την περίοδο 2001 - 2005 η Ελλάδα ήταν η
πρώτη στον κόσµο αγοράστρια οπλικών συστηµάτων από τις
ΗΠΑ. Το δε διάστηµα της κρίσης 2008 - 2011 -νοµίζω- ήταν πέµ-
πτη στον κόσµο αγοράς πάλι τέτοιων οπλικών συστηµάτων. 

Η συνολική δαπάνη της αγοράς του αιώνα ήταν 53 δισεκατοµ-
µύρια, κύριε Πρόεδρε, και µε τις ωριµάνσεις γύρω στα 57 δισε-
κατοµµύρια. Όλο το ποσό της αγοράς του αιώνα -και σηµειώστε
το, παρακαλώ- εξασφαλίστηκε αποκλειστικά από εξωτερικό δα-
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νεισµό που πληρώνουµε ακόµα και σήµερα. Σηµειώστε το απλά.
Μάλιστα, λένε µερικοί ότι το µεγαλύτερο µέρος των οπλικών συ-
στηµάτων, που αγοράστηκαν στην αγορά του αιώνα, ήταν σχε-
δόν αχρείαστα, γιατί δεν ανταποκρίνονταν και δεν «κούµπωναν»
µε τη δοµή και τη φιλοσοφία του αµυντικού δόγµατος της χώρας.
Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι το έγκληµα είναι στο τετράγωνο και
διπλό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Είναι τετραπλό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Και ένα τελευταίο, κύριε Πρόεδρε και

τελείωσα.
Η νοµολογία -και εσάς αφορά, κύριε Δένδια- έχει αποφανθεί

πλέον µε αποφάσεις µετά το 2009 ότι η νοµιµοποίηση του ξεπλύ-
µατος βρώµικού χρήµατος, να το πω έτσι, έχει αποσυνδεθεί
πλέον από τυχόν κατάφαση του βασικού εγκλήµατος. Απλά αξιο-
ποιείται παρεµπιπτόντως το βασικό έγκληµα να αποδειχθεί η δι-
κανική πεποίθηση περί τέλεσής του, άσχετα εάν υπάρχει
καταδικαστική απόφαση ή όχι, άσχετα αν παραγράφεται ή όχι,
άσχετα αν ασκήθηκε ποινική δίωξη ή όχι. Συµφωνούµε σε αυτό;
Συµφωνούµε.

Άρα, λοιπόν, αποδεσµεύουµε το αδίκηµα της νοµιµοποίησης
από το βασικό έγκληµα, εάν υπάρχει κατηγορία ή εάν έχει παρα-
γραφεί και πλέον, εφόσον δεν ανάγεται στα υπουργικά καθή-
κοντα και στις υπουργικές αρµοδιότητες -έτσι είπε η νοµολογία
πάγια και σταθερά, έχω σωρεία αποφάσεων που θα τις δώσω
στην επιτροπή- µε αυτή την έννοια ξεφεύγει, λέει, η νοµολογία
από τον έλεγχο της Βουλής, κύριε Βορίδη και ανάγεται στην αρ-
µοδιότητα αποκλειστικά -θα το δείτε αυτό στην επιτροπή- των
κοινών εισαγγελικών και δικαστικών αρχών.

Άρα η παραγραφή είναι δεκαπενταετής από τότε που αρχίζει.
Θα δούµε πότε αρχίζει. Ο κ. Παρασκευόπουλος έκανε πολύ
σωστή σκέψη πότε αρχίζει η παραγραφή στη νοµιµοποίηση. Αν
έχουµε νοµιµοποίηση και το 2010 και το 2009 και το 2008, όπως
λένε καταδικαστικές αποφάσεις για το «πόθεν έσχες», θα δούµε
πότε αρχίζει, άρα δεκαπενταετής η παραγραφή.

Θα ήθελα να πω και κάτι άλλο. Να µην ξεχνάτε δε ότι σύµφωνα
µε την νοµολογία αυτή, κύριε Λοβέρδο -και τελείωσα- δεν µπορεί
ο Υπουργός να πάει να δικαστεί στο ίδιο δικαστήριο και για αδι-
κήµατα που έκανε και συνάπτονται µε τις αρµοδιότητές του και
τα καθήκοντά του µε άλλες που δεν συνάπτονται.

Γιατί; Διότι εκεί υπάρχει πραγµατική αληθής συρροή για το κα-
θένα από τα δύο: δωροδοκία και νοµιµοποίηση. Είπε η νοµολογία
ότι δέχοµαι πραγµατική αληθινή συρροή. Και για το καθένα από
τα αδικήµατα αυτά, δωροδοκία, απιστία ή νοµιµοποίηση, έχει την
παραγραφή που ορίζει το κοινό Ποινικό Δίκαιο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε συνάδελφε, στην επι-
τροπή αυτά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε. 
Κι επειδή η διαφθορά εξοργίζει την κοινωνία, ο Γιώργος Σούρ-

λας, ο δικός σας άνθρωπος, σε ένα σύγγραµµα που έχει εκδώσει
το Ίδρυµα «Μαραγκοπούλου» -αφού είπαν για «καθαρά χέρια»,
ότι έτσι πρέπει να είναι οι πολιτικοί κ.λπ.- είπε ότι η κοινωνία είναι
εξεγερµένη. Αυτή ήταν η διαπίστωση του συνεδρίου και θύµισε
µια φράση του Τζον Κένεντι ότι: «Αυτοί που καθιστούν µια ειρη-
νική επανάσταση αδύνατη –και πρέπει να είναι µια τέτοια επανά-
σταση η αντιµετώπιση της κάθαρσης- κάνουν µια βίαιη
επανάσταση αναπόφευκτη».

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και
δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γενικό Λύκειο Κατερί-
νης (πρώτο τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Νικόλαος Μιχαλολιάκος, Γενικός Γραµµα-
τέας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, πριν αναφερθώ στο θέµα της σηµερινής
συνεδριάσεως, που είναι η σύσταση ειδικής κοινοβουλευτικής
επιτροπής, η οποία θα εξετάσει την περίπτωση του πρώην
Υπουργού κ. Παπαντωνίου, θα ήθελα να καταγγείλω ότι στη
χώρα αυτή δεν λειτουργεί η δηµοκρατία, δεν λειτουργεί η πολυ-
φωνία και να καταγγείλω συγκεκριµένα ότι τον προηγούµενο
µήνα στη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Χρυσής
Αυγής, την οποία είχε υποχρέωση να προβάλει η κρατική τηλεό-
ραση απεφάνθη µια ειδική επιτροπή, η οποία συστάθηκε στην
ΕΡΤ, ότι η οµιλία µου ήταν ένα κήρυγµα µίσους και είχε ρατσι-
στικό λόγο. 

Αποστείλαµε µαζί µε τη σχετική καταγγελία µε εξώδικο ολό-
κληρο το κείµενο της οµιλίας, το οποίο ήτο τρεις χιλιάδες εξα-
κόσιες λέξεις και δεν υπήρχε πουθενά καµµιά παράβαση του
λεγόµενου αντιρατσιστικού νόµου, τον οποίο ήδη καταρρίπτουν
τα δικαστήρια, κρίνοντας ότι είναι αντισυνταγµατικός, όπως συ-
νέβη στην περίπτωση δύο σχετικών δικών και στην περίπτωση
του αθωωτικού απαλλακτικού βουλεύµατος για πέντε Βουλευτές
της Χρυσής Αυγής και για τα όσα είχαν πει σε δηµόσια οµιλία. 

Το Σάββατο 25 Μαρτίου του 2017 συνεργείο της κρατικής τη-
λεοράσεως ήταν στη Θεσσαλονίκη όπου είχα επίσης οµιλία, την
οποία, επίσης, ήτο υποχρεωµένη η κρατική τηλεόραση να την κα-
λύψει και πάλι η επιτροπή η σχετική απεφάνθη ότι είναι δυνατόν
να µεταδοθεί και ξαφνικά στις οθόνες της τηλεοράσεως εµφανί-
στηκε ένα µήνυµα γύρω στις δύο η ώρα το βράδυ -εκείνη την
ώρα σκόπευαν να τη µεταδώσουν- ότι η ΠΟΣΠΕΡΤ κάνει απερ-
γία. 

Και ερωτώ: Ποιος κυβερνά επιτέλους αυτόν τον τόπο ή µήπως
µεταθέτετε τις πολιτικές σας ευθύνες στην οποιαδήποτε ΠΟ-
ΣΠΕΡΤ; Και είναι δυνατόν ένα συνδικαλιστικό όργανο της κρατι-
κής τηλεοράσεως, την οποία πληρώνουν όλοι οι Έλληνες
φορολογούµενοι και οι ψηφοφόροι ασφαλώς της Χρυσής Αυγής,
να ρίχνει µαύρο στην ΕΡΤ; 

Εσείς είχατε κάνει ολόκληρο θέµα σαν παράταξη, µέχρι τα
κάγκελα είχατε καβαλήσει για το περίφηµο µαύρο στην ΕΡΤ.
Τώρα γνωρίζετε πολύ καλά τι είναι αυτό το µαύρο και το ασκείτε
εις βάρος της Χρυσής Αυγής. Όµως, ό,τι κι αν κάνετε, όσες µε-
τεγγραφές Βουλευτών, ό,τι κι αν γίνει, η Χρυσή Αυγή είναι σή-
µερα, όπως την ανέδειξαν οι τελευταίες εκλογές, η τρίτη πολιτική
δύναµη της χώρας και θα παραµένει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Οι µετεγγραφές δεν πρόκειται να σώσουν το πολιτικό κατε-

στηµένο από τη Χρυσή Αυγή που θα γίνεται όλο και περισσότερο
δυνατή. 

Εκτός θέµατος κι ένα ακόµη µεγάλο εθνικό ζήτηµα, το οποίο
πέρασε στα ψιλά, δεν συζητήθηκε καν στη Βουλή. Στις 20 - 22
Μαρτίου επρόκειτο να λάβει χώρα µία άσκηση του ΝΑΤΟ και οι
Τούρκοι, ο σουλτάνος Ερντογάν, ο οποίος απειλεί ολόκληρη την
Ευρώπη και λέει ότι δεν θα µπορούν να κυκλοφορήσουν µε
ασφάλεια οι Ευρωπαίοι πολίτες στις χώρες τους, απαίτησαν να
µην συµπεριληφθεί η Λήµνος στην άσκηση. Και το ΝΑΤΟ το απε-
δέχθη. Παρενέβη και η Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία, ως νέος Πόν-
τιος Πιλάτος, είπε ότι δεν µπορεί να λάβει θέση απέναντι στις
διαφορές Ελλάδος και Τουρκίας. 

Ζήσαµε για µία ακόµη φορά µία προδοσία των «συµµάχων»
µας. Πολεµήσαµε και χύσαµε το αίµα µας, το ελληνικό έθνος,
τόσο στον Α’ όσο και στον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο. Η Τουρκία στον
Α’ Παγκόσµιο Πόλεµο ήταν µε την πλευρά των Γερµανών, και
στον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο ήταν επιτήδεια ουδέτερη. Και τι λαµ-
βάνουµε σήµερα; Λαµβάνουµε σαν ευχαριστώ το να λειτουργούν
οι µηχανισµοί αυτοί, τόσο του ΝΑΤΟ όσο και της Ευρωπαϊκής
Ενώσεως, εναντίον των ελληνικών συµφερόντων.

Δεν αρκεί το διπλωµατικό διάβηµα στο οποίο προέβη η Κυβέρ-
νηση και σωστά έκανε. Δεν αρκεί. Πρέπει να τους φέρουµε ενώ-
πιον των ευθυνών τους. Ο Ισλαµισµός απειλεί ολόκληρη την
Ευρώπη, απειλεί την Ελλάδα. Μετρούν, πλέον, εκατοντάδες αν
όχι χιλιάδες νεκρούς σε όλες της χώρες της Ευρώπης και πρέπει
η χώρα µας να αµυνθεί.

Συχνά πυκνά, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
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µέσα σε αυτήν εδώ τη Βουλή µας κουνάτε το δάχτυλο και µας
λέτε ότι είµαστε υπόδικοι. Μόλις πριν µία ηµέρα, όµως, ήρθαν
κάποιες δικογραφίες στη Βουλή, ανάµεσα στις οποίες και η δι-
κογραφία που αφορά τον πρώην Πρωθυπουργό της Νέας Δηµο-
κρατίας Αντώνη Σαµαρά -που και αυτός είναι υπόδικος
εποµένως- για το τηλεφώνηµά του µε το οποίο καλούσε δικα-
στικό λειτουργό να βάλει Βουλευτές της Χρυσής Αυγής στη φυ-
λακή. Έτσι βρεθήκαµε στη φυλακή και το ξέρετε πάρα πολύ
καλά. Υπόδικοι, όµως, δεν θα είµαστε ποτέ απέναντι στον ελλη-
νικό λαό, απέναντι στο ελληνικό έθνος ότι ξεπουλήσαµε την πα-
τρίδα. 

Αντίθετα, σήµερα µιλάµε για έναν υπόδικο ο οποίος αφορά ένα
συγκεκριµένο πολιτικό κόµµα, αλλά αφορά κι εσάς, την Κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί µην ξεχνάµε ότι οι ψηφοφόροι του κ. Πα-
παντωνίου και των συντρόφων του είναι που σας έφεραν στην
εξουσία. Μην ξεχνάµε ότι ακόµα και στα κυβερνητικά έδρανα κά-
θονται άνθρωποι οι οποίοι ήταν σύντροφοι µε τον κ. Παπαντω-
νίου όταν έγιναν αυτά τα πράγµατα. 

Θεωρούµε την όλη διαδικασία µία ακόµη επιχείρηση αποπρο-
σανατολισµού. Και δεν είναι τυχαίο ότι η ειδική κοινοβουλευτική
επιτροπή για τον Παπαντωνίου ήλθε στην παρούσα περίσταση,
όταν απειλείται ο ελληνικός λαός µε τα νέα εξοντωτικά µέτρα του
µνηµονίου του ΣΥΡΙΖΑ, το οποίο ψήφισε και η Νέα Δηµοκρατία
και το ΠΑΣΟΚ και το Ποτάµι, στις 14 Αυγούστου 2015. 

Πρόσφατη είναι και η περίπτωση µε τα χρέη των καναλιών και
τα χρέη των κοµµάτων, που κυριολεκτικά σκίσατε µια βρεγµένη
σακούλα. Δεν κάνατε τίποτε. Και το πόρισµά σας ήταν ότι δεν
υπάρχουν ευθύνες ποινικές σε κανένα πολιτικό πρόσωπο για όλα
αυτά τα θαλασσοδάνεια, για τα σηµεία και τέρατα τα οποία ακού-
στηκαν στη Βουλή, για χρέη 200 εκατοµµυρίων στα κόµµατα,
εκατοντάδων εκατοµµυρίων στα ΜΜΕ. Δεν πρόκειται, λοιπόν, να
βγει τίποτε ούτε από αυτή την ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή. 

Συντάξατε, ο ΣΥΡΙΖΑ και οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, µία πρόταση
προς τη Βουλή των Ελλήνων, η οποία αποτελεί και το αντικείµενο
της σηµερινής συνεδριάσεως. Σε αυτή την απευθυνόµενη προς
τη Βουλή των Ελλήνων πρόταση λέει ότι είναι «σύσταση ειδικής
κοινοβουλευτικής επιτροπής για τη διενέργεια προκαταρκτικής
εξέτασης, κατά το άρθρο 86, παράγραφος 3 του Συντάγµατος,
περί ποινικής ευθύνης Υπουργών».

Εισαγωγικά στην πρότασή σας λέτε –µου έκανε πολύ µεγάλη
εντύπωση- το εξής χαρακτηριστικό: «Τα εξοπλιστικά προγράµ-
µατα της χώρας», και το είπε προηγουµένως ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπός σας, «αποτελούσαν ανέκαθεν πηγή κινδύνων για
διαφθορά δοµών και προσώπων». Όχι, κύριοι, δεν είναι έτσι. Δεν
ήταν ανέκαθεν τα εξοπλιστικά προγράµµατα πηγή διαφθορών.
Έγιναν πηγή διαφθορών, όταν καθιερώθηκε το καθεστώς των µε-
σαζόντων. Όταν οι Ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις παρήγγελναν
κατευθείαν τα οπλικά τους συστήµατα, δεν είχαµε ούτε δια-
φθορά ούτε µεσάζοντες.

Παρακάτω σε αυτή την εισαγωγική σας έκθεση λέτε: «Τα πα-
ρακάτω αναφερόµενα εξοπλιστικά προγράµµατα ανάγονται σε
µία συνολικότερη περίοδο κατά την οποία κορυφώθηκαν πράξεις
και παραλείψεις του παλαιού πολιτικού συστήµατος, που οδήγη-
σαν τη χώρα στη χρεοκοπία». Επιµένετε ακόµη ότι αυτοί ήταν το
παλαιό πολιτικό σύστηµα και εσείς το καινούργιο; Εµείς δεν
έχουµε δει κάτι τέτοιο. «Χρηµατιστήριο, εξοπλιστικά, δοµηµένα
οµόλογα, υπερβάσεις ολυµπιακών έργων, δανειοδότηση µέσων
ενηµέρωσης και κοµµάτων συνέθεταν την εικόνα διαπλοκής και
διαφθοράς». Μας λέτε µε δύο λόγια, πολύ απλά, ότι όλα αυτά -
εξοπλιστικά, σπατάλη του 2004 κ.λπ.- οδήγησαν τη χώρα στη
χρεοκοπία. 

Θα σας διαβάσω επί του προκειµένου τον ορισµό που δίνει το
Διεθνές Δίκαιο για το τι είναι επαχθές χρέος. Σύµφωνα, λοιπόν,
µε το Διεθνές Δίκαιο, το επαχθές χρέος, επίσης γνωστό ως πα-
ράνοµο χρέος, είναι µια νοµική θεωρία σύµφωνα µε την οποία το
εθνικό χρέος, το οποίο έχει δηµιουργηθεί από ένα καθεστώς για
λόγους, που δεν εξυπηρετούν τα εθνικά συµφέροντα, δεν πρέπει
να είναι εκτελέσιµο. Εποµένως τέτοιου είδους χρέη θεωρούνται
από αυτή τη θεωρία προσωπικά χρέη του καθεστώτος που τα
δηµιούργησε και όχι κρατικά χρέη. 

Και στο σηµείο αυτό να σας ρωτήσω –γιατί το µεγάλο πρό-

βληµα της χώρας είναι το εξωτερικό χρέος- γιατί δεν καταγγέλ-
λετε το εξωτερικό χρέος όπως είχατε υποσχεθεί και κοροϊδέψατε
τον ελληνικό λαό τόσο τον Ιανουάριο του 2015 όσο και τον Σε-
πτέµβριο του 2015; Εσείς οι ίδιοι στην έκθεση, την οποία αναφέ-
ρετε, λέτε σαφέστατα και ξεκάθαρα ότι αυτό το χρέος είναι
παράνοµο. Δεν πρόκειται να το κάνετε, γιατί δεν είστε τίποτε
άλλο παρά συνέχεια του παλαιού πολιτικού κατεστηµένου. 

Η θέση της Χρυσής Αυγής είναι ξεκάθαρη. Πιστεύουµε στην
καταγγελία του χρέους και στον διεθνή λογιστικό έλεγχο του
χρέους. Πόσω µάλλον που είναι δεδοµένη η δολιότητα εκ µέρους
κρατών, προµηθευτών της Ελλάδος, όπως η Γερµανία µε τα εξο-
πλιστικά, οι οποίοι µάλιστα έκαναν ποινικές υποθέσεις και δίκες
σχετικά µε τα εξοπλιστικά.

Λέτε στην έκθεσή σας ότι οι ευθύνες είναι πολιτικές και ποινι-
κές. Οι πολιτικές ευθύνες αποδίδονται από τον λαό. Οι ποινικές
ευθύνες αποδίδονται από τη δικαιοσύνη. Το υφιστάµενο, όµως,
θεσµικό πλαίσιο βρέθηκε να θωρακίζει τα πολιτικά πρόσωπα, που
έβαλαν το δάκτυλο στο µέλι, µε το ίδιο το Σύνταγµα, µε τον νόµο
περί ευθύνης Υπουργών. Ωραίοι είσαστε στα λόγια για να λέτε
όλα αυτά, ότι έβαλαν το δάκτυλο στο µέλι.

Και συνεχίζετε και λέτε ότι η Κυβέρνηση έχει δεσµευτεί για τη
ριζική µεταβολή της νοµοθεσίας για τον νόµο περί ευθύνης
Υπουργών µε την επικείµενη συνταγµατική Αναθεώρηση. Δεν
είναι έτσι. Δεν λέτε αυτό το πράγµα. Στο φυλλάδιο που βγάλατε
για τη συνταγµατική Αναθεώρηση λέτε την εξής φράση: «µε
οριακές εξαιρέσεις για προστασία από πολιτική δίωξη, άρθρο
86». 

Εποµένως προβλέπετε την περίπτωση, γιατί για όλες οι περι-
πτώσεις που δίνετε ασυλία είτε στους Βουλευτές είτε στους
Υπουργούς επικαλείστε πολιτικούς λόγους. Έτσι και στο µέλλον,
λοιπόν, κάποιος θα επικαλείται πολιτικούς λόγους. Και έτσι για
πολιτικούς λόγους ζούµε τα τελευταία σαράντα τρία χρόνια Βου-
λευτές µε ακάλυπτες επιταγές, µε τροχαία ατυχήµατα, µε δια-
φόρου είδους αδικήµατα να απαλλάσσονται και να µην
πηγαίνουν ποτέ στο δικαστήριο. Όχι µόνο αφήνετε ανοικτό πα-
ράθυρο για να συνεχίσει να ισχύει ο νόµος περί ευθύνης Υπουρ-
γών, αλλά διάπλατες, τεράστιες πόρτες.

Αναφέρεστε στη συνέχεια στην περίπτωση του τέως Υπουρ-
γού Αµύνης, Ιωάννη Παπαντωνίου. Αναφέρετε τις περιπτώσεις
εξοπλισµού της χώρας µε άρµατα τύπου Λέοπαρντ, µε τα επιθε-
τικά ελικόπτερα τύπου Απάτσι, έξι φρεγατών τύπου S, συστηµά-
των ηλεκτρονικού πολέµου και είκοσι µεταφορικών ελικοπτέρων
NH90.

Και λέτε ότι κάτω από κανονικές συνθήκες, ήτοι, αν δεν είχε
µεσολαβήσει η παραγραφή, την οποία εισάγει το άρθρο 86 του
Συντάγµατος, οι πράξεις και οι παραλείψεις, που αποδίδονται
στο συγκεκριµένο πρόσωπο, θα µπορούσαν να εξεταστούν από
τον φυσικό δικαστή, αλλά δεν µπορούν, όµως. Και λέτε: «Με εξαί-
ρεση συνοδευτικές πράξεις για την ύπαρξη των οποίων υφίσταν-
ται ισχυρές ενδείξεις» και αναφέρεστε στο περίφηµο ξέπλυµα
βρώµικου χρήµατος. 

Πιο ακατανόητο πράγµα από αυτό δεν έχω ακούσει. Ένας
νόµο ο οποίος δεν αντέχει σε αυτή την ίδια τη λογική, δεν µπορεί
να είναι νόµος. Απαλλάσσεται και λέτε ότι έχει παραγραφεί το
να κλέψει κανείς το δηµόσιο ταµείο, αλλά δεν απαλλάσσεται από
το τι έκανε τα κλεµµένα. Τέτοιου είδους χατζηαβατισµός µόνο
στον φαύλο πολιτικό κατεστηµένο της Μεταπολιτεύσεως θα µπο-
ρούσε να υπάρχει. 

Αλλά το σκεπτικό σας το καταρρίπτει συντριπτικά ένας Υπουρ-
γός αυτής της ίδιας της Κυβερνήσεώς σας, ο Αναπληρωτής
Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Παπαγγελόπουλος, ο οποίος έδωσε
συνέντευξη στην εφηµερίδα «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ» την περασµένη Κυ-
ριακή, στην οποία ερωτώµενος για την υπόθεση Παπαντωνίου
και για όλες τις υποθέσεις που αφορούν τον νόµο περί ευθύνης
Υπουργών, δήλωσε -είναι λόγια δικού σας Υπουργού- τα εξής:
«Πρέπει να σας διευκρινίσω ότι εγώ είµαι εναντίον της ποινικο-
ποίησης της πολιτικής ζωής. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι ο ελ-
ληνικός λαός δεν πρέπει να πληροφορηθεί την αλήθεια. Όσο για
το θέµα της παραγραφής, πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν ότι ο νόµος
περί ευθύνης Υπουργών αφορά πράξεις πολιτικών προσώπων -
και αυτό ισχύει και για τους Βουλευτές- που τέλεσαν κατά την
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άσκηση των καθηκόντων τους και όχι οποιαδήποτε άλλη πράξη.
Δεν µου περνά από το µυαλό ότι ο νοµοθέτης θεωρεί ότι ανάγε-
ται στα καθήκοντα του Υπουργού η δωροδοκία ή οποιαδήποτε
άλλη αξιόποινη πράξη. Δηλαδή, κύριε Στάθη», λέει απευθυνόµε-
νος στον δηµοσιογράφο, «αν σας δώσω µια µπουνιά τώρα, όταν
κάθοµαι στο Υπουργικό µου γραφείο, η πράξη µου αυτή πρέπει
να υπαχθεί στις διατάξεις περί παραγραφής του νόµου περί ευ-
θύνης Υπουργών;». 

Εδώ τα πράγµατα είναι πολύ απλά. Αν ισχύει η άποψη του
Υπουργού της δικής σας Κυβερνήσεως, δεν χρειάζεται καν εξε-
ταστική επιτροπή ούτε για την απόδοση ποινικών ευθυνών σε
Υπουργούς ούτε για την άρση ασυλίας Βουλευτών, αλλά πρέπει
κατευθείαν να προχωρήσετε στην παράδοση της όλης υποθέ-
σεως στη δικαιοσύνη και σε ένα ποινικό δικαστήριο. 

Οι ευθύνες της Νέας Δηµοκρατίας είναι τεράστιες. Χαρακτη-
ριστικά των ευθυνών της Νέας Δηµοκρατίας για την εξέλιξη των
σκανδάλων είναι αυτά που είχε δηλώσει το 2005 ο Πρόεδρος της
τότε εξεταστικής επιτροπής κ. Τραγάκης στην «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥ-
ΠΙΑ»: «Είχαµε τεκµηριώσει πλήρως της ανάµειξη για TORM1 και
τα TPQ37 του Άκη Τσοχατζόπουλου στις µίζες της εταιρείας
«DRUMILAN», αλλά και του Γιάννου Παπαντωνίου στο πάρτι των
προµηθειών στις Ένοπλες Δυνάµεις, αλλά δυστυχώς εκεί στα-
µατήσαµε, αυτή είναι η αλήθεια». 

Και έρχεται τώρα ένα δηµοσίευµα γερµανικής εφηµερίδος και
έρχονται και οι αποκαλύψεις στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµε-
ρικής για να έρθουν άλλα σκάνδαλα στην επιφάνεια, όπως το µε-
γάλο σκάνδαλο στον χώρο της υγείας µε την εταιρεία
«NOVARTIS». Είναι τραγικό: Από δηµοσιεύµατα και από έρευνες
ξένων υπηρεσιών µαθαίνουµε για τα σκάνδαλα Υπουργών της
Ελλάδος και πολιτικών.

Η θέση της Χρυσής Αυγής πάνω στο αντικείµενο της σηµερι-
νής συνεδριάσεως είναι ότι η παραποµπή Παπαντωνίου δεν φτά-
νει, δεν είναι αρκετή και δεν είναι η κάθαρση, την οποία
υποσχεθήκατε στον ελληνικό λαό. Υπήρχε ΚΥΣΕΑ, µαζί µε τον
Παπαντωνίου υπέγραψαν και άλλοι µε κορυφαίο τον Σηµίτη. Γιατί
δεν επεκτείνετε την ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή; Ο λαός δι-
ψάει για δικαιοσύνη. Παντού όπου πάτε, σε κάθε γωνιά της Ελ-
λάδος θα ακούσετε σε καφενεία, σε κοινωνικούς χώρους να
καταγγέλλουν και να καθυβρίζουν τους πολιτικούς. Έρχονται
τώρα και οι ηµέρες της Λαµπρής και όσοι επιχειρήσουν πολιτικές
περιοδείες θα απολαύσουν την επιδοκιµασία ή την αποδοκιµασία
του λαού.

Η θέση της Χρυσής Αυγής είναι ότι το θέµα των σκανδάλων,
δύο χρόνια που κυβερνάτε, δεν έχει προχωρήσει καθόλου και ότι
ο λαός δεν είναι ικανοποιηµένος από τις εξεταστικές επιτροπές
που καταλήγουν στο τίποτε. Είναι δεδοµένο ότι το πολιτικό σύ-
στηµα νοσεί βαθύτατα. Μόνη λύση για να αποδοθεί δικαιοσύνη,
µία λύση εθνική, η Χρυσή Αυγή!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Ανδρέας Λοβέρδος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι

Υπουργοί, κυρίες Υπουργοί, από την πρώτη µέρα που ενηµερω-
θήκαµε –Παρασκευή ήταν και είχαµε κοινοβουλευτικό έλεγχο-
ότι η Πλειοψηφία καταθέτει πρόταση για τη λεγοµένη «προανα-
κριτική επιτροπή», δηλαδή την ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή,
είπαµε «ναι», «ναι» στην ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή για τα
εξοπλιστικά, όπως λέµε «ναι» στην εξεταστική ή προανακριτική
για τον Βαρουφάκη, όπως λέµε «ναι» στην εξεταστική ή προανα-
κριτική για την Τράπεζα Αττικής, όπως λέµε «ναι» στην εξετα-
στική ή προανακριτική –θα δούµε- για τη ΔΕΗ, όπως λέµε «ναι»
σε οτιδήποτε θέλει ο οποιοσδήποτε να εξεταστεί, για τη υγεία ή
για όποιο άλλο θέµα. Γιατί η αρχή µας είναι «ναι σε όλα» όσα
αφορούν τη διαφάνεια, «ναι σε όλα» που θα ρίξουν φως σε σκο-
τεινά σηµεία και υποθέσεις.

Αλλά αυτή η συµπεριφορά, κυρίες και κύριοι, δεν αντιστοιχεί
στη συµπεριφορά της Πλειοψηφίας, σε µια συµπεριφορά αδια-
φάνειας, στην οποία ανταποκρίνεται και η Αντιπολίτευση. Η Πλει-
οψηφία λέει «όχι» σε ό,τι την αφορά ή σε ό,τι αισθάνεται ότι την
αφορά. Είπε «όχι» στην εξεταστική για τα capital controls και τον

Βαρουφάκη και αρνήθηκε την πρόταση της Γεννηµατά, της Προ-
έδρου του ΠΑΣΟΚ, που κατατέθηκε στη Βουλή προ µηνών, σύµ-
φωνα µε την οποία ζητήσαµε για όλη τη φάση των µνηµονίων και
όλων των µνηµονίων και πριν από αυτή για όλη τη φάση του
ευρώ µία εξεταστική επιτροπή, που αν µη τι άλλο, εξετάζοντας
πράγµατα και καταστάσεις θα βοηθούσε την Εθνική Αντιπροσω-
πεία αλλά και την Ελλάδα, τους Έλληνες και τις Ελληνίδες, να
καταλάβουν ποια ήταν ακριβώς η πορεία της χώρας προς την
παρακµή, προς την ύφεση, προς την ουσιαστική χρεοκοπία. Για
το φρεσκάρισµα πρόσφατης µνήµης, που χάνεται σε αυτή την
Αίθουσα, καταθέτω στα Πρακτικά την πρόταση αυτή που κατα-
θέσαµε ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εµείς λέµε λοιπόν «ναι σε όλα» όσα συντείνουν στη διαφάνεια,
αλλά «ναι» και στο φως που πρέπει να πέσει σε ορισµένα κόλπα
που γίνονται εδώ. «Ναι» στη διαφάνεια, «ναι» στο φως σε όλα, σε
όλα και στα κόλπα. Και θα κάνουµε έρευνα, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές. Αυτή είναι µια υπόσχεση που δίνουµε στην Εθνική
Αντιπροσωπεία, όταν ξεκινήσει η ειδική κοινοβουλευτική επι-
τροπή, αναζητώντας το ζητούµενο, λογαριασµούς, µαύρο
χρήµα, ξέπλυµα µαύρου χρήµατος και οτιδήποτε αφορά την ερ-
γασία µας. 

Ωστόσο, ο στόχος, όπως ειπώθηκε από πολλούς και από όλα
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, αυτής της πρότασης που κατα-
τέθηκε δεν είναι να υπάρξει διαφάνεια και να πέσει φως σε όλα.
Εκτιµούµε -προς ώρας αρκούµαι σε αυτό- ότι δεν πρέπει να έχει
προκύψει κάποιο καινούργιο στοιχείο, διότι αν είχε, πρώτον θα
το είχατε συµπεριλάβει στο κείµενο, δεύτερον θα το είχε αξιο-
ποιήσει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Παρασκευόπουλος και
τρίτον, επειδή είναι Ελλάδα εδώ, θα είχε διαρρεύσει. Κάποιος
αρχηγός κόµµατος θα το έλεγε στη Βουλή ή κάποιος δηµοσιο-
γράφος θα το έγραφε.

Δεν φαίνεται λοιπόν –προσέχω τα λόγια µου- να υπάρχει κάτι.
Γι’ αυτό και εκτεθήκατε, συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, όλοι όσοι
υπογράψατε, όταν λέτε ότι υπάρχει µια σύµβαση περί αντισταθ-
µιστικών ωφεληµάτων, περί εξοπλιστικού προγράµµατος, να την
περιγράφετε τη σύµβαση και µόλις βάζετε τελεία, να αρχίζετε
από κάτω «Ως εκ τούτου, ως εκ του τίτλου», χωρίς ένα στοιχείο!
Καλά, έναν δικηγόρο δεν έχετε στην Κυβέρνηση; Έναν νοµικό
σύµβουλο δεν έχετε; Πώς τα υπογράψατε αυτά; Σας τα λέγαµε
το πρωί. Και είναι απαράδεκτο πώς διέλαθε την προσοχή της Διά-
σκεψης Προέδρων αυτό. Όχι να µπούµε στην ουσία, στην ουσία
µπαίνει η Εθνική Αντιπροσωπεία, αλλά πώς ένα τέτοιο κείµενο
έρχεται εδώ. 

Αναφέρεστε στο κείµενο και στον λογαριασµό, σε έναν γνωστό
λογαριασµό, για τον οποίο έχει υπάρξει δίκη δις, αµετάκλητη
απόφαση Αρείου Πάγου, που αφορά τη σύζυγο Παπαντωνίου και
τα τέκνα της. Και προσέξτε τώρα τι λέτε: «Μα, ήρθαν οι φάκελοι
στη Βουλή, τι να κάναµε;». Τι να κάνατε; Αναπτύξατε µια θεωρία
–στέκει εν µέρει- ότι αφού υπάρχει παραγεγραµµένο µεν, αλλά
πάντως αδίκηµα απιστίας, το συνοδευτικό αδίκηµα, το παρακο-
λουθηµατικό αδίκηµα του ξεπλύµατος, της αξιοποίησης εσόδων
που προήλθαν από παράνοµες πράξεις, θα το εξετάσουµε, αφού
εξετάσουµε το παραγεγραµµένο µεν, αλλά πάντως ένα αδίκηµα
για το οποίο ήρθη το αξιόποινο, αλλά αδίκηµα παραµένει. Άδικη
πράξη υπήρξε, λέτε. 

Και πάτε ακριβώς, συνάδελφοι, σε µια διάταξη του νόµου του
2008 –άλλοι τον έκαναν και αυτόν, όχι εσείς προφανώς- του
ν.3691, στο άρθρο 45 παράγραφος 3 και το στηρίζετε εκεί που
λέει ότι η παραγραφή δεν απαγορεύει να γίνουν αυτές οι διαδι-
κασίες. Σωστά. Λίγο παραπάνω, όµως, συνάδελφοι της απροσε-
ξίας –και είπα το πρωί, καλά να είσαι µηχανορράφος, αλλά
πρέπει να είσαι και κύριος και προσεκτικός µηχανορράφος- η πα-
ραπάνω παράγραφος λέει ότι έχει τη δυνατότητα, όχι εµείς, η
τακτική ποινική δικαιοσύνη να προχωρήσει στο παρακολουθηµα-
τικό αδίκηµα, δίχως να έχει εξετάσει τι έχει συµβεί µε το βασικό
αδίκηµα, δίχως να έχει γίνει η ποινική δίωξη, δίχως να υπάρχει
δικαστική απόφαση. 
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Τα λέει αυτά η παράγραφος 2, αγαπητές και αγαπητοί συνά-
δελφοι. Άρα έχουµε δύο εκδοχές. Η πρώτη εκδοχή είναι ότι η
Βουλή, αφού πήρε τους φακέλους και έπρεπε κάτι να τους κάνει,
να συνεδριάσει, για να διαπιστώσει την απόσβεση της δυνατό-
τητας που είχε να συστήσει τη λεγόµενη ειδική κοινοβουλευτική
επιτροπή και έτσι να πει στη δικαιοσύνη: Προχώρα στα θέµατα
του ξεπλύµατος, γιατί εµείς διαπιστώνουµε, όπως µόνοι αρµόδιοι
εµείς είµαστε, τη συγκεκριµένη -ας την πούµε έτσι, για να συνεν-
νοηθούµε – παραγραφή. Ή η δικαιοσύνη να µην στείλει καν τον
φάκελο εδώ και, βασισµένη στην παράγραφο 2 του άρθρου 45,
να προχωρήσει, γιατί πρόκειται για ξέπλυµα. 

Και το ξέπλυµα, κύριε Λάππα -επειδή αναφερθήκατε σε εµένα
και σας ευχαριστώ- µπορεί νοµολογιακά να έχει προκύψει ως µια
διαδικασία παράνοµη, ως συγκρότηση αδικήµατος αξιόποινης
συµπεριφοράς που δεν σχετίζεται µε την άσκηση υπουργικών
καθηκόντων, αλλά πάει παράλληλα και άσχετα µε αυτά, αλλά
σας θυµίζω ότι το 2011 υπήρξε και σχετική νοµοθετική πρωτο-
βουλία για αυτό, για τα αδικήµατα Υπουργών που δεν είναι
υπουργικά. Το ξεχνάτε αυτό. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Καθόλου, το αναφέραµε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Και το ξεχνάτε σκοπίµως, γιατί ο Αν-

τιπρόεδρος της κυβέρνησης τότε, ο Ευάγγελος Βενιζέλος, το
υπογράφει, όπως και ο Υπουργός Εσωτερικών, ο Χάρης Καστα-
νίδης, και ο Υπουργός Δικαιοσύνης, ο Μιλτιάδης Παπαϊωάννου,
αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι της Πλειοψηφίας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Σας το αναφέραµε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όπως ξεχνάτε ότι όλα τα όργανα στα

οποία αναφέρεστε, εισαγγελείς διαφθοράς, οικονοµικοί εισαγ-
γελείς, είναι θεσµοί που θεσπίστηκαν από την κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ πριν και από την κυβέρνηση Παπαδήµου. 

Υπήρξε µια συζήτηση στην Αίθουσα από τοποθέτηση Αρχηγού
ότι υπάρχουν στοιχεία για λογαριασµούς που προέκυψαν τον
µήνα Μάρτιο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Για τρεις.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, έτσι είπε. 
Δεν είναι της παρούσης να ερωτηθεί για να απαντήσει περί

τίνος ακριβώς πρόκειται, αλλά θα κληθεί φαντάζοµαι στην ειδική
κοινοβουλευτική επιτροπή –από εµάς θα κληθεί πάντως- για να
µας πει µήπως πρόκειται για την εξέλιξη του καταπιστεύµατος
του λογαριασµού αυτού που αναφέρεστε µέσα στο κείµενό σας
και που το περιεχόµενό του έχει δηµιουργηθεί πριν ο κ. Παπαν-
τωνίου γίνει Υπουργός Εθνικής Αµύνης, το 2000. Αυτό να είναι
σαφές, για να δούµε τι ακριβώς έχει συµβεί.

Και εµείς θα εξετάσουµε µέσα στην ειδική κοινοβουλευτική επι-
τροπή και αυτό ακριβώς το επιχείρηµα, το οποίο λέει και στο κεί-
µενο που έστειλε στη Βουλή ο κ. Παπαντωνίου. Θα τον ρωτήσουµε
µε την ακρίβεια που προσιδιάζει σε ανθρώπους που ξέρουν νοµικά
και που καταλαβαίνουν τι είναι ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή. 

Διότι, συνάδελφοι, µε «ουάου» και µε «γιούχες» δεν δικάζονται
άνθρωποι στον πολιτισµό µας. Με «γιούχες» και µε «ουάου» δεν
δικάζονται άνθρωποι. Οι άνθρωποι δικάζονται µε κριτήριο τις
πράξεις τους και τις έρευνες που κάνουν τα αρµόδια όργανα για
τις πράξεις αυτές.

Έχετε, λοιπόν, κάποιο στοιχείο παρ’ όλα αυτά τα οποία έχουν
ακουστεί εδώ και δεν το φέρνετε στην Εθνική Αντιπροσωπεία και
εκτίθεστε µε τα κείµενα που καταθέτετε, για να αιφνιδιάσετε; Ευ-
πρόσδεκτο. Στη λογική τη δική µας «όλα στο φως», θα αξιοποι-
ηθεί κατά τα δέοντα. Να έχετε, όµως. Διότι αν δεν έχετε, θα
καταλάβουµε όλοι ότι µε τη λογική σας, πού πάτε; Τυχοδιώκτες,
χρυσοθήρες είστε. Πάτε εκεί, κοιτάτε την άµµο, κρησαρίζετε µε
την κρησάρα κι αν σας µείνει άµµος και πετραδάκια κι αν δεν
βρεθεί χρυσός, τι θα κάνετε µετά; Τυχοδιώκτες, χρυσοθήρες;
Προς τι όλη αυτή η φασαρία;

Εδώ τα επιχειρήµατα, ότι δηλαδή θέλετε κάπως να αποσπά-
σετε την προσοχή του κόσµου, των πολιτών, είναι προφανή,
όπως είναι προφανές -και το είπα από την πρώτη µέρα- ότι θέ-
λετε να κάνετε αναπαραγωγή του Απριλίου του 2012, όπου σε
πολύ –σε εισαγωγικά- «κατάλληλο» χρόνο προφυλακίστηκε ο
Τσοχατζόπουλος. 

Δεν προφυλακίστηκε, συνάδελφε Λάππα –δεν ξέρω ποιος το
είπε-, επειδή η δικαιοσύνη λειτούργησε, αλλά επειδή η προανα-

κριτική επιτροπή της Βουλής, µε Πρόεδρο τον Βουλευτή σας σή-
µερα, Μάρκο Μπόλαρη, επί πλειοψηφίας µας εξέτασε εκείνη την
υπόθεση και την παρέπεµψε. Φαίνεται, λοιπόν, επειδή σας βοή-
θησε στα αποτελέσµατα των εκλογών Μαΐου και Ιουνίου του
2012 η περίπτωση Τσοχατζόπουλου, να ξανακάνετε κάτι να το
έχετε εκκρεµές, µην γίνουν εκλογές –αν τις κάνετε- να έχετε κάτι.

Και µε πείθει και η επίθεση που κάνατε στον Σηµίτη, που αν µη
τι άλλο και την Κύπρο στην Ευρωπαϊκή Ένωση µπορεί να έχει
στο βιογραφικό του επάξια και τον Συνήγορο του Πολίτη και τον
«ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑ» και την ένταξη της χώρας στο ευρώ. Εσείς τι
έχετε να πείτε στον ελληνικό λαό δύο χρόνια; Τι έχετε να πείτε
δύο χρόνια;

Κύριε συνάδελφε και κύριε Υπουργέ Άµυνας, έχουµε χειριστεί
τα θέµατα της άµυνας, όπως πολύ καλά ξέρετε, για δυόµισι χρό-
νια. Η λογική του τυχοδιώκτη, χρυσοθήρα, διότι πολλοί λένε ότι
για χάρη σας γίνεται αυτή η ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή και
θα το δούµε…

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Για δική µου χάρη;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, ησυχία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αυτή η λογική, λοιπόν, κύριε συνά-

δελφε, λέει το εξής. Όταν µετά από δύο χρόνια χάσετε τις εκλο-
γές –το 2019 δεν λέτε;- το 2017, το 2018, όποτε τις χάσετε,
φαντάζεστε να πουν για εσάς, για τα «σαπάκια»: «Κύριε Καµµένο,
δεν λέω ότι έχετε κάνει κάτι, αλλά να το δούµε». Να κρατήσει
δύο χρόνια το κοίταγµα και στα δύο χρόνια να βγείτε καθαρός.
Ωραίο, ε; Πολύ ωραίο.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Μακάρι να πουν.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, έπεστε, κύριε
Πρόεδρε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Καταφύγατε, λοιπόν, σε αυτά…
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Αν πουν και για το 1,5 εκα-
τοµµύριο πού το ξέχασε, καλώς.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αν υπάρχει κάτι, θα το δούµε και εί-
µαστε οι πρώτοι που θα πάρουµε τις σχετικές αποφάσεις. Θα
δείτε πώς θα λειτουργήσουµε στην ειδική κοινοβουλευτική επι-
τροπή. Αν, όµως, δεν υπάρχει και αν όλη αυτή η φασαρία είναι
για τους λόγους που όλη η Αντιπολίτευση σας λέει εδώ, τότε δύο
χρόνια στο τιµόνι του κράτους εσείς, οι καινούργιοι, µε την Τρά-
πεζα Αττικής, µε τα capital controls, µε την ανακεφαλαιοποίηση,
µε τη ΔΕΗ και ό,τι άλλο προκύπτει σε αυτά τα δύο χρόνια, να δω
πώς θα χειριστείτε το µέλλον σας.

Οι συσχετισµοί –και κλείνω- αλλάζουν, κύριοι συνάδελφοι. Δεν
έχουν ακόµη εκφραστεί. Θα εκφραστούν. Είναι θέµα χρόνου και
εκλογής, εκλογής από την πλευρά της λαϊκής κυριαρχίας, επιλο-
γής του λαού, έκφρασης της λαϊκής κυριαρχίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και καταλαβαίνουµε να µην έχετε να πείτε κάτι για τη ΔΕΗ, κα-
ταλαβαίνουµε να µην έχετε να πείτε κάτι για το τρίτο µνηµόνιο,
καταλαβαίνουµε ότι δεν µπορείτε να πείτε κάτι στον κόσµο σας
για την επιστροφή στην ύφεση, καταλαβαίνουµε ότι τα έχετε
κάνει «µούσκεµα» µε το ασφαλιστικό Κατρούγκαλου, καταλαβαί-
νουµε ότι δεν έχετε θέµα να µιλήσετε.

Ένα θέµα βρήκατε, ως νεόκοποι στην εξουσία, µε πέντε-έξι,
όµως, υποθεσούλες ήδη, τη διαφθορά. Και εδώ; Εδώ δεν σας
βγαίνει. Διότι, κύριε Υπουργέ Δικαιοσύνης, περίµενα ότι θα προ-
ηγηθείτε, ώστε να είχα και τις απόψεις σας και στην Εθνική Αντι-
προσωπεία, πέρα από τις δηλώσεις σας.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Θα µε ακούσετε σε λίγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα ακούσω, κύριε συνάδελφε.
Είχατε την παραίτηση Ράϊκου. Εγώ δεν θα κάνω το λάθος, εγώ

γνωρίζω τα όρια της νοµοθετικής λειτουργίας. Ούτε σκιτζής είµαι
ούτε τα χέρια µου βάζω εκεί που δεν πρέπει να τα βάλω, στις αρ-
µοδιότητες άλλων. Με πολύ λεπτότητα ήταν οι ανακοινώσεις οι
δικές µας. 

Εµείς δεν θα υπεισέλθουµε, δεν είµαστε Υπουργοί Δικαιοσύ-
νης. Δεν είµαστε θεσµικοί, είµαστε η Βουλή των Ελλήνων. Δεν

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]H’ - 28 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 6539



θα πούµε, αν η εισαγγελέας έχει δίκιο ή αν κάποιος άλλος δικα-
στικός λειτουργός έχει δίκιο, ποιος έχει δίκιο. Εµείς µιλάµε για
δύο γεγονότα που προκύπτουν από την επιστολή.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε συνάδελφε, παρα-
καλώ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα µου δώσετε ένα λεπτό και κλείνω,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ένα λεπτό ακριβώς.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το πρώτο γεγονός είναι ότι φιλοκυ-

βερνητική εφηµερίδα -και όχι κάποια αντιπολιτευόµενη εφηµε-
ρίδα- επιτέθηκε στη συγκεκριµένη δικαστική λειτουργό και το
δεύτερο θέµα είναι ότι παρεµποδίστηκε η εισαγγελική της
έρευνα. Και φυσικά αυτή την παρεµπόδιση δεν µπορεί να την
κάνει η Αντιπολίτευση. Αυτά τα δύο είναι τα γεγονότα.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Πού το είδατε ότι παρεµποδί-
στηκε; Ποιος τα λέει αυτά;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Στο κείµενο, το έχω κι εδώ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ποιος τα λέει αυτά; Από ποιον;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν το ξέρω ούτε θα πω.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Α, δεν το ξέρετε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Βεβαίως και όχι.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριοι, σας παρακαλώ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τότε να πείτε «και η Κυβέρνηση
και η Αντιπολίτευση».

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ακούστε, σας παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Υπουργέ, θα κλεί-

σετε τη συζήτηση. Παρακαλώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εγώ µένω στα γεγονότα, δεν αξιο-

λογώ. Και µάλιστα επειδή επιτεθήκατε και χαρακτηρίσατε την
επιστολή, ο προϊστάµενος δεν κάνει αυτά. Ο πολιτικός προϊστά-
µενος ερευνά πρώτα την ουσία και µετά βλέπει. 

Η δική µας στάση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι τη
δικαιοσύνη ούτε τη µέµφεσαι ούτε την επαινείς. Όποιος επαινεί
τη δικαιοσύνη είναι ύποπτος και όποιος τη µέµφεται επίσης έχει
πρόβληµα. Όµως, δεν µας ξενίζει αυτό που έκανε ο Υπουργός
Δικαιοσύνης. Τα ίδια δεν έκαναν οι Υπουργοί σας, για τους δικα-
στές του Συµβουλίου της Επικρατείας; Δεν περιποιηθήκατε δι-
καστή του Συµβουλίου της Επικρατείας; Δεν καταγγελθήκατε
από τις ενώσεις των δικαστών;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Λοβέρδο, σας παρα-
καλώ, έχετε κλείσει.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τελευταία φράση, κύριε Πρόεδρε. 
Και τώρα στη συγκεκριµένη περίπτωση, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, υπήρξε µια επιστολή, την οποία ο αρµόδιος Υπουργός
χαρακτήρισε, την ανέλυσε πολιτικά. Δεν άσκησε τα καθήκοντά
του. Ελπίζουµε σήµερα εδώ να µας πει κάτι.

Για να κλείσω όπως άρχισα, θέλω να πω ότι ψηφίζουµε «ναι».
Θα είµαστε παρόντες. Θα εξετάσουµε µε ακρίβεια όλα τα νοµικά
θέµατα, είτε είναι ποινικά είτε είναι άλλα. Και στο τέλος αυτής
της διαδικασίας -να το θυµηθείτε αυτό- εδώ όλοι µας θα πρέπει
να δείξουµε πρόσωπο. Να δω τι πρόσωπο θα δείξετε εσείς.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα ένας µαθήτριες και µαθητές και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί από το Γυµνάσιο Προµαχών Αλµωπίας της
Πέλλας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των

Ανεξαρτήτων Ελλήνων, ο Υπουργός κ. Παναγιώτης Καµµένος.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, η οµιλία του κυρίου συναδέλφου κ. Λοβέρ-
δου, που προηγήθηκε της δικής µου, αποτελεί ακριβώς την πεµ-
πτουσία της διαφοράς που υπάρχει µεταξύ της σηµερινής
Κυβέρνησης και των προηγούµενων κυβερνήσεων. Διότι, η ση-
µερινή Κυβέρνηση δεν έχει τίποτα για το οποίο πρέπει να συµβι-
βαστεί, για να τα «βρούµε». 

Ανοίξτε ό,τι θέλετε. Ανοίξτε τις τράπεζες τις γενικές -πώς την
είπατε, την Κεντρική Τράπεζα- ανοίξτε τα εξοπλιστικά, ανοίξτε
ό,τι πράξη έκανε αυτή η Κυβέρνηση. Δεν έχουµε κάτι, που θα
πρέπει να τα βρούµε, όπως τα βρήκατε εσείς µε τους άλλους για
να κάνετε την κυβέρνηση, η οποία το µόνο που φρόντισε είναι να
συγκαλύψει από τη µια και από την άλλη πλευρά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση δεν είναι
µια συζήτηση που γίνεται για χάρη µου, όπως λέει ο κ. Λοβέρδος.
Η σηµερινή συζήτηση γίνεται διότι η Κυβέρνηση αυτή, µε εντολή
του Πρωθυπουργού, από την πρώτη στιγµή, συγκρότησε την Επι-
τροπή Εσωτερικών Υποθέσεων του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας,
µε αξιωµατικούς οι οποίοι ήλθαν από τα άκρα της Ελλάδος,
χωρίς να έχουν καµµία µέχρι τώρα συµµετοχή σε καµµία επι-
τροπή, από διακλαδική επιλογή, τυχαία.

Συγκροτήθηκε η Επιτροπή Εσωτερικών Υποθέσεων και η
πρώτη εντολή που τους έδωσε είναι «πάρτε τα κλειδιά του γρα-
φείου µου και ελέγξτε πρώτα εµένα και ελέγξτε και τους Αρχη-
γούς και ελέγξτε και τη Γενική Διεύθυνση Εξοπλισµών και ανοίξτε
όλες τις υποθέσεις και συγκροτήστε φακέλους και οδηγήστε τις
υποθέσεις αυτές στη δικαιοσύνη».

Η υπόθεση που συζητάµε σήµερα είναι προϊόν ακριβώς αυτής
της εργασίας. Συγκροτήθηκε ο φάκελος των Λέοπαρντ 2, συγ-
κροτήθηκε ο φάκελος των NH90, συγκροτήθηκε ο φάκελος των
έξι φρεγατών, συγκροτήθηκε ο φάκελος των υποβρυχίων και των
αντισταθµιστικων ωφεληµάτων. 

Αυτοί οι φάκελοι µε άµεσο διαβιβαστικό δικό µου και του κ.
Βίτσα έφυγαν και πήγαν στην Εισαγγελέα Διαφθοράς, στην κ.
Ράικου, που λέτε κι εσείς και µαζί µε τους συνεργάτες της και τη
βοήθεια δεκαπέντε αξιωµατικών, οικονοµικών και δικαστικών,
που δώσαµε για να βοηθήσουν στη συγκρότηση των φακέλων,
κατέληξαν στα αποτελέσµατα αυτά που σήµερα ερχόµαστε να
συζητήσουµε στη Βουλή. 

Είναι προϊόν µιας ολόκληρης έρευνας που συγκρότησε φακέ-
λους για θέµατα, τα οποία καταγγείλαµε εδώ και πολλά χρόνια
και γι’ αυτό είναι ιστορική η σηµερινή συζήτηση στη Βουλή. Είναι
σηµαντική για τη δηµοκρατία και είναι και µια δικαίωση προσω-
πική, αν θέλετε, -επειδή µου το αφιερώσατε- είκοσι επτά, τριάντα
ετών εδώ µέσα, γιατί είναι η πραγµατική αποτίµηση των αιτιών
της κρίσης που ζούµε και που προσπαθούµε ως Κυβέρνηση εθνι-
κής συµφιλίωσης να αντιµετωπίσουµε. 

Μόλις έπεσε το παραπέτασµα της συγκάλυψης των γενεσι-
ουργών αιτιών της οικονοµικής κατάρρευσης, αποδείχθηκε πε-
ρίτρανα ότι δεν τα φάγαµε µαζί. Δεν τα φάγαµε µαζί, όπως έλεγε
ο κ. Πάγκαλος και γελούσε. Δεν τα φάγαµε µαζί, όπως ισχυριζό-
ταν ο κ. Τσουκάτος στα δικαστήρια. Δεν τα έφαγαν οι εργαζόµε-
νοι των 700 ευρώ και οι συνταξιούχοι των 500 ευρώ. Δεν τα
έφαγαν εκείνοι οι µικροµεσαίοι επαγγελµατίες τους οποίους κα-
τηγορούµε συλλήβδην και αφήνουµε και κάποιους από την Ευ-
ρώπη να τους κατηγορούν. 

Τον πλούτο και τον µόχθο του ελληνικού λαού έφαγε, για να
γεµίσει προσωπικούς λογαριασµούς στην Ελβετία, συγκεκριµένη
εγκληµατική οργάνωση, µία εγκληµατική οργάνωση οικονοµικο-
πολιτικών συµφερόντων, που υποθήκευσε τις επόµενες γενιές
µε σκανδαλώδεις συµβάσεις δεκάδων δισεκατοµµυρίων, µε αν-
ταλλάγµατα «µαύρες» βαλίτσες µίζας που γέµισαν προσωπικούς
λογαριασµούς. Μιλώ για εγκληµατική οργάνωση, διότι την έζησα
κι εγώ προσωπικά στη ζωή µου εδώ και τρεις δεκαετίες.

Δεν είµαι απ’ αυτούς που µιλάνε για το «πλιάτσικο» τώρα. Μί-
λησα για το «πλιάτσικο» µε ερωτήσεις που κατέθεσα από το
1996, το 1998, το 2000, το 2001, το 2007 ακόµα, όταν παίρναµε
τα στοιχεία τότε ως κυβέρνηση Καραµανλή και τα στέλναµε στη
δικαιοσύνη. Τότε δεν µιλήσαµε κατόπιν εορτής. 

6540 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Στη δικαιοσύνη πήγαν ακόµα και αυτοί που αποτέλεσαν τη
Λερναία Ύδρα του έθνους µε άπειρα κεφάλια, που είχε πολιτι-
κούς, είχε εκδότες συνεργούς, είχε αργυρώνητους δηµοσιογρά-
φους, είχε κρατικοδίαιτους επιχειρηµατίες της διαπλοκής, που
έπαιρναν µερτικό από τη ληστεία του έθνους και λειτουργούσαν
ως πληρωµένα πιστόλια απέναντι σε όσους τολµούσαν να µιλή-
σουν. 

Ευτυχώς είναι εδώ τα Πρακτικά της Βουλής διαθέσιµα σε
όλους τους συναδέλφους και σήµερα αποκτούν όχι µόνο ιστο-
ρικό, αλλά και απόλυτο πρακτικό χαρακτήρα για την υπόθεση
που µας απασχολεί. 

Όταν για τα NH90 µίλησα το 2000 και λέγαµε ότι πρόκειται
περί σκανδάλου, όπως και για τα υποβρύχια, η Νέα Δηµοκρατία
τότε, µε τοµεάρχη τον Σπήλιο Σπηλιωτόπουλο –ήµουν µαζί του,
αναπληρωτής του- κατέθεσε δύο φακέλους, δύο ντοσιέ τεράστια
που αφορούσαν το σκάνδαλο που χτιζόταν, τα Α-Ω που δεν θα
γίνονταν ποτέ, που αφορούσαν τις µίζες που έφευγαν από τα πα-
ράθυρα τότε, την εποχή που γέµιζαν οι λογαριασµοί όλων αυτών. 

Μίλησε για τα ΝΗ90 και είπε: «Δίνετε 70% προκαταβολή για
ελικόπτερα που δεν έχουν καν σχεδιαστεί. Παράλληλα µε το 70%
της προκαταβολής, κάνετε ένα swap». Το swap τι είναι; Είναι οι
τόκοι –λέει- που θα πληρώσει η Ελλάδα γι’ αυτά που προπληρώ-
νει. 

Ξέρετε τι συνέβαινε τότε; Καµµία απ’ αυτές τις συµβάσεις δεν
περνούσε προσυµβατικό έλεγχο. Ακόµα και σήµερα που η υπό-
θεση έφτασε στη Βουλή, που ελέγχθηκε από εισαγγελείς, ξέρετε
ποια είναι η απάντηση του Ελεγκτικού Συνεδρίου, όταν τους λέω
«δεν θα παραλάβω, αρνούµαι να παραλάβω»; Το έκανε και ο Μεϊ-
µαράκης, όταν ήταν Υπουργός.

Η απάντηση είναι ότι, αφού δεν υπάρχει προσυµβατικός έλεγ-
χος, δεν µπορεί το Ελεγκτικό Συνέδριο να αποφανθεί περί των
επεκτάσεων της συµβάσεως. Το Νοµικό Συµβούλιο του Kράτους
λέει ότι εδώ υπάρχει περίπτωση διαφθοράς. Είναι δωροδοκία.
Στη “RΗΕΙΝΜΕΤΑLL”, στη γερµανική δικαιοσύνη πλήρωσαν για
τις δωροδοκίες στην Ελλάδα 37 εκατοµµύρια ευρώ αποζηµίωση.
Δεν παραλαµβάνω. Δεν αφήνω αυτή την εταιρεία µέσα. 

Η απάντηση του Νοµικού Συµβουλίου του Kράτους είναι: «Πα-
ραλάβετε πρώτα, γιατί εάν δεν παραλάβετε, για τις ρήτρες που
θα πέσουν θα είστε υπεύθυνοι εσείς». 

Έχτισαν οι µαφιόζοι το σύστηµα πολύ καλά. Και εάν δεν σπά-
σουµε σήµερα αυτά τα αποστήµατα και δεν τους στείλουµε
όλους µαζί στη δικαιοσύνη για να πληρώσουν, τότε θα έχουµε
και εµείς ευθύνη. 

Θα δείτε, λοιπόν, τις κοινοβουλευτικές παρεµβάσεις σε αυτό
το εθνικό αίσχος που λάµβανε τότε χώρα και τις απαντήσεις των
τότε υπουργών της κυβέρνησης του Κώστα Σηµίτη. Όλες οι επί-
µαχες συµβάσεις του Τσοχατζόπουλου στο παρελθόν και του
Παπαντωνίου, που διερευνούµε σήµερα και που έχουν τεκµηριω-
θεί, αναφέρονται στη Βουλή το 2001, το 2002, το 2003 και το
2004 λίγο πριν τις εκλογές.

Θα σας θυµίσω, λοιπόν, ότι εκείνη την εποχή αποκαλύπτοντας
το σκάνδαλο Λέοπαρντ για το οποίο σήµερα µιλούσαµε, είχαν
εξαναγκαστεί σε παραίτηση οι λειτουργοί –ο Θεός να τους κάνει
λειτουργούς!- της κυβέρνησης Σηµίτη. 

Τι δήλωναν τότε; Δήλωναν στις εφηµερίδες της διαπλοκής σε
πρωτοσέλιδα ότι κάποιος ακροδεξιός Βουλευτής –εγώ είµαι
αυτός- τους στοχοποιεί. Είναι τα ίδια ακριβώς που λέει ο Θεο-
δωράκης και κάποιοι άλλοι από το ΠΑΣΟΚ σήµερα, όταν πια η
υπόθεση έρχεται εδώ στη Βουλή και στη δικαιοσύνη. 

Και ακολουθούν συκοφαντικά δηµοσιεύµατα, δυσφηµιστικά
άρθρα από εκδοτικά συγκροτήµατα που σήµερα τα αφεντικά
τους διερευνώνται για ξέπλυµα µαύρου χρήµατος, για θαλασσο-
δάνεια εκατοντάδων εκατοµµυρίων ευρώ. Πριν από λίγο µαθαίνω
ότι ο κ. Ψυχάρης έφαγε τριάντα µήνες µε αναστολή για παρα-
βίαση του «πόθεν έσχες», γιατί δεν µπορούν να δικαιολογήσουν
τα λεφτά που έχουν. Και ακόµα είµαστε στην αρχή. 

Προσφεύγουµε στη δικαιοσύνη. Δικαιωνόµαστε στη δικαιο-
σύνη. Για είκοσι ένα δηµοσιεύµατα προσέφυγα και τις κέρδισα
όλες τις δίκες. Τι έγινε; Έγραφαν ένα συγγνώµη. Και αφού έγρα-
φαν το συγγνώµη, σαν να µην έχει γίνει τίποτα, σαν πραγµατικοί
γκάνγκστερ µε πένα και εξώφυλλα, επανερχόντουσαν. 

Είναι οι ίδιοι που σκότωσαν τον πατέρα µου µε δηµοσιεύµατα,
έναν επιχειρηµατία ογδόντα έξι ετών που πήγαν να τον ξεφτιλί-
σουν στη δύση της ζωής του. Είναι αυτοί που τόλµησαν να πουν
για το παιδί µου, δεκαέξι ετών, ότι είναι συνεργάτης της Πόλα
Ρούπα, για να µην µπορεί να πάρει βίζα ποτέ να πάει στο εξωτε-
ρικό και να είναι πάντα στοχοποιηµένο. Τα ίδια πιστόλια δου-
λεύουν και σήµερα.

Η συγκάλυψη αυτή συνεχίστηκε δώδεκα ολόκληρα χρόνια,
µέχρι επιτέλους ο λαός να επιλέξει αυτή την Κυβέρνηση εθνικής
συµφιλίωσης που η βασική της δέσµευση είναι να πατάξει αυτή
τη µάστιγα του έθνους και να οδηγήσει τους αυτουργούς στη δι-
καιοσύνη. Δώδεκα χρόνια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που µε
το θράσος των επίορκων να µην έχει όριο.

Ποιος θα ξεχάσει την εξεταστική της κυβέρνησης Καραµανλή
το 2005 για τον κ. Τσοχατζόπουλο; Τότε ο κ. Βενιζέλος, αλλά και
εσείς, κύριε Λοβέρδο, δηλώνατε ότι οι λογαριασµοί της µίζας
είναι αριθµοί τηλεφώνου. Αυτό έλεγε ο Τραγάκης. 

Όταν φέραµε τα transfer και τα πήρατε στα χέρια σας, µας λέ-
γατε ότι οι αριθµοί των λογαριασµών που επιδείξαµε και απο-
δείχθηκε ότι ήταν αυτοί, ήταν αριθµοί τηλεφώνου. Μήπως και
τώρα αριθµοί τηλεφώνου είναι; Μήπως και τώρα είναι το «18880»
που θα πάρουµε; Είναι λογαριασµοί µε λεφτά, µε κλεµµένα! 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Τότε ο ΣΥΡΙΖΑ τι έλεγε; 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Δαβάκη, θα σας πω
εγώ τι λέγατε εσείς.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Όχι, ο τότε ΣΥΡΙΖΑ να µου πείτε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κύριε Δα-

βάκη, µην παρεµβαίνετε.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Ο τότε ΣΥΡΙΖΑ στην επι-
τροπή είχε παραπέµψει. 

Και να σας πω και κάτι, επειδή σας άκουσα το πρωί; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Τι έλεγε η εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ

τότε; 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Ξέρετε, έχω την κακή συ-
νήθεια να είµαι «άρρωστος» κοινοβουλευτικός. Ακούστε, λοιπόν,
τι είπατε εσείς το πρωί και διαβάζω από τα Πρακτικά της Βουλής:
«Διότι σχετικά µε τις αναφορές που προελέχθησαν, οι οποίες
αναφέρουν ότι από το 2001 µέχρι το 2004 υπήρξε όργιο µίζας,
κατασπατάλησης του δηµοσίου χρήµατος και αδιαφανών εξοπλι-
στικών προγραµµάτων, θα ήθελα να πω ότι, πέραν από τα κατα-
κριτέα στα οποία και εµείς θα είµαστε σύµµαχοί σας για να τα
βρούµε, είναι αυτές οι αγορές οι οποίες κρατούν το αξιόµαχο
των Ενόπλων Δυνάµεών µας ακόµη και τώρα σε ισχύ». 

Αυτά λέτε! Τα ΝΗ90 δεν πέταξαν ποτέ! Από τα δώδεκα ελικό-
πτερα πετάει το ένα. Αυτή είναι η ισχύς των Ενόπλων Δυνάµεων;
Γιατί τους καλύπτετε, κύριε Δαβάκη; Γιατί κάνατε τη Νέα Δηµο-
κρατία υπερασπιστή του ΠΑΣΟΚ; Γιατί «σκαρτσάρατε»; 

Τα καταθέτω στη Βουλή, έτσι για να υπάρχουν. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός και Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων

Ελλήνων καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Τι είναι αυτά που λέτε; 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Τα Πρακτικά είναι δικά σας.
Πάρτε τα να τα δείτε. Πάρτε τα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Εµµένω σε αυτά που λέω. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κάνατε προνοµιακούς συ-
νοµιλητές τον κ. Βενιζέλο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό. 
Κύριε Δαβάκη, έπεται ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

κόµµατός σας, µε άνεση χρόνου αν θέλει να πει οτιδήποτε. Πα-
ρακαλώ, µην παρεµβαίνετε, µην διακόπτετε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Αναφέρθηκε σε εµένα, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Προνοµιακοί συνοµιλητές
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έγιναν ο κ. Βενιζέλος, οι άνθρωποι του ΠΑΣΟΚ τους οποίους κα-
τηγορούσε τότε η Νέα Δηµοκρατία. Ποιος θα ξεχάσει τις πύρινες
δηλώσεις του κορυφαίου στελέχους της Νέας Δηµοκρατίας πριν
τις εκλογές του 2012 που αποκαλυπτόταν ότι η συµφωνία Βενι-
ζέλου - Σάφα είναι διπλά ζηµιογόνες από αυτές του Τσοχατζό-
πουλου, που σήµερα είναι στη φυλακή και προανήγγειλαν
εξεταστική; 

Να σας θυµίσω τις οµιλίες του κ. Τασούλα και του κ. Μεϊµα-
ράκη; Έχω εδώ τα Πρακτικά. Θέλετε να σας πω τι έλεγε τότε για
το ΛΑΟΣ και για την Κοινοβουλευτική Οµάδα ο Βαγγέλης Μεϊµα-
ράκης, πρώην Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας; 

Σας διαβάζω από τα Πρακτικά: «Νονοί, λαµόγια και περιθωρια-
κές δυνάµεις που έχουν δυσανάλογη παρέµβαση στον δηµόσιο
λόγο σε σχέση µε τη δύναµή τους». Ζητά τη σύσταση εξεταστι-
κής επιτροπής για τους Βουλευτές του ΛΑΟΣ που σήµερα είναι
στελέχη σας. Ο Βαγγέλης Μεϊµαράκης τα έλεγε αυτά. Θέλετε να
προχωρήσω και λίγο παραπάνω; 

Απαντώντας στις υπόνοιες του ΛΑΟΣ ότι χάλασε την παρα-
λαβή των πυροµαχικών Λέοπαρντ, αυτών που εξετάζουµε σή-
µερα, αναφέρει επί λέξει ο Βαγγέλης Μεϊµαράκης τότε: «Εµείς
λέγαµε να γίνει ανάθεση στην ΕΑΣ και ο Καρατζαφέρης και το
κόµµα του στους Αµερικάνους». Ίδια υπόθεση. Άλλος είναι ο Μεϊ-
µαράκης ο τότε, άλλος ο τώρα; 

Απλώς αυτός επιµένει να τα λέει, ενώ εσείς κάνετε µέσα σε µια
νύχτα ειδικό νόµο για να την κοπανήσει ο Σάφα -που πήρε πεν-
τακόσια εκατοµµύρια και την «έκανε»- για να µην πάει ο Βενιζέ-
λος ποτέ στην εξεταστική επιτροπή. 

Να σας θυµίσω κι άλλα, λοιπόν; Όταν ξεπλένατε το σκάνδαλο
νύχτα µε τροπολογίες του Αθανασίου -τότε που διαχώρισα τη
θέση µου µαζί σας- για να αποφυλακιστεί ο Εµµανουήλ και όταν
καταγγείλαµε από το Βήµα της Βουλής την τροπολογία που
έκανε ο Αθανασίου για την αποφυλάκιση του Εµµανουήλ, στεί-
λατε το ΣΔΟΕ να µπουκάρει στο µαγαζί του πατέρα µου για να
πει ότι είναι ανοίκιαστο, για να µε εκβιάσουν. 

Και ξέρετε τι έγινε στο τέλος; Την τροπολογία που έκανε ο
Αθανασίου και βγήκε ο Εµµανουήλ από τη φυλακή, έρχεται σή-
µερα ο Άρειος Πάγος και την κρίνει αντισυνταγµατική και άκυρη.
Χρησιµοποιήθηκαν, όµως αυτές για να διαφεύγουν εγκληµατίες.
Ο κ. Βενιζέλος είναι ειδικός επί του θέµατος. 

Ποιος θα ξεχάσει ότι την ώρα που η κυβέρνηση Σηµίτη κατέ-
στρεφε την Ελλάδα, εξασφάλιζε την ατιµωρησία των Υπουργών
της µε τον επαίσχυντο νόµο περί ευθύνης Υπουργών; Ολοκλη-
ρωµένο έγκληµα. Δεν υπολόγισαν όµως κάτι. Όπως στην περί-
πτωση Τσοχατζόπουλου, έτσι και στην περίπτωση Παπαντωνίου,
το µαύρο χρήµα σε λογαριασµούς του εξωτερικού καθίσταται
συνεχές. Δεν τίθεται θέµα παραγραφής. 

Να υπενθυµίσω, λοιπόν, ότι όταν κι αυτό το δήλωσα από εδώ,
από το έδρανο της Βουλής, τότε κάτι δηµοσιογράφοι οσφυοκάµ-
πτες της εξουσίας του Σηµίτη, που σήµερα βρίσκονται στα βου-
λευτικά έδρανα, εξαπέλυαν ειρωνικές και συκοφαντικές
επιθέσεις εναντίον µου. 

Η δικαιοσύνη όµως αποφάνθηκε. Αυτό το υποστήριξαν θερµά
και πολιτικοί που δεν ελέγχονται από τη διαπλοκή και γνωρίζουν
το Σύνταγµα καλύτερα και ξεκάθαρα, όπως ο σηµερινός Πρό-
εδρος της Δηµοκρατίας, τότε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Νέας Δηµοκρατίας και ο σηµερινός Αναπληρωτής Υπουργός
Δικαιοσύνης, ο Δηµήτρης Παπαγγελόπουλος. 

Τεκµηρίωσαν ότι χρηµατισµός Υπουργού, µαύρο χρήµα σε λο-
γαριασµό Υπουργού ή συγγενή του δεν καλύπτεται από κανένα
νόµο περί ευθύνης Υπουργών. Δεν υπόκειται σε καΜµία παρα-
γραφή. Κι αν η δικαιολογία είναι ότι τα λεφτά είναι από παλιά, πι-
θανόν είναι να είναι από την προηγούµενη ληστεία, από τη
ληστεία του Χρηµατιστηρίου. Να ψάξουµε, λοιπόν, τα χρήµατα
αυτά από πού προήλθαν και τι τόκους παράγουν κάθε µέρα. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Μάλιστα, κυρία Βούλτεψη.
Εσείς ήσασταν από τις πρώτες που τότε ουρλιάζατε για την υπό-
θεση των υποβρυχίων. Τώρα γίνατε µια οµάδα. Μην πειράξει κα-
νείς τον Βενιζέλο, θα τα ακούσει. 

Θυµηθείτε, λοιπόν, για τον κ. Παπαντωνίου. Υπάρχουν λογα-

ριασµοί…
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μεγάλος ο καηµός σου. Πούλα τώρα τη

ΔΕΗ κι άσε τα υπόλοιπα. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, όχι διάλογος.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Φωνάζετε, φωνάζετε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρία Βούλτεψη, παρα-

καλώ ησυχία. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Υπάρχουν λογαριασµοί
αδήλωτοι που πλέον η δικαιοσύνη απεφάνθη ότι του ανήκουν.
Θυµηθείτε, όµως, την αµέριστη στήριξη που του προσέφεραν
τότε τα µέσα της διαπλοκής, όταν είχε αποκαλυφθεί ο λογαρια-
σµός της συζύγου του στη λίστα Λαγκάρντ. 

Στην αρχή ο κ. Παπαντωνίου µιλούσε για συνωνυµία και απει-
λούσε µε αγωγές. Τον χειροκροτούσαν οι αργυρώνητοι της δια-
πλοκής. Έπειτα παραδέχθηκε ότι ο λογαριασµός είναι δικός του,
της συζύγου του δηλαδή, αλλά δεν γνώριζε την ύπαρξή του. Και
πάλι απειλούσε µε αγωγές. Στο τέλος παραδέχεται ότι ο λογα-
ριασµός όντως ανήκει στη σύζυγό του, αλλά τα χρήµατα είχαν
µπει από τον πρώην σύζυγό της, έναν βιοπαλαιστή µε µαγαζί στη
Λιοσίων που βγήκε στην τηλεόραση και είπε «δεν έχω µαντήλι να
κλάψω».

Φυσικά, κανείς από τους κλακαδόρους αυτούς δεν ένιωσε την
ανάγκη να ζητήσει συγγνώµη που εξαπάτησε τον ελληνικό λαό
για λογαριασµό του κ. Παπαντωνίου. Φυσικά, ο κ. Παπαντωνίου
για να απειλήσει όσους µιλούσαν χρησιµοποίησε τη «βιοµηχανία»
των αγωγών. 

Ποιος θα ξεχάσει τις αγωγές του κ. Τσουκάτου; Τρεις αγωγές
έφαγα από τον κ. Τσουκάτο. Δικηγόρος ήταν ο κ. Γκούσκος.
Ήρθε λοιπόν ο Τσουκάτος όταν αποκάλυψα µε τον συνάδελφό
µου εξ Ηλείας ορµώµενο το «µαύρο εκατοµµύριό» του στην εξε-
ταστική για τη «SIEMENS». Τότε, τον κάλυπταν ανελλιπώς µε την
ιερά οργή του Τσουκάτου προς το πρόσωπο το δικό µου και του
κ. Τζαβάρα. Ουδείς, όµως, αναφέρθηκε στην απόφαση - κατα-
πέλτη της ελληνικής δικαιοσύνης, που όχι µόνο µε δικαίωσε στην
αγωγή που µου είχε κάνει, αλλά και απεφάνθη αµετάκλητα ότι
το εκατοµµύριο του Τσουκάτου κατέληξε στο ΠΑΣΟΚ του Ση-
µίτη, γεγονός που συνιστά παραβίαση της νοµοθεσίας περί λει-
τουργίας κοµµάτων µε την εκδίκαση της υπόθεσης αυτής. 

Στο ΠΑΣΟΚ πλέον κανονικά δεν θα µπορούσε να υπάρχει. Κι
όµως, το ΠΑΣΟΚ στο µεσοδιάστηµα δανείστηκε σκανδαλωδώς
εκατοντάδες εκατοµµύρια εις βάρος του ελληνικού λαού, βρέ-
θηκαν και δεκαπέντε στο ντουλάπι, αγόρασε και το γυµναστήριο
του Γιωργάκη και τώρα προσπαθεί να αλλάξει προβιά και ΑΦΜ,
γνωρίζοντας τι έρχεται. 

Τι έγινε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; «Πλακάκια» έγιναν. Και
συνεχίζουν να προκαλούν βάναυσα τον ελληνικό λαό, φτιάχνον-
τας αγιογραφίες του «αρχιερέα της διαπλοκής», όπως τον είπε
ο Κώστας Καραµανλής, όχι επειδή είναι παραπλανηµένοι, αλλά
επειδή µοιράστηκαν µαζί τα κλεµµένα. 

Μιας και αναφέρθηκα στον Τσουκάτο, θα σας αποκαλύψω και
µια άγνωστη ιστορία, για να δείτε πώς δούλευαν τότε οι τεχνο-
κράτες και πώς κατέστρεφαν την οικονοµία και πώς εκβίαζαν επι-
χειρηµατίες. 

Το 2000, λοιπόν, ο κ. Τσουκάτος, το δεξί χέρι του Κώστα Ση-
µίτη, επισκέπτεται καναλάρχη και του λέει: «Αν θες να µπεις το
κανάλι στο Χρηµατιστήριο, υπάρχει ένας όρος». Και παραβιάζον-
τας κάθε νόµο ελεύθερης οικονοµίας και κάθε κανονισµό, του
λέει «θα απολυθούν οι εξής δηµοσιογράφοι»: η αξέχαστη Μαλ-
βίνα Κάραλη, η σηµερινή Βουλευτής του ΚΚΕ Λιάνα Κανέλλη -
πήρα την άδειά της να την αναφέρω σήµερα, γιατί τότε απελύθη
ως δηµοσιογράφος- ο πρώην Υπουργός Πάνος Παναγιωτόπου-
λος και ο Μάρκος Μουζάκης, που είναι στην Προεδρία της Δη-
µοκρατίας. Την επόµενη των εκλογών τούς ανακοινώθηκε η λήξη
συνεργασίας. Το νταβατζιλίκι ήταν τέτοιο που δεν µπορούσε
ούτε καν καναλάρχης πανίσχυρος να κρατήσει δηµοσιογράφο.
Και το καθεστώς διέλυε σπίτια, την ώρα που έκλεβε και λήστευε
τον ελληνικό λαό. 

Θα µπορούσαµε πολλοί να παίξουµε το παιχνίδι αυτό και να
υποκλιθούµε στη διαπλοκή, να γλιτώσουµε τον λυσσαλέο πόλεµο
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και να είµαστε στα σαλόνια των εφηµερίδων και να µας χαϊ-
δεύουν από το πρωί µέχρι το βράδυ, προδίδοντας όµως τις επό-
µενες γενιές. Ε, λοιπόν, όχι!

Αυτό που είπα και το 2011 στην εξεταστική για τον Τσοχατζό-
πουλο θα το επαναλάβω και σήµερα, γιατί πάλι έρχονται αυτές
οι µέρες της θυσίας του Πάσχα, της θυσίας του Θεανθρώπου,
που οφείλουµε να ενταχθούµε άπαντες, πέρα από κάθε ιδεολο-
γία και κάθε θεµιτή διαφοροποίηση πολιτικής σκέψης και δρά-
σης. Υπάρχουν δύο δρόµοι, που καλούµαστε όλοι να επιλέξουµε:
τον δρόµο του Εσταυρωµένου ή τον δρόµο των σταυρωτών. 

Αυτή η Κυβέρνηση, µε διαφορετικές πολιτικές καταβολές, διά-
λεξε τον πρώτο δρόµο, διάλεξε τον δρόµο της σύγκρουσης µε
τη διαπλοκή και τη διαφθορά. Και δεν θα µας εκβιάσετε µε τί-
ποτα! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)
Δεν έχουµε βρώµικα στα ντουλάπια µας, δεν έχουµε σκελε-

τούς και ούτε θα ανταλλάξουµε εµείς τον οποιονδήποτε έλεγχο
µε συγκάλυψη του παρελθόντος. 

Σας καλώ, λοιπόν, σήµερα όλους µαζί -και αναφέροµαι κυρίως
στους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας και πράγµατι λυπά-
µαι, γιατί όλους αυτούς τους αγώνες που έγιναν τότε, τις έρευ-
νες για τις περιπτώσεις αυτές τις πέταξε στα σκουπίδια ο
Σαµαράς, που τα βρήκε µε τον Βενιζέλο- και σας λέω: Ελάτε όλοι
µαζί, δίπλα και µαζί µε την Κυβέρνηση, ως Ελληνίδες κι Έλληνες,
και όλα τα κόµµατα να κάνουµε αυτό που κάνει ο ιερέας τη Με-
γάλη Παρασκευή µε τον Επιτάφιο γυρίζοντας στη Σύρο. Να κά-
νουµε το «άρατε πύλας» από τη διαπλοκή και τη διαφθορά, να
προχωρήσουµε όλοι µαζί στο να καθαρίσει το έθνος και όχι να
συγκαλύπτετε για µια καρέκλα, κυρία Βούλτεψη, τον κ. Βενιζέλο
και να προχωράτε σε συµβάσεις, συµφωνίες που ο στόχος είναι
µόνο να σας µοιράσουν ένα κοµµατάκι εξουσίας. Διότι αυτή την
εξουσία δεν θα σας της δώσει ποτέ ο ελληνικός λαός! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ.
Να σας πω ακριβώς τη διαδικασία, διότι τώρα ήρθατε οι πε-

ρισσότεροι. Θα έχει τον λόγο ο κ. Δένδιας, ύστερα ο Πρωθυ-
πουργός και θα κλείσει ο Υπουργός κ. Κοντονής.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, δεν υπάρχουν

προσωπικά, κύριε Λοβέρδο. Αυτή η συζήτηση είτε έτσι είτε αλ-
λιώς αναφέρεται από κόµµα σε κόµµα για το παρελθόν του, το
παρόν του, για τους ηγέτες του. Δεν υπήρξε ύβρις.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο για ένα
λεπτό, σας παρακαλώ. Είχα ενηµερώσει το Προεδρείο ότι αν
γίνει αναφορά…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, δεν υπάρχει περί-
πτωση. Με συγχωρείτε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου είχατε υποσχε-
θεί. Μου επιτρέπετε;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μην αναφέρεστε στα δια-
δικαστικά. Πάρτε τον λόγο για ένα λεπτό σε κάτι στο οποίο ανε-
φέρθη ο κ. Καµµένος, αν θέλετε να το διευκρινίσετε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πριν από αυτό, µε συγχωρείτε, αλλά
είχαµε πει το πρωί και µαζί, και µε το Προεδρείο και µε τους συ-
νεργάτες σας στο Προεδρείο, τους υπαλλήλους της Βουλής, ότι
επειδή ήταν βέβαιο ότι θα γίνει, αφού το κάνει κατ’ επάγγελµα
χρόνια ο κύριος Υπουργός Άµυνας, να αναφέρεται στο ΠΑΣΟΚ
και σε πρόσωπα του ΠΑΣΟΚ, δικαιούµαστε µιας δευτερολογίας
αφού και η Πρόεδρος του Κινήµατος δεν µπορούσε να είναι σή-
µερα εδώ. Είχατε πει «ναι» και µου είχατε πει ότι θα δοθεί ο
λόγος για πέντε λεπτά. Δεν τα χρειάζοµαι. Χρειάζοµαι, όµως, δύο
λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχετε δύο λεπτά, αλλά
επειδή αναφερθήκατε στην Πρόεδρο του Κινήµατος, που ξέρετε
πόσο την εκτιµώ, να σας πω ότι κάναµε αναβολή της συζήτησης
για µία εβδοµάδα για να είναι παρούσα. Η ίδια επέλεξε να µην
είναι σήµερα εδώ, αν και θα είχε πολύ µεγαλύτερη ευχέρεια χρό-
νου. Εσείς έχετε ένα βάρος σήµερα, το οποίο αναγνωρίζω ότι θα
πρέπει να το διεπεξέλθετε µε τον καλύτερο τρόπο. Έχετε δύο -
τρία λεπτά αν θέλετε να πείτε κάτι, και τελεία.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το πρώτο θέµα που θέλω να θίξω,

κύριε Πρόεδρε, επειδή το λέει συνεχώς ο κ. Καµµένος και το ανα-
παράγουν και καλοπροαίρετα βέβαια κάποιοι Βουλευτές, είναι
αυτό που µου αποδίδει ότι είχα πει το 2003 - 2004 στην τότε εξε-
ταστική επιτροπή -το 2005, δεν θυµάµαι πότε ήταν- ότι οι τότε
αριθµοί δεν ήταν λογαριασµοί αλλά αριθµοί τηλεφώνων.

Κύριε συνάδελφε, ήταν αριθµοί τηλεφώνων ή αριθµοί, αλλά οι
λογαριασµοί βρέθηκαν µε δική µας πρωτοβουλία. Εγώ ζήτησα
το άνοιγµα των λογαριασµών στην Ελβετία. Και σας ξαναθυµίζω,
γιατί από δω µπαίνει και από δω βγαίνει, ότι παραπέµφθηκε ο
συγκεκριµένος άνθρωπος από προανακριτική επιτροπή αυτής
της Βουλής µε δική µας πλειοψηφία και Πρόεδρο τον Βουλευτή
της Πλειοψηφίας σήµερα, τον κ. Μπόλαρη. Ένα το κρατούµενο. 

Δεύτερο κρατούµενο. Έχουµε προτείνει µε τον κ. Μητσοτάκη
και άλλους δέκα συναδέλφους το 2006 να αλλάξει ο νόµος περί
ευθύνης των Υπουργών µε τη τότε αλλαγή του Συντάγµατος. Δεν
θυµάµαι να έχετε υπογράψει. Ούτε θυµάµαι και από τον Συνα-
σπισµό τότε να υπέγραψε κανείς. Αν είχατε υπογράψει πρέπει
να παραδεχόσασταν σήµερα ότι έγινε µία απόπειρα από δώδεκα
Βουλευτές, αλλά δεν γίναµε πενήντα, βλέπετε, για να τεθούν σε
λειτουργία οι διαδικασίες Αναθεώρησης του Συντάγµατος.

Κλείνω µε το εξής. Πρέπει να κάνετε και ένα τεστ στον εαυτό
σας, να µιλήσετε µια φορά στη Βουλή δέκα λεπτά χωρίς να πείτε
µια φορά το όνοµα «Βενιζέλος». Δεν σας βγάζει πουθενά. Σας
εκθέτει µάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Πάντως προσωπικό δεν
ετέθη. Μην ξαναπείτε για τον κ. Βενιζέλο τώρα.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Μου θυµίζετε την περίφηµη
δίκη «Πανούση – Νταλάρα» που έλεγε: «Νταλάρας, Νταλάρας,
Νταλάρας». Τι να κάνω; Αυτόν είχαµε τόσα χρόνια, ο οποίος δια-
φέντευε τον τόπο.

Ακούστε µε, κύριε Λοβέρδο. Τον νόµο περί ευθύνης Υπουργών
-έχουµε προτείνει επίσηµα οι Ανεξάρτητοι Έλληνες- σαν Νέα Δη-
µοκρατία ούτε εγώ το υπέγραψα. Θέλετε να κάνουµε κάτι; Ξεκι-
νάει αυτή τη στιγµή ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπός µας µε την
πρόταση περί κατάργησης του νόµου περί ευθύνης Υπουργών
µε πρώτες υπογραφές τις δικές µας. Βάλτε κι εσείς, να υπογρά-
ψουµε όλοι µαζί, να τελειώνουµε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το έχουµε κάνει. Τότε όµως δεν υπο-
γράψατε.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Τώρα. Και µε αναδροµική
ισχύ, µε εκατόν ογδόντα Βουλευτές. Αυτά θα δείτε σύντοµα.

Τώρα, όσον αφορά τους ανοικτούς λογαριασµούς, κύριε Λο-
βέρδο, όχι απλώς είπατε ότι ήταν αριθµοί λογαριασµών, αλλά
κάνατε και δικό σας πόρισµα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εµείς κάναµε αίτηση να ανοίξουν οι
λογαριασµοί.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κάνατε δικό σας πόρισµα,
το οποίο φέρει την υπογραφή του κ. Βενιζέλου και υπογράφετε
και οι υπόλοιποι, ότι τότε οι αριθµοί λογαριασµών είναι αριθµοί
τηλεφώνων εξωτερικού.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Άλλοι ήταν οι λογαριασµοί. Δεν τα θυ-
µάστε.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Έλα, όµως, που έσπασε ο
διάολος το ποδάρι του και ανοίξανε οι λογαριασµοί και ήταν
αυτοί, και τα τηλέφωνα έγιναν λογαριασµοί. Και τώρα βρήκαµε
και τα λεφτά. Για να δω τώρα, τώρα θα µας πείτε µήπως ότι έχει
παρέλθει η ηµεροµηνία που θα πρέπει να δικαστούν; Σε αυτό
χρησιµοποιήθηκαν ίσως οι αριθµοί τηλεφώνων που είχαν...

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο κ. Δένδιας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Νέας Δηµοκρατίας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
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ήθελα να δώσω, κατ’ αρχάς δύο εξηγήσεις.
Η πρώτη αφορά το παρελθόν. Η πραγµατικότης, αγαπητέ συ-

νάδελφε κύριε Λοβέρδο, είναι ότι στην εξεταστική επιτροπή του
2004 που έγινε από την κυβέρνηση Καραµανλή για τα εξοπλι-
στικά δεν µπορεί να πει κανείς ότι το τότε ΠΑΣΟΚ διευκόλυνε την
εξέλιξη των ερευνών. Και χρειάστηκε να βρεθεί η «TORCASO»
µέσω περιέργως της υπόθεσης Βατοπεδίου και να βρεθούν διά-
φορα άλλα πράγµατα τα οποία οδήγησαν στην καταδίκη του Άκη
Τσοχατζόπουλου.

Το δεύτερο, το οποίο θα ήθελα να πω, κύριε Υπουργέ Άµυνας,
χωρίς να παρέµβω στα θέµατα θρησκευτικής συνείδησης, είναι
ότι εµείς στην Κέρκυρα το «άρατε πύλας» το λέµε µε την εικόνα
της Αναστάσεως, όχι µε τον Επιτάφιο, αλλά πάλι κανείς ποτέ δεν
ξέρει.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Έχετε ιδιαιτερότητες εκεί!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Το «άρατε πύλας» εκφωνείται µε την επι-

στροφή του Επιταφίου στην εκκλησία.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Φίλη, ως ειδικός επί

των θρησκευτικών είστε...
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Φίλη, πράγµατι η θρησκευτική

σας παιδεία είναι κάτι το εντυπωσιακό!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κάντε λίγη ησυ-
χία! Αποκαταστάθηκαν τα θέµατα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε ένα
λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ναι, σας επιτρέπω.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Φίλη, πάντως να σας πω, µια και

µου το λέτε, ότι στην Κέρκυρα την πρώτη µέρα του Πάσχα, το
χάραµα, γίνεται η περιφορά των εικόνων της Αναστάσεως και
τότε στην Παναγία των Ξένων κλείνει η πόρτα και κτυπάει ο
παπάς και λέει τρεις φορές το «άρατε πύλας» και την τρίτη
σπρώχνει µε την εικόνα της Ανάστασης και µπαίνει µέσα. Αυτό,
βέβαια, είναι άλλο θέµα, αλλά εν πάση περιπτώσει, επειδή είχατε
την καλοσύνη να συµµετάσχετε στη συζήτηση µε τον κ. Καµµένο,
το λέω για να καταλήξουµε σε έναν θρησκευτικό κοινό τόπο.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία, σας παρα-

καλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Πάµε τώρα στα ζητήµατα αυτά που µας

απασχολούν σήµερα. 
Παρακολουθώντας την τοποθέτηση και την εισήγηση της Πλει-

οψηφίας, αλλά και των Υπουργών που µίλησαν µέχρι τώρα αντι-
λαµβάνοµαι ότι αισθάνεται η κυβερνητική πλειοψηφία ότι η
υποβολή αυτή της πρότασης συνιστά µια ισχυρή θεσµική κίνηση,
µια θεσµική κίνηση για την προάσπιση της διαφάνειας των θε-
σµών, την αποκατάσταση του κράτους δικαίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς δηλώσαµε ευθέως ότι
αυτή την πρόταση θα την ψηφίσουµε. Το ξεκαθαρίζουµε από την
αρχή. Κατά συνέπεια δεν προσερχόµαστε σε αυτή τη συζήτηση
µε διάθεση αντιπολίτευσης. Πρέπει, όµως, να σας πούµε µερικά
πράγµατα. Το πρώτο είναι η καθυστέρηση. Αυτές οι δικογραφίες
βρίσκονται στη Βουλή κάπου από το καλοκαίρι του 2016. Θα πρέ-
πει να µας εξηγηθεί, εφόσον δίνετε αυτή την τεράστια σπουδαι-
ότητα -και πιθανότατα δικαίως- σε αυτή την υπόθεση, γιατί
καθυστερήσαµε µέχρι σήµερα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Από τον Νοέµβριο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Θέλετε να πούµε από το φθινόπωρο;

Το φθινόπωρο.
Δεύτερον, και χειρότερο από την καθυστέρηση. Κύριε συνά-

δελφε, κύριε καθηγητά, εµένα µου έκανε εντύπωση ότι εσείς ει-
σηγηθήκατε χωρίς να προβείτε σε παρατηρήσεις επί του
κειµένου. Πρόκειται για τεράστια προχειρότητα εδώ. Θα µε συγ-
χωρήσετε αν σας πω, διότι πάρα πολλοί συνάδελφοι εδώ το
έχετε υπογράψει, ότι πρόκειται σχεδόν για γελοιοποίηση της νο-
µικής επιστήµης. Αυτό είναι αυτό το κείµενο και θα σας εξηγήσω
γιατί. 

Δεν θα σταθώ, κατ’ αρχάς, µόνο στην παρατήρηση του ειση-
γητή µας κ. Δαβάκη, ο οποίος ορθώς σας είπε ότι στο εισηγητικό

σηµείωµα, το οποίο υποτίθεται ότι διατυπώνει τις σκέψεις σας
και τον συλλογισµό σας, αντί για «φρεγάτες» αναφέρεστε σε
«φράγµατα». Φαντάζοµαι ότι στοιχειώδης έλεγχος θα µπορούσε
να γίνει για να µην γελοιοποιείται και η Εθνική Αντιπροσωπεία,
διότι αυτή η πρότασή σας θα αποτελέσει τµήµα δικογραφίας.

Δεύτερον, πάµε στην ανάλυση µετά το εισηγητικό σας σηµεί-
ωµα. Θα σας διαβάσω ένα παράδειγµα για να δείτε τι κάνετε.
Πάµε στο σηµείο 4 της πρότασής σας, σε µια από τις συµβάσεις
που αφορά εδώ τις έξι φρεγάτες.

Γράφετε: Σύναψη και υλοποίηση σύµβασης µε ηµεροµηνία
ενεργοποίησης τάδε, συµβατικό τίµηµα τάδε, στον κύριο υποκα-
τασκευαστή τάδε, µε αντικείµενο εκσυγχρονισµό έξι φρεγατών
κ.λπ., κ.λπ.. Απόφαση κατακύρωσης στην ΕΝΑΕ ως κύρια ανά-
δοχο και στην TNNL ως υποκατασκευαστή. 

Αυτό είναι το κείµενο. Και από κάτω γράφετε: «Ως εκ τούτου
συντρέχουν ενδείξεις για τέλεση απιστίας κατά του δηµοσίου». 

Κύριοι συνάδελφοι, µε συγχωρείτε, το έχετε ξαναδεί αυτό το
πράγµα σε οποιοδήποτε έγγραφο έχει να κάνει µε ποινική ή άλλη
δικαιοσύνη ή στοιχειώδη ανθρώπινη σοβαρότητα; Για να κατα-
λάβουµε δηλαδή. Αυτό ισχύει για όλες τις συµβάσεις, και τις έξι. 

Δηλαδή τι λέτε; Λέτε κατ’ αρχάς την περιγραφή της σύµβασης
και από κάτω γράφετε: «Ως εκ τούτου προκύπτουν ενδείξεις απι-
στίας». Αν αυτό το κείµενο αποτελούσε το εισαγωγικό κείµενο
δίκης, ο κύριος κατηγορούµενος θα αποχωρούσε αθώος και καγ-
χάζων.

Αυτά τα πράγµατα δεν είναι πράγµατα σοβαρά. Δεν υπάρχει
καθόλου ούτε η στοιχειώδης περιγραφή της ανθρώπινης συµπε-
ριφοράς, η οποία καθιστά τον τότε Υπουργό υποκείµενο αυτής
της ποινικής διαδικασίας. Δεν υπάρχει ούτε καν προσδιορισµός
της ελάττωσης της περιουσίας του Δηµοσίου, που είναι απαραί-
τητος για να τεκµηριώσετε την απιστία. Υπάρχει απλώς περι-
γραφή των ορίων του νόµου, χωρίς να εξηγούνται. Τι είναι αυτά
τα πράγµατα; Ειλικρινά σας λέω, κάποιος κακόβουλος θα έλεγε
«µήπως θέλετε να απαλλάξετε τον κ. Παπαντωνίου και µετέρχε-
στε αυτές τις µεθόδους»; Θέλετε πραγµατικά να γελοιοποι-
ήσουµε το εθνικό Κοινοβούλιο; Τι είναι αυτά που κάνετε; Πώς τα
κάνετε έτσι; Δεν µπορούσαν να διατεθούν δύο-τρεις ώρες νοµι-
κής εργασίας για να παρουσιαστεί εδώ ένα στοιχειωδώς αξιο-
πρεπές κείµενο; 

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να είµαστε συνεν-
νοηµένοι και σε αυτά νοµίζω πως µπορούµε να συµφωνήσουµε
απολύτως, ότι για να υπάρχει «ξέπλυµα» -χρησιµοποιώ την αγο-
ραία έκφραση- δηλαδή νοµιµοποίηση χρηµάτων από παράνοµη
δραστηριότητα το οποίο δεν έχει παραγραφεί, θα πρέπει να
υπάρχει βασικό αδίκηµα. Εδώ είναι απιστία, διότι δεν απεδείχθη
δωροδοκία και δεν απεδείχθη δωροδοκία, διότι δεν βρέθηκαν λο-
γαριασµοί. Αν δεν τεκµηριωθεί η απιστία, το παρακολουθηµατικό
αδίκηµα από τον ν.3691/2008 δεν µπορεί να σταθεί. Κατά συνέ-
πεια είµαστε υποχρεωµένοι να τεκµηριώσουµε την απιστία. Έτσι
θα τεκµηριώσουµε την απιστία; Με αυτόν τον τρόπο; Ή θα γί-
νουµε για άλλη µια φορά περίγελος της ελληνικής κοινωνίας και
θα µας λένε ότι συγκαλύπτουµε; Διότι κανείς δεν θα πιστέψει ότι
είµαστε τόσο ανίκανοι, ότι είµαστε τόσο πρόχειροι, ότι είµαστε
τόσο αδιάφοροι, ότι είµαστε τόσο επιπόλαιοι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµικό κοµµάτι εδώ που έχει
κριθεί, έχει κριθεί κατ’ αρχάς από το βούλευµα 1 του 2011 του Δι-
καστικού Συµβουλίου που προβλέπει το άρθρο 86 του Συντάγµα-
τος σε συνδυασµό µε το βούλευµα 545 του 2013 του Συµβουλίου
Εφετών. Αυτά τα δύο αφορούν την υπόθεση Τσοχατζόπουλου.
Έπρεπε, λοιπόν, απλώς να ακολουθηθεί µε σοβαρότητα η πεπα-
τηµένη. Και τα στοιχεία υπάρχουν. Υπάρχουν στα έγγραφα που
έστειλε η Εισαγγελεύς Εγκληµάτων Διαφθοράς, κ. Ράικου. 

Κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, για το θέµα της κ. Ράικου
πρέπει να µας πείτε µερικά πράγµατα. Έχω στα χέρια µου την
αντίδραση, την ανακοίνωση της Ένωσης Δικαστών και Εισαγγε-
λέων, την οποία καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Δένδιας καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα ανακοίνωση, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Την ξέρετε. Απλώς πρέπει να µας πείτε τι συµβαίνει. Εµείς λει-
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τουργούµε θεσµικά. Δεν θέλουµε να διατυπώσουµε άποψη πριν
σας ακούσουµε. Όµως θέλουµε να σας ακούσουµε. 

Επίσης υπάρχουν στοιχεία στο παραπεµπτικό βούλευµα του
Συµβουλίου Εφετών Αθηνών, που υπάρχουν επίσης στον φά-
κελο, δηλαδή η απαλλαγή των υποκατασκευαστών από την υπο-
χρέωση προµήθειας υλικών, η µείωση των πιστωτικών
υποχρεώσεων, η µη αναπροσαρµογή των πιστωτικών υποχρεώ-
σεων, η µείωση κάλυψης ποσοστού προγραµµάτων υποκατα-
σκευής στη δικογραφία των φρεγατών, οι ασάφειες κ.λπ.. Όλα
αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχουν µέσα σε αυτή
την πρότασή σας. 

Γενική µας θέση, γενική θέση της Νέας Δηµοκρατίας είναι η
εξής: Θεωρούµε ότι κάθε προσπάθεια διερεύνησης µιας γκρίζας
ζώνης, είναι απαραίτητο να γίνεται. Έχουµε, όµως, την υπόνοια
και σας το λέµε ξεκάθαρα, κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας,
ότι εδώ εσείς δεν επιδιώκετε κατ’ ανάγκη αυτό. Σε αυτό οδηγούν
κατ’ αρχάς οι συλλογισµοί που σας είπα προηγουµένως, η µε-
γάλη καθυστέρηση και η απίστευτη προχειρότητα. 

Είναι προφανές ότι αυτή εδώ η πρόταση γράφτηκε επί του γο-
νάτου της επικαιρότητας κι όχι επί της θεσµικής ανάγκης εξυ-
γίανσης του πολιτικού σκηνικού. Εάν δε συνδυάσουµε µε αυτό
και την έσχατη προσπάθεια συµµετοχής σε συµβολισµούς της
Αριστεράς, δηλαδή σε προσπάθεια συσπείρωσης ενός ευρύτε-
ρου ακροατηρίου, από το ελάχιστο το οποίο έχει αποµείνει αυτή
τη στιγµή και στηρίζει την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, τότε οι υπο-
ψίες µας νοµίζω ότι, µάλλον, θα είναι βάσιµες. 

Εάν, όµως, εν πάση περιπτώσει δεν συµβαίνει αυτό, εάν πραγ-
µατικά πρόκειται για θεσµική ευαισθησία, τότε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, προκύπτει σειρά ερωτηµάτων. 

Το πρώτο ερώτηµα αφορά την εξεταστική για την οικονοµία.
Είχαµε ζητήσει εξεταστική για την οικονοµία το 2015. Τότε ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός δεν είχε έρθει στη Βουλή για να τοποθετη-
θεί επί του θέµατος και η κυβερνητική πλειοψηφία απέρριψε την
πρότασή µας. Η πρότασή µας αυτή υπάρχει πάντοτε και κάποια
στιγµή είναι βέβαιο ότι µε τη δική µας κυβερνητική πλειοψηφία
θα εκπληρωθεί. Θα ήταν, όµως, δείγµα δική σας θεσµικής ευαι-
σθησίας να συναινούσατε τώρα, για να µπορέσουµε να διερευ-
νήσουµε τα όσα έχουν συµβεί τους τελευταίους είκοσι τέσσερις,
είκοσι έξι, είκοσι επτά µήνες στη χώρα.  

Το δεύτερο, έχει να κάνει µε την υπόθεση τη χθεσινή, προχθε-
σινή, τις ποινικές διώξεις για τις προσλήψεις στο ΚΕΕΛΠΝΟ σε
βαθµό κακουργήµατος. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκεί είναι
φανερό ότι το θέµα πρέπει να διερευνηθεί ως προς τις ευθύνες
του Αναπληρωτή Υπουργού, του κ. Πολάκη. Ο ίδιος αυτοβούλως
επαινετέα αν θέλετε, σηκώθηκε και είπε «εγώ είµαι που έδωσα
τις εντολές». Στη νοµική επιστήµη αυτό, ξέρετε, ονοµάζεται ηθική
αυτουργία, σε κάτι για το οποίο η δικαιοσύνη έχει παραπέµψει
για κακούργηµα.

Έχουµε, λοιπόν, οµολογία ηθικού αυτουργού για κακούργηµα.
Τι περιµένετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Θα µου πείτε να κα-
ταθέσουµε εµείς πρόταση. Θα σας πω γιατί δεν θα καταθέσουµε
εµείς ακόµη. Γιατί αν καταθέσουµε εµείς και την απορρίψετε
εσείς, στην πραγµατικότητα οδηγούµαστε σε απαλλαγή. Άρα
δικό σας θεσµικό καθήκον είναι να παραπέµψετε στην ειδική επι-
τροπή, όµοια µε αυτή που σήµερα θα δηµιουργήσουµε, τον
Υπουργό κ. Πολάκη. Και εφόσον υπάρχει και η οµολογία –και
είµαι βέβαιος ότι θα επαναλάβει την οµολογία του ενώπιον της
επιτροπής- η δουλειά µας θα είναι και ιδιαίτερα εύκολη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το τελευταίο που θα ήθελα να
ξεκαθαρίσουµε εδώ, θα µου επιτρέψετε να σας πω ειλικρινά,
γνωριζόµαστε πια δύο-δυόµισι χρόνια, είναι αυτό το παραµύθι
το δικό σας περί της «δικής σας διαφάνειας» και της «δικής µας
ενοχής». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κοινοβουλευτικός µανδύας
τον οποίο φοράτε πια είναι βαρύς. Θέλετε να σας απαριθµήσω
µερικά βάρη τα οποία κουβαλάτε και τα οποία θα κουβαλάτε και
τα οποία αίρουν πλήρως τον ισχυρισµό σας; 

Καταργήσατε ή δεν καταργήσατε εσείς τον θεσµό του Εθνικού
Συντονιστή για την καταπολέµηση της διαφθοράς; Ήταν ο
ν.4320/2015, αν θέλετε να σας πω και µε ποιο νοµοθέτηµα.

Καρατοµήσατε, εσείς που επικαλείστε τη διαφάνεια, ή δεν κα-

ρατοµήσατε σε µια νύχτα τις ανεξάρτητες διοικητικές αρχές,
όταν θεσπίζατε µε νόµο την αυτοδίκαιη αποχώρηση των µελών
τους, πριν λήξει η θητεία τους; Εσείς οι ίδιοι το κάνατε µε εκπρό-
θεσµη τροπολογία, κρυµµένη µάλιστα σε κύρωση διεθνούς σύµ-
βασης µε την Λευκορωσία, αν αγαπάτε. 

Υφαρπάξατε ή δεν υφαρπάξατε τις αρµοδιότητες του ΕΣΡ,
όπως προβλέπεται από το άρθρο 15 του Συντάγµατος και στο
οποίο καταλήξατε, βεβαίως, στη γνωστή υπόθεση του Συµβου-
λίου της Επικρατείας; 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θέλετε να πάµε λίγο παρακάτω; 
Εξαλείψατε ή δεν εξαλείψατε το αξιόποινο όλων των εγκληµά-

των που στοιχειοθετούνται µε παραβάσεις της νοµοθεσίας περί
ελεύθερου ανταγωνισµού -αναφέροµαι, δηλαδή, στο καρτέλ των
εργολάβων- µε το άρθρο 106 του ν.4389/2016; Το θυµάστε αυτό;
Θυµάστε τι είναι; Θυµάστε όταν ψηφίσατε ότι όλοι οι εργολάβοι
ανεξαρτήτως του τι έχουν πράξει, δεν τιµωρούνται ποινικά; Αυτή
η διάταξη ήταν υπέρ της διαφάνειας, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, και δεν το καταλάβαµε εµείς οι υπόλοιποι; 

Καταργήσατε ή δεν καταργήσατε τα αυτοτελή φορολογικά
πρόστιµα για τη µη έκδοση ή την ανακριβή έκδοση αποδείξεων
µε τον ν.4337/2015 διάταξη, την οποία µετά αναγκαστήκατε, υπό
το κράτος του γενικού διασυρµού, να επανακαταργήσετε;

Θεσπίσατε ή δεν θεσπίσατε κατά παρέκκλιση κάθε διάταξης
σωρεία διατάξεων για τη σύναψη δηµοσίων συµβάσεων χωρίς
καν δηµοσίευση προκήρυξης; Ναι ή όχι, κύριοι συνάδελφοι; 

Θεσπίσατε ή δεν θεσπίσατε ειδικό λογαριασµό εκτός δηµο-
σίου λογιστικού,θεωρητικά για την αρωγή προσφύγων και στην
πραγµατικότητα την πηγή όλων των δεινών και όλων των φηµών
γύρω από το µεταναστευτικό;

Ψηφίσατε ή δεν ψηφίσατε απαλλαγές από τον ειδικό φόρο κα-
τανάλωσης µε βουλευτική τροπολογία σε κύρωση, αν αγαπάτε,
διεθνούς συνθήκης µε τη Νέα Ζηλανδία; Φαίνεται ότι στις διε-
θνείς συµβάσεις έχετε µια αγάπη να βάζετε ένα παρακολούθηµα.

Θυµάστε την άφεση αµαρτιών από τους καταλογισµούς σε πα-
νεπιστηµιακούς; Ή µήπως δεν σας λέει τίποτα το άρθρο 68 του
ν.4386/2016; Δεν σας θυµίζουν κάτι; Προχωρήσατε ή δεν προ-
χωρήσατε σε κατά παρέκκλιση νοµιµοποίηση και εκκαθάριση δα-
πανών προγραµµατικών συµβάσεων του Υπουργείου Εργασίας; 

Παρά το άρθρο 103 του Συντάγµατος παρατείνατε ή δεν πα-
ρατείνατε συµβάσεις ορισµένου χρόνου και νοµιµοποιήσατε τις
σχετικές δαπάνες; Ναι ή όχι;

Και το χειρότερο, και εάν µου επιτρέπετε να πω και το φαιδρό-
τερο, έχετε ψηφίσει ή δεν έχετε ψηφίσει ειδική ρύθµιση απαλλα-
γής από τον ειδικό φόρο ακίνητης περιουσίας 15% στις offshore
εταιρείες µε το άρθρο102 του ν.4446/2016; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω στη διάθεσή σας έναν κα-
τάλογο πεντακοσίων τριάντα τεσσάρων τροπολογιών σας. Καµ-
µία απ’ αυτές δεν αντέχει την κριτική του φωτός της ηµέρας.
Κατά συνέπεια η θεσµική σας παρουσία πάσχει. Είναι απεριόρι-
στα βεβαρηµένη. Εµείς θα ψηφίσουµε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, τη σύσταση αυτής της ειδικής κοινοβουλευτικής
επιτροπής.

Στο ευρύτερο, όµως, θέµα της διαφάνειας για τη χώρα αυτό
το οποίο πρέπει να συµβεί –και είναι το µόνο το οποίο µπορεί να
δώσει λύση- είναι η αποχώρηση σας και η αποκατάσταση ενός
θεσµικού πλαισίου δικαιοσύνης, διαφάνειας και κυρίως σοβαρό-
τητας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο κ. Πολά-
κης, επειδή ζητήθηκε η παραποµπή του. Και παρακαλώ πολύ να
µην υπάρξουν απόνερα από την τοποθέτηση.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ, πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν ξέρω εάν θα υπάρξουν απόνερα. Πάντως παλιρροιακά κύ-

µατα και τσουνάµι απ’ αυτά που έρχονται, θα υπάρξουν σίγουρα.
Προσέξτε, λοιπόν, τι έχει γίνει. Προκηρύξαµε τον διαγωνισµό,

τα λέω πολύ γρήγορα, για την κάλυψη των κενών κρεβατιών εν-
τατικής θεραπείας πέρυσι τον Μάιο µε χρηµατοδότηση από το
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ΚΕΕΛΠΝΟ για εκατό γιατρούς και τετρακόσιες νοσηλεύτριες.
Κατατέθηκαν διακόσιες αιτήσεις γιατρών. Μάθαµε ότι κατά τη
διάρκεια της επεξεργασίας των αιτήσεων ακολουθούνταν το
παλιό σύστηµα από τον παραµηχανισµό, που συνέχιζε να εµφι-
λοχωρεί µέσα στο ΚΕΕΛΠΝΟ. Δηλαδή να κάνει µοριοδότηση µε
βάση τα µπιλιετάκια που είχε µάθει αυτός ο µηχανισµός να του
στέλνουν στο παρελθόν.

Είχαµε ηθική, νοµική και πολιτική υποχρέωση, να ελέγξουµε
εάν ισχύουν αυτές οι καταγγελίες. Δώσαµε εντολή, ναι εµείς το
είπαµε και είναι τιµή µας και καµάρι µας που το κάναµε, στη δι-
οίκηση του ΚΕΕΛΠΝΟ να µας αποστείλει τους φακέλους και την
κατάταξη που είχανε κάνει, για να δούµε εάν όντως ισχύει. Και ω
του θαύµατος τι αποκαλύφθηκε; Ότι σε διακόσιες πέντε αιτήσεις
είχαν υπάρξει ογδόντα οκτώ «λάθος» µοριοδοτήσεις. Δηλαδή άν-
θρωποι οι οποίοι δεν είχαν µεταπτυχιακό, φαινόταν ότι είχαν. Άν-
θρωποι που είχαν, δεν το έβαζαν. Υπήρχαν λάθη στους χρόνους
προϋπηρεσίας και άρα λάθος σειρά κατάταξης. 

Είπαν, λοιπόν, οι άνθρωποι αυτοί ότι έχετε κάνει ογδόντα οκτώ
λάθη και παρακαλώ διορθώστε τα, γιατί ορίστε εδώ είναι τα στοι-
χεία. Και αυτό έγινε. Και µετά η επιτροπή του ΚΕΕΛΠΝΟ αυτό
έβγαλε και δεν υπήρξε καµµία ένσταση. Γιατί αυτό ήταν η πρώτη
φορά που εφαρµόστηκαν στο ΚΕΕΛΠΝΟ από καταβολής του κρι-
τήρια του ΑΣΕΠ και ορθής µοριοδότησης.

Αυτό έγινε. 
Μισό λεπτό, δεν τελειώσαµε.
Κάνει µήνυση ο κ. Γεωργιάδης για υπεξαίρεση δηµοσίου εγ-

γράφου. Ποιων; Η πολιτική ηγεσία που δέχεται µία καταγγελία
να µην την ελέγξει, γιατί θα ακουµπήσει τα «άγια δισκοπότηρα»
που είναι κρυµµένα στο ΚΕΕΛΠΝΟ, αυτό κάναµε. Έρχεται εδώ
και δεν κάνει πρόταση για άρση ασυλίας ο κ. Γεωργιάδης, για να
πάω µε τον νόµο περί ευθύνης Υπουργών. Κάνει για άρση ασυ-
λίας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι αναφορές σε ονόµατα,
παρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Μα ο
κ. Τζαβάρας και ο κ. Γεωργιάδης έχουν κάνει αυτή τη µήνυση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάποιος θα την έκανε.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Να

πούµε και ποιος την έκανε, να µην κρυβόµαστε γενικώς.
Διότι υπήρχε -και ήξερε ότι υπήρχε- και καταγγελία που είχε

στοιχειοθετηθεί για τους διορισµούς που είχαν κάνει τα προ-
ηγούµενα χρόνια. Και ακόµα την ελέγχει η δικαιοσύνη. Τα έχουµε
καταθέσει έξι και επτά µήνες και ακόµα ελέγχεται. 

Κάνουν τη µήνυση, σε χρόνο ρεκόρ έρχεται για άρση ασυλίας
ως Βουλευτή σε εµένα. Αυτά που λέω τώρα εδώ τα λέω και στην
επιτροπή και καταλήγει η επιτροπή ότι πρέπει να ζητηθεί να πάω
µε τον νόµο περί ευθύνης Υπουργών. Βεβαίως και να πάω. Αν
τολµάτε κάντε το, να δούµε πόσα απίδια βάνει ο σάκος. 

Και τι γίνεται τώρα; Μαζί µε εµένα και τον Ανδρέα Ξανθό, τον
Υπουργό, καταγγέλλουν και µηνύουν τους δύο συνεργάτες µας
και τον έναν υπάλληλο του Υπουργείου, οι οποίοι έκαναν τη δου-
λειά του ελέγχου. 

Ο εισαγγελέας πρωτοδικών µε ένα κείµενο τριών σελίδων, απ’
ό,τι µάθαµε, λέει ότι πρέπει να µπει η υπόθεση στο αρχείο. Και
αυτό ανακοινώνω προχθές, γιατί στο site του δικηγορικού συλ-
λόγου, πριν από κάποιες ηµέρες που είχαµε την κουβέντα στη
Βουλή, φάνηκε ο αριθµός της απόφασης που λέει ότι αυτή η
υπόθεση πρέπει να αρχειοθετηθεί. Πηγαίνει, λοιπόν, η υπόθεση
στον εισαγγελέα εφετών, ο οποίος, πολλή αξία θα έχει να δούµε
τι αιτιολόγηση κάνει, θα εκτεθείτε, λέει «διαφωνώ, να ασκηθεί
δίωξη». Να δούµε την αιτιολόγηση, γιατί µπορεί και να µην υπάρ-
χει. 

Και εγώ το λέω εδώ δηµόσια ότι θα πάω στην εισαγγελέα του
Αρείου Πάγου να ελέγξει τις δύο αιτιολογήσεις. Διότι δεν µπορεί
ο εισαγγελέας πρωτοδικών να λέει «Πάει στο αρχείο» και ο ει-
σαγγελέας εφετών να λέει «Πάνε για τρία κακουργήµατα και ένα
πληµµέληµα οι υπάλληλοι». Αυτό έχουν κάνει. Αυτό έχει γίνει.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε, δόθηκαν οι
διευκρινίσεις.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Και
βέβαια έχω πει ποιος είναι αυτός ο εισαγγελέας. Είναι αυτός που

αρχειοθέτησε την υπόθεση «SIEMENS», ΟΣΕ και αυτός που χει-
ρίστηκε το διεθνές ένταλµα του Χριστοφοράκου. Αυτός είναι.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντάξει, κύριε Πολάκη, µη
συνεχίζετε, διότι για την ώρα ζητάει τον λόγο µόνο ο κ. Τζαβάρας
και διακόπτουµε τον ειρµό µιας συζήτησης.

Τον λόγο έχει ο κ. Τζαβάρας για ένα λεπτό παρακαλώ, επειδή
είστε ο µηνύων, για να κλείσει το θέµα για λόγους τάξης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε τη µήνυση
που κατατέθηκε, την οποία την είχα συντάξει εγώ ως νοµικός,
ασκήθηκε ποινική δίωξη εναντίον εκείνων που εκτέλεσαν εντολή
του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού. Βεβαίως εµείς δεν είχαµε
στραφεί εναντίον των υπαλλήλων. Αυτοί προέκυψαν από την
προδικασία. Αυτό είναι το πρώτο που ήθελα να πω.

Το δεύτερο είναι ότι έχει, επίσης, προκύψει πως από τις αρµο-
διότητες που έχει αναθέσει ο Πρωθυπουργός στον κύριο Ανα-
πληρωτή, δεν υπάρχει πουθενά αρµοδιότητα που να ελέγχει και
εποπτεύει προσλήψεις στο ΚΕΕΛΠΝΟ. Από εκεί και δηµιουργή-
θηκε το ζήτηµα ότι χωρίς κανένα δικαίωµα επενέβη και επεξερ-
γάστηκε αρχείο, το οποίο µε βάση τον νόµο που προστατεύει τα
προσωπικά δεδοµένα, εφόσον προκαλεί ζηµιά σε άλλους, προ-
βλέπει και τιµωρεί σε βαθµό κακουργήµατος. 

Αυτά, όµως, θα έπρεπε ο κ. Πολάκης να τα έχει αντιµετωπίσει
µε µεγαλύτερη γενναιότητα και αντί να υβρίζει τους εισαγγελι-
κούς λειτουργούς, θα έπρεπε, τουλάχιστον, στον βαθµό που δεν
του αρέσει η δικαιοσύνη, να σέβεται ένα και µόνο, ότι είναι µια
κρατική λειτουργία και αυτός έχει την τιµή σε αυτή τη δηµοκρα-
τία να υπηρετεί µία άλλη κρατική λειτουργία. Σε αυτά τα πλαίσια,
λοιπόν, την ευπρέπειας θα πρέπει να και να τοποθετείται, όταν
αναφέρεται στη δικαιοσύνη.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ. 
Κι εγώ έχω την τιµή να καλέσω τον Πρωθυπουργό και Πρό-

εδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξη Τσίπρα
στο Βήµα. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, διέκρινα από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δένδια µια αµηχανία κατά την
τοποθέτησή του. Ανέβηκε στο Βήµα, για να µας πει ότι θα υπερ-
ψηφίσει τελικά την πρόταση για τη σύσταση προανακριτικής επι-
τροπής για τον κ. Παπαντωνίου, αλλά το 1/3 της οµιλίας του «το
έφαγε» για να µας εξηγεί ότι είναι πρόχειρα γραµµένη αυτή η
πρόταση, καθότι µάλιστα δεν είχε γίνει και ορθογραφικός έλεγ-
χος -είχε περάσει από τον αυτόµατο διορθωτή του υπολογιστή
και εκεί που έπρεπε να γράφει «φρεγάτες» έγραφε «φράγµατα»-
και το άλλο 1/3 της οµιλίας του «το έφαγε» για να συγκρίνει την
υπόθεση Παπαντωνίου µε τα εκατοµµύρια των µιζών για τα εξο-
πλιστικά προγράµµατα, µε µία µήνυση που έκαναν Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας προς τον κ. Πολάκη και τους υπαλλήλους
του Υπουργείου Υγείας, µε αφορµή το γεγονός ότι, λέει, δεν του
είχα δώσει εγώ την αρµοδιότητα να εποπτεύει τη µοριοδότηση
στο ΚΕΕΛΠΝΟ. Συγκρίνετε εσείς αν έχει κανένα νόηµα και κρί-
νετε εσείς αν έχει νόηµα…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεν είναι και λίγο αυτό, κύριε
Πρωθυπουργέ, να κάνει ό,τι θέλει!

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Βεβαίως,
αλίµονο! Μπορεί κανείς να βάζει στην ίδια ζυγαριά τις µίζες των
εκατοµµυρίων στα εξοπλιστικά προγράµµατα, τη µίζα για τη ρε-
µούλα στο ΚΕΕΛΠΝΟ, µε αυτούς που προσπαθούν να βγάλουν
στο φως όλα όσα εσείς διαπράξατε όλα αυτά τα χρόνια; Αλίµονο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Να διορίσει και Πρόεδρο του

Αρείου Πάγου!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Τζαβάρα, σας παρα-

καλώ. Πήρατε τον λόγο προηγουµένως. Μην επανέλθετε.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά δεν ήθελα να ξεκινήσω έτσι,
αλλά οι τοποθετήσεις που κάνατε µας βοηθούν, είναι αυτό που
λένε στο ποδόσφαιρο «πάρε, βάλε», πάρε πάσα, βάλε γκολ. Οι
τοποθετήσεις που κάνατε από εδώ, από αυτό το Βήµα, είναι εν-
δεικτικές και της αµηχανίας σας αλλά και της µεγάλης βιασύνης
που έχετε τώρα τελευταία. Γι’ αυτό ζητάτε και διαρκώς εκλογές,
όχι για κανέναν άλλο λόγο αλλά µην τυχόν και µια σειρά από υπο-
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θέσεις που για χρόνια απασχολούν τον ελληνικό λαό, πάρουν
σειρά για να µπαίνουν στο φως. Θα µου πείτε ότι θα µπουν στο
φως, αλλά υπάρχει και το ζήτηµα της παραγραφής. Θα τοποθε-
τηθώ, λοιπόν, και γι’ αυτό αναλυτικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση που διεξάγεται σή-
µερα αφορά τον κ. Παπαντωνίου, πρώην Υπουργό Άµυνας των
κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ, και προκλήθηκε ύστερα από αίτηµα
των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ και των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, δη-
λαδή των Βουλευτών της Πλειοψηφίας, και έχει ως αφετηρία έξι
ποινικές δικογραφίες που διαβιβάστηκαν πρόσφατα στη Βουλή.
Αν δεν κάνω λάθος, αυτό έγινε στα τέλη του προηγούµενου
έτους. Στις δικογραφίες αυτές περιγράφεται µε κάθε λεπτοµέ-
ρεια η τεράστια ζηµία που υπέστη το ελληνικό δηµόσιο από µια
σειρά συµβάσεις για εξοπλιστικά προγράµµατα, συµβάσεις οι
οποίες φέρουν την υπογραφή του εν λόγω πρώην Υπουργού. 

Επειδή αυτή η συζήτηση εξ όσων γνωρίζω, όπως όλες άλλω-
στε, µεταδίδεται ζωντανά από το κανάλι της Βουλής και επειδή
οι πολίτες που µας παρακολουθούν τούτη την ώρα, βιώνουν εδώ
και επτά χρόνια µια σκληρή δηµοσιονοµική πραγµατικότητα, σκο-
πεύω να µιλήσω µε λόγια απλά και καθαρά. Θέλω, λοιπόν, να
κάνω τρεις παρατηρήσεις. 

Παρατήρηση πρώτη: Μιλάµε για πράξεις ή παραλείψεις που
συνέβησαν το 2003. Πόσο έχουµε σήµερα; 2017. Έχουν περάσει,
δηλαδή, δεκατέσσερα ολόκληρα χρόνια και µόλις σήµερα καλεί-
ται η Βουλή να συγκροτήσει προανακριτική επιτροπή και µάλιστα
όλες οι πτέρυγες της Βουλής λένε ότι θα την υπερψηφίσουν. 

Με τι άραγε σχετίζεται αυτή η αδιανόητη καθυστέρηση, αφού
όλοι συναινούν ότι πρέπει να γίνει προανακριτική, και µάλιστα
όταν µιλάµε για υποθέσεις που ζηµίωσαν το δηµόσιο µε εκατον-
τάδες εκατοµµύρια ευρώ; Σχετίζεται µε την απροθυµία της Βου-
λής, να διερευνήσει ποινικές ευθύνες πολιτικών προσώπων σε
τέτοιου είδους υποθέσεις;

Σχετίζεται µήπως µε πολιτικές παρεµβάσεις στη δικαιοσύνη,
που τόσα χρόνια δεν επρόκοψαν να φέρουν τη δικογραφία στη
Βουλή; Σχετίζεται µήπως µε κάποιου είδους συνοµωσία σιωπής,
οµερτά, όπως λένε στην γλώσσα της µαφίας;

Ο κόσµος που µας ακούει, περιµένει µε πολύ µεγάλο ενδιαφέ-
ρον µια καθαρή απάντηση σ’ αυτά τα ερωτήµατα. Και ξέρετε, δεν
την περιµένει αυτή την απάντηση από τους Βουλευτές των κοµ-
µάτων που υπέβαλαν το αίτηµα για σύσταση προανακριτικής, δη-
λαδή από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και των Ανεξαρτήτων
Ελλήνων. Οι πολίτες ξέρουν πολύ καλά, ότι εάν δεν υπήρχε πο-
λιτική αλλαγή τον Γενάρη του 2015, αυτή η συζήτηση εδώ στη
Βουλή, η προανακριτική για τα εξοπλιστικά της περιόδου που
ήταν Υπουργός ο κ. Παπαντωνίου δεν θα γινόταν ποτέ. Εάν πε-
ριµένει µια καθαρή απάντηση ο ελληνικός λαός, την περιµένει
από τα κόµµατα που κυβέρνησαν τον τόπο και που είχαν την ευ-
θύνη. Την περιµένει από τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, τα
κόµµατα που οδήγησαν εν τέλει τη χώρα στη χρεοκοπία και σή-
µερα ζητούν και τα ρέστα.

Μόνο που αυτή την απάντηση ο ελληνικός λαός εάν την περι-
µένει, απ’ ό,τι φαίνεται, µαταίως θα την περιµένει. Δεν πρόκειται
να την λάβει ποτέ. Γιατί ακόµη και στη σηµερινή συζήτηση και
παρά το γεγονός ότι, απ’ ό,τι φαίνεται, εξαναγκάστηκαν αυτά τα
δυο κόµµατα να τοποθετηθούν θετικά στο αίτηµα για τη διενέρ-
γεια προανακριτικής, αφού πρωτίστως άλλα κόµµατα είχαν, επί-
σης, προλάβει να ταχθούν θετικά και φοβήθηκαν την
αποµόνωση, ακόµη και σήµερα ενώ έχουν πει ότι θα υπερψηφί-
σουν, οι Αρχηγοί τους επέλεξαν να φυγοµαχήσουν, να απουσιά-
σουν από τη συνεδρίαση.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Στη Μάλτα είναι ο Πρόεδρός
µας.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Η κ. Γεννη-
µατά, µάλιστα, όπως πληροφορήθηκα πριν από δέκα µέρες από
τον Πρόεδρο της Βουλής, ζήτησε να αναβληθεί η συνεδρίαση
την προηγούµενη βδοµάδα, προκειµένου να είναι παρούσα. Παρ’
όλα αυτά επέλεξε να απουσιάζει. Φρόντισε, βέβαια, να αφήσει
στο πόδι της µάλλον –εξ όσων άκουσα, δεν θέλω να σας κατη-
γορήσω, κύριε Λοβέρδο- ως συνήγορο υπεράσπισης του κ. Πα-
παντωνίου, απ’ όσα άκουσα…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν µε ακούσατε. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Τα άκουσα
από το γραφείο µου, σας άκουσα µε προσοχή.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν ακούσατε τι είπα.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Σας άκουσα

µε προσοχή αλλά δεν είναι εκεί το θέµα. Το θέµα είναι ότι επέ-
λεξε να απουσιάζει η Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ. Την ίδια, οµοίως,
σιωπή και απουσία επέλεξε ο κ. Μητσοτάκης ο οποίος…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Στη Μάλτα είναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Είναι στο συνέδριο του Ευρωπαϊκού

Λαϊκού Κόµµατος.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Βεβαίως,

βεβαίως, αλίµονο, δεν υπήρχε πτήση, ώστε να µιλήσει το πρωί
και να φύγει αργότερα, εάν έπρεπε να είναι στη Μάλτα. 

Είναι πολιτική επιλογή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Και είναι
πολιτική επιλογή, η οποία δίνει την ευκαιρία στον ελληνικό λαό
να βγάλει τα συµπεράσµατά του και για την αµηχανία σας και για
τη σιωπή σας και για τη φυγοµαχία σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Παρατήρηση δεύτερη. Δυστυχώς µε βάση αυτά που ορίζει το

Σύνταγµα, το αδίκηµα της απιστίας σε βάρος του δηµοσίου για
τον κ. Παπαντωνίου έχει παραγραφεί από το µακρινό 2006, δη-
λαδή εδώ και έντεκα χρόνια. Χρειάστηκαν δεκατέσσερα ολό-
κληρα χρόνια µόνο για να ολοκληρωθεί η δικαστική διερεύνηση. 

Ως γνωστόν, βάσει της συνταγµατικής διάταξης για την ευ-
θύνη των Υπουργών, στα τρία πρώτα χρόνια κάθε πολιτικό πρό-
σωπο που ενδεχοµένως να έχει εµπλακεί στο συγκεκριµένο
ποινικό αδίκηµα της απιστίας, έχει ήδη ξελασπώσει και συνεπώς
η δικαστική διερεύνηση, εάν και εφόσον ολοκληρωθεί ποτέ, µετά
τα τρία χρόνια δεν µπορεί να «ακουµπήσει» το ίδιο το πολιτικό
πρόσωπο παρά µονάχα διάφορους παρατρεχάµενους αυτού.

Πολύ βολικό δεν ακούγεται; Και θέλω εδώ να είµαι ξεκάθαρος.
Υπάρχει βαρύτατη πολιτική ευθύνη, γι’ αυτούς που πέρασαν στο
Σύνταγµα της χώρας αυτή την εκτρωµατική διάταξη, η οποία
προσφέρει ασυλία και κάλυψη σε κάθε Υπουργό που ζηµιώνει το
δηµόσιο στο συντοµότερο δυνατό διάστηµα από τη διάπραξη
του αδικήµατος.

Και σήµερα απολύτως υποκριτικά όλοι δηµοσίως, όλοι µηδε-
νός εξαιρουµένου, στον δηµόσιο διάλογο όταν αναφέρονται σε
αυτό το έκτρωµα, ένα έκτρωµα που είναι, θα έλεγα, ντροπή για
µια ευρωπαϊκή, κατά τα άλλα, χώρα, καταθέτουν την ντροπή
τους, τη διαφωνία τους και τη µελλοντική πρόταση και υπόσχεση
ότι θα καταργηθεί.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το άρθρο δεν προ-
έκυψε από παρθενογένεση ούτε το βρήκαµε γραµµένο στην
πέτρα του Μωυσή µε τις δέκα εντολές. Κάπως προέκυψε. Και
δεν προέκυψε, εξ όσων γνωρίζω, από τους Βουλευτές και τα κόµ-
µατα που σήµερα συγκροτούν την κοινοβουλευτική Πλειοψηφία.
Προέκυψε από εσάς. Προτάθηκε από τον κ. Βενιζέλο και ψηφί-
στηκε…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Το 1864.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): …όχι από

τον Βενιζέλο τον Ελευθέριο, δεν πάµε τόσο µακριά. Προτάθηκε
από άλλον Βενιζέλο, τον οποίο ο κ. Λοβέρδος όποτε βλέπει το
όνοµά του, εξανίσταται. Όµως αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και
ψηφίστηκε από διακόσιους εξήντα οκτώ Βουλευτές σε αυτή εδώ
την Αίθουσα µε τις ψήφους του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρα-
τίας, µε ευρύτατη συναίνεση, κυρία Μπακογιάννη, ευρύτατη συ-
ναίνεση που σας αρέσει ιδιαίτερα και µάλιστα σε µια εποχή που
ακόµα η ταύτιση των δύο κοµµάτων µεγάλων τότε, των κοµµάτων
σας, δεν ήταν και τόσο εύκολη. Εκεί, όµως, τα βρήκατε. 

Και προφανώς δεν επρόκειτο περί λάθους. Είναι η θεσµική σας
συνεισφορά σε αυτόν τον τόπο, η συνταγµατική σας ασπίδα,
προκειµένου να έχετε την ευχέρεια να ξελασπώνετε, χωρίς να
χρειαστεί να καταβάλλετε πολύ µεγάλη προσπάθεια.

Τι δεν καλύπτει, όµως, αυτή η συνταγµατική ασπίδα που προ-
στατεύει εδώ και πολλά χρόνια τη διαπλοκή; Ένα πράγµα δεν
καλύπτει. Το ξέπλυµα «µαύρου» χρήµατος. 

Τι δεν καλύπτει η παραγραφή που θεσµοθετήσατε στο Σύν-
ταγµα; Να έχει πάρει ένας Υπουργός λεφτά, να τα έχει βάλει
στην τσέπη του και να µην έχει φροντίσει µε τρόπο µεθοδικό, να
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συγκαλυφθούν τα ίχνη αυτών των χρηµάτων. 
Με δυο λόγια δυο περιπτώσεις δεν καλύπτει για να είµαστε ει-

λικρινείς µεταξύ µας. Ή να είναι αλαζόνας ή να είναι ερασιτέ-
χνης. Βέβαια εξ όσων γνωρίζουµε από εσάς που περάσατε από
υπουργικά έδρανα, ερασιτεχνισµό σε τέτοια πράγµατα δεν επι-
δείξατε. Αλαζονεία πολλές φορές.

Αν, λοιπόν, οποιοσδήποτε Υπουργός είχε φροντίσει να καλύψει
τα ίχνη αυτού του χρήµατος σε σχέση µε τις ποινικές του ευθύ-
νες, σήµερα δεν µπορούµε να κάνουµε τίποτα. Αν µπορέσει δε
να αποδείξει ότι έβαλε αυτά τα χρήµατα σε σακούλες και τα πήγε
στο κόµµα, στα ταµεία του κόµµατος, χωρίς να κρατήσει ούτε
µισό ευρώ, επίσης απαλλάσσεται και η διερεύνηση σταµατά. Και
δεν το λέω τυχαία αυτό. Το λέω, διότι αφορά και την περίπτωση
«SIEMENS». Η «SIEMENS» είναι µια τέτοια περίπτωση.

Τότε, λοιπόν, θα µε ρωτήσει κανείς καλοπροαίρετα. Αφού είναι
έτσι τα πράγµατα, εσείς τι την θέλετε τώρα την προανακριτική
µετά από τόσο χρόνο;

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Για να κρύψετε το τέταρτο µνηµόνιο.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Αλίµονο,

κυρία Βούλτεψη. Αυτό είναι.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρία Βούλτεψη, σας πα-
ρακαλώ, µην το επαναλάβετε.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ρώτησε ο Πρόεδρός σας και του απάν-
τησα.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα σας
απαντήσω, λοιπόν, µε ευθύτητα, κυρία Βούλτεψη, µιας και ανα-
ρωτιέστε. Είναι τρεις οι λόγοι για τους οποίους αποφασίσαµε την
προανακριτική επιτροπή µε τόσο µεγάλη καθυστέρηση.

Ο πρώτος λόγος, είναι ότι για εµάς το να πέσει άπλετο φως
σε όλες τις υποθέσεις που συγκροτούν το παζλ της λεηλασίας
του δηµόσιου πλούτου και κατ’ επέκταση της χρεοκοπίας της
χώρας, αποτελεί ηθική υποχρέωση αλλά και πολιτική µας δέ-
σµευση απέναντι στον ελληνικό λαό.

Ο δεύτερος λόγος, είναι γιατί δεν είµαστε απόλυτα βέβαιοι ότι
ο εν λόγω Υπουργός, όπως και άλλες περιπτώσεις που πιθανόν
να ακολουθήσουν, γιατί δεν θα σταµατήσουµε εδώ, δεν ανήκει
στην κατηγορία των αλαζόνων.

Για παράδειγµα ο κ. Τσοχατζόπουλος ο οποίος καταδικάστηκε
όχι για το αδίκηµα της απιστίας θυµίζω, ούτε και γιατί µε µεγάλη
γενναιότητα καταλάβατε ότι δεν επρόκειτο για αριθµό τηλεφώ-
νου αλλά για τραπεζικό λογαριασµό. Δεν καταδικάστηκε ο κ.
Τσοχατζόπουλος για απιστία αλλά για ξέπλυµα χρήµατος αργό-
τερα.

Και ο τρίτος λόγος είναι, γιατί ψάχνοντας όλο και κάτι βρίσκει
κανείς. Μπορεί για παράδειγµα λέω εγώ, να ξεκινήσει να ψάχνει
κανείς για τα εξοπλιστικά και πέραν των αυτονόητων που αναµέ-
νεται να βρει εκεί, να βρει και άλλα πράγµατα. Να προκύψουν,
ενδεχοµένως, µίζες από την περίοδο του Χρηµατιστηρίου. Μπο-
ρεί να συµβεί και αυτό. Γιατί ξέρετε ουδέν κρυπτόν υπό τον ήλιο,
αρκεί να αποφασίσουµε κάποιες υποθέσεις να τις ξεκουκουλώ-
σουµε, για να τις δει λιγάκι ο ήλιος. Αν τις δει ο ήλιος, να µείνετε
βέβαιοι ότι ουδέν κρυπτόν. Και σε κάθε περίπτωση εµείς αυτό
θα κάνουµε. Θα τις ξεκουκουλώσουµε αυτές τις υποθέσεις.

Και µια, επιτρέψτε µου, τελευταία παρατήρηση, η τρίτη που
υποσχέθηκα. Όσοι λένε, γιατί το έχω ακούσει τις τελευταίες
µέρες, ότι αποφασίζουµε την προανακριτική για λόγους εντυπω-
σιασµού, θα το πω ευθέως, λένε ανοησίες. Γιατί η αλήθεια είναι,
δυστυχώς, ότι κανείς σήµερα δεν εντυπωσιάζεται -και λέω πάλι
δυστυχώς- από τέτοιου είδους αποκαλύψεις. Εκατοµµύρια µίζες
από εξοπλιστικά; Σου λέει «Και τι έγινε; Σιγά το σοβαρό. Ίσα-ίσα
που αν είµαστε και πολύ µάγκες, µπορούµε και να µην έλθουµε
στη Βουλή να τοποθετηθούµε». Όχι µόνο γιατί οι αποκαλύψεις
παραπέµπουν σε υποθέσεις παλιές, όχι επειδή έχουν φροντίσει
εν τω µεταξύ να αποµακρυνθούν πολιτικά δίπλα από τον κ. Πα-
παντωνίου, η µαγκιά του «ε, σιγά και τι έγινε», απορρέει από κάτι
άλλο πιο ανησυχητικό κατά την άποψη µου. Απορρέει από την
ανοσία πια της κοινής γνώµης. Δεν λέµε, δηλαδή, και κάτι και-
νούργιο σήµερα, όταν µιλάµε για µίζες της περιόδου των κυβερ-
νήσεων των παχιών αγελάδων της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ ιδιαίτερα της περιόδου της διακυβέρνησης του κ. Σηµίτη. 

Δεν είναι πρωτάκουστα αυτά που λέµε. Είχαν γραφτεί από
τότε, η κοινωνία βοούσε. Οι ιστορίες για µίζες και δηµόσιο χρήµα
που άλλαζε χέρια σε δευτερόλεπτα, ήταν µέρος της καθηµερι-
νότητας, όχι µόνο στα εξοπλιστικά αλλά και στα δηµόσια έργα,
σε δρόµους που στοίχησαν τέσσερις και πέντε φορές το πραγ-
µατικό τους κόστους. Στα λεφτά των ασφαλιστικών ταµείων που
δαπανήθηκαν, για να κρατήσουν τότε ψηλά τη χρηµατιστηριακή
φούσκα και τα παιχνίδια που παίζονταν εκεί. Στην απίστευτη ρε-
µούλα των ολυµπιακών έργων, στο τραπεζικό χρήµα που πλού-
τισε χωρίς εγγυήσεις τους βαρόνους των µέσων µαζικής
ενηµέρωσης. Στη σκανδαλώδη φοροδιαφυγή των οικονοµικά
ισχυρών, στα δοµηµένα οµόλογα -για να µη λέτε ότι δεν θυµάµαι
και τα επόµενα-, που ζηµίωσαν µε τεράστια ποσά τα αποθεµατικά
των ταµείων, στην προσπάθεια να συγκαλυφθούν και να κουκου-
λωθούν οι λίστες του µαύρου χρήµατος από τις οποίες προκύ-
πτουν σαφείς ενδείξεις λεηλασίας του δηµόσιου πλούτου. Στα
δάνεια να µην ξεχνιόµαστε, στα θαλασσοδάνεια των δύο πρώην
µεγάλων κοµµάτων που ξεπλύθηκαν ποινικά µε επαίσχυντες τρο-
πολογίες τελευταίας στιγµής στη Βουλή, πάλι µε ευρύτερες κοι-
νοβουλευτικές Πλειοψηφίες, όπως και το άρθρο που αφορά την
ευθύνη των Υπουργών. Άλλη µια µεγάλη θεσµική σας συνει-
σφορά ήταν αυτή στον τόπο. Τροπολογία που ξέπλυνε τις ποινι-
κές ευθύνες για τα δάνεια των δύο µεγάλων κοµµάτων. 

Θέλω σε αυτό το σηµείο να πω το εξής: Τα δύο κόµµατα,
ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία, που κυβερνήσατε τη χώρα µέχρι το
2015, χρωστάτε πάνω από 200 εκατοµµύρια ευρώ σε θαλασσο-
δάνεια. Μου είπατε ότι απουσιάζει ο κ. Μητσοτάκης, επειδή πήγε
στη Μάλτα, να συναντήσει οµοϊδεάτες τους Ευρωπαίους πολιτι-
κούς ηγέτες.

Δεν αφορά µόνο τον κ. Μητσοτάκη αυτό. Ενδεχοµένως να
αφορά και την κ. Γεννηµατά και όλους τους εκπροσώπους τον
δύο κοµµάτων, που πηγαίνουν στο εξωτερικό και συναντούν Ευ-
ρωπαίους, ηγέτες ή µη, οι οποίοι γνωρίζουν τι συνέβη τόσα χρό-
νια στην Ελλάδα. Έχουν εικόνα του τι συνέβη τόσα χρόνια στην
Ελλάδα. Το ερώτηµα είναι. Πώς πάτε και τους αντικρίζετε και συ-
ζητάτε µαζί τους ότι το συµφέρον της Ελλάδας είναι να ξανάρ-
θετε εσείς στα πράγµατα; Απορώ. 

Νοµίζετε ότι δεν ξέρουν ποιοι είστε και τι κάνατε στα κόµµατά
σας τόσα χρόνια; Ή παριστάνετε τους καινούργιους στην πολι-
τική ζωή του τόπου; Δηλαδή όταν συνέβαιναν αυτά εδώ, η
«SIEMENS», τα εξοπλιστικά, το µεγάλο σκάνδαλο στην υγεία,
τότε εσείς ήσασταν κάπου αλλού, διαβάζατε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να είµαι ξεκάθαρος. Η ση-
µερινή σας ψήφος υπέρ της εξεταστικής επιτροπής είναι καλο-
δεχούµενη µεν, δεν σας ξεπλένει δε. Μπορεί η Νέα Δηµοκρατία
να παριστάνει την αθώα σε σχέση µε τον κ. Παπαντωνίου. Μπορεί
το µισό ΠΑΣΟΚ να ισχυρίζεται ότι η εποχή που είχε πολιτική
σχέση µε τον κ. Παπαντωνίου είναι πολύ παλιά, το άλλο µισό διά
του κ. Λοβέρδου σήµερα να επιχειρεί µε δικονοµικά τερτίπια και
επιχειρήµατα να τον ξεπλύνει. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, ένα πράγµα δεν ξεπλένεται εύκολα.
Η στάση που κρατήσατε όλα αυτά τα χρόνια, την οποία κρίνει ο
ελληνικός λαός. Γιατί το µεγαλύτερο έγκληµα των κοµµάτων σας
των κοµµάτων που κυβέρνησαν µέχρι το 2015, δεν είναι τόσο τα
πιθανά αδικήµατα των Υπουργών σας που θα διερευνηθούν και
σε αυτή την επιτροπή. Το µεγαλύτερο έγκληµα είναι η τοξικότητα
µε την οποία διαποτίσατε την ελληνική κοινωνία, ώστε κάθε υπό-
θεση ρεµούλας και αδιαφάνειας να γίνεται πλέον ανεκτή µε απά-
θεια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Το µεγαλύτερο έγκληµα που κάνατε, είναι ότι δηµιουργήσατε

ένα δεδοµένο, ένα καθεστώς του «έλα µωρέ, όλοι το ίδιο πάνω-
κάτω, όλοι το ίδιο κλέφτες είναι». Το έγκληµα είναι, ότι µε αυτόν
τον τρόπο υποβιβάσατε και εξευτελίσατε, θα έλεγα, την αξιοπρέ-
πεια ολόκληρου του πολιτικού συστήµατος. Και αυτό δεν είναι
µόνο ανήθικο. Είναι επικίνδυνο για την ίδια τη δηµοκρατία. 

Και αντί για µια θαρραλέα αυτοκριτική για όλα αυτά που συ-
νέβησαν αυτή την εικοσαετία, είχατε το θράσος, όταν µάλιστα η
χώρα βρέθηκε σε µεγάλη περιδίνηση εξαιτίας και των δικών σας
ενεργειών, του µοντέλου της ανάπτυξης, της ρεµούλας, της δια-
πλοκής που οδηγηθήκαµε στην κατάσταση της χρεοκοπίας, εί-
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χατε το θράσος τότε, αντί για αυτοκριτική, να κουνάτε το δά-
χτυλο, λέγοντας λίγο πολύ στους Έλληνες πολίτες ότι αυτοί είναι
υπεύθυνοι για τη χρεοκοπία, διότι στην καλύτερη περίπτωση τα
φάγατε µαζί. Διότι αυτό ειπώθηκε και ότι πρέπει οι Έλληνες πο-
λίτες να νιώθουν ένοχοι, γιατί τις εποχές που γινόταν αυτό το µε-
γάλο πάρτι, έµεναν απαθείς και εξαπατηµένοι να εµπιστεύονται
σε εσάς τη διακυβέρνηση της χώρας, εναλλασσόµενοι τότε στην
εξουσία. 

Αλλά όταν η συζήτηση υπεισέρχεται σε λεπτοµέρειες, δεν σας
µένει τίποτα άλλο από το να επινοείτε διαδικαστικά κωλύµατα και
να πετάτε τη µπάλα στην εξέδρα. Το λέω αυτό, γιατί ο κ. Παπαν-
τωνίου µπορεί σήµερα να φαίνεται ακάλυπτος πολιτικά, παρά τις
προσπάθειές του να ταυτιστεί απολύτως µε το σηµερινό ΠΑΣΟΚ
τις οποίες ενίσχυσε η τοποθέτηση του κ. Λοβέρδου σήµερα, µπο-
ρεί ό,τι προκύψει εις βάρος του από τη συγκεκριµένη εξεταστική,
να βαρύνει τον ίδιο και όχι το κόµµα του, ή το σύστηµα πολύ πε-
ρισσότερο που επέβαλε αυτό το µοντέλο διακυβέρνησης και τη
δυνατότητα να γίνεται ρεµούλα στα εξοπλιστικά προγράµµατα
αλλά εγώ ένα πράγµα θέλω να πω κλείνοντας τη σηµερινή συζή-
τηση:

Όσο έχουµε εµείς την πλειοψηφία σε αυτή τη Βουλή -και θα
την έχουµε σας διαβεβαιώνω για πολλά ακόµη χρόνια- δεν πρό-
κειται να αφήσουµε τίποτα από όλα αυτά να πέσει κάτω. Όλες
οι υποθέσεις διαφθοράς θα φτάσουν µέχρι τέλους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Να ξέρετε και κάτι ακόµα. Η µάχη για την διαφάνεια δεν στα-

µατάει εκεί. Υπάρχουν και άλλες υποθέσεις προς διερεύνηση. 
Σ’ ό,τι αφορά την υπόθεση της «NOVARTIS» και συνολικά, θα

έλεγα, τις υποθέσεις που αφορούν το πάρτι στον χώρο της
υγείας -µία εξ αυτών διαβιβάστηκε ως δικογραφία πρόσφατα στη
Βουλή και αφορά στελέχη, Υπουργούς της προηγούµενης κυ-
βέρνησης- έχω την αίσθηση ότι κατά τη συζήτηση αυτών των
υποθέσεων, δεν θα είστε τόσο ανέµελοι όσο παρουσιάζεστε σή-
µερα κατά τη συζήτηση για τη σύσταση προανακριτικής επιτρο-
πής για τον κ. Παπαντωνίου ούτε τόσο «τζάµπα» υπερασπιστές
της διαφάνειας. Το λέω αυτό, διότι δεν θα αργήσει πολύ αυτή η
ώρα. Έχω την αίσθηση ότι την επόµενη εβδοµάδα θα κάνουµε
αυτή τη συζήτηση. Δεν θα αργήσει και η ώρα που θα διερευνη-
θούν σε βάθος αυτές οι υποθέσεις και, πραγµατικά, περιµένουµε
να δούµε εκεί τη µεγαλοσύνη σας και τη δέσµευσή σας υπέρ του
δηµοσίου συµφέροντος. 

Θέλω, λοιπόν, να κλείσω µε το εξής. Η Κυβέρνηση αυτή είναι
απολύτως προσηλωµένη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην
υπόθεση της διαφάνειας. Για τον σκοπό αυτό θα κάνουµε ό,τι
περνά από το χέρι µας είτε µέσα στο ισχύον θεσµικό πλαίσιο, το
οποίο εσείς έχετε διαµορφώσει, προκειµένου να αποκαλυφθεί η
αλήθεια σχετικά µε το µεγάλο πάρτι που λεηλάτησε τον τόπο είτε
και µε θεσµικές πρωτοβουλίες στις οποίες τα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης σύντοµα θα κληθούν είτε θέλουν είτε δεν θέλουν, να
πάρουν θέση, να τοποθετηθούν. Η συνταγµατική Αναθεώρηση ο
διάλογος της οποίας έχει ξεκινήσει, είναι µια τέτοια πρωτοβουλία
στην οποία αναµένεται να κριθούν οι προθέσεις όλων µας. 

Στο πλαίσιο αυτό, λοιπόν, σήµερα καλώ το Σώµα να υπερψη-
φίσει την πρόταση για την συγκρότηση προανακριτικής επιτρο-
πής για τις υποθέσεις των εξοπλιστικών προγραµµάτων επί
υπουργίας του κ. Παπαντωνίου. Είµαι βέβαιος ότι κατά τη διάρ-
κεια αυτής της διερεύνησης θα ακουστούν πολλά και ο κόσµος
που θα παρακολουθεί θα τα συνειδητοποιήσει και η αλήθεια θα
βρεθεί και έχει σηµασία να βρεθεί η αλήθεια, ανεξαρτήτως του
αν είναι κάποια από τα αδικήµατα παραγεγραµµένα. 

Στο ίδιο ακριβώς πλαίσιο δεσµευόµαστε να προβούµε και σε
κάθε θεσµική πρωτοβουλία που θα διασφαλίζει τη διαφάνεια στη
χώρα και θα αποκαθιστά το θεσµικό κύρος του κοινοβουλευτικού
συστήµατος, γιατί αυτή είναι η δέσµευσή µας απέναντι στον ελ-
ληνικό λαό και αυτή τη δέσµευση θα την τηρήσουµε στο ακέραιο.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει για ένα

λεπτό ο κ. Δένδιας, πριν µιλήσει ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κον-
τονής. Ύστερα θα διευκρινίσουµε και µε τον κ. Βενιζέλο κάτι που
ζητάει.

Ορίστε, κύριε Δένδια, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Μου αρκεί, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, θέλω να σας πω ότι ο σχολιασµός της απου-

σίας του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Μητσοτάκη
στη Μάλτα, δεν είναι ορθός. Ο κ. Μητσοτάκης βρίσκεται εκτός
της χώρας για θεσµική υποχρέωση, όπως πολλές φορές, κύριε
Πρόεδρε, λείψατε κι εσείς για θεσµική υποχρέωση ως Πρωθυ-
πουργός της χώρας. Ουδέποτε σας κατηγορήσαµε γι’ αυτό, ου-
δέποτε δηµιουργήσαµε θέµα γι’ αυτό.

Θέλω δε να σας θυµίσω την απουσία σας κατά τη συζήτηση
του αιτήµατός µας για σύσταση εξεταστικής επιτροπής για την
οικονοµία, όµως και τότε και πάλι εµείς δεν δηµιουργήσαµε θέµα
από σεβασµό στον θεσµικό σας ρόλο. Θα σας παρακαλέσω, λοι-
πόν, τον ίδιο σεβασµό να απολαµβάνει και ο Αρχηγός της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης. 

Με την ευκαιρία θα µου επιτρέψετε δύο πραγµατάκια ακόµα.
Παρακολούθησα µε µεγάλη προσοχή την τοποθέτησή σας. Στην
πραγµατικότητα, κύριε Πρόεδρε, σε ό,τι σας θέσαµε, δεν µας
απαντήσατε. Δεν µας απαντήσατε για τα θέµατα της εξεταστικής
επιτροπής για την οικονοµία. Δεν µας απαντήσατε, παρά την
ηχηρή παρέµβαση του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού, εάν συµ-
φωνεί η κυβερνητική πλειοψηφία, στο να συστήσουµε προανα-
κριτική για τον κ. Πολάκη. 

Δεν µας είπατε ούτε µια κουβέντα για την σωρεία των χαριστι-
κών διατάξεων τις οποίες σας απαρίθµησα. Θέλω να πω, κύριε
Πρόεδρε, ότι είναι προφανές ότι διαθέτετε κοινοβουλευτικό ρε-
αλισµό. Και θα σας πω γιατί. Μιλήσατε προηγουµένως στην κα-
τακλείδα της οµιλίας σας για την κοινοβουλευτική Πλειοψηφία.
Είπατε την λέξη «όσο έχουµε ακόµα την κοινοβουλευτική Πλει-
οψηφία». Είναι προφανές ότι έχετε αντιληφθεί, κύριε Πρόεδρε,
ότι την λαϊκή πλειοψηφία δεν την έχετε πλέον. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κύριε Πρό-

εδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Πρωθυπουργέ, αν

θέλετε να σχολιάσετε κάτι, βεβαίως. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Πολύ σύν-

τοµα, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Δένδια, ο κ. Μητσοτάκης είχε ενηµερώσει το Προεδρείο

της Βουλής ότι θα είναι εδώ µέχρι τις 5.00’ διότι µετά πρέπει να
φύγει για να πάει στη Μάλτα για θεσµική του υποχρέωση. Είχα
ενηµερωθεί κι είχα κανονίσει και το πρόγραµµά µου έτσι, γιατί,
πραγµατικά, χαίροµαι να τον συναντώ και να ανταλλάσσουµε
απόψεις στο πλαίσιο του κοινοβουλευτισµού. Αυτό είναι η πεµ-
πτουσία της δηµοκρατίας. 

Εξ όσων γνωρίζω, η συνεδρίαση ξεκίνησε από τις 10.00’ το
πρωί. Άρα ήταν πολιτική επιλογή του Αρχηγού σας να µην τοπο-
θετηθεί σήµερα. Πολύ ευγενικά το έκρινα. Ο ελληνικός λαός θα
κρίνει. Έχει κάθε ευχέρεια, αν θέλει, να παρίσταται, αν δεν θέλει,
να µην παρίσταται, να δίνει τον λόγο σε ένα πολύ έµπειρο κοινο-
βουλευτικά στέλεχος, στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο. Δι-
καίωµά του είναι. Αλλά επιτρέψτε µου κι εµένα να κάνω το
πολιτικό µου σχόλιο, δεν είναι αγένεια να πω ότι σήµερα και οι
δυο Αρχηγοί των κοµµάτων που κυβέρνησαν για πολλά χρόνια
τη χώρα και έχουν ευθύνη για τη διαφθορά και για τα φαινόµενα
διασπάθισης δηµόσιου χρήµατος, τα παλιά που παρεγράφησαν
σε ό,τι αφορά στα ποινικά αδικήµατα, επέλεξαν την απουσία
τους. Αυτό είναι µια πολιτική κριτική. 

Σε ό,τι αφορά δε το επιχείρηµά µας ότι θα πρέπει να αποφα-
σίσουµε προανακριτική για τον κ. Πολάκη, θέλω να σας πω ότι
υπάρχει µια παροιµία που λέει «ο θεός αγαπάει τον κλέφτη, αγα-
πάει και τον νοικοκύρη». Ο κ. Πολάκης κι αυτή η Κυβέρνηση, µε
την επιµονή του και µε την επιµονή µας θα δικαιωθούµε. Θα
βγούνε στη φόρα τα ανοµήµατα που αφορούν τον χώρο της
υγείας είτε αυτά είναι του ΚΕΕΛΠΟ είτε αυτά είναι της υπόθεσης
«NOVARTIS» είτε αυτά αφορούν το «Ερρίκος Ντυνάν», που δια-
βιβάστηκε πρόσφατα. Θα επιµείνουµε και θα δικαιωθούµε. Είναι
όµως άδικο για την κοινοβουλευτική σας εµπειρία, να κάνετε
συγκρίσεις σε ό,τι αφορά µια υπόθεση που ταλανίζει τη δηµόσια
σφαίρα εδώ και πάρα πολλά χρόνια, εννοώ τις µίζες στα εξοπλι-
στικά, και είναι γνωστό, άλλωστε γι’ αυτό ψηφίζετε υπέρ, µε το
ότι υπήρξε µια µήνυση που, κυρίως, αφορά υπαλλήλους του
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Υπουργείου Υγείας, για την οποία θα έπρεπε εµείς δήθεν να κά-
νουµε προανακριτική µε ελεγχόµενο τον Αναπληρωτή Υπουργό. 

Επαναλαµβάνω αυτό που είπα, διότι δεν το ακούσατε καλά.
Σας είπα: «Όσο θα είµαι εδώ κοινοβουλευτική Πλειοψηφία και θα
είµαστε δυστυχώς για σας για πολλά ακόµα χρόνια, δεν πρόκει-
ται να αφήσουµε τίποτα να πέσει κάτω». 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Κατανοώ την αγωνία και τη δική σας και διάφορων άλλων φαν-

τασµάτων του παρελθόντος, που βγαίνουν στα τηλεοπτικά πα-
ράθυρα εσχάτως και ζητάνε εκλογές αλλά εκλογές θα γίνουν το
2019 και θα τις κερδίσουµε. Και µέχρι τότε δεν θα πέσει τίποτα
κάτω. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν θα γίνει κύκλος συζή-

τησης. 
Κύριε Βενιζέλο, θέλετε να θέσετε ένα ζήτηµα. Δεν θα πάρετε

τον λόγο. Πείτε τι ζήτηµα θέλετε να θέσετε και θα διαλεχθούµε
µαζί. Δεν θα γίνει κύκλος συζήτησης. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, άκουσα τον Πρω-
θυπουργό της χώρας να ανεβαίνει στο Βήµα της Βουλής και να
εµφανίζεται παντελώς ανιστόρητος.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παντελώς. Προκλητικά. Οι ρυθµίσεις του Συντάγµατος για την

ευθύνη των Υπουργών ισχύουν στη χώρα µας από το 1864. Το
2001, µε συντριπτική πλειοψηφία διπλασιάσαµε τον χρόνο παρα-
γραφής, ώστε να συµπεριληφθεί όχι µόνον η πρώτη αλλά και η
δεύτερη τακτική σύνοδος της επόµενης Βουλής. Αυτό ψηφί-
στηκε από τη συντριπτική πλειοψηφία. Ο δε εκτελεστικός νόµος
περί ευθύνης υπουργών που εισηγήθηκε ο κ. Πετσάλνικος ως
Υπουργός Δικαιοσύνης, ψηφίστηκε απ’ όλα τα κόµµατα. Κι από
τον τότε Συνασπισµό διά του κ. Κουβέλη. 

Πρέπει να είναι όµως ήσυχος κι επαναπαυµένος ο κ. Τσίπρας,
γιατί µε βάση τις ισχύουσες συνταγµατικές διατάξεις οι ευθύνες
της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ για την καταστροφή της οικονο-
µίας και όλα όσα ακολουθούν το φαινόµενο αυτό, θα εξεταστούν
µε άνεση από την επόµενη Βουλή. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Βε-

νιζέλο. Κρατήσαµε το «µε άνεση». 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Αυτή είναι η ουσία του ζητήµατος

που έθεσε ο κ. Τσίπρας. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ. Δόθηκαν

οι διευκρινίσεις. 
Ο Υπουργός Δικαιοσύνης κλείνει τη συζήτηση. 
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Σας παρακαλώ να

µη µείνουµε επί προσωπικών θεµάτων. Κλείστε πολιτικά τη συ-
ζήτηση. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τον χρόνο βάλτε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Η τεχνολογία µας έχει εγ-
καταλείψει. 

Για να είµαστε σαφείς, γιατί κρατιούνται Πρακτικά. Ο κύριος
Πρωθυπουργός µίλησε εικοσιεξίµισι λεπτά µε το εδώ χρονόµε-
τρο. Δυστυχώς υπάρχει ένα πρόβληµα στα ηλεκτρονικά. Ο κ.
Κοντονής έχει τον λόγο για δέκα λεπτά. 

Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ να τηρήσετε τον χρόνο κατά το δο-
κούν. 

Ευχαριστώ. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Θα προσπαθήσω, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε µπροστά σε µια
παραδοξότητα. Η παραδοξότητα αυτή είναι ότι όλα τα κόµµατα
σήµερα στη Βουλή συµφωνούν µε την κυβερνητική πλειοψηφία
για τη σύσταση της ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Τα κόµµατα όµως της Αντιπολίτευσης διατυπώνουν έναν ισχυ-
ρισµό, ότι πίσω από αυτή την πρόταση της σύστασης ειδικής κοι-

νοβουλευτικής επιτροπής κρύβεται κάτι δόλιο. Η προσπάθεια
της Κυβέρνησης, δήθεν, να αποπροσανατολίσει την κοινωνία. 

Η κοινωνία, λοιπόν, για την Αντιπολίτευση βλέπει αυτή την ώρα
την κυβερνητική πλειοψηφία µετά από µια δεκαετία και πλέον να
φέρνει στη Βουλή ένα ζήτηµα που ήταν κοινό µυστικό, τις µίζες
στα εξοπλιστικά. Αυτό όµως δεν το κάνει για να λάµψει η αλή-
θεια. Το κάνει για να αποπροσανατολίσει την κοινωνία. 

Ο κ. Βορίδης το πήγε ακόµη πιο πέρα. Ότι εκτός από αυτή την
προσπάθεια κάνει και µια άλλη χρησιµοποιώντας το θέµα της
µνήµης του Νίκου Μπελογιάννη. Προσπαθεί να µιλήσει σε ένα
ακροατήριο της Αριστεράς, ακριβώς διότι τα µέτρα τα οποία
εφάρµοσε, δεν ήταν και τόσο φιλολαϊκά. 

Σε αυτή την περίπτωση, λοιπόν, δεν είναι η αποκατάσταση της
ιστορικής µνήµης, αν και για τον λαό ο Μπελογιάννης ήταν σύµ-
βολο πάντα. Δεν είναι η εκ µέρους του κράτους δικαίωση ενός
λαϊκού αγωνιστή, ενός αγωνιστή της Εθνικής Αντίστασης, που
κατά κυριολεξία δολοφονήθηκε, επειδή χαλκεύθηκαν ψευδέστα-
τες κατηγορίες περί κατασκοπίας. Είναι και πάλι εδώ η δολιότητα
της Κυβέρνησης να αποπροσανατολίσει τον ελληνικό λαό. Υπάρ-
χει, λοιπόν, ένα σχέδιο αποπροσανατολισµού, το οποίο και στη
µία και στην άλλη περίπτωση το οργανώνει αυτή η Κυβέρνηση,
όχι γιατί θέλει να λάµψει η αλήθεια ούτε γιατί θέλει να αποκατα-
σταθεί ένας λαϊκός αγωνιστής ως υποχρέωση του κράτους, αλλά
για να παραπλανήσει τον λαό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι καλό είναι να µην κά-
νουµε δίκη προθέσεων, αλλά να βλέπουµε τι έχει κάνει ο καθέ-
νας. Δεκατέσσερα χρόνια πέρασαν για να έρθει στη Βουλή το
συγκεκριµένο ζήτηµα και κατηγορείτε την Κυβέρνηση για τις
προθέσεις της; Οι δικές σας προθέσεις ποιες ήταν; Και δεν είναι
µόνο αυτό. Διανθίζετε όλη αυτή την κατάσταση µε κατηγορίες
του τύπου ότι δεν ήταν προσεκτική η Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ στην κατάστρωση της πρότασης, όταν
ξέρετε πολύ καλά ότι στους εισαγγελείς δεν θα αποσταλεί η πρό-
ταση αλλά το πόρισµα της ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής.
Αυτά τα γνωρίζετε πολύ καλά αλλά τα λέτε για να ειπωθεί κάτι
προς την κοινωνία. 

Θέλω, λοιπόν, να σας πω ότι µπορεί να υπάρχουν παραγραµ-
µένα αδικήµατα, αλλά θα ήθελα να επιβεβαιώσω κάτι, το οποίο
η κ. Ράικου το είχε δηµοσιοποιήσει µε την παραίτηση την οποία
υπέβαλε. 

Ήδη έχουν εντοπιστεί τρεις λογαριασµοί του κ. Παπαντωνίου
στην Ελβετία. Ξέρετε πολύ καλά, ότι αν συνδεθούν οι λογαρια-
σµοί και το περιεχόµενο των λογαριασµών µε χρήµατα τα οποία
αναφέρονται σε αυτές τις αξιόποινες πράξεις, τότε δεν υπάρχει
παραγραφή, γιατί το αδίκηµα είναι διαρκές, επεκτείνεται σε
χρόνο που δεν είναι Υπουργός, που δεν τον καλύπτει, λοιπόν, το
συνταγµατικό κατασκεύασµα των κυβερνήσεών σας και µπορεί
να διωχθεί, δηλαδή ό,τι έγινε µε τον κ. Τσοχατζόπουλο.

Το βάρος, λοιπόν, της ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής,
κύριοι συνάδελφοι, είναι τεράστιο, διότι κατά τη διάρκεια των ερ-
γασιών εάν αποδώσει, και είµαι σίγουρος ότι θα αποδώσει, η δι-
καστική συνδροµή που ζητήθηκε από τις ελβετικές αρχές, τότε
τα πράγµατα θα είναι πολύ διαφορετικά. Κυρίως για όσους µας
λένε ότι κρατάµε κρησάρες και δεν πρόκειται να βρούµε χρυσό.
Τότε θα δούµε ποιος θα µείνει µε την κρησάρα στο χέρι. Θα τα
πούµε και στη δικαιοσύνη.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζητήθηκε από τον Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Δένδια,
µε την ευπρέπεια που τον διακρίνει βεβαίως, και µε ένα ύφος ολί-
γον εισαγγελικό από τον κύριο εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ, να ανα-
φερθώ στην παραίτηση της κ. Ράικου. Και θεωρώ ότι είναι
υποχρέωσή µου να το κάνω.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αν έχετε διαβάσει το κείµενο της
παραίτησης της Αντιεισαγγελέως κ. Ράικου, διαλαµβάνονται εν
αρχή τρία δεδοµένα. Κατά πρώτον, η κ. Ράικου αναφέρει στην
επιστολή της, ότι από τον Δεκέµβριο ασχολείται µε αυτή την υπό-
θεση, διότι έλαβε την παραγγελία από τον Υπουργό Δικαιοσύνης. 

Δεν την έλαβε από κάποιον εισαγγελικό λειτουργό, από την
Κυβέρνηση έλαβε την παραγγελία, αυτό λέει η κ. Ράικου, και
συµφωνούµε απολύτως- για την υπόθεση «NOVARTIS», γιατί
µέχρι τότε η προηγούµενη κυβέρνηση δεν είχε πράξει το παρα-
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µικρό προς αυτή την κατεύθυνση. Η Κυβέρνηση, λοιπόν, είχε την
πρωτοβουλία εκκίνησης αυτής της υπόθεσης και λόγω της κυ-
βερνητικής πρωτοβουλίας διερευνάται τώρα το σκάνδαλο «No-
vartis». Πρώτη συµφωνία µε την κ. Ράικου.

Το δεύτερο είναι, ότι αναφέρει µέσα στο κείµενο της παραίτη-
σης πως η έρευνα είχε φτάσει σε ένα ικανοποιητικότατο επίπεδο
όσον αφορά χιλιάδες, κύριοι συνάδελφοι, εµπλεκόµενους ια-
τρούς του ΕΣΥ, οι οποίοι –προσέξτε!- λάµβαναν χρηµατοδότηση
στους λογαριασµούς τους κατευθείαν από τη «NOVARTIS» Ελ-
βετίας. Πού ήξερε η «NOVARTIS» Ελβετίας τους γιατρούς του
ΕΣΥ στην Ελλάδα και τους λογαριασµούς τους; 

Πολύ σωστά, λοιπόν, αποκαλύπτονται αυτά τα ζητήµατα, όπως
επίσης και νοµικά πρόσωπα στην Ελλάδα, τα οποία ήταν τα οχή-
µατα διοχέτευσης αυτών των χρηµάτων σε κρατικούς λειτουρ-
γούς. Δεν θα πω τίποτα περισσότερο αυτή τη στιγµή. Αυτά είναι
από τη συζήτηση που είχαµε µε την κ. Ράικου, την Πέµπτη 23
Μαρτίου, για τα ζητήµατα αυτά.

Πολύ σωστά, λοιπόν, διατυπώνονται αυτές οι διαπιστώσεις.
Μάλιστα αναφέρει ότι µέχρι στιγµής, µπορούµε µε βεβαιότητα
να εξάγουµε το συµπέρασµα ότι αυτές οι µίζες που σας περιέ-
γραψα, ανέρχονται ούτε λίγο ούτε πολύ στα 28 εκατοµµύρια
ευρώ.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Γιατί παραιτήθηκε τότε;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Γι’ αυτό είµαι εδώ.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Πέστε µας, λοιπόν.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Γι’ αυτό είµαι εδώ. Ησυχάστε.
Μέχρι τώρα, λοιπόν: Πρώτον, η Κυβέρνηση πήρε την πρωτο-

βουλία για να ερευνηθεί το σκάνδαλο. Δεύτερον, η έρευνα συ-
νεχιζόταν κανονικότατα. Και τρίτον, συµφωνούµε απολύτως µε
την κ. Ράικου, ότι το σκάνδαλο «NOVARTIS» είναι η κορωνίδα της
διαφθοράς, όπως λέει, στην Ελλάδα.

Εγώ, δε, είχα πει πολύ νωρίτερα ότι το σκάνδαλο «NOVARTIS»
θα αποδειχθεί ίσως µεγαλύτερο και από αυτό το σκάνδαλο της
«SIEMENS».

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Συµφωνεί, λοιπόν. Παρακάτω.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Γιατί δεν παραιτήθηκε;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Εδώ, όµως, διαλαµβάνονται κά-
ποιοι ισχυρισµοί στην παραίτηση της κ. Ράικου. Και ο πρώτος
ισχυρισµός είναι ότι εθίγη -και είναι δικαίωµά της- από ένα δια-
φηµιστικό κυριακάτικης εφηµερίδας, το οποίο χωρίς να αναφέρει
ονόµατα, έλεγε µε σαφήνεια: «Ανακρίτρια δεν απέστειλε στην ει-
σαγγελία, στην αρµόδια ανακρίτρια, στοιχεία τα οποία έπρεπε
να αποστείλει.».

Εδώ, λοιπόν, γεννάται το πρώτο ερώτηµα, για αυτό ακριβώς
εγώ µε προσοχή είπα ότι γεννώνται εύλογα ερωτηµατικά. Από
ό,τι διαβάσατε και εσείς στο δηµοσίευµα παρατίθενται κάποια
γεγονότα. Συγκεκριµένα, η αναφορά ανακρίτριας Προέδρου
Πρωτοδικών, της κ. Ζαµανίκα, προς τον επόπτη αντιεισαγγελέα
εφετών, τον εισαγγελέα που εποπτεύει το έργο της διαφθοράς,
ότι ενώ είχαν ζητηθεί συγκεκριµένα έγγραφα, τα οποία είχαν κα-
τασχεθεί, δεν είχαν αποσταλεί και σε κάθε περίπτωση απεστά-
λησαν µε καθυστέρηση. 

Το πρώτο, λοιπόν, ερώτηµα που µου γεννάται εµένα είναι το
εξής: Από πού και ως πού την παραµονή της δηµοσίευσης η
κυρία αντιεισαγγελέας µιλάει για δηµοσίευµα άκρως συκοφαν-
τικό και υποβολιµαίο, όταν το δηµοσίευµα δεν υπάρχει, υπάρχει
µόνο το διαφηµιστικό τρέιλερ;

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Πώς το ήξερε η εφηµερίδα;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Δεύτερον, εάν είναι κάτι συκο-
φαντικό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν είναι το δηµοσίευµα
το οποίο παραθέτει γεγονότα, είναι η αναφορά της ανακρίτριας.
Πείτε µου, όµως, για αυτό δεν υπάρχει δοµηµένη διαδικασία
εντός του Δικαστικού Σώµατος, να προσφύγει, να πει τη γνώµη
της, τους ισχυρισµούς και τις απόψεις της η κυρία αντιεισαγγε-
λέας;

Και σε τελευταία ανάλυση γιατί στρέφεται µε χαρακτηρισµούς
κατά της κ. Ζαµανίκα, όταν η κ. Ζαµανίκα ακολουθεί την προβλε-

πόµενη διαδικασία από τον κώδικα; Δηλαδή, ζητάει τα στοιχεία
που δεν της έχουν αποδοθεί, που δεν της έχουν παρασχεθεί και
το αναφέρει αυτό εις τον προϊστάµενο εισαγγελέα εφετών. 

Πού είναι το πρόβληµα; Για να δούµε. Διότι ενώ η ανακρίτρια
και Πρόεδρος Πρωτοδικών λέει «εγώ δεν έχω στοιχεία τα οποία
έχουν καταγραφεί στην πράξη κατάσχεσης», η κυρία εισαγγε-
λέας αντιδρά κατ’ αυτόν τον τρόπο. Εδώ, λοιπόν, πρέπει να κά-
νουµε µια στάση για ορισµένες διαπιστώσεις. 

Οι βολές προς την κ. Ράικου δεν προέρχονται ούτε από την
Κυβέρνηση ούτε από οικονοµικούς κύκλους ούτε από κόµµατα
πολύ περισσότερο, προέρχονται από µια συνάδελφό της Πρό-
εδρο Πρωτοδικών, ανακρίτρια του ν.4022. Και σε αυτή την ανα-
φορά διαλαµβάνονται κάποιες αιτιάσεις, ότι δεν είχε λάβει δύο
σκληρούς δίσκους, οι οποίοι περιλαµβάνονται στην έκθεση κα-
τάσχεσης που είχε στα χέρια της.

Για ποια, λοιπόν, παράκεντρα οµιλείτε εσείς της Νέας Δηµο-
κρατίας, στην ανακοίνωση που εκδώσατε; Είναι παράκεντρο η µε
αυτόν τον τρόπο εκδήλωση απόψεων από την αρµόδια ανακρί-
τρια; 

Και για ποια άλωση της δικαιοσύνης µιλάει το ΠΑΣΟΚ, όταν
ανακρίτρια, δηλαδή δικαστική λειτουργός, αναφέρεται στην προ-
ϊστάµενη αρχή για πράγµατα τα οποία διαπιστώνει, δικαίως ή αδί-
κως; Εγώ δεν µπαίνω στη διαδικασία να πω ποιος έχει δίκιο ή
ποιος έχει άδικο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τι κάνετε; Παίρνετε θέση…
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Σας παρακαλώ, ηρεµήστε λίγο.
Βλέπετε ότι καταρρέει όλη η προσπάθειά σας. 

Ποια στήριξη µάς ζητάει το Ποτάµι προς την κ. Ράικου -διότι
αυτά τα τρία κόµµατα εξέδωσαν ανακοίνωση- όταν η κ. Ράικου
από την Κυβέρνηση στην υπόθεση «NOVARTIS» είχε εµπράκτως
λάβει την απόλυτη στήριξη κι αυτό µπορεί να το βεβαιώσει η ίδια
και να το βεβαιώσει δηµόσια κι όχι µε µήνυµα που απέστειλε στο
τηλέφωνό µου. 

Ζητάω, λοιπόν, από την κυρία εισαγγελέα, να µας πει επιτέ-
λους ποιοι ήταν αυτοί που την εµπόδισαν στη συγκεκριµένη υπό-
θεση, διότι η Κυβέρνηση έκανε ό,τι ήταν δυνατόν σε αυτό που
της αναλογούσε στις διπλωµατικές επαφές της χώρας, για να
ευδοκιµήσει η δικαστική συνδροµή µε τις Ηνωµένες Πολιτείες
και να κινηθεί γρήγορα η διαδικασία. Έκανε ό,τι ακριβώς έπρεπε,
σε απόλυτη συνεννόηση µε την κυρία εισαγγελέα. 

Ερωτώ, λοιπόν, κι εγώ µε τη σειρά µου το εξής: Υπάρχει κανέ-
νας που να υιοθετεί αυτές τις απόψεις, δηλαδή τις απόψεις µιας
εισαγγελικής λειτουργού έναντι των όσων ισχυρίζεται µια ανα-
κρίτρια διαφθοράς; Ή µήπως εδώ θα πρέπει να κινηθούµε ανά-
ποδα και να αρχίσουµε να λογοκρίνουµε τον Τύπο, κύριοι
συνάδελφοι; Διότι το γεγονός ότι αναφέρατε, πάρα πολλοί από
εσάς, ότι η εφηµερίδα είναι φιλοκυβερνητική, κύριοι συνάδελφοι,
αυτό ξέρετε ξεπερνάει κάθε όριο. 

Η κάθε εφηµερίδα µπορεί να προβάλλει, οτιδήποτε θεωρεί
πως δηµιουργεί ένα κλίµα αποκαλύψεων. Και εδώ στη συγκεκρι-
µένη περίπτωση δεν µπορώ να καταλάβω, γιατί εµµένετε σ’ αυτό
το σηµείο. Αν αυτό το είχε αποκαλύψει µια εφηµερίδα του δικού
σας πολιτικού φάσµατος, τι θα λέγατε; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανέφερε ο κ. Δένδιας και κατέ-
θεσε την ανακοίνωση της Ένωσης Δικαστών Εισαγγελέων. Θα
πρέπει κατά πρώτον να τονίσω στο Σώµα ότι η αρµόδια Ένωση
Εισαγγελέων Ελλάδος, δεν εξέδωσε καµµιά ανακοίνωση, ακρι-
βώς γιατί δεν παίρνει καµµία θέση, σε ένα καθαρά υπηρεσιακό
θέµα που αναφέρονται δύο επίλεκτα στελέχη της δικαστικής κοι-
νότητας, µία αντιεισαγγελέας εφετών και µια Πρόεδρος Πρωτο-
δικών, ανακρίτρια κατά της διαφθοράς. 

Αντιθέτως η Ένωση Δικαστών καιι Εισαγγελέων κάνει κάποιες
ενδιαφέρουσες αναφορές. Ποια θεσµική θωράκιση ζητάει ακρι-
βώς από την πολιτεία προς τους δικαστές; Ποια; Δεν µας την
λέει. Εσείς ασπάζεστε αυτές τις απόψεις; Γιατί αν τις ασπάζεστε,
έπρεπε να τις είχατε υλοποιήσει, όταν ήσασταν κυβέρνηση είκοσι
χρόνια. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ζητήσαµε να ερευνηθεί η υπό-
θεση. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
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και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ακούστε µε, κύριε Τζαβάρα. Ξέ-
ρετε ότι εκτιµώ και τη νοµική σας σκέψη και τη στάση σας στο
Κοινοβούλιο. 

Εποµένως εδώ η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων, αντίθετα
µε την Ένωση Εισαγγελέων που µέλος της είναι η κ. Ράικου,
παίρνει µια θέση, η οποία λίγο έως πολύ σχετίζεται µε τις ανα-
κοινώσεις των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης. Κι έχω πει κατ’ επα-
νάληψη ότι όταν οι ενώσεις λαµβάνουν τέτοιες θέσεις, χάνουν
από την αξιοπιστία τους και από το κύρος τους, το οποίο είναι
απαραίτητο να διαθέτουν, διότι είναι κρίσιµο και απαραίτητο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε,
κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Εποµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για ποια συµφέ-
ροντα στον χώρο του φαρµάκου κάνει λόγο η κ. Ράικου και για
ποιους διεφθαρµένους κρατικούς λειτουργούς; 

Κατά πρώτον, δεν αναφέρει την Κυβέρνηση. Μήπως, όµως, θα
µπορούσε να το διευκρινίσει; Διότι, εκτός από την ανάγκη διευ-
κρινίσεων, υπάρχει και κάτι άλλο σε αυτό το ζήτηµα. Η κ. Ράικου
είναι εισαγγελικός λειτουργός κι έχει όλα τα όπλα που της δια-
θέτει ο Κώδικας Ποινικής Δικονοµίας, αν εµποδίζεται στο έργο
της να πράξει τα ανάλογα. Εποµένως αναφορές περί Ιφιγένειας
κ.λπ., καλύτερα να έλειπαν σε αυτή την επιστολή.

Είπα προηγουµένως ότι η κ. Ζαµανίκα ενηµέρωσε τον προϊστά-
µενό της µε αναφορά όπως υποχρεούται… 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, µιλάει δεκαεπτά
λεπτά.  

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Μου ζητήσατε διευκρινίσεις,
κυρία Μπακογιάννη. Τώρα που τις παίρνετε, δεν σας αρέσουν;
Ο κ. Δένδιας µου τις ζήτησε. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Αν τις δίνατε τουλάχιστον, χα-
λάλι. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Έτσι ακριβώς. Αν δεν σας κά-
νουν, είναι προφανές γιατί. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Έχω λόγους; 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Έτσι ακριβώς. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Γιατί παραιτήθηκε, κύριε

Υπουργέ; 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ρωτήστε την, λοιπόν. Διότι αυτά
τα ερωτήµατα διατυπώνω εγώ σήµερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υπουργέ, µην
απαντάτε και ολοκληρώστε, αν έχετε την καλοσύνη. Έχουµε ψη-
φοφορία µετά.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Εδώ, λοιπόν, είναι ορισµένα
πράγµατα ολίγον εντυπωσιακά. 

Η κ. Ράικου στο κείµενο της παραίτησης αναφέρει ότι δεν απε-
στάλησαν τα έγγραφα αυτά, διότι είχαν δευτερεύουσα σηµασία.
Να πούµε ότι οι σκληροί δίσκοι είχαν δευτερεύουσα σηµασία.
Εγώ δεν εξετάζω τη βασιµότητα και δεν υπεισέρχοµαι στη βασι-
µότητα των ισχυρισµών. 

Λέει, όµως, και κάτι άλλο. Λέει ότι εκ παραδροµής παρέµειναν
στο γραφείο της. Ή ήταν δευτερεύοντα στοιχεία, κύριοι συνά-
δελφοι, και παρέµειναν στο γραφείο της ή παρέµειναν εκ παρα-
δροµής. Και δευτερεύοντα και εκ παραδροµής δεν γίνεται. 

Και το χειρότερο ποιο είναι; Το χειρότερο είναι ότι στην απάν-
τηση που δίνει ο βοηθός, ο Εισαγγελέας κ. Ελευθεριάνος, λέει
«αυτούς τους σκληρούς δίσκους δεν τους ελέγξαµε ποτέ και δεν
τους αξιολογήσαµε». Πώς λέει, λοιπόν, η κ. Ράικου ότι ήταν δευ-
τερεύοντα στοιχεία; Ή δεν ανοίχθηκαν και δεν αξιολογήθηκαν ή
ανοίχθηκαν και κρίθηκαν δευτερεύοντα. Δεν βλέπετε εδώ µία
ασυνέχεια σε ισχυρισµούς; Δεν βλέπετε αντιφατικούς ισχυρι-
σµούς; 

Θέλω, λοιπόν, να πω ότι αυτά χρήζουν περαιτέρω διερεύνη-
σης. Ποιος θα την κάνει, κύριοι συνάδελφοι; Θα την κάνουν τα
αρµόδια πειθαρχικά όργανα της δικαιοσύνης και τα όργανα που

µε βάση τον οργανισµό δικαστηρίων είναι θεσµοθετηµένα να
ελέγξουν αυτή την υπόθεση. Θα µπορούσε η κ. Ράικου να απευ-
θυνθεί εκεί; Βεβαίως. Προτίµησε δύο µήνες πριν τη λήξη της θη-
τείας της την παραίτηση. 

Εδώ, όµως, υπάρχει κι ένα άλλο θέµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Με αυτό κλείστε,

κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κλείνω µε αυτό. 
Υπάρχει ένα άλλο θέµα. Καθ’ ον χρόνο η Προϊσταµένη της η

κ. Ξένη Δηµητρίου, η Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου, βρίσκεται
στο εξωτερικό, υποβάλλει µία παραίτηση και πριν αυτή η παραί-
τηση περιέλθει εις γνώση της εισαγγελέως του Αρείου Πάγου,
δηµοσιοποιείται την παραµονή εκδόσεως της εφηµερίδας, χωρίς
να γνωρίζουµε ούτε καν ποιο είναι αυτό το δηµοσίευµα. 

Σας ρωτώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Είναι αυτή στάση ει-
σαγγελικού λειτουργού, ο οποίος καλεί και στο γραφείο του τους
δηµοσιογράφους για να δώσει διευκρινήσεις, όταν η δικαιοσύνη
έχει θεσµοθετηµένα όργανα και µπορεί σε αυτά να λυθεί το οποι-
οδήποτε ζήτηµα; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνω λέγοντας τούτο. Και
στη συζήτηση που έγινε για τα δάνεια των κοµµάτων και των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης, είχατε έρθει εδώ µε ποµπώδεις εκ-
φράσεις να µας πείτε «και τι έγινε τώρα; Μια τρύπα στο νερό». 

Βλέπετε, όµως, ότι το πόρισµα που απεστάλη από τη Βουλή
στους εισαγγελείς, ήδη τους απασχολεί. Ξέρετε ποιο είναι το εν-
διαφέρον; Το ενδιαφέρον είναι ότι µεταξύ των εισαγγελέων που
ασχολούνται µε την υπόθεση, είναι και ο κ. Καλούδης. Δεν ξέρω
εάν σας λέει τίποτα το όνοµα. Και ήδη η έρευνα συνεχίζεται.

Εγώ, λοιπόν, θέλω να σας πω ένα και µόνο, σαν αυτό που είπε
ο Πρωθυπουργός. Η αλήθεια βρίσκεται στο δρόµο της και τίποτα
δεν θα την εµποδίσει. Το είχε και πει και ο Ζολά στο «Κατηγορώ».

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. Έχει τελειώσει η συζήτηση.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Βενιζέλο,

έχετε ζητήσει τον λόγο. Στην αιτίαση σύµφωνα µε το άρθρο 67,
θα µου επιτρέψετε, ζητάτε τον λόγο για παραβίαση συγκεκριµέ-
νης διάταξης. Στο σηµείωµα που έχω στα χέρια µου, δεν αναφέ-
ρεται συγκεκριµένη διάταξη. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε τον

λόγο… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν προέκυψε κα-

νένα ζήτηµα. Θα σας δώσω τον λόγο για τριάντα δευτερόλεπτα,
για να µου πείτε για ποια συγκεκριµένη διάταξη λέτε. Μόνο αυτό,
τίποτε άλλο δεν θα επιτρέψω.

Ορίστε έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο επί

του Κανονισµού, διότι παραβιάστηκε το άρθρο 66 παράγραφοι
8 και 9, για τον εξής λόγο. Ο κύριος Υπουργός Δικαιοσύνης µί-
λησε εκτός του θέµατος της ηµερήσιας διάταξης.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Βενιζέλο, εάν

εφαρµόζαµε αυτή τη διάταξη…
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ακούστε πού παραβιάστηκε ο Κα-

νονισµός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρήστε, πα-

ρακαλώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ο κύριος Υπουργός Δικαιοσύνης,

σύµφωνα µε το άρθρο 91 παράγραφος 3 του Συντάγµατος, είναι
πειθαρχικός προϊστάµενος όλων των δικαστικών και εισαγγελι-
κών λειτουργών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μιλάτε επί της ου-
σίας, κύριε Βενιζέλο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Και ενώ είναι πειθαρχικός προϊστά-
µενος, έρχεται ενώπιον της Βουλής και για πειθαρχικά ελεγχό-
µενο εισαγγελικό λειτουργό, τον καταγγέλλει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ, δεν
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έχετε τον λόγο. Όχι σας παρακαλώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: …τον ισοπεδώνει, τον µέµφεται

χωρίς αντίλογο, καταθέτει ως µάρτυρας κατηγορίας, διαστρέφει
το λειτούργηµά του και παραβιάζει βάναυσα της αρχή της διά-
κρισης των εξουσιών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της προ-
τάσεως που κατέθεσαν ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξης Τσίπρας και οι Βουλευτές του
κόµµατός του και ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
των ΑΝΕΛ κ. Παναγιώτης Καµµένος και οι Βουλευτές του κόµµα-
τός του, για σύσταση ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής.

Θα ακολουθήσει µυστική ψηφοφορία, που θα διεξαχθεί σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 8 και 9 του άρθρου 155 και
του άρθρου 73 του Κανονισµού της Βουλής. 

Για τη διεξαγωγή της µυστικής ψηφοφορίας σάς έχει διανεµη-
θεί ψηφοδέλτιο µε το όνοµα του πρώην Υπουργού Εθνικής Άµυ-
νας κ. Ιωάννη Παπαντωνίου. Σας έχει διανεµηθεί, επίσης, λευκό
ψηφοδέλτιο και φάκελος, εντός του οποίου θα τοποθετηθεί το
ψηφοδέλτιο. Η ψήφος εκφράζεται µε σταυρό δίπλα σε µία από
τις τρεις λέξεις, «ΝΑΙ», «ΟΧΙ», «ΠΑΡΩΝ». Εφόσον το ψηφοδέλτιο
δεν φέρει σταυρό, τότε αυτό θεωρείται άκυρο. 

(Το προαναφερθέν ψηφοδέλτιο καταχωρίζεται στα Πρακτικά
και έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Επίσης, σύµφωνα
µε τη παράγραφο 10 του άρθρου 73 του Κανονισµού της Βου-
λής, σε περίπτωση ασυµφωνίας µεταξύ του αριθµού των ψηφο-
δελτίων και του αριθµού των ψηφισάντων, επαναλαµβάνεται η
καταµέτρηση. Αν και µετά τη νέα αυτή καταµέτρηση διαπιστωθεί
ότι ο αριθµός των ψηφοδελτίων είναι µεγαλύτερος από τον
αριθµό των ψηφισάντων, καταστρέφεται πριν από τη διαλογή
αριθµός ψηφοδελτίων ίσος µε τον αριθµό των επιπλέον ψηφο-
δελτίων. 

Με την εκφώνηση του ονόµατός του κάθε Βουλευτής θα προ-
σέρχεται στην ψηφοδόχο, όπου θα εναποθέτει τον φάκελο µε
την ψήφο του στην κάλπη και οι επί της ψηφοδόχου συνάδελφοι
θα επιβεβαιώνουν αναφέροντας το όνοµα κάθε συναδέλφου που
ψηφίζει.

Σας γνωστοποιώ, επίσης, ότι έχουν αποσταλεί στο Προεδρείο
σφραγισµένες επιστολές από συναδέλφους Βουλευτές και µέλη
της Κυβέρνησης και Υφυπουργούς που ευρίσκονται σε απο-
στολή της Βουλής και της Κυβέρνησης στο εξωτερικό για συµ-
µετοχή στη µυστική ψηφοφορία, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του
Κανονισµού της Βουλής.

Καλούνται επί του καταλόγου η Γραµµατέας της Βουλής κ.
Αναστασία Γκαρά από τον Συνασπισµό Ριζοσπαστικής Αριστεράς
και ο Βουλευτής Θεσπρωτίας κ. Βασίλειος Γιόγιακας από τη Νέα
Δηµοκρατία. 

Καλούνται επίσης ως ψηφολέκτες ο Βουλευτής Φθιώτιδος του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννης Σαρακιώτης
και ο Βουλευτής Ηµαθίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Απόστολος
Βεσυρόπουλος.

Πρόεδρος της εφορευτικής επιτροπής θα είναι, σύµφωνα µε
την παράγραφο 6 του άρθρου 73 του Κανονισµού της Βουλής,
ο κ. Αθανάσιος Αθανασίου, Κοσµήτορας της Βουλής.

Παρακαλώ τους κυρίους ψηφολέκτες να προσέλθουν στην
κάλπη.

Επαναλαµβάνω ότι οι επί της ψηφοδόχου συνάδελφοι θα επι-
βεβαιώνουν, αναφέροντας το όνοµα κάθε συναδέλφου που ψη-
φίζει, την προσέλευσή του και τη συµµετοχή του στην
ψηφοφορία. 

Πριν αρχίσει η ψηφοφορία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω
την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρα-
κολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξε-
ναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα µα-
θητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους
από το 12ο Δηµοτικό Σχολείο Κέρκυρας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Υπάρχει συνάδελ-

φος, ο οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς.
Οι σφραγισµένες επιστολές, οι οποίες απεστάλησαν στο Προ-

εδρείο για συµµετοχή στη µυστική ψηφοφορία για τη σύσταση
ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής για τη διενέργεια προκαταρ-
κτικής εξέτασης κατά του πρώην Υπουργού κ. Ιωάννη Παπαντω-
νίου για την ενδεχόµενη τέλεση αδικηµάτων στο πλαίσιο της
σύναψης συµβάσεων εξοπλιστικών προγραµµάτων του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονι-
σµού της Βουλής, θα καταχωριστούν στα Πρακτικά.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ανακοινώνω στο Σώµα ότι ο Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας και Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Κυριάκος Μητσοτάκης, ο Γραµ-
µατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Κωνσταντίνος Τσιάρας και ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Βασίλειος Κικίλιας, ευρισκόµενοι σε αποστολή του κόµµατος
στο εξωτερικό, αδυνατούν να προσέλθουν και να ψηφίσουν στη
σηµερινή µυστική ψηφοφορία για τη σύσταση ειδικής κοινοβου-

λευτικής επιτροπής. 
Ο Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας και Βουλευτής Β’ Αθη-

νών κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης και ο Βουλευτής Λάρισας
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστος Κέλλας ευρισκόµενοι στο
εξωτερικό, αδυνατούν να προσέλθουν και να ψηφίσουν στη ση-
µερινή µυστική ψηφοφορία για τη σύσταση ειδικής κοινοβουλευ-
τικής επιτροπής.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η ψηφοφορία και παρα-
καλώ τους κυρίους ψηφολέκτες να προβούν στην καταµέτρηση
και διαλογή των ψηφοδελτίων και την εξαγωγή του αποτελέσµα-
τος. 

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ – ΔΙΑΛΟΓΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΛΟΓΗ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το αποτέλεσµα
της διεξαχθείσης µυστικής ψηφοφορίας.

Ψήφισαν συνολικά 268 Βουλευτές. Ευρέθησαν στην ψηφο-
δόχο 268 ψηφοδέλτια. Έγκυρα 259.

Υπέρ της πρότασης, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 252 Βουλευτές. 
Κατά της πρότασης, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 3 Βουλευτές. 
Ψήφισαν «ΠΑΡΩΝ» 4 Βουλευτές. 
Λευκά: 1. 
Άκυρα: 8.
Κατόπιν του αποτελέσµατος της διεξαχθείσης µυστικής ψη-

φοφορίας γίνεται δεκτή η σύσταση ειδικής κοινοβουλευτικής επι-
τροπής για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης κατά του
πρώην Υπουργού κ. Ιωάννη Παπαντωνίου, για την ενδεχόµενη τέ-
λεση αδικηµάτων στο πλαίσιο σύναψης συµβάσεων εξοπλιστικών
προγραµµάτων του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. 

Η πρότασή µου είναι η ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή να
αποτελείται από είκοσι ένα µέλη, µε εκπροσώπηση, κατ’ αναλο-
γία της δύναµής τους, όλων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, κατ’
εφαρµογή του άρθρου 156 παράγραφοι 1 και 2 του Κανονισµού
της Βουλής. 

Προτείνω στο Σώµα η προθεσµία για την ολοκλήρωση των ερ-
γασιών της επιτροπής και η υποβολή του πορίσµατός της να
είναι σε τρεις µήνες από τη συγκρότησή της. 

Αύριο θα αποσταλούν οι επιστολές προς τους Προέδρους των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων για να δηλώσουν τους Βουλευτές
που θα συµµετέχουν στην επιτροπή, κατά τα οριζόµενα στον Κα-
νονισµό και παρακαλώ τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες να αποστεί-
λουν µέχρι την Τρίτη 4 Απριλίου 2017 τα ονόµατα των Βουλευτών
τους. 

Συµφωνείτε µε αυτή την πρόταση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το Σώµα

συνεφώνησε µε την παραπάνω πρόταση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιο-

δοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των
Πρακτικών της σηµερινής συνεδρίασης.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 22.41’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Τετάρτη 29 Μαρτίου 2017 ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµε-
ρήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί. 
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